
 

 
 



peta 30 – rok 2020 tom I 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2019” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednim roku, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilkanaście stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVP-INFO – WIADOMOŚCI oraz 

tvn24bis – Fakty. Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest 

to jedyne utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka.  Czasami, 

już rzadziej w tym roku, spisałem i inne programy telewizji bądź artykuły z gazet. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polskiego. 

Rok 2019, jak 2018 również zapowiadał się obfitością faktów. Polska już czwarty rok pod rządami 

Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością i premedytacją wprowadza we wszystkich 

dziedzinach życia „dobrą zmianę”, ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

Protesty społeczne niestety zanikły, przynajmniej w pierwszym półroczu. Jakie będzie drugie półrocze, to 

się dopiero okaże. 
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Czyli o tym, jak paskudna jest polityka 

 





 

[W tym roku zmieniam kolejność: najpierw będą Fakty, a potem Wiadomości. Przez dwa 

lata wykazywałem, propagandowy styl Wiadomości Telewizji Polskiej. Teraz już będzie mniej 

Kaczyńskiego, jego popleczników i nalatywania na Tuska, potem Grodzkiego itp.] 

 

2020-01-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2953 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

[…] 

- „Niech pan poczeka chwilę, to ja zadzwonię do Banasia”. 

Choć były minister i szef NIK twierdzi, że nie ma z nim nic wspólnego, wielokrotnie, 

znany przestępca zwraca się do niego na „ty”. 

Sprawdziliśmy, czy jest człowiek, który do ministra mówi „cześć” i zwraca się do niego 

po imieniu. 

- Powiedział, że ręce poobcina, że będzie zaczynał od rąk i ja mam się patrzeć. 

[Ale to opisałem dokładnie w zeszłym roku]. 

Marian Banaś, prezes NIK: – Niech się spełniają nadzieje. Niech to będzie pomyślny rok 

dla nas wszystkich. Jesteśmy, jak ci pasterze, co przybieżeli do Betlejem [to z orędzia 

noworocznego prezesa NIK do narodu]. 

Wojciech Bojanowski, Fakty. 

 

AW: – Pożar w ZOO w dojczlandzkim Krefeld… [To od noworocznych petard. Można 

sobie wyobrazić, co się tam działo]. 

 

Trzy czwarte nowotworów zależy od nas – podkreślają lekarze, a to oznacza, że w nowy 

rok możemy postanowić nie zachorować. Panie lekarki ze Śląska będą przypominać o tym 

w specjalnym kalendarzu, bo nie wystarczy zdrowia sobie życzyć, trzeba o zdrowie dbać. 

Marek Nowicki: – Dobra noworoczna zabawa sprzyja dobrym postanowieniom. Możemy 

tak podjąć decyzje w sprawie zdrowia. Na przykład, żeby nie zachorować na raka. 

Iwona Gisterek, profesor, kierownik katedry onkologii i radioterapii, Śląski Uniwersytet 

Medyczny: – Trzy czwarte nowotworów zależy od nas. I te zanieczyszczenia nie stanowią aż 

takiego wielkiego problemu, jak to, jaki prowadzimy tryb życia i od nas zależy, czy my 

zachorujemy na nowotwór czy nie. 

MN: – Mówi to pani profesor, która postanowiła wziąć udział w roznegliżowanej sesji 

zdjęciowej pod hasłem „wcześnie wykryty nowotwór można pokonać”. 

IG: – Gdybyśmy wystąpiły w białych fartuszkach, tak po lekarsku, to przecież nikt by nie 

miał ochoty powiesić takiego kalendarza na ścianie. 

MN: – A tak mamy na każdy miesiąc inną panią doktor ze Śląskiej Izby Lekarskiej. 

Drogie panie! Badajmy sobie same co miesiąc piersi – przypominają lekarki. Można zacząć 

choćby dziś. 

Patrycja Sikorska-Juśko, lekarz rezydent w trakcie specjalizacji z pediatrii: – Kalendarz 

ma przypominać o tym, że warto się badać, że te 365 dni przypominać sobie o tym, że badania 

są ważne, że najlepiej wiedzieć wcześniej, niż to wiedzieć za późno. 

MN: – Ryzyko zachorowania na nowotwory nie tylko piersi można zmniejszyć nawet 

o połowę. Trzeba tylko wykonać odpowiednie badania i przestrzegać korzystnego dla zdrowia 

stylu życia. 

Grzegorz Luboiński, onkolog: – To jest taki moment, 1 styczeń, nowy rok, podejmujmy 

zobowiązanie, że od nowego roku przestajemy palić. No, jeżeli wszyscy przestaliby palić, to za 

jakiś czas 30 tysięcy mniej co roku by umierało. 

MN: – I w Sylwestra, i w nowy rok, i każdego innego dnia umierają w Polsce chorzy na 

raka – w sumie rocznie ponad sto tysięcy osób. Możemy więc podjąć decyzję o jakimś badaniu, 

choćby krwi, morfologia z rozmazem, OB., a może rentgen klatki piersiowej albo cytologia, 

mammografia lub kolonoskopia. Pani doktor Ewa Bogacka-Konik wykryła u siebie nowotwór, 

kiedy była w ciąży. Jest już po usunięciu piersi. Ale jest zdrowa, dziecko też urodziło się 

zdrowe. 



Ewa Bogacka-Konik, dentystka: – Kobiety ciężarne nie wiedzą, że raka można też leczyć 

w ciąży. Myślą, że trzeba usunąć ciążę, a to nieprawda, dlatego chciałam tu jakby poszerzyć 

oświatę wśród kobiet, aby wiedziały, że tą [tę] chorobę można leczyć w ciąży. 

MN: – Pierwszy stycznia jest naprawdę bardzo dobry, żeby zacząć podejmować pro-

zdrowotne decyzje. Bo kto pierwszy, ten lepszy. Marek Nowicki, Fakty. 

 

AW: – Dawid Kubacki bił się o zwycięstwo, ale skończył trzeci. Tradycyjnie w nowy rok 

skoczkowie przyjechali do Garden Paten Kirchen na drugą odsłonę turnieju czterech skoczni… 

 

AW: – To już 28-y finał, a serce orkiestry bije coraz mocniej. Wielka Orkiestra 

Świątecznej Pomocy przygotowuje się do wielkiego grania, a to oznacza, że dary czekają, 

licytacje już trwają, a wolontariusze nie mogą się doczekać, kiedy złapią za puszki. Pomaganie 

daje radość… 

 

Szczęśliwego nowego roku, ode mnie dla państwa. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak oraz profesor doktor Marek Migalski, 

politolog z Uniwersytetu Śląskiego, Cezary Michalski, publicysta Newsweeka oraz profesor 

Aleksander Bobko, filozof, Uniwersytet Rzeszowski, a do niedawna senator PiS. 

PM: – Spróbujemy podsumować rok, ale przede wszystkim prognozować, co nas może 

czekać? Zacznijmy od nadziei, tak się przyjęło, że w końcu zawsze, co by się nie działo, 

w każdy rok próbujemy wchodzić z nadzieją. Co może budzić panów nadzieje w 2020 roku. 

CM: – Pierwsza taka nadzieja, to że marszałek, Tomasz Grodzki, marszałek senatu, zdoła 

uczynić z senatu z tej minimalnej, ale jednak większości opozycyjnej, miejsce, gdzie i będzie się 

i dobrze recenzować różne projekty PiS-u, i przedstawiać własne pomysły. I że to już wyjdzie 

dobrze w czasie tych 30 dni, w które będzie można pracować nad tak zwaną ustawą kagańcową. 

PM: – Czekamy na kolejne orędzie w takim razie? 

CM: – To akurat, mam nadzieję, wie pan, czasami szczególnie dla widzów telewizji 

Kurskiego, przepraszam, że mówię o konkurencji, to jest jedyne rozbicie tej propagandowej 

narracji. Zresztą to, że ja tu wyrażam pewną nadzieję, to jest wyraźnie potwierdzone przez 

Kaczyńskiego i Kurskiego, ponieważ w tej chwili Grodzki stał się przedmiotem takiej obróbki, 

jak kiedyś Paweł Adamowicz. To znaczy, próbuje się go zniszczyć za wszelką cenę, ponieważ 

tamten obóz uważam właśnie w tej chwili za najniebezpieczniejszego nie tylko jako osoba, ale 

przede wszystkim jako instytucja. Więc mam nadzieję, że Senat stanie się Piemontem partii 

demokratycznej, nie tylko w sensie walki partyjnej, ale w sensie przywracania pewnych 

standardów politycznych. 

PM: – Padło konkretne nazwisko – Grodzki. Panie senatorze? 

AB: – Z jednej strony miło mi słyszeć, że z Senatem i senatorami związane są nadzieje, bo 

poprzedniej kadencji Senat był jednak trochę z boku tej głównej polityki. Najważniejsze rzeczy 

zapadały w Sejmie. Działało sprawnie i szybko, co miało pewne zalety, ale czasem debata 

wymaga dłuższego namysłu i teraz namysł w Senacie będzie. Ja najbardziej, ja życzę panu 

marszałkowi, którego miałem okazję poznać, o którym mam dobre zdanie. Życzę mu, żeby te 

nadzieje pana redaktora spełnił, ale ja się obawiam, że to jednak wszystko wpadnie w takie 

polityczne tryby i co Sejm uchwali, to Senat odrzuci, a za chwilę [Sejm] z powrotem przywróci i 

to my się do tego przyzwyczaimy. – Tak, obawiam się, że będzie maszynka jeszcze z jednym 

kołem, takim przełożeniem. Natomiast tu bym jednak troszkę oponował czy nawet 

zdecydowanie oponował do takiego niuansu, którego pan redaktor powiedział: analogia 

pomiędzy świętej pamięci, nieszczęście dla nas wszystkich, pan prezydent Adamowicz, no, 

rzeczywiście pan marszałek Grodzki jest przedmiotem politycznych niewybrednych ataków. To 

nie ma co ukrywać. Natomiast ta pana sugestia, że to nieszczęście, które miało miejsce 

w Gdańsku, było wynikiem jakiejś politycznej nagonki i tutaj bym zdecydowanie protestował w 

imię prawdy… 

CM: – Tego niuansu nie użyłem, natomiast jeśli pan senator, można tym tytułem wciąż 

tytułować, co w Polsce jest tradycją, miał okazję poznać pana Grodzkiego, więc jego portret z  



portretem telewizji Kurskiego, czyli złodzieja, łapówkarza, bandyty, raczej się nie zgodzi, 

prawda? 

AB: – Nie przesadzajmy tego, co ludzie… 

MM: – Ja w ogóle mam mało marzeń. Im bardziej jestem starszy, tym bardziej się godzę z 

tym, co niesie rzeczywistość, cieszę się z tego. A tak naprawdę moim jedynym marzeniem jest, 

żeby Hollywood nakręciło film na podstawie jednej z moich powieści, dwóch, które już 

popełniłem. Natomiast politycznie, to ja tak chciałbym, żeby te mechanizmy demokratyczne 

były odblokowane i to się dzieje, trochę za sprawą Senatu, trochę na pewno będzie się działo za 

sprawą wyborów prezydenckich. Tu znowu będziemy mieli, demog będzie się mógł 

wypowiedzieć. Co dla komentatorów będzie oczywiście wielką gratką, natomiast ten rok, myślę, 

że będzie kluczowy dla losów naszego państwa i w tym wiążę pewne nadzieje. Ja wiem, bo 

wszystkie wybory były przełomowe, rozstrzygające, tylko że czasami… podobno nawet zepsuty 

zegar pokazuje dwukrotnie w ciągu doby prawdziwą godzinę, i tak może być i tym razem. Ja 

naprawdę uważałem, że te wybory, które mieliśmy w październiku, w których stałem się 

niedoszłym senatorem, jak to był pan łaskaw powiedzieć, istotne i fundamentalne, i te, które 

będziemy mieli w maju, też będą fundamentalne i to naprawdę to nie jest nadużywanie słów, 

mam nadzieję, że w czasie dyskusji będzie można to uzasadnić, że rzeczywiście te wybory 

parlamentarne sprzed kilku miesięcy i te, które mamy za 5 miesięcy, są ważnymi dla naszego 

państwa. 

[To wyraźnie było noworoczne spotkanie – żadnych złośliwości, PiS nie był PiS-em – oby 

tak zawsze]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

…Specjalne wydanie wiadomości z Zakopanego. Początek nowego roku jest udany dla 

Dawida Kubackiego, który w drugim konkursie, tym razem w Garmisch Partenkirchen znów 

stanął na podium. Polak zajął trzecie miejsce… 

 

Zaczynamy od Sylwestra marzeń z Telewizją Polską, który zdeklasował konkurencję. Ten 

sukces był możliwy dzięki państwu przed telewizorami, dzięki naszym widzom, którzy nowy 

rok wspólnie przywitali z TVP. W szczytowym momencie Sylwester marzeń zgromadził ponad 

8 milionów widzów. Sylwestrową rozrywkę na najwyższym poziomie zapewnili artyści 

prezentujący różne style muzyczne i to jest właśnie recepta na sylwestrowy sukces. 

… Chico Bouchikhy, Natalia Oreiro, Tomasz Anders, Enzo Ghinazzi „Pupo”, Kris 

Norman – wokalista, Zenon Martyniuk – wokalista zespołu Akcent, Łukasz Golec – Golec 

Uorkiestra, Roksana „Roxie” Węgiel, Wiktoria „Viki” Gabor, Marcin Miller – wokalista zespołu 

Boys, Sławomir Świerzyński – wokalista zespołu Bayer Full… 

 

:The voice kids” dziś o 20:05 w TVP2… 

 

Danuta Holecka: – Wyważone, optymistyczne, uśmiechnięte i skierowane do wszystkich 

Polaków – tak noworoczne orędzie prezydenta oceniają komentatorzy… 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego: – Mówił o polepszających się 

warunkach życia Polaków, tak że już nie muszą ciągle zaciskać pasa, ale mogą też korzystać 

z pewnego rodzaju benefitów. 

Bezpieczeństwo energetyczne i militarne… 

 

2020 rok to także setna rocznica bitwy warszawskiej jednej z najważniejszych bitew 

w całej historii. Polacy wspólnie zatrzymali bolszewików. 

Mieczysław Ryba, profesor, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – Naród był 

w stanie się zmobilizować i odeprzeć śmiertelny atak, który w istocie dotyczył nie tylko nas, ale 

całej Europy. 

[Nie było znów takiej mobilizacji narodu. To naczelnik Legionów, Józef Piłsudski, 

prawidłowo oceniał sytuację i genialnie uderzył od tyłu na niczego nie spodziewającego się 

Tuchaczewskiego i jego bolszewików, którzy poszli w rozsypkę i już się nie pozbierali i nie 

poszli dalej przez Polskę po Europie. Dokonała tego kilkutysięczna brygada Legionistów]. 



♣ 
2020-01-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2569 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

 

[Zepsute schody i windy na dworcu w Katowicach]. W Katowicach nieszczęścia chodzą 

parami, schodami. Maciej Mazur, Fakty. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach –Anita Werner i Radosław Sikorski w Kobierzynie, były 

szef polskiej dyplomacji, europoseł PO: 

AW: – Czy pan już wie, na kogo zagłosuje w wyborach prezydenckich? 

RS: – Na Kidawę-Błońską. 

AW: – …Jakim cudem, pana zdaniem uda się to zmienić? 

RS: – Urzędujący prezydent zawsze ma pewne fory, przewagę…  

AW: – Ale co trzeba zrobić, żeby to zmienić? Bo samo się nie zmieni. 

RS: – No, oczywiście. Dlatego pracuje już sztab, rozmawiam z politykami. Proszę jeszcze 

chwilę cierpliwości i kampania ruszy. 

[…] 

RS: – Są tacy w partii PiS, którzy uważają, że w ogóle już jesteśmy na prawdziwej wojnie. 

Że Rosja wypowiedziała nam wojnę. To jest przesadna retoryka i nie jesteśmy na wojnie z 

Rosją. Rosja nie jest naszym wrogiem, jest uporczywym rywalem geopolitycznym, ale Putin to 

nie Stalin. Prezydent Putin, jeśli morduje, to detalicznie, a nie hurtowo. To jest duża różnica, 

szczególnie dla ofiar. I proszę zauważyć, że inne kraje, które mają tak fundamentalne różnice 

interesów z Rosją jak my, Stany Zjednoczone, Francja, Finlandia – z Rosją rozmawiają. A my 

od czterech lat nie mieliśmy ani jednego spotkania prezydenta czy premiera – to nie jest dobrze. 

Finlandia na przykład zbroi się, a jednocześnie rozmawia i w Helsinkach dochodzi do spotkań 

rosyjsko-amerykańskich. To byłaby lepsza rola dla Polski niż ta, którą obraliśmy – takiego 

dyżurnego rusofoba… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Innowacyjne leki refundowane trafią do polskich pacjentów… 

 

Kolejna osoba oskarża profesora, Tomasza Grodzkiego… 

 

Nowi przedsiębiorcy już nie muszą obawiać się urzędników fiskusa. W życie weszły 

przepisy, które dają prawo do pomyłek przy prowadzeniu biznesu. Z początkiem roku łatwiejsze 

będzie także płacenie podatków… 

 

Polska przejęła dowództwo tak zwanej szpicy NATO, to oznacza, że polscy żołnierz będą 

stanowić trzon bardzo wysokiej gotowości sił sojuszu północno-atlantyckiego… 

 

TVP-INFO – Gość Wiadomości 

Danuta Holecka i Marcin Horała, wiceminister infrastruktury, PiS oraz „te wybory 

Platforma Obywatelska” 

DH: – Panowie. No jak tam? Nowy rok. Może jakieś postanowienia? 

MH: – Moje postanowienia, to tak naprawdę te zadania, czyli przedstawienie nowej 

ustawy o centralnym porcie komunikacyjnym i rządowego programu wieloletniego, który 

zbuduje na wiele lat w przyszłość ramy finansowe dla tej inwestycji, a osobiście to chciałbym 

zgubić parę zbędnych kilogramów… 

PO [kto to? Piotr Borys, się okazało]: – żeby Polska miała nowego prezydenta, Małgorzatę 

Kidawę-Błońską. A prywatnie dużo pracy… 

♣ 
2020-01-03 piątek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2953 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Schetyna zostawia Platformę i stawia na Siemoniaka… 

 

Generał Ghasem Sulejmani – zginął na rozkaż Donalda Trampa… Dwa pociski zostały 

wystrzelone z bezzałogowego drona. 

 

JP: – Próba ciosów poniżej pasa. Prezydencki minister, Krzysztof Szczerski, chce zabronić 

marszałkowi Senatu wyjazdu do Brukseli. Oczekuje odwołania [Grodzkiego czy wyjazdu?] i 

szantażuje. Jeśli Grodzki wyjedzie, to zagra w drużynie Putina. Ale Bruksela to nie Moskwa. 

Czemu dyplomacja staje na głowie? 

Krzysztof Skórzyński: – W tej sprawie nie tylko treść i forma wypowiedzi mają znaczenie. 

KS: – Ważne jest także, kto kogo próbuje strofować. A próbuje to robić wysoki rangą, ale 

mimo wszystko urzędnik w kancelarii prezydenta, kierując wezwanie do trzeciego 

najważniejszego polityka w Polsce. Oto ono: 

Krzysztof Szczerski, szef gabinetu prezydenta: – Chcę powiedzieć jasno, że wyrażam 

stanowcze oczekiwanie, że marszałek Grodzki odwoła swoją wizytę w Brukseli. Dlatego że jeśli 

dzisiaj opozycja będzie jeździła do Brukseli czy innych stolic i niszczyła wizerunek Polski, to 

będzie to oznaczało, że gra w orkiestrze Putina. 

Krzysztof Skórzyński: – O co chodzi? Ano o to, że marszałek senatu leci do Brukseli, by 

rozmawiać tam o ustawie PiS-u, która pozwoli na karanie niepokornych sędziów. To po prostu 

wizyta, po prostu rozmowa, konsultacja, a to ponownie: 

Krzysztof Szczerski: – To jest wpisywanie się w politykę Putina przeciwko Polsce. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO: – Przy całym szacunku do pana ministra, 

ciągle jeszcze żyjemy w kraju demokratycznym i pan minister Szczerski nie będzie trzeciej 

osobie w państwie dyktował, co ma robić. 

Krzysztof Skórzyński: – Marszałek senatu zamierza zrobić tylko to, czego nie zrobili 

posłowie PiS-u i czego nie zrobił rząd wtedy: Bo zanim w Sejmie PiS w tempie błyskawicy 

przyjęło ustawę dyscyplinującą sędziów, unijna Komisarz poprosiła najważniejszych polskich 

polityków o to, by trochę zwolnili i skonsultowali to prawo z Unią. Marszałek senatu po prostu 

zamierza o zrobić, co zresztą zapowiedział jeszcze przed świętami w swym liście. I tylko 

współpracownik prezydenta wiąże to z ostatnimi konfrontacyjnymi wypowiedziami Władimira 

Putina. 

Tomasz Grodzki: – Ustawienie tutaj wizyty marszałka senatu RP w Brukseli, ma się jak 

piernik do wiatraka ze słowami prezydenta Putina. 

Krzysztof Skórzyński: – PiS kolejny już raz te konsultacje, tym razem trzeciej osoby 

w państwie nazywa donoszeniem na Polskę. To tylko dla przypomnienia: 

To politycy PiS-u organizowali w Euro-parlamencie (marzec 2012 roku) wysłuchania 

publiczne po katastrofie smoleńskiej i prosili o pomoc Euro-komisarzy. To oni także politycy 

PiS-u w Brukseli oskarżali (czerwiec 2012 roku) oskarżali polskie władze w Brukseli o brak 

koncesji dla telewizji Trwam. Wreszcie to ówczesny euro-poseł, Andrzej Duda, osobiście brał 

udział w wysłuchaniu (listopad 2014 roku) po wyborach, które według PiS-u były sfałszowane. 

Krzysztof Szczerski był wtedy posłem PiS-u… Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

JP: – Jest wyrok w najgłośniejszej sprawie frankowiczów w Polsce. Umowa kredytowa 

państwa Dziubaków jest nieważna. Walczyli o to przed Europejskim Trybunałem, dziś wygrali 

przed warszawskim sądem. Wzięli 400 tysięcy [złotych] kredytu, wpłacili 230 tysięcy i wciąż 

mieli 520 [tysięcy złotych] do spłacenia. Sąd uznał, że część umowy była nieuczciwa. 

Grzegorz Tyliński, Sąd Okręgowy w Warszawie: – Sąd Okręgowy w Warszawie ustala, że 

umowa o kredyt hipoteczny jest nieważna. Nie zaoferował kredytobiorcy w tej umowie kredytu 

żadnego zabezpieczenia, żadnego ograniczenia tego ryzyka. Nie mamy tej informacji, w żaden 

sposób nie została kredytobiorcom przekazana, nie zostało przekazane, co się stanie, jeżeli kurs 

franka szwajcarskiego ulegnie zmianie… 

 



JP: – Pacjenci murem za ulubionym lekarzem. Tłum pod szpitalem w Białej Podlaskiej 

skanduje imię Riada Hajdara, syryjskiego lekarza, który stworzył taki oddział noworodków, że 

doczekał się więcej niż pacjentów, gorących fanów. Jest lekarzem i posłem Koalicji 

Obywatelskiej. Pacjenci pytają: czy z powodu polityki traci stanowisko ordynatora? 

Marek Nowicki: – Nie sposób zrozumieć tej spontanicznej manifestacji w obronie doktora 

Riada Hajdara bez zobaczenia tego: tę małą Weronikę, która urodziła się w 22-im tygodniu 

ciąży, doktor uratował w zeszłym roku; tego młodego mężczyznę wiele lat temu. 

Riad Hajdar: – Chłopie, jesteś większy ode mnie, nie płacz. 

MN: – Płaczą, bo mają poczucie, że tracą przyjaciela, który wychował w Białej Podlaskiej 

całe pokolenie. Wszyscy dziś, jak na stanowisku ordynatora neonatologii towarzyszył 

w pierwszych godzinach życia ogromnej ilości dzieci. 

Pacjent ten wysoki: – I wyszedłem z tego. Z Panem, o Pana, za Panem. 

Hajdar: – Dziękuję ci bardzo. 

MN: – Dyrektor tutejszego szpitala nie chce już Riada Hajdara na stanowisku ordynatora 

neonatologii, bo za dużo czasu, według jego opinii, zajmuje doktorowi praca posła. 

Adam Chodziński, dyrektor Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego w Białej 

Podlaskiej: – Bycie parlamentarzystą, reprezentowania swoich wyborców [opozycji] wymaga 

czasu, to są poniedziałkowe dyżury, to są wyjazdy na komisje, to są wyjazdy na posiedzenia 

Sejmu. Tych dni w miesiącu nazbiera wiele. 

[Jak to się robi, gdy jest się posłem i lekarzem, dyrektor powinien zapytać swojego 

towarzysza partyjnego, byłego marszałka senatu, Stanisława Karczewskiego]. 

MN: – Ludziom najwyraźniej to nie przeszkadza. Mają poczucie, że doktor jest z nimi cały 

czas i nie jest to tylko poczucie. 

- Doktor zawsze służy pomocą i radą. Jako rodzice sami najlepiej wiecie, że można do 

niego zadzwonić o każdej porze dnia i nocy. Prawda? 

MN: – Dlatego wielu mieszkańców miasta, którzy podpisali się pod petycją w obronie 

doktora Hajdara, ma swój pomysł na rozwiązanie konfliktu z dyrektorem: 

Starszy człowiek: – Moim zdaniem, na początek, to trzeba wywalić głównego dyrektora i 

sprawa się wyjaśni. Hajdar wróci i będzie wszystko w porządku. Bo ten człowiek [dyrektor] się 

nie nadaje na to stanowisko. 

MN: – Lekarz, który podbił serca mieszkańców z Białej Podlaskiej z pochodzenia jest 

Syryjczykiem. Studia lekarskie ukończył niemal 40 lat temu na Akademii Medycznej w 

Lublinie. 30 lat temu uzyskał w Polsce obywatelstwo, a w tym roku dostał się do Sejmu z listy 

Koalicji Obywatelskiej. Dyrektor szpitala, Adam Chodziński jest radnym Prawa i 

Sprawiedliwości z Białej Podlaskiej. [Bycie radnym nie koliduje ze stanowiskiem dyrektora 

szpitsla]. 

Riad Hajdar, pediatra, neonatolog: – Ja na pewno jedno wiem, na pewno nie zamknę drzwi 

ani nie wyłączam telefonu od moich pacjentów. 

MN: – Na stanowisko nowego ordynatora neonatologii dyrektor szpitala chce ogłosić 

konkurs i Riad Hajdar może wziąć w nim udział. Marek Nowicki, Fakty. 

[Syryjczyk. No, proszę. Kaczyński jak i PiS nie chciał uchodźców z Syrii, bo obcy 

kulturowo – znaczy nie katolicy – może przywloką zarazki. A może Polska wychowałaby, a 

potem wyszkoliła więcej takich Hajdarów?] 

 

JP: – Trzynastoletni Hubert stracił wszystkich. Pijany kierowca wjechał na chodnik. Zabił 

mamę, tatę, brata i wielu innych członków rodziny. Byli na noworocznym spacerze. O wypadku 

w Kamieniu Pomorskim mówiliśmy chyba wszyscy. Choć minęło sześć lat, poza słowami 

otuchy nie dostał ani złotówki odszkodowania. Czekanie ba sprawiedliwość. 

Katarzyna Górniak: – Trzynaście lat i o wiele więcej chorób. 

Danuta Plucińska, babcia Huberta: – Nie ma dnia, żeby jego coś nie bolało. Babciu, tu 

mnie boli. Babciu, głowa. 

KG: – Tego co boli Huberta najbardziej, zobaczyć się nie da. 

Dziennikarz: – Są takie marzenia, które masz? 

Hubert: – Tak, są. 

D: – Jakie? 



Hubert: – Żeby zobaczyć rodziców. 

KG: – Mamę, tatę i brata. Hubert 6 lat temu w wypadku samochodowym w Kamieniu 

Pomorskim… Zginęło sześciu członków rodziny chłopca. On sam, ciężko ranny, dwa tygodnie 

był w śpiączce. Teraz wychowują go dziadkowie. 

Hubert: – Czasami ciężko idzie, czasami łatwo. Na przykład ciężko się oprzeć, żeby 

pograć w piłkę. 

KG: – Hubert nie może grać w piłkę. Ma duże problemy ze zdrowiem. Niedawno 

przeszedł poważną operację. Kierowca, który w wypadku wyszedł bez szwanku, odsiaduje 15 lat 

więzienia. Hubert do tej pory nie dostał ani złotówki odszkodowania. 

Babcia: – To jest poniżające. To jest takie, jak można wytłumaczyć to dziecku? Nie dziwię 

się, że on nie chce jeździć po lekarzach, nie chce się leczyć. 

KG: – Dziadkowie w imieniu Huberta walczą o odszkodowanie i rentę z polisy kierowcy. 

Ale jak ustalili dziennikarze TVN, wymagana przez sąd opinia biegłych, była gotowa dopiero 

pod koniec 2018 roku. Według pełnomocnika dziadków była niekompletna. 

Natalia Majkowska, pełnomocnik Huberta Jankiewicza: – Nie odpowiadała na wszystkie 

pytania, które w naszej ocenie były niezbędne do tego, żeby móc ocenić stan dziecka. 

KG: – Opinia uzupełniająca też miała nie nadawać się jako dowód w sprawie Huberta. Na 

kolejną dziadkowie wciąż czekają. Sprawa o odszkodowanie toczy się już od pięciu lat. 

Tomasz Szaj, rzecznik Sądu Okręgowego w Szczecinie: – Jest to problem systemowy. Jest 

problem z opiniowaniem właśnie. Stawki, które są dla poszczególnych biegłych, pomijam 

kwestię tematu, no, są na tyle mało atrakcyjne, szczególnie dla lekarzy, że brak jest chętnych. 

KG: – Po wypadku Hubert ma wiele różnych schorzeń. Musi go zbadać aż ośmiu lekarzy i 

psycholog. 

Babcia: – On nie jest w pełni sprawny. On wygląda wspaniale – wszyscy mówią. Ale 

psychicznie jest ciężko. 

KG: – Dziadkowie są dla chłopca zabezpieczeniem na przyszłość, którą on planuje tak: 

Hubert Jankiewicz: – To się zmienia. Ja nie wiem. Chyba zostanę policjantem. 

KG: – Tak jak jego tata. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

JP: – Młodzi ludzie piszą do premiera gorący list: W ilu domach musi zabraknąć wody? 

Pytają, by rząd dostrzegł kryzys. Piszą o klimacie i mają imponującą wiedzę. 

Magda Łucjan: – Mogliby korzystać z wolnego, wyjechać na narty, chodzić na imprezy i 

spotykać się ze znajomymi. Zamiast tego swoją przyszłość biorą w swoje ręce i dobijają się do 

tych, którzy dzisiaj decydują o niej za nich. 

Michał Kiwerski, młodzieżowy strajk klimatyczny: – Nie mamy czasu dla odpoczynku, bo 

cały czas walczymy. Chodzi o to, żebyśmy, żeby w końcu nadeszła zmiana. 

Młodzi ludzie piszą list do Mateusza Morawieckiego. 

 

Okrągły znaczek o treści: Młodzieżowy Strajk Klimatyczny 

Szanowny Panie Premierze! 

Od Pana jako szefa rządu oczekujemy odpowiedzialnej polityki, która zapewni 

społeczeństwu stabilne i bezpieczne życie. Podczas ostatniego posiedzenia Rady 

Europejskiej podjął Pan decyzję, która zagraża przyszłości Polski. Wyłamanie się z 

celu osiągnięcia neutralności klimatycznej do 2050 roku w Unii Europejskiej nie jest 

zapewnieniem głoszonego przez Pana rozwoju gospodarki, stabilnego życia 

i ogólnego dobrobytu. Przeciwnie – prowadzona przez Pana polityka klimatyczna 

jest zgubna dla naszego kraju. 

Zaledwie trzy miesiące temu partia, do której Pan należy, podpisała nasz postulat. 

Podjęła się tym samym prowadzenia polityki klimatycznej w oparciu o aktualne 

stanowisko nauki wyrażone w najnowszych raportach IPCC. Prawo i 

Sprawiedliwość miało pełną świadomość, że podpisanie postulatu jest obietnicą jego 

realizacji. 

Swoim działaniem całkowicie zignorował Pan stanowisko nauki. Ponad rok temu 

wydany został Specjalny Raport IPCC dotyczący ograniczenia globalnego ocieplenia 

klimatu o 1,5°C. Wynika z niego, że aby nie doprowadzić do eskalacji kryzysu, cały 

http://www.publio.pl/sprawiedliwosc-michael-j-sandel,p92491.html


świat (w tym Polska) musi osiągnąć neutralność klimatyczną najpóźniej do 2050 

roku. Ta data wciąż zapewnia nam zaledwie 50% szans, by uniknąć uruchomienia 

się nieodwracalnych procesów. Czy naprawdę 50% szans na powstrzymanie 

katastrofy klimatycznej Pana satysfakcjonuje? Proponując rok 2070, daje nam Pan 

ich jeszcze mniej. 

Przed nami rok 2020, który w raporcie IPCC jest wskazany jako ten, w którym 

emisje muszą zacząć wyraźnie spadać. Żeby osiągnąć neutralność klimatyczną 

gospodarki, niezbędny jest plan. Do opracowania planu potrzebny jest cel, a Polska, 

przez Pana, wciąż nie ma nawet tego. 

Chcielibyśmy wierzyć w kreowaną przez Pana wizję, ale jest ona niespójna z 

rzeczywistością. Twierdzi Pan: „Prowadzimy bardzo ambitną, a jednocześnie 

racjonalną ekonomicznie politykę klimatyczną i energetyczną”. Jednak rok 2050 nie 

jest celem ambitnym, a rok 2070 bynajmniej nie jest racjonalną propozycją. Mówi 

Pan też: „Musimy zapewnić takie tempo zmian, które będzie dostosowane do 

potrzeb polskiej gospodarki, polskiego społeczeństwa”. Podstawowymi potrzebami 

polskiego społeczeństwa są dostęp do wody pitnej, żywność w przystępnych cenach 

czy temperatura bezpieczna dla zdrowia i życia. 

Naukowcy, przywódcy religijni, społeczeństwo — apel o działanie dobiega ze 

wszystkich stron. Czego jeszcze Pan potrzebuje? W ilu polskich domach musi 

jeszcze zabraknąć wody? Ile lasów musi jeszcze spłonąć? Co jeszcze musi się stać, 

żeby odpowiednio zareagował Pan na kryzys, który rozgrywa się przed pańskimi 

oczami? 

Z poważaniem 

Młodzieżowy Strajk Klimatyczny" 

 

[Powiedziałbym, że to nie jest prośba do premiera, zwłaszcza ludzi znacznie młodszych od 

premiera. To jest rzeczowe, solidne, ale naurąganie premierowi, wyraźnie zakładające, że 

premier i tak nie odpowie]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i Bartosz Arłukowicz, jeden z 

kandydatów na przewodniczącego Platformy Obywatelskiej 

PM: – Panie pośle, Grzegorz Schetyna rezygnuje z kandydowania i namaszcza na swojego 

następcę, właściwie na kandydata, Tomasza Siemoniaka. Czy to są dobre decyzje? 

BA: – Mnie nie zaskoczyła decyzja Grzegorza Schetyny, spodziewałem się tej decyzji. 

Dzisiaj Platforma jest w takim momencie po tych kilku wyborach, że naprawdę jest oczekiwanie 

i wśród członków partii, ale też przede wszystkim naszych wyborców, na taką zmianę, na taką 

nową energię w partii i myślę, że… musicie trochę zmienić, musicie bardziej przyspieszyć… Na 

pewno Platforma dzisiaj staje przed bardzo trudnym wyborem… 

Jestem zwolennikiem ofensywnej polityki… Moim celem jest zbudowanie takiego zespołu 

ludzi, którzy porwą Platformę ku życia z wyborcom. Po to jest partia polityczna, żeby mówić 

językiem ludzi, reprezentować ich zdanie i wygrywać wybory. Ja po to startuję, żeby Platforma 

zaczęła wygrywać wybory… 

[Nie licząc prezydenckich, które trudno będzie wygrać, bo Platforma jeszcze nie 

wystartowała, to następne wybory będą dopiero za cztery lata. Za późno na takie refleksje. To 

powinno się odbyć rok temu. Społeczeństwo czuło, że Schetyna gra na kolejną kadencję jako 

opozycja. Po co jemu wielka orka po przejęciu władzy w państwie, on pokochał być opozycją, 

dostaje niewiele mniejsze pieniądze na działalność niż partia rządząca, raz na trzy miesiące 

złoży niosek o odwołanie kogoś i to cała działalność partyjna. Główni działacze partii przespali 

ten czas, czekali ze zmianami na koniec kadencji Schetyny. Przegrana wyborów do Sejmu 

niczym nie da się usprawiedliwić. Prawda, że Arłukowicz i inni mają cztery lata przed sobą i to 

wielokrotnie mogą to przeżywać – ja tych czterech lat nie mam]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 



Prezydent, Andrzej Duda, zapewnił, że w sprawie ostatnich wydarzeń w Iraku władze 

Polski działają spokojnie i z rozwagą, dbając przede wszystkim o interes Polski i interes 

Polaków. 

Amerykańskie wydarzenie w Bagdadzie – zginął generał zwany irańskim bin Ladenem.  

 

Marszałek Grodzki szuka poparcia za granicą, a w kraju kolejne osoby oskarżają go 

o korupcję. 

[Tak TVP w sposób systemowy niszczy przeciwników politycznych – podają codziennie 

coś negatywnego o polityku i to nawet przez cztery lata. Już TVP zniszczyła Tuska, teraz kolej 

na Grodzkiego]. 

 

Zima pełna nowości w Telewizji Polskiej. 

 

Maria Sriepan – Pogłębiona integracja [Rosji] z Białorusią. Czyli tak naprawdę 

wchłonięcie przez Rosję naszego wschodniego sąsiada. Ale wyraźnie coś poszło nie tak. 

Najpierw w końcu grudnia było spotkanie w Soczi [?], rozmowa o perspektywach zakończyła 

się niczym. Potem spotkanie w Sankt Petersburgu 20 grudnia – znów bez przełomu i ustępstw. 

Nerwowy koniec roku. Coraz bardziej rozdrażniony przywódca Kremla i coraz bardziej 

wystraszony białoruski, jak go nazywają krajanie – Baćka. 

Łukaszenka: – Nagle Rosja spróbowała naruszyć naszą suwerenność. To wiecie, jak 

zareaguje na to nie tylko społeczność międzynarodowa. Okaże się, że są wciągnięci w wojnę 

Zachód i NATO tego już nie zniosą, ponieważ uznają to za zagrożenie dla siebie. 

MS - Rozpaczliwe wołanie do Zachodu o pomoc czy straszenie kremlowskiego cara. 

Niezależnie od intencji Aleksandra Łukaszenki Władimir Putin wcale się tym nie przejął 

i sięgnął po koronny argument – kurek z ropą. Rozgrywka trwa. Maria Stiepan, Wiadomości. 

 

Polska jest coraz lepiej przygotowana na energetyczny szantaż Kremla… 

 

Grzegorz Schetyna nie będzie ponownie kandydował na szefa Platformy Obywatelskiej… 

 

Plejada gwiazd na Równi Krupowej, które w mig porywają do tańca. [Jeszcze 

wspomnienia Sylwestra marzeń w Zakopanem]. 

TVP-INFO – Gość Wiadomości 

Danuta Holecka i Zbigniew Ziobro 

Panie ministrze, mieszkańcy Zamościa oburzeni wyrokiem tamtejszego sądu: 4 i 5 lat 

więzienia dla zabójcy, którego przejeżdżając samochodem ochlapał błotem. 

ZZ: – Tak. To bardzo straszne przestępstwo. Człowiek niechcąco, wożąc dzieci, pochlapał 

kogoś, jadąc samochodem. I z tego powodu brutalnie odebrano mu życie, bijąc tak mocno 

pałkami, że każdy cios w głowę, a było ich w ogóle cztery, sam w sobie mógł być śmiertelny. I 

cztery, pięć lat? To ja rozumiem, że gdyby zwierzę w ten sposób zostało potraktowane, to byłby 

wyrok pewnie za niski dla bardzo wielu. A to zamordowanie zostało dokonane na oczach 

dzieci… [wystarczy] 

♣ 
2020-01-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2569 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Dawid Kubacki jest nowym liderem w konkursie czterech skoczni… 

 

Sześcioro kandydatów na szefa Platformy Obywatelskiej… 

 

Antyamerykańskie demonstracje w Teheranie i Bagdadzie po zabiciu irańskiego generała 

odpowiedzialnego za wiele ataków w regionie… 

 

Jak tu rozdzielić przyjaciół? [Koń i właściciel]. 



 

Ten wyrok był ważny dla tysięcy polskich frankowiczów, rodzina… 

 

Rok po tragedii w koszalińskim sejfrumie, gdy podczas pożaru zginęło 5 nastolatek, 

połowa takich miejsc jest już zamknięta, bo większość nie gwarantowała bezpieczeństwa… 

 

Walczymy ze smogiem, ale za wolno – wynika z polskiego alarmu smogowego. 

Kopciuchy są usuwane w Krakowie, Wrocławiu, ale nie wszędzie… 

 

Proboszcz oskarżył parafian o kpinę i szyderstwo. Poszło o pieniądze na nowe drzwi 

plebanii, ksiądz na tablicy ogłoszeń wymienił nazwy ulic, których mieszkańcy dali, jego 

zdaniem, za mało i zarzucił im skąpstwo. A niby jest „co łaska” … 

- Żałuję, ale co teraz ja mam zrobić? Jedynie przeprosić parafian. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i generał Jarosław Strużyk i 

Krzysztof Lidel – eksperci od terroryzmu, od Bliskiego Wschodu. 

KKZ: – Czy będzie wojna? 

JS: – Kiedyś na pewno będzie. [„Kiedyś na pewno będzie” – tak łatwo to wymówić]. 

Natomiast nie sądzę, żeby była wojna szybko i na pewno nie oczekujmy też oczywiście takiej 

wojny konwencjonalnej, jak myślimy, typu czołgi. Ale oczywiście wojna toczy się cały czas – 

woja informacyjna, wojna o to, aby Iran nie był również dysponentem broni jądrowej, więc tego 

typu działania od wielu miesięcy przecież się toczą… 

KL: – Ja myślę, że cała różnica na tym polega, że Sulejmani jest symbolem tworu 

państwowego, jakim jest Iran. Jeżeli rozmawiamy o eliminacji zagrożenia w postaci liderów 

różnego rodzaju ugrupowań państwowych… Trudno jest zaplanować tak krok po kroku, jak się 

ta sytuacja rozwinie. Na pewno jakieś scenariusze są realizowane. 

[…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Dawid Kubacki dziś był drugi, ale to wystarczyło, by objął prowadzenie w całym 

konkursie w Insbrucku… 

 

Amerykanie walczą z terroryzmem na Bliskim Wschodzie. Po zlikwidowaniu za wiele 

zbrodni irańskiego generała, Kaszema Sulejmaniego, ich celem stała się współpracująca 

z Iranem szeicka milicja. W Bagdadzie, gdzie został zabity Sulejmani, podczas procesji żałobnej 

jego zwolennicy skandowali antyamerykańskie hasła i zapowiadali odwet… 

Hassan Rouhani, prezydent Iranu: – Amerykanie nie zdają sobie jeszcze sprawy, jak wielki 

popełnili błąd. Poniosą konsekwencje swojej zbrodni, nie tylko teraz, ale i przez najbliższe lata. 

 

Ponad milion dowodów osobistych traci w tym roku ważność. Wnioski można składać 

przez internet. Nowe dowody mają czip z danymi, co pozwala na załatwienie wielu spraw 

elektronicznie. 

Właściciele e-dowodów mają możliwość czasowego zawieszenia dokumentu w wypadku, 

gdy się zawieruszy i odwieszenia ich, jeżeli zguba znajdzie się w ciągu dwóch tygodni. 

 

To już siódma edycja koncertu „Polska pomaga” na rzecz konfliktów w świecie… 

 

O przywództwo w partii powalczy sześcioro kandydatów. Grzegorz Schetyna uciekł przed 

porażką w wyborach… 

Tomasz Siemoniak, Borys Budka, Joanna Mucha, Bartosz Arłukowicz, Bogdan 

Zdrojewski i Bartłomiej Sienkiewicz. 

 

Marszałek senatu nie zamierza zmieniać swoich planów. Tomasz Grodzki wybiera się do 

Brukseli, by, jak twierdzi, rozmawiać o ustawach sądowych. Wielu ekspertów mówi jednak 

wprost: chodzi o skargi i donosy na Polskę. 



Maciej Sawicki, Anna Pawelec: – Marszałek senatu, profesor Tomasz Grodzki za cztery 

dni chce być w Brukseli. To plan opozycji na zatrzymanie reformy sądownictwa. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości, prokurator generalny: – Platforma, opozycja 

czy pan marszałek starają się rzucać nam piasek w tryby. 

MS: – To chyba pierwszy taki przypadek w historii Unii Europejskiej. Trzecia osoba 

w państwie przed uchwaleniem ustawy w demokratycznym wybranym krajowym parlamencie 

będzie skarżyć i donosić na swój kraj. 

Michał Karnowski, publicysta „Sieci”: – Rozbijanie jedności polityki zagranicznej to jest 

bardzo poważna sprawa, bardzo poważne naruszenie naszego narodowego interesu i myślę, że 

zgodne z interesem rosyjskim. 

Tomasz Grodzki planuje rozmowy między innymi z byłą wiceminister w rządzie 

Władimira Putina, Talia Chabriewa, obecnie członek Komisji Weneckiej, delegowana przez 

Rosję. To organ doradzający Radzie Europy właśnie w kwestiach praworządności. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „do rzeczy”: – Wyjazd do Brukseli Tomasza 

Grodzkiego na pewno będzie jednym z elementów, w którym rosyjska maszyna propagandowa, 

Sputnik, Rassija tudej wykorzystają w swoich informacjach. 

MS: – Nie brak opinii, że marszałek senatu kreuje się na arbitra praworządności, a sam za 

chwilę może mieć poważne problemy z prawem. 

Pan Romuald 

„Osobiście wręczyłem 400 złotych panu Grodzkiemu. Wszedłem, doktor siedział 

przy biurku, wręczyłem mu 400 złotych, on włożył to do szuflady”. 

Źródło: radio Szczecin 

MS: – Kolejni świadkowie oskarżają profesora Grodzkiego, że przyjmował łapówki 

w czasach, gdy pracował jako chirurg oraz pełnił funkcje ordynatora i dyrektora szpitala 

Szczecin-Zdunowo. 

Wyciągnąłem 1500 złotych, przyjął te pieniążki i włożył je do szuflady. 

 

Prosiliśmy, żeby ratował teścia, bo życie jest jedno. Daliśmy w kopercie 3000, więc 

przyjął, nie przeliczał. 

Źródło: radio Szczecin 

MS: – Grodzki te oskarżenia odrzuca. Za to jego prawnicy straszą pozwami dziennikarzy, 

którzy ujawnili sprawę. 

Tomasz Duklanowski, dziennikarz, radio Szczecin: – Jest to próba zastraszenia 

dziennikarzy, nałożenia knebla na usta tym dziennikarzom, którzy informują o tym, co działo się 

w szpitalu kierowanym przez profesora Grodzkiego. Z tym że tam dochodziło do zjawisk 

korupcyjnych. 

MS: – W przestrzeni publicznej pojawiły się także nieprawdziwe informacje jakoby 

konsekwencje prawne groziły osobom, które wręczały łapówki. Niewykluczone, że chodzi 

o zastraszenie świadków. 

Marcin Romanowski, wiceminister sprawiedliwości, Solidarna Polska, TVP-INFO, 

„Minęła 9”: – Osoba, która wręcza łapówkę, nie podlega karze, jeżeli zawiadomiła organ 

ścigania, która ujawniła wszystkie istotne okoliczności związane z tą sprawą. 

[A jeżeli zawiadomiła nie organ ścigania, ale Radio Szczecin i to po wielu latach?] 

MS: – Profesor Agnieszka Popiela z Uniwersytetu Szczecińskiego, która przerwała 

milczenie jako pierwsza, podtrzymuje swoje oskarżenia. Z kolei z ostatniego sondażu dla 

wpolityce.pl wynika, że ponad połowa Polaków wierzy, że Tomasz Grodzki przyjmował 

łapówki. Maciej Sawicki, Wiadomości. 

 

Stołeczni policjanci zatrzymali mężczyznę, który zlecił zabójstwo ministra 

sprawiedliwości i prokuratora generalnego, Zbigniewa Ziobry. To Jan eS, który dorobił się 

majątku na niebezpiecznych dla życia dopalaczach… 

♣ 
2020-01-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2569 



Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Iran jest problemem od wielu lat. Jeśli uderzą w Amerykanów, mamy już wyznaczone cele 

do ataku – ostrzega prezydent, Donald Tramp i wysyła w ten region dodatkowych żołnierzy… 

Donald Trump 

Iran mówi bardzo odważnie o atakowaniu pewnych miejsc w odwecie za to, że 

uwolniliśmy świat od ich terrorystycznego przywódcy (…) Niech to służy za 

OSTRZEŻENIE. Jeśli Iran zaatakuje Amerykanów lub amerykańskie aktywa, to 

mamy namierzone 52 irańskie miejsca (odpowiadające liczbie 52 amerykańskich 

zakładników wziętych w niewolę przez Iran wiele lat temu). Te cele oraz sam Iran 

będą zaatakowane bardzo szybko i mocno. 

Joe Biden, były wiceprezydent Stanów Zjednoczonych, ubiega się o nominację 

Demokratów w wyborach prezydenckich: – Żaden prezydent nie ma prawa prowadzić kraju na 

wojnę bez świadomej zgody narodu amerykańskiego. Świadomej zgody. A w tej chwili nie 

mamy pojęcia, co dzieje się w głowie tego faceta. Nie mamy pojęcia, czy on w ogóle ma jakiś 

plan? Czy po prostu wydaje mu się, że bierze udział w tweeterowej burzy. Nie wiemy nawet, 

czy ma poparcie własnych generałów? Ten krok jest niebezpieczny i podejrzany. 

[…] 

 

Wyrzucanie śmieci tylko pod nadzorem. „Później myślimy o otwarciu śmietnika, jak się 

czegoś nauczą”. 

[Oj! Chyba szykuje się ogólnopolski protest mieszkańców przeciw terrorowi śmieciarzy… 

Ale to na jednym osiedlu w Białej Podlaskiej]. 

 

Kandydatem Lewicy na prezydenta będzie prawdopodobnie Robert Biedroń… 

 

Same oszczędności Mateusza Morawieckiego, to ponad 5 milionów złotych, a może 

i więcej, bo premier zapewnia, że nie wie, ile może jeszcze zyskać na swojej bankowej 

przyszłości i uprawnieniach do akcji – tyle możemy wyczytać w najnowszym oświadczeniu 

majątkowym… 

 

Doroczny finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy, tym razem celem jest kupienie 

sprzętu do zabiegów u dzieci… 

 

Ponad 60 tysięcy kur zostanie w Polsce zabitych i przerobionych na mączkę. Powodem 

jest ptasia grypa… [A mączka już nie będzie zaraźliwa?] 

 

To były Fakty… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Trudna sytuacja na linii Waszyngton – Teheran… 

 

Sanatorium miłości – Już dziś rusza drugi sezon kultowego programu… 

 

Jutro wyruszy orszak trzech króli… 

 

Wyjątkowy koncert charytatywny „Polska pomaga” … 

 

Sondaż poparcia w wyborach prezydenckich: 

Andrzej Duda 43%; Małgorzata Kidawa-Błońska 26%; Szymon Hołownia 16%; 

Władysław Kosiniak-Kamysz 6%; Adrian Zandberg 5%; Krzysztof Bosak 4%. 

 

Marszałek senatu, Tomasz Grodzki złamie konstytucję, jeśli zgodnie z zapowiedziami 

będzie rozmawiał w Brukseli o wstrzymaniu polskich reform wymiaru sprawiedliwości. Zgodnie 

z ustawą zasadniczą to prezydent i szef MSZ odpowiadają za politykę zagraniczną kraju. 



Dominik Cierpioł, Kinga Bednarek: – Choć senat jeszcze nie rozpoczął prac nad ustawą 

dyscyplinującą sędziów, to marszałek senatu w środę rozpocznie nieformalne rozmowy 

o nowych przepisach. Ale nie w polskim parlamencie, a w Brukseli. 

Marcin Horała, wiceminister infrastruktury, PiS: – Marszałek Grodzki jadąc do Brukseli, 

łamie polską konstytucję, bo ona jasno stanowi, że odpowiedzialność za politykę zagraniczną to 

rząd i prezydent. 

DC: – PiS apeluje do marszałka Grodzkiego, aby odwołał środowe rozmowy z 

wiceszefową Komisji Europejskiej. Ale profesor Grodzki zapowiedział, że ze spotkania nie 

zrezygnuje. 

Andrzej Dera, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta RP: – Nie może być tak, że polski 

głos jest głosem rozbieżnym, zmiennym. Tego nie wolno robić. Żadne państwo nie pozwala na 

to, żeby mówić dwugłosem, bo taki dwugłos może być potem używany przez innych. To nie jest 

w interesie Polski. 

DC: – To niespotykane w innych krajach, gdy trzecia osoba w państwie jeszcze przed 

uchwaleniem ustawy spotyka się z zagranicznym urzędnikiem, [To nie jest „zagraniczny 

urzędnik”. To jest poseł Parlamentu Europejskiego wybrany przez obywateli całej Unii 

Europejskiej, w tym również przez polskich obywateli] aby rozmawiać o szczegółach 

przepisów, które wypracowuje polski parlament [jeśli parlament, to Sejm i Senat, a nie tylko 

Sejm]. 

Krzysztof Jabłonka, publicysta, radio wnet: – Jeśli to będzie ciąg dalszy opozycji i 

buntowanie Brukseli, żeby tutaj blokowała grupie rządzącej, legalnie wybranej [bo marszałek 

senatu został wybrany nielegalnie], no, to się może bardzo szybko zaognić. 

DC: – Wiele więc wskazuje na to, że profesor Grodzki chce wykorzystać unijne instytucje 

do walki z polskim rządem. W Brukseli zamierza spotkać się z Verą Jurovą, to 

wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej [przecież została wybrana między innymi 51 głosami 

polskich europosłów]. W 2006 roku przedstawiono jej zarzuty korupcyjna. Była też czasowo 

aresztowana. Ostatecznie sprawę umorzono. 

Tomasz Grodzki: – Demokracja zasadza się na współpracy, równowadze, ale i 

niezależności władzy sądowniczej, ustawodawczej i wykonawczej. 

DC: – Na razie wątpliwości wokół niezależności władzy sądowniczej dotyczą przede 

wszystkim polityków obozu, który reprezentuje marszałek Grodzki. 

„Te niezależne sądy idą”. [już było] 

DC: – Być może podczas tego spotkania ustalono to, o czym Sławomir Neumann 

rozmawiał z lokalnymi politykami Platformy Obywatelskiej z Tczewa: 

[Już było] 

(…) sądy dzisiaj, ja ci to gwarantuję, nie rozstrzygną żadnej sprawy przed 

wyborami. Żadnej. Przez rok nie zrobią ku*wa nic. Będą prowadzić sprawy i ch*j. 

Sławomir Neumann 

Koalicja Obywatelska 

DC: – Głośnym echem odbiła się przed laty sprawa sędziego Milewskiego. Dziennikarz 

podający się za pracownika kancelarii premiera, bez problemu namówił sędziego, aby ten ustalił 

termin przesłuchania w sprawie Amber Gold, który będzie dogodny dla ówczesnego premiera, 

Donalda Tuska. 

[też już było] 

„Ja mogę wyznaczyć albo, albo 17, albo nawet 12, czy 13, bo tutaj nie ma żadnego 

problemu”. 

Sędzia Ryszard Milewski 

Fragment rozmowy z sierpnia 2012 r. 

DC: – Symboliczna była także sprawa afery gruntowej za rządów PO PSL. Media w 2009 

roku donosiły, że dowody wobec Mariusza Kamińskiego były tak wątpliwe, że miesiącami 

szukano prokuratora, który by postawił zarzuty przekroczenia uprawnień ówczesnemu szefowi 

CBA. A o sędzim, który uniewinnił posłankę PO Beatę Sawicką, politycy Platformy mówili tak: 

Jan Rulewski: – Sędzia to niewątpliwie nam sprzyjał. No, ale załóżmy… Mnie się wydaje, 

żeby dopuścić się z oszustki matrymonialnej i materialnej zrobić bohaterkę, to chyba do etyki 

nie należy. 



DC: – Podobnych przykładów jest więcej. Zawsze dotyczą opozycji, która dziś przestrzega 

przed upolitycznieniem sędziów. Dominik Cierpioł, Wiadomości. 

 

EL: – Najpiękniejsze kolędy z Polski, ale i z Bliskiego Wschodu w wykonaniu artystów 

Polskiej Opery Królewskiej: Małgorzaty Walewskiej i Marii Pomianowskiej już jutro w 

Łazienkach Królewskich charytatywny koncert z cyklu „Polska Pomaga” … 

 

EL: – Telewizja Polska stawia na seniorów „Voice seniors” … 

„Rodzinny dom po nocach mi się śni” … 

 

EL: – To wszystko już dzisiaj, a od jutra w telewizyjnej dwójce nowe seriale… 

♣ 
2020-01-06 poniedziałek trzech króli 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2569 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Potworny pożar w Chojnicach, bo gdy płomienie pojawiają się w nocy w hospicjum, 

niektórzy nie mają szans… 

Zdjęcia jak z apokalipsy i dramatyczne pytanie: Czy właśnie płonie nasza przyszłość? 

 

Tramp grozi Iranowi, Komisja ostrzega Trampa: Nie jesteś dyktatorem. Powinieneś 

przeczytać ustawę. 

Prezydent zapowiada, że nie wyjdzie z Iraku, chyba że mu za to zapłacą… 

Rada gabinetowa w sprawie Iraku, Iranu i Ameryki. Prezydent Duda zaprasza na 

konsultacje, ale zaprasza tylko rząd. To jego decyzja i jego prawo, ale opozycja domaga się 

prawa głosu… 

[Było nie spieprzyć wyborów. Teraz długo głos opozycji dla PiS nie będzie miał 

znaczenia, a dla obywateli będzie mało istotny]. 

 

Minister Kamiński na wykładzie w Ameryce. Ostrzega przed robieniem interesów z Rosją, 

mówi o wypadku w Smoleńsku i największym powodzie naszego ekonomicznego sukcesu – 

braku oligarchii. Taki punkt widzenia w PiS-ie to coś nowego. Ale taki nowy inny punkt 

widzenia jak w PiS-ie, zdarza się każdemu i jest chwilowy. 

Jakub Sobieniowski: – To ważny głos w polsko-rosyjskich relacjach. Szef polskiego MSW 

i niemal wszystkich służb i wiceprezes PiS-u w jednej osobie, w Stanach Zjednoczonych: 

Mariusz Kamiński, minister SWiA, wypowiedź z 10 grudnia 2019 roku [w Wilson 

Center]: – Jeżeli więc ktokolwiek decyduje się robić z taką Rosją interesy polityczne lub 

gospodarcze, w rzeczywistości robi interesy z jej aparatem bezpieczeństwa. 

JS: – Trudno by się było nie zgodzić z tą opinią Mariusza Kamińskiego, gdyby nie to, że 

ten rząd, [czyli polski rząd] jak widać, robi duże interesy z putinowską Rosją. Na potęgę kupuje 

rosyjski węgiel: 

Import węgla do Polski w 2018 roku: 

Źródło: Eurostat, dane z 2018 r. 

Rosja – 13,47 milionów ton węgla; Stany Zjednoczone – 1,53 mln ton; 

Australia – 1,47 mln ton; Kolumbia – 1,46 mln ton; Mozambik – 0,55 mln ton; 

Kazachstan – 0,50 mln ton; Czechy – 0,36 mln ton 

Mariusz Błaszczak, KP PiS, wypowiedź z września 2014 roku: – Putin czerpie określone 

korzyści, to powoduje, że ma pieniądze na to, żeby napadać sąsiednie kraje… 

Mariusz Kamiński: – Wypadek w Smoleńsku był wielką ogólnonarodową tragedią 

w Polsce… 

MK: – Śledztwo, które jest prowadzone od lat, nie przynosi żadnych efektów, a 

współpraca z władzami rosyjskimi z tym zakresie żadna. Czujemy się zakładnikami, 

symbolicznie mówiąc – wraku samolotu… 



MK: – Największym powodem naszego sukcesu ekonomicznego jest to, że nie uda, że 

przez społeczeństwo ugrupowania polityczne nie dopuściły do oligarchizacji naszego życia 

politycznego i gospodarczego… 

MK: – Mój kraj na szczęście dał sobie radę… 

[Ja jednak na tym poprzestanę]. 

 

AW: – Szokujące zdjęcia i dramatyczne pytania: Jak długo jeszcze? Czy wszystko 

spłonie? W Australii rozpacz i ból… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Specjalne wydanie wiadomości z Bischofshofen. 

Dawid Kubacki, wygrał dzisiejszy konkurs i zwyciężył w całym prestiżowym turnieju 

czterech skoczni… 

♣ 
2020-01-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2569 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Prezydent i rząd razem o Ameryce, Iranie i naszej irackiej misji, bo kiedy największy 

sojusznik ma problem, to razem warto się zastanowić, czy można coś z nim zrobić? Choć razem 

w tym wypadku oznacza bez opozycji. Problem okazał się nie być jedynym. 

Krzysztof Skórzyński: – … 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NOTO: – Nie była to decyzja podjęta przez globalną 

koalicję ani przez NATO. Jednak wszystkie kraje sojusznicze mają obawy względem 

prowadzonej przez Iran aktywności destabilizującej region. 

Mateusz Morawiecki, premier” – Jesteśmy jednocześnie w pełni świadomi tego, że tam 

każda iskra może doprowadzić do niekontrolowanego wybuchu, dlatego staramy się 

doprowadzić do deeskalacji. 

KS: – Nie bez znaczenia jest to, że tam w samym tylko Iraku stacjonuje ponad 200 

polskich żołnierzy. Kolejni są na misjach w innych krajach regionu. W tej sprawie aktualne jest 

oświadczenie wojska, że misja szkoleniowa NATO, choć chwilowo zawieszona, to się nie 

kończy… 

5 000 złotych za oczernianie marszałka [Senatu]. Dawny pacjent Tomasza Grodzkiego 

opowiada takie historie, że marszałek prosi o pomoc ABW i prokuraturę. Pieniądze za 

opowiadanie oszczerstw, to oferta jak z paragrafu, ale dla marszałka to coś więcej, to kolejny 

etap planu „odzyskać Senat”. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Marszałek senatu przechodzi do ofensywy, odpiera 

anonimowe zarzuty, które pojawiły się w prorządowych mediach, że jako dyrektor szpitala brał 

łapówki. 

Grodzki: – Nigdy od nikogo nie żądałem żadnych pieniędzy za operacje i inne czynności 

medyczne ani ich nie przyjmowałem. 

Jacek Dubois, pełnomocnik Tomasza Grodzkiego: – Siły dobrej mocy mają twarz. Siły 

złej mocy nie mają twarzy. 

KKZ: – Żaden z oskarżających Grodzkiego o łapówkarstwo, nie ujawnił swego nazwiska. 

Tadeusz Staszczyk, 90-latek opowiada także przed kamerą, jak u niego w domu pojawił się 

nieznany mu człowiek, podający się za pracownika szpitala. 

TS: – Tutaj proszę kartkę, ja panu podyktuję, niech pan mi napisze, że doktor Grodzki 

chciał od pana pieniędzy, bo inaczej nie przyjmie pana do szpitala. Ja zdębiałem, zatkało mnie. 

KKZ: – Po podpisaniu oświadczenia Staszczyk miał dostać pieniądze. 

TS: – Wyciągał z portfelu 5 tysięcy złotych, wyciągał z własnego portfela. Mówi: Tu dla 

pana 5 tysięcy, jak mi pan napisze tutaj. 

KKZ: – Nie wiadomo, kim był tajemniczy mężczyzna. Nie wiadomo skąd miał pieniądze, 

na czyje zlecenie próbował sfabrykować oskarżenia i skąd miał dane o pacjentach, bo jak mówi 

Grodzki – to nie jedyny przypadek. 



Grodzki: – Dzwoniło do mnie dwóch pacjentów przerażonych, którzy nie pozwolili na 

ujawnienie swoich danych, bo im nie oferowano pieniędzy, tylko ich zaszantażowano, że ich 

firmy mogą mieć kłopoty. 

KKZ: – Marszałek domaga się wyjaśnienia sprawy przez ABW, choć on i jego 

pełnomocnik mają podejrzenia, kto za nią stoi. 

Dubois: – Ja dostrzegłem od razu podobieństwo z aferą watergate. 

[…] 

7-8 stycznia – posiedzenie senackiej komisji 

8 stycznia – spotkanie Tomasza Grodzkiego z Vĕrą Jourovą 

9-10 stycznia – wizyta Komisji Weneckiej w Polsce 

11 stycznia – marsz tysiąca tóg 

14 stycznia – parlamentarny zespół obrony praworządności z udziałem gości 

zagranicznych 

15 stycznia – posiedzenie Sądu Najwyższego 

15-17 stycznia posiedzenie Senatu 

Maciej Knapik: – To milczenie senatora Karczewskiego podtrzymuje stanowisko władzy. 

Ustawa zwana represyjną, została przyjęta przed świętami przez Sejm i to koniec dyskusji. 

Borys Budka, były minister sprawiedliwości, KP KO PO: – W Sejmie ta ustawa została 

przyjęta jak zwykle bez żadnego trybu, pod osłoną nocy. 

MK: – Ale w Senacie większość ma opozycja i tu dyskusja dopiero się zaczyna, bo jak 

słyszymy, ustawa łamie Konstytucję i zasady Unii Europejskiej. 

Małgorzata Gersdorf, pierwsza prezes Sądu Najwyższego: – Konsekwencje tej ustawy, 

gdyby weszła w życie, są ekonomiczne, socjalne, wyjścia z Unii i zamknięcia nam ust jako 

obywateli. 

Bogdan Klich, senator, KP KO PO: – Mam nadzieję, że w przyszłym tygodniu ta ustawa 

zostanie wyrzucona do kosza. [Oprzytomniej człowieku – Sejm i tak ją przyjmie]. 

[…] 

MK: – Politycy PiS są szczególnie niechętni odwiedzin Komisji Weneckiej, organu 

doradczego Rady Europy. [Rada Europy – międzynarodowa organizacja rządowa skupiająca 

prawie wszystkie państwa Europy oraz kilka spoza Europy. Nie mylić z Radą Unii Europejskiej, 

która jest głównym organem decyzyjnym Unii Europejskiej].  

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości, fragment programu „gość radia Zet”: – Na 

jakiej podstawie Komisja Wenecka w ogóle ma się pojawić w Polsce? 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu, KP PiS: – Przedostatnio byli, to jak rozmawiałem 

z członkiem delegacji, to nie bardzo wiedział. w jakim jest kraju. 

MK: – Ton tych komentarzy sugeruje, że PiS traktuje instytucje europejskie w tym 

Parlament [Unii Europejskiej] czy Komisję [Europejską], która apeluje o wstrzymanie prac, jak 

coś obcego czy narzuconego. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, KP PiS: – Polska, mimo że 

jest członkiem Unii Europejskiej, jest krajem suwerennym. 

Michał Kamiński, wicemarszałek senatu, KP KO Unia Europejskich Demokratów: – To 

jest nasza Unia. Europosłowie PiS-u. fundacje PiS-u, które biorą pieniądze z Unii europejskiej, 

nie biorą od obcych przecież, tylko od swoich. 

MK: – W zapowiadanym na sobotę marszu tysiąca tóg, mają wziąć udział nie tylko 

z Polski, ale z całej Europy, którzy już dzisiaj udzielają poparcia polskim kolegom. 

Monika Frąckowiak, sędzia Sądu Rejonowego Poznań-Nowe Miasto i Wilda, 

Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia”: – Od Irlandii przez Portugalię, Hiszpanię, 

Dojczland, Italię, Francję, Chorwację, Rumunię, Bułgarię, Węgry… 

MK: – Ustawa represyjna zakłada, jak określają to sędziowie, szybką ścieżkę 

dyscyplinowania i karania sędziów za wystąpienia: 

Odpowiedzialność dyscyplinarna 

• Działalność publiczną nie dającą się pogodzić z zasadami niezależności 

sądów i niezawisłości sędziów 

• Działania lub zaniechania mogące uniemożliwić lub istotnie utrudnić 

funkcjonowanie organu wymiaru sprawiedliwości 



• Działania kwestionujące istnienie stosunku służbowego sędziego, 

skuteczność powołania sędziego (…) 

Krystian Markiewicz, przewodniczący Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia”: – 

Z byle przyczyny każdy sędzia będzie mógł być usunięty z zawodu. To widać po ostatnich 

sytuacjach, kiedy na obszarze trzech dni najpierw było wszczęte postępowanie dyscyplinarne co 

do sędziego, który zastosował tymczasowy areszt, potem do sędziego, który nie zastosował 

tymczasowego aresztu. 

MK: – Prezes „Iustitii” mówi, że sędziowie nie chcą i nie będą pytać ministra Ziobry, jaki 

wyrok mogą czy powinni wydać, bo nie na tym polega ich niezależność i niezawisłość. Maciej 

Knapik, Fakty. 

 

AW: – Dyrektor teatru Bagatela zatrzymany przez policję. Pracownice i aktorki teatru 

opowiedziały takie rzeczy, że prokuratura już postawiła zarzuty… 

 

AW: – Prokuratura ma trop po pożarze w hospicjum w Chojnicach. Najprawdopodobniej 

to jeden z mieszkańców spowodował pożar paląc papierosa. W płomieniach zginęły… 

 

AW: – Król dopalaczy w kasku i kajdanach. Bardzo nie chciał dać się złapać… 

 

AW: – Pierwszy dzień świąt Bożego Narodzenia – dla wyznawców religii prawosławnej i 

greko-katolików dziś dobrych, spokojnych świąt… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Rada gabinetowa i najważniejsze interesy Rzeczpospolitej. 

 

Niebezpiecznie rośnie napięcie na Bliskim Wschodzie. 

 

Grodzki – Atak na konstytucyjne ciało o znacznym stopniu ważności. 

Marszałek Grodzki w ogniu oświadczeń o korupcję. 

 

Imponujący sukces Dawida Kubackiego. 

 

Prezydent nie weźmie udziału w uroczystościach „Jad Waszem” w Jerozolimie 

organizowanych 23 stycznia – taką decyzję podjęto podczas spotkania rady gabinetowej. 

Andrzej Duda nie mógłby zabrać głosu podczas uroczystości organizowanej przez rosyjskiego 

oligarchę [Wiaczesław Mosze Kantor]. W Jerozolimie jednym z głównych mówców będzie 

natomiast Władimir Putin, który kilkukrotnie zakłamywał historię drugiej wojny światowej… 

 

Na Bliski Wschód docierają kolejne amerykańskie wojska. Pentagon planuje wysłać do 

Kataru sześć strategicznych bombowców B-52. Z każdym dniem napięcie w regionie rośnie. 

Dziś Iran zapowiedział 13 scenariuszy zemsty za śmierć generała Sulejmaniego… 

 

Izraelskie siły są w stanie najwyższej gotowości. Minister spraw zagranicznych Izraela 

ostrzegł dziś Iran, że jeżeli ten nie zaprzestanie prac nad bronią jądrową, to niewykluczona jest 

zbrojna interwencja… 

 

Australia wciąż walczy z ogniem… polscy strażacy są gotowi do wyjazdu, czekają tylko 

na sygnał z Australii… 

 

Dyplomacja w politycznej grze. 

 

Kosmiczny spektakl na polskim niebie. 

 

Marszałek senatu, Tomasz Grodzki, próbuje się bronić przed oskarżeniami o korupcję. 

Przedstawił relacje jednego z pacjentów [były UB-ek – to na banerze], który zapewnia o 



niewinności dyrektora. Marszałek twierdzi, że mógł paść ofiarą służb specjalnych, ale 

dziennikarze szybko ustalili, że związek z komunistyczną bezpieką ma mężczyzna broniący 

Grodzkiego, który był funkcjonariuszem stalinowskiego UB i donosił na własną żonę [Ale 

stalinowskie UB było w Polsce 70 lat temu]. 

Maksymilian Maszenda, Oliwia Pełka: – Słowa byłych pacjentów, którzy ze szczegółami 

opowiadają o tym, jak wręczano pieniądze lekarzowi, Tomaszowi Grodzkiemu. On sam nazywa 

atakiem na Senat: 

Marszałek senatu, Tomasz Grodzki: – na konstytucyjne ciało o znacznym stopniu 

ważności. 

MM: – W ostatnich tygodniach poznaliśmy relacje wielu osób oskarżających Grodzkiego 

o branie łapówek w czasie, kiedy był ordynatorem w szczecińskim szpitalu: 

Cień: – wyciągnąłem 10 tysięcy złotych, przyjął te pieniążki i włożył je do szuflady. 

Pan Roman 

„Osobiście wręczyłem 400 złotych panu Grodzkiemu. Wszedłem, doktor siedział 

przy biurku, wręczyłem mu 400 złotych, on włożył to do szuflady”. 

Źródło: Radio Szczecin 

 

„Tata wręczył profesorowi pieniądze w kopercie”. 

- jaka to była kwota? 

- Dwa tysiące. 

 

Pani Józefa 

„Cały miesiąc leżałam, to tam się człowiek trochę nasłuchał, że każdy bierze, że ma 

lekarzowi dać „cegiełkę”, a ta „cegiełka” była w cztery oczy od piątki wzwyż”. 

Źródło: Radio Szczecin 

MM: – Prawdziwa lawina oskarżeń ruszyła po publicznej wypowiedzi profesora, 

Agnieszki Popieli, która jako pierwsza zwróciła uwagę na etyczne zachowanie Tomasza 

Grodzkiego: 

„Jak moja mama umierała, to trzeba było dać 500 dolarów za operację. Podobno na 

czasopisma medyczne. Faktury ani rachunku nie dostałam. Nigdy tego nie 

zapomnę”. 

Prof. Agnieszka Popiela 

Biolog, Uniwersytet Szczeciński 

Źródło: facebook 

MM: – Profesor Popiela ze swoich słów się nie wycofała pomimo kolejnych gróźb i presji. 

Teraz czeka ją proces karny wytoczony przez Grodzkiego. Marszałek Senatu zapowiedział, że 

pozwie do sądu także dziennikarzy opisujących zarzuty. 

[Przypominam:] 

2019-11-27 środa 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Żeby było uczciwie. Nigdy nie powiedziałam, że wpłata była warunkiem operacji. 

Nie! Mama była w normalnej kolejce do zabiegu. Wpłaciłam, bo czułam presję 

psychiczną. 

Prof. Agnieszka Popiela 

Źródło: twitter.com/p-popiela 

[…] 

MM: – Dowodem niewinności Tomasza Grodzkiego ma być relacja jednego z pacjentów, 

Tadeusza Staszczyka, który zapewnia, że lekarz nigdy nie żądał od niego pieniędzy. 

Jednocześnie Staszczyk twierdzi, że teraz tajemniczy mężczyzna zaoferował mu pieniądze za 

fałszywe oskarżenie Grodzkiego: 

Z telefonu komórkowego Tadeusza Grodzkiego: 

…oświadczył, że otrzymam 5 tysięcy złotych, jeśli napiszę oświadczenie, że doktor 

Grodzki zażądał ode mnie pieniędzy… 

MM: – Marszałek Grodzki chce, żeby sprawę zbadała Agencja Bezpieczeństwa 

Wewnętrznego: 



Marszałek Grodzki: – Kto odwiedził pana Staszczyka? Czy nierzetelny dziennikarz, 

próbujący próbą przekupstwa uzyskać sfałszowane dowody, czy agent służb, dobrze by było, 

żeby polskich… 

MM: – Dziennikarze szybko ustalili, że związki ze służbami specjalnymi 

komunistycznymi ma sam Staszczyk, który od początku lat pięćdziesiątych ubiegłego wieku był 

funkcjonariuszem stalinowskiego urzędu bezpieczeństwa. Z jego akt wynika, że donosił na 

swoją żonę. 

[Dokument IPN stwierdza, że Tomasz Staszczyk, data urodzenia 24.01.1930 r. rozpoczął 

działalność 18 listopada 1950 roku. Ale czy ktoś sprawdził, czy tamten Tomasz Staszczyk 

jeszcze żyje? Dzisiaj miałby 90 lat. Z nagrania z telefonu Grodzkiego słyszymy, że to nie może 

być tak stary człowiek. Kiedyś na tak zwanych listach Wilsztajna, który ujawnił nazwiska 

współpracowników służby bezpieczeństwa, było aż trzech Marianów Sokołowskich i żadnym z 

nich nie byłem ja. Te same imiona i nazwiska nosi po kilka osób w Polsce.  

Wpisałem w Googlu „Tomasz Staszczyk”: Znalazłem: (1) TS – fundacja FRIK. (2) TS – 

specjalista do spraw kontroli jakości, brygadzista. (3) TS – Brygada Wojsk Lądowych. (4) TS – 

Filharmonia Kaliska zagra wspólnie z zespołem Staszczyk. (5) TS – osoba w NK.pl. (6) TS – 

Villa Atlantis – Tomasz Staszczyk. (7) TS – FHU Tomasz Staszczyk, Łoniów, kwiaciarnie. (8) 

TS – Stellaris Tomasz Staszczyk, Mogilno. TS – Tomasz Staszczyk. Kemot, Kawalce, 

dystrybucja, akwizycja. I to nie wszystko. Tomaszów Staszczyków było i jest wielu]. 

Samuel Pereira, publicysta, szef portalu TVP-INFO: – Opowiada historie, że siedział 

w domu, przyszli do domu, ktoś mu powiedział, coś zaproponował, wyszedł, on niczego nie 

zgłosił ani na policję, nie ma żadnych zdjęć, nie ma niczego, a marszałek senatu przedstawia, 

wyciąga telefon i przedstawia nagranie jako dowód. 

MM: – Na dzisiejszej konferencji prasowej próbowaliśmy dopytać marszałka, czy zna 

przeszłość Tadeusza [przecież Tomasza] Stawczyka? 

Grodzki: – Ja od pana się dowiaduję, ale nie wiem, czy to jest prawda. 

MM: – Po tych słowach marszałek senatu zakończył swoją konferencję, choć nadal 

pozostało wiele pytań bez odpowiedzi, na przykład: Za co i ile pacjenci płacili Grodzkiemu? 

Grodzki: – Stawka w gabinecie w momencie, kiedy w nim przyjmowałem, a robiłem to 

niezwykle rzadko, było 150 lub 200 złotych za wizytę. Czy to pana satysfakcjonuje? 

MM: – Inaczej marszałek Grodzki wyjaśniał sprawę kilka dni temu. 

Grodzki: – Niech pan powie dalej. Wręczył w gabinecie, prywatnym. Można w gabinecie 

też pracować dla idei, ale to nie było w szpitalu. 

MM: – Prawo i Sprawiedliwość oczekuje dymisji marszałka Grodzkiego. 

Maria Koc, senator, PiS: – Coraz więcej pojawia się osób, które twierdzą, że wręczały 

jakieś kwoty pieniędzy panu marszałkowi. To jest bardzo krępujące, myślę i dla pana marszałka, 

i dla wszystkich senatorów, i dla Senatu. 

MM: – Sprawę przyjmowania pieniędzy od pacjentów zbada prokuratura. Maksymilian 

Maszenda, Wiadomości. 

 

EL: – Tymczasem marszałek senatu, profesor, Tomasz Grodzki odbył już spotkania 

z ambasadorami Rosji, Ukrainy, Italii, Francji i Dojczlandu. Zamierza także reprezentować 

Polskę podczas spotkania z wiceprzewodniczącą Komisji Europejskiej. I robi to bez 

porozumienia z polskim rządem. Rządzący politycy pytają o cel prowadzenia przez marszałka 

alternatywnej wobec rządu polityki zagranicznej. Tym bardziej że na spotkanie z rosyjskim 

ambasadorem wybrał najgorszy z możliwych w ostatnim czasie terminów. 

Jan Korab, Maria Ruman: – 19 grudnia w dniu, w którym prezydent Władimir Putin wylał 

kubeł pomyj na Polskę, marszałek senatu, profesor, Tomasz Grodzki, spotkał się z ambasadorem 

Rosji, Siergiejem Andriejewem. 

Tomasz Grodzki: – Spotkanie z ambasadorem Federacji Rosyjskiej ma charakter 

kurtuazyjny. 

JK: – To zaskakujące. W czasie rozmowy marszałek Polskiego Senatu nie odniósł się do 

słów prezydenta Putina, który oskarżył Polskę o współpracę z Hitlerem i 

współodpowiedzialność za wywołanie drugiej wojny światowej. 



Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego: – Należało przełożyć albo chorobą się 

wymówić u pana ambasadora.  

JK: – Minister spraw zagranicznych potwierdza, że marszałek senatu poinformował 

o zamiarze spotkania. 

Tomasz Grodzki: – Odbyłem osobiście rozmowę telefoniczną z panem ministrem 

Czaputowiczem. 

JK: – Resort dyplomacji [nie resort, a minister] zasugerował, żeby z rosyjskim 

ambasadorem nie spotykała się trzecia osoba w państwie, na przykład z przewodniczącym jednej 

z senackich komisji. 

Marcin Przydacz, wiceminister spraw zagranicznych: – Wydaliśmy stosowną dosyć 

twardą rekomendację, do której ani kancelaria Senatu, ani pan marszałek Grodzki się nie 

zastosowali. 

JK: – Spotkanie z rosyjskim ambasadorem tuż po propagandowym ataku Władimira Putina 

na Polskę sprawiło wrażenie braku jednomyślności w polskiej polityce zagranicznej i konfliktu 

najwyższych władz naszego państwa. 

Paweł Soloch, szef biura bezpieczeństwa narodowego, „kwadrans polityczny”, TVP1: – 

Nie służy Polsce i jest oczywiście wodą na młyn prezydenta Putina. 

JK: – Nie brak opinii, że marszałek senatu naruszył konstytucję. 

Paweł Mucha, zastępca szefa kancelarii prezydenta, wypowiedź dla Polskiego Radia: – Na 

konstytucję trzeba się nie tylko powoływać, ale trzeba ją czytać. Mamy artykuł 146, który 

stanowi o tym, że politykę zagraniczną prowadzi rada ministrów. 

JK: – Choć konstytucja nie daje marszałkowi senatu takich kompetencji, profesor Grodzki 

nie tylko jedzie do Brukseli rozmawiać z wiceprzewodniczącą Komisji Europejskiej o 

procedowanej jeszcze ustawie, ale także zaprosił do Polski Komisję Wenecką. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości, wypowiedź dla Radia Zet: – Nie może. I to 

wynika również z polskiej Konstytucji, takie prawo ma do tego rząd, ma prawo prezydent, 

minister spraw zagranicznych. Nie ma prawa tego zrobić marszałek senatu. 

Genowefa Grabowska, profesor, ekspert do spraw prawa unijnego, konstytucjonalista: – 

Ktokolwiek z zewnątrz próbuje ingerować w proces stanowienia prawa, czyni to tak, jak gdyby 

chciał suwerenność państwa narazić na szwank. Tego robić nie wolno. [Marszałek senatu jest 

jak najbardziej z wewnątrz procesu stanowienia prawa]. 

JK: – Politycy Platformy Obywatelskiej wspierają marszałka… [dalej było o Tusku]. 

♣ 
2020-01-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2347 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Donald Tramp, prezydent USA: – Wszyscy nasi żołnierze są bezpieczni. W naszych 

bazach doszło tylko do minimalnych zniszczeń. Nasze wspaniałe amerykańskie siły zbrojne są 

przygotowane na wszystko. Wygląda na to, że Iran się wycofuje, co jest bardzo dobre dla 

wszystkich zaangażowanych państw i dla całego świata. 

[Jednak Iran wystrzelił 22 rakiety i wszystkie gdzieś tam wybuchły. To nie są obojętne 

efekty]. 

„…nawet język, rekwizyty i poetyka tej wypowiedzi…” [!!!] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Żaden z polskich żołnierzy w Iraku nie ucierpiał. Polska nie rozważa ewakuacji… 

 

Irański atak rakietowy na bazy Stanów Zjednoczonych w Iraku. 

 

Marszałek Grodzki w Brukseli rozmawia o polskiej reformie sądownictwa. A w kraju 

padają kolejne oskarżenia. 

Ustalono 4 zdarzenia o charakterze korupcyjnym. 

 

Australia w ogniu. Od września walczy z żywiołem. 



 

Pod Teheranem 4 godziny po ataku rakietowym na bazy w Iraku doszło do katastrofy 

lotniczej. Zginęło… samolot należał do ukraińskich linii lotniczych… 

 

W całej Polsce straż pożarna sprawdza budynki, w których mieszczą się hospicja… 

♣ 
2020-01-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2347 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Ukraińscy śledczy szukają odłamków rakiety. Agencja Rojters informuje, że nowy 

samolot spadł zaraz po starcie, bo został zestrzelony. To było kilka godzin po ataku rakietowym 

na amerykańskie bazy w Iraku… 

Wołodymyr Żełenski, prezydent Ukrainy: – Proszę wszystkich o to, by w sytuacji, gdy 

Ukraina żyje w warunkach wojny informacyjnej, wstrzymać się od manipulacji, spekulacji, 

teorii spiskowych i domysłów na temat tragedii. Potrzebujemy cierpliwości, opanowania 

i rozsądku. 

[Właśnie]. 

 

Szok w rodzinie królewskiej – Harry i Megan mają dość. 

Sussexroyal 

„Zamierzamy ustąpić z pełnienia ważnych ról w ramach rodziny królewskiej 

i pracować, by stać się niezależnymi finansowo, równocześnie nieprzerwanie 

wspierając z Jej Królewską Wysokością”. 

Liczba polubień: 1 457 524 

[Fajne te polubienia]. 

 

Nadrabiamy to, czego nie zrobił Sejm – mówi marszałek senatu – prowadzimy 

konsultacje. W sprawie nowej ustawy o sędziach Unia Europejska już wyraziła swoje zdanie, 

Komisja Wenecka dopiero napisze. Dziś przedstawiciele Komisji byli w Warszawie, ale nie 

wszyscy mieli dla nich czas. 

Maciej Knapik: – W słowach są raczej oszczędni, raport mają dopiero napisać. Chodzi 

przede wszystkim o to, by znaleźć rozwiązanie, a nie piętrzyć problem – Philip Dimitrov, 

wiceprzewodniczący Komisji Weneckiej. 

MK: – Problem to ustawa represyjna. Senatorowie chcieli o niej rozmawiać nie tylko 

z ekspertami polskimi, ale też z europejskimi – wszak jesteśmy częścią europejskiego sytemu 

prawnego. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO PO: – Był to niezwykle intensywny, 

konkretny, rzekłbym nawet – szczegółowy dialog/ 

MK: – Szwed, Irlandczyk, Bułgar i Dojcz, w tym były premier, sekretarz komisji czy 

sędzia – eksperci europejscy. Ale PiS na wiele sposobów przekonuje, że z Komisją Wenecką 

rozmawiać nie warto. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości: – Wizyta o charakterze bardziej 

prywatnym, nieoficjalnym… 

Bogdan Klich, senator, KP KO, PO: – To świadczy o lekceważeniu tego organu, który 

powszechnie w Europie uznany jest za autorytet. 

MK: – Marszałek sejmu nie ma dla nich czasu. 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu, KP PiS: – Tak w biegu nie da się zrobić, ja jestem 

poważną osobą. Chciałabym, żeby tak też mnie traktowała… 

[…] 

 

Jest akt oskarżenia w sprawie byłego szefa KNF [Komisja Nadzoru Finansowego]. Marek 

Chrzanowski miał pełne poparcie szefa NBP i premier Szydło, ale kiedy nagrał go właściciel 

niezależnego banku, zaczął mieć kłopoty [patrz peta nr 19 rok 2018 od 13 listopada i przez 

szereg dalszych miesięcy roku 2019] 



Jakub Sobieniowski: – To będzie jeden z najważniejszych procesów po upadku 

komunizmu w Polsce. [Może poczekajmy na proces]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Polscy żołnierze przebywający na misjach zagranicznych są bezpieczni. 

 

Megan i Harry opuszczają dwór królewski. 

 

Prokuratura bada zarzuty korupcyjne wobec marszałka senatu. 

 

Polscy strażacy gotowi gasić pożary w Australii. 

 

Komisja Wenecka rozpoczęła dwudniową wizytę w Polsce. Mimo prawnej wątpliwości 

obecności delegacji na wniosek marszałka senatu już w przyszłym tygodniu przygotują opinię na 

temat projektu ustawy sądowej, nie będzie ona wiążąca. 

Bartłomiej Graczak, Kinga Bednarek –  

Filip Dimitrow, wiceprzewodniczący Komisji Weneckiej, były premier Bułgarii: – 

Naszym celem jest sprawdzenie, jakie może być prawne rozwiązanie konfliktowej sytuacji, a nie 

stwierdzenie, kto ma rację, a kto nie. 

BG: – W agendzie wizyty spotkania z senatorami, posłami opozycji oraz 

przedstawicielami Sądu Najwyższego. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości: – W moim przekonaniu wizyta ma 

charakter nieoficjalny, nawet więcej – prywatny. 

- Czy państwa wizyta jest oficjalna? 

- Tak, oczywiście. Zaprosił nas Senat. 

BG: – A konkretnie przez marszałka senatu bez konsultacji z marszałkiem sejmu czy 

resortem dyplomatycznym. 

Czesław Kłak, profesor, konstytucjonalista, sędzia trybunału stanu: – Inicjatywa 

jednostkowa, jednostronna, w tym zakresie moim zdaniem jest niedopuszczalna. 

BG: – Na prawne wątpliwości opozycja nie zwraca uwagi, bo jak mówi, problemem jest 

ustawa sądowa. 

Borys Budka, wiceprzewodniczący PO: – Te rozwiązania nie mają nic wspólnego ze 

standardami Zachodniej Europy, a wpisują się w politykę państw, które z demokracją nie mają 

nic wspólnego. 

BG: – Rosja, Turcja czy Algeria, to państwa, których przedstawiciele znajdują się wśród 

kilkudziesięciu członków Komisji Weneckiej organu doradczego Rady Europy. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, PO: – Skład Komisji Weneckiej jest bardzo wysoki, 

tam są byli premierzy, byli sędziowie trybunałów… 

BG: – Marszałek Grodzki pominął fakt, że w Komisji zasiada także profesor Talia 

Khabrieva, która była sekretarzem stanu w rządzie Putina. Pytań nie można było zadać, na 

przykład o to, dlaczego marszałek Grodzki chce, żeby bliska współpracowniczka Putina miała 

wpływ na proces legislacyjny w Polsce? Bartłomiej Graczak, Wiadomości. 

 

[Powtórzenie oskarżeń Grodzkiego]. 

 

Kielecki sąd zdecydował, że Zbigniew eS nie trafi do aresztu. Mężczyzna publicznie groził 

ministrowi sprawiedliwości, Zbigniewowi Ziobro oraz jego żonie, matce, jego dziecku oraz 

współpracownikom… 

 

Ponad połowa Polaków wysoko ocenia Disco Polo… 

♣ 
2020-01-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2459 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 



Mała świecąca kropka na tle ciemnego nieba i mały rozbłysk – na filmie to moment – tak 

kończy się życie 176 osób na pokładzie ukraińskicgo Boeinga… 

 

Chcemy zapewnić kolegów z Polski o pełnym poparciu w walce o niezależność polskiego 

sądownictwa – to głos poparcia z Francji i wcale nie jest jedyny. Jutro sędziowie w togach 

wychodzą na ulice i europejscy prawnicy rozumieją, dlaczego… 

Jutro do marszu tysiąca tóg, do sędziów, prawników i zwykłych obywateli mają dołączyć 

także sędziowie z Austrii, Portugalii, Danii, Francji, Holandii, Dojczlandu, Grecji, Hiszpanii, 

Węgier, Irlandii, Italii, Norwegii, Rumunii, Czech, Łotwy, Bułgarii i Estonii. Będzie też sędzia 

Turecki, gdzie represje są szczególne, a sędziów masowo się aresztuje. 

[…] 

Szymon Szynkowski vel Sęk, wiceminister spraw zagranicznych KP PiS: – Jak to jest, że 

podczas wizyty jednocześnie gotowa jest już opinia… 

 

AW: – Niezły przekręt na drodze. …Samochody im starsze, to mają mniejszy przebieg. 

 

AW: – Koszmar w szpitalu w Gdańsku – pacjent zabija pacjenta… 

 

AW: – W płomieniach zginęło ponad miliard zwierząt, w tym aż 6 tysięcy koali, Australii 

nie tylko warto, ale trzeba pomóc. [Nie potrafię spisywać tej tragedii, zamyślam się…] 

 

Marszałek senatu i machina państwa… CBA produkuje oświadczenie, prokuratura ma 

pytać o datę, dokumenty, a dawni pacjenci mają dziwnych gości. Jak to działa: 

Jakub Sobieniowski: – W ciągu trzech najbliższych minut nikt nie pochwali go jako 

lekarza. Nikt nie powie o ewentualnych sukcesach politycznych marszałka senatu. To będą 

informacje o tym, co się dzieje wokół niego, a raczej o tym, jak działa machina całego państwa 

wobec trzeciej osoby w państwie. 

Poszukiwany żywy lub martwy – tak powiedział [marszałek senatu] sam o sobie, po 

wysłuchaniu tego ogłoszenia CBA w sprawie swojej i lekarzy z tego szczecińskiego szpitala. 

Temistokles Brodowski, Centralne Biuro Antykorupcyjne: – Centralne Biuro 

Antykorupcyjne informuje, że osoby, które dały się uwikłać w ten korupcyjny proceder i 

wręczyły łapówki, mogą się zgłosić do szczecińskiej prokuratury, Centralnego Biura 

Antykorupcyjnego… [dalej było, że nie będzie odpowiadał karnie za wręczenie łapówki]. 

JS: – Po pierwsze, rzecznik CBA mówi: ten proceder, a żaden proceder nie został 

udowodniony. 

Marcin Lorenc, Prokuratura Regionalna w Szczecinie: – Śledztwo w dalszym ciągu toczy 

się w sprawie, jest absolutnie początkowy okres śledztwa. 

JS: – Po drugie, to nie jest wywiad, to jest sam rzecznik CBA, który sam nagrał 

oświadczenie, ale nie chciał stanąć przed kamerą faktów. Jego kolejni szefowie też nie 

odpowiedzieli, dlaczego CBA wystosowuje ogłoszenie akurat w sprawie tego szpitala, dlaczego 

rzecznik CBA mówi o uwikłanych w ten proceder, skoro w tym śledztwie nikt nie został 

skazany za ten proceder, czyli łapówki. Nie ma nawet zarzutów, nie ma podejrzanych, za to jest 

to miejsce pracy marszałka senatu. 

Bartłomiej Sienkiewicz, KP KO, PO: – Ogłoszenie przez CBA, publiczne szukania haków 

na profesora, Tomasza Grodzkiego, trzecią osobę w państwie, jest niczym innym, jak 

symbolicznym pokazaniem, że ta służba jest niczym innym, jak po prostu partyjnym ramieniem 

i z państwem polskim, z jego interesami, nie ma nic wspólnego. 

[Cóż ja mogę? Mogę tylko powiedzieć: trzeba było wygrać wybory. Naród dał wsparcie, 

zawiodły Platforma Obywatelska i Polskie Stronnictwo Ludowe, które rozbiły Koalicję 

Europejską. To się czuło, że tak będzie wyglądać Polska po wyborach, a to dopiero początek. 

Jakoś teraz nie słychać Kosiniaka-Kamysza, Schetyna nie przemawia w obronie Grodzkiego]. 

„…godzą w dobre imię szpitala, na które każdego dnia bardzo ciężko pracuje 2,5 

tysiąca osób zatrudnionych przy ul. Arkońskiej i przy ul. Sokołowskiego 

w Szczecinie. Wypowiedzi te mogą powodować utratę zaufania do lekarzy naszego 

szpitala ze strony pacjentów, co może stanowić zagrożenie ich życia i zdrowia…” 



Źródło: Stanowisko Samodzielnego Publicznego wojewódzkiego Szpitala 

Zespolonego w Szczecinie 

JS: – Według nieoficjalnych informacji prokuratura zażądała od szpitala nawet 

dokumentacji medycznej z lat dziewięćdziesiątych. A sam szpital obawia się, że informacje w 

tej sprawie mogą wpłynąć na pracę tysięcy ludzi i spowodować nawet zagrożenie dla pacjentów. 

… Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – …Niektórzy już jutro zaczynają ferie… 

Paweł Pluska: – Jutro ruszają ferie zimowe dla ponad miliona 600 tysięcy uczniów 

z województw: lubelskiego, łódzkiego, podkarpackiego, pomorskiego i śląskiego… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

Miesięcznica 

…Sprawy wychowania moralnego mają swoje źródło w Ewangelii Chrystusowej i dlatego 

tak bardzo trzeba, by oczy wszystkich były w nim utkwione, w Jezusie Chrystusie. Niech tak 

zawsze będzie w moim i twoim życiu siostro i bracie, w każdej rodzinie, w Kościele, w naszej 

ojczyźnie, którą nazywamy Najjaśniejszą Rzeczypospolitą. Wszystko bowiem, co z Boga 

zrodzone, zwycięża świat. Tym właśnie zwycięstwem, które zwyciężyło świat, jest nasza wiara. 

Trwajmy w tej wierze. Amen. 

[Brawa. – Brawa były nie do pomyślenia kiedyś w kościele]. 

 

Danuta Holecka: – Coraz bardziej prawdopodobne jest to, że przyczyną katastrofy 

samolotu w Iranie był ostrzał rakiety… 

 

DH: – Kolejny kraj po Kanadzie, Stanach Zjednoczonych uważa, że ukraiński samolot… 

 

DH: – Ambasador Polski w Kijowie został wezwany do ukraińskiego ministerstwa spraw 

zagranicznych – to reakcja na jego oświadczenie sprzeciwiające się gloryfikacji antypolskich 

zbrodniarzy przez ukraińskie władze… 

 

DH: – Australia w ogniu. Trwa wielka ewakuacja. 

 

DH: – Premier Mateusz Morawiecki wręczył nominacje nowym wojewodom: 

podkarpackiemu Ewie Leniart i Władysławowi Wejchert… 

 

DH: – Czy Senat działa w oparciu o instrukcje zewnętrznych instytucji? Według MSZ 

byłby to niebezpieczny precedens. [„czy” i „byłby”] 

…uznanie delegacji [Komisja Wenecka] za oficjalną, byłoby naruszeniem polskiej 

konstytucji – tłumaczył wiceminister sprawiedliwości w liście otwartym… 

 

DH: – Serial „archiwista” inspirowany autentycznymi zbrodniami dziś 21:30 w jedynce. 

♣ 
2020-01-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2467 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Samolot pomylono z pociskiem… 

 

DR: – Warszawa, marsz tysiąca tóg, który stał się marszem tysięcy Polaków…  

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS: – Toga nie jest od tego, żeby 

paradować sobie w niej po ulicach i protestować w niej. To uchybi godności tej misji. 

Małgorzata Gersdorf, pierwszy prezes Sądu Najwyższego: – To nie jest nic zdrożnego, że 

oni wezmą togi i to będzie widać, że to są sędziowie. 

Patrycja Wojewódzka, Sąd Rejonowy w Elblągu: – Z togami czy bez, ważne, że tu 

jesteśmy. 



To sędzia z Elbląga, to tam prezes Sądu Rejonowego, Agnieszka Walkowiak, miała 

zdecydować o zabraniu sędziowskich tóg. 

PW: – Pracownicy sekretariatu dostali polecenie, aby zabrać sędziom z gabinetów togi, 

togi te zostały oznaczone karteczkami z imieniem i nazwiskiem właściciela każdej togi, 

a następnie zdeponowane w gabinecie prezesa Sądu Rejonowego. Mamy je odzyskać w 

poniedziałek. 

Na czele marszu sędziowie nieśli hasła: Prawo do niezawisłości i prawo do Europy – 

zaprojektował je twórca legendarnego napisu „Solidarność”. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

DR: – Pytanie o australijski scenariusz w Polsce. 

- Czeka nas ponura przyszłość. Już teraz mamy zasoby wody na poziomie Egiptu. 

- Dwadzieścia do trzydziestu lat i będziemy mieszkać naprawdę w piekarniku. 

 

DR: – Ale najpierw: Dawid Kubacki na podium… w italskim Predazzo. 

 

DR: – Trwa końcowe odliczanie do wielkiego finału. Za kilkanaście godzin pierwsze 

akordy, co oznacza ostatnią prostą. Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy znowu zagra dla 

najmłodszych, tym razem na rzecz dziecięcej medycyny zabiegowej… Pierwsze dziesięć 

milionów już na koncie… 

 

DR: – Nie ma ich w aptekach, nie ma ich w hurtowniach. Nadal brakuje szczepionek. Na 

liście poszukiwanych te przeciwko ospie wietrznej, śwince, odrze i różyczce oraz HPV. 

Marek Nowicki: – Szczepionka HPV chroni przed zachorowaniem na raka szyjki macicy. 

Marcin Małecki, radny miasta Kalisza: – W tej chwili martwimy się o te dwunastolatki, 

które nie dostały drugiej, bezwzględnie potrzebnej dla bezpieczeństwa i skuteczności dawki. 

MN: – Szczepionka przeciwko HPV chroni przed zachorowaniem na raka szyjki macicy. 

Jolanta Kaftanowicz: – Moje dziecko zostało zaszczepione w pierwszym kwartale 

[ubiegłego roku] i zbliża się ten moment, kiedy po prostu ten termin minie. 

MN: – Ministerstwo zdrowia zaleca szczepienia przeciwko ospie wietrznej wszystkim 

osobom, także dzieciom, które nie chorowały na ospę wietrzną i nie zostały dotąd obowiązkowo 

na nie zaszczepione, zaś szczepienia przeciwko śwince, odrze i różyczce zalecane są między 

innymi młodym kobietom pracującym z dziećmi w przedszkolach, szkołach, szpitalach i 

przychodniach… 

 

Marzanna Zielińska: – …Australia płaci jako pierwsza najwyższą cenę za globalne 

ocieplenie klimatu… 

Alejandro Bodart, mieszkaniec Buenos Aires: – W Australii nadal 70% energii produkuje 

się z węgla. Australia jest głównym eksporterem węgla. To jest jeden z tych krajów, które 

najbardziej przyczyniły się do efektu cieplarnianego. 

MZ: – Naczynia powiązane [połączone], efekt domina, czas apokalipsy również dotyczy 

stawiającej na węgiel Polski… 

 

DR: – Koniec przymusowego postoju w Polsce. Fardin Kazemi wraca do domu. Utknął 

pod Częstochową. Jego stara ciężarówka odmówiła posłuszeństwa i wtedy do współpracy 

wkroczyli koledzy zza kółka. O sile solidarności, dzięki której niemożliwe staje się faktem: 

Tomasz Doniec, współorganizator zbiórki dla Fardina: – To jest dla niego kosmos. 

Przeskoczył ze średniowiecza do XXI wieku. 

Bartek Sołtys, współorganizator zbiórki dla Fardina: – Ucałował je. Poważnie. Podszedł i 

ucałował je, mając łzy w oczach. 

Robert Jałocha: – Zakup wcale nie był łatwy. By go sfinalizować kierowca musiał wrócić 

do kraju i ustalić, jakie konkretnie auto może przywieźć. Sam Fardin nie był zbyt wymagający. 

Fardin Kazemi, kierowca z Iranu: – Nigdy nie jeździłem takim nowoczesnym i cichym 

autem. W mojej starej ciężarówce było tak głośno, że jak ktoś dzwonił, to nic nie słyszałem. 

Musiałem zjechać na parking, wyłączyć silnik i dopiero mogłem rozmawiać. 



BS: – W starym samochodzie nawet nie miał ogrzewania. Jak było zimno, zakładał dwie 

kurtki na siebie, rękawiczki, czapkę i jechał. 

RJ: – Tak przyjechał do Polski. 3 grudnia z powodu awarii silnika musiał się jednak 

zatrzymać. 

Fardin: – Dla moich bliskich to, co się wydarzyło, to cud. Moja żona mówi, że ludzie, 

których poznałem, to anioły. Pomogli mi w tym najtrudniejszym momencie. Byłem tu sam. Nie 

miałem pieniędzy na naprawę samochodu. 

RJ: – Fardinowi najpierw pomogli przypadkowi kierowcy. Gdy o sprawie i przymusowym 

postoju pod Częstochową [w Koziegłowach] zaczęło robić się głośno, Irańczyk miał już co jeść i 

gdzie spać. Nadal był jednak problem z samochodem. Widząc, że 30-letniego auta nie da się tak 

szybko naprawić, postanowiono kupić nowy. To wtedy ruszyła internetowa zrzutka. Liczono na 

99 tysięcy złotych. Ostatecznie uzbierano 271 100 złotych. 

Fardin: – Gdybym mógł, to wszystkich tych ludzi, którzy mnie pomogli, przytuliłbym, 

podał im rękę i bardzo podziękował. To niesamowite, co mnie spotkało. 

RJ: – Fardin zapowiada, że teraz już będzie jeździł tylko do Polski. Po przerejestrowaniu 

samochodu, łatwo go będzie można poznać. 

Robert Pawlik, Pawlik Art Studio: – Myślę, że będzie na pewno zauważalny, teraz jeszcze 

z tym malowaniem, z tą jego starą ciężarówką na tej nowej ciężarówce, to tym bardziej. 

RJ: – W planach jest też jeden wyjątkowy kurs. 

Fardin: – Starej ciężarówki na pewno nie sprzedam. Wrócę po nią i zabiorę do domu. 

Teraz jest dla mnie jeszcze ważniejsza, bo w niej wszystko się zaczęło. W niej poznałem wielu 

wspaniałych ludzi. Robert Jałocha, Fakty. 

- I to wszystko w Faktach. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –Danuta Holecka  

Iran przyznał się do zestrzelenia ukraińskiego samolotu… 

 

Problemy marszałka Grodzkiego z wiarygodnością. 

 

Super-oferta Telewizji Polskiej [sanatorium miłości] 

 

Dawid Kubacki nie zwalnia tempa i wskakuje na trzecie miejsce w italskim Predazzo. 

 

Na Jasnej Górze po raz dwunasty odbyła się patriotyczna pielgrzymka kibiców. Do 

wspólnej modlitwy za ojczyznę stanęli przedstawiciele różnych klubów sportowych, głównie 

piłkarskich, a pielgrzymka wpisała się już na stałe w kalendarz kibiców. 

 

Protest przeciwko nowelizacji ustawy sądowej w Warszawie. Udział wzięła część 

sędziów, adwokatów i prokuratorów. [baner: marsz w obronie przywilejów i bezkarności?] 

Celem zmian w prawie jest zapanowanie nad samowolą sądów znajdujących status 

i wyroki tych sędziów, którzy zostali powołani przez zreformowaną Krajową Radę 

Sądownictwa. 

Bartłomiej Graczak, Tomasz Skiba: – Różne kolory żabotów… 

„W latach 90. komunistyczni sędziowie wyszkolili swoich następców i w ten sposób 

ukształtowali (…). Poza tym polski system sądownictwa nie jest dość wydajny. 

Postępowania trwają zbyt długo. Nie dziwi, że wielu polskich obywateli domaga się 

poprawy”. 

Mateusz Morawiecki 

Premier 

Źródło: www.welt.de 

[Tylko 30-lstkowie nie zostali ukształtowani w komunizmie. Premier Morawiecki i całe 

jego pokolenie zostali wyszkoleni w komunizmie. Przecież był tylko jeden typ szkół]. 

W marszu tradycyjnie wzięli udział politycy opozycji. Pojawił się też Piotr Najsztub, 

dziennikarz został niedawno uniewinniony za potrącenie na pasach starszej kobiety. Co więcej 



celebryta nie miał prawa jazdy i ważnych badań technicznych auta. Sędziowie przed pałacem 

prezydenckim apelowali do głowy państwa: 

„Apelujemy do pana, aby pan stał się samodzielnym politykiem, który podejmuje 

autonomiczne decyzje”. 

Prezydent Andrzej Duda na twisterze opublikował dokument Krajowej Rady Sądownictwa 

z 2009 roku, w którym powołując się na konstytucję, przypomniano, że sędzia nie może 

prowadzić działalności publicznej nie dającej się pogodzić z zasadami niezależności sądów 

i niezawisłości sędziów. 

Jak podsumował to pewien mecenas, który przesłał mi przed chwilą poniższy 

dokument z 2009 roku (!): „Niezłe… najbardziej mordercza jest hipokryzja.” 

Rzeczywiście. Tyle powiem. 

Andrzej Duda 

Prezydent RP 

Źródło: twitter.com/AndrzejDuda 

Wygląda na to, że sędziowie walcząc o niezawisłość, zapomnieli o niezależności. 

Sędzia Maciej Nowacki, członek KSR, prezes sądu rejonowego w Olsztynie: – Sędziowie 

angażując się po jednej ze stron sporu politycznego, manifestują swoje poglądy polityczne, 

zagrożone są te prawa do sądu. 

[Sędziowie są stroną w sporze z władzą, walczą o swoją niezawisłość, nie angażują się po 

jednej ze stron]. 

Bartłomiej Graczak, Wiadomości. 

DH: – Głośne procesy, kontrowersyjne wyroki sądów, ludzkie dramaty wprost z sądowej 

sali, a także debata na temat sądownictwa i kondycji polskiego wymiaru sprawiedliwości – 

wszystko to już w nowym programie, który już wkrótce pojawi się na antenie TVP-INFO. 

Sondaż poparcia partii politycznych: 

PiS – 45,4%; Koalicja Obywatelska – 28,2%; Lewica – 10,5%; PSL K15 – 8,6%; 

Konfederacja – 6,4%. [na opozycję razem - 53,7%] 

DH: – Komisja Wenecka zakończyła prace w Polsce, a jej opinia ma być wydana w trybie 

pilnym. Wcześniej już poznaliśmy opinię w tej samej sprawie. Komisarz Rady Europy, Duni 

Mijatowicz, podziela ona zastrzeżenia opozycji co do treści ustawy dyscyplinujących sędziów. 

Ale coraz więcej zastrzeżeń budzą też finanse samego marszałka, no i jego wiarygodność. 

Konrad Wąż, Małgorzata Kałużyńska: – Opinię komisarz Redy Europy o ustawie sądowej 

marszałek senatu poznał jeszcze zanim prace w Polsce zakończyła Komisja Wenecka. 

„Bardzo się cieszę, że pani komisarz Mjatović podziela opinię Senatu, że ustawa, 

nad którą w tej chwili pracujemy, do niczego się nie nadaje”. 

Tomasz Grodzki 

Marszałek senatu, Platforma Obywatelska 

Źródło: senat.gov.pl 

Ale eksperci podkreślają, że Senat to nie tylko Grodzki i opozycja, bo prawie połowę izby 

zajmują przedstawiciele Prawa i Sprawiedliwości, którzy nie zgadzają się z opinią komisarz. 

Arkadiusz Jabłoński, profesor, socjolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – Marszałek 

Grodzki ma od dłuższego czasu taką tendencję do mówienia o senacie jako, albo o sobie samym 

jako emanacji całego senatu, gdzie senat to ja. 

KW: – Do tego marszałek senatu ma problemy z wiarygodnością. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, Platforma Obywatelska: – …Hipokrates generalnie 

zasady etyki lekarskiej zobowiązują nas do leczenia wszystkich według najlepszej wiedzy. 

KW: – W czasie pierwszego orędzia wygłoszonego jako marszałek senatu, ale kiedy tylko 

opozycja zgłosiła, że jej kandydatem na to stanowisko jest Tomasz Grodzki, odezwali się 

oburzeni jego przeszłością byli pacjenci: [prof. Agnieszka Popiela]. Grodzki przyznał, że 

przyjmował pieniądze w prywatnym gabinecie, ale zaprzeczył, że były to łapówki. Grozi też 

sądem każdemu, kto będzie powtarzał korupcyjne oskarżenia pod jego adresem. We wtorek 

Tomasz Grodzki mówił o trzech prywatnych pozwach. 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej”: – Grodzki co chwilę zmienia 

zdanie, podaje inną wersję, a jedyne, co jest silne w jego przekazie, to straszenia. On 

rzeczywiście bardzo mocno straszy i świadków, i dziennikarzy, 



KW: – Ale pod adresem marszałka padają kolejne oskarżenia: […1500 złotych, przyjął te 

pieniążki i włożył je do szuflady. Córka pacjenta – 2000 tysiące]. Jeden ze świadków zeznał, że 

tuż po wręczeniu Grodzkiemu łapówki trafił na salę operacyjną. Takie pominięcie kolejki może 

oznaczać, że inny pacjent operacji nie doczekał. Profesor Grodzki konsekwentnie zaprzecza, że 

przyjmował pieniądze od pacjentów w zamian za leczenie w państwowym szpitalu. 

Tomasz Grodzki: – Nigdy nie pobierałem od pacjentów pieniędzy. 

Tomasz Grodzki: – Stawka w gabinecie w momencie, kiedy przyjmowałem, a robiłem to 

niezwykle rzadko, było 150 lub 200 złotych za wizytę. 

KW: – Ale i tu są nieścisłości. Z oświadczenia majątkowego wynika, że tylko w 2017 roku 

z prywatnej praktyki zarobił ponad 300 tysięcy złotych. [A marszałek senatu, Stanisław 

Karczewski, chirurg, w tym samym czasie, będąc senatorem zarobił za to samo ponad 400 

tysięcy złotych]. Gdyby rzeczywiście przyjmował po 150 złotych, musiałby ich przyjąć około 

dwóch tysięcy. 

[To naiwny rachunek, bo w ten sposób licząc, wychodzi, że przyjmował dziennie mniej 

niż sześciu pacjentów]. 

Marcin Warchoł, wiceminister sprawiedliwości: – To pokazuje, że ma pełne ręce roboty, 

zarówno CBA jak i prokuratura, która bada te sytuacje i również oświadczenia majątkowe są 

przedmiotem analizy i rzeczywiście też wyjaśnienia brzmią sprzeczne same w sobie. 

KW: – Sprawy korupcji w szpitalu w Szczecinie-Zdunowie w okresie, kiedy kierował 

Grodzki, prowadzi szczecińska prokuratura. 

[Szczecińska prokuratura oświadczyła, że prowadzi dochodzenie w sprawie, a nie 

przeciwko Grodzkiemu i jest to bardzo początkowy okres badań]. 

KW: – Do kolejnych świadków docierają też lokalne media: 

Tomasz Duklanowski, dziennikarz Radia Szczecin: – Informacje, które ja podałem na 

podstawie świadków, z którymi rozmawiałem, to jest po prostu prawda. Ja nie wątpię, że 

w sądzie ta prawda zwycięży. 

KW: – Jak wtedy, gdy marszałek Grodzki przedstawił człowieka, który miał rzekomo 

otrzymać pieniądze, w zamian za jego oczernienie. 

Grodzki do redaktor Olejnik: – Zapamiętajmy, że to był harcerz „szarych szeregów”, który 

walczył w powstaniu warszawskim. 

KW: – Okazało się, że chodzi o emerytowanego ubeka, który sam zaprzeczył swojego 

udziału w powstaniu. Nie sprawdziły się też słowa Grodzkiego o propozycji, którą mu miało 

złożyć Prawo i Sprawiedliwość. W trakcie drugiego orędzia Grodzki zapewnił, że zgodnie 

z łacińską maksymą: żyje dla siebie na tyle, na ile żyje dla innych. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „Do rzeczy”: – Problemy ma z tego, że brak 

wiarygodności. Sprawa tak zwanej afery łapówkarskiej, która budzi bardzo wiele wątpliwości, 

sprawa jego wystąpień, spotkania w Brukseli, zaproszenia Komisji Weneckiej do Polski, nie 

przekłada się dobrze w polskiej debacie politycznej. 

KW: – Marszałek Grodzki nie składa jednak broni. 

Grodzki: – Będę walczył o dobre imię, bo 36 lat spędziłem jako poważny profesor 

medycyny, cieszący się powszechnym szacunkiem. 

KW: – Profesor Tomasz Grodzki ma 61 lat, gdyby powiedział prawdę, oznacza to, że 

został profesorem sześć lat po maturze. Konrad Wąż, Wiadomości. 

[To już bardzo ostry atak TVP na marszałka senatu]. 

 

[O zarzutach wobec Pawła Adamowicza]. 

 

DH: – Już dziś w dwójce poznamy kolejne dziecięce talenty. 

 

Już ponad 3,5 miliona widzów „sanatorium miłości”. 

♣ 
2020-01-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2467 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 



Orkiestra gra na całym świecie, ma miliony solistów, którzy jednym głosem przekonują: 

razem można naprawdę wiele. Trwa 28 finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy… już 

ponad 45 milionów złotych…  

 

José Igreja Matos, prezes Europejskiego Stowarzyszenia Sędziów: – Proponowane zmiany 

legislacyjne w Polsce zagrażają niezależności i niezawisłości sędziowskiej. Pozwalają na 

zwalnianie sędziów, którzy podważają reformę sądownictwa. 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Kolejny udany konkurs italskie Fregazzo Dawid Kubacki… cyrk. 

 

Nowy dom dla rodziny, którą dotknęła podwójna tragedia. Mamy już środki na nowy 

dom… 

 

Były pacjent Tomasza Grodzkiego ujawnia swój wizerunek i mówi wprost: 

- Osobiście wręczyłem doktorowi Grodzkiemu pieniądze do ręki i tego po prostu dowiodę. 

[nazywa się Henryk Osiewalski] 

 

Antyrządowe protesty w Iranie. 

 

Polacy nie są obojętni na krzywdę innych. Chętnie niosą pomoc potrzebującym 

i uczestniczą w różnych akcjach charytatywnych. Dziś 28 finał WOŚP, a nasze wsparcie 

również w innych akcjach pomocowych wykracza daleko poza granice Polski… 

Polacy pomagają w kraju i za granicą. Chojnie wspieramy pogrążonych w kryzysie 

humanitarnym Syryjczyków. W Iraku 100 tysięcy wypędzonych, to Polska jako pierwsza 

rozpoczęła zbiórkę żywności i namiotów. Pomagamy też w Sudanie, Libanie i wszędzie tam, 

gdzie ta pomoc jest potrzebna. Od wielu lat Polacy hojnie się za pomoc odwdzięczają. Pół 

miliona złotych zebranych podczas koncertu TVP i Caritas wesprze Syryjczyków. Przez cały 

adwent, gdy trwała charytatywna akcja „Polska pomaga”, zbierane były środki na pomoc 

podopiecznym Caritas. Magdalena Wierzchowska, Wiadomości. 

[Musimy wiedzieć, że WOŚP to nic w porównaniu z Caritas i TVP, a tu jeszcze specjalny 

minister w rządzie wiele robi]. 

 

We Francji już piąty tydzień protesty [oj, chyba znacznie dłużej, bo co rusz, to TVP 

rozpacza nad protestami we Francji]. Żandarmeria użyła siły wobec prawników, którzy 

przyłączyli się do strajku… 

Wobec kolejnych fizycznych ataków państwa na obywateli, a wczoraj na prawników 

i adwokatów w sądzie we Francji – wysyłamy [znaczy PiS wysyła] list otwarty do 

Komisji Europejskiej z wnioskiem o natychmiastową interwencję. Wnioskujemy też 

o debatę dot. praworządności we Francji”. 

Patryk Jaki 

Europoseł, Prawo i Sprawiedliwość 

Źródło: twitter.com/@patrykjaki 

Antoni Trzmiel, publicysta, TVP, Polskie Radio, dorzeczy.pl: – Myśmy się już 

przyzwyczaili, że w Polsce coś się dzieje, a na Zachodzie taki spokój, cisza, normalność. 

Przegapiliśmy moment, kiedy sytuacja się kompletnie odwróciła. 

[Rzeczywiście w Polsce jest „cisza, spokój, normalność”]. 

Podobnie było w ubiegłych latach. Instytucje europejskie zajmowały się krajami Europy 

Środkowej i Wschodniej. A gdy właśnie we Francji dochodziło do protestów, w których kilka 

osób zginęło, a rannych były setki, unijni urzędnicy nie mówili nic albo udawali, że nic się nie 

dzieje. [Znaczy unijni urzędnicy nie informowali PiS, co robią wobec protestów we Francji]. 

Maksymilian Maszenda, Wiadomości, Paryż. 

 

MA: – Krajowe prawo czy decyzje unijnego trybunału? Hiszpański Sąd Najwyższy nie 

miał w tej sprawie żadnych wątpliwości i nie zastosował się do orzeczenia Trybunału 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 



Damian Diaz: – Hiszpanie są przekonani, że ich prawo narodowe ma pierwszeństwo 

w stosunku do orzeczeń unijnego trybunału. Trzy największe siły polityczne szanują wyrok 

Sądu Najwyższego o pozostawieniu w więzieniu jednego z przywódców separatystów w 

Katalonii. Najgłośniej w tej sprawie wypowiada się partia VOX, która w europarlamencie jest 

w tej samej frakcji co Prawo i Sprawiedliwość. 

[Jeśli wyroki Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej są podrzędne wobec prawa 

krajowego, to po co ten Trybunał? Rozwiązać go! A w ogóle po co Unia Europejska? Rozwiązać 

Unię! – Takie jest zadanie VOX i PiS]. 

[…] 

 

Konrad Wąż, Małgorzata Kałużyńska: – Henryk Osiewalski był pacjentem Tomasza 

Grodzkiego w 1996 roku, miał problemy z płucami, a do gabinetu Grodzkiego w szpitalu 

Szczecin-Zdunowo skierował go inny lekarz. Za wykonanie zdjęć rentgenowskich i opis 

choroby miał przyjąć 200 złotych. [Więcej zapłaciłem ostatnio za to samo]. 

Była to wówczas jedna czwarta średniej krajowej pensji. 

Henryk Osiewalski: – Wręczyłem te pieniądze doktorowi Grodzkiemu do ręki i tego 

oczywiście dowiodę. Obojętnie czy to będzie w sądzie czy no, nie wiem, na jakichś 

urządzeniach sprawdzających prawdomówność, no, nie boję się poddać się różnym testom, 

ponieważ mówię prawdę. 

[Nie wręczył pan łapówki. Zapłacił pan ustaloną stawkę za wykonanie opisu do zdjęcia 

rentgenowskiego, może również za samo zdjęcie. Wykonanie takiego opisu wymaga dużej 

wiedzy w przedmiocie, a za wiedzę też się płaci, specjalista musi rozpoznać zdjęcie, ustalić 

diagnozę, która jest podstawą do dalszego leczenia. Diagnoza to poważna decyzja. Opis 

powstaje w ciągu iluś minut refleksji specjalisty, jest to pisemny dokument z danymi specjalisty. 

Aby to udowodnić, wystarczy mieć taki opis. A Konrad Wąż stwierdził przed chwilą, że 

przedmiotem było „zdjęcie rentgenowskie i opis choroby”. Nie trzeba badania na wariografie. 

Natomiast jest to paskudny brak wdzięczności wobec swojego dobroczyńcy lekarza]. 

Wcześniej pan Henryk, tak jak wielu innych byłych pacjentów Tomasza Grodzkiego, 

opowiedział swoją historię anonimowo. 

[Dalszy ciąg to powtórzenie o profesor Agnieszki Popieli i o innych]. 

 

MA: – Kolejny finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy niestety powraca też 

obciążenia festiwal odpowiedzialnością za zeszłoroczną tragedię. Jerzy Owsiak w pierwszą 

rocznicę tragedii Piotra Adamowicza sugeruje winnych, szuka ich wszędzie, tylko nie w gronie 

organizatorów gdańskiego finału WOŚP. 

Maciej Sawicki, Anna Pawelec: – Jerzy Owsiak wykorzystał finał Świątecznej Pomocy, by 

po raz kolejny spróbować obciążyć osoby, które uważa za swoich przeciwników, 

odpowiedzialnością za tragiczną śmierć prezydenta Gdańska. Paweł Adamowicz zginął w czasie 

ubiegłegorocznego [ubiegłorocznego] WOŚP w Gdańsku. Zamordował go szaleniec. [A skąd ta 

wiadomość? Do dziś nie ma oceny biegłych psychiatrów stwierdzających, że to „szaleniec”]. 

Grażyna Wawryniuk, rzecznik Prokuratury Okręgowej w Gdańsku: – W tej chwili jeszcze 

dwie kwestie są wyjaśniane, jedna, to dotyczy kwestii poczytalności podejrzanego, w tej chwili 

czekamy na badania. 

[Czyli stwierdzenie Sawickiego, że to szaleniec – jest nadużyciem]. 

[…] 

MS: – …Owsiak zaczął winę zrzucać na innych. Pretekstem do ataku stały się niejasne 

źródła pochodzenia majątku Pawła Adamowicza. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Telewizja Polska, jak inne 

media, jak Telewizja Republika, jak Gazeta Polska, jak Gazeta Wyborcza podnosiły tę sprawę i 

słusznie, bo to jest obowiązek dziennikarski. Dzisiej próbuje się z tego uszyć jakąś rzekomą 

nagonkę. 

MS: – Prawdę o kontrowersjach związanych z majątkiem Adamowicza, informowało 

wiele redakcji… 

 

Bogata oferta i sukcesy Telewizji Polskiej. 



♣ 
2020-01-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2467 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Stan licznika 28 finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy to 115 362 894 złote. Ale 

licznik będzie bił aż do 8 marca. To oczywiście nie jest najważniejsze, ale wygląda na to, że 

idziemy na kolejny rekord… 

 

…Paweł [Adamowicz] bardzo kochał ludzi, szanował ludzi – to słowa żony… 

 

„Boże ciało” film, konkuruje z czterema innymi filmami o Oskara… 

 

Nie wiadomo, czy do rozmowy dojdzie, ale po wczorajszej deklaracji prezydenckiego 

ministra w TVN24, marszałek wystąpi o spotkanie z prezydentem. Ma dotyczyć ustawy 

kagańcowej. Tomasz Grodzki ujawnia też, że spotkał się też z oficerami ABW w sprawie 

nagonki na niego jako lekarza… 

 

…Zdaniem wiceministra sprawiedliwości sędziowie łamali prawo, bo chodząc w togach 

po ulicy, chodzili w nieswoich rzeczach. Toga sędziowska nie należy do sędziego. 

Marcin Warchoł, wiceminister sprawiedliwości: – Kto samowolnie używa cudzej rzeczy 

ruchomej podlega karze grzywny albo nagany. Toga, powtarzam, nie jest jego własnością. 

Piotr Schab, rzecznik dyscyplinarny sędziów sądów powszechnych: – To zagadnienie 

wymaga analizy każdego z konkretnych przypadków, a nie odpowiedzi o charakterze 

zbiorowym. 

Sędziów był jednak cały tłum, co sprawę może utrudnić… 

Są więc kolejne komunikaty: Olsztyn, Katowice czy Jelenia Góra, kto pyta, ten 

przekroczył uprawnienia, przyznał sobie kompetencje i uchybił godności urzędu – to próba 

uciszenia tych, którzy chcą stosować prawo europejskie… 

 

Gdy upadała komuna mieli po kilka, kilkanaście lat. Wykształceni w wolnej Polsce, 

w takiej zaczynali pracę. Trudno więc by nie brali do siebie słowa premiera, że komunistyczni 

sędziowie wychowali sobie następców. Tylko jak długo sędziowie mają być obrażani i poniżani? 

Jerzy Stelmach, profesor, katedra filozofii prawa i etyki prawniczej, Uniwersytet 

Jagielloński: – Nie to, że jest haniebne i głupie, bo wypowiedzi w sprawie sędziów wszystkie są 

haniebne i głupie. Natomiast chodzi o to, że to jest nowy poziom niebezpieczeństwa dlatego, że 

w ten sposób można oskarżać wszystkich i o wszystko. Ludzie muszą sobie zdawać 

sprawę, że to ten środek manipulacji, kłamstwa można użyć przeciwko każdemu w każdej 

sprawie. 

Andrzej Rychard, profesor, socjolog, Polska Akademia Nauk: – Każdy, kto jest szkolony 

czy też uczony przez osoby, które jakoś się otarły o poprzedni system, powinien nie mieć sobie 

nic do zarzucenia: nauczyciele, lekarze, profesorowie, inżynierowie. Rządzący chcą nie po raz 

pierwszy doprowadzić do wymiany elit w Polsce. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Trzeba usprawiedliwić, 

dlaczego się tak zwalcza sądownictwo? Bo to są osoby, które też nauczyły się jednego, że sędzia 

ma być niezawisły, a sądy mają być niezależne. 

 

Pacjentom ratował zdrowie i życie. Operacje profesora, Adama Maciejewskiego 

zadziwiały cały medyczny świat. Właśnie został pierwszym Polakiem, który dostał nagrodę 

Kodiny, prestiżową nagrodę amerykańskich chirurgów rekonstrukcyjnych, to wielki powód do 

dumy. 

[…] 

Maciej Nowicki: – Nagrodę Marco Kodiny, tego słowiańskiego prekursora mikrochirurgii 

Amerykanie przyznają za całokształt dokonań. Lista dokonań gliwickich lekarzy jest bardzo 

długa. To ten zespół siedem lat temu dokonał pierwszego na świecie przeszczepu twarzy 

ratującego życie. Potem były kolejne przeszczepy twarzy i pierwszy na świecie przeszczep 



fragmentu krtani. Ten zeszłoroczny zabieg specjalistów z Gliwic też został na świecie 

zauważony. Amerykanie uznali ten zabieg za jeden z najważniejszych na świecie w 

zeszłorocznej chirurgii rekonstrukcyjnej. Specjaliści z Centrum Onkologii w Gliwicach oprócz 

rzadkich spektakularnych zabiegów każdego roku wykonują setki rekonstrukcji po operacjach 

usunięcia guzów nowotworowych, dzięki nim okaleczeni pacjenci mogą wrócić do normalnego 

życia. Marek Nowicki, Fakty. 

[Jedna uwaga, panie Marku: Jeśli to są tylko zabiegi, to co można obecnie nazwać 

poważną operacją?] 

 

Elżbieta Druga zwołała rodzinny szczyt, by rozmawiać o przyszłości po rezygnacji księcia 

Harrego i Meghan Markle z pełnienia królewskich obowiązków. Na spotkaniu był wnuk 

królowej, ale jego żona jest za oceanem. Sytuacja jest kryzysowa, do omówienia sprawy 

finansowe, mieszkania czy ochrony. 

Kwestie do ustalenia: 

• Utrzymanie książęcych tytułów przez Harry’ego i Meghan 

• Reprezentowanie Rodziny Królewskiej 

• Patronat nad charytatywnymi wydarzeniami 

• Pensja od Księcia Karola 

• Pokrycie kosztów ochrony 

Jego żona Meghan brała udział przez telefon z Kanady. 

Susex’owie chcą sami na siebie zarabiać. Harry już kilka miesięcy temu zachwalał talent 

żony – szefowej wytwórni Wolta Disneya. A londyńczycy podrzucają zmęczonemu królewskimi 

obowiązkami księciu swoje propozycje: 

- Może zostanie kierowcą taksówki albo będzie zamiatał ulice. 

- Lekarzem to już nie zostanie, ale może nauczycielem? 

„Moja rodzina przeprowadziła dzisiaj bardzo konstruktywną dyskusję na temat 

przyszłości mojego wnuka i jego rodziny. Wspieramy Harry’ego i Meghan w ich 

pragnieniu stworzenia nowego życia”. 

[Elżbieta II] 

[A ja wam powiem: Megan i Harry chcą zostać w Unii Europejskiej po Brexicie, który 

nastąpi za kilkanaście dni!] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Telewizja Polska wspólnie z ministerstwem kultury i Solidarnością organizuje wyjątkowy 

koncert. Czterdziestą rocznicę powstania związku [Niezależny Samorządny Związek Zawodowy 

Solidarność] … 

 

Wielka miłość do ojczyzny sportowców i kibiców… 

 

Na ratunek koalom. 

 

Marszałek senatu, Tomasz Grodzki unika odpowiedzi na pytania o kolejne zarzuty, które 

stawiają mu byli pacjenci. Jeden z mężczyzn otwarcie przed kamerą mówi, że Tomasz Grodzki 

w publicznym szpitalu przyjął od niego pieniądze [200 złotych]. Zamiast konkretnych 

odpowiedzi, marszałek senatu straszy pozwami dziennikarzy, a jego współpracownicy 

utrudniają zadawanie mu niewygodnych pytań… 

[Powtórzenie wszystkich materiałów o Grodzkim, a skończono na Neumannie] 

 

W Hiszpanii zaprzysiężono nowy rząd. Koalicyjnym partnerem socjalistów została skrajna 

lewica [Unidas Podemos]… 

 

Andrzej Duda liderem wyścigu o fotel prezydenta: 

Andrzej Duda 47,7%. Małgorzata Kidawa-Błońska 22,7%. Władysław Kosiniak-Kamysz 

9,0%. Robert Biedroń 8,8%. Szymon Hołownia 6,9%. Krzysztof Bosak 4,3%. 

 



…Polska opozycja ramię w ramię z brukselskimi elitami krytykuje zapisy ustawy 

zakazującej sędziom na przykład prowadzenia działań o charakterze politycznym. Marszałek 

senatu, Tomasz Grodzki, który kilka dni temu przyjął w tej sprawie Komisję Wenecką, 

zapowiada, że Polska może zostać ukarana: 

„Budżet środków unijnych będzie uzależniony od przestrzegania praworządności, a 

to oznacza, iż państwa, co do których są wątpliwości, że tej praworządności nie 

przestrzegają, dostaną rodzaj upomnienia”. 

Tomasz Grodzki 

Marszałek senatu 

Źródło nie podane. 

Miłosz Manasterski, publicysta, [fundacja pod nazwą] agencja informacyjna: – Chcieliby 

wywołać w Polsce jakiś kryzys, potężny kryzys gospodarczy, kryzys polityczny, kryzys, na fali 

którego, ich zdaniem, Polacy przywrócą ich do władzy. 

[…] 

 

„Kasta” od 20 stycznia w TVP-INFO… 

 

„Boże Ciało” w reżyserii Jana Komasy nominowany do Oscara… 

 

Był uważany za jednego z najwybitniejszych współczesnych filozofów i myślicieli. Nie 

żyje profesor Roger Scruton 1944-2020. Był wielkim przyjacielem Polski, kawaler Krzyża 

Wielkiego Zasługi Rzeczypospolitej Polskiej. 

Mija rok od zamordowania [już nie zabójstwa?] prezydenta Gdańska, Pawła Adamowicza, 

podczas ubiegłorocznego finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy Adamowicz został 

zaatakowany przez niepoczytalnego mężczyznę [tego TVP nie może wiedzieć, bo prokuratura 

nadal czeka na ocenę biegłych psychiatrów] … 

Rok temu Pawłowi Adamowiczowi zadano nożem kilka śmiertelnych ciosów. Po 

ataku zabójca ogłosił, że był to odwet na sądach i Platformie. Przez wiele tygodni 

Prezydent Adamowicz był celem kampanii nienawiści ze strony aparatu władzy. 

Cześć Jego pamięci. 

Donald Tusk 

Przewodniczący Europejskiej Patii Ludowej 

Źródło: Twitter 

Według Gazety Wyborczej Stefan Wu dokładnie zaplanował morderstwo na tle 

politycznym, ale tej narracji przeczą słowa matki mordercy… 

[TVP znów wraca do rozliczeń Adamowicza] … 

„Niektórzy snują teorie, że kiedy był w więzieniu [Stefan Wu], oglądał tylko 

telewizję naziemną. Tam (w więzieniach – red.) jedynym dostępnym kanałem 

informacyjnym jest TVP-INFO”. 

Adam Bodnar 

Rzecznik praw obywatelskich 

Źródło: gazeta wyborcza, styczeń 2019 r. 

[Nie tylko w więzieniu tak jest, gdy byłem w Chałupach czy w Helu mogłem oglądać 

tylko TVP-INFO]. 

[…] 

 

Strażacy w Australii poinformowali, że udało im się opanować wielki pożar, który 

wymykał się spod kontroli przez prawie trzy miesiące… 

♣ 
2020-01-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2353 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 



Komisja Europejska wystąpi do Unijnego Trybunału Sprawiedliwości o zawieszenie Izby 

Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego. Ta decyzja zapadła podczas dyskusji o praworządności w 

Polsce. To jest porażka rządu PiS bez względu na to, co powiedzą i zrobią politycy tej partii/ 

Maciej Knapik: – Tę decyzję Ursula von der Leyen zapowiadała już rano: 

Ursula von der Leyen: – Będziemy rozmawiać na te tematy dzisiaj. Stało się dla nas 

bardzo ważne, by omówić system praworządności w Polsce. 

MK: – Po południu stało się jasne. Komisja Europejska chce wstrzymać prace powołanej 

przez PiS Izby Dyscyplinarnej, bo te prace mogą łamać prawo europejskie, a nawet wspólne 

unijne wartości i zasady niezależności i niezawisłości sędziów i sądów. 

Nicolas Schmit, członek Komisji Europejskiej: – Komisja Europejska podjęła decyzję 

o zawnioskowanie do Trybunału Sprawiedliwości w sprawie tymczasowego środka 

zabezpieczającego dotyczącego systemu dyscyplinarnego polskich sędziów. 

MK: – Marsz tysiąca tóg z udziałem sędziów z większości krajów Unii, wcześniejsze 

apele wiceprzewodniczącej Komisji Europejskiej o wstrzymanie prac nad ustawą represyjną, 

wizyta Komisji Weneckiej nie robiły na PiS wrażenia. Zmiany będą szły naprzód – słyszeliśmy, 

a Izba Dyscyplinarna jest ważnym elementem tych zmian. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Komisja Europejska nie zrobiła tego, gdy skarżyła tę 

ustawę w październiku, ale zdecydowała się, gdy zobaczyła, do czego przepisy dyscyplinarne 

chce wykorzystać PiS. Teraz Trybunał w Luksemburgu może zawiesić działanie Izby 

Dyscyplinarnej do czasu wydania ostatecznego wyroku, czyli nawet na wiele miesięcy. 

MK: – Zabezpieczenie ma być tymczasowe, ale ostateczne. 

[Albo ostateczne, albo tymczasowe. TVN zdaje się popychać aparat Unii Europejskiej do 

działań. Przypomnijmy sobie: Już od roku 2018 Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

rozpatrywał ten temat i wreszcie w zeszłym roku wydał wyrok, w którym stwierdził ni mniej, ni 

więcej, ale że Polski Sąd Najwyższy może i powinien zbadać zasadę działania swojej Izby 

Dyscyplinarnej i podjąć odpowiednie decyzje. PiS tryumfowało i tym bardziej zaczęło odkrywać 

karty. Teraz niestety Trybunał Sprawiedliwości wyda wyrok za rok, a PiS do tego czasu zrobi z 

sądami w Polsce, co zechce. I nie tylko z sądami. Jest mi bardzo przykro i nie wiem, jak to 

zapisać, aby było dostatecznie poważne. Unia Europejska działa na zasadzie dobrej woli państw 

członkowskich. Wydawało się, że skoro państwa członkowskie przystępują do Unii 

dobrowolnie, to oczywiste jest, że i tu w stosowaniu się do wspólnych unijnych decyzji i zasad 

dobrowolność wystarczy. Niestety, tak się nie dzieje. Powstają w państwach kolejne rządy, które 

zachowują się sprzecznie z traktatami akcesyjnymi. Aparat Unii okazał się niedostateczny do 

skutecznego przeciwdziałania rozwijającej się niekorzystnej sytuacji. Wielkie gospodarki 

światowe Stanów Zjednoczonych, Rosji czy Chin są zainteresowane w osłabieniu Unii 

Europejskiej, uchwyciły się pojęcia „Europa ojczyzn”, a to zamraża niezbędną integrację Unii 

Europejskiej. Odśrodkowe fermenty w Unii drążą Unię od kilku lat i nie ma sposobu, by ratować 

operatywność Unii, a jest ona niezbędna. Stany Zjednoczone skutecznie wzmacniają i zasilają 

rząd polski, który opóźnia integrację Unii. Rosja wzmacnia rząd Węgier z tych samych 

powodów. Nie można wszystkiego rozwiązywać w Unii poprzez wyroki Trybunału 

Sprawiedliwości. Nie powinienem zapisywać własnych niemrawych rozwiązań wzmocnienia 

Unii Europejskiej. Wydaje się jednak, że tylko korzystny zbieg okoliczności może uratować 

Unię przed rozpadem. Może należy wyłączyć ze wspólnoty Unii te państwa, które… właśnie. Na 

koniec pamiętać należy, że znacząca, a może nawet większość obywateli poszczególnych 

państw jest za integracją Unii w odróżnieniu od swych rządów i dla tych właśnie zwolenników 

Unii, dla tych obywateli Unii Europejskiej warto prowadzić żmudne działania integrujące. 

Wystarczy, że Unia Europejska przetrwa wszelkimi sposobami pierwszych dwieście lat, aby 

okrzepła]. 

 

Stanisław Karczewski, wicemarszałek senatu: – Ja myślę, że trzeba, aby nasze sprawy były 

rozpatrywane tutaj. [Stara śpiewka: rozwiązujmy polskie sprawy w Polsce, to znaczy wy 

będziecie apelować, protestować, a my nie będziemy w ogóle na to reagować i będziemy nadal 

tworzyć Polskę Kaczyńskiego]. 

 

W Senacie obradował parlamentarny zespół obrony praworządności. 



Krzysztof Skórzyński: – To wcale nie był maraton z niekończącymi się wywodami. 

Senatorom [a więc nie był to parlamentarny zespół, lecz senacki] wystarczyło trzy i pół godziny, 

by wysłuchać wszystkich z tej listy: 

Małgorzata Gersdorf, pierwszy prezes Sądu Najwyższego 

Dariusz Zawistowski, prezes Izby Cywilnej Sądu Najwyższego 

Marek Chmaj, konstytucjonalista, wiceprzewodniczący Trybunału Stanu 

Piotr Gąciarek, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA” 

Beata Morawiec, Stowarzyszenie sędziów „THEMIS” 

Jacek Bilewicz, Stowarzyszenie Prokuratorów „LEX SUPER OMNIA” 

Małgorzata Niezgódka, Naczelny Sąd Administracyjny 

Rafał Dębowski, Naczelna Rada Adwokacka 

Maciej Bobrowicz, Krajowa Rada Radców Prawnych 

Maciej Taborowski, zastępca rzecznika praw obywatelskich 

Michał Wawrykiewicz, Inicjatywa „Wolne Sądy” 

Maria Ejchart-Dubois, Komitet Obrony Sprawiedliwości 

Elżbieta Czyżewska, sieć obywatelska „WATCHDOG POLSKA” 

Bartłomiej Swaczyna, Komitet Obrony Demokracji 

Kinga Dagmara Siadlak, DEFENSOR IURIS 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP Koalicja Obywatelska Platforma Obywatelska 

Evert-Jan Henrichs, prezes Izby Adwokackiej w Amsterdamie 

Edward Janssens, Flamandzka Izba Adwokacka 

Carlos Flores Juberias, Uniwersytet w Walencji 

Klaus Renner, prezes Federalnego Sądu Administracyjnego 

Franz Meyer, Uniwersytet w Bielefeld 

Rusen Aytac, Paryskie Stowarzyszenie Adwokatury 

Gerrit Jan Pulles, Amsterdamskie Stowarzyszenie Adwokatury 

Carlsten Guenther, Federalny Sąd Administracyjny 

Nils Monsarrat, sędzia, Ministerstwo Sprawiedliwości Francji 

[…] 

Małgorzata Gersdorf, pierwszy prezes Sądu Najwyższego: – Co do zasady, tam są przyjęte 

takie rozwiązania, że nie mogą być poprawione, po prostu nie mogą być poprawione… 

 

Sasin: – Polacy nie zapłacą więcej za prąd. 

 

Książka będzie do kupienia w księgarniach już jutro. Na okładce będzie imię Benedykta 

XVI, tylko nie wiadomo, jak długo, bo nie chce być uważany za współautora książki. W tle jest 

spór celibat księży… 

 

Mamy informacje dla zainteresowanych, ile zapłacą za prąd. Podwyżki, których miało nie 

być, już są. Rekompensaty, które miały być, może będą, ale nie dla wszystkich… tylko dla 

najmniej zarabiających. 

 



 

„Gdańsk jest szczodry, Gdańsk dzieli się dobrem” – słowa, które Paweł Adamowicz 

wypowiedział tuż przed śmiercią, są na tablicy ku jego pamięci, odsłoniętej wczoraj w Gdańsku. 

Byli: rodzina, przyjaciele i tłumy Gdańszczan. 

 

Pamięci 

PAWŁA ADAMOWICZA 

PREZYDENTA GDAŃSKA 1998 - 2019 

Gdańsk jest szczodry. Gdańsk dzieli się dobrem. 

Gdańsk chce być miastem solidarności. 

Gdańsk jest najcudowniejszym miejscem na świecie. 

Dziękuję Wam 

 

W tym miejscu Paweł Adamowicz mówił te słowa 13 stycznia 2019 roku. 

Chwilę później, na naszych oczach, został bestialsko zamordowany. 

Pamiętamy! 

Gdańszczanki i Gdańszczanie. 

 

IN MEMORY OF 

PAWEŁ ADAMOWICZ 

MAYOR OF GDAŃSK 1998 – 2019 

Gdańsk is generous. Gdańsk shares its good. 

Gdańsk wants to be a city of solidarity. 

Gdańsk is the most wonderful place in the world. 

Thank you! 

 

Paweł Adamowicz spoke these words here on 13 January 2019 

The moments later, he was brutally murdered before our very eyes. 

We remember! 

The people of Gdańsk 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Chcą napisać ustawy sądowe. Senat nie zaprasza na spotkanie przedstawicieli ministerstwa 

sprawiedliwości. Woli na ten temat rozmawiać z gośćmi zza granicy. 

Strategia senatu – zagranica. 

 - Celem jest zorganizowanie przedstawienia dla Europy, dla świata, zaatakowanie za 

granicą polskiego rządu. 

Bartłomiej Wróblewski, PiS: – Nagle się okazuje, że to w Polsce jest problem, a we 

Francji nic się nie dzieje. 

Podwójne standardy Brukseli. 

 

Tak zwany Mexit tylko częściowy. [?] 

 

Goście z zagranicy mile widziani, przedstawiciele ministerstwa sprawiedliwości już nie. 

Tak wygląda dyskusja o polskich ustawach sądowych w Senacie. Brak zaproszenia nad ustawą 

przedstawicieli ministerstwa, to nic innego, jak polityczna demonstracja – tak uważa wielu 

ekspertów, a posiedzenie zespołu parlamentarnego zorganizował marszałek, Tomasz Grodzki. 

Jan Korab, Maria Ruman –  

Tomasz Grodzki: – Będę mówić bez mikrofonu, postaram się przyzwyczaić do tego, żeby 

mówić moim, trochę zardzewiałym angielskim… 

JK: – Choć na sali przytłaczającą większość stanowili Polacy, marszałek senatu podczas 

posiedzenia parlamentarnego zespołu postanowił zrezygnować z posługiwania się urzędowym 

językiem w naszym kraju. 

TG: – Czy państwo mnie słyszycie? 



JK: – Jak widać, kierował swe słowa przede wszystkim do zagranicznych przedstawicieli 

wymiaru sprawiedliwości. Chodzi o to, by maksymalnie skoncentrować zainteresowanie 

mediów zagranicznych, by zaatakować rząd – tłumaczy poseł PiS: 

Bartłomiej Wróblewski, PiS: – Ponieważ celem jest zorganizowanie przedstawienia dla 

Europy, dla świata, zaatakowanie za granicą polskiego rządu, dlatego mówi w języku 

angielskim. 

JK: – Wielu polskich prawników podkreśla: 

Anna Łabno, profesor, konstytucjonalistka, Uniwersytet Śląski: – Prawo polskie nie 

odbiega w swoich założeniach w żadnym wypadku od standardów europejskich i światowych. 

[Właśnie: „w swoich założeniach”, ale odbiega w konkretnych ustawach „od standardów 

europejskich i światowych”]. 

[…] 

 

W poniedziałek rusza „kasta”… [program TVP szkalujący sędziów] 

 

Nie będzie debaty w Parlamencie Europejskim na temat sytuacji we Francji, gdzie od 

tygodni trwają masowe protesty, w czasie których brutalnie interweniuje policja. Sprawą nie 

interesuje się także Komisja Europejska, której zdaniem to wewnętrzna spraw Francji, a która 

zajmowała się dziś Polską… 

 

Spowolnienie gospodarcze, które dotyka Europę, omija polskie firmy. Według 

najnowszych danych pod koniec zeszłego roku więcej towarów sprzedaliśmy za granicę niż 

importowaliśmy. Dodatni bilans handlowy oznacza siłę polskiej gospodarki… 

 

Andrzej Duda, prezydent: – Pokazujemy ten także niezwykły rytm wspólnotowy 

współczesnej Polski, że są przedstawiciele tylu Kościołów i tylu wyznań i tych większych, i tych 

mniejszych, ale każdy ma swoje miejsce na obszarze Rzeczypospolitej, a co najważniejsze, 

wszystkie chcą ze sobą współpracować. 

 

Stanisław Żaryn, rzecznik ministra koordynatora służb specjalnych: – Nie ma litości dla 

nikogo, CBA realizuje swoje zadania bez względu na funkcje czy polityczne powiązania osób 

podejrzanych. To kolejny dowód na to, że CBA patrzy przede wszystkim na przepisy prawa 

i ściga się przede wszystkim tych, którzy te przepisy łamią… 

 

Kampania prezydencka w wykonaniu Platformy Obywatelskiej, delikatnie mówiąc, nie 

porywa, ale trudno się dziwić, skoro Małgorzata Kidawa-Błońska wciąż nie ma na nią pieniędzy, 

bo partyjną kasę blokuje Grzegorz Schetyna. Dlaczego? 

Joanna Miziołek, publicystka, tygodnik „Wprost”: – …te pieniądze, to jest kilkanaście 

milionów, o ile nie dwadzieścia milionów… 

Pieniędzy nie ma, bo Grzegorz Schetyna pozostaje w konflikcie z wyłonioną w 

prawyborach kandydatką na prezydenta, która jasno mówiła o potrzebie zmiany lidera… 

Jest szansa, że Australia na chwilę ochłonie od tropikalnych temperatur. W najbliższych 

dniach ma być chłodniej, a na wschodzie ma padać deszcz… Żywioł jest już pod kontrolą… 

 

„Siła modlitwy” film [ale tu nagranie się skończyło]. 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2323 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

PiS chce przyjęcia ustawy represyjnej bez poprawek… 

 

Jest ich dziesięcioro, prokuratorzy, sędziowie, radcy oraz jeden profesor. Zarabiają 

o połowę więcej niż sędziowie Sądu Najwyższego. To członkowie Izby Dyscyplinarnej 



utworzonej przez PiS. Jeśli Unijny Trybunał przychyli się do wniosku Komisji Europejskiej, 

będą musieli zawiesić swoją działalność… 

 

Górnicy ostrzegają rząd i grożą blokadą przejść granicznych, bo na hałdach leżą tysiące 

ton polskiego węgla, a ze wschodu jadą do nas miliony ton rosyjskiego… 

 

Tu gra idzie nie o tysiące, ale miliony złotych, a konsekwencją są niespłacane długi albo 

bankructwo. Chodzi o śmieciowy problem szpitali. Podwyżki cen odpadów medycznych sięgają 

kilkuset procent… 

 

Grozi nam susza. W styczniu padało tylko przez 3 dni. W najbliższych dniach niewiele się 

zmieni, w sobotę trochę popada. Dopiero po weekendzie na południu może spaść śnieg… 

 

Mieli już dość spółdzielni mieszkaniowej, chcieli wspólnoty, no to mają, mieszkańcy 

bloku w Zielonej Górze, tylko prezes spółdzielni o nich nie zapomniał i nalicza opłaty za 

chodzenie po chodniku… 
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Parlament Europejski przyjął w środę rezolucję dotyczącą sytuacji w Polsce, 
w której eurodeputowani wyrażają zaniepokojenie kryzysem wokół Trybunału 
Konstytucyjnego. Poniżej tekst dokumentu zamieszczony na stronie internetowej 
PE. 
Rezolucja Parlamentu Europejskiego w sprawie sytuacji w Polsce (2015/3031(RSP) 
Parlament Europejski, 
- uwzględniając Traktaty Unii Europejskiej, a zwłaszcza art. 2, 3, 4 i 6 Traktatu o Unii 
Europejskiej (TUE), 
- uwzględniając komunikat Komisji z dnia 19 marca 2014 r. pt. "Nowe ramy UE na rzecz 
umocnienia praworządności" (COM(2014)0158), 
- uwzględniając Kartę praw podstawowych Unii Europejskiej, 
- uwzględniając europejską konwencję praw człowieka (EKPC), 
- uwzględniając debatę plenarną, która miała miejsce w Parlamencie w dniu 19 stycznia 
2016 r., w sprawie sytuacji w Polsce, 
- uwzględniając opinię Komisji Weneckiej z dnia 12 marca 2016 r. dotyczącą przyjętej w 
dniu 22 grudnia 2015 r. nowelizacji polskiej Ustawy z dnia 25 czerwca 2015 r. 
o Trybunale Konstytucyjnym, 
- uwzględniając art. 123 ust. 2 Regulaminu, 
A. mając na uwadze, że poszanowanie praworządności, demokracji, praw człowieka, 
podstawowych swobód i wartości oraz zasad zapisanych w Traktatach UE i w 
międzynarodowych instrumentach w dziedzinie praw człowieka stanowi zobowiązanie 
spoczywające na Unii i jej państwach członkowskich, którego należy przestrzegać; 
B. mając na uwadze, że - w rozumieniu art. 2 TUE - UE opiera się na poszanowaniu 
godności osoby ludzkiej, wolności, demokracji, równości, państwa prawnego i praw 
człowieka, w tym praw osób należących do mniejszości, wartości wspólnych dla 
wszystkich państw członkowskich, których musi przestrzegać UE, jak i każde państwo 
członkowskie we wszystkich podejmowanych działaniach; 
C. mając na uwadze, że - zgodnie z art. 4 ust. 2 TUE - UE musi szanować równość 
państw członkowskich wobec Traktatów, jak również tożsamość narodową tych państw; 
D. mając na uwadze, że zgodnie z art. 4 ust. 3 TUE i zgodnie z zasadą lojalnej 
współpracy Unia i państwa członkowskie wzajemnie się szanują i udzielają sobie 
wzajemnego wsparcia w wykonywaniu zadań wynikających z Traktatów; 
E. mając na uwadze, że zgodnie z art. 17 TUE Komisja musi czuwać, aby Traktaty te 
były przestrzegane; 
F. mając na uwadze, że praworządność jest podstawą demokracji i jedną z 
fundamentalnych zasad UE, funkcjonującą na zasadzie domniemania wzajemnego 
zaufania, że państwa członkowskie przestrzegają zasad demokracji, rządów prawa i 
praw podstawowych zapisanych w Karcie praw podstawowych Unii Europejskiej i 
EKPC; 
G. mając na uwadze, że skuteczny, niezależny i bezstronny system sądowy ma 
zasadnicze znaczenie dla praworządności i zapewnienia obywatelom Europy ochrony 
praw podstawowych i wolności obywatelskich; 
H. mając na uwadze, że Trybunał Konstytucyjny został powołany jako jeden z 
kluczowych elementów systemu kontroli i równowagi demokracji konstytucyjnej i 
rządów prawa w Polsce; 
I. mając na uwadze, że niedawne wydarzenia w Polsce, szczególnie spór polityczny 
i prawny dotyczący składu Trybunału Konstytucyjnego i nowych zasad jego 
funkcjonowania (który dotyczy między innymi kwestii rozpatrywania spraw i ich 
kolejności, podniesienia kworum i większości niezbędnej do podejmowania przez 
Trybunał decyzji) wzbudziły obawy co do zdolności Trybunału Konstytucyjnego do 
pełnienia przypisanej mu roli strażnika konstytucji i gwarantowania poszanowania 
praworządności; 



J. mając na uwadze, że Komisja Wenecka wyraźnie stwierdziła, iż Trybunał 
Konstytucyjny nie może pełnić swej roli gwaranta prymatu Konstytucji w Polsce z uwagi 
na fakt, że wyrok Trybunału z dnia 9 marca 2016 r. nie został opublikowany i nie może 
w związku z tym wejść w życie, co podważa praworządność; mając na uwadze, że 
Komisja Wenecka ostrzegła, iż paraliż Trybunału zagrozi demokracji, prawom 
człowieka i praworządności; 
K. mając na uwadze, że działania polskiego rządu i Prezydenta Rzeczypospolitej 
Polskiej wobec Trybunału Konstytucyjnego stanowią zagrożenie dla demokracji 
konstytucyjnej; 
L. mając na uwadze, że po debacie orientacyjnej z dnia 13 stycznia 2016 r. Komisja 
postanowiła rozpocząć zorganizowany dialog w zakresie ramowej procedury oceny 
państwa prawnego i wysłała pismo do polskiego rządu w celu uzyskania wyjaśnienia 
odnośnie do sytuacji panującej w Polsce; 
M. mając na uwadze, że Komisja jako strażniczka Traktatów, zbierze teraz i zbada 
wszystkie istotne informacje oraz oceni, czy są wyraźne przesłanki istnienia 
systemowego zagrożenia praworządności; 
N. mając na uwadze, że ramowa procedura oceny państwa prawnego ma na celu 
przeciwdziałanie zagrożeniom dla praworządności, które mają charakter systemowy, 
zwłaszcza w sytuacjach, których nie można skutecznie rozwiązać za pomocą 
postępowania w sprawie uchybienia zobowiązaniom państwa członkowskiego, oraz 
w przypadku, gdy gwarancje praworządności istniejące na poziomie krajowym nie są 
już w stanie skutecznie neutralizować tych zagrożeń; 
O. mając na uwadze, że obowiązująca obecnie Konstytucja Rzeczypospolitej Polskiej, 
przyjęta w 1997 r., gwarantuje rozdział władz, pluralizm polityczny, wolność prasy i 
słowa oraz prawo do informacji; 
P. mając na uwadze, że oprócz kryzysu konstytucyjnego także inne kwestie powodują 
poważne zaniepokojenie Parlamentu Europejskiego, o ile mogą stanowić naruszenie 
prawa europejskiego i praw podstawowych, w tym praw kobiet; mając na uwadze, że 
takie posunięcia polskiego rządu muszą być bacznie obserwowane przez instytucje 
europejskie; 
1. uważa, że kluczowe znaczenie ma zapewnienie pełnego poszanowania wspólnych 
wartości europejskich zapisanych w art. 2 TUE; 
2. uważa, że wszystkie państwa członkowskie muszą w pełni przestrzegać prawa UE w 
praktyce legislacyjnej i administracyjnej oraz że wszelkie ustawodawstwo, w tym prawo 
pierwotne wszystkich państw członkowskich i kandydatów do członkostwa, musi 
odzwierciedlać podstawowe wartości europejskie, w szczególności zasady demokracji, 
praworządność oraz prawa podstawowe, i być z nimi zgodne; 
3. jest poważnie zaniepokojony, że faktyczny paraliż Trybunału Konstytucyjnego 
w Polsce zagraża demokracji, prawom człowieka i praworządności; 
4. wzywa polski rząd do przestrzegania, opublikowania i pełnego oraz bezzwłocznego 
wykonania orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego z dnia 9 marca 2016 r. oraz do 
wykonania orzeczeń z dnia 3 i z dnia 9 grudnia 2015 r.; 
5. wzywa polski rząd do zrealizowania w pełni zaleceń Komisji Weneckiej; podziela 
opinię Komisji Weneckiej, że polska Konstytucja oraz normy i standardy europejskie 
i międzynarodowe wymagają, aby orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego były 
przestrzegane; 
6. z zadowoleniem przyjmuje niedawną wizytę w Polsce wiceprzewodniczącego Komisji 
F. Timmermansa oraz jego oświadczenie wygłoszone na posiedzeniu Komisji w dniu 6 
kwietnia 2016 r. w sprawie rozpoczęcia dialogu, aby znaleźć wyjście z obecnej sytuacji, 
w oparciu o pełne poszanowanie ram konstytucyjnych, co oznacza publikację i 
wykonanie orzeczeń Trybunału Konstytucyjnego; podziela obawy 
wiceprzewodniczącego Komisji dotyczące możliwości pojawienia się dwóch 
równoległych systemów prawnych, co doprowadziłoby do stanu niepewności prawa; 
7. popiera decyzję Komisji w sprawie rozpoczęcia zorganizowanego dialogu w zakresie 
ramowej procedury oceny państwa prawnego, który powinien wyjaśnić, czy w Polsce 



istnieje systemowe zagrożenie dla wartości demokratycznych i praworządności; z 
zadowoleniem przyjmuje zapewnienie Komisji, że dialog z polskimi władzami będzie 
prowadzony w sposób bezstronny, w oparciu o fakty i w duchu współpracy, oraz wzywa 
Komisję, aby - o ile polski rząd nie wdroży zaleceń Komisji Weneckiej w ramach 
zorganizowanego dialogu - uruchomiła drugi etap procedury oceny państwa prawnego, 
polegający na wydaniu "zalecenia w sprawie praworządności" i zaoferowaniu Polsce 
wsparcia w opracowaniu rozwiązań wzmacniających praworządność; 
8. podkreśla niemniej jednak, że przy podejmowaniu wszelkich kroków konieczne jest 
respektowanie uprawnień UE i jej państw członkowskich, określonych w Traktatach i 
wynikających z zasady pomocniczości; 
9. wzywa Komisję do regularnego i dokładnego informowania Parlamentu o jej 
ocenach, dokonanych postępach i podjętych działaniach; 
10. wyraża nadzieję, że zorganizowany dialog między polskim rządem i Komisją sprawi, 
że polski rząd zmieni także inne podjęte przez siebie decyzje, które wzbudziły obawy co 
do ich prawomocności i potencjalnego wpływu na podstawowe prawa; 
11. oczekuje, że Komisja będzie jednakowo monitorować wszystkie państwa 
członkowskie pod kątem przestrzegania zasad demokracji, praworządności i praw 
podstawowych, a zatem unikać podwójnych standardów, oraz że będzie składać 
sprawozdania Parlamentowi; 
12. zobowiązuje swojego przewodniczącego do przekazania niniejszej rezolucji Radzie, 
Komisji, rządom i parlamentom państw członkowskich oraz Prezydentowi 
Rzeczypospolitej Polskiej. 
źródło:   PAP 

 

 

 



TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Świadek mówi, że Tomasz Grodzki przyjmował od pacjentów pieniądze. Marszałek senatu 

nie odpowiada jednak na zarzuty. 

 

- Ustawa w całości nadaje się do jej ponownego napisania. 

 

Senatorowie opozycji bronią sędziowskich przywilejów. 

Zbigniew Ziobro: – Sąd Najwyższy, który wy bronicie. Ten glejt bezkarności. To, że 

traktuje innego sędziego w podobnej sytuacji jako tą [tę] nadzwyczajną kastę. Na to nie ma 

naszej zgody. Na to nie ma zgody Polaków. 

 

Byłam na pewno przy tym, jak matka weszła do ordynatora, dała mu te pieniądze. 

Źródło: Niezależna.pl 

Kolejna osoba twierdzi, że Tomasz Grodzki przyjmował pieniądze od pacjentów. 

[Była przy tym jak matka weszła, nie było jej przy tym, jak dała]. 

Marszałek senatu: – Tomek Grodzki wyrwał jej zęba mlecznego, bo o to prosiła, dała mu 2 

złote, a on jej nie dał faktury. 

 

Ewakuacja na Filipinach, obudził się groźny wulkan. 

 

Prezydent. Andrzej Duda, rozmawiał z marszałkiem Senatu, Tomaszem Grodzkim, o 

reformie wymiaru sprawiedliwości. Zmiany mają dotyczyć tego, by sędziowie odpowiadali 

dyscyplinarnie za działania, które utrudniają funkcjonowanie wymiaru sprawiedliwości oraz za 

podważanie wyboru innych sędziów. Opozycja jednak nie chce zmian, chce reformy 

zablokować. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: – Dyskusja o reformie wymiaru sprawiedliwości 

dotarła do Senatu [dotarła bezpośrednio po uchwaleniu, a nie dopiero teraz].  

- Nasz model musi być zgodny z modelem europejskim. On może być nasz, ale musi 

być… 

- Ale nie ma modelu europejskiego. 

- To wyjdzie jeszcze w dyskusji 

- Natomiast… [to z Senatu] 

MM: – Swoje stanowisko w sprawie potrzeby reformowania sądownictwa w Polsce, 

przedstawił senatorom minister sprawiedliwości, Zbigniew Ziobro. 

Zbigniew Ziobro w Senacie: – Nasze propozycje, które leżą u źródła dzisiejszych zmian 

ustawowych, o których dzisiaj mówimy, są niczym innym, jak wyrazem szacunku dla 

demokratycznego państwa prawa, znaczy, że są demokratyczne. 

MM: – Minister Ziobro podkreślał, że zmiany mają na celu podkreślenie transparentności 

wymiaru sprawiedliwości, ale też apolityczności i odpowiedzialności sędziów. Po wielu 

głośnych przypadkach ich bezkarności. 

[Należało nadać całą wypowiedź ministra, a nie tłumaczyć, co minister chciał powiedzieć]. 

Zbigniew Ziobro: – Takich przypadków bez liku oczywistej kradzieży, ale jeszcze raz 

podkreślam, nie o to tu chodzi. Tu chodzi o to, jak zareagował na to Sąd Najwyższy, który wy 

bronicie. Dał glejt bezkarności. Pokazał, że traktuje tego sędziego i innych sędziów w 

podobnych sytuacjach jako tą [tę] nadzwyczajną kastę. Na to nie ma naszej zgody. Na to nie ma 

zgody Polaków. 

MM: – O reformie wymiaru sprawiedliwości rozmawiał prezydent, Andrzej Duda, który 

przyjął dopominającego się [raczej proszącego o spotkanie] marszałka Senatu, Tomasza 

Grodzkiego. 

Marszałek senatu, Tomasz Grodzki: – Myśmy rozmawiali dość szeroko, bardzo rzeczowo. 

MM: – W czasie spotkania prezydent, Andrzej Duda, nie odniósł się do samej ustawy, 

ponieważ pracuje nad nią jeszcze parlament. Podkreślał za to potrzebę reformy wymiaru 

sprawiedliwości. 

Paweł Mucha, zastępca szefa kancelarii prezydenta RP: – Pan prezydent bardzo wyraźnie 

wskazywał to, że dzisiaj w powszechnym odczuciu społecznym tego rodzaju reforma powinna 



być dalej prowadzona i są określone oczekiwania społeczeństwa wobec funkcjonowania 

wymiaru sprawiedliwości. 

MM: – Wczoraj z inicjatywy marszałka Senatu na temat procedowanej w parlamencie 

ustawy o sądownictwie debatowali między innymi zagraniczni goście. Nie zaproszono za to 

nikogo z ministerstwa sprawiedliwości. 

Stanisław Karczewski, wicemarszałek senatu, PiS: – Uważam to za wielką niestosowność i 

za łamanie pewnych zasad, które tutaj w Senacie i w Parlamencie i w Sejmie obowiązywały. 

MM: – Wśród, jak podkreślali organizatorzy, niezależnych ekspertów znaleźli się między 

innymi Michał Wawrykiewicz, kandydat Koalicji Europejskiej w ostatnich wyborach do 

parlamentu europejskiego [Inicjatywa Wolne Sądy]. Był też między innymi francuski prawnik, 

Loran Pesz [zapis fonetyczny], jak sygnalizowali internauci, powiązany z fundacją Otwarty 

Dialog Ludmiły Kozłowskiej i Bartosza Kramka, która wzywała do złamania Konstytucji i 

przeprowadzenia w Polsce zamachu stanu. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – To jest precedens bardzo 

groźny dla nas wszystkich, bo Polski Senat powinien być suwerenną służbą i stanowić prawo 

sam. 

MM: – To zaskakujące, że zagraniczni goście krytykowali proponowane w Polsce 

regulacje, choć podobne obowiązują w innych krajach. 

[…] 

 

Polityczne trzęsienie w Rosji. Premier Dmitrij Miedwiediew niespodziewanie podał cały 

swój gabinet do dymisji. Prezydent, Władimir Putin przyjął dymisję rządu i zapowiedział istotne 

zmiany w konstytucji Rosji… 

 

Białoruskie władze mówią, że chcą kupować ropę spoza Rosji… 

 

W rosyjskich mediach trwa antypolska kampania… 

 

[Kolejny dzień to samo o Grodzkim]. 

♣ 



2020-01-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2279 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Opinia jest jednoznaczna i nie pozostawia żadnych wątpliwości. Ustawa represyjna wobec 

sędziów to „dalsze podważanie niezależności sądownictwa”. Komisja Wenecka złożona 

z europejskich autorytetów prawniczych wydała opinię w trybie pilnym. 

Krzysztof Skórzyński: – Najwyraźniej uznano, że to nie czas, by tracić czas, bo tydzień od 

wizyty w Polsce do przedstawienia raportu o polskiej ustawie jest tempem błyskawicznym. Ale 

senatorowie prosili, by zdążyć przed głosowaniem i eksperci z Komisji Weneckiej zdążyli. 

Stanisław Zabłocki, prezes Izby Karnej [nie mylić z nową Izbą Dyscyplinarną] Sądu 

Najwyższego: – Istnieje najwyższego stopnia obawa, że te rozwiązania, do których w tej chwili 

przechodzę, praktycznie całkowicie i nieodwołalnie zlikwidują w Polsce niezależną władzę 

sądowniczą… 

KS: – 62 punkty, które w obecności tego sędziego Sądu Najwyższego omawiano dziś 

w Senacie, nie da się streścić w kilku minutach, ale najważniejsze to są wnioski. To, co 

w nowych przepisach PiS otwiera drogę do karania sędziów – sądzą eksperci Komisji 

Weneckiej, a to litania zarzutów wobec tych przepisów: 

MOCNE SŁOWA 

„(…) mogą być postrzegane jako dalsze podważanie niezależności sądownictwa 

(…)” 

„(…) wolność słowa i zrzeszania się sędziów jest poważnie ograniczona (…)” 

„(…) wpływ ministra sprawiedliwości na postępowanie dyscyplinarne jest jeszcze 

większy (…)” 

„(…) Komisja Wenecka rekomenduje, by nie przyjmować poprawek (…)” 

KS: – I to wystarczyło, by prawie całe kierownictwo ministerstwa sprawiedliwości 

z ministrem na czele zaczęło taki bardzo ostry kontratak, wszystkie słowa dotyczyły komisji 

ekspertów, nie polityków. 

Zbigniew Ziobro, minister: – Informacja o dokumencie, który można nazwać parodią 

opinii. 

Marcin Warchoł, wiceminister: – Nieformalna wizyta, nielegalna, nieoficjalna, 

wypracowała para-opinię. 

KS: – To wyśmiewanie i odsądzanie Komisji Weneckiej od czci i wiary prowadziło do 

jednej konkluzji: rząd nic z tą opinią nie zrobi, zlekceważy ją. 

Jan Kanthar, KP PiS, Solidarna Polska: – To jest prywatna opinia Komisji Weneckiej jako 

ciała doradczego. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Wiosna: – PiS by chciał, żeby wszyscy, którzy nie 

zgadzają się z jego polityką, mieli tylko prywatne opinie, ale zaskoczę pana ministra Kanthrata – 

Komisja Wenecka to oficjalny organ Rady Europy [nie mylić z Radą Unii Europejskiej]. 

KS: – W tym potoku zmian serwowanym przez Prawo i Sprawiedliwość łatwo się 

pogubić, na końcu wszystkie one razem sprowadzają się do tego zdania z opinii ekspertów 

prawników z Komisji Weneckiej: 

„(…) udział sędziów w wymierzaniu sprawiedliwości będzie jeszcze bardziej ograniczony 

(…)” 

 

Bogdan Klich, senator, KP KO, PO, – Ustawa kagańcowa spowoduje, że Polska będzie na 

progu wyjścia z Unii Europejskiej. 

[Teraz już dokładnie wiadomo, dlaczego warto było zrobić wszystko, żeby wygrać 

wybory, a PO, PSL nie zrobiły wszystkiego]. 

KS: – Ustawa, którą chce wprowadzić PiS, otwiera drogę do karania sędziów, ba, do 

wyrzucania ich z zawodu za działania, które mogą się nie podobać władzy. […] 

Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK: – Temperatura debaty i argumenty przypominały te z naszego Sejmu. W rolach 

głównych wystąpili europosłowie PiS-u, którzy na wyścigi przekonywali, że nic złego z 



samorządnością w Polsce się nie dzieje, ale Europarlament przyjął rezolucję, że w Polsce i na 

Węgrzech jest coraz gorzej. 

Ongoing hearings regarding Poland and Hungary 

Resolution B9-0032/2020 

Głosowało – 665 

Za – 446 

Przeciw – 178 

Wstrzymało się – 04. 

Ben Habib, niezrzeszony eurodeputowany w Wielkiej Brytanii: – Dokonajcie Polexitu, 

znajdziecie przyjaciół w Wielkiej Brytanii, wesprze was. 

Sophia in ‘t Veld, eurodeputowana z Holandii, grupa Renew Europe: – Jeśli nie 

przestrzegacie wyroków Europejskiego Trybunału Sprawiedliwości, nie możecie być członkiem 

Unii Europejskiej. 

Michał Šimečka, eurodeputowany z Czech, grupa Renew Europe: – Taki rodzaj represji 

wobec niezależnych sędziów, to rzecz bezprecedensowa w Unii Europejskiej. 

Maciej Knapik: – Wątek wyjścia z Unii Europejskiej pojawia się kilkakrotnie. 

MK: – Sama rezolucja mówi o: „pilną potrzebę wprowadzenia unijnego mechanizmu 

dotyczącego demokracji, praworządności i praw podstawowych”. 

[Szkoda, że rezolucja nie mówi również o potrzebie skutecznego wsparcia ruchów 

pozytywnych w zagrożonych państwach. Natomiast pomoc takimi rezolucjami w opuszczeniu 

Unii nie jest słuszną postawą w Unii. Walka rządów będących za Unią, z rządami będącymi 

przeciw Unii – to jedna sprawa. A inną sprawą jest coraz większe jednoczenie się obywateli Unii 

w walce o integrację Unii, o wspólne dobro zwolenników Unii. Pora, żeby ta druga siła – 

Obywatele Unii Europejskiej – stała się siłą decydującą w Unii. Z PiS-em w Polsce powinni 

walczyć wszyscy obywatele Unii, a nie tylko polska opozycja. I taka walka wszystkich 

obywateli Unii potrzebna jest w rozwiązywaniu każdego problemem Unii Europejskiej]. 

 

Inflacja mocno wzrosła, w grudniu, licząc rok do roku, osiągnęła poziom 3,4% - 

najwyższy od lat. Ceny rosną. 

Wzrost cen: 

wieprzowina – 23% 

cukier – 20,7% 

warzywa – 12,3% 

wywóz śmieci – 32,2% 

usługi transportowe – 7,5% 

Andrzej Duda, prezydent: – Tak ceny, proszę państwa, rosną. Ja sobie zdaję z tego sprawę, 

że ceny rosną. Ale musi mieć państwo świadomość, że jak rosną wynagrodzenia, to niestety 

rosną też i ceny. 

[To może nie należało majstrować z wynagrodzeniami?] 

 

GK: – To był pokaz siły sejmowej większości. PiS odwołał z funkcji szefowej komisji 

polityki społecznej i rodziny, Magdalenę Biejak [Lewica]… 

 

GK: – To niewątpliwie była chwila szczerości: „Jeśli wygracie wybory, to wybierzecie 

sobie sędziów, jakich uznacie za właściwych” – mówił wczoraj w Senacie Zbigniew Ziobro… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka [po kolejnej operacji plastycznej 

twarzy] 

Czy w ramach Unii Europejskiej wszyscy jesteśmy równi? ... 

 

Wyjątkowe koncerty podczas tegorocznego festiwalu w Opolu… 

 

Państwa grupy wyszehradzkiej muszą być na tyle konkurencyjne, by stawić czoła 

globalnym rywalom – mówił premier, Mateusz Morawiecki… 



[Czy to jest przytomny człowiek? Jakim sposobem państwa grupy wyszehradzkiej mają 

dorównać najsilniejszym gospodarkom Europy?] 

 

O Komisji Weneckiej… 

 

Za rezolucją [Parlamentu Europejskiego] przeciwko Polsce zagłosowali eurodeputowani 

Platformy Obywatelskiej, PSL, Wiosny i niektórzy z SLD [18 osób] oraz ich zagraniczni 

sojusznicy… 

 

KASTA od 20 stycznia, od poniedziałku do czwartku o 21:30, w piątki o 21:30 

 

Groźby wobec dziennikarzy sposobem na obronę marszałka Senatu… 

♣ 
2020-01-17 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2348 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Senatorowie odrzucili ustawę represyjną stosunkiem głosów 51:48… 

 

PJK: – „Nowy zamach na naszą suwerenność i niepodległość”? 

 

GK: – Nowy podatek, duże podwyżki… 

Napoje mogą podrożeć nawet o 50%. 

 

GK: – Rosja nie zmieni zdania, nie przyzna się do zakłamywania historii i prowokowania 

Polski. Według szefa dyplomacji, Siergieja Ławrowa, „Polska namawia Zachód do 

przedstawienia w Izraelu jej punktu widzenia, Chodzi o uroczystości, na które nie pojedzie 

Andrzej Duda… 

 

GK: – Dzień przed debatą Bartosz Arłukowicz wycofuje się z wyścigu do fotela lidera 

Platformy Obywatelskiej, zaangażuje się w prace sztabu Małgorzaty Kidawy-Błońskiej. Będzie 

odpowiedzialny za kampanię społeczną i uliczną… 

 

GK: – Pozwy miały być wysłane jeszcze dziś mailem. Były marszałek senatu, Stanisław 

Karczewski pozywa polityków Platformy Obywatelskiej. Twierdzą oni, że kancelaria senatu nie 

była informowana, że marszałek przez lata pracował w szpitalu, gdzie zarobił ponad 400 tysięcy 

złotych… 

 

GK: – Uwaga kierowcy: jest sześć wiaduktów do wyburzenia na ważnym węźle 

autostradowym Tuszyn, Piotrków Trybunalski – koło Łodzi. Przez cały weekend zamknięta 

będzie autostrada A-1. Ruch będzie przywrócony w poniedziałek… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Andrzej Duda, prezydent: – Nie będą nam tutaj w obcych językach narzucali, jaki ustrój 

mamy mieć w Polsce i jak mają być prowadzone polskie sprawy. 

[Prezydentura Dudzie źle działa na rozum. Przecież Polska to nie sam PiS. A obce języki 

są na świecie i powinien się z tym pogodzić. Z Trampem nie rozmawia po Polsku, lecz w obcym 

języku]. 

Tak, jest Unia Europejska, ale przede wszystkim tu jest Polska. 

Za rezolucją głosowali: Magdalena Adamowicz, Bartosz Arłukowicz, Krzysztof Hetman, 

Tomasz Frankowski, Andrzej Halicki, Danuta Hubner, Adam Jarubas, Jarosław Kalinowski, 

Ewa Kopacz, Janusz Lewandowski, Elżbieta Łukacijewska, Radosław Sikorski, Róża Thun und 

Hohenstein, Marek Belka, Robert Biedroń, Włodzimierz Cimoszewicz, Sylwia Spurek, Leszek 

Miller. 

[…] 



DH: – Warszawa i Waszyngton, stolice nigdy nie były tak blisko, a Polsko-Amerykański 

sojusz jest silny, jak nigdy dotąd… 

 

Sondaż poparcia w wyborach prezydenckich: 

Andrzej Duda 45%. Małgorzata Kidawa-Błońska 22%. Szymon Hołownia 13%. 

Robert Biedroń 9%. Władysław Kosiniak-Kamysz 8%. Krzysztof Bosak 3%. 

KASTA… Niech się ludzie dowiedzą, co i jak… 

 

 

♣ 
2020-01-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2344 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Fenomenalny Dawid Kubacki… [skoki narciarskie] 

 

W Krakowie odbyła się pierwsza debata kandydatów na lidera Platformy Obywatelskiej. 

Po tym, jak ze startu wycofał się Bartosz Arłukowicz, zostało pięcioro konkurentów. Kto wygrał 

dzisiejsze starcie? Nie sposób odpowiedzieć, bo debata nie była publiczna. 

Krzysztof Skórzyński: – Borys Budka, Joanna Mucha, Tomasz Siemoniak, Bartłomiej 

Sienkiewicz, Bogdan Zdrojewski. 

KS: – Niestety nie przytoczymy w tym miejscu nawet pół zdania powiedzianego w tej 

debacie… [wyproszono dziennikarzy]. 

 

PM: – Wprawdzie Senat odrzucił ustawę represyjną, ale większość sejmowa ją zatwierdzi 

– zapowiada PiS. 

Jerzy Stępień, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – To, co się w tej chwili dzieje, to 

jest kolejne ogniwo demontowania państwa prawa, demontowania demokracji. To wszystko nas 

prowadzi niestety do dyktatury. 

Donald Tusk 

Wyprowadzają Polskę z Unii, niszczą sądy, by bezkarnie kraść, szczują jednych 

Polaków przeciw drugim. Głosujesz na nich? Masz prawo. Ale nie masz prawa 

dłużej udawać, że tego nie widzisz. Bo widzisz. 

[…] 

 

PM: – Unikalna w Europie podróż w czasie. 

 

PM: – Kandydatem Konfederacji na prezydenta będzie poseł Krzysztof Bosak, działacz 

ruchu narodowego – zdecydował prawyborczy zjazd elektorów… 

 

PM: – Gdy wydarzeniem dnia było odrzucenie ustawy represyjnej przez Senat, inna 

ustawa, tak zwana „lex Ardanowski” bez problemów przeszła, bo do głosu PiS dołączyło PSL. 

Grozi nam teraz rok więzienia za spacer po lesie, jeśli wejdziemy w drogę myśliwym. Strzału 

może nie być słychać, bo polowania na dziki będą z tłumikami… 

…zostały przegłosowane w Senacie przewagą jednego głosu [za 50, przeciw 49]. Za – 

głosowała niezależna senator, Lidia Staroń, Ryszard Bober i Jan Filip Libicki z PSL… 

Jan Filip Libicki, senator. PSL, wypowiedź z wczoraj: – Czy ta ustawa ma wady? Moim 

zdaniem ma bardzo dużo wad. Ja się na tym niestety niespecjalnie znam. 

 

PM: – Uwaga turyści. W tej chwili Tatry są jak szklane góry – szlaki oblodzone… dzisiaj 

dwa wypadki śmiertelne… 

 

PM: – Od miesiąca śmiercionośnych pożarów w Australii są regiony, gdzie pogoda 

gwałtownie się zmieniła i znowu jest problem, bo deszcz leje bez końca, trzeba ratować siebie i 

zwierzęta z powodu groźby powodzi… w wielu regionach spadł nawet grad… 



 

PM: – Od dzisiaj w Wielkopolsce znowu można pojechać parowozem na regularnej trasie: 

z Wolsztyna do Poznania, a w dni powszednie do Leszna, To unikat w Europie i turystyczna 

atrakcja… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Po raz siódmy z rzędu Dawid Kubacki na podium, znów najlepszy… 

 

EL: – Małgorzata Kidawa-Błońska ruszyła w Polskę. Dziś w Toruniu walczyła o poparcie, 

ale bez wsparcia ze strony liderów partii, bo ci bardziej są zajęci rywalizacją o fotel szefa 

Platformy, a kandydatka na prezydenta nie ukrywa irytacji przedłużającymi się walkami 

frakcyjnymi… 

 

EL: – Dojcze uruchamiają nową elektrownię węglową. Ruszy w lipcu tego roku – robi to 

kraj, który usiłuje dyscyplinować Polskę w kwestiach klimatycznych i ekologicznych… 

Dojczland jest największym konsumentem węgla na świecie. [A stany Zjednoczone, 

Rosja, Chiny i tak dalej?] 

EL: – W tym roku mija setna rocznica zaślubin Polski z Morzem. Sto lat temu generał 

Józef Haller w Pucku wrzucił do Bałtyku obrączkę… 

 

EL: – Za wielkie zaangażowanie i głoszenie prawdy bez względu na koniunkturę 

polityczną, ale przede wszystkim za to, co robią, arcybiskup Marek Jędraszewski, ksiądz 

profesor Waldemar Cisło odebrali nagrodę imienia Stefana kardynała Wyszyńskiego. 

Uroczystość odbyła się podczas naukowej konferencji na Katolickim Uniwersytecie 

Lubelskim… 

 

EL: – Tylko trzy spośród pięciu izb Sądu Najwyższego mają wziąć udział w 

przyszłotygodniowym posiedzeniu. Pierwsza prezes, Małgorzata Gersdorf, chce wykluczyć 

między innymi Izbę Dyscyplinarną… 

 

 

♣ 
2020-01-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2344 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Dawid Kubacki znowu zwyciężył w konkursie pucharu świata w Titisee-Neustadt… 

 

Od konwencji w Słupsku Robert Biedroń rozpoczął walkę o prezydenturę… 

Robert Biedroń: – Czas na dumę. Czas na naszą godność. Czas na zmianę. Na 

prezydenturę odwagi, odpowiedzialności i rozsądku. 

[…] 

 

Andrzej Duda, prezydent na spotkaniu z górniczą Solidarnością: – Tak jak udało się kiedyś 

pokonać komunę, tak samo, wierzę w to, że uda się oczyścić do końca nasz polski dom, tak żeby 

był czysty, porządny, piękny… Proszę was o to wsparcie, bo jak widzicie, sytuacja jest bardzo 

trudna. Oni mają swoje możliwości oddziaływania również międzynarodowego, mają swoich 

kolegów, mają swoich ludzi w trybunałach, w innych miejscach… bo im jest wygodnie… 

Jarosław Ochocki 

Panie Duda! Piszę to z całą odpowiedzialnością. Jest pan złym człowiekiem, 

marnym prezydentem, ziejącym nienawiścią w imię swoich doraźnych i partyjnych, 

politycznych celów. 

Szkodzi pan Polsce! 

Sędzia Jarosław Ochocki 

Ledwie w 6 godzin później zareagował rzecznik dyscypliny: 



Przemysław W. Radzik 

Prezydent RP uosabia majestat Rzeczypospolitej i jest jej najwyższym 

przedstawicielem. Znieważanie Prezydenta jest przestępstwem. Niepojęte, że czyni 

to sędzia, który ślubował wierność swojej Ojczyźnie. 

Podjąłem czynności w sprawie Jarosława O. 

 

Komunikat Rzecznika Dyscyplinarnego sędziego Piotra Schaba… 

Publikujemy komunikat Rzecznika Dyscyplinarnego Sędziów Sądów Powszechnych 

sędziego Piotra Schaba z 18 stycznia… Rzecznik.gov.pl […] 

PM: – Pornografia w internecie nie dla dzieci, rodzice się z tym zgadzają, ale wielu nawet 

nie wie, że nawet w ich domach bywa inaczej. Eksperci alarmują, społecznicy proponują zmiany 

w prawie, a rząd się do pomysłu zapalił. Chodzi o sprawdzanie wieku skuteczne, ale 

anonimowe. Jak by to mogło wyglądać: 

Katarzyna Górniak: – To człowiek, który zabrał się za rzecz niełatwą: 

Mikołaj Sowiński: – Dotychczas mieliśmy takie założenie: Nie da się. 

KG: – Mecenas Mikołaj Sowiński wraz ze stowarzyszeniem „twoja sprawa” chce 

ograniczyć dostęp do pornografii dla dzieci. Społeczny projekt ustawy jest już gotowy. 

MS: – Chodzi o to, żeby przemysł pornograficzny robił absolutną minimalną rzecz, którą 

powinien robić, to znaczy, żeby próbował dopilnować, żeby pornografia, którą rozpowszechnia, 

która jest bardzo niebezpiecznym produktem dla dzieci, nie była udostępniana dzieciom. 

KG: – Bo kontakt z pornografią ma 58% dzieci w wieku 11-18 lat. 28% dzieci w wieku 

11-14 lat. 11% chłopców w wieku 11 lat ogląda pornografię codziennie. W gabinetach 

psychologicznych coraz więcej jest dzieci od pornografii uzależnionych, wchodząc w wiek 

dorosły, mają wypaczone wyobrażenie o seksie. 

Pomysłodawcy ustawy proponują więc, by przed wejściem na serwis pornograficzny wiek 

użytkownika był weryfikowany przez zaufany zewnętrzny podmiot, na przykład, ale to na razie 

tylko przykład, przy użyciu karty kredytowej. Weryfikator serwisowi pornograficznemu nie 

wysyłałby żadnych danych użytkownika, poza tym, że jest on pełnoletni, a wszystkie dane 

natychmiast po zweryfikowaniu byłyby usuwane. Pomysł padł na podatny rządowy grunt… 

[Z uwagą prześledziłem te propozycje i niestety mam szereg oczywistych uwag: 

• Przemysł pornograficzny kwitnie poza granicami Polski, a ten rodzimy może być 

nadawany przez serwery zagraniczne. Polska ustawa ich nie sięgnie. 

• Przykład z kartą kredytową, może jedyny w miarę skuteczny sposób, wymaga, aby 

ekran telewizora był czytnikiem kart, a do tego trzeba jeszcze wielu lat. Toteż 

jedynie realne jest wpisywanie w internecie numeru karty kredytowej, a ten bez 

trudu poznają dzieci z kart rodziców. 

• Paradoksalny jest dostęp do pornografii dopiero po ukończeniu 18 lat, przecież 

osiemnastolatkowie mogą mieć wówczas po dwójce dzieci. 

• Dziecko w swym pędzie zdobywania wiedzy, wszelkiej wiedzy, zrobi dosłownie 

wszystko, aby wiedzieć, w tym o seksie. Nie ma takiej siły, aby się nie 

dowiedziało. 

• A przecież najbardziej naturalnym i niezbędnym sposobem jest zorganizowane, 

fachowe przekazywanie młodzieży wiedzy o współżyciu dwojga ludzi – tym 

najważniejszym sensem życia, jakim jest przedłużenie trwania gatunku – trzeba to 

zrozumieć]. 

 

PM: – Wydarzenie w kosmosie – rakieta Falkon-9 nie zadziałała, proszę państwa, ale tak 

miało być. Dzięki temu kapsuła załogowa Dragon przeszła test ewakuacji. Udało się, Jeszcze w 

tym roku firma Eldona Maska może już wysłać w kosmos nie manekiny, a astronautów. 

 

PM: _ Książę Harry i księżna Megan stracą tytuły ich królewskich mości i nie będą mogli 

brać pieniędzy od brytyjskich podatników. To skutki ich odejścia z królewskiego dworu. 

Zaskoczyli tym, że chcą być niezależni finansowo i być z dala od dotychczasowych 

obowiązków… 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 



Dawid Kubacki pobił kolejny rekord, wygrał konkurs pucharu świata w skokach 

narciarskich… 

 

To on uratował drugą Rzeczpospolitą w 1920 roku – tak o Wincentym Witosie mówił 

prezydent, Andrzej Duda… 

Trzykrotny premier… 

Mateusz Szpytma, doktor, wiceprezes IPN: – Wezwał chłopów wszystkich do obrony 

ojczyzny. Dzięki niemu i szybkiej mobilizacji, wielu ludzi zgłosiło się do armii… 

 

Gdzie podziały się miliardy złotych, które za rządów PO-PSL wyciekły z kasy państwa? 

W jaki sposób mafiom watowskim udało się wyłudzić setki miliardów złotych? I dlaczego nikt 

nie miał nad tym kontroli? 

- Co do zasady jesteśmy związani treścią wyroku kształtujących prawo wspólnotowe, bo 

Trybunał Sprawiedliwości wypowiada się o prawie wspólnotowym – mówi profesor Witold 

Modzelewski, prawnik, były wiceszef resortu finansów, ekspert prawa podatkowego. Chodzi 

między innymi o przepisy podatkowe. Unia Europejska kilka lat temu wypowiedziała 

zdecydowaną wojnę mafiom watowskim. 

Pierre Moscovici, ówczesny komisarz UE do spraw gospodarczych i finansowych: – 

Każdego roku na takich oszustwach Unia Europejska traci 50 miliardów euro… 

Zbigniew Krysiak, profesor, SGH: – Niestety było przyzwolenie do właśnie afer mafii 

watowskich. 

 

Francuzi protestowali dziś przeciwko propozycjom zmian w prawie o związkach 

homoseksualnych… protestowali tym razem w obronie rodziny. 

 

Siedem tysięcy złotych za operację – kolejny świadek oskarża marszałka senatu. 

 

Megan i Harry bez tytułów i pieniędzy monarchii. 

 

Zmarł sędzia Trybunału Konstytucyjnego, Grzegorz Jędrejek (1973-2020). Informację 

o jego śmierci potwierdzili przedstawiciele kancelarii Trybunału Konstytucyjnego… 

Sędzia Jarosław Ochocki w niewybrednych słowach skrytykował Andrzeja Dudę za jego 

zaangażowanie w reformę sądownictwa. 

- Te niezależne sądy idą! 

Neumann: – …gwarantuję, nie rozstrzygną żadnej sprawy… 

Sędzia na telefon, Ryszard Milewski… 

…w firmie Amber Gold pracował syn Tuska… 

…Beata Sawicka, posłanka PO oskarżona o korupcję… uniewinniona przez sąd… 

Reforma sądownictwa jest pierwszą próbą tak dogłębnej reformy wymiaru 

sprawiedliwości… 

Reforma to między innymi ustawy wprowadzające odpowiedzialność dyscyplinarną 

sędziów. 

Andrzej Duda, prezydent: – Tego w Polsce cały czas do tej pory ogromnie brakuje i to 

właśnie dlatego jest tak fatalna ocena wymiaru sprawiedliwości w społeczeństwie. 

Sędzia Ochocki: – jest pan złym prezydentem… 

W piątek ustawę kontrolującą sądownictwo odrzucił Senat… 

W czwartek europosłowie Platformy Obywatelskiej, PSL, Wiosny, niektórzy z SLD oraz 

ich zagraniczni sojusznicy zagłosowali za rezolucją przeciwko Polsce w Parlamencie 

Europejskim… 

Andrzej Duda: – Proszę was o to wsparcie, bo sytuacja jest bardzo trudna, oni mają swoje 

możliwości… 

… pod pręgierzem Unii znaleźliśmy się też za krytykowanie ideologii LGBT… 

Piotr Gursztyn, historyk: – To jest właśnie ta kwestia – obrażenie się na wolę ludu i próbę 

rządzenia za pomocą takich rozwiązań establiszmentowych… 

Andrzej Duda: – Nie będą nam tutaj w obcych językach… 



Konrad Wąż, Wiadomości. 

 

EL: – Już jutro nowy program KASTA, w którym będą pokazywane historie ludzi 

poszkodowanych przez wymiar sprawiedliwości oraz kontrowersyjne wyroki sądów… 

 

EL: – …Pan Marek twierdzi, że w 2012 roku rodzina przekazała obecnemu marszałkowi 

Senatu siedem tysięcy złotych, to miało zagwarantować, że doktor Grodzki osobiście 

przeprowadzi operację. To ósma taka relacja. 

Dominik Cierpioł, Agata Garkowska: – To dotychczas najwyższa kwota, jaka padła 

w relacjach byłych pacjentów marszałka senatu… 

Henryk Osiewski: – …czy na jakimś przyrządzie do sprawdzania prawdomówności… 

Grodzki: – …wyższych kwot nie przyjmowałem… 

Bartosz Rydliński, doktor, politolog, Uniwersytet Kardynała Stefana Wyszyńskiego: – 

…powinien spokojnie do każdego zarzutu się odnieść… 

 

Megan i Harry… [nasze największe zmartwienie] 

 

EL: – Szansa na sukces daje przepustkę do Opola i po raz pierwszy w historii 

[wszechświata] na eurowizję… 

 

[To nie są wiadomości. To jest szkalowanie przeciwników politycznych]. 

♣ 
2020-01-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2344 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Ta ustawa to zagrożenie niezależności sądownictwa – wiele razy słyszeliśmy te słowa i w 

wielu językach, ale to nie koniecznie złe języki. Amerykanie piszą bezpośrednio do prezydenta, 

prosząc, by zatrzymał ustawę represyjną. List amerykańskich kongresmenów ocenia zmiany w 

polskich sądach jako groźne. 

Krzysztof Skórzyński: – Dziennikarzom Zbigniew Ziobro może nie odpowiedzieć i nie 

odpowiedział. Ale amerykańskich kongresmenów trudno będzie rządowi zbyć podobnym 

milczeniem, a oni (Bill Keating i Eliot Engel) w publicznym liście do prezydenta o Polsce piszą 

tak: „wykona znaczący krok wstecz”, jeśli nowe prawo wymierzone w sędziów zostanie 

przyjęte. 

Jarosław Gowin, wicepremier, minister nauki i szkolnictwa wyższego, KP PiS, 

Porozumienie: – Szanowni państwo, polskie sądy muszą być reformowane. To jest rzecz 

bezdyskusyjna. 

KS: – Autorzy listu do prezydenta, dwaj kongresmeni z komisji spraw zagranicznych nie 

ograniczyli się w tym piśmie do jednego zdania. Cały list dowodzi, że świetnie się oni orientują, 

jakie zmiany w prawie za chwilę może podpisać prezydent i mają na ten temat swoją opinię, tu o 

ustawie wprost: 

„Erozja demokratycznych zasad podważy zaś wielkie postępy, jakie Polska 

poczyniła w ciągu minionych dziesięcioleci, by zbudować nowoczesne i 

demokratyczne państwo” 

„jako przyjaciele Polski – namawiamy Pana, by nie podpisywał Pan tych zmian 

w legislacji” 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu, KP PiS: – Jeżeli osoby o poglądach niezgodnych 

z naszym systemem wartości i naszą linią polityczną krytykują w różnych częściach świata nasz 

rząd, no, to kiwamy nad tym w tej sprawie głową i ruszamy ramionami. No bo co mamy na to 

odpowiadać? 

KS: – Jutro do Polski przylatuje ta amerykańska polityk – to Nancy Pelosi, 

przewodnicząca Izby Reprezentantów, która podobnie jak autorzy listu do prezydenta jest 

wpływową demokratką i będzie rozmawiać z polskim marszałkiem Senatu, bardziej niż 

prawdopodobnie o nowym prawie wymierzonym w niepokornych sędziów. 



Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO: – Bruksela mówi: Nie. Waszyngton 

mówi: Nie. Dochodzą do tego głosy, że również Senat, który jest republikański, również chce 

zabrać w tej sprawie głos. 

Dorota Zabłudowska, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA”: – Jeżeli nawet 

w Ameryce dostrzega się taki problem, to znaczy, że ten problem jest realny. To nie jest nasz 

wymysł. 

KS: – Amerykańska administracja, na relacje z którą rząd chucha i dmucha, już 

niejednokrotnie w sprawie zmian, które PiS przeprowadzało w wymiarze sprawiedliwości, 

mówiła głosem mocnym i pisała o niepokoju. Zebraliśmy te wystąpienia z ostatnich lat: 

[luty 2016 senatorowie USA do premier Beaty Szydło; marzec 2017 raport Departamentu 

Stanu USA; grudzień 2017 rzecznik amerykańskiego Departamentu Stanu; sierpień 2019 

Komisja Spraw Zagranicznych Izby Reprezentantów USA do premiera Mateusza 

Morawieckiego; styczeń 2020 kongresmeni USA w liście do Andrzeja Dudy] 

 i były to głosy z zagranicy, ale nie były cytowane w ten sposób: 

Duda: – …nie będą nam tutaj w obcych językach narzucali, jaki ustrój mamy mieć 

w Polsce i jak mają być prowadzone polskie sprawy… 

KS: – Ten apel polskich sędziów po wypowiedzi polskiego prezydenta został napisany po 

polsku: 

Apelujemy o zaprzestanie wypowiedzi szkalujących sędziów, podważających ich 

dobre imię, naruszających ich godność osobistą, przynależną każdemu człowiekowi. 

Nie służy to dobru wspólnemu, jakim jest nasza wspólna Ojczyzna. 

Marta Kożuchowska-Warywoda, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA”: – 

Ostatnie wypowiedzi pana prezydenta stanowią swego rodzaju mowę nienawiści, skierowaną w 

sędziów. Uznajemy, że jest to niedopuszczalne. 

KS: – Prezydent, jak widać, miał dziś okazję, by odnieść się i do listu amerykańskich 

kongresmenów i do apelu sędziów. Nie odniósł się. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

JP: – Prezydent grzmi o eliminacji czarnych owiec i czyszczenie polskiego domu. 

Promotor jego pracy, nauczyciel prawa powiada: Jestem wstrząśnięty i tonem, i treścią. Andrzej 

Duda przekracza cienką linię. Jeśli w kampanii napuszcza się jednych na drugich, trudno po 

wyborach być prezydentem wszystkich Polaków. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska -  

Andrzej Duda: – Sędziowskie elity… 

16 stycznia – Niektórym sędziom wydaje się, że są bogami… 

17 stycznia – Czarne owce muszą być natychmiast eliminowane… 

18 stycznia – Wierzę w to, że uda się oczyścić do końca nasz polski dom… 

Piotr Hofmański, profesor, sędzia Międzynarodowego Trybunału Karnego w Hadze 

(pierwszy Polak w historii), były sędzia Sądu Najwyższego: – w 1934 roku Goebbels 

powiedział, że władza musi mieć w pewnych sytuacjach możliwość odwoływania sędziów, a 

cała koncepcja nie odwoływalności sędziów pochodzi ze środowisk wrogich narodowi 

dojczlandzkiemu. Wie pan, to jest mniej więcej ta sama nuta, w której w tej chwili Prawo 

i Sprawiedliwość usiłuje grać. 

Andrzej Duda, prezydent: – Szkoda, że nie chce tego zrozumieć wielu profesorów prawa 

na polskich uczelniach. 

Jan Zimmermann, profesor, były kierownik katedry prawa administracyjnego na Wydziale 

Prawa i Administracji Uniwersytetu Jagiellońskiego, promotor pracy doktorskiej Andrzeja 

Dudy: – Tą wypowiedzią i tymi poprzednimi sprzed paru dni jestem zupełnie wstrząśnięty. 

Obraża sędziów, obraża nas profesorów, obraża przedstawicieli Unii Europejskiej, którzy z dobą 

wolą do Polski przyjeżdżają i używa takich słów, które są, moim zdaniem, niedopuszczalne w 

ustach prezydenta Rzeczypospolitej. 

Andrzej Duda, prezydent: – Tu jest Unia Europejska, tak, oczywiście i bardzo się 

cieszymy z tego, że jest. Ale przede wszystkim tu jest Polska. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego, były rzecznik praw 

obywatelskich, były szef PKW: – Takie sformułowanie jest kompromitujące prezydenta. 



Andrzej Duda, prezydent: – Górników, hutników, ludzi ze Śląska, Zagłębia, ludzi 

twardych branż – może właśnie do was najmocniej trzeba powiedzieć te słowa o wsparcie. 

Piotr Hofmański, dalszy ciąg: – Reforma wymiaru sprawiedliwości powinna być 

prowadzona nie w dialogu ze zbrojarzami, betoniarzami czy z górnikami, czy z rolnikami, tylko 

raczej z fachowcami. 

Andrzej Zoll, dalszy ciąg: – Niszczy ją, bardzo jestem tym wzburzony. Niszczy ją 

prezydent. A to ma być osoba, która ma stać na straży Konstytucji. 

Piotr Gąciarek, sędzia Sądu Okręgowego w Warszawie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich 

„IUSTITIA”: – Jesteśmy obiektem zorganizowanej nienawiści i ja się boję jako sędzia, jako 

człowiek, że zbliżamy się do granicy, że dojdzie do agresji. 

Jan Zimmermann, dalszy ciąg: – Prezydent przekroczył jakąś linię, której się dotąd 

trzymał, to znaczy, robił różne błędy, różne rzeczy, które były niezgodne z prawem, które 

politycznie były naganne, które nawet były, no, może żenujące czy zawstydzające obywatela, ale 

teraz przekroczył tę granicę, mianowicie zaczął atakować ludzi. 

 

JP: – A w Faktach jeszcze przed nami między innymi smutna prognoza: brak zimy, brak 

śniegu, brak wody… 

 

JP: – W Australii kolejny dzień gradobicie i to wielkości piłek do golfa, niszczący 

samochody, poważnie raniący ptaki. 

 



TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Ważne i bardzo dobre informacje dla chorych na raka: krajowa sieć onkologiczna zapewni 

szybkie i kompleksowe leczenie. Obejmuje cztery województwa: świętokrzyskie, śląskie, 

podlaskie i pomorskie. Do pilotażu przystąpiło 6 tysięcy pacjentów. W przyszłym roku krajowy 

program onkologiczny obejmie całą Polskę. 

 

Małgorzata Kidawa-Błońska ma problemy ze zmobilizowaniem zwolenników. 

 

Rekordowo wysokie ciśnienie w najbardziej depresyjnym dniu w roku. 

 

Zakończył się pierwszy dzień wizyty w Japonii premiera, Mateusza Morawieckiego. 

 

Trzy tysiące najbardziej wpływowych ludzi świata wjeżdża do Davos. W szwajcarskim 

kurorcie rozpoczęło się 50-te światowe forum ekonomiczne. 

 

Mafia mieszkaniowa w Gdańsku… [za pożyczkę stracili mieszkania] 

 

KASTA… 

 

Andrzej Duda zwiększył przewagę nad rywalami… 

 

„Wolne sądy idą!” 

Piotr Andrzejewski, sędzia, przewodniczący Trybunału Stanu: – Unia Europejska chce 

narzucić swoje dyrektywy w zakresie, którego robić nie tylko nie powinna, ale nie może, gdyż 

jest to sprzeczne z traktatem lizbońskim. 

Mieczysław Ryba, profesor, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – To jest jedyna 

droga ku temu, żeby powstrzymać eskalację, bo można dojść do całkowitej utraty suwerenności, 

no, bo wiadome jest, że krok po kroku można sobie kupować pewne kompetencje, których Unia 

nie ma. 

Nie będą nam tutaj w obcych językach narzucali… 

 

EL: – Chce odejść z uczelni, bo tutaj jest szykanowana i podejrzana za wierność swoim 

poglądom i przekonaniom. Profesor Ewa Budzyńska po blisko 30 latach pracy zamierza 

pożegnać się z Uniwersytetem Śląskim. To, jak mówi, ma być protest wobec decyzji rzecznika 

dyscyplinarnego, który, opierając się na doniesieniach grupy studentów, zarzuca jej homofobię i 

nietolerancję… 

 

El: – Blisko 1050 hektopascali wskazały barometry w Kotlinie Kłodzkiej na Dolnym 

Śląsku. Jak informują synoptycy, to wartość bliska tej rekordowej sprzed ponad 20 lat. Jakby 

tego było mało, dzisiejszy poniedziałek podobno jest najbardziej depresyjnym dniem w roku… 

Blue Monday 

♣ 



2020-01-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2447 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Misja, a raczej in mission imposible. Przyjechał do Sejmu, by na własne oczy zobaczyć 

listy poparcia do KRS, ale zrobiono wszystko, by ich nie dostał. W roli Rejtana wystąpił sędzia 

Nawacki, wrócił z urlopu i cofnął sędziemu Juszczyszynowi delegację. I wciąż nie wiemy, czyje 

podpisy są na tych listach. Ale już wiemy, kto się tych list boi najbardziej. 

Maciej Knapik –  

Paweł Juszczyszyn, sędzia Sądu Rejonowego w Olsztynie: – Nie jestem zmęczony. Jestem 

optymistycznie nastawiony, zdeterminowany, przekonany o słuszności podejmowanych decyzji. 

MK: – Ale dzisiaj niczego nie uzyskał… cofnięto mu delegację z Olsztyna do Warszawy. 

PJ: – 24 stycznia jest wyznaczona jawna rozprawa. 

Piotr Gąciarek, sędzia Sądu Okręgowego w Warszawie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich 

„IUSTITIA”: – To są oczywiste rzeczy. Administracja nie kontroluje sądów, tylko sądy 

kontrolują administrację. 

MK – … 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, SLD: – Ja zakładam, wie pan, że może są nazwiska, które nie 

mają żadnego podpisu poparcia. 

Olgierd Dąbrowski-Zegalski, Sąd Okręgowy w Olsztynie: – Cofnięto mu delegację, 

podkreślam, na przejazd służbowy, a nie na czynność polegającą na dokonaniu oględzin. 

[…] 

 

JP: – Piramida finansowa rosnąca na oczach państwa i piramidalne błędy urzędników. 

Afera GetBack S.A. jest wiele większa niż Amber Gold i w tej sprawie Marian Banaś w 

najnowszym raporcie oskarża organy państwa: nie interweniowały, nie zapewniły skutecznej 

ochrony konsumentom. 9 tysięcy ludzi straciło 2,5 miliarda złotych. 

Jakub Sobieniowski: – To wystąpienie ma już nawet swoją nazwę: „pomba Banasia”. 

Marian Banaś, prezes NIK: – Instytucje państwowe nie zapewniły skutecznej ochrony 

konsumentów, przed niezgodną z prawem działalności spółki GetBack S.A. 

KNF nie zareagował na informacje, które pozwoliłyby na wcześniejsze wykrycie 

nieprawidłowości w spółce. 

NIK 

„…w grudniu 2017 r. do UKNF, Urzędu Ochrony Konkurencji i Konsumentów oraz 

Giełdy Papierów Wartościowych w Warszawie wpłynęło tzw. „zawiadomienie 

sygnalisty”, w którym anonimowy informator powiadomił o nieprawidłowościach w 

działalności Spółki i towarzystw funduszy inwestycyjnych współpracujących z 

GetBack S.A. oraz prawdopodobnych przyszłych problemów z tego wynikających. 

Sygnalista wskazał, że działalność Spółki może nosić znamiona piramidy finansowej 

i negatywnie wpłynąć na funkcjonowanie całego rynku finansowego w Polsce…” 

Źródło: Najwyższa Izba Kontroli 

[…] 

JS: – Amber Gold 850 milionów złotych; GetBack S.A. 2,5 miliarda złotych. 

14 marca 2012 r. – powstaje GetBack S.A. 

17 lipca 2017 r. – GetBack S.A. wchodzi na giełdę papierów wartościowych 

grudzień 2017 r. – „sygnalista” ostrzega przed GetBack S.A. 

6 lutego 2018 r. – GetBack S.A. sponsorem gali człowiek roku 2017 „Gazety Polskiej” 

12 lutego 2018 r. – GetBack S.A. sponsorem gali człowiek wolności 2017 „sieci” 

28 lutego 2018 r. – GetBack S.A. dostaje nagrodę giełdy papierów wartościowych 

9 maja 2018 r. – sąd zajmuje się GetBack S.A. 

A to już związani z PiS-em celebryci (Mateusz Morawiecki, Jarosław Kaczyński) i gale 

finansowane przez GetBack S.A. … 

„…w niektórych obszarach KNF uznał ustalenia faktyczne NIK, prezentowane przez 

NIK interpretacje przepisów lub sformułowane wnioski za dyskusyjne czy też 

wątpliwe…” 

Źródło: Komisja Nadzoru Finansowego 



 

JP: – Ponad 20 osób zostało oskarżonych, w tym były sekretarz Platformy, dziś 

niezależny, Stanisław Gawłowski – twierdzi, że jest niewinny, ale dostaje 7 zarzutów, w tym 

prania brudnych pieniędzy i przyjmowania łapówek. O tak zwanej aferze melioracyjnej… 

 

Maleńkie dziecko pod wpływem narkotyków… 

 

Nancy Pelovi w Polsce celem wizyty jest pamięć, historia, ale też bieżąca polityka. To 

jeden z najważniejszych amerykańskich polityków i to od wielu lat. 

Przewodnicząca amerykańskiej Izby Reprezentantów półprywatnie była w Auschwitz- 

Birkenau, w księdze pamiątkowej wpisała: „pamięci każdej pojedynczej osoby zabitej w 

Auschwitz, niech spoczywają w pokoju, wszyscy powinniśmy się zobowiązać do wypełnienia 

przyrzeczenia „Nigdy więcej”. Wieczorem na krakowskich Balicach spotkała się z marszałkiem 

Senatu. Pelovi jest trzecią osobą w Stanach i jedyną kobietą w historii amerykańskiej i wybranej 

na spikera Izby Reprezentantów. Jest demokratką. I demokracji i praworządności może dotyczyć 

dzisiejsze spotkanie z marszałkiem Grodzkim. 

 

JP: – Kłamstwa Putina i plan prezydenta Dudy. W czwartek na uroczystości w Jerozolimie 

w rocznicę wyzwolenia Auschwitz przemówi rosyjski prezydent, naszego nie będzie, nie dostał 

głosu. Stworzył sztab kryzysowy, by reagować na to, co idzie w świat… 

 

JP: – Tajemniczy chiński wirus atakujący płuca, może się przenosić z człowieka na 

człowieka. Potwierdzają to chińskie władze i apelują do urzędników, by niczego nie ukrywali… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

…To świetna okazja, żeby podziękować naszym babciom, po prostu za to, że są. 

 

Światowi przywódcy na 50 forum ekonomicznym w Davos… 

 

Program KASTA, czyli dramatyczna walka o sprawiedliwość… 

 

Polska jest liderem rozwoju w Europie. Bierze odpowiedzialność za wzrost gospodarczy w 

całej Europie Środkowo-Wschodniej – tak na światowym forum ekonomicznym przekonywali 

dziś polscy politycy… 

Do Davos przyleciał dziś amerykański prezydent. W swoim wystąpieniu chwalił 

dynamiczny rozwój gospodarki i nowe miejsca pracy w Stanach Zjednoczonych… 

 

Japoński gigant technologiczny Toszido [?] otworzy w Polsce pierwszy w Europie zakład 

dystrybucyjno-produkcyjny. Nowa fabryka powstanie w Gnieźnie i ma być otwarta jeszcze w 

tym roku. Japończycy poinformowali o swoich planach przy okazji pobytu w Tokio 

przedstawicieli polskiego rządu… 

 

Jedna wizyta, dwoje marszałków i zupełnie inne spojrzenie na politykę międzynarodową. 

Do Polski przyleciała spikerka Izby Reprezentantów… spotkała się z marszałek sejmu, Elżbietą 

Witek i marszałkiem Senatu, Tomaszem Grodzkim… 

Grodzki zapewniał, że strona amerykańska zabiegała o indywidualną rozmowę. Nancy 

Pelovi spotkała się z marszałkiem Grodzkim tuż przed odlotem na krakowskim lotnisku. 

 

DH: – Białoruś ucieka przed rosyjskim monopolem energetycznym. 

 

KASTA – miała wczoraj znakomitą widownię, średnio milion trzysta tysięcy widzów… 

♣ 
2020-01-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2459 



 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

PiS blokuje Sąd Najwyższy. Jutro miał wydać kluczowy wyrok: czy sędziowie 

nominowali przez nową KRS są wybrani legalnie, ale Trybunał Konstytucyjny spieszy z 

pomocą, prezes Przyłębska, nie czekając na wyrok, chce zawiesić posiedzenie Sądu 

Najwyższego. Czy ma prawo? Czy prawo już nie obowiązuje, skoro wyroków nie trzeba 

wykonywać, a nawet nie warto ich słuchać? 

Krzysztof Skórzyński: – To oświadczenie jest próbą powstrzymania Sądu Najwyższego 

przed wydaniem wyroku. Oświadczenie polityka: 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu: – Tak. Jeżeli Trybunał Konstytucyjny podejmie się tej 

sprawy, to to wstrzymuje czwartkowe posiedzenie Sądu Najwyższego i wydanie decyzji. 

KS: – Dla jasności: Jutro Sąd Najwyższy aż trzy jego Izby mają wydać wyrok w sprawie 

tego: czy sędziowie powołani przez upolitycznioną Krajową Radę Sądownictwa są, czy nie są 

sędziami, czy zostali powołani prawidłowo. Na 24 godziny przed zaplanowaną rozprawą aż trzy 

instytucje zaangażowały się w próbę zablokowania tego wyroku. Marszałek sejmu złożyła 

wniosek do Trybunału Konstytucyjnego, by orzekł, czy Sąd Najwyższy może wydać swój 

wyrok. A wsparł ją po południu osobiście prezydent. 

Andrzej Duda, prezydent na World Economic Forum: – Jeżeli ten wniosek zostanie 

przekazany przez Trybunał Konstytucyjny do Sądu Najwyższego, to uważam, że powinien 

wstrzymać procedowanie w Sądzie Najwyższym. 

Michał Laskowski, rzecznik prasowy Sądu Najwyższego: – Decyzje w tej sprawie 

podejmiemy jutro w trakcie posiedzenia. Na razie żadnej decyzji o odwołaniu terminu czy 

jakiejś innej decyzji nie ma. 

KS: – Zaangażowanie dziś przez marszałek sejmu przychylnej władzy prezes Trybunału 

Konstytucyjnego może być tylko wstępem do nieuznania przez PiS jutrzejszego wyroku Sądu 

Najwyższego, jeśli on zapadnie, bo prezes Przyłębska już zareagowała: 



Julia Przyłębska, prezes Trybunału Konstytucyjnego 

„W związku ze wszczęciem przez Trybunał Konstytucyjny postępowania z wniosku 

marszałek sejmu, czwartkowe posiedzenie trzech Izb Sądu Najwyższego zostaje 

zawieszone”. 

Źródło: PAP 

Sebastian Kaleta, wiceminister Sprawiedliwości: – Sprawa, którą pani Gersdorf [pierwsza 

prezes Sądu Najwyższego] przedłożyła na trzy Izby Sądu Najwyższego, jest kompetencją 

Trybunału Konstytucyjnego. 

KS: – PiS obawia się jednego, że Sąd Najwyższy uzna, że nowa KRS nie jest niezależna 

od polityków. Idąc dalej, że sędziowie, w których powołanie nowa KRS brała udział, także tej 

niezależności nie gwarantują. 

Przez te lata sporu tylko najbardziej skrupulatni obserwatorzy nie pogubili się w kolejnych 

jego odcinkach. W wojnie o Trybunał [Konstytucyjny], kompetencjach nowej KRS, sporze o 

Sąd Najwyższy, Izbę Dyscyplinarną – z tymi instytucjami większość Polaków nigdy nie miała 

do czynienia. To są jednak tylko trzy przykłady zwykłych najzwyklejszych spraw w sądzie 

(morderstwo w Cerekwicy Starej, rozwód w Katowicach, jazda po narkotykach w Jeleniej 

Górze), w których była rozważana niezależność sędziów, których Nowak czy Kowalski mogą 

odczuć bardzo realne, a nie abstrakcyjne konsekwencje rządowej rewolucji w sądach. 

[…] Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

JP: – Dymisja szefa ABW, podobno jest zbyt zmęczony i trudno się dziwić. Nim 

wyjaśniono sprawę Banasia, już jest afera GetBack’u, 2,5 miliarda złotych, instytucje 

państwowe znów zawiodły… 

 

JP: – Rekordzista, który wpadł w ręce policji. Miał licznik cofnięty o milion kilometrów. 

 

JP: – Nie będzie śledztwa w sprawie zniszczonych dowodów po wypadku z udziałem 

premier, Beaty Szydło… 

 

JP: – W walce o fotel szefa Platformy coraz mniej chętnych i coraz więcej głosów na 

Borysa Budkę. Kolejna rezygnuje Joanna Mucha. Zostaje czterech kandydatów… 

To działacze, jest ich 10 tysięcy, za trzy dni zdecydują, kto partię dalej poprowadzi… 

 

JP: – Jutro ostateczne głosowanie w Sejmie [nad ustawą represyjną]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Dziś dziadkowie mają swoje święto. Dziękujemy im za to, że świetnie opowiadają 

o sporcie, historii, ale przede wszystkim za to, że są. 

 

Środkowo-Europejska Rada Biznesu powołana w Davos. World Ekonomic Forum. 

 

Wstrząsająca historia poszkodowanego przez wymiar sprawiedliwości. 

 

Michał Adamczyk: – Polska recepta na sukces gospodarczy jest jednym z tematów 

rozmów w Davos. Ten awans Polski przynosi realne korzyści budżetowi państwa. 

Ministerstwu finansów udało się właśnie sprzedać obligacje o wartości 200 milionów euro 

z ujemnym oprocentowaniem, a to oznacza, że budżet na tym zyska… 

O rzekome zagrożenie praworządności w Polsce nikt nikogo w Davos nie pyta, bo 

najwyraźniej wszyscy wiedzą, że to jedynie element wewnętrznego sporu politycznego. A 

komentatorzy dodają, że powodem ataków na nasz kraj jest licząca pozycja Polski na arenie 

międzynarodowej. Polski rząd nie działa pod dyktando obcych elit, ma silnych sojuszników 

i odnosi sukcesy gospodarcze, a to nie podoba się niektórym wpływowym środowiskom… 

 

Paweł Lisicki, redaktor naczelny „do rzeczy”: – Sędziowie zrobili sobie z ludzi 

zakładników w walce o swoje przywileje i negują prawo do orzekania sędziów, którzy im się nie 



podobają, naprawdę stawką i tym elementem, którym oni się posługują, jest opinia publiczna 

i ludzie. 

[Chciałbym usłyszeć wreszcie, o jakie przywileje sędziów chodzi. Cały czas Zjednoczona 

Prawica mówi o przywilejach sędziów, a nikt nie wymieni, o jakie przywileje chodzi]. 

 

KASTA… 

 

DH: – Kolejny pacjent obciąża Tomasza Grodzkiego… 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Z kolejnej relacji wynika, 

że tam był cały system wyciągania pieniędzy od pacjentów. Na czele tego systemu stał pan 

profesor Grodzki. 

 

DH: – To miał być kolejny dowód na dyplomatyczną aktywność marszałka. Tomasz 

Grodzki spotkał się z przewodniczącą Izby Reprezentantów, Nancy Pelovi. Amerykanie na 

temat spotkania milczą. Wszystko wskazuje na to, że dyplomatycznie. 

Krzysztof Nowina-Konopka, Agnieszka Bagińska: – Wielka pieczęć Stanów 

Zjednoczonych za plecami Tomasza Grodzkiego ściskającego dłoń Nancy Pelovi sugeruje, że 

scena ma miejsce w USA. Tak nakazywałby protokół. Ale to spotkanie odbyło się w Krakowie 

na lotnisku w Balicach tuż przed odlotem przewodniczącej Izby Reprezentantów do Izraela. 

Zbigniew Lazar, specjalista do spraw wizerunku i reputacji: – Prowadzenie bardzo 

amatorskie i chaotyczne. 

KNK: – Sposób przyjęcia ważnej amerykańskiej polityk, trzeciej osoby w państwie 

zaskakuje. 

ZL: – Każdy szczegół jest ważny, a więc dobór miejsca, jego urządzenie, ustawienie flag, 

kwiatów czy dobór przekąsek, napojów. Jeżeli chce się prowadzić politykę zagraniczną na 

własną rękę, to powinno się w tej kwestii mieć albo doświadczenie i wiedzę, albo osób na tym 

się znających. 

KNK: – Najwyraźniej zabrakło jednego i drugiego. Spotkanie w pomieszczeniu 

przypominającym garaż było pasmem protokolarnych niezręczności. Polska flaga była podpięta 

za pomocą spinacza do bielizny. A przed marszałkiem Grodzkim jego urzędnicy postawili 

tabliczkę z intrygującym tytułem. 

Tytuł pana marszałka Grodzkiego na tabliczce z jego nazwiskiem brzmiał: Marshal of the 

Senate Tomasz Grodzki. 

ZL: – Tyle tylko, że marshal po angielsku, to nie marszałek, ale stróż, nadzorca, ktoś, kto 

dogląda porządku. A więc pani Pelovi siedząc, do takiej tabliczki zadawała sobie pytanie: Z kim 

właściwie ja rozmawiam? 

KNK: – Jak twierdzi marszałek, spotkanie odbyło się na usilną prośbę strony 

amerykańskiej. Puste miejsca przy stole każą jednak postawić tu znak zapytania. 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej” i „Gazety Polskiej Codziennie”: – 

Zdaje się, że to sami Amerykanie w końcu zaczęli obniżać rangę tej wizyty, trochę bojąc się 

problemów, które niesie marszałek Grodzki. 

KNK: – A to w kontekście podejrzeń o korupcję. Co w Stanach Zjednoczonych, jak 

podkreślają eksperci, jest równoznaczne z polityczną banicją. 

Bogdan Szafrański, amerykanista, Polonia Institute: – Zasadniczo jest to śmierć polityczna 

polityka. Można tutaj dodać, że Konstytucja Amerykańska zawiera bribery [fon. Brajbery] czyli 

łapówkarstwo jako jeden z głównych powodów do odwołania prezydenta. 

KNK: – To dlatego, zdaniem ekspertów, po spotkaniu z marszałkiem Grodzkim strona 

amerykańska nie opublikowała nawet najkrótszego komunikatu. Podobnie jak przemilczały je 

media w USA. 

Paweł Badzio, publicysta, „Gazeta Obywatelska”: – Obserwując kolejne spotkania, 

począwszy od spotkania z ambasadorem rosyjskim, aż po ostanie spotkanie, Nancy Pelovi 

można wyciągać wniosek, że jeżeli nie ma się tego doświadczenia, to na pewno marszałek 

powinien zwracać się o pomoc do odpowiedniej instytucji przy realizowaniu takich spotkań. 

KNK: – Zamiast tego marszałek najwyraźniej woli zaufać własnym doradcom. Krzysztof 

Nowina- Konopka, Wiadomości. 



 

Dywersyfikacja dostaw ropy na Białoruś: 

Około 30-40% import z Rosji 

Około 30% import przez państwa bałtyckie [skąd?] 

Około 30% import z Ukrainy. 

Ponadto możliwość kupna ropy z Norwegii, Estonii, Łotwy, Litwy, Polski, Arabii 

Saudyjskiej, Azerbejdżanu, Kazachstanu, Stanach Zjednoczonych. 

♣ 
2020-01-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2370 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Sześćdziesięciu sędziów Sądu Najwyższego ponad osiem godzin badało dziś 

najważniejszą kwestię, czy sędziowie nominowani przez nową KRS są wybrani prawidłowo, czy 

są sędziami i mogą orzekać. Uchwałę podjęli kilkanaście minut temu niemal jednogłośnie. 

Arleta Zalewska z Sądu Najwyższego: – Ta godzina ogłoszenia decyzji Sądu zmieniała się 

od rana. Miała być czternasta, piętnasta, siedemnasta, aż w końcu dokładnie trzydzieści minut 

temu na tę salę, którą widzą państwo za moimi plecami, wyszli sędziowie. A to tylko pokazuje, 

jak trudną prawną materią mieli dziś do czynienia. To, co mogę przekazać państwu na ten 

moment na pewno, to po pierwsze sędziowie Sądu Najwyższego zajęli się dziś statusem sędziów 

wybranych, nominowanych przez upolitycznioną KRS, to po pierwsze, a po drugie – i tu posłużę 

się ścianą, żeby być precyzyjną, sędziowie nie mają prawa orzekać i to orzeczenie, jakie dziś 

Sąd Najwyższy nie działa wstecz. [jakiegoś słowa tu brak, ale tak zostawię]. To najważniejszy 

wniosek, a to najważniejszy fragment wystąpienia pierwszej prezes Sądu Najwyższego: 

Małgorzata Gersdorf, pierwsza prezes Sądu Najwyższego – W postępowaniu karnym 

osoba taka jest nieuprawniona do orzekania, a artykuł 439 paragraf 1 punkt 1 KPK albo 

zachodzi przypadek nienależytej obsady sądu w postępowaniu cywilnym skład sądu z 

udziałem tak powołanej osoby, jest sprzeczny z przepisami prawa. 

AZ: – I to, powtórzę jeszcze raz, to orzeczenie nie działa wstecz, ale powinno uciąć 

wszelkie spekulacje i wszelkie wątpliwości. A ten spór prawny i polityczny toczył się i tu 

w Sądzie Najwyższym, ale przede wszystkim w Sejmie od rana. 

Michał Laskowski, sędzia Sądu Najwyższego: – To jedna z ważniejszych spraw. To jest 

ważne dla sędziów i także dla porządku prawnego. 

Michał Wawrykiewicz, Inicjatywa „Wolne Sądy”, były kandydat Koalicji Europejskiej do 

Parlamentu Europejskiego: – Ten wyrok będzie taką biblią dla wszystkich sędziów w Polsce. 

Będzie wiążący dla nich, oni będą musieli się do tego stosować. 

AZ: – Posiedzenie w tym wyjątkowo szerokim składzie trzech Izb rozpoczęło się o 

godzinie dziesiątej. Sędziowie mieli za zadanie odpowiedzieć na jedno fundamentalne pytanie: 

Czy ci powołani przez upolitycznioną Krajową Radę Sądownictwa sędziowie są w ich [Sądu 

Najwyższego] ocenie wybrani zgodnie z Konstytucją i unijnym prawem, czy nie? 

Beata Morawiec, prezes Stowarzyszenia Sędziów „THEMIS”: – Pozwoli im na to, żeby 

nie musieli występować z pytaniami prejudycjalnymi, pozwoli na to, aby nie mieli wątpliwości, 

w momencie, kiedy będą musieli podjąć decyzję, co do dalszego losu sprawy, którą rozpoznają. 

AZ: – Na decyzję tego najważniejszego sądu w Polsce czekało dziś tysiące sędziów 

w całym kraju. Ze składu wyłączono tych sędziów, których nowy KRS powołał. Tak 

zdecydowała pierwsza prezes Sądu Najwyższego, w ich [chyba wyłączonych] ocenie – to cytat: 

„decyzja kuriozalna”. 

Piotr Falkowski, rzecznik prasowy Izby Dyscyplinarnej: – Do rozpoznania tego 

zagadnienia i w ogóle zajęcia się tą materią: ważności mandatu sędziowskiego, możliwości 

orzekania, właściwy jest Trybunał Konstytucyjny, a nie Sąd Najwyższy. 

Wojciech Hermeliński, sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku: – To jest 

próba zablokowania, kolejna próba zablokowania dzisiejszej możliwości obradowania przez trzy 

połączone Izby Sądu Najwyższego. 

AZ: – To ocena sędziów, a to poseł PiS: 

Przemysław Czarnek, KP PiS: – To jest wolny kraj i można się spotykać. 



AZ: – Komentowali dziś posiedzenie 59 sędziów niezależnego od władzy Sądu 

Najwyższego. 

Zbigniew Girzyński, KP PiS: – Każdy ma prawo się zebrać, ale tego typu spotkanie 

przedstawicieli wchodzących w skład Sądu Najwyższego czy innych Izb tworzących Sąd 

Najwyższy, niestety będzie miało charakter nieformalny. 

[Nie każdy może się zebrać, bo wczoraj Julia Przyłębska zawiesiła spotkanie Sądu 

Najwyższego]. 

Borys Budka, PO: – PiS boją się orzeczenia Sądu Najwyższego, próbują je w sposób 

niewybredny deprecjonować ten organ. Raz jeszcze należy podkreślić, że Sąd Najwyższy ma nie 

tylko prawo, ale i obowiązek orzekać w tej sprawie. 

AZ: – I tu dochodzimy do dyskusji, którą od wczoraj próbują wywołać rządzący… 

[Ale to dokładnie opisałem parę stron wcześniej]. 

A to poranna odpowiedź pierwszej prezes Sądu Najwyższego: 

Uprzejmie informuję, że nie istnieje spór kompetencyjny między Sejmem RP 

a Sądem Najwyższym oraz między prezydentem RP a Sądem Najwyższym. 

AZ: – Odpowiedź Julii Przyłębskiej na pismo Małgorzaty Gersdorf przyszła niemal 

natychmiast i można ją streścić tym jednym zdaniem: 

„W tym stanie rzeczy Pani pismo jest bezprzedmiotowe (…)”. 

„Rozstrzygnięcie w tej sprawie stanowi wyłączną kompetencję Trybunału 

Konstytucyjnego”. 

AZ: – Podjęta dziś przez Sąd Najwyższy decyzja stanowi wykładnię dla wszystkich 

polskich sędziów. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

Uchwalenie ustawy represyjnej w Sejmie odbyło się w ekspresowym tempie przy 

obradach do piątej rano (od 19:30 do 05:15). 

 

JP: – Sędziowie nie są sługami partii. Są sługami państwa. Dlatego walczą o niezależność 

– tłumaczy były prezes Trybunału [Konstytucyjnego] profesor Andrzej Zoll, ale jednocześnie 

dziś Sejm przyjmuje ustawę depresyjną, tę w całości odrzuconą przez Senat… 

Zbigniew Ziobro: – Państwo, jeśli wygracie wybory demokratyczne, będziecie mogli 

wybrać tych sędziów, których uważacie za właściwych przedstawicieli środowiska 

sędziowskiego. 

Andrzej Zoll, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Nie można powiedzieć, że są 

sługami państwa [a taką wypowiedź odnotowałem nieco wcześniej]. Dlatego że sędziowie są 

sługami prawa i tylko sługami prawa. Proces między obywatelem a państwem może się 

skończyć wygraną obywatela. 

Andrzej Duda, prezydent: – Sędziowie muszą zrozumieć, jaka rzeczywiście jest ich rola w 

polskim państwie. Szkoda, że nie chce tego zrozumieć wielu profesorów na wydziałach prawa 

polskich uczelni. Strasznie mi jest z tego powodu przykro, ale trudno. 

Bohdan Zdziennicki, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Sąd Najwyższy 

realizuje swoje konstytucyjne punkty i do tego Trybunał nie ma prawa się podawać, pod żadnym 

pozorem wtrącać… 

 

JP: – Chiński wirus już jest w Europie. 

 

JP: – Prezydenci Dojczlandu i Francji, wiceprezydent Stanów Zjednoczonych, książę 

Karol i kilkudziesięciu innych przywódców – świat spotkał się w Jerozolimie. (World Holocaust 

Forum) 75 rocznica wyzwolenia Auschwitz, to historia, pamięć, ale też wielkie polityczne i 

dyplomatyczne przedsięwzięcie. W roli gwiazdy wystąpił Władimir Putin, tym razem bez 

ostrych słów, sprytnie rozgrywał własne interesy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Sejm opowiedział się dziś za nowelizacją ustaw sądowych. Tymczasem chwilę wcześniej 

Sąd Najwyższy zakwestionował zasady demokracji. Jakie mogą być rozmiary chaosu, gdy mała 

grupa sędziów próbuje paraliżować system? 



 

W Davos nie tylko o biznesie, ale także bezpieczeństwie. 

Andrzej Duda, prezydent w Davos: – Naszym celem jest wzmocnić NATO jako sojusz 

i wzmocnić jego obecność na wschodniej flance NATO, bo to my ją tworzymy. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”, na ulicy: – Pani prezes 

uzurpuje sobie prawo być władzą ustawodawczą, wykonawczą i sądowniczą. 

EL: – Sąd Najwyższy ustawił się ponad prawem i podważa kompetencje Sejmu i 

prezydenta. 

 

EL: – Film „Zenek” już wkrótce w kinach. 

 

Michał Adamczyk z Davos: – Przez wiele lat Polska była jedynie obserwatorem 

światowych hitów gospodarczych w Davos. Dziś jest nie tylko aktywnym uczestnikiem tego 

Forum, ale również wyznacza również tematy niektórych paneli dyskusyjnych, spotkań 

i rozmów. Polska występuje na przykład w roli eksperta w dziedzinie walki z mafiami 

watowskimi i uszczelnianiem systemu podatkowego… 

 

EL: – Sejm ponownie zagłosował za zmianami w polskim sądownictwie. Ustawa 

reformująca wymiar sprawiedliwości trafi teraz do podpisu prezydenta… 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego: – Blokuje sprawę cywilną bardzo 

ważną dla zainteresowanych stron i nie ma w ogóle żadnego refleksji nad tym, co się dzieje i że 

komuś jego działanie może szkodzić. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „Do rzeczy”: – Trudno mówić o apolityczności 

polskich sądów, stąd to zaangażowanie polityczne z jednej strony sędziów wspartych na 

opozycji, z drugiej strony polityków opozycji wsparcie dla sądów pokazuje, że jest to 

zazębiające się wzajemne interesy. 

Neumann gwarantował swoim politykom bezkarność… 

Realizowana przez PiS i krytykowana przez opozycję reforma sądownictwa jest pierwszą 

po osiemdziesiątym dziewiątym roku próbą kompleksowej naprawy wymiaru sprawiedliwości. 

Maciej Sawicki, Wiadomości. 

 

EL: – Sąd Najwyższy zignorował wyrok Trybunału Konstytucyjnego i zakwestionował 

uprawnienia prezydenta. W wydanym wyroku sędziowie odebrali możliwość orzekania tym, 

których na wniosek KRS powołał prezydent, Andrzej Duda. 

Waldemar Gontarski, profesor, na ulicy: – Jest to bezprawne, jeżeli jakieś skutki prawne 

powoduje, to tylko takie, że naraża tych sędziów, którzy wydali taką ustawę na 

odpowiedzialność karną. 

Uchwała nie dotyczy wyroków wydanych do tej pory, ale zdaniem wielu otwiera drogę do 

ich kwestionowania. Orzeczenia sądu dyscyplinarnego są nieważne bez względu na ich datę. 

[…] 

♣ 
2020-01-24 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2463 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Sędziowie powołani przez nową KRS powinni się wstrzymać od orzekania. Od wczoraj 

mamy jasną uchwałę Sądu Najwyższego. Uchwała nie działa wstecz. Chcemy ograniczyć chaos, 

przywrócić spokój i pewność i bezpieczeństwo obywateli – mówi Sąd Najwyższy, dając 

salomonowe rozwiązanie… 

Włodzimierz Wróbel, sędzia Sądu Najwyższego, z podium po rozprawie: – To, co się 

zdarzyło w polskim systemie prawnym od wielu lat doprowadziło do potężnej niepewności 

i chaosu, jeżeli chodzi o to, czy ci, którzy orzekali sędziowie, a tak naprawdę sądy, które tworzą, 

są sądami, które mogą wymierzać sprawiedliwość? 



Jedyne co możemy zrobić, to pokazać w procedurach, które są w sądach w tych 

postępowaniach, które są, bezpieczniki, wentyle bezpieczeństwa, te przyciski, których 

uruchomienie może spowodować, że ten chaos nie będzie się dalej pogłębiał. 

W tej uchwale chodzi o to, że są sądami, które mogą wymierzać sprawiedliwość. 

(59 sędziów głosowało za 6 zgłosiło zdanie odrębne). 

Arleta Zalewska: – Od dziś, każdy taki nowy sędzia powinien swoją nominację poddać 

weryfikacji [jest ich 400]. Może o nią wnioskować też każda ze stron sądowego sporu. 

WW: – W tej uchwale chodzi o to, żeby na przyszłość, od dzisiejszego dnia, kiedy dojdzie 

do wydania orzeczenia sądowego, istniał mechanizm sprawdzenia, czy to orzeczenie, aby na 

pewno może zapaść w takich warunkach, że może być sprawiedliwe. 

AZ: – Tego nie muszą robić ci sędziowie, których sprawy rozpoczęły się przed dniem 

wczorajszym. 

WW: – Ponieważ mamy świadomość tego, jak poważne sprawy są przed sądami 

powszechnymi, zwłaszcza w sprawach karnych, to jeszcze mówimy dokładnie, że jeżeli toczy 

się obecnie jakieś postępowanie, w składzie sądu, który właśnie może mieć takie podejrzanie, 

niech ono się skończy w tym składzie. Trudno. To też musimy tolerować, trudno, żeby te 

procesy zaczynały się od początku, to jest cena, którą jakoś trzeba zapłacić, ale na przyszłość, 

niech tych błędów nie będzie. 

[A ja po raz kolejny zaprotestuję przeciwko dzieleniu na części wypowiedzi rozmówców 

TVN, bo w ten sposób tracimy sens wypowiedzi, a zwłaszcza nie wiemy, co zostało pominięte]. 

JP: - Minister sprawiedliwości ogłasza, że jest nieważna. Premier pyta Trybunał 

Konstytucyjny czy jest ważna? Za stosowanie uchwały już grozi się sędziom karami… 

 

JP – Komisja Europejska jest bardzo zaniepokojona stanem praworządności w Polsce. To 

jest najnowszy komunikat: Komisja nie wątpliwości co do praworządności Sądu Najwyższego. 

Ale ma wątpliwości co do Trybunału Konstytucyjnego. 

Maciej Sokołowski: – Nie będziemy się wahać, by sięgnąć po odpowiednie środki – takie 

słowa płynące z Komisji, to jasna zapowiedź kolejnych skarg do Unijnego Trybunału 

Sprawiedliwości, jeśli mimo apeli i próśb ustawa będzie procedowana. Komisja mówi o dużym 

zaniepokojeniu sytuacją w Polsce i nie pozostawia złudzeń co do tego, kto cieszy się większym 

zaufaniem w Brukseli. O ile nie ma tu wątpliwości co do niezależności i umocowania Sądu 

Najwyższego, to są duże wątpliwości co do roli Polskiego Trybunału Konstytucyjnego. 

Christian Wigand, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Niezależność i 

praworządność Trybunału Konstytucyjnego w Polsce została poważnie podważona i nie może 

wydawać efektywnej konstytucyjnej oceny wprowadzonych w ostatnich latach zmian. 

MS: – Do Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej wpłynął już wniosek Komisji 

o zastosowanie środków tymczasowych w sprawie procedury dyscyplinarnej w sądach. W ciągu 

najbliższych dni wiceprezes Trybunału zdecyduje, czy nakazać wstrzymanie prac Izby 

Dyscyplinarnej w Sądzie Najwyższym. Dla Faktów Maciej Sokołowski. Bruksela. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Wczoraj cała część Sądu Najwyższego, dziś dwa wnioski do Trybunału Konstytucyjnego: 

premiera i KRS. 

 

LOT przejmuje dojczlandzkie linie Condor. 

 

Chiński koronawirus coraz groźniejszy. 

 

Puchar świata w skokach narciarskich dotarł do Zakopanego. 

 

Wczorajsza uchwała części Sądu Najwyższego nie ma mocy prawnej, powstała z rażącym 

naruszeniem prawa – mówi minister sprawiedliwości. 

 



Setki wiernych pożegnały w Łomży biskupa seniora, Stanisława Stefanka. Był 

człowiekiem zasłużonym w wielu przestrzeniach życia publicznego. Odznaczony przez 

prezydenta, Lecha Kaczyńskiego, krzyżem oficerskim Orderu Odrodzenia Polski. Miał 84 lata. 

bp Stanisław Stefanek 

1936 - 2020 

 

Sędziowska kasta na wojnie z Izbą Dyscyplinarną Sądu Najwyższego. 

 

Trwa bunt Francuzów przeciwko polityce prezydenta Macrona. 

 

Miłosz Manasterski, redaktor [fundacji pod nazwą] Agencji Informacyjnej: – Sytuacja jest 

skandaliczna, bo wielu sędziów Sądu Najwyższego nie powinno być nawet w sądach 

rejonowych. 

Adrian Manasterski. Publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – W dzisiejszym składzie 

Sądu Najwyższego wciąż mamy wiele postaci z piekła rodem, nie waham się powiedzieć,  

Gromadzą się na jakimś nielegalnym konwentyklu, w niewiadomym trybie, podejmują 

uchwałę, która naprawdę burzy fundamenty polskiego konstytucyjnego. 

 

KASTA… 

♣ 
2020-01-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2463 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Stan dyplomatycznego napięcia, czyli sporu na linii Warszawa – Bruksela ciąg dalszy. 

Przedstawiciel Komisji Europejskiej w Polsce w trybie pilnym wezwany do MSZ. Poszło 

o słowa na temat praworządności – niedopuszczalne – zdaniem rządu, zgodne z faktami – 

zdaniem Komisji. 

Maciej Knapik: – Poszło o tę wypowiedź rzecznika Komisji Europejskiej: 

Christian Wigand. Rzecznik prasowy Komisji Europejskiej, wypowiedź z wczoraj: – 

Niezależność i praworządność Trybunału Konstytucyjnego w Polsce zostały poważnie 

podważone i nie może on już wydawać efektywnej konstytucyjnej oceny. 

MK: – I szybka reakcja”: 

- Naszym zdaniem jest to niedopuszczalne. 

MK: – Polski wiceminister słowo „niedopuszczalne” powtarzał kilka razy i nie krył 

oburzenia: 

- Traktujemy tę wypowiedź jako bardzo poważną niekonsekwencję i jako bardzo poważne 

stosowanie podwójnych standardów. 

Marek Prawda, szef przedstawicielstwa Komisji Europejskiej w Polsce: – Komisja 

Europejska, co nie jest żadną tajemnicą, jest ogromnie zaniepokojona tym wszystkim, co dzieje 

się w zakresie praworządności. Tu nie ma żadnych niespodzianek. 

MK: – Zastrzeżenia są znane od kilku lat. To zastrzeżenia z 2016 roku… 

Donald Tusk, przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej: – Psychicznie i emocjonalnie 

prezes PiS jest gotowy do przeprowadzenia tego wyjścia Polski z Unii Europejskiej. Ja, szczerze 

powiedziawszy, że to jest jego marzeniem, nie mam wątpliwości. 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek sejmu, KP Koalicja Polska, PSL: – Najważniejsze wyroki 

Trybunału Konstytucyjnego omawiane są przy kawie i ciasteczkach [chodzi o wczorajszą wizytę 

prezesa PiS w mieszkaniu Przyłęskie]. 

 

DR: – Bilans strachu – 41 ofiar śmiertelnych, 8 tysięcy chorych pod obserwacją. Kolejne 

miasta są izolowane, kolejne kraje zagrożone. Koronawirus jest już w Europie. We Francji 

potwierdzono trzeci przypadek zakażenia. Polskie służby w gotowości. Granice są 

monitorowane – co z polskimi studentami, którzy właśnie wracają… 

 

Przepis na bicie – kolejne podręczniki grozy. 



 

Ponad 9 400 osób uprawnionych do głosowania, dla których w całym kraju przygotowano 

190 komisji, by w wyborach bezpośrednich wybrać nowego przewodniczącego. 

[Tylko 9 400 osób tworzy Platformę Obywatelską. W PiS jest chyba nieco więcej. I ta 

garstka „partyjnych” robi z nami, co zamarzy, a jest nas czterdzieści milionów. To jest poważna 

nieprawidłowość naszych czasów]. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO: – Ja wierzę, że dzisiejsze wybory to jest 

pierwszy krok do cudu normalności w Polsce. 

[Człowieku, jest was mniej niż dziesięć tysięcy. O jakim ty cudzie marzysz? Cud będzie 

dopiero, gdy naród zrzuci z siebie tę narośl partyjniactwa]. 

 

[Polscy skoczkowie dopiero na piątym miejscu, choć u siebie w Zakopanem]. 

 

DR: – Jak bić, żeby osiągnąć cel, czyli instrukcja ręcznego wychowywania dzieci. „klucz 

do serca twojego dziecka”, „wychowywanie dziecka” – udało się skutecznie zblokować. 

Podobnych pozycji jest więcej, 

„Wielu rodziców zaakceptowało antybiblijne poglądy, że dziecko ma swoje prawa, a 

kara cielesna jest okrutna i nie do przyjęcia. 

Kara cielesna jest w rzeczywistości wyrazem miłości rodzicielskiej, co widzimy w 

takich wersetach jak: „Bo kogo miłuje Pan, tego karze, chłoszcze zaś każdego, 

którego za syna przyjmuje”. 

„Pasterz serca dziecka” wydawnictwo [Słowo Prawdy] pastora Trippa 

Karć lub sprawiaj lanie aż do złamania woli. 

(…) bardzo skuteczne jest korzystanie z cienkiego kijka, który wszyscy ozdobiliśmy. 

Nazywamy go „nauczycielem”. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Biskupi Europy w oświadczeniu z 75 rocznicy wyzwolenia dojczlandzkiego obozu 

Auschwitz-Biernenau apelują o pokój i niemanipulowanie prawdą historyczną. 

 

Epidemia z Chin coraz groźniejsza. 

 

Nie żyje doktor Ryszard Żółtaniecki, socjolog, dyplomata 1951 – 2020 

 

Przedstawiciel Komisji Europejskiej w Polsce wezwany do MSZ. 

Niesłuszne areszt i bankructwo, czyli historia skrzywdzonego przez wymiar 

sprawiedliwości przedsiębiorcy [Ryszard Gasparski]. 

 

Troska o klimat miała wyróżniać tegoroczne światowe Forum Ekonomiczne w Davos. 

Uwagę przykuwała Greta Tunberg… 

 

- …do trzeciego miejsca zabrakło 3,5 metra – pech. [To skoki narciarskie]. 

♣ 
2020-01-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2463 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Spowiedź agenta. Tomasz Kaczmarek wyznaje i oskarża: kłamałem w sprawie willi 

Kwaśniewskich, bo naciskali na mnie szefowie. Mariusz Kamiński, Maciej Wąsik mieli mu 

zlecać bezprawne działania. PiS broni, podważa bezprawne działania, ale opozycja żąda 

politycznych rozliczeń. 

Maciej Knapik –  

Tomasz Kaczmarek – To biuro jest za blisko polityki. 

MK: – Tomasz Kaczmarek, agent, amant, potem poseł PiS-u dziś wyznaje, że jego praca 

była fikcją. 



Miałem wytworzyć przeświadczenie, że dom w Kazimierzu Dolnym należy do 

Jolanty i Aleksandra Kwaśniewskich. A moje notatki i złożone zeznania są efektem 

nacisków ze strony moich byłych przełożonych: Mariusza Kamińskiego oraz 

Macieja Wąsika. 

MK: – Wymyślone śledztwo, wymyślone zarzuty wobec przeciwników politycznych, to 

specjalność ministrów Kamińskiego i Wąsika – mówi opozycja. Lewica zapewnia w Sejmie: 

prokuratura chce Kamińskiego odwołać. Będzie votum nieufności. 

[A czymże się naraził Kaczyńskiemu Kamiński? – że też to wyciekło z PiS. Przecież 

Kamińskiego olbrzymią zasługą było doprowadzenie do załagodzenia sporu między Izraelem a 

Polską po aferze z ustawą o karaniu za kłamstwa o Polakach, a to Żydzi we wspomnieniach źle 

mówili o Polakach w czasie okupacji]. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Wiosna: – Działali jako zorganizowana grupa 

przestępcza… 

 

Borys Budka przejmuje stery w Platformie. Wygrał wybory partyjne… 

Wyniki wyborów na przewodniczącego PO 

Borys Budka 78,77% 

Tomasz Siemoniak 11,18% 

Bogdan Zdrojewski 7,57% 

Bartłomiej Sienkiewicz 2,48% 

 

Borys Budka urodzony11.03.1978 r. nauczyciel akademicki, radca prawny, doktor 

nauk ekonomicznych, samorządowiec, poseł na Sejm RP, były minister 

sprawiedliwości, maratończyk, przewodniczący Platformy Obywatelskiej. 

 

Polowanie na myśliwych. Jak naprawdę wygląda walka z ASS? 

 

Zakopane oszalało z radości. Kamil Stoch zwycięzcą, Dawid Kubacki trzeci – [i na tym 

koniec skoczków polskich, o czym świadczy wczorajszy konkurs drużynowy]. 

 

Żółte tabliczki ostrzegawcze, a na nich napis: strefa wolna od LGBT – w kilku językach. 

Pojawiły się przy wjazdach do miejscowości, których władze przyjęły homofobiczne uchwały i 

są elementem kampanii antydyskryminacyjnej. 

 

ZAMOŚĆ 

 

STREFA WOLNA 

OD LGBT 

LGBT – FREE ZONE 

ZONE SANS LGBT 

ЗOHA БEЗ -ЛГБT 

 

Bartosz Staszewski, aktywista, filmowiec: – Mam dużo-formatowy znak drogowy, który 

przymocowujemy do nazwy miejscowości, które ogłosiły się wolne od LGBT: 

Świdnik, Niedrzwica Duża, Końskowola, Puławy… [i kilkadziesiąt innych] 

Do tej pory przyjęło 86 jednostek samorządu terytorialnego [południowo-wschodnia 

Polska] We wtorek być może dołączy do nich województwo łódzkie, którego radni będą 

głosować nad samorządową kartą praw rodzin z punktem, tu cytat: „ochroną przed wpływami 

ideologii podważającej autonomię i tożsamość rodziny” 

 

Krew pozostawiono na ściółce, dziki patroszone tuż przy domach. Tak nie walczy się 

z ASS. Te fikcje czarno na białym obnażają aktywiści ruchów anty-łowieckich … 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Zakopane, hymn 3 zwrotki… Kamil Stoch i Dawid Kubacki… 



 

Michał Adamczyk: –  

Komentarz polskiego rządu do kompromitującej wypowiedzi jednego z rzeczników 

Komisji Europejskiej. [Kompromitującej? Kogo?] 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego: – Wydaje się, że inne traktowanie 

Polski ma jednak związek z działaniem opozycji, która dokonuje obstrukcji, a właściwie tak 

naprawdę prowadzi kampanię polityczną polegającą na walce o władzę w Polsce, ale 

wyprowadza tę walkę chociażby do Brukseli. Wszystko wskazuje na to, że europejskim elitom 

przeszkadza silna Polska. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwą] Agencji Informacyjnej: – 

Szuka się niegospodarczości, no, bo nie można w ten sposób, ale w ogóle tak naprawdę to jest 

trochę wymyślone, żeby Polskę zmarginalizować, zaatakować, doprowadzić do kryzysu 

politycznego. 

 

MA: – Sędziowie kontra państwo. Część środowisk sędziowskich chce zablokować 

rozszerzenie ich odpowiedzialności dyscyplinarnej, tyle że ich działania przyjął [nie 

zrozumiałem] niewiele mającego wspólnego z państwem prawa. Podobnie zresztą jak ich 

początki ich karier w czasach komunistycznej Polski… 

[Po raz kolejny powtórzenia]. 

Już jutro powtórzenie programu KASTA… 

Największe takie uroczystości w historii [Auschwitz]. 

 

Służby medyczne w wielu krajach przygotowują się na pojawienie się koronawirusa. 

♣ 
2020-01-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2679 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Milion sto tysięcy ludzi, ponad milion Żydów, prawie 100 tysięcy Polaków. Przewożeni 

byli bydlęcymi wagonami, paleni żywcem w piecach. Zabijani każdego dnia, tak 

technologicznie była dojczlandzka fabryka śmierci. 

[Od razu kilka zastrzeżeń: Jeżeli Żydzi byli z Polski, to też byli Polakami, tylko wyznania 

Mojżeszowego. Żydzi mieli obywatelstwo polskie i służyli w polskiej armii. Stąd „prawie sto 

tysięcy Polaków” to musieli być katolicy. Gdzieś ukryła się duża liczba Romów, też Polaków. 

„Paleni żywcem w piecach” – po 75 latach pierwszy raz słyszę, że byli paleni żywcem w 

piecach, to nieprawda, przed spaleniem najpierw byli uśmiercani gazem lub morderczą pracą]. 

JP: – W obozie w Auschwitz w rocznicę wyzwolenia ci, którzy ocaleli, przypominają: 

wszystko zaczyna się od wykluczenia, stygmatyzowania, odczłowieczania. Jedenaste 

przykazanie powinno brzmieć: Nie bądź obojętny… 

 

Tysiące pasażerów samolotami roznoszą wirus po świecie… 

 

Król koszykówki, Toni Brajan, nie żyje. Zginął w katastrofie śmigłowca w gęstej mgle. 

Leciał i zginął z 13-letnią córką… 

 

Operacja „willa Kwaśniewskich” – słynny agent Tomek [Kaczmarski] oskarża szefów 

CBA. Twierdzi, że Mariusz Kamiński i Maciej Wąsik kazali mu kłamać, zmyślać, szukać, 

sprawiać wrażenie, że jest sprawa. Za przekroczenie uprawnień kiedyś już byli skazani w aferze 

gruntowej, ale wtedy z pomocą i ułaskawieniem spieszył prezydent, Andrzej Duda. Dziś 

opozycja mówi o gangrenie w służbach specjalnych… 

 

JP: – To będzie wyjątkowo trudny dialog. Wiceszefowa Komisji Europejskiej, spotka się 

jutro z ministrem Ziobro, prezes Przyłębską i pierwszą prezes Sądu Najwyższego, Małgorzatą 

Gersdorf. Vĕra Jourová już jest w Polsce. Nieoficjalnie mówi się, spróbuje przekonać 



prezydenta Dudę, by nie podpisywał ustawy represyjnej. Będą pytania o praworządność 

w obcym, ale niewrogim języku. 

[Czytałem kiedyś, że w średniowieczu Polacy mówili tym samym językiem co Czesi]. 

 

JP: – Nokautuje rywali, zdobywa Platformę i zaczyna prawdziwy bój o wyborców. Borys 

Budka nie dostał partii w prezencie, on ją wywalczył. Ale czy ma jeszcze siły, by ją zmienić? 

Wybory na szefa PO: 8 266 głosujących. Borys Budka – 6 481 głosów. Tomasz Siemoniak 

– 920 głosów. Bogdan Zdrojewski – 623 głosy. Bartłomiej Sienkiewicz – 204 głosy. 

 

JP: – Żydom nie wolno siadać na ławce – wszystko się zaczyna od takich słów. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Auschwitz – 75 rocznica wyzwolenia dojczlandzkiego nazistowskiego obozu zagłady 

Auschwitz-Birkenau – największej fabryki śmierci zorganizowanej na okupowanych polskich 

ziemiach. Dojcze założyli obóz w 1940 roku, [czyli zaraz po zajęciu Polski] aby więzić w nim 

Polaków. Dwa lata później powstał Auschwitz 2 Birkenau. Obóz stał się miejscem zagłady 

Żydów, Polaków, Romów, ale też osób innych narodowości. To tu hitlerowski Dojczland 

dokonał mordu na narodzie żydowskim, realizowały plan wyniszczenia i zniewolenia Polaków. 

To tu zginęło co najmniej milion sto tysięcy istnień ludzkich, ale zabitych mogło być znacznie, 

znacznie więcej. Dziś to miejsce to symbol zagłady, nieludzkiego okrucieństwa, terroru, symbol 

podeptania godności drugiego człowieka. Gdy 75 lat temu do Auschwitz wkroczyła armia 

czerwona, zastała kilka tysięcy ostatnich wycieńczonych więźniów… 

 

[Żyłem w tym czasie, jako dziecko bawiłem się z tymi, którzy niedługo potem znikali na 

zawsze w Auschwitz. Nawet niedaleko ich wywożono, kilkadziesiąt kilometrów od naszego 

Sosnowca. Najpierw ich masowo wyłapywano… pisałem o tym… 

Dziś zastanawiam się nad tym, jak to się stało, że armia czerwona wyzwoliła Auschwitz, a 

nie wyzwoliła Polski – bo tak uważa Telewizja Polska]. 

 

Betszeba Dagan: – Chciałabym płakać, bo tylko łzami mogę oblać tą przeszłość… 

 

Danuta Holecka: – Przeżyli piekło… [Nie, nie przeżyli piekła, piekło to pojęcie umowne, 

fikcyjne, woleliby piekło, a potem przeżyć – rozumiecie to wspaniałe słowo „przeżyć”?] 

 

 

♣ 
2020-01-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2679 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Jestem otwarta na dialog, przyjechałam z dobrymi intencjami – mówi w Warszawie unijna 

Komisarz do spraw praworządności. Ma za sobą dzień cały spotkań, zna sytuację w sądach, 

pytała opozycję, sędziów Sądu Najwyższego i Trybunał Konstytucyjny i przyznaje, że jest 

zaniepokojona. [Proszę, proszę. My nie jesteśmy zaniepokojeni, my jesteśmy przerażeni]. 

Ziobro mówi o kompromisie, ale unijna Komisarz go nie dostrzega. 

Arleta Zalewska: – To nie jest kurtuazyjna wizyta. Unijna Komisarz do spraw 

praworządności do Polski przyleciała po konkretną informację i z poważną propozycją: 

Vĕra Jourová, Komisarz Unii Europejskiej do spraw praworządności: – Jestem otwarta na 

dialog, ale jestem też zaniepokojona działaniami przeciwko sędziom i chciałabym zrobić więcej, 

żeby ochronić sędziów przed tą kampanią wytoczoną przeciwko niej. 

AZ: – …Po południu pojawiło się zaproszenie prezydenta dla szefów partii 

parlamentarnych w sprawie ustaw sądowych. 

Vĕra Jourová, dalszy ciąg: – Po to tu jestem, żeby zrozumieć problem i znaleźć 

rozwiązanie. Nie możemy tego zrobić bez polskiego rządu. Musimy zrozumieć i wysłuchać się 

nawzajem i znaleźć drogę wyjścia. 



Vĕra Jourová: – Jesteśmy gotowi na dialog, ale nie możemy zawrzeć kompromisu 

w sprawie podstawowych wartości, a praworządność jest jedną z najważniejszych. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu: – Mówiła, że zostanie powołane międzynarodowe 

ciało. 

AZ: – ekspertów, po jednym z każdego kraju Unii, aby zajmować się kontrolą 

przestrzegania praw samorządności w całej Unii. 

[Cynicy zawsze powtarzali: jak trzeba sprawę utopić, to powołuje się komisję]. 

Tomasz Grodzki, dalszy ciąg: – To ciało będzie musiało przygotować na końcu dokument, 

który będzie stanowił podstawę do dalszych decyzji budżetowych. Takie ryzyko pani 

przewodnicząca Vĕra Jourová widzi. 

Maciej Sokołowski, Strasburg: – Na podstawie raportu o Polsce ma powstać nowy termin: 

frankensztajnizacja [raczej Jarkowe prawo] – to ma opisywać polskie reformy i odpowiadać na 

argument rządu, że nowe rozwiązania są wzorowane na innych krajach. Tak – mówi 

zgromadzenie parlamentarne Rady Europy, ale to zlepek najgorszych praktyk, a nie najlepszych 

zasad i europejskich standardów. 

AZ: – Za rezolucją ręce podniosło trzy czwarte obradujących delegatów. Arleta Zalewska, 

Fakty. 

 

JP: – Mimo uchwały Sądu Najwyższego i dokładnie w czasie wizyty unijnej Komisarz 

nowa KRS nie zwalnia tempa. Produkuje kolejne sędziowskie nominacje, jasno uznane przez 

Sąd Najwyższy za wadliwe. 

Maciej Knapik: – …w Polsce obowiązuje podwójne prawo. Maciej Knapik, Fakty. 

 

JP: – Marian Turski, były więzień Auschwitz-Birkenau: – Słowa, których warto uważnie 

wysłuchać: 

Auschwitz nie spadł z nieba, tuptał małymi kroczkami. Jeżeli się łamie prawa 

obywatelskie, prawa mniejszości, nagina się prawo. Nie bądź obojętnym. 

 

JP: – Koronawirus coraz bliżej. W Dojczlandzie potwierdzono pierwszy przypadek 

zarażenia. Wcale nie był w Chinach. Miał kontakt z osobą, która na kilka dni przyleciała 

z Szanghaju… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polska reforma sądów nie narusza konstytucji ani prawa unijnego. Mimo to Komisja 

Europejska ma zastrzeżenia. Bruksela w tej krytyce jest już popierana także przez Kreml. 

[Ale wymyślili]. 

Zbigniew Ziobro: – Polski rząd nigdy nie zgodzi się na wprowadzenie segregacji państw 

Unii Europejskiej i obywateli Unii Europejskiej. 

Paweł Lisicki, redaktor naczelny „Do rzeczy”: – Komisarz, która reprezentuje Komisję 

Europejską zdecydowanie przekracza swoje kompetencje. To nie jest pierwszy przypadek, kiedy 

Unia próbuje ingerować w polski system prawny. 

[Zdecydowanie przekracza, właśnie]. 

EL: – Wiceszefowa Komisji Europejskiej w Polsce, Vĕra Jourová przyjechała, żeby 

porozmawiać na temat reformy wymiaru sprawiedliwości. Tymczasem walcząca z reformą 

sądów opozycja zyskała mocnego sojusznika na Kremlu. A przedstawiciele opozycji w Radzie 

Europy zagłosowali razem z Rosją przeciwko Polsce. 

[Myślałem, że może chociaż Andrzej Zaucha w korespondencji z Moskwy przedstawi nam 

tego zwolennika z Kremla]. 

Damian Diaz, Dominika Ćosić, Adrian Borecki: – …rozpoczęła od rozmowy z marszałek 

sejmu. Wtedy Vĕra Jourová chciała stwarzać wrażenie, że jest otwarta na argumenty. 

Vĕra Jourová: – Chcę otworzyć nowy rozdział dialogu pomiędzy polskimi władzami, 

a Komisją Europejską. Mam dużo oczekiwań, że lepiej zrozumiem sytuację w Polsce. 

DD: – Jednak po kolejnych spotkaniach z marszałkiem Senatu i rzecznikiem praw 

obywatelskich wiceszefowa Komisji Europejskiej mówiła już głosem opozycji. [Vĕra Jourová 

mówi po polsku]. 



Vĕra Jourová: – Chciałabym zrobić więcej, aby ochronić sędziów przed kampanią 

przeciwko nim. 

DD: – Vĕra Jourová nie spotkała się jednak z KRS mimo jej wyraźnej prośby. Z kolei 

w Sądzie Najwyższym członkowie delegacji z Brukseli rozmawiali tylko z prezes Małgorzatą 

Gersdorf i prezesami trzech Izb. 

Michał Laskowski, sędzia, rzecznik Sądu Najwyższego: – Czyli nie przewidzieli w tej 

formule przedstawicieli Izby Dyscyplinarnej Kontroli. 

DD: – Członkowie Izby Dyscyplinarnej także byli gotowi na spotkanie z unijną Komisarz, 

ale ona nie była nim zainteresowana. 

Piotr Falkowski, rzecznik Izby Dyscyplinarnej: – To jest zaskakujące, że system 

odpowiedzialności dyscyplinarnej, właśnie Izba Dyscyplinarna, no i są zainteresowania i to ma 

tą [tę] wizytę pani Komisarz. 

DD: – Trudno mówić o dobrej woli rozwiązania sporu, jeśli Vĕra Jourová nie chce 

wysłuchać strony, której stawia zarzuty. 

Waldemar Gontarski, profesor, Europejska Wyższa Szkoła Prawa i Administracji, 

pełnomocnik Polski przed TSUE: – Wysłuchujemy nawet najcięższych przestępców, a tu 

przyjeżdża wysoki bardzo wysokiej rangi urzędnik unijny i odmawia spotkania z 

konstytucyjnymi organami władzy państwa Polskiego. 

[Izba Dyscyplinarna nie jest przewidziana w Konstytucji, więc nie jest konstytucyjną 

władzą państwa polskiego. A Vĕra Jourová nie jest urzędnikiem unijnym, tylko jest traktatowym 

przedstawicielem Unii Europejskiej, powołanej na to stanowisko przez Parlament Unii 

Europejskiej]. 

DD: – Samo zainteresowanie Brukseli reformą wymiaru sprawiedliwości budzi 

kontrowersje, bo określenie zasad jego funkcjonowania, to wyłączna kompetencja państw 

członkowskich. 

Paweł Lisicki: – Komisarz [Vĕra Jourová], która reprezentuje Komisję Europejską 

zdecydowanie przekracza swoje kompetencje. To nie jest oczywiście przypadek, kiedy Unia 

próbuje ingerować w polski system prawny, nie mając do tego żadnych wystarczających 

podstaw. 

Vĕra Jourová: – Jest suwerenną prerogatywą państw członkowskich, żeby reformować 

wymiar sprawiedliwości. Wspieramy państwa w tym, żeby to robić jak najlepiej. 

DD: – Dlatego polski rząd jest przekonany, że reforma sądownictwa nie łamie unijnego 

prawa. 

Paweł Jabłoński, wiceminister spraw zagranicznych: – Jesteśmy absolutnie przekonani o 

tym, że polskie prawo, zarówno to obowiązujące, jak i to, które w tej chwili zostało uchwalone 

przez parlament i czeka na podpis prezydenta jest zgodne z przepisami prawa Unii Europejskiej. 

DD: – Żeby rozwiać wszelkie wątpliwości, minister sprawiedliwości zaproponował 

kompromis: 

Zbigniew Ziobro: – Chodzi mianowicie o przeniesienie wprost rozwiązań znanych, bardzo 

dobrze w systemie europejskim. W Dojczlandzie sędziów wybierają wyłącznie politycy. 

DD: – Zwolennicy reformy sądownictwa spotkali się przed sądami w Polsce. Tłumacząc, o 

co chodzi w zmianach. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości: – To nie jest ustawa kagańcowa, którą 

przeforsował Sejm i Senat, bo w istocie przeszła cały proces legislacyjny. To jest zdjęcie 

kagańca ze społeczeństwa. 

[I tak dalej, i tak dalej. – Było wygrać wybory]. 

♣ 
2020-01-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2679 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Dojcze i Francuzi mają kolejne przypadki, Brytyjczycy zawieszają połączenia lotnicze 

z Chinami. Chiny zamykają kolejne miasta, izolują mieszkańców. Wirus jest lotny jak grypa, ale 

mniej znany. Chińczycy mówią o 6 tysiącach chorych, epidemiolodzy innych krajów w te dane 

nie wierzą… 



KORONAWIRUS 2019-nCoV 

 

Śmierć Igora Stachowiaka znowu przed sądem. Policjanci skarżą się na zbyt surowe kary. 

[Które im wymierzył sąd]. 

 

Trybunał Konstytucyjny wstrzymuje uchwałę Sądu Najwyższego. 

Borys Budka, KP KO PO: – Jeżeli ktoś myśli, że pani Pawłowicz, pan Piotrowicz czy pani 

Julia Przyłębska mają moc, wszechmoc wstrzymywania uchwał Sądu Najwyższego, to nie 

doczytał Polskiej Konstytucji. 

Trybunał Konstytucyjny 

POSTANOWIENIE 

Z dnia 28 stycznia 2020 r. 

Sygn. akt Kpt 1/20 

wstrzymać wykonywanie przez Sąd Najwyższy kompetencji do wykonywania 

uchwał, jeżeli miałyby dotyczyć zgodności z prawem krajowym, międzynarodowym 

oraz orzecznictwem sądów międzynarodowych 

wstrzymać stosowanie, od dnia jej wydania, uchwały składu połączonych Izb 

Cywilnej, Krajowej oraz Pracy i Ubezpieczeń Społecznych Sądu Najwyższego z 23 

stycznia 2020 r. 

Michał Lewandowski, rzecznik prasowy Sądu Najwyższego: – Jest to pewien rodzaj fikcji, 

którą próbuje się wykorzystać do wywołania określonych skutków. 

Wojciech Sadurski, profesor 

Trybunał Konstytucyjny nie ma żadnego prawa rozstrzygania o uchwałach lub 

wyrokach Sądu Najwyższego. Nie jest organem nadrzędnym wobec SN. Dzisiejsza 

decyzja pokazuje nie tylko, że TK jest ślepym wykonawcą woli PiS, ale że grupa ta 

nie ma elementarnych kwalifikacji prawnych. 

 

Mikołaj Małecki, doktor, Uniwersytet Jagielloński 

- bezprzedmiotowe, bo nie ma żadnego sporu kompetencyjnego, 

- jaskrawo sprzeczne z prawem europejskim, a więc ostateczny koniec zdolności TK 

do stania na straży Konstytucji, 

- postanowienie nie istnieje w obrocie (antysędziowie) 

 



Marcin Matczak, profesor, Uniwersytet Warszawski 

Główny wróg Unii Europejskiej, Krystyna Pawłowicz, stoi za postanowieniem, które 

blokuje wykonanie wyroku TSUE – bo uchwała SN jest wykonaniem tego wyroku. 

[I co teraz? Już cztery lata tak się przekomarzamy, a zaczynają się następne cztery. Albo to 

są gierki prawników, które powinny być przedmiotem gazetek ściennych obu stron sporu 

i proszę nam dalej nie mącić w głowach sprawami najwyraźniej nieistotnymi dla nas. Albo jest 

to czas najwyższy na rewolucję i zmiecenie całego partyjniactwa z organizmu Polski. Albo 

jedno, albo drugie. Albo nieistotny spektakl medialny. Albo walka. Czy Polacy tego nie widzą? 

Polacy to widzą, ale uważają, że da się z tym żyć]. 

 

[Będę kontynuował swoją gazetkę ścienną]. 

 

Paweł Mucha, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta: – Kompetencje wszelkie są 

w rękach prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej. Prezydent wysłuchał, tak jak powiedziałem, 

głosów pełnej reprezentacji parlamentu i będzie co do ustawy, która została uchwalona przez 

Sejm w dniu 22 grudnia 2019 roku, podejmował rozstrzygnięcie. 

 

Jakub Sobieniowski: – To zdjęcie dzisiaj budzi nostalgię. Lech Kaczyński zmieniał 

prezesów Trybunału Konstytucyjnego i nikt nie miał wątpliwości co do legalności tych działań, 

a odwoływany wtedy, dzisiaj wspólnie krytykują to, co robi władza, w tym prezydent. I to, co o 

sędziach mówi Andrzej Duda… 

 

JP: – Klienci czują się oszukani, wpłacili zaliczki na samochody elektryczne, a rząd obniża 

o połowę obiecaną dopłatę. Europa stawia na elektro-mobilność… 

37 500 złotych, teraz 18 750 złotych [tyle miał dopłacać rząd do samochodów 

elektrycznych]. 

Około 300 samochodów – to jeden importer 

 

We Wrocławiu tramwaje często się wykolejają… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Sąd Najwyższy nie może blokować pracy części sędziów. Trybunał Konstytucyjny rozwiał 

wątpliwości w tej sprawie. Sąd Najwyższy nie ma racji. 

Zbigniew Ziobro: – Postanowienie dzisiejsze ma na celu uporządkowanie sytuacji, chaosu, 

anarchii spowodowanych nielegalną uchwałą Sądu Najwyższego – [to chyba mówił Warchoł. 

Marcin, profesor]. 

 

W Polsce nie potwierdzono żadnego przypadku koronawirusa. – [nie potwierdzono, bo nie 

potrafią go rozpoznać]. 

 

MA: – Protesty we Francji trwają już 53 dni. Przygląda się temu Komisja Europejska i nie 

reaguje… 

 

To właśnie przedstawiciele Moskwy pouczają Polaków w kwestii praworządności: 

Aleksander Baszkin, przedstawiciel Federacji Rosyjskiej: – Zadaniem Zgromadzenia jest 

poprowadzenie naszych polskich kolegów we właściwym kierunku. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, PO: – Jesteśmy bardzo wdzięczni za wsparcie przez wszystkich, 

którzy podzielają najważniejsze europejskie wartości. 

Paweł Badzio, publicysta, „Gazeta Obywatelska”: – Putin będzie wspierał każdą 

jednostkę, każde wydarzenie, które będzie osłabiało Polskę… 

 

MA: – W pałacu prezydenckim odbyło się dziś pierwsze w tym roku spotkanie Komisji 

Krajowej NSZZ „Solidarność”. W tym roku przypada jubileusz 40-lecia powstania związku. 

 



Podróżni w podlaskiej Czeremce [Czeremcha] od niedawna korzystają z 

supernowoczesnego dworca, jest multimedialny, ekologiczny i przystosowany dla osób 

niepełnosprawnych. To pierwszy taki obiekt z programu modernizacji Polskich Kolei 

Państwowych, który zakłada około 200 obiektów w kraju. Oprócz tego zaplanowano aż 7 

miliardów złotych na zakup nowego taboru, a także 10 razy tyle na inwestycje na liniach 

kolejowych. 

Andrzej Duda, prezydent: – Mamy takie ambicje, aby stać się takim polskim habem… 

[HUB fonetycznie hab – pojawił się jako nazwa – skrót angielski – w elektronice jest to 

urządzenie do połączeń między większą ilością komputerów, nawet telefonów; również 

rozgałęźnik z kilkoma portami, czyli gniazdkami do kabli USB łączących różne urządzenia 

elektroniczne, na przykład komputer z drukarką, myszką, pamięcią zewnętrzną; ostatnio laicy 

posługują się tym słowem dla wykazania swojej wiedzy, tu prezydent określa habem centralny 

port komunikacyjny]. 

 

Po raz pierwszy zebrała się polsko-litewska rada ministrów obrony narodowej. 

Brygady z Polski i Litwy właśnie zostały afiliowane do Natowskiego dowództwa… 

[afiliować – utworzyć filię jakiejś instytucji lub przyłączyć jakąś instytucję do innej] 

 

 

♣ 
2020-01-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2766 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Przygotowania do ewakuacji ludzi z Chin, na wyjazd czekają cudzoziemcy, w tym 

trzydzieścioro Polaków. Wirus uwięził także 6 tysięcy ludzi na ogromnym statku 

wycieczkowym w Italii. Nie mogą zejść na ląd, wśród pasażerów są Chińczycy z podejrzeniem 

wirusa. Na statku są również Polacy, jak mówią Annie Czerwińskiej, nie ma żadnej paniki… 

W Chinach 170 przypadków śmiertelnych. 

 

Sondaż partyjny: 

PiS 35% (spadek -6). Koalicja Obywatelska 30% (wzrost +3). Lewica 13% (wzrost +1). 

PSL i K15 7%. Konfederacja 7%. 

 

JP: – Bądźmy jak Dojcze, u nich politycy wybierają sędziów – ogłasza Zbigniew Ziobro, 

więc sprawdzamy: To prawda, wybierają politycy, ale nie partia rządząca, tylko dwie trzecie 

parlamentu, a w Hiszpanii trzy piąte. Złota zasada demokracji zmusza partie do kompromisu, by 

nigdy jedna nie przejęła instytucji… 

 

JP: – To demografia. Dane GUS-u wskazują, że Polaków w ciągu roku zrobiło się mniej… 

Rok 2019: 38 383 000 Polaków. W ciągu roku mniej o 28 tysięcy. 

 

JP: – O krok od tragedii. Rozpędzony pociąg i porzucony na torach samochód. Gdyby nie 

straż ochrony kolei, latarkami wysyłająca sygnały ostrzegawcze, mówilibyśmy teraz o innej 

historii. Ta skończyła się gwałtownym hamowaniem, ale w porę… 

 

Sześcioletni chłopiec, który uratował swojej mamie życie: 

- Mama upadła i źle się czuła. Upadła i nic nie mówi. 

- Rafałku, dobrze, że dzwonisz. Otwiera oczy mama? Widzi ciebie? 

- Nie, zamknięte ma oczka. 

- Możesz tam krzyknąć, żeby ktoś przyszedł do mieszkania? Pan sąsiad? 

- Ratunku! 

- Bardzo dobrze, Rafałek. 

- Pomocy! 

 



Tradycyjną pieśnią „Ol zing zain” żegnają europosłowie swoich brytyjskich kolegów, 

którzy zwalniają miejsca. A na te miejsca są już chętni. Dominik Tarczyński czeka od maja, ale 

niestety. 

Dziennik Gazeta Prawna.pl: Tarczyński stracił mandat europosła, jeszcze zanim go objął, 

bo po drodze wystartował w wyborach do Sejmu – tak głoszą cztery opinie prawne. Ich 

sporządzenie miał zlecić Arkadiusz Mularczyk. Traf chciał, że jeżeli poseł Tarczyński nie 

pojedzie do Brukseli, to pojedzie tam kolejny na liście poseł Mularczyk. 

Marek Migalski, politolog, były eurodeputowany: – Obaj rzeczywiście kopią pod sobą 

dołki, dlatego że ten, kto wpadnie w ten dołek, pozostanie na pensji polskiej. 

Tylko na kogo wypadnie? Tarczyński mówi też po angielsku i to już inna sprawa. 

Pani marszałek rozważy i zdecyduje: kto zostanie, a kogo się wyśle. Maciej Mazur, Fakty. 

JP: – Formalny Brexit, czyli pożegnanie z Wielką Brytanią jutro o północy. U nas jest 

teraz po Faktach. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Polska ma przygotowane testy na koronawirusa. [Według ministra jutro będą gotowe]. 

 

Walka z afrykańskim pomorem świń będzie łatwiejsza dzięki podpisu [podpisowi] 

prezydenta… 

 

Polska gospodarka rosła w ubiegłym roku blisko czterokrotnie szybciej niż wynosi średnia 

dla strefy euro… [Ale w strefie euro mają wielokrotnie większy dochód narodowy niż Polska i 

na tym poziomie rozwój jest wolniejszy]. 

 

To będzie bardzo ważny sprawdzian. Wiosną w naszym regionie ćwiczyć będzie blisko 40 

tysięcy żołnierzy. 

 

KASTA kolejny odcinek, zapraszamy. 

♣ 
2020-01-31 piątek 

[Przeróbka gazów cieplarnianych. Ta myśl się pojawiła i zanim zacząłem rozumieć jej 

znaczenie, zaczęła zanikać i zanikła zupełnie, zanim zdołałem ją zapisać. Miałem świadomość, 

że była, ale na czym polegała, już nie miałem pojęcia. Nie pomogły żadne próby przywołania 

pamięci. Myśl jest bardzo ulotna. Zająłem się dalej czytaniem na komputerze mowy Olgi 

Tokarczuk. W trakcie czytania, nagle myśl powróciła, już samodzielna, już nie była refleksją na 

inną myśl Olgi Tokarczuk. Bez wahania wpisałem ją w tekst odczytu Olgi Tokarczuk. Już nie 

mogła powtórnie umknąć. 

Rozwijająca się cywilizacja produkuje jako odpady: dym z pieców, z samochodów, 

z samolotów, z ciężkiego przemysłu, smog zabija nas, gazy cieplarniane zabijają świat. Lasy 

Amazonii nie są w stanie pochłonąć dwutlenku węgla. Następuje ocieplenie klimatu. Ratunkiem 

jest nie latać samolotami, nie jeździć samochodami, nie jeść tyle mięsa, nie opalać węglem. Aby 

to osiągnąć, należy cofnąć świat o kilkaset lat. Nikt i nic tego nie zrobi, nie zatrzyma „postępu”. 

Więc tragedia Ziemi jest nieuchronna. 

Nauka powinna opracować technologie, które nie mogą kończyć się na wypuszczeniu 

w „świat” szkodliwego dymu. Pomysł przedstawmy w jak najbardziej prymitywny sposób, aby 

nie robiło wrażenia propozycji, lecz było tylko schematem myślenia. 

Obok rury wydechowej samochodu znajdzie się dalszy ciąg technologiczny, który będzie 

absorbował produkty spalania na przykład poprzez skraplanie i przetwarzał je na przykład w 

nowe minerały, które nie ulecą w powietrze, lecz pozostaną na powierzchni ziemi i staną się 

surowcem dla kolejnych technologii. Zatrzymanie gazów cieplarnianych na powierzchni Ziemi, 

uniemożliwienie im stawania się atmosferą Ziemi, to konieczność czekająca pilnego rozwiązania 

przez ludzkość. Tyle przecież zdołała wymyśleć. Może trzeba tylko ludzkości postawić to 

zadanie. Zapewne trzeba nie tylko dodatkowej nowej technologii, lecz równoległej weryfikacji 

dotychczasowych technologii spalania]. 



♣ 
2020-01-31 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2766 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Polskie biura podróży odwołują wycieczki do Chin. LOT zawiesza połączenia do Pekinu. 

Koronawirus zaraża szybciej niż kiedyś Tar [?] Światowa Organizacja Zdrowia ogłasza stan 

globalnego zagrożenia. Na świecie jest już prawie 10 tysięcy chorych. Wirus trafił już do 

Wielkiej Brytanii, Rosji i Italii… 

 

AW: – Czas na Brexit i pożegnanie z Unią. O północy Wielka Brytania oficjalnie robi 

w tył zwrot, choć dla mieszkańców wysp jeszcze nic się nie dzieje. Na zmiany jest czas do 

końca roku. 

Maciej Woroch: – Strzygą się u niego posłowie i celebryci z londyńskiego Westendu. 

Dariusz Krawczyk od 20 lat jest na wyspach. Ma dwa salony fryzjerskie w centrum Londynu, a 

kilka wakatów, bo, jak mówi, Brexit wystraszył wielu. 

Dariusz Krawczyk, właściciel salonów fryzjerskich: – Ale cały czas ten rynek jest 

chłonny. Cały czas potrzebują pracowników. Myślę, że Anglia zrozumie to szybciej, ceni sobie 

stopę i potrzebują naprawdę pracowników. Ja oczywiście zostaję, ponieważ mam tutaj biznes 

[The LEGENDS], mam tutaj rodzinę i robię to, co lubię. 

MW: – Dla pana Darka to smutny dzień. Podobnie czuje się Mer Londynu, który 

zapewnia, że na razie nic się nie zmienia i Londyn musi być otwarty, ale obawy części naszych 

rodaków na wyspach rozumie. 

Sandiq Khan, burmistrz Londynu: – Rozumiem, że niektórzy Polacy w Londynie są 

zaniepokojeni. Mam dla nich wiadomość: Jesteście tutaj mile widziani. Dziękujemy, że tu 

jesteście. Chcemy, żebyście zostali. 

MW: – Trzy i pół roku zajęło Brytyjczykom dotarcie do tego historycznego dnia, w 

którym ich kraj jako pierwszy w historii opuszcza Unię Europejską. Od czasu referendum, kiedy 

minimalną przewagą zwyciężyli zwolennicy Brexitu, byliśmy świadkami politycznych 

zawirowań, ulicznych protestów, nerwów i nadziei na odwołanie Brexitu. Na Downing Street po 

spektakularnych porażkach poprzedników, urzęduje teraz trzeci premier, Boris Johnson. Za kilka 

godzin w orędziu do narodu 

FRAGENT ORĘDZIA BORISA JOHNSONA 

„To chwila, w której nastaje świt, a kurtyna się podnosi i otwiera nowy akt. To 

chwila prawdziwej narodowej odnowy i zmiany”. 

[Czy Polsce też grozi taki świt?] 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Chcemy utrzymać jak 

najlepsze relacje z Wielką Brytanią, ale nigdy nie będzie to już to samo, co członkostwo w Unii. 

MW: – W Zjednoczonym Królestwie mieszkają ponad trzy miliony Europejczyków. 

Milion, to nasi rodacy. Wnioski o prawo legalnego pozostania tu po okresie przejściowym 

złożyła dopiero połowa. 

Brandon Lewis, minister do spraw bezpieczeństwa i imigracji Wielkiej Brytanii: – Nowa 

ustawa imigracyjna trafi do parlamentu już niedługo. Ale ona dotyczyć będzie przyjazdów na 

stałe od stycznia przyszłego roku. 

MW: – Pomagające w rejestracji organizacje pozarządowe ostrzegają: dla wielu 

imigrantów proces jest zbyt skomplikowany. Przez to, kiedy rejestracja się zakończy, grozić 

będzie im deportacja. 

Barbara Drozdowicz, East European Resurce Center: – Mniej więcej 20% każdej 

społeczności europejskiej, to są osoby, które są zagrożone wykluczeniem właśnie z tego systemu 

imigracyjnego. Więc z tego pół miliona, które nam jeszcze zostało, 20% to jest sto tysięcy. Sto 

tysięcy, no, to jest dużo. 

MW: – Przez najbliższe miesiące nie zmieni się właściwie nic. Europa i Wielka Brytania 

mają czas do końca roku na wynegocjowanie porozumień handlowych i zasad współpracy. 

MW: – W odliczaniu ostatnich sekund Unii Europejskiej przewodniczyć będzie brytyjski 

rząd na Downing Street. Tu, przed Parlamentem, świętować pod wodzą Nichel’a Farage’a mają 

zwolennicy Brexitu. Sekundę po północy warszawskiego czasu skończy się 



czterdziestosiedmioletni związek Wyspiarzy z Kontynentem i zacznie się ich podróż w nieznane. 

Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

AW: – Pożar jak z filmu i sąsiad jak filmowy bohater. 

- Ryzykował własnym życiem, skoczył z pomocą, chwycił mnie na bary i zaczęli mnie 

wynosić [to niepełnosprawny]. Do końca życia mu tego nie zapomnę. 

 

AW: – F-35 przylatują do Polski. Jest podpisana umowa. Będą 32 samoloty… warta 

siedemnaście i pół miliarda złotych… 

 

Marian Banaś, przewodniczący NIK: – KNF nie zareagował na sytuację, które 

pozwoliłoby na wcześniejsze wykrycie nieprawidłowości w spółce [Getback] … 

 

AW: – Praworządność w Polskiej Akademii Nauk. Ciekawe, czy można się jej nauczyć. 

Dziś była debata, a na niej przedstawiciele rządu i prezydenta… 

 

AW: – Tory zablokowane przez związkowców. Kopalnia przyblokowana węglem, nie ma 

gdzie składować, a ten rosyjski wciąż nadjeżdża ze wschodu. 

 

AW: – Ferie już trwają, a zima rozkręcić się nie może. Na termometrach same plusy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

To będzie prawdziwy przeskok technologiczny. Nasza armia wchodzi właśnie do 

światowej elity. [Wejdzie, jak dostanie samoloty, na razie to są postanowienia na papierze]. 

 

Brytyjczycy wychodzą z Unii Europejskiej. 

 

Kolejna osoba twierdzi, że marszałek senatu brał łapówki. 

 

F-35 zasilą polską armię. [Kiedy?] HARPIA 32 myśliwce, odbiór w 2024 roku, wartość 

4,6 mld USD… 

Inne są priorytety niż za czasów PO-PSL. A resort obrony przestał oszczędzać na naszym 

bezpieczeństwie… 

 

O północy Brexit i początek prawie rocznego okresu przejściowego. 

Waldemar Stankiewicz: – Zjednoczone Królestwo po czterdziestopięcioletnim 

członkostwie w Unii Europejskiej opuszcza wspólnotę. Negocjacje trwały prawie cztery lata. 

Brytyjczycy, tak jak podczas referendum podzieleni. 

- To najgorsze co ten kraj mógł zrobić. Okropne. Jestem bardzo smutny. To 

przygnębiający dzień. 

John Ford, mieszkaniec Londynu: – Demokracja przemówiła. Tak zdecydowaliśmy 

w głosowaniu i ten głos trzeba uszanować. 

- Teraz potrzebujemy jedności. To wszystko podzieliło nasz kraj. Musimy wrócić do 

wspólnoty. [Jakiej?] 

Polacy mieszkający na wyspach muszą złożyć wniosek o nadanie nowego statusu 

pobytowego. Po Brexicie nic się nie zmieni – gwarantują polskie jak i brytyjskie władze. 

Negocjacje będą między Londynem a każdym państwem Unii Europejskiej. 

 

Dariusz Bohatkiewicz: – Ja w tej chwili znajduję się w centrum brexitowego wieczoru w 

Londynie przed Westminsterem. Tutaj z jednej strony zebrało się kilkuset zwolenników Brexitu 

i kilkaset metrów dalej osoby sprzeciwiające się Brexitowi. Dla jednych dzisiejszy dzień to 

porażka i nieszczęście. Dla innych, ja mówili nam w rozmowie, jest to kolejny brytyjski dzień 

niepodległości. Wszyscy czekają na przemówienie premiera, Boris’a Johnson’a. Ono zostało 

nagrane, a o godzinie 23-ej czasu polskiego zaprezentowane, a już mamy przecieki z tego 

przemówienia. Wynika z niego, że premier mówi: Brytyjczyków czeka nowa świetlana 



przyszłość, nowy fit i że wszyscy Brytyjczycy na tym skorzystają. Przede wszystkim Boris 

Johnson mówi o tym, że Brytyjczycy skorzystają finansowo. Dariusz Bohadkiewicz. 

[Czy skorzystają finansowo, to się jeszcze okaże, jak i to, ile stracą]. 

 

EL: – Brytyjczycy mają prawo do decydowania o swej przyszłości. Ale czy Bruksela 

wystarczająco walczyła o ich pozostanie we wspólnocie? [No tak. Donald Tusk winien]. 

Konrad Warzocha: – Brytyjczycy długo dojrzewali do decyzji o opuszczeniu Unii 

Europejskiej. 

Michał Karnowski, publicysta, „Sieci”: – Brytyjczycy, dumny naród, z wielowiekową 

tradycją demokratyczną, czują się upokorzeni [przez Tuska], nie odnajdujący się też w tej 

brukselskiej biurokracji. 

[Tusk o piekle dla Brytyjczyków]. 

Te słowa wywołały wielkie oburzenie w Wielkiej Brytanii. Brytyjska gazeta [Sun] – EU 

dirty rats. 

Więcej namieszał niż pomógł… Co ciekawe, w podobnym tonie politycy bliscy PiS-owi 

wypowiadali się także w Polsce. Małgorzata Kidawa-Błońska stwierdziła, że Brexit to wina 

Polaków… [Chodzi o to, że tak wielu Polaków nagle osiedliło się po drugiej stronie Kanału La 

Manche i to nie podobało się Brytyjczykom]. 

 

Globalny alert w sprawie koronawirusa. 

 

Polska opozycja prosi Brukselę o pomoc w odzyskaniu władzy. 

 

„Matka się rozpłakała i powiedziała w ten sposób: to ja mu dałam moje ostatnie 

oszczędności, dałam mu 2 tysiące złotych w kopercie, a on mnie dzisiaj tak 

traktuje?” 

Dorota 

córka pacjentki profesora Tomasza Grodzkiego 

źródło: Radio Szczecin 

To już jedenasta osoba, która twierdzi, że musiała wręczyć profesorowi łapówkę. 

Marszałek senatu przekonuje, że takie sytuacja nigdy nie miała miejsca… 

Nic nie wskazuje na to, żeby zamierzał opuścić fotel marszałka Senatu… 

Czesław Nowak, przewodniczący Stowarzyszenia „Godność”: – Chcielibyśmy, aby pan 

profesor przeprosił Jarosława Kaczyńskiego za niestosowne wypowiedzi. 

…Jakub Krzyżak, Wiadomości. 

 

EL: – „Sędziowska KASTA” niszczy praworządność. 

 

Jan Rokita, były polityk PO: – Strach przed tym, że środowisko sędziowskie powie: To 

jest zamach na niezawisłość sądu, to jest zamach na podstawowe wartości demokracji – 

sparaliżował polityków wszystkich [zwłaszcza PiS jest sparaliżowany] w obawie przed tym, że 

przegrają następne wybory. 

 

EL: – To zdrada. – Tak politycy PiS komentują przebieg brukselskiej narady, w czasie 

której przedstawiciele polskiej opozycji prosili zagranicznych polityków o wsparcie w atakach 

na polski rząd… 

♣ 



2020-02-01 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2766 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

O północy dokonał się Brexit. Był entuzjazm i była też rozpacz, bo Brytyjczycy są 

podzieleni. Zwłaszcza Szkoci chcą wrócić do Unii, odłączając się od Anglii. Premier Boris 

Johnson ostrzega, że rozwód jeszcze potrwa, a droga będzie wyboista. 

Maciej Woroch: – Brexitowa noc udowodniła, jak bardzo wciąż podzieleni są Brytyjczycy. 

Tu na placu przed Parlamentem odurzeni radością świętowali zwolennicy rozstania z Unią 

Europejską, którym Nigel Farage mówił, że ich wojna zakończyła się zwycięstwem i zapewniał, 

że to wyjątkowy moment w historii. 

- Nie musimy się męczyć z Europą. Ich gospodarka jest w zastoju od pięciu lat. Bez 

naszych pieniędzy są skończeni. 

- Przed wejściem do Unii mieliśmy wszystko, czego potrzebowaliśmy. Żyło nam się 

świetnie. Nikomu nie musieliśmy płacić i właśnie za tym tęskniliśmy. 

MW: – O wiele smutniej było na południu. W okolicach Dower wyświetlono wzruszające 

pożegnanie weteranów z Europą. 

- Przede wszystkim jestem Walijczykiem, Brytyjczykiem, Europejczykiem i człowiekiem. 

[First of all, I’m-Welsh, and I’m British]. 

MW: – Na północy, gdzie Szkoci czuwali przed lokalnym parlamentem, marząc o 

niepodległości i powrocie do Unii. Na Downing Street wyświetlono zegar, a z taśmy odtworzone 

zostały uderzenia remontowanego Big Bena. Zjednoczenie kraju to najważniejsze zadanie – 

zapewnił w orędziu premier, Boris Johnson. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – To nie koniec. To wielki początek, to moment, 

w którym nadchodzi brzask, a my podnosimy kurtynę, by rozpocząć nowy akt w naszym 

narodowym dramacie. Zrobimy to za pomocą nowo odzyskanej władzy i poczucia 

suwerenności. 

MW: – Szef rządu ostrzegł Brytyjczyków, że droga do sukcesu będzie wyboista. Nie 

zamierza jednak przedłużać okresu przejściowego. To oznacza, że do końca roku musi mu się 

udać nowe umowy z Unią [wynegocjować] albo za 11 miesięcy wrócą cła i granice. Maciej 

Woroch, Fakty, Londyn. 

 

PM: – Koniec dyktatu Unii i wtrącania się w sprawy państw członkowskich – mówią 

politycy PiS-u i to jest ich zdaniem wniosek z Brexitu, bo inaczej za Londynem pójdą następni. 

Nietrudno się domyślić, że chcą mieć wolną rękę w sprawie praworządności. Ale Polacy nigdzie 

się nie wybierają. Z sondażu dla Faktów wynika, że nie chcemy Polexitu, jeszcze bardziej niż 

wcześniej. 

Jakub Sobieniowski: – … to ważny sondaż, jeden z najważniejszych: 

Jakie jest pana(i) zdanie na temat obecności Polski w Unii Europejskiej? 

Czy pana zdaniem Polska powinna… 

• Pozostać w Unii Europejskiej – 89% 

• Opuścić Unię Europejską – 6% 

• Nie wiem, trudno powiedzieć – 5% 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 5 października 2017 roku: – Większość obywateli 

nie bardzo rozumie, dlaczego nie może na przykład kupić tradycyjnej normalnej żarówki. 

Dlatego że Unia Europejska tego zabroniła. Bez przerwy słyszymy, że Unia Europejska czegoś 

zabrania. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 11 września 2018 roku: – Czy ktoś wreszcie 

myślał o obywatelach, a nie tylko wyłącznie o jakichś swoich sprawach, o jakiejś 

wyimaginowanej wspólnocie? 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 8 marca 2016 roku: – Kto jest dla nas gościem, a 

kto jest dla nas wrogiem. I mamy prawo także do tego, aby głośno o tym mówić, nie kierując się 

pseudoeuropejską poprawnością polityczną. 

JS: – Kandydatka PO na prezydenta jest w Londynie i ostrzega, że Polexit to zagrożenie 

całkiem realne. 



Małgorzata Kidawa-Błońska: – Kiedyś przekroczymy tę cienką czerwoną linię i ona 

odgrodzi nas na stałe od Unii Europejskiej i zostaniemy poza jej nawiasem. Słowa są bardzo 

ważne i słowa nie mogą nas wykluczać z tej wspólnoty. 

[Przecież będziemy mieli jeszcze Trampa]. 

JS: – W wypowiedziach polityków rządzących Polską często pada stwierdzenie: Chcemy 

być w Unii, ale: 

Beata Kempa, eurodeputowana PiS, wypowiedź z czwartku: – My chcemy być w Unii 

Europejskiej, bardzo chcemy być. Ale chcemy, żeby to była Unia, która przede wszystkim 

wykazuje wzajemny szacunek krajów członkowskich, a nie dyktat. Więc jakim prawem jest 

wtrącanie się w sprawy wewnętrzne? 

Robert Biedroń, eurodeputowany Wiosny: – Jak posłuchamy polityków PiS-u, to mam 

wrażenie, że mówią to samo, co mówił od lat Nigel Farage. Do czego doprowadziła te retoryka, 

wszyscy już dzisiaj wiemy. 

JS: – Przywołanemu Nigel’owi Farage’owi udało się przekonać Brytyjczyków do wyjścia 

z Unii, jak nikt zna antyeuropejski język. Przysłuchiwał się do końca dyskusjom w 

Europarlamencie i powiedział, że po Brexicie następny będzie Polexit: 

Nigel Farage w Parlamencie Europejskim: – Polacy byli pod rządami komunistów, a teraz 

mamy taki system zarządzania w Brukseli, który wielu Polakom zaczyna przypominać system, 

od którego odeszli. 

[…] 

Czy pana (i) zdaniem polityka rządu PiS może doprowadzić do wyjścia Polski z Unii 

Europejskiej? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TGN24 

• Nie – 47% 

• Tak – 42% 

• Nie wiem, trudno powiedzieć – 11% 

Jarosław Kaczyński, KP PiS, wypowiedź z 10 września 2017 roku: – Nikt nam nie narzuci 

woli z zewnątrz. Że nawet jeżeli w pewnych sprawach pozostaniemy w Europie sami, to 

pozostaniemy. 

JS: – Dawid Cameron, gdy rozpisywał referendum w Wielkiej Brytanii, zapewniał, że nie 

chce Brexitu. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

PM: – Biała sobota dla walki z rakiem. Badajmy się, by być zdrowym. 

 

PM: – Uwaga. Wstrząsające są zdjęcia z targu w chińskim mieście Wuhan, skąd pochodzi 

rozchodzący się po świecie nowy koronawirus… 

 

PM: – Saporo. Wiało tam, ale udało się. W klasyfikacji generalnej Kubacki awansował na 

trzecie miejsce… 

 

PM: – Prezydent Warszawy i Instytut Historyczny protestują i domagają się zakończenia 

stanu niepewności w Muzeum Żydów Polskich, znanym na świecie symbolu wspólnej historii 

Żydów i Polaków. Minister Piotr Gliński zaproponował konkurs na dyrektora, ale nie podoba 

mu się ten, który ten konkurs wygrał. [Powinien wygrać ktoś z PiS]. 

Nie ma dyrektora już od prawie roku… 

Dariusz Stola, profesor, historyk, były dyrektor Muzeum Historii Żydów Polskich 

„POLIN” [zwycięzca konkursu na nowego dyrektora]. 

[…] 

 

PM: – Przed zamachem na prawa rodziców ostrzega Ordo Iuris [Instytut Na Rzecz Kultury 

prawnej] i przekonuje kolejne samorządy do przyjmowania deklaracji, które przerażają tych, 

którzy walczą z przemocą w rodzinach i dyskryminacją. PiS mówi, że to przeciwdziałanie 

przeciwko demoralizacji, a Lewica, że ideologiczny bat… 

 



PM: – Jeśli zmienimy styl życia, będzie mniej chorych na raka. Jeśli będziemy się 

regularnie badać, szybciej zaczniemy się leczyć i łatwiej się wyleczymy… 

 

PM: – Sensacja w Gdańsku. Policja wydobyła z dna martwej Wisły dwie armaty. Mogą 

mieć ponad 300 lat. To sensacja i skandal. Stąd zaangażowanie policji. Ktoś może trafić za 

kraty. Ten, kto wydobył zabytek z dna Motławy i zatopił go w Wiśle, by ukryć swoje 

zaniedbania… 

- Być może gdzieś jest wrak, z którego one pochodzą. 

- Zatopili przed kilkoma miesiącami. 

- Takie prace, jak pogłębianie rzek, są to prace bardzo kosztowne. Inwestor, który znajdzie 

zabytek, ponosi dodatkowe koszty, chociażby w postaci badań archeologicznych i niektórzy 

mogą starać się po prostu tego unikać, jest przestępstwem. 

 

PM: – Dopłynęliśmy do końca… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Od północy Unia Europejska bez Wielkiej Brytanii. Brexit stał się faktem. 

- Kocham Europę. Zawsze byliśmy częścią Europy. Mamy tylko problem z Unią 

Europejską. 

- Absolutnie najgorsza rzecz, jaką mogliśmy zrobić. 

MA: – Wielka Brytania opuściła wspólnotę. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Moją rolą jest zebrać ten kraj do kupy i ruszyć 

do przodu. 

 

MA: – Dojczland chce podciąć skrzydła polskiej grupie lotniczej. 

 

Dawid Kubacki: – O to chodzi, żeby robić swoje, stawać na tych podiach, wtedy jest 

fajnie. 

MA: – Dawid Kubacki nie zwalnia tempa… 

 

MA: – Po 47 latach Wielka Brytania opuściła Unię Europejską. Taką wolę w 2016 roku w 

referendum wyraziła większość głosujących Brytyjczyków. Przeciwnicy opuszczenia wspólnoty 

minioną noc uważają za noc hańby. Zwolennicy Brexitu mówią o dniu niepodległości. 

Dariusz Bohatkiewicz: – Brexit przede wszystkim uwypuklił podziały istniejące w 

brytyjskim społeczeństwie. Takich nie było od dziesięcioleci. Wczoraj to miejsce przed 

Parlamentem zdominowało wiele tysięcy zwolenników, którzy sobie życzyli szczęśliwego dnia 

Brexitu. Oni cieszyli się i mówili nawet o brytyjskim dniu niepodległości. Przeciwnicy mówią o 

dniu hańby. Wczoraj była tutaj wielka scena, na której występowali pro-brexitowi politycy, były 

występy, był taki praktycznie piknik, zakończony późno w nocy. Ludzie wspólnie odśpiewali 

Go Britania i oczywiście brytyjski hymn: Boże chroń Królową. 

Send her victorious, 

Happy and glorious, 

Long to reing over us, 

God save the Quein. 

Karol Jałtuszewski, Elżbieta Lamch: – W Londynie klimat niemal sylwestrowy. Ale to 

odliczanie do niepodległości – mówią zwolennicy Brexitu. 

- Tu jest Anglia. Odzyskaliśmy nasz kraj. 

- Mam tu parasol, który chroni mnie przed łzami zwolenników pozostania w Unii. 

KJ: – A to już londyński poranek. Pierwszy od 47 lat londyński poranek poza Unią 

Europejską. 

The Guardian 

The day we said goodbye 

KJ: – Od euforii po rozpacz. 

- Najgorsza rzecz, jaką mogliśmy zrobić dla tego kraju. 



KJ: – Dzień symbolicznych obrazów. Takich jak ten w Brukseli, ściągnięcie i 

wyprowadzenie brytyjskiej flagi. To początek nowej ery – mówi brytyjski premier w swoim 

orędziu: 

Boris Johnson, premier Wielkie Brytanii: – Najważniejszą rzecz, jaką trzeba dziś 

powiedzieć, to jest początek, a nie koniec. 

KJ: – Boris Johnson zapowiada między innymi wynegocjowanie korzystniejsze dla 

Wielkiej Brytanii umów handlowych, a także możliwość prowadzenia własnej polityki 

imigracyjnej. 

BJ: – Moją rolą jest zebrać ten kraj do kupy i ruszyć do przodu. 

KJ: – Iść do przodu – to marzenie wielu Brytyjczyków zmęczonych przedłużającym się 

brexitowym serialem. Decyzję o wyjściu z Unii Brytyjczycy podjęli w referendum w czerwcu 

2016 roku. Prawie 52% zagłosowało za wyjściem. Potem były ponad trzy lata chaosu i ciągłych 

negocjacji umowy brexitowej [23 czerwca 2016 referendum ws. Brexitu. Za: 51,89%. Przeciw: 

48,11%]. Wczoraj 31 stycznia 2020 BREXIT DAY. I rozpoczął się okres przejściowy [31 

grudnia 2020 koniec okresu przejściowego]. Do końca roku nic się nie zmieni. Wielka Brytania, 

teraz poza Unią funkcjonuje na dotychczasowych zasadach. Teraz między Londynem i Brukselą 

trudne negocjację warunków dalszej współpracy. Przede wszystkim: 

• Nowa umowa handlowa 

• Nowy system imigracyjny 

• Nowe zasady wymiany danych 

• Nowa polityka bezpieczeństwa 

Polacy Mieszkający na wyspach nie mają się czego obawiać. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Ochroniliśmy prawa tych, 

którzy dziś mieszkają i pracują w Wielkiej Brytanii. Obywatele Unii mogą tam pozostać do 

końca życia na niezmienionych warunkach. 

KJ: – Polacy w Wielkiej Brytanii powinni teraz zwrócić się o przyznanie statusu osoby 

osiedlonej. 

- Dla mnie Bexit nie jest niczym, czego miałabym się obawiać. Jestem tu już cztery lata. 

Wystąpiłam o ten status osiedleńca. Mam wszystkie papiery. Nie ma się czego obawiać. 

KJ: – Obawy mają za to Szkoci. Aż 60% procent z nich w referendum w sprawie Brexitu 

zagłosowało za pozostaniem w Unii. 

- Jest mi smutno. Ale wierzę, że przyszłość Szkocji jest w Unii Europejskiej. Na to 

liczymy. 

KJ: – Taką deklarację wprost złożyła szkocka premier. Zapewnia, że Szkocję czeka lepsza 

przyszłość w Unii. 

Nicola Sturgeon, premier Szkocji: – Po dzisiejszej nocy naszą jedyną szansą na taką 

przyszłość jest niepodległość. 

KJ: – Przed budynkiem Szkockiego Parlamentu nadal będzie zawieszona flaga Unii. Karol 

Jałtuszewski, Wiadomości. 

[Wreszcie rzetelnie opracowana informacja w TVP]. 

 

MA: – Teraz przenosimy się do Szkocji. Bo Szkocki Parlament chce kolejnego referendum 

niepodległościowego. Jednak na takie rozwiązanie nie zgadza się Londyn. W Edynburgu jest: 

Marcin Czapski: – Na razie byłoby to bardzo trudne, tym bardziej że sama Nicola Stargeon 

wielokrotnie podkreślała, że nie zorganizuje takiego referendum niepodległościowego bez zgody 

Londynu. Nie chciała iść drogą Katalonii i narazić się na to, by społeczeństwo międzynarodowe 

nie zatwierdziło, nie uznało wyników takiego referendum. Ale teraz wobec tych większych 

różnic pomiędzy Londynem a Edynburgiem szkocka premier wydaje się być coraz bardziej 

zdeterminowana i coraz bardziej zdecydowana na to, by to Szkoci sami decydowali o swoim 

losie. 

 

MA: – Amerykański sekretarz stanu z misją na Białorusi. Waszyngton oferuje Mińskowi 

polityczne i gospodarcze wsparcie po to, by pokrzyżować plan Władimira Putina, któremu 

marzy się kolejna aneksja. Mike Pompeo liczy też na poprawę demokracji na Białorusi. 



Aleksandr Łukaszenka: – U nas jest taka dyktatura, że w soboty i niedziele ludzie mają 

wolne, ale prezydent pracuje. 

Marcin Szewczak, Elżbieta Lamch: – Do Mińska przyjechał jeden z najbardziej zaufanych 

ludzi prezydenta Trampa, amerykański sekretarz stanu, Mike Pompeo. Zaoferował nie tylko 

polityczne, ale i gospodarcze wsparcie. 

Mike Pompeo: – Ameryka chce pomóc Białorusinom zbudować niezależny kraj. Nasze 

firmy naftowe są w stanie dostarczyć wam tyle ropy, ile potrzebujecie po konkurencyjnych 

cenach, a na waszym rynku mogą pojawić się amerykańskie firmy. 

MS: – A to dla Białorusi uzależnionej od rosyjskich surowców, rosyjskiej gospodarki 

i rosyjskiej polityki, alternatywa, której chyba sam Łukaszenka się nie spodziewał. 

Aleksandr Łukaszenka, prezydent Białorusi: – Dobrze się stało, że po latach 

nieporozumień z poprzednimi amerykańskimi władzami zaryzykował pan i przyjechał do 

Mińska, by inaczej spojrzeć na moją ojczyznę. 

MS: – Waszyngton podjął się tego trudnego zadania po tym, jak Rosja zapowiedziała 

pełną integrację z Białorusią. A to może oznaczać aneksję w białych rękawiczkach. Do czego 

zdolny jest Władimir Putin, pokazała wojna na wschodzie Ukrainy. Dlatego walka o 

niezależność Białorusi to coś więcej niż tylko próba sił między wschodem a zachodem… 

 

MA: – Samoloty F-35… 

 

MA: – Zawieszone są kolejne połączenia lotnicze. Do kraju wróci też 31 Polaków, którzy 

wciąż przebywają w Wuhan. Decyzję o ich ewakuacji podjął premier. Wśród pasażerów nie ma 

osób z podejrzeniem choroby… 

 

MA: – Szczyt grupy przyjaciół spójności. Beja – Portugal, 2020 spotkali się szefowie 

rządów krajów skupionych w grupie przyjaciół spójności, to 17 państw i jeden cel: 

Antonio Luis Santos da Costa, premier Portugalii: – To, co chcemy powiedzieć, jest 

przeciwne podziałowi. Mówimy o spójności. I dlatego jesteśmy w Beja [czyt. Beża]. 

 

MA: – Wielkie ego marszałka senatu. 

 

Tomasz Grosse, profesor, politolog, Uniwersytet Warszawski: – To jest szkodliwe 

obiektywnie dla Polski… [Obojętne co! Szkodliwe nie może być zarazem obiektywne]. 

Pani Danuta 

Matka mu dała dwa tysiące złotych, jak była chora, żeby była lepiej leczona 

w szpitalu. Poszłam do profesora Grodzkiego, marszałka senatu, żeby o tym teraz 

porozmawiać. Nie chciał ze mną rozmawiać. Powiedział, że jest bardzo zajęty. 

Wyprosił mnie z gabinetu. 

Pani Dorota 

„Matka się rozpłakała i powiedziała w ten sposób: To ja mu dałam moje ostatnie 

oszczędności, dałam mu 2 tysiące złotych w kopercie, a on mnie dzisiaj tak traktuje? 

Zrobiło mi się bardzo przykro, żal i złość jakaś zapanowała taka nade mną”. 

Źródło: Radio Szczecin. 

 

[Więc porozmawiajmy teraz o tym. 

Matka powiedziała Dorocie, że dała mu dwa tysiące złotych w kopercie, żeby była lepiej 

leczona w szpitalu. Miało to miejsce szereg lat temu zapewne, bo wiadomość nie zawierała tej 

informacji. Teraz marszałek senatu nie chciał o tym z Dorotą rozmawiać. Tę „wiadomość, że 

dała i że nie chciał” ogłosiła natychmiast Telewizja Polska. Ale się zastrzegła, że podaje to za 

Radiem Szczecin, które pierwsze ogłosiło tę sprawę. Więc nie TVP to głosi, lecz tylko powtarza 

za Radiem Szczecin. Cała sprawa była potrzebna Telewizji Polskiej, aby Edyta Lewandowska 

mogła, chyba jednak bezczelnie, powiedzieć: To już jedenasta osoba obciążająca marszałka 

Grodzkiego. Teraz marszałek, Tomasz Grodzki, jest największym wrogiem Jarosława 

Kaczyńskiego, a więc i całego PiS-u – trzeba go niszczyć i zniszczyć, jak kiedyś Donalda Tuska. 



I co teraz z tą wiadomością można zrobić? Nic. Poszła w świat. Osiągnęła swój cel. 

Marszałek senatu, przeciwnik polityczny Prawa i Sprawiedliwości, w sposób bezkarny został 

ochlapany. Bo żaden urząd, będący przecież w rękach PiS, nie zajmie się prawem TVP do 

podania takiej wiadomości, nieudowodnionej, bez żadnej dokumentacji. W każdej szanującej się 

redakcji zespół prawników prześwietla taką informację, aby gazeta czy telewizja nie płaciła 

potem horrendalnych odszkodowań – tak jest wszędzie poza Polską. Dorota też się kryje za 

swoim imieniem. Nie odpowiada przed sądem pod odpowiedzialnością karną, kiedy to trzeba 

mówić prawdę i tylko prawdę. Zresztą jej nie było przy tym, usłyszała to od matki, która 

w zaciszu gabinetu, będąc z lekarzem w cztery oczy, dała mu coś w kopercie. Czy lekarz tego 

żądał? Czy lekarz podał, ile ma być w kopercie? Przecież, jeżeli tak było, to była to dobrowolna 

transakcja – pacjentka dała z własnej woli, bo nie wystarczała jej szpitalna opieka, ona musiała 

mieć opiekę samego profesora. W kopercie mogło równie dobrze być 10 złotych. 

Właśnie: – w ciszy gabinetu. Lekarz rozmawia z pacjentem w absolutnej tajemnicy 

w trosce o dobro pacjenta. Nawet ukochaną córkę wyprosiłby z gabinetu na ten czas. Lekarz jest 

prawnie zobowiązany do dochowania tajemnicy lekarskiej. Przecież każdy lekarz mógłby zaraz 

po wizycie pacjenta podążyć do dowolnej telewizji i sprzedać wiadomość. Mógłby mieć w 

gabinecie ukrytą kamerę. Wiadomości o dolegliwościach matki Doroty nikt by nie kupił, ale o 

marszałku Senatu kupiłby bez wahania. A propos – czy Radio Szczecin wyposażyło Dorotę w 

ukryty mikrofon? Taka redakcja tak by zrobiła. Po skończonej rozmowie w cztery oczy, każdy 

pacjent mógłby o lekarzu wszystko powiedzieć. Jakoś prawie nikt tego nie robi. Nadrzędnym 

jest zaufanie, że lekarz wyleczy pacjenta. 

„To ja mu dałam… a on mnie teraz tak potraktował?” A jak miał „teraz” potraktować po 

latach niewdzięcznego pacjenta, który go… właśnie, co? W prawie są przewidziane 

odpowiedzialności karne za oczernienie – to za głoszenie czegoś, co jest nieprawdą; kara za 

zniesławienie – to za mówienie prawdy, ale w celu ujęcia czci drugiej osobie. 

Mnie się podoba, kiedy ksiądz w czasie zawierania ślubu mówi: Jeśli ktoś zna przyczyny, 

dla których związek ten nie może być zawarty, niech mówi teraz, albo niech zamilknie na 

zawsze. Odpowiedzialność karną ponosi zarówno biorący w łapę, jak i dający w łapę. Tak do 

niedawna było i w Polsce. Ostatnio wiceminister sprawiedliwości ogłosił, że za donoszenie na 

Grodzkiego nie będzie nikt karany. A mimo to zgłosiło się dopiero jedenastu]. 

 

MA: – Europoseł Zjednoczonej Prawicy, Patryk Jaki, skierował list otwarty do 

wiceprzewodniczącej Parlamentu Europejskiego. To reakcja na wypowiedź dojczlandzkiej 

poseł, Katerine Barley dla Dutsche Wele, która między innymi oskarża Polskę o praktyki 

totalitarne. Dojcze podkreślają wyższość własnego prawa nad prawem unijnym. Gdy to samo 

powtarza Polska, Dojcze są zdziwieni… 

♣ 
2020-02-02 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2766 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Polacy z chińskiego Wuhan są już w drodze do kraju, przez Francję do Wrocławia – 

uciekają przed koronawirusem. Prawdopodobnie są zdrowi, ale czeka ich w kraju kwarantanna. 

 

Rodziny zastępcze pilnie poszukiwane. 

 

Ojczyznę dojną racz nam zwrócić Panie. – Ten żart prezydenta i krytyka poprzedniej 

władzy wiązał się z obietnicą, że tak zwana „dobra zmiana” nie będzie zmianą dojną. Opozycja 

mówi, że stało się odwrotnie. Misiewicze, Pisiewicze w spółkach sami swoi zaskakująco wiele 

można zarobić nawet w spółkach, o których efektach pracy zaskakująco niewiele wiadomo. 

Jakub Sobieniowski: – Tak się reklamuje w internecie centralny port komunikacyjny. 

Polskie mega lotnisko. Kluczowy dokument: Nie ma budowy. Jest mowa o kluczowym 

dokumencie, jest 20 sekund o lotnisku i grubo ponad minutę o pociągach. Ich szefowa, Sylwia 

Matusiak, od komunikacji, znana dotychczas z tego: 



Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany PO: – Przechodzi awanse partyjne i ląduje w 

zarządzie portu komunikacyjnego centralnego, którego w ogóle nie ma. I zarabia kilkadziesiąt 

tysięcy złotych [miesięcznie]. To jest właśnie PiS-owska filozofia rozumienia państwa prawa. 

JS: – Gdy cała Polska była zszokowana zarobkami tych pracownic NBP, Sylwia Matusiak 

też tam pracowała i zarabiała tak samo dobrze. Ale nie zajmowała się wizerunkiem prezesa 

NBP. Trafiła tam z PiS-u (45 tysięcy złotych). Po NBP znów wróciła do polityki w kancelarii 

premiera. A później prosto na Giełdę Papierów Wartościowych. Teraz jest następne posunięcie i 

centralny port komunikacyjny, gdzie, jak podaje WPPL, zarabia tak jak w NBP, czyli ponad 40 

tysięcy złotych miesięcznie (44 tysiące złotych) … 

- Te pieniądze im się po prostu należały! [Szydło w Sejmie o nagrodach dla rządu]. 

- Ojczyznę dojną [pobłogosław] Panie. [Duda]. 

JS: – Nic się nie zmieniło. PiS nie zamknęło atomowej spółki. W ciągu dziesięciu lat 

(2010-2018) firma wydała 447 milionów złotych. W 2017, czyli za rządów PiS-u wydała na 

wynagrodzenia 12 milionów złotych. Pracuje tam 78 osób, a sama rada nadzorcza dobrze 

opłacana to 9 osób. Elektrowni [atomowej] nie ma, nie ma nawet terminu, kiedy będzie. Premier 

obiecuje, że władze są na progu ważnych decyzji: 

Mateusz Morawiecki 

Premier 

„…w energetyce jesteśmy u progu podjęcia kluczowych decyzji dotyczących atomu, 

energetyki atomowej…” 

JS: – A dotychczas nie ma nawet lokalizacji polskiej elektrowni atomowej. 

 

PM: – MINK [?] skontrolował Mariana Banasia, ale Banaś skontrolował raport… 

 

W kwietniu ma się zmienić Kodeks Drogowy. Ma być wolniej i ostrożniej, zwłaszcza 

przed przejściem dla pieszych… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Marszałek senatu, Tomasz Grodzki, bez konsultacji z MSZ uzgadnia ocieplenie stosunków 

dyplomatycznych z Rosją. 

 

Polacy z Wuhan ewakuowani do kraju. 

 

Lufthansa nerwowo reaguje na przejęcie przez Polskie Linie Lotnicze linii Kondor… 

 

Mija drugi dzień bez Wielkiej Brytanii w Unii Europejskiej. Uwaga skupia się na Szkocji, 

która wbrew woli Londynu chce się od Wielkiej Brytanii oderwać. 

Marcin Czapski: – To jedna z blisko stu szkockich destylarni. I choć na razie funkcjonuje 

bardzo dobrze, to jej właściciele obawiają się, czy produkcja po Brexicie będzie się opłacać. 

David Brown, dyrektor zarządzający w firmie produkującej whisky: – Pojawiają się pewne 

obawy, kiedy słyszymy o podwyżce cen na alkohol. Ale myślę, że producenci i tu w Szkocji i 

tam w Unii Europejskiej muszą zachować zdrowy rozsądek. To samo dotyczy polityków. 

Graham Blaikie, Szkockie Stowarzyszenie Handlowe: – Mamy nadzieję, że rząd zacznie 

negocjować ze Stanami Zjednoczonymi obniżenie taryf. To niepokojąca sytuacja, bo w Szkocji 

tysiące osób zatrudnionych jest w tej branży. 

A złe umowy mogą pogrążyć zwłaszcza małych producentów. 

Marcin Czapski, wysłannik TVP do Szkocji: – Rynek w Szkocji… przetrwał dwie wojny 

światowe i wiele kryzysów gospodarczych. Ale pytanie: Czy poradzi sobie z Brexitem? Ciągle 

pozostaje otwarte. 

Bo zmiany w podatkach mogą spowodować finansowe problemy. 

Daniek Dąbrowski, pracownik sklepu z whisky: – Destylarnie płacą trzy różne podatki: za 

spirytus, który produkują, za beczki, w których przechowują i później za butelki. To jest jeden z 

podatków, a jeżeli chodzi o eksport, import to są jeszcze inne podatki do tego. Tak że na pewno 

przez Brexit będą problemy ze Stanami Zjednoczonymi, które będą płacić inne podatki niż do tej 

pory. 



A właśnie do Stanów Zjednoczonych Szkocja sprzedaje najwięcej whisky. 

Johnny Landa, manager sklepu z whisky: – Teraz nikt nie wie, jak to będzie wyglądać. 

Mam nadzieję, że ceny nie wzrosną. Szkocki rząd powinien o to zadbać. 

Szkoci nie głosowali za Brexitem. Chcą być częścią Unii Europejskiej i tutejszy Parlament 

powinien wziąć to pod uwagę. 

Na razie są polityczne deklaracje. Szefowa szkockiego rządu, zaraz po tym, jak Brexit stał 

się faktem, zapowiedziała, że będzie dążyć do odłączenia jej kraju od Wielkiej Brytanii. 

„Szkocja powróci do serca Europy już jako niepodległe państwo”. 

Nicola Sturgeon 

Pierwsza minister Szkocji 

Źródło: twitter.com/nicolasturgeon 

Ale zanim to nastąpi, Wielką Brytanię czekają trudne negocjacje z Unią. Z Edynburga dla 

Wiadomości, Marcin Czapski. 

 

MA: – Znamy rywali Polski w mistrzostwach Europy w futbolu. 

 

MA: – Kilkudziesięciu posłów, senatorów i eurodeputowanych po raz 31 wzięło udział w 

pielgrzymce, której najważniejszym punktem była msza w kaplicy cudownego obrazu Matki 

Boskiej Częstochowskiej. [Nie sądzę, że szli pieszo, choć to pielgrzymka]. 

 

MA: – Według szacunku w ciągu roku aż 40 milionów ludzi na świecie może padać ofiarą 

handlu żywym towarem… 

♣ 
2020-02-03 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3010 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

W języku dyplomacji zaniepokojenie reformami sądownictwa i liczenie na wzmożenie 

dialogu z Komisją Europejską, to łatwe do odczytania mocne i krytyczne słowa. Prezydent 

Francji przyjechał dziś do Polski. Spotkał się z prezydentem, premierem, marszałkami Sejmu i 

Senatu. 

Maciej Knapik: – Prezydent Francji już w pierwszym wystąpieniu przeszedł do najbardziej 

palącego problemu w relacji Europa – Polska. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Chciałbym wyrazić zaniepokojenie związane 

z prowadzonymi obecnie reformami wymiaru sprawiedliwości. Chciałbym, żeby w najbliższych 

tygodniach wzmógł się dialog z Komisją Europejską. 

MK: – Prezydent Duda, który zabrał głos jako pierwszy, o praworządności nie powiedział 

nic. Chętniej mówił o gospodarce. 

Andrzej Duda, prezydent: – 20 miliardów euro obrotów handlowych. Więc to już dzisiaj 

jest duży bilans. 

MK: – Emmanuel Macron w nowej sytuacji po Brexicie próbuje tą oficjalną wizytą 

rozpocząć nowy etap współpracy europejskiej z naszym regionem. 

Emmanuel Macron: – Chciałbym, żeby w najbliższych miesiącach odbył się szczyt 

Trójkąta Wajmarskiego z udziałem kanclerza Dojczlandu, bo na naszych barkach spoczywa 

odpowiedzialność za Europę. 

MK: – Podpisano umowę o współpracy. Gdyby Warszawa tego chciała, z pewnością to 

jest dobry moment, by zacząć tu nowy rozdział, ale w komentarzach szansa na to jest nikła. 

Aleksander Smolar, Fundacja im. Stefana Batorego: – PiS odwrócił się do Europy tyłem. 

A od Francji bardziej jeszcze. 

MK: – Opozycja mówi: zmiana będzie, ale po wyborach prezydenckich. [Ale trzeba je 

wygrać, a na razie nie zanosi się na to]. 

Robert Biedroń, eurodeputowany Wiosny [To Wiosna jeszcze istnieje?]: – Dzisiaj jest 

spotkanie dwóch cywilizacji: cywilizacji europejskiej i cywilizacji PiS-u. [PiS to żadna 

cywilizacja, to chory umysł Kaczyńskiego]. 



MK: – Prezydent Macron dużo mówił o obronności europejskiej i o konieczności dialogu z 

Rosją, ale z premierem Morawieckim znów mówił o praworządności. 

EM: – Jest to temat europejski, ponieważ dotyczy on nas wszystkich. Francja nie chce 

udzielać nikomu żadnych lekcji, ale zawsze ważne jest dla nas to, żeby wzmocnić poszanowanie 

naszych wartości i zasad. 

[No, tak – wartości, ciągle wartości, a za wartościami tyle się mieści. Życzyłbym sobie 

bardziej konkretnych określeń i przejścia do konkretnych uzgodnień]. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Polska realizując reformy wymiaru sprawiedliwości, 

broni prawdziwych wartości europejskich. [No i masz, ten też broni wartości]. 

MK: – To krótkie oświadczenie premiera Morawieckiego pokazuje, że tu porozumienia 

brak. W ostatnim czasie relacje z Francją były złe. Politykom PiS-u Francja służyła głównie do 

straszenia zamieszkami albo imigrantami. O kłopotach Francji mówili z satysfakcją. 

Dominik Tarczyński, eurodeputowany PiS, wypowiedź z 28 stycznia: – Ludzie nie są bici. 

Nie tracą życia – tak jak to się dzieje na przykład we Francji. 

MK: – Francja była też wykorzystywana instrumentalnie. Przy wprowadzaniu ustawy 

represyjnej. Tu politycy PiS-u upierali się, że podobne rozwiązania, to francuska norma. 

Adam Bielan, eurodeputowany PiS, wypowiedź archiwalna: – Na przykład we Francji aż 

wprost przeniesiono niektóre zapisy. 

Mateusz Morawiecki: – Wierzymy w to, że Francja jest bardzo demokratycznym krajem. 

MK: – Prawnicy francuscy przeczyli jednym głosem: 

Marie-Aimĕe, dziekan Paryskiej Rady Adwokackiej: – To nieprawda. Przede wszystkim w 

demokracji istnieje podstawowa zasada: wolność słowa. 

MK: – Ale niewiele to pomogło. W ostatnim wywiadzie sam prezydent Duda powołuje się 

znów na Francję: 

„(…) Wprowadza ona rozwiązania, które funkcjonują w innych systemach 

europejskich. Chociażby we Francji, gdzie expressis verbis zabrania się sędziom 

włączania się w jakiekolwiek działania o charakterze politycznym. (…)” 

Andrzej Duda, prezydent 

Źródło: Wprost 

 

Prawda jest taka, że jest jeden (gracz – red.), który wszystko blokuje. To Polska. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji 

Źródło: Le Parisien 

MK: – Odpowiedź prezydenta Dudy nie łagodziła napięcia: 

Andrzej Duda, prezydent: – To nieuczciwe, wręcz bezczelne. 

MK: – Dzisiaj o klimacie mówiono sporo. O odejściu od węgla, elektro-mobilności czy 

energetyce atomowej. Ale to u nas odległa perspektywa. Z innych tematów: wspólny europejski 

projekt budowy czołgów, ale w dziedzinie obronności ostatnie doświadczenia są fatalne. Rząd 

PiS-u odwołał zakup Karakali [śmigłowiec francuski], co było zaskoczeniem i nie dodało tej 

ekipie wiarygodności. Podobnie jak rewelacje ministra Macierewicza o Mistralach [rodzaj 

francuskiego okrętu] dla Rosji. Na koniec tej nieszczęśliwej listy jeszcze ta słynna wypowiedź: 

Wiceminister: – To są ludzie, którzy uczyli się od nas jeść widelcem parę wieków temu. 

[Przebiję tę wypowiedź: „Dał nam przykład Bonaparte, jak zwyciężać mamy”]. 

MK: – Jutro wykład Macrona w Krakowie, czyli więcej o Europie i o Polsce. Maciej 

Knapik, Fakty. 

[Będę powtarzał do znudzenia: Było wygrać wybory do Sejmu. Ale nie. Schetynie i 

Kosiniakowi-Kamyszowi zachciało się natychmiast wykazać, że nie mają nic wspólnego z 

Lewicą i rozwalili Koalicję Europejską]. 

 

GK: – Prezydent, Andrzej Duda, poważnie rozważa podpisanie ustawy o związkach 

partnerskich… 

2015 

„Spotkam się z nimi i będę szczerze rozmawiał, siądę z nimi przy jednym stole, bo 

są ludźmi takimi samymi jak ja i należy im się szacunek”. 

Źródło: Rzeczpospolita, 2015 



 

2020 

„Gdyby chodziło o status osoby najbliższej ułatwiający takie sprawy, jak wzajemne 

wspieranie się, troskę, dowiadywanie się o stan zdrowia, to jako prezydent 

podpisanie takiej ustawy poważnie bym rozważył. Zwłaszcza, że taka ustawa 

dotyczyłaby wszystkich żyjących w związkach nieformalnych”. 

Źródło: Wprost, 2020 

Robert Biedroń, Wiosna: – Odjęło mi mowę, szanowni państwo. Słyszałem ten wywiad i 

nie jestem w stanie uwierzyć, że można tak bardzo próbować oszukać ludzi. Dzisiaj próbuje nam 

wmówić, że on się będzie zastanawiał nad podpisaniem ustawy o związkach partnerskich? Kto 

jest w stanie się nabrać na taki numer? 

Andrzej Duda w RFM FM: – Tego typu rozwiązania prawne są tymi z którymi ja się nie 

godzę. 

To 6 lat temu w kampanii europejskiej: – Kościół katolicki jest przeciwko takiej 

legalizacji, jest za ochroną tradycyjnej rodziny. [2014] 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 2015 roku: – Prezydent jest wybrany przez naród i 

w związku z tym ma olbrzymią legitymację do tego, żeby właśnie załatwiać różne sprawy na 

poziomie państwowym. 

[Jeszcze frankowicze…] 

Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Cmentarz mentalnego monopolu… 

 

GK: – Instytut Jad Waszem [YAD VASHEM] przeprasza za błędy i historyczne 

zniekształcenia w czasie światowego forum holokaustu [WORLD HOLOCAUST 

FORUM2020]. Chodzi o filmy i mapę – pokazane na uroczystości z udziałem przywódców 

niemal pięćdziesięciu państw. 

 

GK: – Najwyższa Izba Kontroli kierowana przez Mariana Banasia wydała kolejny 

krytyczny raport – teraz o górnictwie. A ciąg dalszy nastąpi, bo w kolejce do kontroli czekają 

NBP, MSZ, ministerstwa czy Telewizja Państwowa. 

(Marek Opioła, wiceprezes NIK, były poseł PiS. Tadeusz Dziuba, wiceprezes NIK, były 

poseł PiS) to moment, gdy do wicemarszałka Sejmu wchodzili wiceprezesi Najwyższej Izby 

Kontroli… 

 

GK: – Żaden z 30 Polaków, którzy specjalnym transportem zostali przywiezieni z Wuhan 

do Polski, nie ma objawów infekcji. Trafili na specjalny oddział szpitalny. Są pod opieką, a 

pobrane próbki są badane. Na świecie już ponad 360 osób zmarło w powodu koronawirusa… 

 

GK: – Nie pomogły listy do biskupa i marsze protestacyjne. Ale mieszkańcy Brzezin 

w łódzkiem nie odpuścili i chcą złamać mentalny monopol diecezji. Niektórzy musieli się 

zapożyczać, by pochować bliskich. Gmina wybuduje więc swój cmentarz. 

Anna Czajkowska, mieszkanka Brzezin: – Kolega właśnie stawiał mamie [nagrobek], ale 

mówi 150 [za otwarcie bramy] to jest dużo. To ja sobie taczką – też 150 złotych. 

CENNIK 

• Plac 10 000 zł 

• Wykopanie grobu 2 000 zł 

• Murowanie grobowca 2 400 zł 

• Wynajęcie kaplicy 380 zł 

• Złożenie trumny do grobu 400 zł 

• Ksiądz – nie mniej niż 500 zł 

• Firma pogrzebowa około 4 000 zł 

• Razem 19 680 zł 

Paweł Kłyś, ksiądz, archidiecezja łódzka: – W tej chwili największe koszty, to jest wywóz 

śmieci. 



 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Wizyta francuskiego prezydenta Emmanuela Mocrona i ważne słowa o przyszłej 

współpracy. 

Emmanuel Macron: – Po Brexicie otwiera się nowa epoka. Musimy scalić i zacieśnić 

nasze przymierze, byśmy mogli funkcjonować w niepewnym świecie. 

EM: – Francja nie jest ani anty-rosyjska ani pro-rosyjska. Francja jest pro-europejska. 

Prezydent Francji rozmawiał także z marszałkami Sejmu i Senatu. 

Artur Wróblewski, ekspert do spraw międzynarodowych, Uczelnia Łazarskiego [zwykle to 

jest politolog]: – Relacje były trudne, skomplikowane, ale to z tego powodu, że Francja chciała 

trochę grać w starym stylu. To znaczy, narzucić Polsce swój punkt widzenia, traktować Polskę 

trochę przedmiotowo. […] 

 

Stany Zjednoczone 

13 – 16 lipca konwencja demokratów 

24 – 27 sierpnia konwencja republikanów 

3 listopada wybory prezydenckie 

KASTA – dziś wieczorem… 

 

MA: – W tym miesiącu powstanie Instytut Dziedzictwa Myśli Narodowej imienia Jana 

Dmowskiego i Ignacego Jana Paderewskiego… 

Dyrektorem Instytutu został profesor Jan Żaryn. 

♣ 
2020-02-04 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3034 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Jest podpis prezydenta pod ustawą represyjną… 

„…mówię zarówno o pierwszych ustawach sądowych, jak i ordynacji wyborczej do 

Parlamentu Europejskiego… podobnie było z ustawą o regionalnych izbach 

obrachunkowych, podzieliłem obawy samorządowców…” 

Andrzej Duda, prezydent 

Źródło: „Wprost” 

[…] 

Przemysław Radzik, zastępca rzecznika dyscyplinarnego sędziów sądów powszechnych: – 

Jest to sąd. Dlatego, że trzy Izby powiedziały, że nie jest, to nie jest? A jutro powiedzą trzy Izby, 

że słońce nie świeci. Będzie świeciło? 

Michał Laskowski, rzecznik prasowy Sądu Najwyższego: – To jest bardzo trudna sytuacja, 

sytuacja kryzysowa, bardzo niekomfortowa z punktu widzenia poszczególnych osób, które mają 

jakieś sprawy w sądzie. 

Michał Wawrykiewicz, pełnomocnik sędziego Pawła Juszczyszyna: – Ja nie mam żadnych 

wątpliwości, że pan sędzia Juszczyszyn jutro przyjdzie do pracy. 

Arleta Zalewska: – …Maciej Nowacki zabrał mu [Juszczyszynowi] wszystkie sprawy 

i pozbawił 40% wynagrodzenia miesięcznego… 

Maciej Nawacki, prezes Sądu Rejonowego w Olsztynie, członek Krajowej Rady 

Sądownictwa: – Nie będzie miał dostępu do systemu informatycznego, nie będzie miał dostępu 

do akt sprawy. 

Przemysław Radzik: – Jeżeli wbrew zawieszeniu będzie przychodził do pracy, no, to z całą 

pewnością się będzie kwalifikowało nadal dyscyplinarnie. 

AZ: – …Wczoraj kancelaria Sejmu upubliczniła jedynie statystyki, ilu sędziów, a nie kto 

konkretnie poparł członków nowej upolitycznionej KRS: 

1) Dariusz Drajewicz – przez grupę 25 sędziów 

2) Jarosław Dudzicz – przez grupę 38 sędziów 

3) Grzegorz Furmankiewicz – przez grupę 27 sędziów 

4) Marek Jaskulski – przez grupę 28 sędziów 



5) Joanna Kołodziej-Michałowicz – przez grupę 30 sędziów 

6) Jędrzej Kondek – przez grupę 28 sędziów 

7) Teresa Kurcyusz-Furmanek – przez grupę 2130 obywateli oraz grupę 32 sędziów 

8) Mariusz Lewiński – przez grupę 2160 obywateli 

9) Ewa Łapińska – przez grupę 29 sędziów 

10) Zbigniew Stanisław Łupina – przez grupę 59 sędziów 

11) Leszek Mazur – przez grupę 40 sędziów 

12) Maciej Andrzej Mitera – przez grupę 25 sędziów 

13) Maciej Nawacki – przez grupę 28 sędziów [w tym sam Nawacki się poparł, a 

czterech sędziów wycofało swoje poparcie] 

14) Dagmara Pawełczyk-Woicka – przez grupę 28 sędziów 

15) Robert Pelewicz – przez grupę 28 sędziów 

16) Rafał Puchalski – przez grupę 25 sędziów 

17) Paweł Kazimierz Styrna – przez grupę 26 sędziów 

18) Mariusz Witkowski – przez grupę 31 sędziów 

[Z powyższego wynika – pozycja 7 i 8, jakoby obywatele w wyborach bezpośrednich 

wybierali KRS]. 

 

AW: – Trójpodział władzy, niezależne sądownictwo i wolność jednostki – to jest sens 

Europy. Prezydent Francji mówi tak w Warszawie, a problemy z samorządnością on akurat nie 

ma. Wie, jaki problem ma Polska i jest zaniepokojony. W języku dyplomacji to krzyk. 

Maciej Knapik: – Vive la Pologne! Vive la France! Vive l’Europe! – Takich wzniosłych 

momentów, odniesień do historii i ciepłych słów o Polsce było sporo. Były oklaski na stojąco i 

mocne uczucie – jesteśmy w Europie razem. 

[Dziewczyna, raczej studentka, dla mnie to wszystko dzieci]: – Jesteśmy patriotami, 

mówimy o Polsce, ale jesteśmy też Europejczykami. 

[Druga dziewczyna]: – Chodzi o wartości, a nie tylko o wspólny rynek. 

MK: – I tu Macron wymienia te podstawowe wartości: 

EM: – La libertĕ… 

MK: – Wolność, trójpodział władzy, niezależne sądownictwo i wolność jednostki. To jest 

sens Europy. Ale w tym momencie pojawiają się też gorzkie słowa: 

EM: – Jesteśmy zaniepokojeni waszą reformą sądownictwa, ale Francja nie będzie 

udzielać żadnych lekcji innemu krajowi. My mamy bronić wartości europejskich zapisanych we 

wspólnych traktatach – taka jest nasza odpowiedzialność. 

[Chłopiec]: – Na tyle, na ile mu protokół pozwalał, to zdecydowanie wyraził swoje zdanie 

krytycznie wobec partii rządzącej. 

MK: – Makron mówi do studentów, ludzi młodych: 

EM: – Nie bójcie się! 

MK: – Ten polityk jest niewiele starszy, Unia to całe jego życie. Gdy wchodziliśmy do 

Unii, miał 12 lat i pamięta, że się cieszył. 

[Wiceminister jakiś]: – Pamiętam, jak nosiłem koszulkę: Głosuj na tak. Nie ma o tym 

mowy, żeby wyjść poza Unię Europejską. Uważam, że może nie jest zapoznany w pełni 

z polskimi realiami, z polskim kontekstem. 

MK: – Wierzy jednak, że to prezes i Zbigniew Ziobro robią słusznie, a Macron za to nie 

bardzo wie, co mówi. Tyle że Macron wyraźnie powiedział: To może być koniec wspólnoty. 

EM: – Jeśli na tym wspólnym rynku porzucone zostaną podstawowe wspólne wartości, nic 

już nas nie będzie łączyć i pogrążymy się znów w podziałach. 

[…] 

Między spotkaniami [Macron] musiał jednak wymienić auto – pancerny wan. Maciej 

Knapik, Fakty. 

 

Paweł Płuska: – Na pierwszy rzut oka wygląda imponująco i supernowocześnie. Tą 20-

metrową najwyższą w Europie suwnicą bramową, która byłaby w stanie unieść pięć 

dżambodżetów [Jumbo-Jet] [bardzo kwieciście: i najwyższa w Europie i 5 dżambodżetów], ale 

to mylne wrażenie. Firma EC-3 produkowała elementy do morskich elektrowni wiatrowych i na 



koniec do wiatru wystawiła pracowników. Pracownicy przedsiębiorstwa, w sumie 350 osób 

mają problem z zatrudnieniem gdziekolwiek indziej i to nie dla tego, że nie ma dla nich pracy. 

Po prostu w firmie już został rozwiązany dział kadr. 

Dominik Mrozek, pracownik firmy ST3 Offshore: – Nikt nie chce zatrudnić bez 

świadectwa pracy. Dla innych pracodawców jest to podstawą, żeby naliczyć urlop. 

PP: – ST3 to firma państwowa [znaczy polska] specjalizująca się w budowie stalowych 

fundamentów morskich elektrowni. A politycy nieraz obiecywali budowę takich farm 

wiatrowych na Bałtyku – rozwój eko-technologii. 

Mateusz Morawiecki, premier, fragment expose z 18 listopada 2019 roku: – Kiedyś nie 

było nas stać na rozwijanie źródeł odnawialnych, a teraz nie stać nas na to, żeby ich nie 

rozwijać. 

PP: – Pytanie: jak to możliwe, że przedsiębiorstwo ma kłopoty? Jak nim zarządzano? 

Pytania do ministra gospodarki morskiej. 

Marek Grabarczyk, minister gospodarki morskiej i żeglugi śródlądowej: – Ta produkcja 

ST3 zostanie wznowiona, chociaż prawdopodobnie w innej formie. Natomiast przygotowujemy 

rozwiązanie, które kompleksowo zabezpieczy funkcjonowanie zakładu. 

[…] 

 

AW: – Uwaga rodzice. Dziecko z depresją to poważny problem. [Depresja u każdego to 

poważny problem]. A depresja, to choroba, która może oznaczać śmierć. Liczba takich 

przypadków w Polsce przez 5 lat wzrosła dwukrotnie. I dlatego dziś słychać głośne: Alarm. 

Lekarze i specjaliści apelują do rodziców o czujność i bliskość… 

[Proszę darować ten zapis. – Przyznam się, że nie rozumiem, jak ktoś może mieć depresję 

i że jest taka choroba. Choć patrzę na nią codziennie, od wielu lat. Wydaje się, że jestem 

przypadkiem, bardzo dalekim od depresji, jakby uodpornionym. – Moje myśli, gdy wędrują 

wstecz, nie znajdują chwil szczęścia, za to dużo przeciwnych. Zawsze coś było na granicy 

wytrzymałości, skrajnego upokorzenia, dawno powinno się zawalić. I waliło się – jedno po 

drugim. Znikało to coś, co miało dawać szczęście na lata. Nawet wymyśliłem, że szczęście, to 

brak nieszczęść. W łóżku muszę coś czytać albo wstawać i siadać do komputera, bo zaraz sypią 

się lawiną wspomnienia bardzo nieprzyjemne. W bezsenne noce po raz setny widzę z bliska, 

może w powiększeniu i analizuję szczegóły, szukam, co mogło być inaczej. Dlaczego tak dobrze 

to wszystko pamiętam? Nazwiska się nie zacierają, kolejne dziesięciolecia tkwią. – Nie miałem 

dzieciństwa. Bo czy może mówić o dzieciństwie ktoś, kto w wieku dziewięciu lat stał wśród 

innych twarzą do muru, z podniesionymi wysoko rękami, czując całym sobą ten karabin 

okupanta, który za chwilę wszystko skończy? – To było zarozumiałe wynurzenie. Nie mogło tak 

być. Choćby było]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Prezydent, Andrzej Duda podpisał nowelizację ustaw reformujących wymiar 

sprawiedliwości. – [Oznajmił z wielką radością na twarzy Michał Adamczyk]. 

 

Paweł Mucha, zastępca szefa kancelarii prezydenta: – To jest decyzja przemyślana. To jest 

decyzja, która została podjęta po licznych konsultacjach. Społeczeństwo oczekuje sprawnie 

działającego wymiaru sprawiedliwości, a nie oczekuje sędziów polityków, bo my mówimy o 

tym, żeby w ramach zasady trójpodziału władzy, przy tej ogromnej władzy indywidualnej, którą 

posiada sędzia rozsądzający daną sprawę, nie dopuścić do wikłania sędziów w politykę, 

zaangażowania politycznego. 

 

MA: – Sędzia Paweł Juszczyszyn zawieszony. 

MA: – Telekamery rozdane. Aż siedem statuetek dla Telewizji Polskiej. 

 

MA: – To najgłośniejsze zawieszenie sędziego w ostatnich latach. Paweł Juszczyszyn już 

prawomocnie nie może orzekać – taką uchwałę wydała Izba Dyscyplinarna Sądu Najwyższego. 

[Nie ma możliwości odwołania się zainteresowanego? Ano nie ma]. 

 



MA: – Naczelny Sąd Administracyjny stanął po stronie byłych funkcjonariuszy służby 

bezpieczeństwa… 

 

MA: – 14 lipca w Paryżu dojdzie najprawdopodobniej do spotkania Trójkąta 

Wajmarskiego. Zapowiedź ożywienia współpracy Polski, Dojczlandu i Francji to jeden z 

efektów pierwszej od sześciu lat wizyty francuskiego prezydenta w naszym kraju… 

[A dlaczego nie 11 listopada, też święto państwowe, a będzie jeszcze później. 14 lipca to 

święto narodowe Francji. Jak co roku będzie w Paryżu wielu przywódców światowych, 

a Macron, jako gospodarz uroczystości, nie będzie miał czasu na spotkanie Trójkąta 

Wajmarskiego]. 

 

MA: – Kolejne ataki na Telewizję Polską. 

♣ 
2020-02-05 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2867 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Dalsze funkcjonowanie Izby Dyscyplinarnej jest działaniem przestępczym – mówi 

profesor Strzembosz po tym, jak pod nową ustawą podpisał się Andrzej Duda. Dla rządu ten 

moment to piękny dzień, ale dla prawniczych autorytetów to pierwszy dzień autorytaryzmu. 

Unia na to patrzy i żąda wyjaśnień. 

Jakub Sobieniowski: – Prezydent nie nawiązał wprost do swojego własnego podpisu, 

w tym dzisiejszym przemówieniu padło tylko to ogólne stwierdzenie: 

Andrzej Duda, prezydent: – Trzeba mądrze dokończyć reformę wymiaru sprawiedliwości. 

JS: – Andrzej Duda podpisał ustawę w zaciszu gabinetu, bez takiej oprawy medialnej, jaka 

się zdarzała przy podpisach, którymi prezydent chciał się pochwalić. Teraz nie… 

„…analizujemy ostateczny tekst przyjętej ustawy pod względem zgodności 

z prawem UE i nadal będziemy uważnie śledzić rozwój wydarzeń. Komisja nie 

zawaha się sięgnąć po odpowiednie środki, jeśli będzie to konieczne…” 

Źródło: Komisja Europejska 

[I tak już piąty rok – sięganie po odpowiednie środki okazuje się nie być konieczne]. 

[…] 

 

AW: – Sędzia Juszczyszyn gotowy do pracy, choć wczoraj usłyszał, że nie ma takiego 

prawa. Kiedy przychodzi do sądu, od kolegów dostaje wsparcie, bo od prezesa sądu dostał karę i 

mniejszą pensję. Sędziowie nie mogą bać się władzy – na tym polega trójpodział władzy… 

 

AW: – Wybory prezydenckie będą 10 maja. Druga tura, jeśli będzie trzeba, dwa tygodnie 

później. Marszałek sejmu ogłasza daty i oficjalnie ogłasza kampanię. 

Paweł Płuska: – To już początek kampanii, oficjalnej, a nie zwykłych spotkań z 

potencjalnymi wyborcami. Tych sześciu osób, które już zadeklarowały chęć udziału w 

wyborach: 

Andrzej Duda. Małgorzata Kidawa-Błońska. Szymon Holownia. Robert Biedroń. 

Władysław Kosiniak-Kamysz. Krzysztof Bosak. 

[…] 

[Komentarze zbyteczne. Czy ta piątka stająca naprzeciwko Andrzeja Dudy, jest 

przytomna? Nie wie, co robi? Jest niemożliwe, aby ci, co parę miesięcy temu oddali głos na PiS, 

a było ich niemal 44%, nagle zagłosowali na kandydata nie z PiS-u. Przecież już na starcie 

oddają zwycięstwo urzędującemu prezydentowi. Każdy z opozycyjnych kandydatów zachowuje 

się tak, jakby nie dostrzegał pozostałych kandydatów. Ugrupowania nie próbują się dogadać, 

aby był jeden kandydat opozycji. Przecież do podziału będzie około 50% głosów, wszyscy z 

opozycji dostaną po około 10% głosów i Duda wygra w pierwszej turze – lepszych wyborów nie 

mógł sobie wymarzyć]. 

 



AW: – Wirusa nie ma. Wszyscy są zdrowi. Polacy, którzy po powrocie z Chin trafili do 

izolatek, odetchnęli z ulgą, ale do domów jeszcze nie wrócili. Kwarantanna we Wrocławiu trwa, 

a w Chinach trwa epidemia… 

 

AW: – Najpierw strajk ostrzegawczy, potem manifestacja w Warszawie. W polskiej grupie 

górniczej miarka się przebrała, nie tylko na hałdach. Górnicy mają dość. Chcą podwyżek i 

zatrzymania nadjeżdżających zza granicy wagonów z węglem… 

Kopalnie grupy górniczej wstrzymają wydobycie, na razie na dwie godziny, to 17 lutego. 

25 luty przeprowadzenie referendum strajkowego wśród załóg i 28 luty duża manifestacja w 

Warszawie… 

W polskich kopalniach pracuje ponad 83 tysiące górników… 

 

AW: – Donald Tramp w centrum uwagi. Wygłosił orędzie o stanie państwa, ale nie to 

uwagę przykuło najbardziej. Prezydent nie podał ręki przewodniczącej Izby Reprezentantów, za 

to ona podarła później kartki z jego przemówieniem… [Jak dzieci]. 

 

AW: – Samolot złamany na trzy części. Na lotnisku w Stambule na szczęście nikt nie 

zginął… Boeing 737 tureckich linii lotniczych Pegaz Airline w czasie lądowania w deszczu 

wpadł w poślizg i zjechał z pasa. W samolocie, który leciał z Izmiru było 177 osób, 52 osoby 

zostały przewiezione do szpitali. Większość zdołała się ewakuować, do kilku z nich wciąż 

próbują się dostać… 

 

AW: – ABBA wraca na scenę po prawie 40 latach… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

[O terminie wyborów już wiemy]. 

 

Czy będzie nowy podatek od mięsa w całej Unii? 

 

W górach sypnęło śniegiem. 

 

Sondaż prezydencki 2020 – I tura 

Źródło: IBRIS 11-12 stycznia, N.1100 

Andrzej Duda – 41,7% 

Małgorzata Kidawa-Błońska – 26,3% 

Robert Biedroń – 7,7% 

Szymon Hołownia – 6,3% 

Władysław Kosiniak-Kamysz – 5,2% 

Krzysztof Bosak – 4,5% 

Niezdecydowani – 8,2% 

 

II tura 

Andrzej Duda – 50,09% 

Małgorzata Kidawa-Błońska – 49,91% 

 

Jan Korab, Maria Ruman: – Niniejszy podatek wywoła skok cen: wołowiny o 20 złotych 

za kilogram, wieprzowiny o 15, a drobiu o 7 złotych za kilogram – wylicza Forbes. Takiego 

skutku spodziewają się europosłowie z frakcji socjalistów i zielonych, którzy w Parlamencie 

Europejskim zorganizowali spotkanie: 

Sylwia Spurek, europosłanka, grupa postępowego sojuszu socjalistów i demokratów: – 

Produkcja żywności pochodzenia zwierzęcego stanowi zagrożenie dla klimatu, przyczynę 

poważnych chorób ludzi, przyczynę cierpienia i mordowania zwierząt. Czas z tym skończyć. 

Olga Kikou, organizacja Compassion in World Farminig: – Pierwszy krok to zniesienie 

dotacji dla rolnictwa przemysłowego i nałożenie podatków na niezdrową żywność produkowaną 

niehumanitarnie. 



Witold Choiński, związek polskie mięso: – Produkcja zwierzęca to zaledwie 4% w 

produkcji gazów cieplarnianych. Nie możemy sobie pozwolić na to, żeby mniejszość, w tym 

przypadku wegańska czy inna narzucała nam, żeby tego mięsa nie jeść. 

JK: – W Polsce, jak i w innych społeczeństwach wegetarianizm to około 1%. Podatek 

może uderzyć nie tylko w polskich producentów wieprzowiny, liderów na rynku europejskim, 

ale przede wszystkim w konsumentów. Podatek może doprowadzić do ruiny produkcji mięsa w 

Europie… 

[Ano już próbuję jeść mniej mięsa. Do obiadu pół kotleta mielonego mi wystarcza, 

w zamian zupy z fasoli, soczewicy, z cebuli, z buraków, a i placki ziemniaczane. Ze śniadaniami 

i kolacjami jest gorzej, bo czym posmarować chleb? Wszystkie sery są pochodzenia 

zwierzęcego]. 

 

DH: – W czasach pokoju mają wspierać lokalne społeczności, jak pokazały minione 

miesiące, wywiązują się wzorowo. Terytorialsi szybko zyskali zaufanie innych służb. Właśnie 

podpisano ważne porozumienia pomiędzy wojskami obrony terytorialnej, a policją i strażą 

pożarną… 

 

Maciej Sawicki, Robert Krawczyk: – Senat rozpoczął dziś zaplanowane na 3 dni 

posiedzenie: 

Borusewicz: – Nie ma, proszę państwa, telewizji publicznej. 

 

Wpływy z abonamentu dla mediów publicznych: 

Kraj: Kwota: Liczba mieszkańców 

Dojczland 33 mld zł 83 mln 

Wielka Brytania 18 mld zł 66 mln 

Francja 16 mld zł 66 mln 

Polska 2 mld zł 38 mld 

MS: – Jednym z tematów sprawa rekompensaty za utracony abonament dla TVP i 

Polskiego Radia. Rekompensata to blisko 2 miliardy złotych do podziału między: dla telewizji, 

radia i rozgłośni regionalnych. W Europie media publiczne mogą liczyć na znacznie większe 

wsparcie abonamentowe, co pokazuje powyższa tabela. Senatorowie opozycji twierdzą, że taka 

pomoc może być zakwestionowana przez Komisję Europejską, Ministerstwo kultury jest innego 

zdania: 

Paweł Lewandowski, ministerstwo kultury i dziedzictwa narodowego: – W naszej ocenie 

nie jest to złamanie zasad pomocy publicznej. 

MS: – Przedstawiciel resortu kultury przypomniał senatorom, że w ramach procedowanej 

ustawy, finansowana jest tylko i wyłącznie misja publiczna. A misja publiczna to takie zadania, 

które nie są realizowane przez podmioty komercyjne, czyli na przykład teatr telewizji 

[powtórzono „Chorego z urojenia” Moliera nagranego w 2002 roku i nic więcej]. Czy 

wiadomości sportowe… to wszystko bardzo kosztowne transmisje, kiedyś dostępne tylko za 

dodatkową opłatą… 

MS: – Senatorowie opozycji nie przyjmują też do wiadomości argumentów o rosnącej 

oglądalności kanałów Telewizji Polskiej. Zamiast merytorycznej debaty o finansowaniu mediów 

publicznych, polityczny atak na dziennikarzy i władze Telewizji Polskiej. Senatorom opozycji 

nie podoba się to, że dziennikarze TVP informują o oskarżeniach pod adresem marszałka senatu. 

Kurski: – To tak, jakbyśmy w sprawie pana marszałka Grodzkiego mieli albo nie mówić o 

podejrzeniach korupcji albo zacząć chwalić korupcję. Przecież to też jest modne. 

MS: – Wicemarszałek senatu, Bogdan Borusewicz, takie działania nazywa nagonką 

polityczną. 

Kurski: – Pan marszałek Grodzki sam podkreślał, że jest trzecią osobą w państwie i 

telewizja publiczna nie może nie informować tylko dla tego, że ktoś sobie tego nie życzy. 

MS: – To polityczny atak na media, które zadają niewygodne pytania politykom opozycji i 

ujawniają niekorzystne dla nich fakty. Komentuje publicysta „Sieci”: 



Michał Karnowski: – To posiedzenie było jednym z elementów tej operacji – niszczenia 

telewizji publicznej, którą kieruje prezes TVP, Jacek Kurski, bo jest zbyt groźna, bo jest stacją 

zbyt przyciągającą Polaków, bo jest stacją, która daje za dużo wolności. 

MS: – Bogdan Borusewicz w swoich atakach na dziennikarzy TVP był, delikatnie 

mówiąc, mało precyzyjny: 

Borusewicz: – Ta dyskusja była pokazywana przez tą telewizję kierowaną przez pana 

z napisem Nowa Targowica. Ten napis był wyświetlany na senatorach. 

Kurski: – Pan marszałek powinien pokazać ten pasek. 

Borusewicz: – Co? 

Kurski: – Powinien pan zaprezentować ten pasek. 

Borusewicz: – Oczywiście. 

Kurski: – To poproszę. 

Borusewicz: – Nie widział pan? 

Kurski: – Nie. 

Borusewicz: – Niech pan ściągnie z TVP-INFO. 

Kurski: – Niech pan ściągnie, jeżeli zadaje pan pytanie. 

Borusewicz: – Tak? To poproszę o przerwę. 

MS: – Bogdan Borusewicz po przerwie przygotował wydruk z treścią inną niż cytowana 

przez niego. 

Borusewicz: – [Pokazuje zdjęcie ekranu]. Mam nadzieję, że telewizja to pokaże. 

Kurski: – oczywiście że pokażemy. 

[Na zdjęciu czerwony pasek z treścią: SENAT POD DYKTANDO ZAGRANICY – 

WSPÓŁCZESNA TARGOWICA? 

Kurski: – Jak państwo widzą, pasek brzmi: senat pod dyktando zagranicy, myślnik, 

współczesna targowica, znak zapytania. Krótko mówiąc, znak zapytania na tym pasku odnosił 

się do dyskusji, której zapewne jedni senatorowie oskarżali drugich senatorów o to, że 

podejmowana przez nich działalność nosi znamiona targowicy. Krótko mówiąc dziękuję, panie 

senatorze, że pan dostarczył dowodu na własną nieprawdomówność. 

MS: – Wicemarszałek Borusewicz nie ustawał jednak w atakach na: 

Borusewicz: – Panie prezesie, ja się zapytam, tak bardzo grzecznie: Czy jeżeli ktoś by 

napisał, że Jacek Kurski jest odpowiedzialny za morderstwo na Pawle Adamowiczu i zamieścił 

tam na końcu znak zapytania, czy pan miałby jakieś obiekcje czy nie? 

Kurski: – Powiem panu, że stało się gorzej. Bez znaku zapytania. Takie rzeczy 

formułowano i pan należał do jednych z tych, którzy na to przyzwalali. 

MS: – Po fali krytyki, zarzutów i ataków w czasie dzisiejszej dyskusji w Senacie, Bogdan 

Borusewicz potrafił jednak dostrzec jakiś pozytyw w pracy jednak TVP: 

Borusewicz: – Po tej dyskusji w Senacie na komisji jedna rzecz była pozytywna: trzy albo 

czterokrotnie w telewizji publicznej była pokazywana ta dyskusja, oczywiście nie wszystkie, 

akurat ta, o której zacytowałem, ale, ale to była jakaś informacja. 

MS: – Po prostu TVP i nic więcej, panie marszałku. Maciej Sawicki. Wiadomości. 

[Ja jednak mam niedosyt wiadomości. Skąd się wzięła cała dyskusja? Coś tak błysnęło, że 

Senat proceduje nad ustawą o konieczności dofinansowania z budżetu państwa Telewizji 

Polskiej i stąd były obawy, że Komisja Europejska może nie uznać takiego wsparcia. Może się 

mylę, nie pamiętam, czyżby w ferworze obietnic wyborczych Kaczyński zlikwidował 

abonament? I teraz TVP jest bez pieniędzy? Tyle naobiecywał, że pogubiłem się]. 

♣ 
2020-02-06 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2620 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Są granice niezawisłości – mówi szef nowej Krajowej Rady Sądownictwa i to nowy punt 

widzenia. Sędzia Juszczyszyn jest niezawisły i ma teraz mniejszą pensję, zablokowany komputer 

i prokuraturę krajową na karku. 

Jakub Sobieniowski: – To najmniejszy z kłopotów Pawła Juszczyszyna, sędziego 

Rzeczpospolitej…  



 

AW: – Kto popierał panią sędzię z nowej KRS? Gazeta wyborcza ujawnia tajną listę, a na 

niej 32 podpisy. Połowa z nich to prezesi i wiceprezesi sądów mianowani przez ministra Ziobrę. 

To zaledwie jedna z piętnastu tajnych list, które już dawno powinny być jawne, bo prawomocnie 

orzekł administracyjny sąd. 

Maciej Knapik: – Gazeta Wyborcza dotarła do jednej z 15 list poparcia…  

Lista poparcia sędzi Teresy Kurcjusz-Furmanik: 

Szczepan Prax, sędzia NSA, wydział IV WSA w Gliwicach 

Tadeusz Michalik, sędzia NSA, Wydział IV WSA w Gliwicach 

Wiesław Morys, sędzia NSA, Wydział Ogólno-administracyjny NSA w Warszawie 

Renata Siudyka, sędzia WSA, Wydział IV WSA w Gliwicach 

Beata Kozloka, sędzia WSA, Wydział IV WSA w Gliwicach 

Jolanta Jagoda-Michalik, Sędzia SR w Chorzowie, III Wydział Rodzinny i 

Nieletnich SR w Chorzowie 

Edyta Żarkiewicz, sędzia WSA, IV Wydział WSA w Gliwicach 

Marzanna Sałuda, sędzia WSA, IV Wydział WSA w Gliwicach 

Marcin Kulikowski, sędzia SR w Tarnowskich Górach, prezes SR w Tarnowskich 

Górach 

Artur Żurawik, sędzia WSA, Wydział II WSA w Gliwicach 

Bożena Miliczek-Ciszewska, sędzia WSA, Wydział IV WSA w Gliwicach 

Źródło: Gazeta Wyborcza 

MK: – Szesnaście nazwisk, czyli połowa, to prezesi i wiceprezesi mianowani przez 

ministra Ziobrę na przełomie 2017 i 2018 roku w trakcie słynnej wymiany kierowniczej w całym 

kraju. Wśród nich sędzia Cichocki znany z afery hejterskiej oraz Witold Mazur, brat szefa nowej 

KRS, Leszka Mazura… 

 

AW: – Donald Tramp wygrał z impiczmentem. Demokraci chcieli odsunąć go od władzy, 

ale głosowanie w Senacie zapewniło mu święty spokój. Prawie, wszyscy republikanie stali 

murem za Trampem. Jeden się wyłamał… 

 

AW: – Nie żyje Kerk Daglas (Kirk Douglas), miał 103 lata. 1016 – 2020. 

 

AW: – Zima jak marzenie, przynajmniej na Podhalu. Śniegu jest po pas… 

Tomasz Wasilewski, TVN meteo: – Pogoda się będzie często zmieniać. To znaczy, ten 

śnieg będzie padać, znikać i znowu padać. Będzie się ocieplać. Tych zmian w ciągu 

nadchodzących dni, a nawet tygodni to będzie pewnie kilkanaście. 

Maciej Mazur: – Czyli lepiej nie czekać, bo lepiej może nie być. 

Tomasz Wasilewski, dalszy ciąg: – Po 15 lutego olbrzymie ocieplenie i to na tyle duże, że 

to może być wiosenna temperatura znowu przekraczająca 10 stopni. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

W Polsce nie ma koronawirusa, ale w całym kraju atakuje wirus grypy, który również jest 

groźny dla zdrowia, a nawet życia. 

 

Kampania prezydencka wystartowała. Wybory 10 maja. 

 

W Parlamencie Europejskim odbędzie się kolejna debata o praworządności w Polsce. To 

dobra informacja dla europosłów Koalicji Europejskiej, Wiosna, którzy trzy tygodnie temu 

przegłosowali rezolucję skierowaną przeciwko naszemu państwu. Dzisiaj po raz kolejny 

marszałek senatu, Tomasz Grodzki, opowiedział się za uzależnieniem od wstrzymania funduszy 

unijnych przestrzegania praworządności… 

 

Premier Mateusz Morawiecki laureatem nagrody człowiek wolności 2019. Wyróżnienie co 

roku nadaje tygodnik „Sieci” … 

 



Generał [Jarosław] Mika ponownie dowódcą generalnym Rozwoju Sił Zbrojnych… 

 

Próba wprowadzenia chaosu w sądownictwie powstrzymana… 

 

Warszawa będzie w lipcu tego roku gospodarzem trzeciej międzynarodowej konferencji 

ministerialnej na rzecz wolności religijnej – to Polsko–Amerykańska inicjatywa. Poinformował 

o tym minister Czaputowicz po rozmowach z szefem amerykańskiej dyplomacji, Mike 

Pompeo… 

♣ 
2020-02-07 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2535 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Sędziowie z Olsztyna stają murem za swoim kolegą, piszą uchwałę, a w niej wytykają 

upolitycznieni sądów i apelują o przestrzeganie Konstytucji. Nominowanego przez Zbigniewa 

Ziobrę prezesa sądu proszą, aby ten Juszczyszynowi pozwolił pracować. Ale prezes bierze karki 

z uchwałą i ostentacyjnie je drze. Ten gest mówi więcej niż cały tom nowych paragrafów… 

AW: – Profesor z Orderem Orła Białego, to symbol zasad. Ale za dobrej zmiany zasadą 

jest taki symbol podważać. Zbigniew Ziobro zwraca profesorowi Strzemboszowi uwagę. Ale to 

na reformy Ziobry Unia zwróciła uwagę… 

 

AW: – Odchodzi legenda, zostaje muzyka. [Ale nie padło nazwisko. Widocznie 

powinienem rozpoznawać]. 

 

AW: – W kampanii prezydenckiej nie wszystko może dobrze wyglądać. A zdjęcia 

pomocnicze mogą nie być pomocne. 

Jerzy Stępień, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Prezydent nigdy się tego nie 

wstydził, no, tym razem jakby daje do zrozumienia, że nie jest to chyba powód do chwały. 

Karczewski: – Ja zupełnie nie wiem, były zdjęcia, nie było. Było na pewno złożenie 

ślubowania. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Wiosna: – Na tym polega problem. Prezydent 

Andrzej Duda najwidoczniej w sprawie pana Piotrowicza i pani Pawłowicz wstydzi się. 

Z drugiej strony wiemy, że ta decyzja pewnie była mu narzucona, bo nie jest samodzielnym 

prezydentem. Tylko pamiętajmy, że zdjęcia czy nagrania wideo z Belwederu czy z pałacu 

prezydenckiego, nie są własnością pana prezydenta. One są własnością publiczną. 

Arleta Zaleska: – W odpowiedzi przesłanej dziennikarzom „konkret”: 

Kancelaria prezydenta: 

„(…) wykonane podczas uroczystości nagranie audiowizualne oraz zdjęcia mają 

charakter pomocniczy, służą jedynie do celów wewnętrznych (…)”. 

„(…) nie podlegają udostępnieniu w trybie i na zasadach ustawy o dostępie do 

informacji publicznej, jako materiały robocze, które podlegają wyłączeniu z 

szerokiego zakresu przedmiotowego informacji publicznej (…)”. 

AZ: – Zwyciężyła taktyka, że mniej kosztowna dla wizerunku prezydenta w kampanii niż 

dyskusja o tym, że zdjęć nie opublikowano niż ich ujawnienie. 

Marek Tatała, forum obywatelskiego rozwoju: – Wybór do Trybunału Konstytucyjnego 

osoby, która była członkiem egzekutywy PZPR, była związana z tamtym ustrojem, jest bardzo 

kontrowersyjne. Zbliża się kampania wyborcza, takie obrazki mogą stawiać Andrzeja Dudę w 

niekorzystnym świetle. 

 

AW: – Rodzice już mają zarzuty, dziecko walczy o życie… 

AW: – W grudniu bił na alarm. W lutym zmarł. Nie żyje chiński lekarz, który próbował 

ostrzec świat przed tajemniczym wirusem… Władze oskarżyły go wówczas o sianie paniki… 

 

AW: – Wstrząs w kopalni Rudna w Polkowicach. Nie żyje jeden górnik, czterech jest 

rannych… 



 

AW: – 300 tysięcy złotych dla byłego ministranta – tak orzekł dziś sąd. Pieniądze mają 

wypłacić Kuria Bydgoska i Kuria Wrocławska… 

 

AW: – Cukrowa bomba – to hasło powinno państwa wystraszyć. I dobrze, 55 kilogramów 

cukru rocznie, to o wiele za dużo. Cukier może prowadzić także do raka. Dlatego rząd 

wprowadza cukrowy podatek… 

Czterdzieści lat temu przeciętny Polak zjadał 5 kilogramów rocznie [ale wtedy staliśmy 

wiele godzin w kolejkach za cukrem – wolałem nie jeść cukru niż stać]. Specjalny podatek ma 

obowiązywać od kwietnia. Marek Nowicki, Fakty. 

 

AW: – Nie żyje Romuald Piwko, współtwórca „Budki suflera” … 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Odszedł Romuald Piwko. [podobno Lipko]. Wielka strata i wielki żal… 

 

Opozycja blokuje wypłatę trzynastej emerytury. 

 

Kulisy skandalicznej zbrodni makabrycznego wyroku. 

 

Premier w Brukseli rozmawiał o przyszłej perspektywie finansowej z przewodniczącą 

Komisji Europejskiej i szefem Rady Europejskiej. Polska ma konkretne propozycje. 

W przyszłym unijnym budżecie zabraknie składki Wielkiej Brytanii. 

Polska wraz z 16 innymi tworzy tak zwaną grupę spójności. To kraje, które sprzeciwiają 

się ograniczeniu wydatków na zmniejszanie różnic między najbogatszymi a słabszymi. 

Trzeba szukać nowych dochodów do unijne kasy. Dodatkowe pieniądze mogłyby 

pochodzić od wpłaty od opakowań plastikowych w zależności od dochodu na mieszkańca. 

Opłata od międzynarodowych korporacji za dostęp do jednolitego rynku. A także klimatyczny 

podatek graniczny. 

Podatek od towarów wyprodukowanych w krajach, gdzie nie ma tak ostrej polityki 

klimatycznej jak w Unii/ 

 

Ustawa o finansach i emeryturach wraca do Sejmu – tak zdecydowali senatorowie 

opozycji, którzy z ustawy wykreślili źródła finansowania tak zwanego „Jarkowego” … 

♣ 
2020-02-08 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2535 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Polska reforma sądownictwa odbywa się pry użyciu łomu – tak mówi wiceprzewodnicząca 

Komisji Europejskiej i dodaje: rządowi nie chodzi o dyscyplinowanie czarnych 

owieczek, to nalot dywanowy na sędziów. Vĕra Jourová ostrzega, że Unia może wspierać 

finansowo tylko kraje z niezależnym sądownictwem… 

Vĕra Jourová 

To nie jest już żadna konkretna interwencja przeciwko pojedynczym czarnym 

owcom, jaką znajdą również inne państwa członkowskie Unii Europejskiej, lecz 

bombowy nalot dywanowy. To już nie reforma, lecz zagłada/ Dlatego zastrzegamy 

sobie wszelkie prawne możliwości i analizujemy obecnie szczegółowo tę nową 

ustawę, 

[…] 

Borys Budka, KS KO, PO: – To, co robi rząd Prawa i Sprawiedliwości, jeśli chodzi o tę 

wojnę z Unią Europejską, to jest zdrada polskiej racji stanu. 

[Tyle, to by i Schetyna powiedział. A miało być inaczej. Panie Budka, oczekujemy działań 

konkretnych i skutecznych]. 



Pod Trybunałem Konstytucyjnym protestowali zwolennicy popierający działania rządu, 

skupieni w klubach Gazety Polskiej: „Tu jest Polska, nie Bruksela!” 

 

PM: – Pierwszy weekend kampanii wyborczej kandydaci opozycji proszą o wsparcie 

podpisami i obiecują, że zrobią wszystko, by odbudować w Polsce wspólnotę godności, z której 

nikt nie powinien się czuć wykluczony. Mówią, że w kraju zrobiło się duszno i konieczna jest 

zmiana. 

[Powyższe trzeba kilka razy przeczytać i nie znaleźć odpowiedzi, dlaczego jest ich aż 

siedmiu, skoro potrzebna jest zmiana? To, co porobiło się w kraju, nie znajduje słów do opisu. 

Przecież nie rozwiąże sprawy inne nazwisko prezydenta, tak jak nic nie osiągnął Senat. 

Zwłaszcza że niektórzy powinni zapaść się pod ziemię ze wstydu: Kosiniak-Kamysz wraz ze 

Schetyną są autorami największej przegranej w trzydziestoleciu. Robert Biedroń jest kłamcą 

i karierowiczem, któremu zachciało się zostać prezydentem. Powołał Wiosnę, zawiódł nadzieje 

wielu członków Wiosny i szybko zajął mandat w Parlamencie Europejskim, mimo że się 

zastrzegał, że tego nie zrobi. Tego mu mało? Niedawno był prezydentem Słupska. Teraz chce 

zostać prezydentem Polski? Pani Kidawa-Błońska nadal prezentuje tyko swoją kobiecość. 

Prawie codziennie widzimy ją i co ma do powiedzenia? Jestem jedynym lekarstwem na 

problemy Polski – tylko zróbcie mnie prezydentem. Naprzeciwko Kaczyńskiego trzeba postawić 

wysokiej klasy gracza politycznego, z wieloma wygranymi w życiorysie. Teraz już żadne 

standardowe środki nie uleczą Polski, są niewystarczające. Potrzebny jest Józef Piłsudski. 

Mówię to całkiem poważnie]. 

Robert Biedroń: – Jeśli się, państwo podpiszecie, to wybierzecie państwo cywilizację 

godności, wybierzecie nowoczesne państwo dobrobytu. Europejską, świecką, równą Polskę.  

Jeśli się nie podpiszecie, to z dużym prawdopodobieństwem będzie tak, jak było albo tak jak 

jest. 

[Biedroń to cywilizacja godności – zupełnie nie wiadomo, na czym zasadzona. 

Pamiętajmy, żąda on w tej chwili pięćset podpisów, bo tyle mu potrzeba, aby zaistniał, a już 

używa tak wielkich słów. Jego zwolennicy trzymają deski z napisem: #NOWA ENERGIA – 

skąd ci ludzie wezmą nową energię?] 

Paweł Płuska: – Ten wątek znamy. Dziś pojawiał się w wielu wystąpieniach. 

Małgorzata Kidawa-Błońska: – Totalna opozycja teraz, to nie jest dobre rozwiązanie. 

[kropka, brak słowa uzasadnienia. Więc co? Przyszły prezydent będzie współpracował z 

Kaczyńskim?] 

MKB: – Musimy myśleć o przyszłości, musimy myśleć o tym, co przed nami. Musimy 

wyznaczać sobie cele i plany, ale jednego nie możemy robić – nie możemy się odwracać i nie 

możemy się cofać nawet o pół kroku. [Co za pustosłowie. A co tak znamiennego PO ostatnio 

zrobiła, że nie możemy się cofnąć o pół kroku? Możemy się cofnąć o całe dekady, bo nic 

znakomitego nie zaprzepaścimy]. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta: – Jednym z największych problemów naszego 

kraju jest nieuzasadniony podział. Jest zupełnie nieuzasadniony spór. Jest to, że przez 30 lat 

wybudowaliśmy dom, ale coraz trudniej wielu z nas jest w nim mieszkać. [I to jest ten 

nieuzasadniony spór? Staniemy się wszyscy katolikami i wstąpimy do PiS?] 

MKB: – Teraz w tym naszym polskim domu jest duchota i stęchlizna. [Lepiej już proszę, 

nic nie mówić]. 

 

Czterech Polaków ewakuowanych z Chin wysiadło na Okęciu z tego brazylijskiego 

wojskowego samolotu. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Przed nami gigantyczne inwestycje drogowe. Rusza program budowy stu obwodnic. 

 

Żądamy, nie prosimy, żądamy dokończenia reformy wymiaru sprawiedliwości… 

 

Trzecie miejsce Kamila Stocha w konkursie w Willingen… 

 



Prezydent Andrzej Duda będzie mógł zablokować absolutnie wszystkie reformy rządu. [A 

dotychczas nie mógł zablokować? Mógł. Może zmienia obóz rządzenia na opozycję?] 

Druga tura wyborów będzie bardzo wyrównana. 

Sondaż prezydencki 2020 – I tura: 

Andrzej Duda – 41,7% 

Małgorzata Kidawa-Błońska – 26,3% 

Robert Biedroń – 7,7% 

Szymon Hołownia – 6,3% 

Władysław Kosiniak-Kamysz – 5,2% 

Krzysztof Bosak – 4.6% 

II tura 

Andrzej Duda 50,09% 

MKB – 49,91% 

 

KASTA – BASTA!  

♣ 
2020-02-09 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2535 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

To będzie gorąca noc dla fanów kina. Kto dostanie Oscara… 

 

Uwaga – do Polski zbliża się niszczycielski cyklon, który szaleje teraz nad Wyspami 

Brytyjskimi, dlatego LOT odwołał dzisiejsze połącznia z Londynem… 

 

Sędziowie z Olsztyna i z wielu miejsc w Polsce – wsparcie dla odsuniętego od orzekania 

sędziego Pawła Juszczyszyna… 

29 ofiar szaleńca… 

 

Chamstwo i agresja na drodze… 

 

Samolot pod czerwoną gwiazdą został wyprodukowany za oceanem B25 Mitchel, 

bombowiec średniego zasięgu z lat 40-ych. 862 – takie maszyny Amerykanie przekazali w 

czasie wojny Związkowi Radzieckiemu. Las pod Wieluniem skrywał tę historię przez 75 lat. 

 

[Butelki plastikowe i mnisi buddyjscy…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Straszenie rzekomym Polexitem nie działa. Najnowszy sondaż w tej sprawie jest 

jednoznaczny. 

Czy Polsce grozi Polexit? 

Nie – 80,7% 

Tak – 16,6% 

Nie mam zadania – 2,6% 

 

[Polsce nie grozi Polexit, bo to by znaczyło, że większość Polaków chce opuścić Unię 

Europejską – tak jak zadecydowali Brytyjczycy o sobie. Polsce grozi coś znacznie gorszego – 

„Pol-removal” – Polsce grozi usunięcie Polski ze Wspólnoty Europejskiej. Dokonać tego mogą 

pozostali członkowie Unii Europejskiej nie pytając Polski o zdanie. Polski rząd regularnie łamie 

wszystkie po kolei postanowienia akcesyjne, których Polska przyrzekła przestrzegać, wstępując 

do Unii Europejskiej. Telewizja Polska oponowana przez Prawo i Sprawiedliwość już trzeci rok 

nie powiedziała pozytywnego słowa o Unii Europejskiej, zawsze wypowiada się wrogo o Unii 

Europejskiej, której przecież jesteśmy częścią. Tym są karmieni Polacy. Prawo i Sprawiedliwość 

już posunęło się tak daleko, że ustawą zabroniło polskim sędziom powoływać się na przepisy 

Unii Europejskiej, na wyroki Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. To świadczy, że 



polski rząd robi wszystko, aby Polska była na obrzeżu Unii Europejskiej. Teraz sondaż należy 

przeprowadzać regularnie wśród przywódców państw członkowskich Unii Europejskiej. Sądzę, 

że już dziś można stwierdzić w ciemno, że jest kilku przywódców, którzy są zwolennikami 

pozbycia się Polski – głównego hamulcowego Unii Europejskiej. Gdy stan osiągnie 14:13 

przeciwko Polsce nastąpi „Pol-removal” O tym należy Polaków zawiadomić. 

Wielkie mocarstwa świata, zwłaszcza Stany Zjednoczone czy Rosja, są żywotnie 

zainteresowane niedopuszczeniem do umacniania się Unii Europejskiej, która jest największym 

ich przeciwnikiem gospodarczym i politycznym, pod względem ilości ludności oraz wartości 

gospodarki już w tej chwili Unia Europejska jest większa od Stanów Zjednoczonych lub Rosji. 

Korzystne jest, że istnieje bardzo duża konkurencja między Stanami Zjednoczonymi i Rosją. 

Toteż Stany Zjednoczone muszą okazywać Unii Europejskiej duże zainteresowanie gospodarcze 

i polityczne. Ale po cichu knują przeciwko Unii Europejskiej, próbując kupić niektórych jej 

członków. Opuszczenie Unii Europejskiej przez Wielką Brytanię oczywiście uczyniło Unię 

mniejszą liczebnie i słabszą gospodarczo, ale czy mniejszą od Rosji czy USA? Nie sądzę. Stany 

Zjednoczone nie kryły swojego zadowolenia z Bexitu. Rosja prowadzi skuteczny dialog z 

Węgrami, obiecując pomoc w budowie elektrowni atomowej. Stany Zjednoczone stawiają na 

Polskę i liczą, że Polska będzie osłabiała Unię. Sprzedają nam samoloty, sprzedają nam gaz. To, 

co się dzieje obecnie w Polsce, ma silne uzasadnienie i podbudowę w polityce Stanów 

Zjednoczonych. 

Przywódcy europejscy tworzący Radę Unii Europejskiej są wybierani co cztery, pięć lat w 

swoich krajach na następną kadencję. Jak by na to nie patrzeć, ta stała zmienność składu Rady 

spowodowanej rotacją członków Rady jest to duża słabość Unii Europejskiej. Stany 

Zjednoczone i Rosja mają swoich prezydentów – Unia Europejska nie ma prezydenta. 

O wszystkim musi zadecydować 27 osób. Putin przechodzi rzekomo demokratycznie na kolejne 

dziesięciolecia w Rosji. Podobny stan osiągnął Orban na Węgrzech. Najlepiej urządził się 

Kaczyński w Polsce. On jest stałym przywódcą partii rządzącej. Kaczyński nie musi być 

wybierany przez naród. Jarosławowi Kaczyńskiemu wystarcza, że Prawo i Sprawiedliwość 

zdobędzie większość w kolejnym Sejmie. 

Różnice między Zachodnią Europą a Wschodnią Europą są wyraźne. Zachód od niemal 

osiemdziesięciu lat rządził się sam i to z powodzeniem. Nie można się będzie dziwić, gdy 

Zachód bez wielkiego wysiłku powróci do swojej poprzedniej formuły. Świadczą o tym próby 

utworzenia Europy dwóch prędkości. Zachodowi niepotrzebne jest rozbijackie polskie 

trójmorze. Zachodowi niepotrzebna jest 17-osobowa rozbijacka grupa „przyjaciół spójności”. 

Zbliża się konieczność ostatecznych rozwiązań dla Unii Europejskiej i otrzęsienie się ze swych 

przeciwników w swym gronie. „Pol-removal” jest całkiem realny. Zachodowi nie jest potrzebny 

Jarosław Kaczyński ani Polska ukształtowana zupełnie na wzór nieeuropejski przez Jarosława 

Kaczyńskiego. Nowotwór wymaga radykalnych cięć. Chciałbym, jak prawie wszyscy Polacy, 

żeby wydarzenia potoczyły się w sposób korzystny dla Polski i aby Polska nadal jako członek 

Unii Europejskiej święciła tryumfy Unii Europejskiej przez kolejne dziesięciolecia]. 

♣ 
2020-02-10 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2699 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

[Ale kto?] … rozbija bank i zgarnia europejskie Oscary. To historyczna decyzja 

Amerykańskiej Akademii Filmowej. 

Marcin Wrona: – To filmowa koreańska inwazja na Hollywood. 

Bong Joun-ho, reżyser filmu „Parasite”: – Po odebraniu nagrody za najlepsze filmy 

międzynarodowe myślałem, że to koniec na dziś, że można się relaksować. 

[…] 

Marcin Wrona: – Oby za rok polskich elementów było jeszcze więcej. 

 

GK: – Nie żyją 52-letnia kobieta i jej 15-letnia córka. Kolejne dwie osoby są ranne. Silny 

wiatr zerwał dach wypożyczalni sprzętu narciarskiego w Bukowinie Tatrzańskiej. 



Meteorologowie ostrzegają przed niebezpiecznym wiatrem, w ostatnich dniach dawał się we 

znaki w Zachodniej Europie. 

[…] 

 

GK: – Paweł Juszczyszyn nie będzie już sądził w Olsztyńskim Sądzie Okręgowym. Jego 

sprawy przejmą inni sędziowie. [Są tacy?] Ale kolegium Sądu Okręgowego podziela uchwałę 

trzech Izb Sądu Najwyższego, a sprawę prezesa Nawackiego, który widowiskowo podarł projekt 

sędziowskiej uchwały, kieruje do Sądu Dyscyplinarnego. [Którego?] 

GK: – Olsztyński Sąd Okręgowy, czyli nadrzędny wobec Rejonowego, czyli tego, 

w którym w piątek prezes Nawacki demonstracyjnie podarł sędziowską uchwałę. Sprawa trafi 

do rzecznika dyscyplinarnego. [Który jak zwykle nic nie zrobi – myślę o Schabie]. […] 

GK: – Ale w podartej uchwale oprócz wsparcia dla Juszczyszna jest też wezwanie do 

poszanowanie prawa europejskiego. A zatem PiS rękami Nawackiego wysyła też sygnał do 

Brukseli: 

Maciej Sokołowski, tvn24 bis, Bruksela: – Komisarz Vĕra Jourová krytykuje polskie 

reformy. I takich opinii pojawi się jutro więcej. Parlament Europejski po raz kolejny będzie 

debatował o polskiej praworządności, wzywając Komisję do bardziej zdecydowanych działań. 

Bruksela jeszcze w tym miesiącu może rozpocząć kolejną procedurę przeciwko Polsce. A do 

czwartku Unijny Trybunał będzie czekał na polskie wyjaśnienia, będzie decydował o 

zawieszeniu Izby Dyscyplinarnej [Sądu Najwyższego]. Zignorowanie takiej decyzji może polski 

rząd dużo kosztować. 

GK: – Komisarz Vĕra Jourová –  

(…) bombowy nalot dywanowy. To już nie reforma, lecz zagłada (…) 

(…) Przedsiębiorcy proszą nas usilnie, by nie ustępować. Chcą robić interesy, lecz 

do tego potrzebują bezpieczeństwa prawnego, niezależnego sądownictwa (…) 

Źródło: Der Spiegiel 

GK: – W odpowiedzi dowiedziała się, że to 

Beata Mazurek 

Kolejny bezczelny atak KE na suwerenność Polski. Vĕra Jourová podczas wizyty w 

Polsce stwierdziła, że organizacja wymiaru sprawiedliwości jest wewnętrzną sprawą 

państw członkowskich UE. Obłuda, insynuacje i kłamstwa tak można podsumować 

jej wywiad. Znamienne, że dojczlandzkim medium. 

[…] 

 

[Po wielu zapisach zaczynam rozumieć Unię Europejską. Unia Europejska najskuteczniej 

posklejała rynki swoich członków w jeden wspólny rynek handlowy. To dało wielką siłę 

gospodarczą Unii Europejskiej w systemie gospodarki światowej. 

Likwidacja granic nie wymagała wielu decyzji i zachodu. Europejczycy i biznes państw 

Unii z wielką ochotą zadeptali granice między państwami. To wiele korzyści rodzimemu 

biznesowi przynosi możliwość oferowania swoich produktów bez żadnych ceł od Finlandii po 

Portugalię, od Holandii po Rumunię. Szkoci obawiają się dużego zmniejszenia rynku zbytu 

swojej whisky. 

Mimo bardzo dużego nacisku i starań, w zbyt małym stopniu doprowadzono do wspólnej 

waluty euro. Jedne państwa członkowskie były przyjmowane do strefy euro z wielką 

starannością, niektóre, jak Polska, widzą wielki sens i spryt w pozostawaniu poza strefą euro. 

Tego wszystkiego wystarczyło jednak, aby organizm gospodarczy Unii prosperował 

całkiem nieźle i teraz dba się bardzo, aby ten organizm gospodarczy miał się dobrze. 

Myślę, że nawet różnice polityczne między Unią a jej członkami, choć bardzo drastyczne, 

jak kłopoty z Polską, schodzą na drugi plan wobec nadrzędności siły gospodarki Unii 

Europejskiej – to ta siła gospodarcza jest najważniejsza. 

Sprawa obronności ukształtowała się w swój historyczny sposób. Wojska Stanów 

Zjednoczonych od końca wojny pozostają w Europie i wywierają swój znamienny wpływ na 

równowagę militarną między tak zwanym Wschodem a Zachodem. Sojusz Atlantycki NATO 

skupia armie członkowskie. 



Do tego wszystkiego jest sfera Europejczyków, w rzeczywistości poszatkowana między 

różne polityki państw członkowskich. Europejczycy mają Parlament Unii Europejskiej, tu muszą 

wyładowywać swoje frustracje, szukać pomocy w Komisji Europejskiej i u jej komisarzy. 

Komisja Europejska i jej komisarze na bieżąco rozwiązują problemy Europejczyków. Sprawy 

Europejczyków zajmują trzecie miejsce wobec nadrzędności siły gospodarczej Unii Europejskiej 

oraz po wielkiej polityce NATO. 

Tak patrząc na Unię Europejską, nigdy nie dojdzie do żadnego „exitu”. Że taka Polska czy 

Węgry wierzgają? Niech wierzgają, ale gdzie trzeba, liczą się z Unią Europejską, muszą się 

liczyć. Kaczyński czy Orban nie będą wiecznie, tam też są wybory. Teraz już raczej bez 

wyraźnej potrzeby zostaną przyjęte do Unii dalsze państewka. Jeżeli w tej formie Rada Europy 

przeprowadzi Unię przez kolejne dziesięciolecie, przywódcy europejscy zdadzą egzamin. Unia 

Europejska musi dojrzewać przez szereg dziesięcioleci]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI -  

Miesięcznica w archikatedrze świętego Jana w Warszawie. 

♣ 
2020-02-11 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2609 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To była obita deskami naczepa tira, blaszany dach był zamocowany zaledwie 5 

centymetrowymi wkrętami. Wyrwany przez silny wiatr zabił na miejscu 52-letnią kobietę i jej 

córkę. Samorządy zaczynają kontrolę samowolek… 

 

GK: – Byli politycy PiS mogli okraść PCK na kwotę 3 milionów złotych… 

 

GK: – 3 tysiące złotych grzywny ma zapłacić Roman Giertych, który stanął dziś przed 

Izbą Dyscyplinarną… 

 

GK: – Tak ostrej opinii, tak wielu zasłużonych prawników partia władzy nie może 

lekceważyć. Jej politycy mogą tylko twierdzić, że to nic ważnego. „Trybunał Konstytucyjny 

praktycznie został zlikwidowany – pisze w liście 22 byłych prezesów i sędziów Trybunału… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Czy można obrażać urzędującego prezydenta podczas uroczystości państwowych i czy 

kandydatka na prezydenta powinna dziękować sprawcom za wulgarne okrzyki? 

 

EL: – CBA opublikowało materiały ze śledztwa dotyczącego willi Kwaśniewskich… 

 

Andrzej Duda, prezydent: – Obchodzimy stulecie odzyskania przez Polskę niepodległości. 

 

Król discopolo na wielkim ekranie. 

 

EL: – CBA przecina wszelkie spekulacje. Biuro udostępniło materiały ze śledztwa 

dotyczącego willi Kwaśniewskich w Kazimierzu Dolnym. 

…fikcyjnym właścicielem była osoba na papierze, a realnym właścicielem byli właśnie 

Aleksander i Jolanta Kwaśniewscy, więc burzy się teoria byłego agenta Tomka, czyli Tomasza 

Kaczmarka… 

 

EL: – To była samowola budowlana mówią służby, a prokuratura wszczyna śledztwo, by 

ustalić winnych w Bukowinie Tatrzańskiej… 

 

[Po raz kolejny o wydarzeniach w Pucku z udziałem prezydenta, Andrzeja Dudy. Za 

każdym razem dodany niewielki fragment wydarzeń…] 



♣ 
2020-02-12 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2599 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Miało być inaczej niż zwykle, szybko, spokojnie i bez awantur. Stanowisko rządu 

odczytała Beata Szydło, ale w debacie o praworządności w Polsce padły mocne słowa i 

argumenty – o niszczeniu systemu prawnego i represjonowaniu sędziów. Komisja Europejska 

chce dialogu, ale też przestrzegania traktatów. 

Maciej Knapik: – Europosłance z Dojczlandu trudno wymówić nazwisko Juszczyszyn. To 

nie znaczy, że europosłowie nie wiedzą, co się w Polsce dzieje. Wiedzą i znają sprawę sędziego 

Juszczyszyna, Izby Dyscyplinarnej czy ustawy represyjnej. Do Polskich sędziów po płynęły 

słowa wsparcia: 

Roberta Metsola, Europejska Partia Ludowa: – Ich poświęcenie złożonej przysiędze 

sędziowskiej to przykład prawdziwej polskiej odwagi, którą podziwia cały świat. 

Ramona Strugarlu, Odnówmy Europę: – Wyrażamy solidarność z wszystkimi, którzy 

w ramach systemu sądowego bronią swojej niezależności. 

MK: – Debata po raz kolejny na temat polskiego wymiaru sprawiedliwości trwała ponad 

półtorej godziny. Wypowiedziało się ponad 30 osób, ale oprócz polityków PiS tylko 4 osoby z 

sali nie krytykowały jednoznacznie PiS, w tym kataloński separatysta; PiS otrzymało jasne 

poparcie od członka faszyzującej dojczlandzkiej partii AFD. Reszta wyrażała otwartą krytykę i 

działo się to mimo tego, że PiS ograniczało swoje przemówienia. Głos zabrało tylko 5 

europosłów PiS. Chodziło o to, by debatę wygasić, co się nie udało. 

Konstantinos Arvanitis, Zjednoczona Lewica Europejska-Nordycka Zielona Lewica: – Są 

tu różne grupy polityczne: Partia Ludowa, Socjaliści czy Zieloni. Nie możemy wszyscy się 

mylić. 

Esteban González Pons, Europejska Partia Ludowa: – Co to za sprawiedliwość, która 

represjonuje samych sędziów? 

Terry Reintke, Grupa Zielonych/Wolne Przymierze Europejskie: – Zdobycie większości 

nie znaczy, że możecie łamać praworządność. 

MK: – Wyraźnie widać, że europosłowie PiS są na forum europejskim zupełnie 

wyizolowani. Co więcej, powtarzane w kółko tezy jakoby PiS naśladowało rozwiązania 

europejskie, tutaj tylko wywołują sprzeciw i irytację… 

 

GK: – …a nie wystarczyły od kilkunastu lat, od kiedy CBA zaczęło podsłuchiwać nawet 

Jolantę Kwaśniewską. Ci szefowie służb, także zaprzyjaźnieni i to blisko od co najmniej 13 lat, 

są przekonani, że para prezydencka miała ten dom i to ukrywała, tylko tego nie udowodnili. Nie 

było aktu oskarżenia, nie było procesu, nawet przesłuchania Aleksandra Kwaśniewskiego… 

„…dlaczego CBA zataja fakt, że oskarżony przez was właściciel domu Marek 

Michałowski został uniewinniony prawomocnym wyrokiem sądu, a własność domu 

nie budzi wątpliwości i zostało to potwierdzone w dalszych postępowaniach?...” 

Źródło: Oświadczenie Jolanty i Aleksandra Kwaśniewskich 

 

GK: – Studia dzięki bionicznej protezie. 

 

GK: – Sąd nie zgodził się na umorzenie i nakazał prokuraturze kontynuowanie śledztwa w 

sprawie wieszania zdjęć europosłów Platformy na szubienicach podczas manifestacji 

narodowców. Prokurator przekonywał wcześniej, że to nawiązanie do historycznych wydarzeń 

pokazanych na obrazie polskiego artysty… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Opozycji nie udało się zablokować trzynastej emerytury i renty. Zgodnie z obietnicą PiS 

seniorzy dostaną pieniądze w kwietniu. 

 

EL: – PiS zagwarantowało pieniądze na trzynastą emeryturę, której wypłaty chciała 

zablokować opozycja. 



 

EL: – CBA zatrzymało przestępców, którzy wyprowadzili z Polski 9 miliardów złotych. 

Pieniądze te pochodziły z niezapłaconych w Polsce podatków. 

 

EL: – Zenek na wielkim ekranie już od piątku. 

 

EL: – Trzynasta emerytura będzie wypłacona seniorom jeszcze przed świętami. Sejmowa 

komisja odrzuciła poprawki opozycji, które uniemożliwiły finansowanie dodatkowego 

świadczenia. Dziś ministerstwo rodziny podjęło także decyzję o tegoroczną waloryzację rent 

i emerytur. 

 

EL: – Sukces agencji CBA i 18 zatrzymanych z różnych krajów, w tym z Polski, 

Wietnamu i Chin. CBA rozbiło grupę przestępczą, która wyprowadziła z Polski co najmniej 8,5 

miliarda złotych. 

 

EL: – Hołd dla premiera Jana Olszewskiego. 

Macierewicz: – Premier Olszewski przejdzie do historii nie tylko dlatego, że utworzył 

pierwszy rząd pochodzący z wolnych wyborów, ale także dlatego, że zaczął realizować wraz z 

swym rządem niepodległościową politykę Polski. 

 

EL: – Zakopiańska prokuratura przedstawiła zarzut inwestorowi wypożyczalni narciarskiej 

w Bukowinie Tatrzańskiej… 

 

EL: – Debata o polskiej praworządności w Parlamencie Europejskim. 

 

EL: – Samolot a prawo do adopcji dzieci. 

 

EL: – Rodzina, przyjaciele i znajomi pożegnali dziś w Lublinie Romualda Lipko (1950 – 

2020) [Więc nie Piwko – jak podawała Danuta Holecka?] 

 

EL: – 63% Polaków uznaje wyższość prawa krajowego. Ponad 31% pytanych uważają, że 

ważniejsze powinno być prawo unijne. 78% twierdzi, że ważniejsza jest konstytucja niż prawo 

unijne. 

 

EL: – Chorwacki Trybunał Konstytucyjny orzekł, że pary homoseksualne mogą 

adoptować dzieci z tamtejszych domów dziecka. 

 

EL: – Osoby, które obrażały prezydenta podczas uroczystości państwowych, nie były 

przypadkowe. Wyzwiska, wulgaryzmy i oszczerstwa mają bronić kandydatkę na prezydenta, 

Małgorzatę Kidawę-Błońską. 

Małgorzata Kidawa-Błońska pokazała nam swoją prawdziwą twarz… 

[Powtarzanie obraźliwych słów przez TVP jest również obrażaniem prezydenta]. 

 

EL: – Setki stron dokumentów i godziny nagrań z podsłuchów – CBA opublikował 

dokumenty dotyczące willi w Kazimierzu Dolnym. Śledczy nie mają wątpliwości, że 

faktycznymi właścicielami nieruchomości byli Jolanta i Aleksander Kwaśniewscy. 

[A jeżeli byli właścicielami, to co? Są przestępcami? Można ich szykanować z tego 

powodu? To wprawdzie były, ale też prezydent Polski, którego imię podlega ochronie, jak 

prezydenta Andrzeja Dudy]. 

 

EL: – Alarm! Seksafera w stołecznym ratuszu. To w programie ALARM o 21:10 w 

jedynce. 

♣ 
2020-02-13 czwartek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2599 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Za 2 godziny w Sejmie rozpocznie się debata nad odwołaniem Mariusza Kamińskiego, 

szefa MSW i koordynatora służb specjalnych… 

[I po co ta zabawa dorosłych ludzi? Mariusz zostanie]. 

 

GK: – Nikt nie będzie nam meblował wymiaru sprawiedliwości – w takim tonie jest 

odpowiedź rządu dla unijnego Trybunału Sprawiedliwości w sprawie Izby Dyscyplinarnej Sądu 

Najwyższego. Zbigniew Ziobro przybrał kurs mocno konfrontacyjny, co przestało się podobać 

koalicjantowi, Jarosławowi Gowinowi… 

 

GK: – Inwazja bakterii. 

 

GK: – Premier Mateusz Morawiecki chce pojechać 10-go do Katynia i Smoleńska. 

Rozmowy z Rosjanami trwają… 

 

GK: – Polityczny spór o 2 miliardy złotych. Prezes PSL widzi to tak: Zamiast na 

propagandę i hejt państwowych mediów przeznaczmy je na onkologię. Opozycja odrzuciła już 

w Senacie ustawę przyznającą gigantyczne dotacje mediom państwowym. Ale PiS chce 

ponownie przegłosować ustawę w Sejmie… 

 

GK: – Gdyby wierzyć naukowcom i ich ostrzeżenia to trzeba by zrezygnować z używania 

suszarek do rąk. Suszarki są pokryte kilkakrotnie większą ilością bakterii niż papierowe 

ręczniki… 

 

GK: – Tak naprawdę to i tak długo wstrzymywali się z reakcją. Ale teraz Krajowa Rada 

Notarialna mówi: Dość! Notariusz, to musi brzmieć dumnie, ale język naszej polityki sprowadził 

rolę wykształconego i uznanego prawnika do roli długopisu. Stąd oficjalny protest. 

Andrzej Duda, wypowiedź z 7 lutego 2015 roku: – Prezydent notariusz rządu? [O 

prezydencie Komorowskim]. Szanowni państwo, ja takiej prezydenturze mówię: Nie! 

Notariusze apelują o poskromienie języków i tłumaczą, że mówienie o polityku – notariusz 

– jest krzywdzące dla instytucji notariatu i polskich notariuszy. 

Sprowadzanie roli notariusza do bezmyślnego podpisywania dokumentów jest po prostu 

nieprawdziwe. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Są chwile, miejsca, w których czynić tego po prostu nie wolno. Weterani apelują do 

kandydatów na prezydenta, by potępić skandaliczne zachowania podczas ważnych uroczystości. 

[Na przykład buczenie PiS podczas uroczystości na Powązkach. Tym razem w Pucku ktoś się 

niegodnie zachował. Ale kto to był? Czy został wylegitymowany? Nie? A może była to 

produkcja TVP? Dokładnie w chwili nagrywania przez TVP ktoś z pośród demonstrantów, ktoś 

raz za to dosadnie krzyknął oburzające słowa. Nie powtórzył. Nie musiał. Zniknął. 

Demonstranci pozostali. Teraz już trzeci dzień TVP pała oburzeniem, cytuje po raz któryś 

obrażające za każdym razem prezydenta słowa]. 

 

MA: – Walka o trzynastą emeryturę dla seniorów. 

 

MA: – Disco-czar, kultowa dyskoteka, w której powstał film „Zenek”. 

 

MA: – Jeszcze dziś Sejm ma zdecydować, czy seniorzy będą co roku dostawali dodatkową 

trzynastą emeryturę. Posłowie PiS zapowiadają, że w wieczornym głosowaniu odrzucą 

poprawkę Senatu, która blokuje finansowanie tak zwanego Jarkowego… 

 

MA: – Wyrównanie unijnych dopłat dla rolników to priorytet dla komisarza, Janusza 

Wojciechowskiego. [Priorytet ustalony przez TVP]. 



Wysokość dopłat dla rolników UE: 

1000 zł/ha dostają: Polacy, Hiszpanie, Szwedzi. 

1300 zł/ha dostają: Francuzi i Dojcze. 

1500 zł/ha dostają: Cypryjczycy, Italianie, Belgowie. 

1720 zł/ha dostają Holendrzy. 

2150 zł/ha dostają Grecy. 

2580 zł/ha dostają Maltańczycy. 

[Wyrównanie będzie ciekawym procesem]. 

 

MA: – Raport CBA jest manipulacją i przedstawia argumenty jednej strony – tak 

w specjalnym oświadczeniu Aleksander i Jolanta Kwaśniewscy odnoszą się do ocenionych przez 

CBA materiałów ze śledztwa w sprawie willi w Kazimierzu Dolnym. Ale dokumenty wyraźnie 

wskazują, że prawdziwymi właścicielami willi byli właśnie Aleksander i Jolanta Kwaśniewscy. 

[I co z tego?] 

…Śledztwo w sprawie majątku Kwaśniewskich przedłużono do trzeciego czerwca… 

 

MA: – Gospodarzem największej i najważniejszej na świecie konferencji poświęconej 

polityce miejskiej w 2022 roku będą Katowice, a to oznacza, że 11-te kolejne forum po raz 

pierwszy w historii zostanie zorganizowane w Europie Środkowo-Wschodniej… 

 

MA: – Przeciwko skandalicznemu i wulgarnemu atakowi na prezydenta protestują 

zarówno sami Kaszubi, jak i weterani – proszą, by potępiać takie zachowania. A my nie wiemy, 

czy ten apel trafi do kandydatki Platformy Obywatelskiej na prezydenta, Małgorzaty Kidawy-

Błońskiej, bo wciąż nie usłyszeliśmy od niej nawet przeprosin za to, że dziękowała bojówce 

KOD-u. 

Maciej Sawicki: – [Tu cytat okrzyku, którego jednak nie powtórzę, ani nie zapiszę]. 

… 

[Kolejny raz cytat tego okrzyku. Jeżeli w wulgarnym słowie jedną literę zastąpiono 

gwiazdką, to słowo jest nadal czytelne]. 

… 

[Kolejny raz cytat tego okrzyku i zdjęcia Małgorzaty Kidawy-Błońskiej]. 

MKB: – Polityk musi być odważny i wiedzieć, że ludzie różnie reagują… 

[Po raz kolejny dosłowny cytat wulgarnego okrzyku]. 

Maciej Sawicki, Wiadomości. 

 

MA: – Opozycja wraca do strategii straszenia Polaków Polexitem… 

 

MA: – Mamy polski zespół i polskiego kierowcę w jednym z najbardziej prestiżowych 

serii wyścigowych. Chodzi oczywiście o Roberta Kubicę, który będzie startował w barwach 

Orlen Team Art. (kierowca testowy Alfa Romeo Racing Orlen). W serii wyścigowej dtm 

(najbardziej popularna seria wyścigów na świecie). Wyścigi odbędą się w połowie marca… 

♣ 
2020-02-14 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2557 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Koordynator służb specjalnych i szef MSW, Mariusz Kamiński, zostaje… 

To odarło z prywatności ludzi podsłuchiwanych, nieskazanych, nawet nieoficjalnie 

podejrzewanych. To telefoniczny fragment rozmowy sprzed 13 lat: 

- Mamo jak się robi sos pomidorowy z koncentratu? 

- A do czego chcesz zrobić? 

- Do klusek. 

Źródło: abagov.pl 

Prywatność nie polityków nie była przeszkodą. Materiały zawierają daty, imiona, 

nazwiska, numery telefonów. Mariusz Kamiński wczoraj dbał bardziej: 



MK w Sejmie: – Senator Stanisław Gie i senator Stanisław Ka… 

 

Przyznano 2 miliardy złotych TVP… 

 

GK: – Walentynkowy taniec w słusznej sprawie. 

 

GK: – Trzy godziny temu kancelaria sejmu opublikowała listy poparcia do nowej KRS. 

Te, które od dwóch lat ukrywała, mimo wyroku Naczelnego Sądu Administracyjnego 

nakazującego publikację ich. 

Radomir Wit z Sejmu, tvn24: – Okazuje się, że były zastępca Zbigniewa Ziobry [nie 

zrozumiałem] sędziego, Macieja Mitery. Zresztą jego nazwisko pojawia się też na innej liście. 

Przypomnę, Łukasz Piebiak, zrezygnował ze swego stanowiska wiceministra sprawiedliwości po 

wybuchu afery hejterskiej. Zresztą nazwisk, które pojawiają się w kontekście tejże afery, na 

listach poparcia jest więcej. Ale to nie koniec, bo jest też lista poparcia sędziego Macieja 

Nawackiego – tutaj wątpliwości co do liczby podpisów, część powinna zostać wykreślona, bo 

sędzie [raczej sędzine, jeśli to ma być rodzaj męski to sędziowie] podpisały i wycofały swoje 

poparcie na piśmie. Sędzia tego nie zrobił, gdyby to zrobił, zabrakłoby mu wymaganej liczby 

podpisów, a to oznacza – twierdzą politycy opozycji – kwestionować wybór nowej KRS… 

[W TVN pokazano pobieżnie kilka list i to nie w całości. Opiszę jedną z nich: 

 

Wykaz sędziów popierających zgłoszenie kandydatury Pana/Pani* 

Jarosława Dudzicza sędziego Sądu Rejonowego 

w Słubicach na członka Krajowej Rady Sądownictwa 

 

L.p. Imię (imiona) i nazwisko Miejsce służbowe 

(oznaczenie sądu, w 

którym orzeka 

sędzia wraz z 

adresem siedziby) 

Numer 

ewidencyjny 

PESEL 

Podpis 

     

Wszystkie wpisy są odręczne. PESEL jest przysłonięty. 

Ja najchętniej zobaczyłbym listę poparcia sędziego, który podobno zebrał ponad dwa 

tysiące podpisów – w wyborach: 

Patrz: 2020-02-04 - Mariusz Lewiński – przez grupę 2160 obywateli]. 

 

GK – 

Magda Łucjan: – Mają za sobą lata nauki i ciężkiej pracy. Teraz dobrowolnie rezygnują ze 

swojej zawodowej pozycji: 

Joanna Hetnarowicz-Sikora, sędzia Sądu Rejonowego w Słupsku: – Nie jako wyraz 

kapitulacji przed ustawą, która łamie sędziom kręgosłupy, ale wyraz mojego sprzeciwu. 

Monika Maćkowiak, sędzia Sądu Rejonowego w Bydgoszczy: – Ja jestem dzisiaj głęboko 

przekonana, że moja decyzja nie mogła być inna. Rozważałam ją wielokrotnie. 

MŁ: – Sędzia Monika Maćkowiak z Sądu Rejonowego w Bydgoszczy zrezygnowała 

z funkcji wiceprezesa. A sędzia Joanna Hetnarowicz-Sikora z Sądu Rejonowego w Słupsku 

zrezygnowała z funkcji koordynatora do spraw współpracy międzynarodowej i praw człowieka 

przy Sądzie Okręgowym. Obie na znak protestu przeciwko ustawie represyjnej. 

[Ale czy zrezygnowały w ogóle z pracy sędziego?] 

MŁ: – Pierwszy taką symboliczną decyzję podjął sędzia Sądu Najwyższego, Stanisław 

Zabłocki, człowiek-legenda w środowisku sędziowskim. Wczoraj na znak protestu przeszedł w 

stan spoczynku. 

[Życzeniem Ziobry było, aby cały Sąd Najwyższy przeszedł w stan spoczynku, nawet 

oferowano im wysokie wynagrodzenia]. 

MŁ: – Dziś podobne decyzje zapadają w całej Polsce. 

Swój sprzeciw wobec ustawy okazali sędziowie Sądu Rejonowego w Kościanie, którzy 

opublikowali zdjęcie z informacją: „Dziś sędziowie – jutro ty”. 



To już Kraków, gdzie sędziowie przyjęli uchwały o niszczeniu polskiego wymiaru 

sprawiedliwości… 

Magda Łucjan, Fakty. 

 

GK: – Kampania wyborcza rozpędza się, a sztaby kandydatów odsłaniają karty… 

[Małgorzata Kidawa-Błońska, jeśli będzie tak zakłamana, jak jej zdjęcie wyborcze, to ja 

dziękuję. W pierwszej chwili pomyślałem: Sofia Loren, tyle że w okularach. Przecież nawet 30 

lat temu MKB tak nie wyglądała. Jeśli jest ona tak mało krytyczna, to straciła mój głos]. 

 

GK: – Ten rekord, to dzwonek alarmowy dla świata i dowód, jak szybko postępuje efekt 

cieplarniany. Na Antarktydzie zanotowano najwyższą temperaturę w historii pomiarów: 

20,75℃ 

To powoduje nieodwracalne skutki nie tylko dla tego kontynentu… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Więcej pieniędzy na leczenie nowotworów. Narodowa strategia onkologiczna 

zainicjowana przez prezydenta ma podnieść jakość i skuteczność opieki onkologicznej… 

 

DH: – Pierwszy w historii budżet państwa bez deficytu. Uchwalenie planu finansowego, w 

którym wydatki wynoszą tyle samo, co dochody – głosowali jedynie posłowie PiS. Politycy 

opozycji głosowali przeciw… 

Za – 231. Przeciw – 217. Wstrzymało się – 1. 

Minister – Historyczna chwila – można by powiedzieć. 

[Tak historia Polski zaczyna się od PiS]. 

Wydatki: 435 mld zł [w tym 2 miliardy złotych na TVP]. Dochody: 435 mld zł. 

Waloryzacja emerytur i rent w 2020 roku: 

Obecna wysokość emerytury brutto: 1200 zł. Kwota waloryzacji: 70 zł. 

1500 zł. – 70 zł. 2000 zł. – 71,2 zł. 2500 zł. – 89 zł. 3000 zł. – 106,8 zł. 

…Sejm wprowadził natomiast opłatę [nie podatek?] od słodkich napojów i od tak zwanych 

małpek, czyli małych [100 g?] z mocnym alkoholem. Damian Diaz, Wiadomości. 

 

DH: – Będzie więcej pieniędzy na onkologię. Do 2030 roku państwo przeznaczy na 

narodową strategię onkologiczną dodatkowe 5 miliardów złotych. Inicjatorem narodowej 

strategii onkologicznej jest prezydent, Andrzej Duda. 

[Bo państwo wolało dać już dziś aż 2 miliardy złotych na propagandę TVP. A 5 miliardów 

złotych na onkologię będzie w niewiadomych latach w ciągu 10 lat. Czy PiS będzie nadal 

rządziło?] 

[TVP dostało z budżetu państwa 2 miliardy złotych na roczną produkcję. 

[2 000 000 000 złotych na 366 dni. 5 464 480,87 złotych, to jest ponad 5 milionów złotych 

za jeden dzień takiej propagandowej produkcji TVP płacimy my wszyscy]. 

 

DH: – Prace nad rozbudową elektrowni w Ostrołęce wstrzymane… 

 

W ciekawy sposób przybliżyła historię naszych bohaterów gra planszowa pod nazwą 

„Polskie państwo podziemne”. 

Paweł Skubisz, doktor, historyk, IPN: – Zainteresowanie, jakie nastąpiło po 

opublikowaniu tej gry we wrześniu, przerosło nasze najszczersze oczekiwania… 

Mateusz Szpytma, doktor, wiceprezes IPN: – Armia Krajowa, która oddała tak wiele krwi, 

walcząc z Dojczami, była niszczona potem przez Związek Sowiecki. 

♣ 
2020-02-15 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2402 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 



Zgoda motywem przewodnim, kobiety na pierwszym froncie – Andrzej Duda na 

konwencji w Warszawie oficjalnie inaugurował bój o reelekcję… 

Nieoficjalnie start ogłosił dziś były europoseł, Mirosław Piotrowski, od lat kojarzony 

z środowiskiem ojca Tadeusza Rydzyka. 

 

Marek Nowicki –  

Rafał Smykowski, ojciec Moniki: – Ja też chcę złożyć podziękowanie dla Sejmu 

w sprawie tych pieniędzy dla Telewizji. Też jestem taki wzruszony właśnie dlatego, co się stało. 

Jestem w szpitalu, Monika jest w śpiączce, oczywiście nie ma dla niej pieniędzy, nie ma na dobę 

30 tysięcy… 

MN: – Ta historia poruszyła tysiące internautów, między innymi doktora Michała Zębalę: 

Michał Zębala, doktor habilitowany, kardiochirurg, Śląskie Centrum Chorób Serca: - 

Każdego, kto widział pana Rafała, dotknęło to, o czym on mówił i w jaki sposób on mówił. 

Mnie w szczególności jako rodzica, jako lekarza prawdziwość tej sytuacji zatrważa. On ma 

rację, bo pieniędzy w systemie brakuje, będzie brakować… 

MN: – Wie o tym doskonale Kajetan Gawarecki, który też zareagował na wydarzenie 

w Sejmie. Pan Kajetan jako pielęgniarz towarzyszył wielu ciężko chorym w podróży za granicę. 

Zbierają fundusze i wyjeżdżają. 

Kajetan Gawarecki, pielęgniarz: – Jest wielu pacjentów, którzy szukają leczenia za granicą 

i uzyskują, nawet za bardzo bliską granicę. Różne. Onkologiczne, kardiologiczne. My mamy 

duże możliwości leczenia w kraju. 

MN: – No, ale nie ma wystarczających środków. Nasz redakcyjny kolega, Rafał 

Poniatowski od trzech lat walczy z czerniakiem w czwartym stadium. W Polsce nie dostał 

skutecznego leczenia z powodu braku pieniędzy. 

Rafał Poniatowski, dziennikarz TVN24: – Poza Polską immunoterapia to są dwa 

połączone leki, ponieważ działają o wiele lepiej niż każdy z tych leków osobno w Polsce jest to 

albo jeden, albo drugi lek. Tylko i wyłącznie taka możliwość istnieje. Powód prosty – brak 

pieniędzy. 

MN: – W tej sytuacji zrozumiałe emocje pacjentów i lekarzy wzbudza tak wniosek 

opozycji, aby przeznaczyć dwa dodatkowe miliardy złotych na walkę z rakiem… 

… to jest wyzwanie tak dla opozycji, jak i rządzących. Marek Nowicki, Fakty. 

 

DR: – Murarz pilnie poszukiwany. Rynek pracy szuka fachowców… 

 

DR: – Piotr Żyła 7 lat czekał na kolejne pucharowe zwycięstwo i dziś to mu się udało… 

 

DR: – We Francji zmarł pierwszy pacjent na koronawirusa… 

DR: – Odkrywka w Złoczewie jest zielonym światłem od rządu, Ma dostarczać węgiel 

brunatny do elektrowni Bełchatów, uznanej za największego truciciela w Europie… 

Złoczów ma dostać koncesję na 38 lat… Inwestycja w Złoczewie ma kosztować 17 

miliardów złotych… 

 

Brakuje: robotnicy budowlani, murarze i tynkarze, kierowcy autobusów, lekarze, 

pielęgniarki i położne, opiekunowie osoby starszej lub niepełnosprawnej, piekarze, 

pracownicy do spraw rachunkowości i księgowości, fryzjerzy. 

Źródło: „Barometr zawodów 2020”. Wojewódzki Urząd Pracy w Krakowie 

Tylko ekonomistów jest w Polsce zbyt wielu. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Piotr Żyła wygrał zawody pucharu świata w austriackim… 

 

MA: – Prezydent Andrzej Duda, który ubiega się o reelekcję, rozpoczął swoją kampanię 

wyborczą. – Zwykłe codzienne sprawy ludzi są dla mnie najważniejsze… 

 



MA: – Rozpoczynamy wielką strategię onkologiczną. To program na lata, niezwykle 

ważny dla Polaków i musi zostać zrealizowany. Rekordowo wysokie nakłady na całą służbę 

zdrowia są już faktem… 

 

MA: – Orlen znów może normalnie transportować z litewskiej rafinerii na Łotwę 

i wreszcie uruchomiono połącznie kolejowe. Wcześniej tory zdemontowali po tym, jak polski 

Orlen kupił zakład w Możejkach… 

 

MA: – Andrzej Duda liderem kolejnego sondażu, na 85 dni przed wyborami 

prezydenckimi… 

 

MA: – Pierwsza ofiara koronawirusa w Europie. W Chinach rośnie liczba zachorowań… 

 

MA: – Ważna deklaracja ogromnego finansowego wsparcia dla inicjatywy trójmorza na 

szczycie bezpieczeństwa w Monachium. Amerykański sekretarz stanu, Mike Pompeo, 

zapowiedział miliard dolarów dla państw regionu. Munich Security Conference MSC. [Nie ma 

słowa o trójmorzu, natomiast mówi się o państwach regionu…] 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Mamy europejską strategię. Unia powinna 

prezentować swoją strategię. Europa, którą mam na myśli, to Europa silna, Europa zjednoczona. 

Ja widzę jedną Europę… 

Mike Pompeo, sekretarz stanu USA: – Przy wsparciu Kongresu Stanów Zjednoczonych 

zamierzamy przekazać około jednego miliarda dolarów na finansowanie inicjatywy trójmorza w 

Europie Środkowej i Wschodniej. Nasz cel jest prosty – ma pobudzić inwestycje sektora 

prywatnego w sektorze energetycznym i szerzyć demokrację na całym świecie. 

♣ 



2020-02-16 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2402 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Kampanijne hasła, a polityczna rzeczywistość. Andrzej Duda – pod hasłem o Polskę dla 

każdego. Jego kontrkandydaci odpowiadają: Przez pięć lat mówił i robił coś zupełnie innego. 

… 

Tak drogo jak teraz nie było od lat. Mamy najwyższą inflację od 8 lat… 

Styczeń 2019 – styczeń 2020: 4,4%... żywność wzrosła około 6-7%, a odczucia społeczne 

są o wiele wyższe… 

Inflacja w Polsce: 

2010: 2,6% 

2011: 4,3% 

2012: 3,7% 

2013: 0,9% 

2014: 0% 

2015: -0,9% 

2016: -0,6% 

2017: 2% 

2018: 1,6% 

2019: 2,3% 

2020 styczeń: 4,4% 

Źródło: GUS 

 

DR: – Spod jego ręki wyszły serialowe hity: „wojna domowa” i „czterdziestolatek”. Był 

reżyserem, scenarzystą teatralnym i telewizyjnym. Nie żyje Jerzy Gruza. Miał 87 lat. 

JERZY GRUZA 

1932 - 2020 

 

DR: – 70 nowych przypadków zakażenia koronawirusem na statku Dajmont Pricess. 

[Diamond Princess] Wycieczkowiec przypomina wielkie luksusowe więzienie. Stoi u wybrzeży 

Jokohamy. Jest objęty całkowitą kwarantanną. Kolejne kraje planują ewakuację swoich 

obywateli, warunek: muszą być całkowicie zdrowi. [Na statku jest kilkoro Polaków]. 

… 

 

DR: – Po 17 latach jest gotowy, by zejść z parkietu. Marcin Gortat… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Podwyżka rent i emerytur już od marca, a 13 emerytura w kwietniu. 

 

MA: – Narodowa strategia onkologiczna i rekordowe nakłady na służbę zdrowia… 

 

MA: – Ulewy, sztorm i wichury – groźna pogoda nad Polską… 

 

MA: – DUDA 2020 

 

MA: – Prezydent Andrzej Duda podpisał ustawy, dzięki którym wzrosną renty i 

emerytury… 

 

MA: – Nie ma warunków do dialogu z Rosją – to zdecydowane słowa polskiego ministra 

spraw zagranicznych – na dorocznej konferencji w Monachium. To odpowiedź na wypowiedź 

Francji o potrzebie złagodzenia warunków współpracy z Rosją… 

 

MA: – Odszedł Jerzy Gruza… 

 



MA: – Nie było w Europie bardziej skutecznego polityka niż Jarosław Kaczyński – 

przyznanie tytułu „człowieka roku” przez Gazetę Polską… Dla prezesa PiS to już czwarte takie 

wyróżnienie, podobnie metropolita krakowski, Marek Jędraszewski… 

 

MA: – Pierwsza ekologiczna gra wrocławskich programistów doceniona w Stanach 

Zjednoczonych… [o segregacji śmieci] 

 

MA: – Za nami 9 edycja imprezy organizowanej przez najsłynniejszego polskiego 

koszykarza… 

 

MA: – Weekend TVP upłynął muzycznie… 

 

♣ 
2020-02-17 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2502 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Panie prezydencie, żądamy veta. Tym razem pana podpis jest wart 2 miliardy, życie 

i zdrowie. By nie podpisywał ustawy o 2 miliardach złotych dla TVP… 

 

JP: – W Unii umieralność na raka piersi spada, u nas rośnie. Rodzice chorych dzieci 

mówią, że jest nowoczesna terapia, ale Polski na nią nie stać. Onkolodzy nie mają cienia 

wątpliwości – dwa miliardy to byłby zastrzyk… [Kto zabierze pieniądze na propagandę TVP?] 

… 

 

JP: – Elton John traci głos… 

 

JP: – O szacunek dla każdego apeluje Andrzej Duda… 

Andrzej Duda: – Proszę was. Jest konieczne to, abyśmy starali się prowadzić politykę w 

sposób taki, by każdy czół się w tej polityce uszanowany. 

Andrzej Duda: – Dziwią się, że ludzie nazywają ich kastą! A jakżeż to nazwać inaczej? 

Andrzej Duda: – To ma być taka Polska, która jest Polską dla każdego. 

Andrzej Duda: – Tu w Polsce to my właśnie jesteśmy ludźmi pierwszej kategorii. 

Andrzej Duda: – Każdy może sobie wyznawać to, co mu się podoba. Może mieć taką 

religię, w jaką wieży. Może wyznawać ideologię, jaka jest mu bliska. 

Andrzej Duda: – Mamy prawo sami decydować o tym, co jest dla nas dobre, a co jest dla 

nas złe. Kto jest dla nas gościem, a kto jest dla nas wrogiem. 

Andrzej Duda: – Żeby w sposób spokojny prowadzić debatę polityczną i z szacunkiem dla 

każdego człowieka. 

Andrzej Duda: – Żebyście podchodzili z szacunkiem nawet do tych, którzy nie są dla nas 

mili. 

Andrzej Duda: – Widzę często na tych manifestacjach twarze właśnie tych, którzy 

w ostatnim czasie bardzo dużo stracili. 

Andrzej Duda: – Nie zostanie zatrzymany przez żaden jazgot, przez żadne demonstracje 

nie zostanie zatrzymany. 

Andrzej Duda: – Ojczyznę dojną racz nam wrócić Panie. Mówią ci ludzie. 

Andrzej Duda: – Jeżeli trzeba, to mam nadzieję, że państwo przyjedziecie albo zbierzecie 

się. 

Andrzej Duda: – Właśnie do was, twardych ludzi Solidarności, górników, hutników, ludzi 

ze Śląska, Zagłębia, ludzi twardych branż, może do was najmocniej trzeba powiedzieć te słowa: 

oparcie. 

Andrzej Duda: – Tak jak udało się kiedyś pokonać komunę, tak samo wierzę w to, że uda 

się oczyścić do końca nasz polski dom tak, żeby był czysty, porządny, piękny i żeby dalej 

wzrastał nam w zdrowiu. 



Andrzej Duda: – Ten poziom zakłamania po prostu tego towarzystwa, jego hipokryzji 

mnie osłabia. 

Andrzej Duda: – Moi kochani, przecież wszyscy stajemy i śpiewamy: „Jeszcze Polska nie 

zginęła, kiedy my żyjemy. My! Nie ja. My! 

Andrzej Duda: – Andrzej Duda obejmuje dzisiaj urząd prezydenta Rzeczypospolitej 

i wierzę, że się uda. 

 

JP: – Nawacki 25 podpisów zebrać nie dał rady. 

… 

 

JP: – Prawo i Sprawiedliwość i węgiel. Górnicy przeprowadzili strajk ostrzegawczy, a do 

biur PiS przynieśli węgiel. Pytali o ten importowany i o to, czy to jeszcze Polska? 

 

JP: – lato w lutym… 

 

JP: – Elton John… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Narodowa strategia onkologiczna może bardzo realnie podnieść los onkologii i los 

pacjentów – tak mówi wielu onkologów [i zwłaszcza TVP]. 

 

DH: – Trwa poszukiwanie dziesięciolatka. Matka twierdzi, że uprowadził go ojciec 

[Marokańczyk. Z Belgii przyszły wyjaśnienia, że sąd orzekł, dziecko powinno przebywać 

w Belgii u swego ojca] … 

 

DH: – Opozycja krytykuje trzynastkę dla emerytów i rencistów. Posłowie opozycji 

przekonują, że rząd by dać seniorom, zabiera je niepełnosprawnym. Wypłata trzynastych 

emerytur z funduszu solidarnościowego nie przeszkadza jednak zwiększania wydatków dla 

niepełnosprawnych… 

 

DH: – Do 16 marca kandydaci na prezydenta muszą zebrać podpisy pod swoimi 

kandydaturami. Każdy potrzebuje stu tysięcy podpisów… 

 

DH: – [znów skandaliczny cytat z uroczystości w Pucku]. 

 

DH: – Coraz więcej ofiar śmiertelnego wirusa… 

 

DH: – Ministerstwo zdrowia zapowiada zwiększenie wydatków na onkologię… 

 

DH: – Z nowego unijnego budżetu pojawią się dodatkowe 3 miliardy euro dla Polski – 

taką informację przekazał minister do spraw europejskich, Konrad Szymański… 

O 5 miliardów euro zwiększono budżet na wspólną politykę rolną… 

 

DH: – Blisko 72 tysiące zakażonych, ponad 1700 osób zmarło – to najnowszy bilans 

epidemii KOD-19… [koronawirus] 

 

DH: – W Wielkiej Brytanii trwa usuwanie skutków sztormu Denice – porywisty wiatr 

i opady deszczu doprowadziły do powodzi i podtopień, a służby ostrzegają, że zagrożenie 

jeszcze nie minęło. Najbardziej ucierpieli mieszkańcy południowej części Walii, która znalazła 

się pod wodą… 

 

„Na pewno trzeba znaleźć rozwiązanie na stabilne finansowanie mediów 

publicznych (…) Jako posłowie jesteśmy gotowi w każdej chwili podjąć prace nad 

nowymi rozwiązaniami, bo wszyscy czujemy potrzebę, że tak dalej być nie może, że 

jednak ta powszechność płacenia abonamentu powinna być większa”. 



Małgorzata Kidawa-Błońska 

Platforma Obywatelska 

Wypowiedź dla Polskiego Radia z 22.05.2012 r. 

 

DH: – …po latach dostał wezwanie do spłaty ponad milionowego weksla. Pan Andrzej 

Włodarczyk od 18 lat walczy o sprawiedliwość. Dziś o 21:30 w TVP-INFO w programie 

KASTA szokująca historia skrzywdzonego i schorowanego dziś przedsiębiorcy… 

 

DH: – 111 dni pozostało do uroczystego ogłoszenia kardynała Stefana Wyszyńskiego 

błogosławionym. Na ten historyczny moment czeka wielu Polaków. Aby wziąć udział w tym 

wyjątkowym wydarzeniu, już teraz trzeba zrobić jeden bardzo prosty krok: 

Kartę wstępu – trzeba pójść do swojego proboszcza, do swojej parafii i zgłosić chęć 

uczestnictwa. Najlepiej zrobić to do 15 marca… 

♣ 
2020-02-18 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2502 

 

[Już drugi dzień tylko o tym myślę, nie mogę uwolnić się od tego myślenia. Trzeba 

zapisać, może to poskutkuje. Ale znów muszę zacząć od Adama i Ewy. Wszyscy w domu po 

kolei zachorowali na przeziębienie. Mam opiekę medyczną w Luxmed, ale oni obecnie zalecają 

leczyć przeziębienie bez przychodzenia do lekarza, odsyłają do farmaceutów. Dostałem w 

aptece syrop na kaszel, inne na ból gardła, Polopirynę S sam wymyśliłem – i zaległem w łóżku, 

bo leczenie przeziębienia łóżkiem ma najwięcej sensu. Po dwóch tygodniach leżenia i 

bezskutecznego leczenia uzyskałem wizytę u internisty. Nadal temperatura w normie, więc i ten 

lekarz dał preparaty ziołowe dostępne bez recepty i orzekł, że po pięciu dniach przestanę być 

chory. Zostałem zapisany za tydzień na wizytę kontrolną. 

Luxmed ma ten dziwny system, że wszystko jest w komputerze i za każdym razem leczy 

nas inny lekarz. Trzeba się dobrze uprzeć, aby dostać się drugi raz do tego samego lekarza. Więc 

u internisty byłem w piątek 14 lutego. W poniedziałek 17 lutego czułem się na tyle dobrze, że 

udałem się sam do apteki po syropek. Był wreszcie piękny słoneczny dzień, temperatura aż 15 

stopni. Potem Anka poprosiła, abym poszedł do Hali Kopińskiej po puszkę kukurydzy na obiad, 

bo zapomniała rano kupić. Szedłem jakoś niepewnie, zwłaszcza wracając, zacząłem się zataczać. 

Ulice mają tę przywarę, że nigdzie nie można przysiąść, a ja tak bardzo tego potrzebowałem. 

Przystawałem, nabierałem równowagi i znów szedłem do domu. Na Sękocińskiej czułem się 

gorzej, już nie zdołałem przystanąć, głowa mi zwisła, potoczyłem się parę kroków i runąłem 

głową do przodu jak kłoda na pobliskie krzewy. Zdawało mi się, że nie straciłem przytomności, 

ale odzyskując świadomość, najpierw dziwiłem się, że leżę na jakimś murku, potem murka już 

nie było, lecz zobaczyłem ziemię tuż przy oczach. Nie wiem, jak długo leżałem. Połamane 

gałęzie przecięły mi skórę na nosie i parę rozcięć na dłoni. Na Sękocińskiej niewiele osób 

chodzi, tylko mieszkańcy. Ktoś zapytał: Pomóc panu? Oj tak – odparłem. Wiem, że podnosiło 

mnie dwóch mężczyzn. Potem oparli mnie o mur i podpierali ręką cały czas, kupili mi butelkę 

wody i wezwali pogotowie. Ja na szczęście też miałem telefon, gdy trochę oprzytomniałem, 

zawiadomiłem Gosię, która leży chora w domu – też przeziębienie. Karetka pogotowia zabrała 

mnie do środka, pytano mnie o wiek, czy straciłem przytomność, twierdziłem, że nie, pytano, na 

co choruję, wzięli dowód osobisty, zrobiono mi EKG serca, pomierzono ciśnienie, zmierzono 

poziom cukru – wszystko było w normie, pozaklejano rany. Lekarz stwierdził, że to osłabienie 

po przeziębieniu. Zapytano, czy mają mnie zawieźć do szpitala na obserwację. Nie bardzo byłem 

zdecydowany. Koło karetki były już Anka z Gosią. Ja przede wszystkim byłem w szoku, z czego 

nie zdawałem sobie sprawy. Anka wróciła robić obiad, bo Krzyś idzie do pracy na czternastą. 

Wychodząc z karetki, stwierdziłem: Jesteście wspaniali! Byłem zaskoczony i zachwycony, że 

jest ktoś, kto przyjedzie i poratuje. Gosia mnie poprowadziła i wróciliśmy do domu. 

Już drugi dzień myślę o tym, co się stało. A najbardziej jestem zaskoczony tym, że 

każdego dnia mogę się przewrócić bez ostrzeżenia, że takie to będzie naturalne i niezależne ode 



mnie. Wreszcie do mnie dotarło, że to przewrócenie jest tylko dla mnie ewenementem. Lekarz i 

ratownik z pogotowia mają takich wypadków kilka dziennie i to znacznie poważniejszych]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Wybitni polscy onkolodzy zabierają głos. Jerzy Owsiak pisze do Jarosława Kaczyńskiego 

list. Chodzi o 2 miliardy, które zamiast na TVP można wydać na walkę z rakiem. Chciałbym 

mieć worek złota – mówi minister zdrowia. Lekarze odpowiadają: ten worek jest, tylko trafia 

pod niewłaściwy adres… 

Cezary Szczylik, profesor, ordynator Oddziału Onkologii Europejskie Centrum Zdrowia w 

Otwocku: – Jestem zdziwiony, że do tej pory tego veta nie usłyszałem. To powinno być jak 

uderzenie piorunem. Dlatego… 

164 tysiące Polaków zaczynają chorować rocznie na nowotwory. 

100 tysięcy zgonów w Polsce na nowotwory. 

Jacek Jassem, profesor, prezes Polskiej Ligi Walki z Rakiem, Gdański Uniwersytet 

Medyczny: – Ma pan prezydent niepowtarzalną możliwość spełnienia swojej obietnicy, dania 

świadectwa, że rzeczywiście onkologia jest mu droga. 

Jacek Kurski, prezes Zarządu Telewizji Polskiej, wypowiedź z 3 lutego: – Każde wydatki 

są niezależne w swej aktywności, w swych decyzjach, nie wydajemy szczegółowych instrukcji. 

Oczywiście czasem ze mną konsultują pewne rzeczy. 

JP: – A onkologia jest głównym tematem kampanii. 2 miliardy działają na wyobraźnię 

lekarzy i chorych, ale to politycy PiS trzymają je w garści i chcą dać TVP. Kandydaci opozycji 

twardo żądają od prezydenta veta. 

 

[zdjęcie zachwyconej posłanki Lichockiej z PiS gdy w Sejmie po przeznaczeniu 2 

miliardów złotych na TVP, a nie na onkologię – pokazała opozycji środkowy palec wzniesiony 

tryumfalnie ku górze. Zwrócić uwagę należy na fakt, że Lichocka pokazała ten palec opozycji w 

momencie, gdy kamera pokazała jej zbliżenie. Ktoś to ustawił]. 

PiS przeznaczył 2 miliardy złotych na Telewizję Polską TVP zamiast na onkologię. 

Ważniejsza jest propaganda, a nie chorzy na raka!!! 

Posłanka Joanna Lichocka z Prawa i Sprawiedliwości pokazuje gest solidarności 

z chorymi na raka. 

Prezydent Andrzej Duda od czwartku nie znalazł okazji, by się odciąć od gestu posłanki 

PiS… 

 

JP: – Na zamku królewskim uroczyste obchody 30-lecia powstania KRS. Głównym 

zadaniem tej instytucji jest stanie na straży niezależności sędziów od polityków. Ale szef nowej 

KRS w oklaskach na cześć prezesa PiS-u nic złego nie widzi. 

Czy jest co świętować? 

… 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – To jest absolutnie 

naganne zachowanie. Zarówno Trybunał Konstytucyjny w dzisiejszym składzie, jak i Krajowa 

Rada Sądownictwa są organami politycznymi [partii rządzącej]. 

Bogdan Święczkowski, prokurator krajowy, pierwszy zastępca prokuratora generalnego 

podczas uroczystości KRS na zamku: – Wiem, że wymagało to dużej odwagi osobistej i 

niezłomności przeciwstawieniu się tej części środowiska sędziowskiego, która niezależność 

i niezawisłość sędziowską proponuje jako gwarancje własnych przywilejów. 

 

JP: – Na szczycie klimatycznym byliśmy jedynym krajem, który nie podpisał neutralności 

klimatycznej do 2050 roku. Za chwilę możemy być jedynym państwem, który straci tę ogromną 

kwotę – miliard euro – taka jest propozycja szefa Rady Europejskiej – to brzmi jak oferta nie do 

odrzucenia. 

Premier jako jedyny odwrócił się od stołu z pieniędzmi na transformację energetyczną. 

 

JP: – Ceny mieszkań rosną w zastraszającym tempie i zdaniem ekspertów w ciągu dwóch 

lat w największych miastach będzie to średnio 10 tysięcy za metr… 



Średnie ceny mieszkań w wybranych miastach w IV kwartale 2019 roku 

[pierwsza kwota rynek pierwotny, druga kwota rynek wtórny] 

Warszawa – 9 476 – 9 301 

Gdańsk – 8 585 – 8 268 

Kraków – 8 244 – 7 414 

Wrocław – 7 634 – 7 316 

Poznań – 7 402 – 6 386 

Białystok – 5 688 – 5 316 

W każdym z tych miast jeszcze rok temu cena była niższa 700 do tysiąca złotych. 

Mieszkanie 50m2 

2019 – kredyt 395 tysięcy złotych – średnia miesięczna rata 2 095 złotych 

2020 – kredyt 419 tysięcy złotych – średnia miesięczna rata 2 264 złotych 

 

JP: – Francuzi zrywają współpracę z gminą Tuchów. Radni przegłosowali tam „gminę 

wolną od LGBT”. A tego francuskie miasto partnerskie nie rozumie i nie akceptuje. 

Saint-Jean-de-Brave 

Mówi Colette Martin-Chabber, departament współpracy międzynarodowej Saint-Jean-de-

Brave: – Uchwała o LGBT nas zszokowała. To dla nas nie do przyjęcia, by nasze bliźniacze 

miasto aprobowało dyskryminujące działania zgodnie z prawami człowieka. Dlatego francuskie 

miasteczko Saint-Jean-de-Brave wstrzymuje oficjalne relacje z Tuchowem, chyba że Tuchów 

uchwałę wycofa. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI - Edyta Lewandowska 

Trzynasta emerytura już w kwietniu, a po waloryzacji wzrosną wszystkie świadczenia. 

[Waloryzacja to nie jest wzrost, a wyrównanie zmniejszenia emerytur spowodowanego inflacją]. 

Wbrew opozycji będzie trzynasta emerytura dla seniorów. [Opozycja nie chciała, aby 

trzynasta emerytura została wypłacona z funduszu solidarnościowego przewidzianego dla 

niepełnosprawnych]. 

 

EL: – Ponad 11 miliardów złotych – tyle ministerstwo zdrowia planuje wydać w tym roku 

tylko na leczenie onkologiczne, to znaczący wzrost w porównaniu do poprzednich lat… 

 

EL: – Rośnie przewaga prezydenta Andrzeja Dudy nad wszystkimi rywalami. W drugiej 

turze wyborów, jak wynika z sondaży… 

 

EL: – W Katowicach powstanie Panteon Górnośląski złożony w hołdzie tym wszystkim, 

którzy przez sto lat kształtowali i tworzyli region… [Ale Ziętka i Kutza nie będzie]. 

Powstanie [ten Panteon] w podziemiach katedry Chrystusa Króla w Katowicach… 

 

Sondaż poparcia partii politycznych: 

PiS – 41%. PO – 26%. Lewica – 10%. PSL – 7%. Konfederacja – 4%. 

 

EL: – Już dziś o 21:30 w TVP-INFO kolejny odcinek KASTA… 

 

EL: – Opozycja ostro krytykuje pomysł wsparcia mediów publicznych rekompensatą za 

osoby ustawowo zwolnione z płacenia abonamentu radiowo-telewizyjnego. Ale w tej sprawie 

politycy Koalicji Obywatelskiej są niekonsekwentni, a nawet sprzeczni sami sobie… 

 

EL: – Już jutro do TVP wraca liga mistrzów… 

&♣ 



2020-02-19 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2714 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Rewizje w mieszkaniach Mariana Banasia i wejście do Najwyższej Izby Kontroli. 

W Białymstoku zatrzymany były agent Tomek. Służby od rana bombardują informacjami i dość 

gorącymi akcjami. Opozycja nie ma wątpliwości – to spektakl, który ma zatrzeć złe wrażenie. 

Lepszy Banaś w garści niż palec posłanki Lichockiej… 

Prezydent, Andrzej Duda podczas prezentacji swojego sztabu wyborczego: – Ja proszę o 

to, żeby nie było takich sytuacji, jaką mieliśmy niedawno w Pucku czy takich sytuacji, jaką 

mieliśmy ostatnio niestety w polskim Sejmie, żeby nie było obrażających gestów obscenicznych, 

żeby nie było obrażających słów. 

[Ustawę o 2 miliardach dla TVP prezentowała w Sejmie Lichocka. Teraz jest oczekiwanie, 

aby prezydent ustawę zawetował, czego prezydent nie zrobi]. 

 

JP: – 20 wiosek proboszcza i największy proces o pedofilię w Polsce. W Nowym Targu na 

ławie oskarżonych siądzie ksiądz Marian. Odpowie za molestowanie 11 chłopców, bo pozostałe 

się przedawniły. Nadzorował kilka parafii, może raczej grasował w kilku parafiach… 

 

JP: – Polska już nie jest krajem praworządnym. Mamy schizofrenię systemu prawnego – 

mówi sędzia Izby Karnej Sądu Najwyższego, profesor (Katedra Prawa Karnego Uniwersytetu 

Jagiellońskiego) Włodzimierz Wróbel… 

Włodzimierz Wróbel, profesor, sędzia Sądu Najwyższego: – Ja muszę co tydzień iść na 

salę wykładową albo na salę seminaryjną i popatrzeć studentom w oczy. Nie wyobrażam sobie 

sytuacji, w której patrząc w oczy tym studentom, musiałbym się wstydzić… 

Oto taki sędzia, wybrany przez taką Radę, wychodzi na salę, ma wydać orzeczenie, wstaje 

strona i mówi: ale ja panu nie ufam, ja panu nie wierzę. Bo okazuje się, że ludzie awansują w 

Krajowej Radzie [Sądownictwa] w ten sposób, że są kumplami kumpli. Może tak nie być. Ale 

jak to udowodnić? Co potem z tym zrobić? 

Sądy żyją z uznania. Nasza siła zależy od tego, czy ktoś nas uznaje. 

Nie wiem, co im odpowiadać. Wykonywanie zawodu prawnika w państwie, które nie 

respektuje zasad państwa prawnego, jest po prostu niemożliwe. 

Polska nie jest krajem praworządnym, bo mamy do czynienia ze schizofrenią systemu 

prawnego. To nie może być praworządny kraj w takiej sytuacji. 

 

JP: – Wielka Brytania po Brexicie tworzy nowy system dla imigrantów. By legalnie 

pracować na wyspach, trzeba będzie zdobyć 70 punktów. Najwięcej dostanie się za wysokie 

kwalifikacje, tytuł naukowy i za talent. 

Maciej Woroch: – Od przyszłego roku, Polacy, by móc legalnie pracować na wyspach, 

będą musieli zdobyć 70 punktów w nowym systemie imigracyjnym. Z niewielkimi wyjątkami 

przyznawane one będą: za znajomość języka angielskiego (język 10 punktów); gwarancje 

zatrudnienia przez zatwierdzonego pracodawcę (sponsor 20 punktów); niezbędne zawodowe 

kwalifikacje (kwalifikacje 20 punktów) i wynagrodzenie minimum 26 600 funtów 

(wynagrodzenie 20 punktów). Braki w tej ostatniej kategorii wyrównywać będzie można na 

przykład tytułem naukowym. Nowy system nie dotyczy tych, którym przyznano prawo stałego 

pobytu w Zjednoczonym Królestwie po Brexicie. Ale zmiana za 10 miesięcy mocno uderzy w 

słabiej wykwalifikowanych pracowników i ich pracodawców. Jeśli rządowe propozycje 

zatwierdzi Parlament, a to wydaje się pewne, nowy system będzie służył powstrzymaniu 

napływu taniej siły roboczej europejskiej, choć nie wiadomo, jak wpłynie na warunki i jakość 

pracy. 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Walka o unijny budżet i dodatkowe miliardy dla Polski. 

 

Andrzej Duda: – Chciałbym, żeby to była kampania kulturalna, żeby była z szacunkiem… 

 

EL: – Nowe święto – dzień nauki polskiej. 



 

EL: – Polska poprawia swoją pozycję przed oficjalnym rozpoczęciem negocjacji 

w sprawie podziału przyszłego unijnego budżetu… 

 

EL: – Minister rolnictwa i posłowie sejmowej komisji rolnictwa i rozwoju wsi rozmawiali 

dziś na Podkarpaciu o rozprzestrzenianiu się wirusa AET. Rolnicy z terenów objętych chorobą 

mogą wnioskować o przyznanie pomocy finansowej z powodu likwidacji trzody chlewnej… 

 

EL: – Kandydaci ubiegający się o tytuł pierwszego obywatela nie zwalniają tempa… 

 

EL: – CBA dokonało przeszukań w mieszkaniach należących do prezesa NIK, Mariana 

Banasia… Przeszukano 22 adresy, w tym 4 mieszkania, pokój hotelowy i gabinet szefa NIK… 

 

EL: – Jest prawomocny wyrok w sprawie śmierci Igora Stachowiaka. Czterej byli już 

policjanci usłyszeli wyroki od 2 do 2,5 roku więzienia… 

 

EL: – Dobre wiadomości z wrocławskiego szpitala, gdzie przebywali Polacy, którzy 

wrócili z Wuhan. Po serii badań, u żadnego z 30 pacjentów nie stwierdzono koronawirusa… 

 

EL: – 600 pracowników, coraz lepsze wyniki finansowe i najnowsze technologie do 

poszukiwania złóż – tak w skrócie można opisać kopalnię miedzi w Newadzie, która od kilku lat 

z sukcesem jest prowadzona przez polską spółkę KGHM – Polska Miedź… 

 

EL: – 15 tysięcy złotych, tyle miał oczekiwać za operację ciężko chorej kobiety Tomasz 

Grodzki… 

♣ 
2020-02-20 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2732 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Agent Tomek idzie do aresztu. Marian Banaś żąda niezwłocznego spotkania z marszałek 

sejmu. Obaj stają się głównym celem służb i prokuratury i obaj mają się z czego tłumaczyć. Ale 

kryształowy Marian i słynny agent byli pupilami władzy… 

 

„Dowolność korzystania z wolności słowa może prowadzić do zagrożeń, nawet do 

zagrożeń interesów, które są ważne z perspektywy państwa”. 

Jolanta Turczynowicz-Kieryłło 

szefowa kampanii wyborczej Andrzeja Dudy. Źródło: TVP Info 

JP: – Dwa miliardy złotych dla TVP i onkologia nie dają o sobie zapomnieć. Senat próbuje 

naprawić gest posłanki Lichockiej. Skoro są dwa miliardy na TVP, Senat znajduje kolejne dwa 

na walkę z rakiem. Po apelu, by mądrze wydać tak ogromną sumę, włącza się Jerzy Stuhr, który 

tę walkę toczy od wielu lat… 

Alicja Chybicka, senator, KO, PO: – Myśmy drobne pieniądze powybierali z kancelarii 

prezydenta, kancelarii premiera, z Krajowej Rady Telewizji. 

Beata Małecka-Libera, senator, KP KO, PO: – Zebraliśmy z kilku miejsc i to są te 

pieniądze w całości miliard dziewięćset pięćdziesiąt przeznaczone na leczenie chorób 

nowotworowych. 

Jerzy Stuhr, aktor, fundacja „Unicorn”: – Akurat mną się opiekowano bardzo dobrze. Ale 

to, co widziałem wokół siebie, to były rzeczy zastraszające – te tłumy ludzi w poczekalniach, w 

przychodniach… 

 

JP: – Ogromne pieniądze, które leżą na stole – w Brukseli trwa ustalanie nowego unijnego 

budżetu… 

Maciej Sokołowski, tvn24 bis, Bruksela: – Pierwsze pytanie, to jak duży będzie budżet? 

Grupa oszczędnych jak Holandia, Austria i Szwecja nie chce powiększać składek, by zasypać 



dziurę, jaka powstała po Brexicie. Tu znaczenie będą miały ułamki, ale każde tysięczne miejsce 

po przecinku to miliard euro. Polska jest w składzie państw w przeciwnym obozie, które chcą, 

żeby budżet był jak największy. 

Punkt drugi- Jak ten tort podzielić? 

We are talking about more than one thousand bilion euros 

Źródło: consilium.europa.eu 

Polsce zależy na dużym funduszu spójności, bo to z niego finansujemy inwestycje w kraju. 

Oraz na funduszach rolnych. Tych środków będzie mniej niż siedem lat temu, bo Unia stawia na 

inne zadania. Opozycja już apeluje do premiera, by niekorzystny budżet zawetował. 

The rule of law and good governance 

Źródło: consilium.europa.eu 

Polska musi szczególnie uważać na punkt trzeci – Powiązanie budżetu z praworządnością. 

is a priority too. 

Źródło: consilium.europa.eu 

I to jak skuteczny będzie taki mechanizm i kto będzie o nim decydował. 

Vĕra Jourová, Komisarz Unii Europejskiej do spraw praworządności: – Nie możemy 

wprowadzić do budżetu przepisów, które będą bezwzględne, które będą takim papierowym 

smokiem. 

Czwarte pytanie dotyczy zielonego ładu 

to confort our two major transitions: 

Źródło: consilium.europa.eu 

To kolejne miliardy euro, które mogą popłynąć do Polski lub nie. Wszystko zależy od 

tego, czy środki będą dla wszystkich 

green energy, our common defence, 

Źródło: consilium.europa.eu 

czy tylko dla tych, którzy zgodzą się na unijne cele klimatyczne. 

Jak długo potrwają rozmowy? To pytanie piąte. Szef Rady Europejskiej ambitnie 

zapowiada, że będzie trzymał szefów państw, aż dojdą do porozumienia, nawet do soboty. 

Ale dyplomaci przypominają, że budżetu nigdy nie dało się uzgodnić na jednym szczycie. 

Dla Faktów Maciej Sokołowski, Bruksela. 

JP: – Zawieszony protest – mówią górnicy po rozmowach z wicepremierem Sasinem. 

Dostaną około 350 złotych podwyżki, a rząd uniknie konfrontacji w Warszawie, bo górnicy 

mieli przyjechać pod koniec lutego… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Właśnie teraz przywódcy unijni poszukują kompromisu w sprawie nowych ram 

finansowych Unii Europejskiej… 

 

Kolejna osoba oskarża Tomasza Grodzkiego o przyjmowanie łapówek… 

 

Podwyżki będą kosztowały Polską Grupę Górniczą około 270 milionów złotych rocznie… 

 

Duda-bus w Łodzi, Małgorzata Kidawa-Błońska we Wrocławiu, wyborcze pączki 

rozdawali niemal wszyscy kandydaci… Kosiniak jako lekarz – [to ci dopiero…] 

 

DH: – Arcybiskup Henryk Hozer wyróżniony nagrodą imieniem biskupa 

Andrzejewskiego… 

 

DH: – Ponad 500 pacjentów będzie w stanie przyjąć Centrum Onkologii Ziemi Lubelskiej, 

którego rozbudowa zakończy się już za kilka tygodni. Dostęp do najnowocześniejszych metod 

diagnostycznych nowotworów zyskali także od dziś pacjenci z Bydgoszczy… 

 

DH: – Strzelanina w dojczlandzkim Hanau – 10 osób zamordowanych [imigranci]… 

 

DH: – Zarobki Polaków rosną w 7% tempie – tak wynika z danych GUS… 



 

DH: – We wsi Niewodna na Podkarpaciu ambasador Izraela w Polsce wręczył „medal 

sprawiedliwych wśród narodów świata” rodzinie, która w czasie dojczlandzkiej okupacji 

ratowała 8 Żydów przed zagładą. Medalem „sprawiedliwych” uhonorowane jest blisko 7 tysięcy 

Polaków… 

♣ 
2020-02-21 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2831 

[Nie potrafię tego poskładać w logiczny ciąg: kurs euro do dolara jest stabilny, kurs 

złotówki do euro też ma minimalne zmiany. Tymczasem w kraju oficjalnie mówi się o inflacji 

złotego o 4,4%. Wartość złotówki powinna spadać, a nie spada]. 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Przy okazji wojny na górze spotkanie na szczycie. Marian Banaś, [do] marszałek sejmu, 

przyszedł na skargę i zgodził się na obecność opozycji przy rozmowie, ale nie zgodziła się pani 

marszałek, spotkanie więc było pilne i pilnie strzeżone… 

…wszystkie kontrole, które zapowiedział wcześniej… chciał zbadać także zarobki w NBP 

i wydatki w TVP… 

 

JP: – Czyste szaleństwo i fenomenalne zdjęcia… [zjazd kajakiem z dużego wodospadu]. 

 

Maciej Sokołowski: – Gdy po nieprzespanej nocy szefowie państw wracali tu do budynku 

Rady, trudno było doszukać się optymizmu. Trwającego do 7 rano spotkania, nie przyniosły 

zbliżenia stanowisk. Szef Rady przerwał obrady i zaprosił na rozmowy dwustronne, próbując 

wypracować kompromis. 

Andrej Babiš, premier Czech: – Nie wiem. Jeśli płatnicy nie zmienią pozycji, to nie mamy 

tu o czym rozmawiać. 

Mette Frederiksen, premier Danii: – Wątpię, że uda się coś osiągnąć w ten weekend. Mogę 

tu zostać. Ale nie sądzę, że dojdzie do porozumienia. 

MS: – Dwa głosy z dwóch przeciwnych obozów. Dania należy do tak zwanej oszczędnej 

czwórki, a więc z Holandią, Austrią i Szwecją nie zgadzają się na zwiększanie składek, ale to 

właśnie te państwa więcej do budżetu wpłacają niż z niego dostają. Po przeciwnej stronie są tak 

zwani przyjaciele spójności, czyli większego budżetu, wśród nich Polska. 

Polska toczy kilka prestiżowych potyczek, w tym w sprawie powiązania funduszy 

z praworządnością. Już na początku spotkania Dojczland i kraje północne skrytykowały 

propozycje szefa Rady, łagodzącą ten mechanizm. 

Sanna Marin, premier Finlandii: – Nie tylko Finlandia jest zawiedziona, że mechanizm 

został rozwodniony. To ważna kwestia, której nie możemy odpuścić. 

MS: – Po 18-ej Komisja zaprezentowała nową propozycję, która stara się pogodzić oba 

skrajne obozy. Budżet byłby trochę mniejszy, co ma ucieszyć rozsądnych, ale więcej pieniędzy 

ma trafić na spójność i rolnictwo, co może zachęcić liczących na fundusze. Cięcia mogą czekać 

wydatki na nowe technologie, programy wojskowe i kosmiczne. Dla Faktów Maciej 

Sokołowski, Bruksela. 

 

JP: – Sędzia zaatakowana na Sali sądowej. Napastnik rzucił się na nią z pięściami. Do sądu 

przyszedł z nożem, o którym wiceminister sprawiedliwości lekceważąco pisze – Nie nóż, tylko 

nożyk do obierania ziemniaków. – Całe szczęście, panie ministrze, że był krótszy niż w 

przypadku prezydenta Adamowicza. 

Paweł Płuska: – To milczący protest i zarazem apel sędziów (STOP PRZEMOCY) 

w związku z tym, co wydarzyło się wczoraj w tym budynku [Sąd Rejonowy w Rybniku], a co 

nie powinno nigdy i nigdzie się zdarzyć. 

Ewa Buczek-Fidyka, Sąd Rejonowy w Rybniku: – Jeśli chodzi o agresję słowną, to takie 

rzeczy na sali sądowej się zdarzają. Natomiast fizycznych ataków nigdy nie było. 



PP: – Wczoraj sędzia Sądu Rejonowego w Rybniku rozpatrywała zażalenie. Gdy 

mężczyzna usłyszał postanowienie nie po swojej myśli, zaczął ubliżać sędzi, za co dostał karę 

300 złotych. 

Agata Dybek-Zdyń, Sąd Okręgowy w Gliwicach: – Kiedy pani sędzia ogłosiła 

postanowienie, została zaatakowana przez podsądnego. Pan wbiegł za stół sędziowski i uderzył 

panią sędzię w okolicy przedramienia. 

PP: – Zareagował protokolant, który miał ochronić sędzię przed kopnięciami. Później 

zareagowały panie z sekretariatu, a na włączony alarm ochrona i policja. Dziś sprawą zajmuje 

się już prokuratura. 

Karina Spruś, Prokuratura Okręgowa w Gliwicach: – Przesłuchujemy świadków, 

zabezpieczony jest monitoring. Wobec tego napastnika sąd zastosował karę porządkową 7 dni 

aresztu. 

PP: – Badana jest jeszcze jedna sprawa. Czy przy wejściu do budynku Sądu ochrona 

odebrała mu nóż. 

Policja, Komenda Wojewódzka Policji w Katowicach: – Około 13 centymetrów. [To 

wystarczy, by zabić]. 

PP: – To o tym informowali wczoraj sędziowie ze Stowarzyszenia „Iustitia”. A tak 

odpowiedział im zajmujący się sądami wiceminister Michał Wójcik: 

Michał Wójcik 

Są trzy prawdy: święta prawda, tys prawda i … prawda według Iustitii. Był nożyk do 

obierania ziemniaków, podobno nikt nikogo nie skopał, lekarz nie musiał 

interweniować, a awanturujący się mężczyzna został zatrzymany. Niezależnie od 

tego, nie ma zgody na jakąkolwiek przemoc. 

[…] 

 

TVP-INFO – KASTA -  

Kasta, kasta, kasta 

Jot. Kłaczak. Dobry wieczór. To jest program Kasta. Program o tym, jak ludzie powinni 

stać na straży prawa, a sami nazwali się nadzwyczajną kastą, w zwyczajny sposób i w majestacie 

prawa zniszczyli życie zwykłym ludziom. 

Dziś w Kaście wracamy do tematu pana Roberta Fidury. Po emisji naszego programu 

sprawa nagle wróciła na wokandę. Przypomnijmy historię. Przez niedoszłą teściową i byłego 

męża swojej partnerki został oskarżony o molestowanie pięcioletniej Magdy. I mimo że biegli 

uznali, że zeznania świadków za niewiarygodne, dziecko nie wykazywało objawów 

molestowania, a sama niedoszła teściowa wycofywała trzykrotnie swoje zeznania, przyznając, 

że kłamała i była nakłaniana do fałszywych zeznań, cała sprawa toczyła się przez osiemnaście 

lat. 

Rodzinny spisek. Zeznania budzące wątpliwości i pytania: Czym kierowali się sędziowie, 

skazując człowieka na cztery lata więzienia? Czy to możliwe, że za kratami siedzi niewinna 

osoba, której sąd w ten sposób zabrał najlepsze lata życia? Historia sięga początku lat 

dwutysięcznych. Robert Fidura spotyka się z pewną kobietą, rozwódką, są szczęśliwi, a to nie 

podoba się ani matce kobiety, ani jej byłemu mężowi. 

Beata Bosak-Kruczek, pełnomocnik Roberta Fidury – Postanowili się pozbyć Roberta 

Fidurę z życia swojej nowej partnerki. 

W styczniu 2002 roku były mąż partnerki pana Roberta zawiadamia prokuraturę o 

rzekomym molestowaniu seksualnym jego córki. To samo twierdzi jego brat. Wskazują na pana 

Roberta. Ledwie po dwóch miesiącach stawiają podejrzanemu zarzuty. Opierają się przy tym 

dodatkowo na zeznaniach między innymi babki dziecka, która świadczy przeciwko 

podejrzanemu. Mężczyzna trafia do aresztu. Po trzech miesiącach jest zwolniony. Kilka 

miesięcy później rusza sprawa, która ciągnie się przez 5 lat. Robert Fidura odpowiada z wolnej 

stopy. Sąd przesłuchuje świadków, między innymi matkę partnerki pana Roberta. Kobieta przed 

sądem wycofuje się ze złożonych zeznań. 

Beata B-K: – Powiedziała, że zrobiła to pod namową tych dwóch mężczyzn. 

Sąd Rejonowy w Warszawie, III Wydział Karny wreszcie uniewinnia podejrzanego. Jest 

rok 2007. Ale prokuratura zaskarża wyrok. Proces rusza od nowa. W 2013 roku, 11 lat od chwili 



zawiadomienia o molestowaniu sąd ponownie uniewinnia oskarżonego Roberta Fidurę. Mimo 

miażdżącej dla wiarygodności świadków opinii biegłych, prokuratura nie daje za wygraną. W 

listopadzie 2015 roku zapada wyrok. Tym razem wyrok skazujący. Sąd rejonowy [m.st. 

Warszawy] pod przewodnictwem sędziego Macieja Jabłońskiego [zdjęcie sędziego], uznaje 

winnym Roberta Fidurę i skazuje jego na 4 lata więzienia. Mimo że jak czytamy 

w uzasadnieniu, stwierdza, że prowadzony po raz trzeci proces nie dostarczył nowych dowodów. 

Sąd, skazując Fidurę, opiera się na zeznaniach świadków, chociaż biegli wcześniej 

zakwestionowali ich wiarygodność Obrońca oskarżonego składa apelację. Sprawa trafia do Sądu 

Okręgowego w Warszawie. W maju 2016 roku sędzia podtrzymuje wyrok skazujący. 

Co ciekawe, Sąd w uzasadnieniu przytoczył między innymi wcześniej opinię biegłego 

Dariusza Piotrowicza, który oceniając materiały z przesłuchania małoletniej wskazał na brak 

objawów molestowania świadka. Ale dla Sądu to było za mało. Wkrótce potem Robert Fidura 

trafia za kraty. 

Robert Fidura: – Ja nie mogę tego zrozumieć, dlaczego orzekający w imieniu 

Rzeczpospolitej Polskiej sędziowie, mogą tak bezkarnie krzywdzić ludzi? 

Przed tą kilkunastoletnią batalią Robert Fidura nie poddaje się. Walczy. Szuka kogoś, kto 

jeszcze raz przyjrzy się tej sprawie. Zdesperowany wysyła z więzienia dziesiątki listów. Jeden z 

listów trafia w ręce mecenas Beaty Bosak-Kruczek. Ta z dużą uwagą przygląda się sprawie. 

Dociera między innymi do rzekomo molestowanej przez Roberta Fidurę. Kiedyś kilkuletnia, 

dziś 23-letnia kobieta: 

[Molestowana]: – Robert nigdy nie zachowywał się w sposób dwuznaczny wobec mojej 

osoby. Nie przypominam sobie takich momentów, była normalna relacja między ojcem a córką. 

Sama jestem matką. Mam męża i wiem, jak wygląda taka relacja między ojcem a dzieckiem. 

Te słowa rzucają nowe światło na tę sprawę. Teraz już jako osoba dorosła zdecydowała się 

aktywnie włączyć w to postępowanie. Złożyła zeznania, licząc, że to wystarczy, by mężczyzna 

jak najszybciej wyszedł na wolność. 

Beata B-K: – Według mojej opinii prywatnej to niewinny człowiek. Coś z tym trzeba 

zrobić. 

Stołeczna Prokuratura zażądała od sądu przekazania jej zgromadzonych w tej sprawie 

dokumentów. To daje szansę, że postępowanie zostanie wznowione. 

[Molestowana]: – Powiedziałam sobie, że jestem zdeterminowana, żeby mu pomóc. Bo to 

jest niewinny człowiek. 

W studiu Kasty czas na rozmowę z gościem, to dziennikarka Telewizji Polskiej, Wioletta 

Długosz-Nałęczuk. Witaj Wiola. 

Wiola – Dzień dobry. 

Kłaczak – Od lat zajmujesz się sprawą pana Roberta Fidury i zaraz porozmawiamy o tej 

sprawie, ale najpierw wysłuchajmy rozmowy telefonicznej, dramatycznej rozmowy 

telefonicznej, którą dzisiaj Robert Fidura odbył z panią mecenas Bosak-Kruczek, radcą 

prawnym, która również tą sprawą się dzisiaj zajmuje. 

Rozmowa telefoniczna 

Fidura: – Błagam o pomoc! Bo w dniu dzisiejszym po widzeniu, zostałem przez 

troje funkcjonariuszy w tutejszym więzieniu zjawiło się i znieważony, wyzwany 

przez jednego dwukrotnie uderzony, funkcjonariuszka mi groziła, że jak się roz… 

Wulgarnie się wyraziła, czyli inaczej, że jak się poskarżę do telewizji albo 

mecenaski, to skończę w więzieniu jak Kostecki na Białołęce albo że mnie po 

adresie znajdą, a ja jeszcze chcę żyć. 

Bosak-Kruczek: – Kto tak panu powiedział, że skończy pan ja Kostecki? 

Fidura: – Blondyna funkcjonariuszka, która stała w drzwiach, nie podchodziła do 

celi, tylko tak jak gdyby pilnowała, żeby nikt nie widział co się działo ze mną, jak 

byłem traktowany przez funkcjonariusza, który mnie dwa razy uderzył, to ona 

powiedziała. Ta blondynka. 

Bosak-Kruczek: – O której to godzinie mniej więcej miało miejsce? 

Fidura: – Widzenie miałem do godziny 11:15, to mogło być powiedzmy 11:20, nie 

wiem. Na kamerze w sali widzeń będzie widać, o której opuszczam salę widzeń i 

dalej w monitoringu, który podałem w tych godzinach, będzie widać, gdzie się 



przemieszczałem, będzie widać, że nie byłem przeszukiwany w pomieszczeniu do 

przeszukań, gdzie się dodatkowo przeszukuje więźniów, gdzie jest kamera. Tylko 

byłem w tej celi poza zasięgiem kamery. 

Kłaczak: – To wstrząsająca rozmowa telefoniczna z udziałem pana Roberta Fidury, który 

mówi, że został dwukrotnie uderzony, zastraszony, wyzwany. Czy często rozmawiasz z panem 

Robertem? W jakim jest stanie psychicznym? 

Wiola: – Z panem Robertem rozmawiam regularnie co kilka dni. Mam nadzieję, że ta 

sprawa zmierza do finału. Podczas jednej z ostatnich rozmów powiedział mi, że chciałby 

niebawem ujawnić nazwiska tych osób, które stoją za tym całym spiskiem. 

Kłaczak: – Robert Fidura jest pewny, że to jest właśnie spisek, jak wspomniałaś. Po 

naszym reportażu sprawa nabrała tempa. Już za dwa dni w Sądzie Apelacyjnym w Warszawie 

ma odbyć się posiedzenie, gdzie sąd apelacyjny zdecyduje, czy są przesłanki do tego, żeby 

wznowić postępowanie. Jeżeli tak, to będzie szansa, że pan Robert być może zostanie uznany za 

niewinnego i to właśnie ten bliski termin – 2 dni do kolejnej rozprawy, która może być 

kluczowa, dzisiej słyszymy, że pan Robert Fidura miał zostać pobity i zastraszony. Widzisz tutaj 

jakiś związek? 

Wiola: – Tak. Sądzę, że to jest na pewno nieprzypadkowe. Na pewno. Dlatego że kilka dni 

wcześniej powiedział, że jeżeli będzie szansa, żeby się pojawił w sądzie, to wówczas stanie 

przed kamerą z odkrytą twarzą i powie, kto za tym stoi. 

Kłaczak: – Jak to jest możliwe, że dwukrotnie Robert Fidura dwukrotnie przez sądy 

polskie został uniewinniony. Prokuratura cały czas nalegała i po raz kolejny składała kolejne 

akty oskarżenia, dopiero za trzecim razem Sąd Okręgowy w Warszawie uznał Robert Fidurę za 

winnego i wymierzył mu karę pozbawienia wolności. Jak to możliwe, że mimo że prokuratura 

tak bardzo naciskała, chociaż sądy nie widziały podstawy do tego, żeby osądzić człowieka? 

Wiola: – No, to jest niebywale kuriozalne. Dlatego że sąd, który wydał wyrok 

uniewinniający, podał bardzo przekonujące argumenty. Przede wszystkim mówił o tym, że 

świadkowie, osoby, które uknuły ten spisek, niedoszła teściowa czy były mąż jego partnerki, 

jego brat, że oni wszyscy tak naprawdę nie byli świadkami wiarygodnymi. Były mąż pani 

Małgorzaty, czyli partnerki pana Roberta, to jest alkoholik. To jest osoba, która teraz 

praktycznie jest w stanie wegetatywnym. Czyli te zeznania osób będących alkoholikami, no, siłą 

rzeczy nie mogą być wiarygodne. Poza tym podczas rozprawy wyszło na jaw, że oni 

konfabulowali, że oni, że te zeznania były sprzeczne. Sąd punkt po punkcie to podkreślał. 

Kłaczak: – Co najważniejsze, sama Magda, która dzisiaj ma dwadzieścia kilka lat, 

stwierdziła, że nigdy nie była molestowana i dzisiej będzie chciała panu Robertowi pomóc. 

Wiola: – To jest dla mnie przerażające, że nastąpił niesamowity przełom, że Magda 

zdecydowała się zeznawać, a mimo to niewinny człowiek nadal siedzi. 

Kłaczak: – Powiedz, skoro znasz dobrze sprawę. Jak sądzisz, jakie rewelacje pan Robert 

Fidura może przekazać za dwa dni, kiedy odbędzie się to kluczowe posiedzenie Sądu 

Apelacyjnego w Warszawie? 

Wiola: – Pan Robert powiedział, że chce zdradzić nazwiska osób, które za tym stoją, które 

spowodowały, że przez tyle lat przebywa niewinnie w więzieniu. 

Kłaczak: – Wioletta Długosz-Leończuk, dziennikarka Telewizji Polskiej. Dziękuję ci 

bardzo za to spotkanie i za rozmowę. Dziękuję. 

Wiola: – Dziękuję. 

Kłaczak: – A dziś w programie to już wszystko. Zapraszamy na jutro o 21-ej… 

♣ 
2020-02-22 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2831 

Tvn24bis – Fakty –Diana Rudnik 

Słowa wsparcia jak znaczący gest. Kardynał Kazimierz Nycz mówi o empatii odczuwanej 

wobec krakowskiego hierarchy biskupa Jana Szkodonia, który miał dopuścić się molestowania 

nieletniej… 

 



DR: – Kandydaci walczą o głosy poparcia, podpisy i pieniądze. W każdym przypadku im 

więcej tym lepiej… 

Kosiniak-Kamysz pierwszy złożył 180 000 podpisów… 

Piotr Stanisław Bakun. Robert Biedroń. Krzysztof Bosak. Szymon Hołownia. Andrzej 

Duda. Małgorzata Kidawa-Błońska. Wojciech Podjacki. Władysław Kosiniak-Kamysz. Leszek 

Samborski. Stanisław Żółtek. Razem 10 kandydatów. 

[…] 

 

DR: – Odeszli nasi niebiescy bracia, żegnajcie. 

W piątek wieczorem odeszli nasi Towarzysze Służby. MAGNET, JOGIN, EDAMIS, 

LASSO, JERK I LONG. Brakuje słów, by opisać rozmiar tej tragedii. Żegnajcie nasi niebiescy 

bracia. Najgłębsze wyrazy współczucia składamy na ręce opiekunów psów: Agnieszki, 

Aleksandry i Krzysztofa. 

- Ogromny wyciek, tragedia, której nikt nie był w stanie przewidzieć. Te psy miały 

ogromne doświadczenie. To jest wielki ból. Wieka strata. 

- Ten pies mnie broni, po prostu życie swoje by oddał za mnie. 

[Ale co się stało?] 

 

DR: – Fiasko budżetowych negocjacji. Unijni przywódcy wyjechali z Brukseli bez 

porozumienia, bez terminu kolejnego szczytu… 

Maciej Sokołowski: – Nie pomogły dwa dni negocjacji i nieprzespana noc i nowa 

propozycja budżetu, by po dwudziestu paru godzinach rozmów w podgrupach szefowie państw 

wrócili na salę obrad. Wystarczyło 15 minut, by uznać, że czas wracać do domu… 

 

DR: – Koronawirus zabija w Europie. Są dwie kolejne ofiary w Italii… 

 

DR: – Stołeczna komenda w żałobie. Trudno pogodzić się z taką stratą – mówią policjanci 

i żegnają sześciu czworonożnych towarzyszy służby. Wyszkolone psy zginęły wskutek awarii 

ciepłowniczej. Gorąca woda zalała teren, na którym znajdowały się ich kojce… 

[Czy chociaż stołeczna komenda policji wyciągnie wnioski z tej tragedii? Bo to 

bezsprzecznie człowiek zgotował ten los. Zwierzęta zostały żywcem dosłownie ugotowane. 

Straszne. To nie były kojce, to były dokładnie zamykane klatki, a klucze mieli w kieszeni 

„opiekunowie” i przebywali wiele kilometrów od klatek. Zwierzęta były wytresowane do 

atakowania człowieka. Mógł je uwolnić od tego losu jedynie „opiekun”. Klatki były 

umieszczone w najbardziej nieodpowiednim miejscu – piwnica budynku policyjnego, skoro to 

miejsce zalała gorąca woda podczas awarii rurociągu. Tam powinny stać samochody 

komendanta, a nie uwięzione zwierzęta, skoro to rzeczywiście przyjaciele. 

Przekazywanie energii w postaci gorącej wody na znaczne odległości jest najgorszym 

rozwiązaniem technicznym. Pisałem o tym. „Opiekun” psa wyszkolonego do atakowania ludzi, 

musi mieć stały kontakt ze zwierzęciem. Klatka musi znajdować się obok mieszkania 

„opiekuna”, jeśli policja poważnie traktuje wydarzenie. Dziś laurka o niebieskich przyjaciołach 

jest żenująca]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polska razem z sojusznikami nie zgadza się na okrojenie budżetu. [W takim razie Polska 

powinna zacząć więcej wpłacać do tego budżetu]. 

Polski sprzeciw wobec „grupy skąpców”. [Cztery czy pięć państw ma utrzymywać „grupę 

17 przyjaciół spójności. Dobre]. 

 

EL: – Polski skarb [złoto] mocno zyskuje na wartości. [Tym bardziej że wartość złotówki 

spada]. 

 

EL: – Kto wygra the voice of Poland – wielki finał w telewizyjnej dwójce. 

 



EL: – Politycy, samorządowcy i eksperci z jedenastu krajów spotkali się w Krasiczynie na 

Podkarpaciu na konferencji Europa karta to rozwój wspólnych projektów infrastrukturalnych, 

takich jak Via Karpatia… 

 

EL: – Prezydent, Andrzej Duda, spotkał się z przedstawicielami organizacji harcerskich, 

nad którymi sprawuje honorowy protektorat… [Oczywiście ZHR, a nie ZHP]. 

 

EL: – Rośnie cena złota na światowych giełdach, która w tej chwili jest najwyższa od 7 lat. 

A na złotej hossie zyskuje Polska. Tuż przed tym, jak ceny wystrzeliły w górę, na zakupy ruszył 

Narodowy Bank Polski, który w ostatnich kilkunastu miesiącach podwoił polskie zasoby złota. 

Łącznie skupili z rynku ponad 100 ton złota. NBP zaczął kupować złoto pod koniec 2018 roku, 

gdy na rynku trzeba było płacić za uncję 1200 dolarów. Dziś za uncję trzeba płacić 1643 dolary. 

[Polska miała w Banku Anglii dwieście kilkadziesiąt ton złota. W ubiegłym roku, a może 

już w tym roku sprowadziła do kraju połowę tego złota. Czyli nadal mieliśmy dwieście 

kilkadziesiąt ton złota. Teraz NBP skupił sto ton złota i tym samym podwoił zasoby złota, to jest 

mamy dwieście ton złota. A powinniśmy mieć trzysta kilkadziesiąt ton złota. Czyli po cichu 

NBP sprzedał ponad sto ton złota, żeby ratować budżet]. 

♣ 
2020-02-23 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2831 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Pogodowy alert. Nadciąga niżowa Julia, a wraz z nią załamanie pogody… 

 

Donald Tusk włącza się do gry. Oficjalnie wsparł Małgorzatę Kidawę-Błońską… 

Paweł Kukiz wsparł szefa ludowców… 

Lewica swojego kandydata wspierała w Hajnówce… 

 

Italia w ciągu kilkudziesięciu godzin stała się największym ogniskiem koronawirusa… 

 

Bolączki polskiej onkologii, której brakuje praktycznie wszystkiego z wyjątkiem 

pacjentów. Nie ma za co ich leczyć, ale też nie wiadomo, kto ma ich leczyć… 

Etaty rezydenckie 2019: [potrzeby i chętni] 

 

specjalizacja rezydentury chętnych 

Chirurgia onkologiczna 35 12 

hematologia 56 17 

Onkologia i reumatologia dziecięca 21 3 

Onkologia kliniczna 93 36 

patomorfologia 57 16 

Radioterapia onkologiczna 60 14 

Czyli zdobyć praktykę, a potem co? Zagranica? 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polska gospodarka szybko rośnie… 

 

189 lat temu 25 lutego pod Olszynką Grochowską Polacy powstrzymali marsz carskiej 

Rosji na Warszawę. Bitwa uważana za jedną z najkrwawszych walk powstania listopadowego… 

 

Ginęli w straszny sposób tylko dlatego, że byli Polakami. 76 lat po zbrodni w Hucie 

Pieniawskiej wciąż pozostają niezabliźnione rany… 

 

Nie żyje trzecia osoba zarażona koronawirusem w Italii. Zamknięto szkoły i restauracje. 

Odwołano karnawał w Wenecji… 



 

[Obserwując kampanię wyborczą, stwierdzam: 

• Najbardziej pro-unijny jest Jarosław Kaczyński, a za nim cały PiS, poza Kurskim, 

który jest największym przeciwnikiem Unii. Już trzeci rok TVP nie powiedziała 

jednego dobrego słowa o Unii Europejskiej, a wręcz przeciwnie, nadaje same 

obelgi i kłamstwa o Unii. 

• Najbardziej opozycyjnym kandydatem na prezydenta jest Andrzej Duda. 

• Platforma Obywatelska jest równie prawicowa jak PiS, tylko bardziej właściwa. 

• ZSL jest najbardziej prawicowy z PiS i PO, tylko najwłaściwszy, bo ludowy. 

• W konsekwencji jest tłok na prawicy, a Lewica ma resztę sceny politycznej do 

dyspozycji. 

• Jest jeszcze sześciu kandydatów robiących wszystko, by ich nie rozszyfrować, by 

nie dało się ustalić, do czego zmierzają]. 

♣ 
2020-02-24 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2831 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Italia największym ogniskiem w Europie koronawirusa, 6 osób nie żyje… 

Lombardia, Mediolan – 172 zarażonych. Wenecja Euganejska, Wenecja – 32 zarażonych. 

Emilia-Romania – 18 zarażonych. Lacjum, Rzym – 3 zarażonych. 

Marek Nowicki: – Od rana w ministerstwie zdrowia, a potem z udziałem premiera 

w ministerstwie spraw wewnętrznych i administracji trwały narady w sprawie koronawirusa, 

który tak bardzo zbliżył się do Polski… 

 

JP: – Pokolenie Andrzeja Dudy nie jest mirażem – przekonuje Donald Tusk, a najnowszy 

sondaż dla OKOpress potwierdza w drugiej turze szanse na zwycięstwo – z urzędującym 

prezydentem ma i Małgorzata Kidawa-Błońska, i Władysław Kosiniak-Kamysz, i Szymon 

Hołownia. Ten wyścig staje się coraz ciekawszy… 

Sondaż prezydencki – I tura: 

Andrzej Duda – 41%. Małgorzata Kidawa-Błońska – 25%. Robert Biedroń – 9%. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – 7%. Szymon Hołownia – 7%. 

Krzysztof Bosak – 5%. 

Donald Tusk: – prezydent Duda nie ma w tej chwili poparcia 50% Polaków… 

Sondaż prezydencki – II tura; 

Andrzej Duda – 48%. Małgorzata Kidawa-Błońska – 46%. 

Andrzej Duda – 47%. Władysław Kosiniak-Kamysz – 45%. 

Andrzej Duda – 47%. Szymon Hołownia – 45%. 

Andrzej Duda – 51%. Robert Biedroń – 41%. 

Źródło: IPSOS dla OKOpress 

Donald Tusk: – Bardzo trudno dziś nie zauważyć, jak daleko posunęła się degrengolada 

ludzi władzy. Odór przestępstwa, gangi i mafii, które się mienią instytucjami państwowymi 

w Polsce… [Lichocka] Pokazała, na czym polega istota tej władzy: zabrać jak najwięcej, trochę 

dla siebie, trochę na kłamstwo i propagandę, i tumanić, i okłamywać ludzi, ile wlezie. 

Mnie nikt nie nabierze na tę gwarę PiS-owskich polityków, że oni są tak zbulwersowani… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …teraz [Tusk] dla Kidawy-Błońskiej może okazać się zbyt 

dużym obciążeniem. [Zwłaszcza, że Tusk może wykazać, że to on powinien kandydować]. 

Donald Tusk: – Do tej pory nigdy by mu nawet do głowy nie przyszło, aby przeciwstawić 

się prezesowi Kaczyńskiemu. Nie widzę powodu, dla którego teraz nagle miałby stać się 

mężczyzną. 

JP: – Prezydent ma też decyzję na wagę zdrowia, ma też problem we własnym sztabie. To 

szefowa kampanii Andrzeja Dudy. Miała być atutem, a jest kłopotem, z którego cały sztab 

tłumaczy się niemal każdego dnia. Zwołuje specjalne mobilizacyjne spotkanie… 

 



JP: – już po godzinie po emisji programu na koncie Kuby była cała potrzebna kwota na 

operację: 800 tysięcy złotych… Ludzie cały czas wpłacają pieniądze – jest ponad milion. 

Nadwyżka zostanie przekazana na rehabilitację Kuby, ponieważ Kuba jest każdego dnia 

intensywnie rehabilitowany… 

 

JP: – Pogodowe szaleństwo, czyli wichury i ulewy. W Polskę uderzy niż o imieniu Julia… 

Nadal będzie wiało. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Andrzej Duda, prezydent: – Naszym postulatem jest, żeby te dopłaty dla rolników zostały 

zrównane ze średnim poziomem europejskim. 

 

Koronawirus… 

DH: – Co najmniej 30 osób rannych, w tym dzieci, po tym jak kierowca staranował 

samochodem pochód karnawałowy w środkowym Dojczlandzie… 

 

DH: – Pozrywane dachy, poprzewracane i powyrywane drzewa, dziesiątki tysięcy osób 

bez prądu – to skutki wichury, która minionej doby przetoczyła się nad Polską… 

 

DH: – Ministrowie obrony Polski i Węgier uroczyście inaugurowali setną rocznicę bitwy 

warszawskiej… 

 

DH: – Mam dobre powody, żeby szczerze nie znosić tych, którzy rządzą dziś Polską – 

zadeklarował Donald Tusk podczas wystąpienia w Białymstoku. Oficjalnie było to tylko 

spotkanie ze studentami… 

♣ 
2020-02-25 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3017 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Nie ma żadnego przypadku Koronawirusa w Polsce, ale prędzej czy później będzie… 

 

GK: – Pytają, dzwonią, szukają informacji, próbują dostać się do lekarza czy 

przeprowadzić testy. Zderzają się z obojętnością, są odsyłani od przychodni do szpitala i 

odwrotnie. Nie jest łatwo funkcjonować po powrocie do Polski z ferii w Italii, a były tam tysiące 

Polaków… 

Austria, Chorwacja i Szwajcaria potwierdzają pierwsze przypadki koronawirusa. W Italii 

rośnie liczba zarażonych. Na Wyspach Kanaryjskich w jednym z hoteli odciętych od świata 

zostało ponad tysiąc osób, także Polacy… 

Na całym świecie jest zarażonych 80 289 i 2 704 ofiar… 

 

GK: – Nadchodzi wiosna… 

 

GK: – Od tych zdjęć nie uda się sztabowi prezydenta odwrócić uwagi do końca kampanii. 

Andrzej Duda na spotkaniu klubu PiS-u na tle ścianki z logo partii, a miał być prezydentem 

wszystkich Polaków. Podpisanie z wielką pompą ustawy o trzynastej emeryturze ma przykryć 

kłopoty w kampanii… 

 

GK: – Z prawnego punktu widzenia sytuacja jest trudna, z ludzkiego straszna i smutna – 

mówi Aleksander Kwaśniewski o akcji CBA w sprawie willi w Kazimierzu Dolnym. Agent 

Tomek przeprosił Kwaśniewskich, mówiąc o politycznym zleceniu, jakie dostał, siedzi 

w areszcie, a bronił go będzie bliski współpracownik Mariusza Kamińskiego… 

 

GK: – Siedem osób usłyszało zarzuty w związku z organizacją finału Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy, podczas którego śmiertelnie ranny został prezydent Gdańska… 



 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polska zamożniejsza od Portugalii – potwierdził to właśnie Międzynarodowy Fundusz 

Walutowy… przeskoczyliśmy też Grecję… 

 

Andrzej Duda: – Dla mnie jest najważniejsze, aby moim rodakom podnosił się poziom 

życia. 

 

EL: – Koronawirus paraliżuje Europę… 

 

EL: – Objawy podobne do grypowych. 

Ewa Stadnik, doktor nauk medycznych, lekarz medycyny podróży: – To jest wysoka 

gorączka, to jest kaszel, to jest zaburzenie oddychania… 

EL: – W Italii zarażone koronawirusem zmarły do dziś 4 osoby… 

Dochód na mieszkańca z uwzględnieniem mocy nabywczej walut narodowych: 

Dojczland – 53,5 tys. USD 

Francja – 47,2 tys. USD 

Hiszpania – 41,6 tys. USD 

Polska – 33,8 tys. USD 

Portugalia – 33,6 tys. USD 

[Powyższe zestawienie sugeruje, że przed Polską są tylko 3 państwa, a gdzie Holandia, 

Dania, Szwecja Finlandia, Italia i jeszcze parę innych?] 

 

EL: – Prezydent, Andrzej Duda, zapewnia, że dopóki sprawuje urząd, nie pozwoli na 

likwidację strumienia pieniędzy, które z budżetu państwa płynie do Polaków. Obawy co do 

przyszłości i kontynuacji programów społecznych wywołały słowa kandydatki Koalicji 

Obywatelskiej na prezydenta. Małgorzata Kidawa-Błońska zasugerowała, że po ewentualnym 

przejęciu władzy przez opozycję dostęp do programu, jak 500+ może zostać ograniczony… 

[Znów: Sławomir Nitras „żeby nie hodować biedy”, Jan Vincent-Rostowski „pieniędzy po 

prostu nie ma”, Balcerowicz „zatrzymamy tę dobrą zmianę”]. 

Donald Tusk, przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej: – Od zawsze nie lubię tych, 

którzy dzisiaj rządzą Polską. Mam wiele dobrych powodów, by ich szczerze nie znosić. 

 

„Bestia z Hollwood” skazana. 

♣ 
2020-02-26 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2996 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Polacy z niepokojem pytają. Politycy próbują odpowiadać: koronawirus jest tematem 

numer jeden na świecie. Pojawia się w kolejnych krajach, bo nie ma dla niego granic i choć 

w Polsce nie ma potwierdzonego przypadku, są przypadki podejrzane, badane, czekamy na 

wynik. Ile zrobiono testów? Ile jest łóżek i izolatek na oddziałach zakaźnych? … 

Stan gotowości: 3000 miejsc na 79 oddziałach zakaźnych. 

Mamy kilka tysięcy obywateli poddanych kontroli… 

Rząd nie wydał rekomendacji, by odwołać jakiekolwiek imprezy masowe… 

JP: – Nie potrzeba paniki, potrzeba precyzyjnej informacji. Wracamy z Italii, czujemy się 

źle i co dalej? Dokąd dzwonić? Jakim transportem jechać? A jeśli czujemy się dobrze, ale 

byliśmy w miejscu, gdzie jest wirus – Czy iść do pracy? Czy zostać w domowej izolatce? 

Wszelkie informacje na temat koronawirusa można uzyskać pod numerem 800 190 590 – 

infolinia 24H. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia: – Dzwonimy na pogotowie, poprosimy o 

karetkę, karetka nas zawiezie do oddziału zakaźnego. Główny inspektor sanitarny nie zaleca 

żadnych kwarantann, jeżeli czujemy się dobrze. 



Ale to wszystko tylko wtedy, jeżeli czujemy się źle i jeżeli wróciliśmy z obszarów 

zagrożonych. 

To rekomendacja również dla pracodawców: nie ma potrzeby kwarantannowania osób 

powracających z północnej Italii. 

Trzeci przypadek to taki, że czujemy się dobrze, ale mamy daleko posunięte podejrzenie, 

że mieliśmy kontakt z wirusem. Po konsultacji z miejscową stacją sanitarno-epidemiologiczną 

możemy być poddani kwarantannie. Taka nieobecność w pracy powinna być usprawiedliwiona i 

płatna. 

Krzysztof Pyrć, profesor, wirusolog, Małopolskie Centrum Biotechnologii Uniwersytetu 

Jagiellońskiego: – Zachowywać podstawowe zasady higieny i czekać na to, co się będzie działo 

dalej, bo w tym momencie więcej nie jesteśmy w stanie zrobić. 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolog, Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie: – 

80% zakażonych bądź choruje bezobjawowo bądź ma objawy przypominające przeziębienie. 

Jak słyszymy, tylko 5% przechodzi ciężko zakażenie koronawirusem. Maciej Knapik, 

Fakty. 

JP: – Już 400 zarażonych w Italii, 12 osób zmarło. Wirus pojawił się także w Austrii, 

Szwajcarii, Chorwacji i Grecji… 

W Italii chorują już mieszkańcy z regionów: Lombardia, Piemont, Liguria, Toskania. 

Trydent-Górna Adyga, Wenecja Euganejska, Emilia-Romania, Marche, Lacjum, Sycylia. 

Amerykanie ostrzegają – przed nami globalna pandemia. 

JP: – Zdarzenie nieoczekiwane o daleko idących skutkach – tak amerykańska agencja 

rejkingowa ocenia koronawirusa. Na rynkach robi się coraz bardziej nerwowo. Frank idzie 

w górę, złotówka spada, złoto bije rekordy. Spadają ceny ropy i benzyny, ale to chyba jedyna 

dobra informacja. 

 

JP: – Nawet jak Andrzej Duda przegra, rząd da radę rządzić – mówi prezes Kaczyński, co 

w kampanii PiS-u prezydenta oznacza sporą zmianę. Już nie pewni zwycięstwa, tylko pełni 

mobilizacji i kosmicznych obietnic – do 13-ej, 14-ej i 15-ej emerytury prezydent dorzuca tor 

formuły jeden. 

Kamil Bortniczuk, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS, Porozumienie: – 

Rządzenie sprowadza się w dużej mierze do wydawania pieniędzy, publicznych, również pana, 

również moich. Trzeba to robić na tyle skutecznie, bo taki jest też sens działania każdej partii 

politycznej, żeby władzę albo zdobyć, jak się nie rządzi, albo utrzymać, jak się rządzi. 

Żeby podtrzymać ich emocje, żeby… 

Pytanie: Czy to jest realizm? Czy brak szacunku i dla podatników, i dla tych, którzy 

pieniądze dostają. 

Wczoraj PZPR, dzisiaj PiS – to transparent na ulicy. 

„…będziemy kontynuowali realizację programu wyborczego nawet z opozycyjnym 

prezydentem. Nie ma na pewno mowy o żadnych przyspieszonych wyborach…” 

Jarosław Kaczyński. PiS 

Źródło: „Gazeta Polska” 

 

JP: – Seria seriali. Gdzie są granice zła i czy Maciej Stuhr potrafi być bezwzględny 

i brutalny? Czekał na tę rolę od 20 lat… 

„Kod genetyczny”, „Motyw”, „Chyłka – Kasacja”, „Szadź”. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Pełna mobilizacja do walki z koronawirusem… 

 

Emeryci i renciści dostaną dodatkowe pieniądze… 

 

Smutna prawda o rządach Trzaskowskiego w Warszawie. 

Nie da się walczyć z kryzysem klimatycznym piłą i siekierą… [wycięto krzewy nad Wisłą] 

 

W Kościele Katolickim rozpoczął się wielki post – 40 dni przed Wielkanocą… 



Środa popielcowa, początek wielkiego postu i posypywanie głów popiołem… 

 

Trybunał Konstytucyjny sprawdzi, czy sędziowie Sądu Najwyższego złamali prawo… 

 

Andrzej Duda w Garwolinie: – Okazało się, że jeżeli ktoś prowadzi mądrą politykę, 

uczciwą przede wszystkim, jeżeli podejmuje działania, które prowadzą do tego, że przestają nas 

okradać wreszcie, choćby z watu, możliwa jest realizacja tych wszystkich programów – to jest 

uczciwe państwo. 

Bardzo bym chciał, aby ta polityka mogła być kontynuowana. Bardzo bym chciał, aby 

była realizowana konsekwentnie i spokojnie w tych właśnie działaniach, które ja przez cały czas 

realizowałem i które wspierałem. 

Wierzę w to, że państwo też tego chcecie, żeby te zmiany były dalej prowadzone, żeby do 

końca zostało naprawione polskie sądownictwo, żeby Polska była uczciwym państwem, żeby 

Polska była państwem, gdzie każdy jest równy wobec prawa, państwem, gdzie nie jest tak, że 

jakaś elita czuje się bezkarna i może sobie, uważa, pozwolić na wszystko. 

[TVP jest telewizją jednego kandydata na prezydenta, zapomina o pozostałych]. 

 

EL: – Warszawa ma trzy lada, aby odejść od ogrzewania węglem. 

Niedawno rozpoczęto wycinkę drzew porastających brzeg Wisły przepływającej przez 

Warszawę. Chodzi o kilkaset drzew i kilka tysięcy krzewów, które są siedliskiem licznych 

gatunków żyjących tam zwierząt. Drzewa są obszarem chronionym „natura 2000”, żeby 

poszerzyć pobliską ulicę… 

♣ 
2020-02-27 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3003  

Tvn24bis – Fakty –Justyna Pochanke 

Ponad 40 osób czeka na wyniki testów, ponad 50 ma kwarantannę, 1500 jest 

monitorowanych. W Polsce nie ma koronawirusa. Wyższe uczelnie odwołują wyjazdy do Italii. 

W Arabii Saudyjskiej władze zamykają dla pielgrzymów Mekkę i Medynę. 

Koronawirus jest od dziś w Danii, Norwegii, Estonii, Rumunii, Gruzji i Macedonii 

Północnej. 

Na szczepionkę będziemy czekać ponad rok. Bardziej obiecująco wyglądają testy nowego 

leku, który już podano między innymi pacjentom z Wuhan. 

 

Robert Lewandowski ma złamaną kość piszczelową. 

 

Sędzia Igor Tuleya, dla jednych to wróg numer jeden. Prokuratura chce uchylenia 

sędziowskiego immunitetu, by Tuleyę ścigać karnie i skazać nawet na 3 lata. Chodzi o politykę. 

Tuleya nie kradł, nie kłamał, nie uchybił godności sędziego. Czy będzie pierwszym skazanym w 

procesie czysto politycznym? 

Wpuścił dziennikarzy na salę rozpraw, co było niewygodne dla polityków PiS-u i ich 

zdaniem karygodne. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Nie wolno 

ujawniać pewnych informacji i zapraszać sobie media. 

Sprawa zaczyna się od słynnego posiedzenia Sejmu w sali kolumnowej, gdzie opozycja 

nie jest dopuszczana do głosu. W prokuraturze wicemarszałek Terlecki zeznał, że PiS celowo: 

„…sala kolumnowa została tak zorganizowana, aby nie dopuścić posłów opozycji do 

stołu prezydialnego. (…) Miało to na celu uniemożliwienie zablokowania ww. stołu. 

Organizacja ta polegała na ustawieniu z tyłu Sali Kolumnowej trzech rzędów krzeseł 

w poprzek (…) tak, aby zamknąć dostęp do stołu prezydialnego…” 

Prokuratura mimo tego sprawę umorzyła, twierdząc, że 

„…przedstawiciele wszystkich sejmowych stronnictw i niezrzeszeni mieli pełną 

swobodę udziału w obradach…” 



Tu pojawia się dopiero sędzia Tuleya, nakazuje ponowne śledztwo i ujawnia sprawę opinii 

publicznej. 

Igor Tuleya, sędzia Sądu Okręgowego w Warszawie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich 

„Iustitia”: – Ja tylko powiedziałem, że rzeczywiście król jest nagi 

I teraz ma być za to ukarany. 

Jan Kanthak, KP PiS, Solidarna Polska: – Jak jest posiedzenie niejawne, to nie można 

ujawniać materiałów, które przygotowała prokuratura. 

Art. 95b. KBK 

Jawność posiedzeń sądu 

§ 1. Posiedzenie odbywa się z wyłączeniem jawności, chyba że ustawa stanowi 

inaczej albo prezes sądu lub sąd zarządzi inaczej. 

Dziennikarz: – Jest pan przekonany, że sędzia nie może sam decydować o tej niejawności? 

Jan Kanthar: – W mojej ocenie zostawmy to prokuraturze. 

- Może czy nie może? 

JK: – To prokuratura zarządziła. 

- Zarzuty są dęte – odpowiada opozycja. 

[…] 

Andrzej Duda w Rabce: – Tam gdzie jest popełniany błąd nawet jeżeli moim dawnym 

kolegom jednego ugrupowania, w którym razem byliśmy, z Prawa i Sprawiedliwości wydaje się 

w danym momencie, że to jest słuszne rozwiązanie, ja muszę powiedzieć: Nie. 

 

JP: – Nie żyje Paweł Królikowski (1961 – 2020), doskonale znany aktor filmowy i 

telewizyjny, prezes Związku Artystów Scen Polskich. Zaledwie 58-letni. Kilka lat temu 

przeszedł operację… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Zmarł wspaniały aktor – Paweł Królikowski – odszedł po ciężkiej chorobie, miał 58 lat. 

 

Liczba potwierdzonych przypadków zarażenia koronawirusem na świecie przekroczyła już 

70 tysięcy. 

Zalecenia: 

• Nie panikować 

• Często myć ręce 

• Zachować ostrożność w kontaktach z innymi 

• Skażone mogą być przedmioty, z którymi się stykamy 

• Maski w ogóle nie są skuteczne przed infekcją wirusową 

[Podobne zalecenia rząd sformułował w 1939 roku: matka nam dzieciom poszyła tak 

zwane tampony, które były wypełnione watą i po zamoczeniu chroniły przed atakiem gazowym. 

Również po wybuchu pierwszych bomb atomowych na świecie złośliwcy zalecali przykryć się 

prześcieradłem i zmierzać w kierunku najbliższego cmentarza]. 

 

Paweł Królikowski 

1961 - 2020 

 

♣ 
2020-02-28 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3100  

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

80 osób na obserwacji w polskich szpitalach, a koronawirus wszędzie wokół nas, między 

innymi na Litwie i Białorusi. W Polsce potwierdzonego przypadku wciąż nie ma. Jest coraz 

większa świadomość, odwoływane są imprezy, dokładnie instruowane szkoły i przedszkola, 

szykowane wojskowe szpitale. 



Lars Schaade, wiceprezydent Instytutu Roberta Kocha w Berlinie: – Moim zdaniem 

epidemia potrwa wiele tygodni, a może nawet wiele miesięcy. Równie dobrze wirus może nigdy 

nie zniknąć z powierzchni Ziemi. 

Koronawirus: 

Wirus SARS-CoV-2 

Źródło: PAP/EPA/NIAID – RML/NATIONAL ISTITUTES OF HEALTH 

 

[Nie ma jeszcze koronawirusa w Polsce, Łotwie, Estonii, Finlandii, Szwecji, w Czechach, 

Słowacji, na Węgrzech, nie ma w państwach bezpośrednio przylegających do Rumunii od 

południa, nie ma w Irlandii, nie ma w Portugalii. 

Jest w Finlandii, Norwegii, Danii, Estonii, Rosji, Gruzji, w Wielkiej Brytanii, Holandii, 

Belgii, w Dojczlandzie, Francji, Szwajcarii, Austrii, Rumunii, Chorwacji, Italii, Hiszpanii, 

Macedonii Północnej i Grecji]. 

Amerykańska marynarka wojenna wydała polecenie dowódcom okrętów bloku Pacyfiku, 

aby pozostali na morzu przez co najmniej 14 dni przed powrotem do Stanów Zjednoczonych, 

jeśli wcześniej odwiedzali kraje, gdzie występuje koronawirus. Kanada zachęca obywateli, by 

zrobili zapasy żywności i leków. 

JP: – Koronawirus coraz mocniej uderza w gospodarkę. Na amerykańskiej giełdzie jest 

najgorzej od kryzysu 2008 roku. Największe spółki na warszawskiej giełdzie też, wszystkie na 

minusie. Niestety nie ma racji minister Milewicz, mówiąc, że sytuacja się stabilizuje. 

Paweł Płuska: – Giełda Papierów Wartościowych tuż przed południem: na parkiecie 

królowała czerwień. Wszystkie największe spółki wchodzące w skład wig-20 na minusie. Nie 

brakowało takich, których notowania spadały o ponad 6%: 

Aliorbank -8,93%, KGHM -7,63%; Lotos -6,75%; PGNiG -6,08%. Nie brakowało takich, 

których notowania spadały o ponad 6% czy 8%, To najgorsze wyniki od 9 lat, ale dziś rano 

usłyszeliśmy to: 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju: – …które prowadzimy, to po pierwsze giełdy 

międzynarodowe się uspokoiły, od wczoraj widzimy stan stabilizacji. 

PP: – Jeśli uznajemy za stabilizację to, że na giełdach prawie wyłącznie notujemy spadki, 

to rzeczywiście jest stabilnie. (dow jones industrial – 1 190,95 pkt. Nasdaq -414,29 pkt. Źródło: 

bankier.pl) W Stanach Zjednoczonych dosłownie pikują, bijąc niechlubne rekordy. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Prawie 1200 punktów to absolutny rekord. Największa 

jednodniowa punkowa strata wartości głównego indeksu nowojorskiej giełdy. W ciągu ostatnich 

dni straty wyniosły grubo ponad 10%. Wszystko wskazuje na to, że będziemy mieli do czynienia 

z najgorszym tygodniem na giełdzie od kryzysu z roku 2008. 

PP: – To na razie kryzys na rynkach finansowych, ale też zapowiedź czegoś gorszego. 

Jan Czekaj, profesor, Uniwersytet Ekonomiczny w Krakowie: – Uważa się, że giełda jest 

takim barometrem gospodarki i że ona z reguły reaguje nawet wcześniej na nadchodzący, 

powiedzmy, kryzys. 

PP: – Trudno powiedzieć, jak silny i jak mocno w nas uderzy. Według analityków 

najbardziej powinniśmy się obawiać sytuacji w Dojczlandzie, nie tylko tego, ale przede 

wszystkim spadku nastrojów dojczlandzkich konsumentów kupujących polskie produkty. Świat 

czeka – na razie na kolejną falę spadków. 

Rafał Benecki, główny ekonomista ING Bank Śląski: – Obawiam się, że będzie jeszcze 

druga fala spadków. Natomiast to, co może pomóc, to działania rządu w postaci uruchomienia 

nowych pieniędzy pomocy dla firm. Jeżeli ten chwilowy szok ich nie wywrócił. Albo banków 

centralnych. 

PP: – Początkowo rynki spodziewały się sytuacji podobnej do tej, gdy uderzył SAR – 

szybkiego uderzenia wirusa, szybkiego opanowania sytuacji i odbicia na giełdach. Teraz już 

wiadomo, że nic nie wiadomo, poza jednym: wzrost PKB, również Polski, będzie niższy od 

prognozowanego. 

Piotr Bartkiewicz, ekonomista MBANK: – W tym momencie oczekujemy wzrostu o 2,8% 

w całym roku, tutaj ryzyka są duże z uwagi właśnie na tą epidemię, ale w tym momencie 

podawanie konkretnej liczby, konkretnego efektu nie ma moim zdaniem sensu. To może być 

zero, to może być jeden punkt procentowy. 



Emilewicz: – Dzisiaj wydaje się, że jeśli ta koniunktura globalna może dotknąć Polski, to 

na poziomie 0,4% polskiego PKB. 

PP: – Konkretnie i bardzo optymistycznie. Pytanie tylko, czy się sprawdzi? Paweł Płuska, 

Fakty. 

 

JP: – Nagrody dla sejmowych tytanów pracy. Duże sumy. Pytanie: Za co? 

 

JP: – Kampania traci, kandydaci w zdjęciach, choć nie każda sytuacja jest politycznie 

wygodna. Prezydent, Andrzej Duda, spotkał się dziś z szefem TVP Jackiem Kurskim, a zdjęcia z 

ich spotkania nie ma. Ich cena mogłaby być zbyt wysoka. 

Jakub Sobieniowski: – Jak widać nastrój Jacka Kurskiego po rozmowie z prezydentem nie 

był zły. To kierowana przez niego rządowa telewizja może dostać większość z 2 miliardów 

złotych – zdecydowało o tym PiS. A opozycja chce veta prezydenta i tych pieniędzy na walkę z 

rakiem. 

Alicja Chybicka, profesor, hematolog, onkolog dziecięcy, senator KP KO: – W tej chwili 

potrzebujemy natychmiast na trójkę dzieci, które mają mieć terapię… 2 miliony na każdy 

wyjazd dziecka do Dojczlandu… i pół miliona złotych na… [nie zapisałem terminów 

medycznych poszczególnych faz leczenia].  

JS: – Tego żargonu medycznego nie da się nazwać szantażem moralnym, ale za tymi 

niezrozumiałymi terminami kryją się niewyobrażalne tragedie. 

[…] 

 

JP: – Co ma wspólnego Norwegia z sędzią Igorem Tuleyą? Pozornie nic, a tak naprawdę 

praworządność i 300 milionów. Tuleyi władza wyjątkowo nie lubi, może stracić sędziowski 

immunitet i mieć proces karny. Norwegia wyjątkowo lubi praworządność i może obciąć Polsce 

fundusze na ten cel… 

 

JP: – Sejmowe nagrody za ciężką pracę. Szefowa kancelarii Sejmu …45 tysięcy 

nagrody… Najlepiej zarabiający w rządzie – Zbigniew Ziobro: suma 263 706,21 zł. Miesięcznie 

21 075,52 zł. 

 

JP: – Turcja ogłasza, że już nie będzie zatrzymywać u siebie uchodźców z Syrii. Niech idą 

do Europy – mówi prezydent Turcji, Recep Tayyip Erdogan. Ze zbombardowanego miasta 

ucieka ponad milion ludzi, przerażonych, głodnych, z dziećmi na rękach… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polskie służby postawione w stan najwyższej gotowości… 

 

Były senator Platformy Obywatelskiej, Józef Pinior, skazany za korupcję. 

 

W Stanach Zjednoczonych wiceprezydent, Mike Pence, odwiedził centrum dowodzenia 

departamentem zdrowia. O epidemii rozmawiali premier Italii i prezydent Francji. 

COVID-19 

Liczba zainfekowanych: 83 867 osób. Dane z godziny 18:00. [Ale gdzie?] 

Liczba krajów objętych epidemią: 54. 

Liczba zgonów: 2 867. 

Liczba wyleczonych: 36 686. 

 

Polska: 

9 stycznia – rozpoczęcie codziennego monitoringu ws. koronawirusa przez 

ministerstwo zdrowia i główny inspektorat sanitarny 

2 lutego – ewakuacja polskich obywateli z Wuhan 

7 lutego – ewakuacja kolejnej grupy Polaków z Chin 

21 lutego – ewakuacja kolejnej grupy Polaków z Chin 

23 lutego – uznanie przez WHO Italii za państwo zagrożone koronawirusem 



24 lutego – uruchomienie w Polsce badań temperatury ciała na lotniskach oraz 

[uruchomienie] portalu informacyjnego 

25 lutego – udostępnienie masek i kombinezonów dla szpitali i lotnisk 

26 lutego – uruchomienie infolinii ws. koronawirusa (tel. 800 190 590) 

28 lutego – wysłanie specjalnego samolotu po dodatkowe testy na koronawirusa 

 

Europa: 

Zarażeni – 800 

Ofiary – 19 

Wyleczeni 76 

 

EL: – Rozpoczął się przerzut wojsk amerykańskich w ramach największych od 25 lat 

manewrów wojskowych Decender-2020. Dziś pierwsze oddziały amerykańskie dotarły na 

poligon w Orzyszu [Ja też tam byłem jako student na ćwiczeniach wojskowych w 1955 roku]. W 

ćwiczeniach weźmie udział 37 tysięcy żołnierzy z 18 państw sojuszu. Manewry potrwają do 

kwietnia. 

♣ 
2020-02-29 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3355  

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Nie ma żadnego potwierdzonego przypadku zachorowania na koronawirusa w Polsce – 

zapewnia rząd, ale wzywa do ostrożności. Przed niedzielnymi mszami do akcji włącza się 

Kościół, chodzi o wodę w kropielnicach, komunię świętą i uściski dłoni. W środkach 

komunikacji masowej dezynfekowane są klamki, uchwyty i poręcze. Pomoże to nie zarazić się 

nie tylko tym wirusem… 

PM: – Światowa Organizacja Zdrowia ostrzega, że globalnie bardzo rośnie ryzyko 

zachorowania na koronawirusa. Podaje też rady, jak możemy się zabezpieczać. Wszędzie rządy 

ostrzegają przed paniką, ale nie wszędzie są słuchane… 

Dojczland – 79 przypadków zakażenia koronawirusem. 

Białoruś – Pierwszy wykryto u studenta z Iranu. 

Italia prosi Unię Europejską o pomoc – 29 osób zmarło, ponad 1000 zarażonych. 

Francja – 73 przypadki zakażeń. 

Korea Południowa – jednego dnia zakaziło się 813 osób. 

Iran – 43 ofiary, 593 zarażonych. 

 

10 rad WHO, jak uniknąć zarażenia koronawirusem” 

• Myć często ręce z użyciem środka antyseptycznego, a jeśli nie mamy go pod ręką – 

wodą z mydłem 

• Regularnie czyścić takie powierzchnie, jak blaty biurek w miejscach pracy bądź 

stołów w kuchni 

• Unikać podróży, gdy mamy gorączkę lub kaszel 

 

PM: – Izolujemy chorych ludzi, a co z ich pupilami? 

- Nie można wykluczyć wirusa na sierści. 

- Nie ma specjalnych powodów do paniki. 

 

PM: – Polska potrzebuje nowej nadziei i nowego początku – mówi na konwencji 

wyborczej w Warszawie Małgorzata Kidawa-Błońska. O Rzeczpospolitej nadziei – mówił też 

Władysław Kosiniak-Kamysz. [Powinni byli pamiętać o tym przed wyborami do Sejmu i 

wygrać wybory, a tak niewiele trzeba było – należało nie rozwalać Koalicji Europejskiej i 

trzymać razem z Lewicą, a metoda Donta załatwiłaby resztę i dała zwycięstwo opozycji]. 

Kandydat Konfederacji, Krzysztof Bosak, na Mazowszu, Szymon Hołownia w Stargardzie 

i Robert Biedroń we Włodawie. Urzędujący prezydent odpowiadał na zarzuty i krytykę po 

południu w Bytomiu. 



Sto dni obecnego rządu Mateusza Morawieckiego… 

 

PM: – Wałbrzych miał być pierwszym w Polsce ze strefami wolnymi od jednorazowego 

plastiku, ale wojewoda powiedział: Nie i unieważnił decyzję samorządu… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Państwo polskie jest gotowe na wypadek pojawienia się koronawirusa… 

 

Sondaż prezydencki – I tura: 

Andrzej Duda – 42,9%. Małgorzata Kidawa-Błońska – 23,3%. 

Robert Biedroń – 9,3%. Władysław Kosiniak-Kamysz – 8,1%. 

Szymon Hołownia – 7,2%. Krzysztof Bosak – 3,7%. 

Sondaż prezydencki – II tura: 

Andrzej Duda – 53,9%. Małgorzata Kidawa-Błońska – 46,1%. 

AD – 53,1%. Władysław Kosiniak-Kamysz – 46,9%. 

AD – 53,2%. Szymon Hołownia – 46,8%. 

 

EL: – Stany Zjednoczone podpisały historyczne porozumienie pokojowe z afgańskimi 

Talibami. Na jego podstawie wojska USA i NATO w ciągu 14 miesięcy wycofają się z 

Afganistanu. To oznacza koniec 18-letniego konfliktu, a także zakończenie misji dla polskich 

żołnierzy… 

♣ 
2020-03-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3355  

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Pierwsze przypadki koronawirusa stwierdzono w Czechach. Polacy wykupują środki 

dezynfekcyjne – im większa higiena tym lepiej. Ale też zaczynamy robić zapasy żywności, co 

może oznaczać początki paniki… 

W Stanach Zjednoczonych zmarł pierwszy Amerykanin, w ostatnim czasie nie 

podróżował… 

Pacjentka w Krotoszynie opowiada, że gdy po powrocie z zagranicy zgłosiła się chora do 

szpitala, przeżyła koszmar niekończącego się oczekiwania na diagnozę, zamieszania i 

bezczynności. To nie była grypa, w końcu się okazało, że także nie koronawirus, ale na pewno to 

chaos… 

 

PM: – Arcybiskup Marek Jędraszewski znowu ostrzega, tym razem w liście na wielki post, 

przed szatanem, który ma kusić i atakować w ideologiach ekologizmu, dżenderyzmu i LGBT. 

List jest czytany w kościołach archidiecezji krakowskiej. Metropolita był dzisiaj w Warszawie, 

gdzie odbył się proces przeciw jego słowom… 

Arcybiskup Marek Jędraszewski odprawił mszę w intencji żołnierzy wyklętych. Przed 

warszawskim sanktuarium świętego ojca Pijo zebrali się… 

 

PM: – Mega inwestycja – centralny port komunikacyjny w zasadzie go nie ma, ale już 

wywołuje niepokoje i protesty, bo poszkodowani czują się nie tylko ci, którzy mieszkają 

w pobliżu, ale i ci, którzy nagle się dowiadują, że znaleźli się na planowanych trasach dojazdu… 

 

PM: – Skandal na stadionie podczas meczu Bundesligi. Kibice Bajernu Monachium 

obrażają przeciwników… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Dziś narodowy dzień pamięci żołnierzy wyklętych. Oddajemy cześć naszym niezłomnym 

bohaterom. 



Jerzy Skorupiński, żołnierz Narodowych Sił Zbrojnych: – Na ścianie wisiały różne 

narzędzia w postaci pałek, pejczy, prętów… Była to miazga, która była koloru fioletowo 

jakiegoś krwistego… Stracił przytomność. Całkowicie już, jego ręka opadła… 

Ostatni żołnierz wyklęty zginął w 1963 roku. 

 

[Spotkania, spotkania, spotkania – na temat koronawirusa…] 

Koronawirus: (dane z godziny 18:00) 

Liczba zainfekowanych: 87 470. 

Liczba krajów dotkniętych epidemią: 64. 

Liczba zgonów: 2 979 

Liczba wyleczonych: 42 670 

 

Kraje, do których MSZ odradza podróże: 

Chiny, Iran, Japonia, Korea Południowa, Singapur, Tajlandia, Tajwan, Wietnam, 

Italia i Hong Kong. 

 

DH: – Wciąż niebezpieczna sytuacja na Grecko-Tureckiej granicy, przez którą chce się 

przedrzeć tysiące imigrantów. 

 

Duda na Śląsku, Małgorzata Kidawa-Błońska po operacji plastycznej… 

♣ 
2020-03-02 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3355  

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Koronawirus wciąż straszy z zagranicy. W Polsce go nie ma, za to w Sejmie jest związana 

z nim ustawa, pojawia się nagle i rządowi daje super-moc i ma pomóc w starciu z gigantem. 

Krzysztof Skórzyński: – Akurat w tym momencie minister zdrowia przemawiał jak lekarz, 

nie jak polityk. 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia w Sejmie: – Szanowni państwo, leczenia 

bezpośredniego tego wirusa nie ma. Szczepionki na tego wirusa nie ma. [A TVP codziennie 

podaje liczbę wyleczonych, sugerując, że jest lekarstwo]. 

KS: – Nowe prawo wprowadzone w 20 godzin, wprowadza możliwość pracy w domu, gdy 

pracodawca uzna, że jest jakiekolwiek zagrożenie. Wprowadza też dodatkowy zasiłek 

opiekuńczy, gdy trzeba na przykład zostać z dzieckiem w domu, bo zamknięte jest przedszkole. 

Ale ta ustawa pozwala także wysyłać na obowiązkowe badania i obowiązkową kwarantannę. 

Pozwala rządowi wydawać polecenia samorządom, czyli na przykład prezydentom miast, ba, 

pozwala wydawać je przedsiębiorcom. Ale po interwencji opozycji ma być wprowadzony tu tryb 

odwoławczy. Te przepisy mają być złagodzone. 

 

AW: – Czechy, Portugalia, Irlandia, Islandia, Łotwa i Szkocja – tam koronawirus też już 

jest. 

[W Dojczlandzie] To już ponad 150 potwierdzonych przypadków, także w Berlinie. 

Najszybciej w Europie chorych przybywa w Italii – 52 zgony, 2036 zarażonych. 

Italię podzielono na trzy strefy: czerwona, to największe ogniska (Lombardia, Wenecja 

Eugenejska, Emilia-Romania) są to regiony pilnowane przez wojsko i policję, odcięte od reszty 

kraju. 

Najgorzej jest w Korei Południowej, gdzie zmarło 26 osób, 4335 zarażonych. 

Luwr nadal niedostępny dla zwiedzających. 

 

Marek Nowicki: – Na pierwszy rzut oka od tego wirusa zwykłej grypy koronawirus ten 

niczym się nie różni [na obrazkach są wyraźne różnice], ale to tylko pozory, w rzeczywistości, 

jeżeli zajrzymy do jego wnętrza różnice będą duże. 



Anna Boroń-Kaczmarska, profesor, kierownik katedry i kliniki chorób zakaźnych: - 

Wiadomo, że jest to wirus dający kwas rybo-nukleinowy w swej cząsteczce. Trzeba bardzo dużo 

mieć tego kwasu rybo-nukleinowego, czyli ma niestety duże zdolności mutacyjne. 

MN: – Ciągle więc nas zaskakuje, ale dzięki badaniom, które opublikowali właśnie 

chińscy naukowcy w prestiżowym piśmie China Medical Treatment Expert for Covid 19, wiemy 

o koronawirusie znacznie więcej, między innymi to, że może nie wywoływać gorączki. A więc 

termometry na lotniskach pasażerów z koronawirusem mogą nie wyłapywać. 

1% pacjentów zainfekowanych koronawirusem umiera. 

Na zwykłą grypę sezonowo umiera 0,1%. 

Ale 1% to i tak niedużo w porównaniu z tym, jaki odsetek zarażonych umarł w latach 1957 

i 1968 z powodu zarażenia wirusem SARS – 10% i MERS – 36%. 

ABK: – Wielkim szczęściem tej bardzo przykrej epidemii jest, że śmiertelność czy liczba 

zgonów jest relatywnie niska/ 

MN: – Boimy się jednak koronawirusa z innego względu – szybko się rozprzestrzenia: 

Reprodukcja Covid-19: 

Jeden zakażony statystycznie zakaża kolejne dwie osoby. Stąd tak wielu chorych zmarłych 

w tak krótkim czasie. 

Ale są też dobre informacje: 

Marta Śledzińska, doktor, pediatra, Pomorskie Centrum Chorób Zakaźnych i Gruźlicy w 

Gdańsku: – Dzieci chorują zdecydowanie rzadziej. Wśród tych, u których potwierdzono 

zakażenie koronawirusem 0,8% [zgony]. To jest dobra wiadomość dla nas. 

MN: – Po zakończeniu epidemii naukowcy określą… Marek Nowicki, Fakty. 

 

AW: – Druga połowa kampanii… 

Mąż wspiera żonę, partner partnera, żona męża – nietrudno zgadnąć. 

 

O 25% zdrożał chleb i o 25% zdrożał cukier, ale w ogromnym stopniu potaniał olej. 

AW: – Ponad 200 stron raportu, a na nim przykłady represji i gnębienia, sędziów i 

prokuratorów. W raporcie są ofiary i są ich prześladowcy, dokładne opisy tego, jak można 

zwalczać sędziowską niezawisłość. To najnowsza historia Polski po polsku i po angielsku, żeby 

w Unii też można było sobie poczytać. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – (RAPORT „Wymiar sprawiedliwości pod presją 2015-

2019”) Ten raport pokazuje, co spotkało sędziów i prokuratorów od momentu, gdy władzę 

przejął PiS. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA”: – Jak duża jest 

skala represji? [Represje są] stosowane z politycznych powodów. 

KKZ: – Na ponad 200 stronach raportu przygotowanego przez dwa stowarzyszenia: 

Iustilia i Intelekt Lex Super Omnia są nazwiska sędziów i prokuratorów, którzy narazili się 

dzisiejszej władzy. Pokazano też, że system jest całkowicie zamknięty. Władza wykonawcza 

decyduje, a na końcu Izba Dyscyplinarna orzeka tak, jak chce władza. 

 

Olimpia Barańska-Małuszek, Anna Bator-Ciesielska, Włodzimierz Brazewicz, Barbara Du 

Chateau, Monika Ciemięga, Dominik Czeszkiewicz, Alina Czubieniak, Monika Frąckowiak, 

Piotr Gąciarek, Kamil Jarocki, Sławomir Jęksa, Paweł Juszczyszyn, Katarzyna Kałwak, 

Arkadiusz Krupa, Magdalena Lewandowska, Dorota Lutostańska, Ewa Maciejewska, Rafał 

Maciejewski, Krystian Markiewicz, Dariusz Mazur, Ewa Mroczek, Artur Onderek, Bartłomiej 

Przymusiński, Bartłomiej Starosta, Jerzy Stępień, Igor Tuleya, Piotr Wangler, Dorota 

Zabłudowska, Waldemar Żurek, Rafał Lisak, Kazimierz Wilczek, Wojciech Maczuga, 

Aleksandra Janas, Irena Piotrowska, Łukasz Biliński, Monika Frąckowiak, Alicja Fronczyk, 

Justyna Koska-Janusz, Marta Kożuchowska-Warywoda, Wojciech Łączewski, Irena Majcher, 

Tomasz Marczyński, Aleksandra Marek-Ossowska, Krystian Markiewicz, Andrzej Olszewski, 

Agnieszka Pilarczyk, Adam Skowron, Monika Zielińska, Agnieszka Poświata, Michał 

Karczewski, Kinga Misiukiewicz, Monika Orzechowska, Wojciech Merta, Alina Bojara, 

Mariusz Broda. 



[Nieprzekonujący wykaz TVN: nie wiadomo jednoznacznie, kto jest represjonującym, a 

kto represjonowanym, a może to sami represjonowani?]. 

 

Irena Kamińska, sędzia Naczelnego Sądu Administracyjnego w stanie spoczynku, 

Stowarzyszenie Sędziów „Themis”: – Wszystko się tutaj domyka, funkcjonuje i właściwie nie 

ma tej ścieżki, jakby drogi ucieczki. Są represjonowani za to, że walczą o wartości, które władza 

niszczy. I są represjonowali za to, że walczą o to, żeby nikt z nas nie musiał się bać we własnym 

kraju. 

KKZ: – Lista przewinień jest długa: - wypowiedź publiczna, koszulka z napisem 

Konstytucja, zadanie pytania prejudycjalnego do Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej, 

wydanie orzeczenia nie po myśli władzy. 

Garść przykładów z raportu: 

Sędzia Alina Czubieniak, Sąd Okręgowy w Gorzowie – skazana dyscyplinarnie przez 

sędziów nowej Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego za wydanie prawidłowego, słusznego i 

zgodnego z Konstytucją RP postanowienia. 

Sędzia Ewa Maciejewska, Sąd Okręgowy w Łodzi – zadanie pytania prejudycjalnego 

zostaje uznane za eksces orzeczniczy. 

Sędzia Sławomir Jęksa, Sąd Okręgowy w Poznaniu – zarzuty dyscyplinarne, bo uniewinnił 

żonę prezydenta Poznania. Rzecznik dyscyplinarny uznał uniewinnienie za manifest polityczny. 

[…] 

KKZ: – Podobne represje dotykają też niepokornych prokuratorów. Jedna trzecia z nich 

została zdegradowana, są przenoszeni na inne niższe stanowiska do innych miast. Decyzje w tej 

sprawie są całkowicie arbitralne i pochodzą wprost od ministra sprawiedliwości i prokuratora 

generalnego [w jednej osobie]. 

Krzysztof Parchimowicz, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex Super Omnia”: – Każdy 

przejaw niezależności ze strony prokuratora jest karany. Bardzo liczymy na to, że ta część 

środowiska prokuratorskiego najliczniejsza, która jest bierna, przejrzy na oczy. 

KKZ: – „Każda represja ma dwie strony – jest ofiara, ale jest i sprawca. Represje mają 

konkretne twarze, a za każdą z nich stoi człowiek”: 

[…] 

Bartłomiej Przymusiński: – Wysłaliśmy go do przedstawicieli wszystkich stowarzyszeń 

sędziowskich w całej Europie, do organizacji międzynarodowych zajmujących się ochroną praw 

człowieka. 

KKZ: – Raport ma być na bieżąco aktualizowany. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

W Sejmie o koronawirusie. 

 

Kolejny kryzys imigracyjny. Czy będzie miał wpływ na kampanię prezydencką? 

 

Emocje gwiazd w nowym programie Telewizji Polskiej. 

♣ 
2020-03-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3237 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Wystarczyło podejrzenie koronawirusa u dwóch uczennic, by starosta zamknął szkołę 

w Policach w Zachodniopomorskiem. Internat, a w nim 200 uczniów i nauczycieli zostali do 

odwołania odciętych od świata. Mogą poruszać się po budynku, opiekują się nimi psycholog 

i lekarze… 

 

GK: – To zdarza się wyjątkowo rzadko, trzeba więc odnotować, że podczas prac nad 

ustawą o koronawirusie Koalicja współpracowała z opozycją. Były dyskusje, poprawki i 

konsensus. W ostatecznym głosowaniu przeciwko była tylko Konfederacja… 

(Prawie) pełna zgoda: za 400, przeciw 11 (Konfederacja)… 



Amerykanie przygotowują się na epidemię koronawirusa… 

Eksperci podejrzewają, że na północnym zachodzie Stanów Zjednoczonych groźny 

koronawirus mógł się rozprzestrzeniać niewykryty przez kilka tygodni, bo brakowało testów 

i nie badano osób podejrzanych z objawami, które wróciły z zagrożonych krajów. 

Do końca tego tygodnia ma być przebadanych milion ludzi… 

Ukraina – pierwszy przypadek – mężczyzna przyjechał z Italii przez Rumunię. 

Czechy – kolejne dwa zakażenia (5 zarażonych) chorują osoby, które wróciły z północnej 

Italii. 

Italia, ze szpitala w Lombardii uciekł zainfekowany pacjent. 79 zgonów, 2502 zarażonych 

Wielka Brytania – 51 zarażonych… 

 

GK: – Sąd odebrał matce jedenaścioro dzieci… 

 

GK: – Władysław Frasyniuk nie zostanie ukarany za przepychanki z policjantami podczas 

kontrmanifestacji smoleńskiej w czerwcu 2017 roku. Warszawski Sąd prawomocnie umorzył 

sprawę ze względu na znikomą szkodliwość społeczną. [Jak to się dzieje, że tacy ludzie nie 

znaleźli się w Sejmie bądź Senacie? Są aż takimi wrogami Platformy Obywatelskiej? Przecież 

Frasyniuk urągał tylko Schetynie]. 

 

GK: – Ponad pół miliona zadość uczynienia i przeprosin domaga się od gdańskiej kurii 

Barbara Borowiecka… 

 

GK: – Posłowie opozycji chcą, by Najwyższa Izba Kontroli zbadała, czy Zbigniew Ziobro 

może pobierać pensje jako minister, poseł i prokurator. Są wątpliwości prawne. A kwota 

dodatku prokuratorskiego przez trzy lata to ponad 200 tysięcy złotych… 

• Dochód z tytułu pełnienia urzędu ministra sprawiedliwości – 169 362,86 PLN 

• Dochód z tytułu dodatku funkcyjnego dla prokuratora generalnego – 64 364,46 

PLN 

• Dochód z tytułu pełnienia funkcji w Krajowej Radzie Sądownictwa – 9 285,54 

PLN 

• Dieta poselska – 29 978,89 PLN 

• Suma = 272 991,75 PLN 

 

GK: – Kilkanaście dni temu krzyczeli: marionetka! Wypad! Przestańcie kraść! – podczas 

wizyty prezydenta na Pomorzu. 6 osób ma już w tej sprawie zarzuty [prokuratorskie], ale 

przeciwników Andrzeja Dudy nie będzie łatwo zastraszyć. 

Podobnie w Bytomiu… 

Zbigniew Janas, działacz opozycji w PRL: – Policja nie jest od rozwiązywania problemów 

polityków. Ona jest od ścigania przestępców. A ci, którzy protestują, nie są przestępcami. 

Oczywiście co innego jest prokuratura, która jest po prostu upolityczniona, ale też mam złą 

wiadomość dla rządzących: A mianowicie – są jeszcze wolne sądy. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

W Polsce nie ma koronawirusa, ale jesteśmy przygotowani… 

 

Z powodu smogu umiera w Polsce ponad 40 tysięcy osób rocznie… 

Na wymianę przestarzałego źródła ciepła i termomodernizację górny próg dotacji wyniesie 

20 tysięcy złotych. Jeśli ktoś zdecyduje się na pompę ciepła dostanie bonus klimatyczny w 

wysokości 5 tysięcy złotych i kolejne 5 tysięcy, jeśli dom wyposaży w fotowoltanikę… 

 

Kidawa-Błońska niedawno została sfilmowana, jak wita się serdecznie z ludźmi, którzy 

zakłócali oficjalne wystąpienie prezydenta, Andrzeja Dudy. 

- Było słychać? 

To, co było słychać, nie nadaje się do publikacji. 



[Po czym w pełnym brzmieniu TVP umieściło wulgarny tekst, który nie nadaje się do 

publikacji. Bo zastąpienie gwiazdką jednej litery nie czyni go nieczytelnym]. 

[…] 

 

Marcin Tulicki: – Wiemy, że Grecja może liczyć od Unii Europejskiej na pomoc doraźną. 

To między innymi pieniądze. 700 milionów euro, połowa do wykorzystania od razu, połowa 

później, na specjalny wniosek dodatkowo w sprzęcie: śmigłowce, samolot i statki do 

patrolowania granic i dodatkowych służb strażniczych, którzy tutaj na granicy mają się pojawić. 

Wciąż jednak nie wiemy, jaki Unia Europejska ma pomysł na systemowe rozwiązania, aby 

zażegnać ten migracyjny kryzys. 

 

EL: – Szybko rośnie oglądalność Telewizji Polskiej TVP, dominują wśród 

najważniejszych programów telewizyjnych, to dowód na to, że Polacy cenią i potrzebują silnych 

mediów publicznych, ale realizacja emisji na najwyższym poziomie jest kosztowna. Stąd apel 

związkowców „Solidarności”, którzy wezwali prezydenta, Andrzeja Dudę, do podpisania ustawy 

przyznającej mediom publicznym rekompensatę abonamentową… 

Uchwalona przez Sejm RP ustawa jest rekompensatą za zwolnienia grup 

społecznych z płacenia abonamentu, a nie dodatkowym dofinansowaniem mediów 

publicznych. 

Wpływy z abonamentu są zatrważająco niskie, co zagraża funkcjonowaniu mediów 

publicznych. Swój znaczny wkład do powstania takiej sytuacji mają niektóre 

środowiska polityczne, którym zależy na znacznym osłabieniu mediów publicznych, 

ponieważ mają przychylne im media komercyjne. 

W ataku na media publiczne znaczny udział mają też media komercyjne. Osłabienie 

mediów publicznych, a co za tym idzie, pogorszenie oferty programowej, 

zmniejszenie ich oglądalności, spowoduje zwiększenie wpływów z reklam dla 

mediów komercyjnych [TVN i Polsat]. Stąd wynika ich bezpardonowa walka 

o zawetowanie ustawy medialnej. 

Komisja Zakładowa NSZZ „Solidarność” TVP S.A. 

Ul. Jana Pawła Woronicza 17, Warszawa 

[Ale to nie jest apel ogólnopolskiej Solidarności, jak sugerowała Edyta 

Lewandowska w zapowiedzi, lecz jest to apel organizacji związkowej działającej w 

samej TVP, a więc walka o własne zarobki]. 

♣ 
2020-03-04 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3173 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Jest pierwszy przypadek koronawirusa w Polsce. Chory mężczyzna jest w szpitalu 

w Zielonej Górze, ale zanim tam trafił, autokarem przyjechał z Dojczlandu. Wszyscy, którzy z 

nim jechali, idą na kwarantannę, a autokar na dezynfekcję… 

66 lat, gorączka, kaszel, katar, trudności z oddychaniem… 

Na świecie: 3 214 zgonów, 94 250 zarażonych. 

Śmiertelność COVID-19: 3,4% 

 

AW: – Nocny gość w Biurze Bezpieczeństwa Narodowego. [?] 

 

Koronawirus zmienia plany w kampanii. Spotkania z wyborcami nie wszędzie się odbędą, 

a jak już się odbywają, to po dokładnym umyciu rąk…. 

 

AW: – Trybunał Konstytucyjny wydaje wyrok. Sprawa dotyczy sędziów i nowej KRS. Ale 

kiedy wszyscy sędziowie Trybunału z wyjątkiem jednego powołani są przez PiS, pytanie: czy to 

wciąż jeszcze konstytucyjny sąd, czy już polityczny teatr? 

… 



Julia Przyłębska, prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Nie sposób wyobrazić sobie żadnej 

procedury [niezrozumiałe] ani w ramach której konkretny sąd sędziowski mógłby ocenić [zbyt 

szybko czyta]. 

Maciej Knapik: – To orzeczenie ma przekreślić uchwałę Sądu Najwyższego, opinie 

stowarzyszeń sędziowskich czy naukowych, ukrócić działania sędziego Juszczyszyna i w ogóle 

wszelką dyskusję także z Unią Europejską. Rację ma mieć PiS. 

Michał Laskowski, rzecznik prasowy Sądu Najwyższego: – Jest to kolejny taki sygnał, że 

pewnych rzeczy sądy badać nie powinny. Jest zakaz. 

MK: – Wczoraj Trybunał obradował na pokrewny temat tak zwanego sporu 

kompetencyjnego i znów po jednej stronie był poseł PiS i prokuratorzy podlegli Zbigniewowi 

Ziobrze z PiS, po drugiej poseł PiS i przedstawiciele prezydenta kandydata PiS. W składzie 

sędziowskim [TK] dwoje byłych posłów PiS i znajoma, odkrycie towarzyskie, prezesa PiS. Czy 

to jest mistyfikacja? Wszyscy sędziowie [TK] oprócz Leona Kieresa i tak wszyscy sędziowie są 

powołani przez PiS… 

 

AW: – Nocny gość w Biurze Bezpieczeństwa Narodowego. Nie wiadomo, czy chodziło o 

bezpieczeństwo, czy o naród, wiadomo, że prezes PiS w ciemnościach wszedł na spotkanie z 

prezydentem. Jarosław Kaczyński to zwykły poseł, ale w niezwykły sposób odwiedza Andrzeja 

Dudę. Dlaczego i po co? 

Jakub Sobieniowski: – To trwało nie więcej niż 20 minut, całe spotkanie, a nie tylko 

pożegnanie przy wyjściu. O czasie być może o połowę krótszym i temacie spotkania prezydent 

w ten sposób nie mówi: 

- Czego dotyczyło wczorajsze spotkanie z prezesem Kaczyńskim? 

- Dziękujemy państwu. Dziękujemy państwu. 

- Dziękuję bardzo. 

JS: – Takie milczenie, to opozycja nazywa zmieszaniem albo zawstydzeniem. 

[Myślę, że w absolutnej tajemnicy Kaczyński wezwał Dudę w nocy, aby tu i teraz Duda 

podpisał przy Kaczyńskim ustawę o dwóch miliardach dla TVP. Pomysł był taki, że minie 

termin podpisania ustawy 5 marca i nie będzie żadnego komunikatu, że Duda podpisał bądź nie 

podpisał. Znać będzie prawdę parę zaufanych osób, ale nie zdradzą sekretu. Duda będzie pomijał 

milczeniem ewentualne pytania i sprawa przyschnie. A TVP będzie po trochu otrzymywała 

pieniądze. Nikt nie miał się zorientować. Stąd konsternacja Dudy, że dziennikarze wyśledzili 

spiskowców]. 

[…] 

 

AW: – Tornada szaleją w Stanach. Zabiły co najmniej 24 osoby, kilkadziesiąt osób wciąż 

jest zaginionych… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Pierwszy przypadek koronawirusa w Polsce… 

[Czyli nadal jest niegroźnie, jesteśmy gotowi]. 

 

EL: – Bezpieczeństwo Polski i krajów bałtyckich było głównym tematem spotkania 

marszałek sejmu, Elżbiety Witek, z przewodniczącą amerykańskiej Izby Reprezentantów, Nensi 

Pelotsi. Marszałek Witek zwiedza też Waszyngton… 

Andrew Gallo, podpułkownik, dowódca batalionowej grupy bojowej NATO w Bemowie 

Piskim: – Największe od zakończenia zimnej wojny ćwiczenia wojskowe pod kryptonimem 

Defender-20 mają za zadanie obronę Europy przed niespodziewanym atakiem… 

 

Ustawa kolej+ podpisana przez prezydenta, Andrzeja Dudę. Nowe przepisy pomogą 

walczyć z wykluczeniem komunikacyjnym. Z jednej strony mowa tu o tworzeniu nowych 

połączeń kolejowych, a z drugiej o odbudowie zlikwidowanych w przeszłości… 

 

EL: – Wzrost cen niektórych produktów spożywczych jest przejściowy – tak oceniła na 

dzisiejszym posiedzeniu Rada Polityki Pieniężnej, która nie zmieniła poziomu stóp 



procentowych. Temat inflacji postanowili jednak wykorzystać w kampanii wyborczej niektórzy 

politycy. [To Biedroń, Kidawa-Błońska]. 

 

Trybunał Konstytucyjny w sprawie sędziów powołanych przez KRS. 

 

Obrażał Polaków, czeka na przeprosiny 

 

TVP dla każdego 

 

Wielka piłka w TVP 

&♣ 
2020-03-05 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2993 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

66-letni pacjent czuje się dobrze i nie może się doczekać, kiedy wróci do domu. Wszyscy, 

którzy mieli z nim kontakt, mają kwarantannę, jedna osoba nawet przymusową… 

 

AW – Premier zaprasza opozycję i wszyscy zsiadają do stołu. W sprawie koronawirusa nie 

ma miejsca na spory, bo groźny przeciwnik jest jeden i walczyć trzeba z nim razem. W Senacie 

czeka spec-ustawa… 

 

AW – Kraj za zamkniętymi drzwiami – to teraz Italia. Skoro koronawirus jest już w 

każdym regionie, więc ulice świecą pustkami, tak samo jak szkoły, uniwersytety, kina, muzea i 

stadiony. 148 zgonów, 3 858 zarażonych. 

Giuseppe Conte, premier Italii – Razem przejdziemy przez tę wyjątkową sytuację. Damy 

sobie radę z tym problemem. Jestem przekonany, że kiedy to się skończy, z dumą spojrzymy na 

to, jak poradziliśmy sobie z tą nadzwyczajną sytuacją. 

Kolejne europejskie kraje zgłaszają pierwsze przypadki zakażeń. Koronawirus pojawił się 

w Słowenii, Bośni i Hercegowinie. Dwa przypadki potwierdzono na Węgrzech. 

Stan wyjątkowy ogłosił właśnie gubernator Kalifornii, najludniejszego amerykańskiego 

stanu, po tym jak zmarł 71-letni pacjent. 

W Betlejem na czas nieokreślony zamknięta została Bazylika Narodzenia. Palestyńskie 

hotele odwołują rezerwacje dla zagranicznych wycieczek. 

Koronawirus stał się też jedną z przyczyn bankructwa brytyjskich regionalnych linii 

lotniczych Flendi. Na całym świecie ludzie coraz bardziej boją się latać. 

 

AW – Krzysztof Bosak ma już od dziś swoje hasło „Naprzód Polsko!” i ma swego 

doradcę. Obywatele RP mieli swój transparent, a policja ma trochę pracy, żeby go zwinąć. [Na 

zdjęciu naprzeciwko pałacu prezydenckiego wielkie białe tworzywo z napisem: 

 

My, niżej podpisani obywatele RP oświadczamy, że 

Andrzej Duda jest łgarzem i krzywoprzysięzcą. 

Znamy i rozumiemy treść Art. 130, §2 kodeksu karnego. 

„Kto publicznie znieważa Prezydenta RP, podlega karze pozbawienia wolności do 

lat 3; 

w naszym oświadczeniu składamy gotowi stanąć przed sądem i ponieść 

konsekwencje przewidziane prawem. 

Czynimy to w przekonaniu, iż mówimy prawdę, której gotowi jesteśmy dowieść. 

Chcemy też prawdy bronić przed sądem, którego niezawisłość jest jedną z gwarancji 

obywatelskiej wolności i demokracji. 

Chcemy też, by pod sąd i jego ocenę trafiły czyny Andrzeja Dudy, które znieważają 

godność Rzeczypospolitej. 



Łamiemy prawo świadomie, wypowiadając posłuszeństwo władzy, depczącej 

najwyższe prawa państwa. Odmowę posłuszeństwa uważamy za podstawowe prawa 

człowieka i obywatela. 

Nasze oświadczenie będziemy ponawiać, dopóki Andrzej Duda: 

1. Andrzej Duda nie trafi pod osąd Trybunału Stanu za uporczywe i świadome 

łamanie Konstytucji RP, której przysięgał strzec; 

2. Nie przyjmie ślubowania trzech legalnie wybranych sędziów Trybunału 

Konstytucyjnego, do czego zobowiązuje go Konstytucja. 

Dziesięć kolumn podpisów, w każdej kolumnie 7 lub 6 nazwisk 

Szymon Hołownia – Jako prezydent rozbuduję system wysłuchań obywatelskich. A żadna 

ustawa, która nie przejdzie konsultacji społecznych, nie zostanie przeze mnie podpisana. 

 

AW – Przygotowanie do rocznicy. 10 kwietnia mija dziesięć lat od katastrofy w 

Smoleńsku, więc już teraz na miejscu w Smoleńsku delegacja z Polski. 

 

AW – Sąd nie miał wątpliwości: Prezydent Sieradza potrącił kobietę i uciekł. Paweł 

Osiewała, prezydent Sieradza – Sąd Rejonowy w Sieradzu: 8 miesięcy pozbawienia wolności w 

zawieszeniu na 2 lata, Zakaz prowadzenia wszelkich mechanicznych pojazdów w ruchu 

lądowym przez 3 lata. 10 tysięcy złotych dla poszkodowanej. 

Policja za samo zdarzenie wręczyła prezydentowi mandat na 300 złotych. Przekonywał, że 

starszej pani nie zauważył. 

 

AW – Potężny pożar w porcie w Gdyni, spłonął magazyn zbożowy… Spalił się cały 

ładunek zboża. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI - Danuta Holecka 

Jak na razie w Polsce potwierdzono jeden przypadek zakażenia… W Polsce 

hospitalizowanych jest 92 pacjentów, ponad 5600 osób jest pod obserwacją Sanepidu, 490 

objętych kwarantanną. 

Najnowsze dane z godziny 18:00 

Liczba osób zainfekowanych: 96 888 

Liczba krajów objętych epidemią: 86. Dołączyła Republika Południowej Afryki. 

Liczba zgonów: 3 305 osób. 

Liczba wyleczonych: 53 638. 

 

DH – Zmiany w składzie rządu. Dotychczasowi członkowie rady ministrów oficjalnie 

zostali ministrami konstytucyjnymi. Konrad Szymański otrzymał tekę ministra do spraw 

europejskich, a Michał Woś ministra środowiska. Wcześniej powołano resort aktywów 

państwowych. 

 

DH – 80 lat po zbrodni katyńskiej nadal nie znamy nazwisk bezpośrednich oprawców 

polskich jeńców. Rosyjskie władze nic nie robią, byśmy poznali pełną prawdę o zaplanowanej 

likwidacji polskiej inteligencji w 1940 roku. [Rosja dokładnie zna całość sprawy, ale nie ujawnia 

jej dla świata]. 

 

DH – Zgodę na sprzedaż wyrzutni właśnie wyraził departament stanu. [To ile jeszcze tych 

zgód potrzeba?] 

 

[Ani TVN, ani TVP nie wspomniała, że dziś mija termin podpisania lub zawetowania 

ustawy o 2 miliardach złotych dla TVP]. 

 

 

 

$ 

 



♣ 
2020-03-06 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2994 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Są 4 nowe przypadki koronawirusa w Polsce… Szczecin, Ostróda, Wrocław. 

Dotąd w całym kraju przeprowadzono ponad 900 testów. 5 dało wynik pozytywny. 

AW – Ministrowie zdrowia na naradzie w Brukseli. Koronawirusa ma jeden z unijnych 

dyplomatów… 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Dziś odwołano spotkanie unijnych dyplomatów, Bo 

chorwacka ambasador jest poddana kwarantannie. By jedną z wielu osób, które miały kontakt z 

dyplomatą, u którego stwierdzono kornawirusa. To jeden z dyrektorów pracujących tu w 

budynku Rady, tej samej, gdzie dziś spotkali się ministrowie zdrowia. W unijnych instytucjach 

odwołano już ponad 100 spotkań, a ruszająca w poniedziałek sesja Parlamentu nie odbędzie się 

Strasburgu, a w Brukseli, gdzie dostęp i tak ma być ograniczony. 

O pomoc do Unii zwróciła się Italia. W całym kraju liczba zakażonych szybko rośnie – 

tylko od wczoraj przybyło niemal 800 nowych przypadków. (197 zgonów, 4 636 zakażonych) 

Zmarło prawie 50 osób. To więcej niż w Chinach. Pierwszy przypadek koronawirusa 

potwierdzono też w Watykanie. Na całym świecie 3 411 zgonów, 100 686 zakażonych. 

AW – Skoro starsi są najbardziej narażeni, zakażenie grozi chorobą i śmiercią i skoro w 

Stanach już pokazał, z jaką siłą starszych zabija, sprawdza: 

Jan Błaszkowski – Stan oblężenia w Zielonej Górze, a dokładniej w tamtejszych domach 

seniora. Prawie 260 osób w izolacji. 

W Chinach u osób powyżej 80 roku życia nie przeżywał co siódmy zakażony (14,8%). 

Izolacja seniorów w lubuskiem. 

AW – 14 dni kwarantanny, kto miał kontakt z pierwszym i kolejnymi w Polsce chorymi, 

musi się odizolować. 

Dariusz Prosiecki – Odliczają czas do końca kwarantanny. Ale jeszcze do niedzieli muszą 

zostać w internacie. Blisko 200 uczniów ze szkoły w Policach cały czas jest pod obserwacją… 

1299 osób w całej Polsce poddane są kwarantannie domowej. 

Czy osoba izolowana może widywać się ze swoją rodziną i znajomymi? 

Czy może wychodzić na zakupy i do lekarza? 

Czy może odmówić poddania się kwarantannie? 

Odpowiedź Sanepidu: 3 x nie. 

Rodzina robi zakupy, przynosi, stawia pod drzwiami, puka. 

Osoby samotne mają korzystać z pomocy społecznej. 

Jeśli w domu są psy, to na czas kwarantanny mają trafić do znajomych lub do schroniska. 

Jeśli w domu mieszka kilka osób, to w przypadku kontaktu z osobą izolowaną zaleca się 

zachowanie bezpiecznej odległości – około 1 metra. 

Kwarantanna kończy się po dwóch tygodniach, jeśli osoba nią objęta nie ma objawów 

choroby, a jeśli takie się pojawią, pacjent natychmiast trafi do szpitala. Dariusz Prosiecki, Fakty. 

 

AW – Pierwszy taki wyrok w sprawie afery Getback. [Ale nie podano wyroku]. 

 

AW – Co zrobi prezydent Duda? To pytanie za 2 miliardy złotych… 

[Niemożliwe jest by nie podpisał – taki układ]. 

 

AW – znów Getback – Kobieta, która straciła pieniądze, ma odzyskać 100 tysięcy złotych 

(96 364, 84 złotego]. Sąd taką decyzją dał nadzieję wszystkim, którzy stracili, a to ponad 9 

tysięcy osób i 2,5 miliarda złotych. [Ale kto ma wypłacić? Czy to jest cała kwota stracona?] 

Ma odzyskać od banku wszystko, co zainwestowała. Od wyroku można się odwołać. 

Banaś – KNF nie zareagował na informacje. 

 

AW – Jest trop. Pytanie: Dokąd zaprowadzi? Sprawę zaginięcia Iwony Wieczorek drążą 

już śledczy z tak zwanego archiwum X… 

 



AW – Szkoła podstawowa w Gdańsku. Urząd Ochrony Danych Osobowych nie miał 

litości, jak dowiedział się, że szkoła miała bazę odcisków palców. Uczniowie kładli palec na 

czytnik i dostawali zupę na obiad. [Teraz kara 20 tysięcy złotych ma zapłacić szkoła]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Cztery nowe przypadki zarażenia koronawirusem w kraju… 

W Szwajcarii w ciągu jednej doby z 87 do aż 210 zachorowań. 

 

DH – Zaostrza się sytuacja na grecko-tureckiej granicy… 

- Żaden z nich nie jest uchodźcą. Żaden nie uciekł przed wojną. To imigranci 

ekonomiczni. 

Jest ich ponad 4 miliony… 

 

$ 

 

♣ 
2020-03-07 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3178 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Niemal do ostatniej chwili wahał się lub negocjował. Głowa prezesa TVP za gigantyczne 

wsparcie dla TVP. Cena prezydenckiego podpisu. Rzutem na taśmę pod osłoną nocy Andrzej 

Duda przekazał niemal 2 miliardy złotych na media państwowe, nie na walkę z rakiem, jak 

chciała opozycja… mówiąc o ustawie hańby. 

Andrzej Duda – To było po prostu nieprzyzwoite, aby takiego argumentu używać… 

Mateusz Morawiecki – Należyta, rzetelna informacja dla społeczeństwa zwłaszcza w dobie 

tych zawirowań zdrowotnych związanych z kornawirusem to bardzo ważna sprawa. To nam 

pokazuje, jak ważna jest telewizja publiczna… 

 

Szpital w Ostródzie, to już szpital zakaźny. To właśnie tu trafił szósty już zakażony 

pacjent… W Szczecinie – tu leży małżeństwo, które przyjechało z Italii. We Wrocławiu, gdzie 

trafił 26-latek, przyleciał z Wielkiej Brytanii. W Zielonej Górze przebywa 65-letni mężczyzna, 

tak zwany pacjent zero, który przyjechał autokarem z Dojczlandu… 

Koronawirus w Polsce: 

146 hospitalizacja 

1548 kwarantanna domowa 

6409 nadzór sanitarny 

DR – Koronawirus zatem w natarciu, uderza także w globalną gospodarkę. Wizja 

epidemii, bankructw coraz bardziej realna. Już chorują: transport i turystyka, co odczuwają też 

polskie firmy. Liczą straty i liczą na wsparcie państwa. Ministerstwo rozwoju obiecuje do 

wtorku pakiet propozycji pomocowych… 

 

DR – Do Turcji nie mają powrotu, Grecja ich nie chce i broni granicy, używając armatek 

wodnych i gazu łzawiącego. Kryzys się pogłębia, a uchodźcy są coraz bardziej zdeterminowani i 

zdesperowani… 

Od 28.02 – 35 tysięcy migrantów zjawiło się w Grecji 

Ostatnie 24h – 1200 prób przekroczenia granicy 

27 aresztowanych migrantów 

Do Turcji też nie mają powrotu, bo tam wysłano żołnierzy do blokowania granic… 

Kyriakos Mitsotakis, premier Grecji – To nie jest kryzys uchodźczy, ale zwykły szantaż 

zastosowany przez Turcję, która wykorzystuje zdesperowanych ludzi, by promować swoją 

geopolityczną strategię. Unia Europejska nie da się wykorzystywać w ten sposób. 

- Migranci po raz kolejny stali się dla prezydenta Erdogana kartą przetargową w 

negocjacjach z europejskimi sojusznikami. Chodzi mu nie tylko o to, by Unia płaciła znacznie 

więcej za ich zatrzymanie w Turcji, ale także by NATO wsparło jego działania w Syrii. To 



właśnie tam doszło do krwawych starć między tureckimi, syryjskimi i rosyjskimi wojskami. 

Dopiero w czwartek prezydent Turcji na spotkaniu z Putinem wynegocjował zawieszenie 

broni… Monika Krajewska, Fakty. 

 

DR – Dojczlandzki sąd odmówił ekstradycji Polaka objętego europejskim nakazem 

aresztowania – obawia się, że podejrzany w Polsce nie może liczyć na rzetelny proces… 

 

DR – Pytanie o włączanie kierunkowskazu na rondzie: Zjeżdżając też czy tylko przy 

wjeździe? Problem w kółko powraca, bo ile szkół jazdy, tyle wersji. Sprawą musiał się zająć sąd 

i jest rozstrzygnięcie: 

…przed wjazdem na rondo nie włącza się kierunkowskazu… [Ale czy nadal wjeżdżający 

mają pierwszeństwo wobec będącym na rondzie?] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Prezydent, Andrzej Duda, zapowiedział przeznaczenie dodatkowych funduszy na ochronę 

zdrowia. Rocznie mają to być blisko 3 miliardy złotych. 

 

Szósty potwierdzony przypadek koronawirusa w Polsce… 

 

Powstanie fundusz medyczny, między innymi dodatkowe pieniądze na onkologię. 

 

Pomoc dla głucho-niemych dzieci z Kamerunu. 

 

6 osób zakażonych 

128 osób hospitalizowanych 

1299 osób objętych kwarantanną domową 

6184 osób pod nadzorem sanepidu 

 

Już prawie 5900 zakażonych koronawirusem i 233 ofiary śmiertelne – to ostatni 

bilans epidemii w Italii, najbardziej dotknięty kraj w Europie. 

 

DH – Andrzej Duda zapowiedział, że podpisze ustawę o czternastej emeryturze, jak tylko 

ta trafi na jego biurko… 

 

DH – Ruszyły nowe inwestycje morskie zapowiadane przez rząd. 

 

DH – [Wreszcie jest komunikat]. Prezydent, Andrzej Duda, podpisał nowelizację ustawy 

abonamentowej. Zgodnie z przepisami Telewizja Polska, a w tym regionalne ośrodki i wszystkie 

rozgłoście Polskiego Radia otrzymają z budżetu kwotę za dwa lata utraconych wpływów z 

abonamentu radiowo-telewizyjnego. [Tam dopiero będą trzynaste i czternaste pensje za brak 

zarobków przez dwa lata!]. 

W wielu krajach wpływy z abonamentu są wyższe niż w Polsce. – [Ale tam nie finansuje 

się propagandy jednej partii]. 

$ 

 

♣ 
2020-03-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3178 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Prezydencki gest, budżetowy cud. Najpierw 2 miliardy na media państwowe, teraz niemal 

3 miliardy na nowy fundusz medyczny. Andrzej Duda obiecuje, a rząd nie mówi ani skąd, ani 

kiedy, ani na co dokładnie. 



Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Teraz przyszedł czas na coś, co dyskutujemy od 

bardzo, bardzo dawna, czyli na fundusz medyczny. Zaczynamy w tej chwili, to jest inicjatywa 

sprzed dosłownie godzin… 

Jakub Sobieniowski – Albo pomysł jest od dawna dyskutowany, albo to pomysł sprzed 

godzin… 

Duda – Ja od kilku dni rozmawiałem z panem premierem na ten temat, że tutaj jest 

potrzebny jakiś wyjątkowy, ekstraordynaryjny element. 

… 

Nowotwory w Polsce: 164 000 zachorowań rocznie. 100 000 zgonów rocznie. 

W sporze o finansowanie mediów publicznych moralnym zwycięzcą jest Jacek 

Kurski. Postąpił honorowo, [podał się do dymisji] a TVP zostawia w formie o niebo 

lepszej niż ją zastał. Najlepszą recenzją jego sukcesu były ataki wrogów dobrej 

zmiany. A odwołała go Korespondencyjna Rada Mediów. 

Ryszard Terlecki 

Wicemarszałek sejmu 

KP PiS 

Źródło: rwitter.com/RyszardTerlecki 

JS – Decyzja prezydenta natychmiast znalazła odbicie w kampanii. To że media dostały 

dwa miliardy a Jacek Kurski stracił stanowisko po korespondencyjnym głosowaniu 

zarządzonym przez tego szefa mediów narodowych, to w tym wpisie skrytykował szef klubu, 

pisząc, o korespondencyjnej radzie mediów. Tyle że jej szef, Krzysztof Czabański, to kolega 

Jarosława Kaczyńskiego, pracownik polityczny i w ramach spółki „Srebrna”. Ryszard Terlecki 

szybko więc odwołał swoją krytykę rady mediów narodowych i ją pochwalił. [I zawiłe to, i 

nieistotne]. 

[…] 

 

DR – O 28 finale Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy… znowu rekordowa kwota: 

186 133 610,66 złotych! 

126 tysięcy wolontariuszy 

266 tysięcy puszek 

1756 sztabów w Polsce i na świecie 

195 tysięcy aukcji 

Zebrane w tym roku pieniądze przeznaczone są na dziecięcą medycynę zabiegową, czyli 

między innymi na kardiologię, neurochirurgię i neurologię. 

Bohdan Maruszewski. Profesor, kierownik Kliniki Kardiochirurgii Centrum Zdrowia 

Dziecka, Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy – Na przykład dla neurochirurgii chcemy 

stworzyć dwa nowe ośrodki leczenia operacyjnego leczenia padaczki u dzieci przy pomocy 

takiego sprzętu, jakiego jeszcze nie ma w Europie. 

Będą to między innymi urządzenia do laserowego wypalania ognisk chorobowych mózgu, 

mikroskopy operacyjne 3D i systemy monitoringu śródoperacyjnego. Orkiestra kupi też 

najwyższej klasy rezonanse magnetyczne i karetki neonatologiczne, czyli dla noworodków. Ta 

[na zdjęciu] trafi do Szczecina, w którym miało odbyć się podsumowanie finału z udziałem 

kilkunastu tysięcy osób, ale odwołano je ze względu na zagrożenie koronawirusem. 

Krzysztof Dobies, WOŚP – Jest to karetka, można powiedzieć, zaawansowanym szpitalem 

na kołach. Wartość tej karetki wraz z całym wyposażeniem będzie wynosiła około miliona 

złotych. 

Szpital na kółkach miał już za dwa dni trafić do Ustrzyk Dolnych, ale właśnie tam został 

zamknięty oddział położniczy. Zabrakło na jego działalność 2 milionów złotych rocznie. 

Jerzy Owsiak – Nie ma tygodnia, żebyśmy się nie dowiedzieli, że jest zamknięty jakiś 

oddział, gdzie jest także nasz sprzęt. 

Uzbieranie jednego miliarda trzystu milionów złotych zajęło Orkiestrze 28 lat. Dla tego 

tematu 2 miliardów z budżetu dla telewizji rządowej Jerzy Owsiak nie zamierza odpuścić. 

Jerzy Owsiak – Wystarczy wejść na mojego fejsbuka, kliknijcie: tak nie zgadzam się z 

tym. Milion takich kliknięć da mi prawo, Jurkowi Owsiakowi, aby mówić o tym głośno, bardzo, 

bardzo głośno. 



Licznik bije (136 tysięcy). Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

DR – Głos kobiet. 

 

DR – Mapa wirusowa na niej dwa nowe punkty: Warszawa i Racibórz. Do tamtejszych 

szpitali trafiły dwie kolejne zakażone osoby, kobieta i mężczyzna, oboje w sile wieku, oboje 

przyjechali z Dojczlandu i Italii. Lot zawiesza do 12 marca wszystkie rejsy do Italii. 

Dariusz Prosiecki – Szpital w Raciborzu, to właśnie tu trafił mężczyzna zakażony 

koronawirusem, czuje się dobrze, jego stan jest stabilny, właśnie wrócił autokarem z Italii. 

Urszula Mendera-Bożek, wojewódzka inspektor Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w 

Katowicach – Wszystkie osoby jadące tym autokarem zostały objęte kwarantanną, są na bieżąco 

monitorowane. 

DP – Drugi przypadek zakażenia wirusem, który dziś potwierdziły polskie służby 

sanitarne, to kobieta. Pochodzi z Hiszpanii. Do Polski przyleciała z Dojczlandu i natychmiast 

zgłosiła się do szpitala w Warszawie, też czuje się dobrze. Tym samym w Polsce jest już 8 osób 

zakażonych koronawirusem: Szczecin – 2 osoby przyjechali z Italii. Ostróda – 2 osoby 

przyjechały z Dojczlandu. Warszawa – 1 osoba przyleciała z Dojczlandu. Zielona Góra – 1 

osoba przyjechała z Dojczlandu. Wrocław – 1 osoba przyjechał z Wielkiej Brytanii. Racibórz – 

1 osoba przyjechał z Italii. 

DP – Służby sanitarne cały czas docierają do osób, które mogły mieć kontakt z zakażonym 

wirusem. 

Koronawirus w Polsce: 

168 hospitalizacja 

932 kwarantanna domowa 

7122 nadzór sanitarny 

DP – Każdego dnia osoby zakażone wirusem zgłaszają się do szpitali w całej Europie. 

Dlatego władze poszczególnych państw wprowadzają zakazy i ograniczenia. To północna Italia: 

do początku kwietnia będzie tu obowiązywał specjalny rządowy dekret. Między innymi w 

Lombardii, w okolicach Wenecji, Parmy czy Modeny zamknięte będą szkoły, kila i teatry. Dla 

16 milionów osób, które mieszkają w zagrożonych strefach wprowadzono też ograniczenia 

podróżowania. (Verbano-Cusio-Ossola. Novara, Vercelli, Asti, Alessandria, Piacenza, Reggio 

Emilia, Modena, Padwa, Treviso, Wenecja, Rimini, Pesaro i Urbino). 

Giuseppe Conte, premier Italii – Nie ma absolutnego zakazu poruszania się, ale możliwość 

ta będzie ograniczona. Na przykład policja będzie uprawniona do zadawania pytań obywatelom 

poruszającym się po tych obszarach. Trzeba będzie uzasadnić konieczność podróżowania. 

Dariusz Prosiecki, Fakty. 

DR – Koronawirus przekracza kolejne granice i nic nie jest w stanie go powstrzymać. W 

wielu laboratoriach na świecie trwa wyścig z czasem. Komu i jak szybko uda się opracować 

szczepionkę… 

- Do czasu szczepionki należy zadbać o zdrowie i nadwyrężać zdolności obronnych 

organizmu. 

Lidia Brydak, profesor, Krajowy Ośrodek do spraw Grypy – Szczepmy się. Przeciwko 

grypie, cukrzycy. 

Iwona Mozer-Lisewska, profesor, ordynator Oddziału Zakaźnego Szpitala Miejskiego 

imieniem Józefa Strusia w Poznaniu – nadciśnienie, otyłość, nie mówiąc już o przewlekłych 

palaczach – są to zawsze okoliczności, które negatywnie wpływają na dalsze losy chorego. 

- Nawet bez szczepionki nie jest się do końca bezbronnym. Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

DR – Tak – dla pełnej równości. Nie – dla przemocy i seksizmu. Kobiety upominają się o 

swoje prawa. Przy okazji ich święta ich głos może być donośniejszy. O tym jednym głosem 

mówiły na manifach w Warszawie, Krakowie czy Gdańsku. 

Magda Łucjan – Kobiety – to słowo było dziś odmieniane przez wszystkich i przez 

wszystkie przypadki na konferencjach, kampanijnych spotkaniach, ale przede wszystkim na 

ulicach. Kobiety w całej Polsce z okazji swojego święta wyszły z domów, by mówić o 

przemocy, dyskryminacji, seksizmie, szklanych sufitach [?] i równych płacach… 



 

DR – Podawanie ręki, raczej nie. Piątka do przybicia też na cenzurowanym. Pocałunki 

wykluczone. Koronawirus wywraca powitalne przyzwyczajenia do góry nogami. A dokładnie 

stopami witają się teraz Chińczycy, bo dystans jest dziś na wagę zdrowia… 

Wiceprezydent Stanów Zjednoczonych jest w stanie jednoczyć się z otoczeniem, przy 

jednoczesnym unikaniem uścisków. Przykład powitalnego łokciowania poszedł z góry i teraz 

wielu przy wielu okazjach traktuje innych z łokcia. Jest przy tym trochę śmiechu… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Dwa kolejne przypadki koronawirusa w Polsce. Liczba zakażonych wzrosła do ośmiu… 

 

Zbiórka Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy… 

 

Zaostrza się sytuacja na granicy grecko-tureckiej. 

 

Polskie służby udaremniły przemyt ponad ćwierć tony czystej heroiny. 

 

Spotkania kandydatów na prezydenta… [Ale do wyborów w maju będzie ich jeszcze 

wiele]. 

 

52 lata temu bunt studentów Uniwersytetu Warszawskiego zapoczątkował wydarzenia 

marcowe [1968 roku]. Protesty przeciwko represjom i cenzurze objęły cały kraj. [Polecam moją 

petę numer 3 pod tytułem „Gag”, gdzie szczegółowo z pierwszej ręki opisałem wypadki 

marcowe 1968 roku]. 

 

Święto Kobiet… 

♣ 
2020-03-09 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3178 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

17 osób jest zakażonych w Polsce koronawirusem – to stan na dziś, na godzinę 19:00. 

(Szczecin -2. Ostróda – 2. Poznań – 1. Warszawa – 2. Zielona Góra – 1. Wrocław -3. 

Racibórz – 5. Kraków – 1). 

Domowej kwarantannie poddanych jest ponad 4 tysiące osób w Polsce. 

Od dzisiaj obowiązują kontrole pasażerów nie tylko na lotniskach, ale i tych 

podróżujących autokarami. 

Uczniom z Polic po kwarantannie pozwolono już dziś opuścić internat. Renata Kijowska, 

Fakty. 

GK – Kampania wyborcza w cieniu koronawirusa. W czarnym scenariuszu wybory mogą 

zostać nawet przełożone. 

 

GK – Ostateczne pożegnanie z monarchią. 

 

GK – Giełdowe spadki i problemy gospodarcze. 

Cezary Grochot – Na północy Italii wybuchają bunty w więzieniach… 

„To nasz mroczny czas, ale poradzimy sobie. Jeśli wszyscy będą przestrzegać 

wskazanych reguł, kraj będzie mógł szybko się podnieść”. 

Giuseppe Conte 

Premier Italii 

CG – Szpitale są przepełnione, a służba zdrowia jest na krawędzi całkowitego załamania. 

(463 zgony, 9 172 zakażonych). Więcej ofiar epidemii jest tylko w Chinach. 

Antonio Pesenti, koordynator jednostki kryzysowej w Lombardii do spraw 

intensywnej terapii: 



„Jesteśmy zmuszeni do tworzenia intensywnej terapii na korytarzach, salach 

operacyjnych, salach wybudzeń. W niebezpieczeństwie jest przetrwanie nie tylko 

pacjentów z Covid-19, ale także ludzi, którzy oczekują pomocy w zupełnie innych 

sprawach. To ogromne zagrożenie dla tych, którzy mają np. atak serca”. 

CG – Na światowych giełdach czarny poniedziałek. Najważniejsze indeksy notują 

ogromne spadki (FTSE -7,51%. DAX -7,89%. DJI -6,17%). Spadki są tak wielkie, że na Wall 

Street trzeba było wstrzymać handel. 

Macin Wrona, Waszyngton 

Zadziałał automatyczny hamulec, który włącza się po 7% spadku wartości jednego z 

giełdowych indeksów i na 15 minut wstrzymuje notowania. Zaraz po otwarciu Wall 

Street Down Jons stracił niewyobrażalne 1884 punkty. A później niewyobrażalne 

stało się jeszcze większym koszmarem, bo strata wartości indeksu wynosiła nawet 2 

tysiące punktów. W komentarzach znowu powraca słowo – recesja. 

Spadki ropy sięgały nawet 30%. Cezary Grochot, Fakty. 

 

GK – Przez lata oddziały zakaźne w szpitalach były po cichu zamykane, brakowało 

lekarzy – młodych nie było, a starsi odchodzili na emerytury. Tyko, że wtedy nie było 

zagrożenia koronawirusem. Nikt nawet nie przypuszczał, jak zaskakujące i poważne będzie 

zagrożenie. 

Marzanna Zielińska – To strażacy i pracownicy szpitali mają już przećwiczone: polową 

izbę przyjęć postawią w godzinę, polowy szpital w kilka godzin. Dużo trudniej znaleźć lekarza 

chorób zakaźnych. Dyrektor szpitala w Skierniewicach próbował prawie rok i niestety musiał się 

poddać. Choć koronawirus u bram, oddział zakaźny trzeba było zlikwidować. Dwóch 

zakaźników już na emeryturach pracowało, ile dało radę. Wreszcie powiedzieli: Dość. 

Jacek Kaniewski, dyrektor Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego im. Stanisława 

Rybickiego w Skierniewicach – Niestety takie miasto, jak Skierniewice, miasta powiatowe nie 

zabezpieczają nam lekarzy specjalistów w tak szerokim zakresie, jak w dużych aglomeracjach. 

MZ – Z tego samego powodu rok temu zamknięto oddział zakaźny w Makowie 

Podhalańskim. W szpitalu w Bolesławcu lekarzy jest tylko trzech. Wystarczy, że z 

jakiegokolwiek powodu z grafika wykruszy się choć jeden, oddział straci wydolność. 

Kamil Barczyk, dyrektor Zespołu Opieki Zdrowotnej w Bolesławcu – Ta sytuacja trwa i 

pogarsza się od wielu lat, obecne standardy mówią, żeby zapewnić prawidłowe prowadzenie 

oddziału na tą ilość pacjentów, którą obecnie hospitalizujemy, to jest co najmniej ośmiu lekarzy 

zakażników. 

MZ – Na dziś do walki z koronawirusem przygotowane są w Polsce 3 tysiące łóżek w 83 

oddziałach specjalistycznych: 

(Zachodniopomorskie -3. Pomorskie – 2. Warmińsko-Mazurskie – 5. Lubuskie – 1. 

Wielkopolskie – 5. Kujawsko-Pomorskie – 3. Mazowieckie – 10. Podlaskie – 8. Dolnośląskie – 

4. Łódzkie – 4. Opolskie – 2. Śląskie – 7. Świętokrzyskie – 4. Lubelskie – 8. Małopolskie – 10. 

Podkarpackie – 7). 

Krzysztof Simon, profesor, konsultant wojewódzki w dziedzinie chorób zakaźnych 

województwa dolnośląskiego – Większość oddziałów ma niestety obsady jedno lub półtora 

osobowe. No i te oddziały będą się dusiły przy większym napływie, dusiły w znaczeniu 

organizacyjnym, dyżurowym i opiekuńczym. 

MZ – Na wypadek wzrostu zachorowań z powodu koronawirusa minister zdrowia planuje 

podwojenie liczby łóżek na oddziałach zakaźnych, a nawet zamienianie w takie oddziały całych 

szpitali. Liczby lekarzy zakaźników – jest ich w tej chwili około tysiąca nie da rady podwoich. 

[Ale jeżeli profesor Simon mówi o jednym zakaźniku w oddziale, to gdzie są te tłumy 

zakaźników, o których słyszymy, że jest ich około tysiąca?] 

 

GK – To było już ostatnia okazja, by przekonać sędziów Unijnego Trybunału 

Sprawiedliwości w sporze o Izbę Dyscyplinarną. Rozprawa była za zamkniętymi drzwiami, a na 

niej wiceminister sprawiedliwości i sędziowie z Iustitii. Orzeczenie, czy Izba Dyscyplinarna 

zostanie zawieszona, poznamy za kilka dni… 



Decyzję w sprawie izby Dyscyplinarnej podejmie tak zwana wielka izba Trybunału, ona w 

takim składzie orzeka tylko w najważniejszych sprawach. 

 

GK – Polskie służby udaremniły przemyt 275 kilogramów heroiny… 

 

GK – Szczeciński sąd uniewinnił dwóch gazowników, którzy byli w nocy na interwencji w 

jednym z budynków. Sprawdzili stężenie gazu w mieszkaniu, do którego zostali wezwani. Gaz 

wybuchł później na drugim piętrze. Zginęła jedna osoba… 

 

GK – Nadal będzie księciem, ale straci wszystkie stopnie wojskowe i pieniądze od babci. 

Harry i Megan będą opłacać dom z własnych pieniędzy i ten moment właśnie nadszedł… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Potwierdzono siedemnasty przypadek koronawirusa w Polsce. 

Sześć nowych przypadków koronawirusa w Polsce, ruszyła kontrola sanitarna na 

granicach. 

 

MA – Rekordowa liczba zgłoszeń na 18 edycję Konkursu Chopinowskiego… 

 

MA – W Europie najwięcej nowych zakażeń i ofiar śmiertelnych notuje się w Italii… 

 

MA – Podsumowanie akcji Polacy Polakom na wschodzie. 

 

[Ale ani słowa o odwołaniu Kurskiego, choć radio podało]. 

 

 

$ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3176 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Wszystkie imprezy masowe w kraju zostają odwołane, bo rząd zaostrza środki w walce z 

koronawirusem. Nie ma jeszcze decyzji o zamknięciu wszystkich przedszkoli, szkół i uczelni, 

ale samorządy i dyrektorzy sami podejmują takie decyzje. Zakażonych jest już 20 osób, między 

innymi dowódca generalny polskiego wojska. 

Renata Kijowska – już dwudziestu jeden zakażonych. Przed chwilą potwierdzono 

zakażenie koronawirusem u pacjentki z Wrocławia. 

Potwierdzone przypadki koronawirusa w Polsce: 

Szczecin – 2. Ostróda -2. Poznań – 1. Warszawa – 3. Zielona Góra – 1. Wrocław – 4. 

Racibórz – 5. Cieszyn – 2. Kraków – 1. 

 

Ministerstwo obrony narodowej 

Po powrocie z wojskowej narady w Dojczlandzie, u generała Miki dowódcy 

generalnego, potwierdzono obecność #koronawirus. Osoby towarzyszące generałowi 

poddano kwarantannie. Dowódca czuje się dobrze. Procedury zadziałały, 

wprowadzono działania mające zminimalizować ryzyko #koronawirus. 

RK – Niestety to nie są wakacje ani święta. To koronawirus wyprowadził dzieci ze szkół 

w Wieruszowie. Taką samą rekomendację na najbliższe dwa tygodnie wydały miejskim szkołom 

władze Poznania. Na razie nie wiadomo czy inne polskie miasta pójdą w ich ślady. 

Jędrzej Solarski, wiceprezydent Poznania – Do dyrektorów szkół poznańskich w obrębie 

miasta i przedszkoli o zamknięcie z dniem jutrzejszym tych placówek. To decyzja suwerenna 

dyrektora placówki. 



RK – Jak widać, kwarantanna to nie żarty. Ministerstwo zdrowia prosi policję o 

wzmocnienie nadzoru nad izolowanymi. Policjanci mają się upewnić, czy te osoby nie 

wychodzą z domów. 

M – Do każdych drzwi, do każdej osoby, która jest objęta kwarantanną, dziennie zapuka w 

cudzysłowie polska policja, zapyta się, czy wszystko w porządku. 

RK – W całym kraju nie będzie można teraz organizować koncertów czy meczów. 

Mateusz Morawiecki, premier – Odwołanie wszystkich imprez masowych zgodnie z 

definicją, jak powiedziałem, która jest objęta w ustawie o bezpieczeństwie imprez masowych. 

RK – Kibice nie zobaczą więc pucharu Polski w Katowicach. 

Paweł Zagumny, prezes zarządu Polskiej Ligi Siatkówki S.A. – No, na pewno to nie będą 

widowiska, do których przyzwyczailiśmy się przez te wiele lat. Wiadomo, że mamy najlepszych 

kibiców na świecie. 

RK – Także mecze polskiej reprezentacji w piłce nożnej odbywać się będą przy pustych 

trybunach. 

Maciej Sawicki, sekretarz generalny PZPN – Te najbliższe dwa mecze z Finlandią i 

Ukrainą będą jakimś miernikiem reprezentacji, tego, co nas czeka przed euro. Niestety zagramy 

bez publiczności. 

RK – Czy rekolekcje wielkopostne, to zgromadzenie dość duże, by stworzyć zagrożenie? 

W tej chwili w Bełchatowie może uczestniczyć ponad dwieście osób. 

Italski episkopat zawiesił odprawianie mszy, a nawet pogrzebów. Polscy biskupi 

zwiększają liczbę nabożeństw. 

Paweł Rytel-Andranik, ksiądz, rzecznik prasowy Konferencji Episkopatu Polski – 

Przewodniczący Episkopatu Polski poprosi, aby była większa liczba mszy świętych, bo gdyby 

było mniej mszy świętych, to wtedy więcej osób byłoby na każdej mszy świętej. To jest wyjście 

naprzeciw tym zaleceniom i wiernym. 

Renata Kijowska, Fakty. 

 

GK – Prezydent, premier, ministrowie i politycy opozycji spotkali się na radzie 

bezpieczeństwa narodowego w pałacu prezydenckim. Dyskusja o koronawirusie była spokojna i 

merytoryczna, a kandydaci do fotela prezydenta zgodnie rezygnują ze spotkań z wyborcami i 

pytają o datę wyborów. 

Krzysztof Skórzyński – Jak widać, da się. Jak widać da się zorganizować spotkanie, na 

którym prezydent i najważniejsi ludzie w rządzie rozmawiają… ta rozmowa trwała prawie trzy 

godziny… 

 

GK – Obietnica dotrzymana, jest karetka. Od WOŚP… 

 

GK – To najbardziej zagrożeni potrzebują najwięcej pomocy, uwagi i zainteresowania. To 

seniorzy najszybciej zarażają się, najciężej przechodzą koronawirusa, leczenie trwa najdłużej… 

Apel do seniorów 

„Należy prosić bliskich o pomoc w codziennych czynnościach, takich jak zakupy, 

zaopatrzenie w leki, załatwianie spraw urzędowych i pocztowych”. 

Marek Nowicki – Apele sobie, a życie sobie. 

COVID-19 przypadki śmiertelne 

10 – 49 lat: 0,4%. 80+ - 14,8%. 

Krzysztof Czarnobilski, doktor, specjalista geriatrii, dyrektor ds. lecznictwa szpitala 

MSWiA w Krakowie. – Nie umiera się bezpośrednio na infekcje, tylko na powikłania, które są 

najgroźniejsze u ludzi starszych, którzy mają osłabiony układ immunologiczny. 

 

Cała Italia staje się jedną wielką czerwoną strefą (60,48 mln mieszkańców). 

Austria zamyka granice dla obywateli Italii. 

Izrael odcina się od reszty świata. Obcokrajowcy będą wpuszczani tylko, jeśli będą w tanie 

udowodnić, że mają środki i możliwości na poddanie się kwarantannie. A ta od dziś jest 

obowiązkowa dla obywateli i cudzoziemców. 

Liczba ofiar śmiertelnych: 4 251. Cezary Grochot, Fakty. 



 

GK – Sztab Andrzeja Dudy znowu ma kłopoty ze swoją szefową, Jolantą Turczynowicz-

Kiryłło. Jeszcze niedawno według Gazety Wyborczej miała wyśmiewać i prezesa partii. W 

odpowiedzi na artykuł szefowa sztabu prezydenta pisze, że jest atakowana i że w pełni popiera 

program Zjednoczonej Prawicy… 

 

GK – Rok temu dostali zarzuty. Dziś prokuratura umorzyła śledztwo przeciwko dwóm 

meteorologom o wydanie nieodpowiednich ostrzeżeń przed nawałnicą w Borach Tucholskich. 

Podczas obozu w… zginęły wtedy dwie harcerki [ZHR]… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

Miesięcznica… 

 

Aleksandra Marciniak, Anna Grochowska – Maciej Łopiński nowym prezesem Telewizji 

Polskiej… 

[Nosił wilk razy kilka. Ponieśli i wilka. Jestem zadowolony, że Jacek Kurski został 

odwołany. Bardzo nie podobały mi się Wiadomości pod jego zwierzchnictwem. Dawałem temu 

wyraz nieustająco. Czy będzie inaczej? Zobaczymy]. 

Maciej Łopiński, prezes Telewizji Polskiej – Telewizja jest medium, które, co istotne, 

budzi w widzach uczucia patriotyczne, tożsamościowe i to nie tylko chodzi mi o relacje świąt 

państwowych, różnych uroczystości, ale też o imprezy sportowe, które tego ducha 

patriotycznego i tych zbiorowych uniesień, powodują dużo. [Niewiele miał do powiedzenia]. 

AM – Od czterech lat to Jacek Kurski był szefem TVP. Dziś objął stanowisko doradcy 

zarządu Telewizji Polskiej. 

Jacek Kurski – Kiedy zajmowałem funkcję prezesa Telewizji Polskiej, deklarowałem, że 

to będzie czas odbudowy siły i prestiżu Telewizji i wydaje mi się, że tę obietnicę dotrzymałem. 

[Siła – tak. Prestiż zupełnie nie]. 

AM – Peany zachwytu nad telewizją Kurskiego… [Pominę]. 

Maciej Łopiński – W uznaniu i z nadzieją, że będziemy mogli liczyć dalej na współpracę z 

Jackiem, zarząd ma zamiar zaproponować mu pełnienie funkcji doradcy. 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3200 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Formalnie od poniedziałku przedszkola, szkoły, uczelnie zostają zamknięte, ale wiele już 

dziś skracało zajęcia i zwalniało uczniów i studentów. Nieczynne będą kina, teatry i muzea. 

Sugestia rządu jest oczywista. Polacy, zostańcie w domach. Unikajcie miejsc publicznych. 

Zakażonych jest 31 osób. 

Renata Kijowska – Koronawirus pojawił się w miastach dotąd wolnych. 

Tobiasz Bocheński, wojewoda łódzki – Mamy do czynienia z pierwszym potwierdzonym 

przypadkiem na terenie województwa łódzkiego, dokładnie w Łodzi. 

Potwierdzone przypadki koronawirusa w Polsce: 

Szczecin – 2. Ostróda – 4. Poznań – 2. Warszawa – 4. Zielona Góra – 1. 

Łódź - 1. Lublin – 1. Bełżyce [lubelskie] -1. Wrocław – 4. Opole – 1’ 

Racibórz – 5. Cieszyn – 3. Kraków – 1. Łańcut – 1. 

Mateusz Morawiecki, premier – Powinniśmy się wystrzegać dużych skupisk ludzkich. 

Takimi skupiskami są również placówki oświatowe. Podjęliśmy decyzję o zamknięciu placówek 

oświatowych. 

RK – Do 25 marca [a po 25 marca już nie będzie wirusa?] zamknięte będą szkoły, 

przedszkola, uczelnie wyższe, ale także instytucje kultury: kina, teatry, muzea, domy kultury. Do 

piątku rodzice mogą przyprowadzać dzieci do szkoły, choć zwykłych lekcji nie będzie. Na liście 

wyjątków znalazły się szkoły na przykład przy zakładach poprawczych, ale także specjalne 

ośrodki szkolno-wychowawcze. 



Jarosław Statek, dyrektor Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego nr 1 w 

Krakowie – Nie rozumiemy, dlaczego? No, jeżeli 99% szkół odgórnie otrzymuje informacje o 

zawieszeniu tych zajęć od poniedziałku, a my mamy działać troszkę inaczej. 

RK – Dla większości czas bez szkoły potrwa dwa tygodnie, ale to nie są żadne ferie. 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – To nie jest czas wolny. Ten błąd został popełniony 

w Italii. Młodzież, która nie chodziła do szkół, wychodziła do klubów, na spotkania towarzyskie. 

RK – Uczniowie mają zostać w domach i uczyć się. Egzaminy ósmoklasisty czy matury 

mają odbyć się w planowanym terminie. [To się dopiero okaże]. 

Tomasz Huk, doktor, dyrektor Szkoły Podstawowej nr 11 w Katowicach – Uczniowie 

proszeni są o pozostanie w domach, niewychodzenie na zewnątrz, niewychodzenie do dużych 

skupisk ludzi. 

RK – Czyli spacery tak, galeria handlowa nie. Rodzice zastanawiają się, jak zorganizować 

opiekę nad dzieckiem? Przez dwa tygodnie pomoc babć wykluczona. 

Szumowski – Chrońmy naszych dziadków, nasze babcie, naszych seniorów przed 

ryzykiem. 

RK – Rodzice, którzy zostaną w domach z dziećmi w wieku do ośmiu lat, mogą się starać 

o zasiłek. 

Karol Jagielski, Zakład Ubezpieczeń Społecznych w Szczecinie – Spec-ustawa, która od 

kilku dni obowiązuje, wprowadziła właśnie dodatkowe 14 dni zasiłku opiekuńczego, właśnie w 

związku z zamknięciem placówki, na przykład przeszkolą, żłobka czy szkoły z powodu 

koronawirusa. 

RK – Zasiłek opiekuńczy dla rodziców w wieku od 8 do 14 lat należy się tylko wtedy, jeśli 

dziecko jest chore. Zorganizowanie opieki będzie o tyle trudne, że zamknięte będą na przykład 

świetlice. Dziecka nie poślemy na pływalnie czy do kina. Renata Kijowska, Fakty. 

GK – Potrzeba więcej odzieży ochronnej czy sprzętu, a to dopiero początek listy, którą 

prezydenci miast przyjechali na spotkanie z premierem. Ciężar opieki nad zakażonymi spoczywa 

na szpitalach należących do samorządów. Ich przedstawiciele boją się, że wykonujemy wciąż za 

mało testów. 

Szumowski – Szanowni państwo, to jest czas kwarantanny naszego społeczeństwa. To jest 

czas, kiedy powinniśmy spędzić w domu, w izolacji, starając się nie zakazić i nie zakażać 

innych. 

Krzysztof Skórzyński – Te komunikaty przypłynęły tuż przed nadzwyczajnym spotkaniem 

rządu i samorządu. O tę rozmowę poprosili prezydentów miast premier i ministrowie i nie tylko 

po to, by rozmawiać o akcji zamykania szkół. 

Morawiecki – Najgorszy możliwy scenariusz, to jest szerokie rozprzestrzenianie się tego 

wirusa po różnych grupach społecznych z konsekwencjami, których jeszcze dzisiaj nie znamy. 

KS – W rządzie silna jest obawa realizacji scenariusza, który dziś realizuje się w 

Hiszpanii, Francji i w Dojczlandzie. 

Krzywa epidemii COVID-19 

Nowe raportowane infekcje dziennie od momentu przekroczenia 100 

Źródło: Johns Hopkins CSSE 

[Wykres rzeczywiście skomplikowany, w każdym państwie inaczej: 

Nowe raportowane infekcje: 

Dojczland: 200 – 150 – 200 – 150 – 300 

Hiszpania: 150 – 100 – 170 – powyżej 600 

Francja: 100 – 300 – 300 – 100 – powyżej 600] 

KS – Ten skomplikowany wykres wskazuje, jak w kolejnych dniach po przekroczeniu 100 

osób zakażonych pojawiały się nowe przypadki koronawirusa. W Polsce na razie nie ma 

skokowego wzrostu wykrytych zakażeń, ale tu rodzi się zasadnicze pytanie zadawane dziś na 

spotkaniu z premierem przez prezydentów miast: Czy nie ma aż tylu zakażonych? Czy też 

zwyczajnie wykonano za mało testów? 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania – W opinii wielu samorządowców mamy problem 

przede wszystkim niezdiagnozowanych zachorowań? 

KS – Pytania biorą się stąd: to jest wykres pokazujący, ile testów na obecność 

koronawirusa wykonano w różnych krajach na milion mieszkańców: 



Testy na obecność koronawirusa na 1 milion mieszkańców: 

Źródło: Business Insider 

Korea Południowa – 3688 

Chiny (prowincja Guangdong) – 2819 

Italia – 825 

Izrael – 401 

Holandia – 350 

Wielka Brytania – 346 

Japonia – 662 

Polska – 43 

Stany Zjednoczone - 5 

KS – W Polsce przyjęto restrykcyjne kryteria wykonywania testów: tylko osoby z 

wyraźnymi objawami koronawirusa, które były za granicą lub mogły mieć kontakt z zakażonymi 

mogą je wykonać. 

Szumowski – W tej chwili rozszerzamy to na osoby, które są z kontaktu i które mają 

prawdopodobieństwo zachorowania. Rozszerzamy to na pracowników ochrony zdrowia. 

KS – Nie jest i nie będzie tak, że wchodząc do przychodni z ulicy bez wskazań, można 

sobie wykonać test. Tego nawet nie zaleca nawet światowa organizacja zdrowia. Problem 

palący, o którym głośno dziś powiedzieli samorządowcy, to kończące się zapasy w szpitalach 

tych najpotrzebniejszych rzeczy. 

- Najbardziej potrzebne są nam kombinezony i maseczki. 

- Nie ma okularów, nie ma fartuchów. 

Renata Kaznowska, wiceprezydent Warszawy – Pan premier zapewnił nas dzisiaj, że 

niebawem zostanie zakupionych 16 milionów maseczek. 

KS – Ta sprawa nie może czekać i według deklaracji nie będzie. Krzysztof Skórzyński, 

Fakty. 

 

GK – Do więzienia za atak na marszu równości. 

 

GK – Godzinę temu Światowa Organizacja Zdrowia ogłosiła pandemię koronawirusa. Od 

60% do 70% populacji zarazi się koronawirusem. To ostrzeżenie też Angeli Merkel. Kolejne 

ograniczenia czekają Italian, a władze Lombardii ostrzegają, że za 10 dni sytuacja może 

wymknąć się spod kontroli. 

Anna Czerwińska – Pandemia. WHO [World Health Organization] przyznaje i zapewnia: 

jesteśmy w tym razem, musimy postępować właściwie i zachować spokój. 

Tedros Adhanom Chebreyesus, dyrektor generalny Światowej Organizacji Zdrowia – 

COVID-19 możemy scharakteryzować jako pandemię. Słowa „pandemia” nie należy używać 

lekko lub niedbale. To jest słowo, które niewłaściwie użyte, może wywołać nieuzasadniony 

strach lub nieuzasadnioną akceptację końca walki, prowadząc tym samym do niepotrzebnego 

cierpienia i śmierci. 

AC – W Italii, najbardziej dotkniętej w Europie, lekarze i pielęgniarki apelują: pomóżcie 

nam sobie pomagać, czyli stosujcie się do zaleceń: nie wychodźcie bez potrzeby z domów. 

Pojawiają się informacje, że w niektórych szpitalach trzeba wybierać, komu pomagać najpierw. 

Corriere della Sera: 

Coronavirus, il medico di Bergamo: <Negli ospedali siamo come in guerra. A tutti 

dico: state a casa> 

Christian Salaroli, lekarz z Bergamo: 

„To jest okropne, ale taka jest prawda. Nie jesteśmy w stanie czynić cudów. Taka 

jest rzeczywistość”. 

„To trochę jak wojna: staramy się ratować tych, którzy mają szanse przeżyć”. 

[Italski teks brzmi: W szpitalach jesteśmy jak na wojnie. Wszystkim mówimy: 

zostańcie w domu]. 

AC – Władze Lombardii alarmują: jeśli epidemia będzie się rozwijać tak szybko, to 

najdalej za 10 dni sytuacja wymknie się spod kontroli. 

(827 zgonów, 12 462 zakażonych) 



Attilio Fontana, gubernator Lombardii – Opowiadam się za tym, by zamknąć wszelkie 

lokale komercyjne i wstrzymać transport publiczny. 

AC – Premier Giuseppe Conte wzywa, by nie kierować się emocjami. Jak widać [na 

zdjęciu] na konferencji prasowej odległości większe, zgodne z zaleceniami cywilnymi. 

Giuseppe Conte, premier Italii – Jesteśmy otwarci na propozycje władz lokalnych. Naszym 

głównym celem jest ochrona zdrowia obywateli. 

AC – Kolejne kraje zamykają szkoły: Polska, Czechy, Słowacja, Italia. 

Zamknięcie szkół w niektórych regionach: Wielka Brytania, Portugalia, Hiszpania, 

Francja, Dojczland, Ukraina. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu – Jeżeli ten wirus jest wokół nas, a ludzie nie są na 

niego odporni i nie ma żadnego lekarstwa, to 60 do 70% populacji będzie zakażona. 

AC – Koronawirus jest we wszystkich państwach Unii – taka jest nowa rzeczywistość. 

Szefowie państw Unii dyskutowali na ten temat w czasie video-konferencji. To brytyjska 

wiceminister zdrowia okazało się, że ma koronawirusa, a w ostatnich dniach spotkała się z 

setkami ludzi, była w Parlamencie i na przyjęciu u premiera, Borisa Johnsona. Na całym świecie 

zakaziło się już ponad 120 tysięcy ludzi, blisko cztery i pół tysiąca zmarło. Anna Czerwińska, 

Fakty. 

 

Marek Nowicki – Koronawirus w Polsce: 

317 hospitalizacja. 1193 kwarantanna domowa. 11 524 nadzór sanitarny. 

GK – To na razie plan i pakiet. Ustawy mają być w ekspresowym tempie. By pomóc 

przedsiębiorcom i firmom, które już odczuwają skutki epidemii koronawirusa. Chodzi o to, by 

uniknąć fali bankructw, choćby w turystyce czy branży przewozowej, wzrostu bezrobocia i 

spadku PKB… 

 

GK – Prezydent postawił sprawę na ostrzu noża, nie będzie publicznych pieniędzy dla 

telewizji Jacka Kurskiego. Ustawę podpisał w ostatniej chwili, bo Kurski został odwołany kilka 

dni temu. Dziś prezesem jest współpracownik Kurskiego, on sam został jego doradcą i z 

uśmiechem mówi: zostaję z wami. 

Jakub Sobieniowski – Wszystko rozegrało się w ciągu pięciu dni niecałych. 

Andrzej Duda, prezydent – Podpiszę tą [tę] ustawę na pewnych warunkach/ 

JS – Prezydent jeszcze w piątek stawiał warunki w obecności premiera, szefa krajowej 

Rady Radiofonii i Telewizji oraz szefa rady Mediów Narodowych. Bo mógł nie podpisać ustawy 

o przekazaniu pieniędzy także TVP, ale podpisał. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 6 marca – Jest to istotne, jaka atmosfera panuje 

wokół przede wszystkim telewizji, tej telewizji centralnej, a tutaj wiemy, że, no, ta atmosfera to 

była w ostatnim czasie, atmosfera bardzo gorących sporów. 

„…oddaję się do dyspozycji Pana Prezydenta…” 

Źródło: twitter.com/KurskiPL 

JS – A na antenie TVP składał takie deklaracje, całkiem wprost: 

Jacek Kurski – w kampanii prezydenckiej, pana prezydenta Andrzeja Dudy, domagał się 

rzetelnego, dobrego informowania o jego aktywności. 

[wypowiedzi kandydatów] 

Krzysztof Czabański, przewodniczący Rady Mediów Narodowych, wypowiedź z 6 marca 

– W związku z wystąpieniem prezesa Kurskiego postanowiłem wydać rozporządzenie o 

zarządzeniu głosowania w sprawie uchwały o odwołaniu Jacka Kurskiego. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 6 marca – Potrzebna jest w tym wszystkim 

rozsądek i potrzebna jest w tym wszystkim przede wszystkim uczciwość i prawda. Tą uczciwość 

chciałbym, żebyśmy państwu zapewnili właśnie poprzez to dzisiejsze spotkanie. 

JS – Takie były warunki i obietnice w piątek, a tak jest: 

Jacek Kurski – Po prostu zastaję z państwem na pokładzie. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

31 osób z koronawirusem w Polsce. Wprowadzono nowe środki bezpieczeństwa. 



Świat walczy z wirusem – Światowa Organizacja Zdrowia przestrzega. 

 

Ruszyły międzynarodowe manewry Defender Europe. 

 

Hiszpania – zarażeni: 2174. Ofiary: 49. Wyleczeni: 38 

Francja – zarażeni: 1784. Ofiary: 33. Wyleczeni:12 

Dojczland – zarażeni: 1629. Ofiary: 3. Wyleczeni: 25 

 

Michał Adamczyk – Nie wszyscy politycy do zarażenia koronawirusem podchodzą 

odpowiedzialnie. Marszałek senatu, Tomasz Grodzki, po tym, jak wrócił z urlopu w Italii 

początkowo nie chciał wypełnić karty lokalizacji pasażera na lotnisku, nie poddał się 

kwarantannie i wbrew zakazowi udał się do izby przyjęć, by zrobić sobie test. Z powodu takich 

zachowań, pojawił się apel o jego dymisję. 

Maciej Sawicki, Robert Krawczak – Marszałek Grodzki dużo podróżował. W lutym był w 

Japonii… Po powrocie do Polski Tomasz Grodzki nie poddał się kwarantannie. Już po kilku 

dniach udał się na urlop do Italii. Tam przebywał około tygodnia. Do Polski z przesiadką w 

Monachium wrócił samolotem. Po wylądowaniu na warszawskim lotnisku Chopina 

bezpośrednio pojechał na obrady Senatu. Nie zważając nawet na ewentualne zarażenie 

koronawirusem. 

Wojciech Wybranowski – Duża nieodpowiedzialność pana marszałka Grodzkiego. 

Zważywszy, że pan marszałek Grodzki jest lekarzem, powinien być świadomy zagrożenia, jakim 

jest dzisiaj koronawirus. 

Wiek senatorów: 39 powyżej 60-go roku życia. 8 parlamentarzystów powyżej 70-go roku 

życia. 

Stanisław Karczewski, wicemarszałek senatu – Chcielibyśmy skierować do pana 

marszałka Senatu, Tomasza Grodzkiego, apel o rezygnacji ze swojej funkcji. [Pod dowolnym 

pozorem]. 

U Tomasza Grodzkiego na szczęście koronawirusa nie wykryto. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Pan marszałek Grodzki 

okazał się całkowicie nieodpowiedzialny. Zachował się dokładnie tak, jak nie powinien się 

zachować. Nadal stwarza zagrożenie, bo ten test, jak twierdzą fachowcy, może… nie stwierdza 

się tego ostatecznie. 

Agnieszka Pomaska sugeruje, że polski rząd nie wziął udziału w europejskim przetargu na 

maseczki ochronne. Okazało się, że z tych przetargów zrezygnował w 2014 roku ówczesny 

minister zdrowia w rządzie PO-PSL, Bartosz Arłukowicz. Dokument podpisał dopiero niedawno 

Łukasz Szumowski. Maciej Sawicki, Wiadomości. 

MA – Nie tylko rzetelna informacja, ale i profilaktyka – Telewizja Polska na bieżąco 

informuje na temat sytuacji związanych z koronawirusem i kolejnymi przypadkami wystąpienia 

właśnie koronawirusa. Na antenie TVP-INFO koronawirus – poradnik, czyli nowy program 

poświęcony szczegółowo temu zagadnieniu… 

MA – TVP-2, TVP-abc, TVP-Kultura zmieniają ramówki po to, by wypełnić czas 

dzieciom i młodzieży, ale w konkretny edukacyjny sposób. 

$ 

 

♣ 
2020-03-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3451 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Pacjentka miała 57 lat, w niedzielę trafiła na oddział zakaźny po diagnozie, że ma 

koronawirusa. W szpitalu w Poznaniu zmarła dziś pierwsza zakażona osoba. U męża i córki 

także wykryto koronawirusa, ale oni są w dobrym stanie. W całym kraju liczba zakażonych na tę 

chwilę, to 50 osób. 

Liczba zakażeń – 51 osób 

Szczecin – 3. Ostróda -4. Poznań – 5. Warszawa – 6. Zielona góra – 1. 



Łódź – 2. Lublin – 5. Bełżyce (lubelskie) – 1. Wrocław – 6. 

Oleśnica (wrocławskie) – 1. Opole – 2. Krakłów – 1. Rzeszów -2. Łańcut -1. 

Śląskie: Zawiercie -1, Sosnowiec – 1, Chorzów – 1, Racibórz – 6, Cieszyn – 3. 

Źródło: Ministerstwo zdrowia 

Szumowski – Pewnie za tydzień, miejmy nadzieję, że trochę dłużej będziemy dochodzili 

do takiej ilości osób zarażonych, jak w innych krajach, mam nadzieję, do tysiąca, może trochę 

mniej. 

Marzanna Zielińska – Klucz do ograniczenia liczby zachorowań, to szybkie wyłapanie 

liczby źródeł. Po raz pierwszy, również w Poznaniu, doszło do obywatelskiej interwencji 

przeciwko koronawirusowi. Do autokaru jadącego z Dortmundu do Poznania, w Słubicach 

przysiadła się pasażerka, która miała charakterystyczne objawy. Zaniepokojeni pasażerowie 

powiadomili służby. Autokar natychmiast został skierowany do szpitala, gdzie hospitalizowano 

30 pasażerów i kierowca trafiło na kwarantannę. 

Szumowski – Naprawdę nie ma powodu do wykupywania produktów na zapas, a w 

kolejce i w tłumie w sklepie mamy szansę zarazić siebie lub innych. 

MZ – Resort [ministerstwo] zdrowia apeluje, aby osoby, które nie muszą przez dwa 

tygodnie nie wychodziły z domu… 

GK – Od dzisiejszego wieczora będziemy mieli w Polsce stan zagrożenia epidemicznego – 

czekamy na rozporządzenie w tej sprawie. Powstanie sieć 19 szpitali zakaźnych. Od 

poniedziałku będą w nich leczeni pacjenci z koronawirusem – zapowiada minister zdrowia, a my 

pytamy o liczbę łóżek w szpitalach i respiratorów. 

Marek Nowicki – To urządzenie i ten odsetek (5%) to sedno problemu epidemii, z jaką 

mamy do czynienia. 5% zakażonych koronawirusem, to dane Światowej Organizacji Zdrowia, 

potrzebuje pomocy respiratora – maszyny, która pomaga oddychać. 

Zbigniew Żyła, doktor, specjalista anestezjologii i intensywnej terapii – W populacji, 

patrząc, że to jest czterdziestomilionowy kraj, jeżeli się zarazi nawet 60% i z tego tylko 5% 

może wymagać respiratora, to zacznie się problem. 

MN – Dlatego rząd zgromadził respiratory w 19 szpitalach przeznaczonych tylko dla 

chorych zarażonych koronawirusem. W każdym województwie będzie minimum jeden taki 

szpital. Minister zdrowia zapewnia, że mamy w tej chwili 10 tysięcy respiratorów, to na razie 

wystarczy, pod jednym warunkiem, że nie zachoruje zbyt szybko wiele osób naraz. 

Zbigniew Żyła – To jest karteczka, a to jest lejek. Nasypujemy piasek do klepsydry, jak 

nasypiemy, wyobraźmy sobie, każde ziarenko piasku to jest pacjent. Jak nasypiemy dużo tego 

piasku, to w pewnym momencie ten lejek nam się zatka. 

MN – I dlatego żeby nie zatkały nam się oddziały intensywnej terapii i nie zabrakło 

respiratorów, wszyscy musimy się postarać. Rząd zamyka szkoły, a my zachowujemy zdrowy 

rozsądek, myjemy ręce, nie spotykamy się w większych grupach, seniorzy i dzieci pozostają w 

domu – to jest pierwsza linia frontu walki o nasze zdrowie i życie, o respiratory oraz łóżka 

intensywnej terapii, których w Polsce od dawna jest za mało. 

Marian Zembala, profesor, dyrektor Śląskiego Centrum Chorób Serca w Zabrzu – W 

sytuacji, kiedy respirator nie pomaga, możemy sięgać i sięgamy i sięgać będziemy po zewnątrz-

ustrojowe utlenowanie, czyli ekwo [?] oto urządzenie, drodzy państwo, które jest dostępne w 

każdej kardiochirurgii w Polsce, 

 

GK – Opozycja ostro naciska na rząd, przygotowuje nowelizację ustawy i chce jej 

przyjęcia w trybie pilnym. Chodzi o zasiłek opiekuńczy, przyznany tylko rodzicom dzieci do 

ósmego roku życia. Opozycja chce podwyższenia tego wieku do 12 lat… 

Krzysztof Skórzyński – W takich momentach zaczyna pracować wyobraźnia, a plotki 

rozchodzą się pocztą pantoflową, więc trzeba je przecinać w porę. I rząd je przeciął. Po pierwsze 

nie ma w planach zamykanie miast i otaczanie kordonem sanitarnym. Po drugie, nie ma dziś w 

planach zamykania wszystkich sklepów. To komunikaty jasne powtarzane dziś w każdym 

wystąpieniu każdego ministra. 

Szumowski – Zmieniamy tryb postępowania i decyzje dotyczące wykonywania testów. 

KS – Żeby nie było wątpliwości, to nie będą testy na masową skalę. Dalej nie będzie tak, 

że każdy może poprosić o test i takowy będzie wykonany, ale do tej pory decyzją ministra testy 



wykonywano tylko u osób, które miały objawy koronawirusa, do tego wróciły z terenu 

zakażonego zagranicą lub miały kontakt z kimś, kto wrócił z zakażonego terenu i może być 

chory. Teraz, co bardzo ważne, testy będą wykonywane u wszystkich osób, które miały 

bezpośredni kontakt z osobą zakażoną. To znacząco zwiększa skalę badań, do tego stopnia, że o 

który wnioskowała na przykład rada lekarska. 

Andrzej Matyja, profesor, prezes Naczelnej Izby Lekarskiej – Do tych testów powinien 

mieć dostęp każdy, który wraca z kraju, który w wywiadzie epidemiologicznym był kontakt i ma 

wysoką gorączkę. 

KS – Testy genetyczne są dokładne. Polska ma ich w zapasie około stu tysięcy, a kolejne 

partie są zamówione. Ale to życzenie marszałka senatu nie zostanie spełnione. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO PO – Drogą na spowolnienie i opanowanie 

epidemii, jest jak najszersze propagowanie testowania. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera – Działamy zgodnie z zaleceniami Światowej 

Organizacji Zdrowia, czyli muszą być przesłanki do tego, żeby osoba została poddana testowi. 

KS – Akurat w tej sprawie rząd jest precyzyjny. Nie jest w tej: po zamknięciu szkół 

zadeklarował, że rodzice, którzy muszą zostać z dziećmi w domu, dostaną zasiłki. Uwaga: te 

pieniądze dostaną rodzice, które mają nie więcej niż 8 lat, czyli mieszczą w tym przedziale. Dziś 

zaapelowano do rządu o podniesienie tej poprzeczki do rozsądnego poziomu [12 lat] … 

 

GK – Są dobre informacje z Chin. Szczytowy okres epidemii koronawirusa w tamtym 

kraju minął – tak twierdzi tamtejsza komisja zdrowia. Tymczasem decyzją Donalda Trumpa 

wstrzymane zostają połączenia komunikacyjne do Ameryki z 26 państw europejskich na 30 dni 

od północy w piątek… 

 

GK – Niedzielne msze nie zostaną odwołane, ale… dziś już nikt nie zachęca wiernych, by 

nie bali się przyjść na mszę, używając argumentu, że kościół to szpital dla duszy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

50 zakażeń koronawirusa w Polsce, pierwsza ofiara śmiertelna… 

Koronawirus – poradnik. To program, który ma poinformować o wszystkim, co dzieje się 

wokół nas. 

Niedzielne msze święta będzie transmitować Telewizja Polska.  

Niedzielne Msze Święte 

TVP-1 – godz. 7:00 

TVP Polonia – godz. 13:00 

TVP 1 = godz. 12:00 Anioł Pański 

Jedynka Polskie Radio – godz. 9:00 w każdą niedzielę 

DH – Stan wyjątkowy wprowadzają Węgry, Czechy i Słowacja. Od jutra Słowacy i Czesi 

zamykają swoje granice dla obcokrajowców z kilkunastu państw, jednak wśród nich nie ma 

Polski. 

Koronawirus uderza w rynki finansowe. Główny warszawski indeks stracił dziś ponad 

13%. Ekonomiści oceniają, że kornawirus uderzy w polską gospodarkę, ale będzie to jedynie 

chwilowe spowolnienie… 

Coraz więcej odwołanych imprez sportowych. 

Kornawirus uderza w giełdy: 

Polska (WIG20): -13,28% 

Dojczland (DAX): -12,26% 

Hiszpania (IBEX): -14,06% 

Francja (CAC40): -12,28% 

Italia (FMIB): -16,92% 

Andrzej Duda, prezydent – Żeby w łatwy sposób dostępny dla każdego klient mógł 

zawiesić z własnej woli spłacanie kredytu co najmniej na kilka miesięcy. Tutaj propozycje były 

różne: od 3 do 6 miesięcy. 

DH – Pomimo zagrożenia koronawirusem marszałek Tomasz Grodzki zwołał posiedzenie 

Senatu. Decyzji nie zmienił, choć jedna z osób stale i często przebywająca na terenie Senatu 



zgłosiła marszałkowi, że źle się czuje i poddała się testowi na koronawirus. Natomiast dwóch 

senatorów: Aleksander Pociej z Koalicji Obywatelskiej oraz Włodzimierz Bernacki z Prawa i 

Sprawiedliwości są poddani kwarantannie. Obaj uczestniczyli w obradach zgromadzenia 

parlamentarnego Rady Europy. Okazało się, że trójka obecnych tam również parlamentarzystów 

z Francji została zhospitalizowana w związku z koronawirusem. 

W wyznaczonym terminie mają się odbyć igrzyska olimpijskie. Dziś na stadionie w 

Olimpii zapłonął olimpijski ogień [wzniecony od słońca przez paraboliczne, zapewne, lustro]. 

 

♣ 
2020-03-13 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3451 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

67 pacjentów zakażonych koronawirusem jest w tej chwili w szpitalach w całej Polsce. Ta 

liczba rośnie systematycznie, ale nie lawinowo. W całym kraju trwa organizowanie i 

przekształcanie szpitali, które będą wyłącznie dla zakażonych pacjentów. Szpitali ma być 19. 

Jakub Sobieniowski – Wygląda to dramatycznie, ale tu w Raciborzu przebiega sprawnie. 

Pacjenci są przewożeni gdzieindziej, a 19 takich ogólnych szpitali ma być zamienionych w 

zakaźne. 

Ryszard Rudnik, dyrektor Szpitala Rejonowego w Raciborzu – Od poniedziałku nie 

przyjmujemy [nie będziemy przyjmować] do szpitala ani planowo, ani na ostro. [Dlaczego 

dopiero od poniedziałku, skoro już dziś przenosi się pacjentów do innych szpitali?] 

JS – Nowe oddziały, nowe miejsca na przyjęcie zakażonych koronawirusem, to coś, co się 

dzieje w całej Polsce, takie polowe punkty wstępnych przyjęć, to też widok już dość 

powszechny, bo mapa dotyczy już prawie wszystkich rejonów kraju: 

LICZBA ZAKAŻEŃ – 68 osób: 

Zachodniopomorskie – 5 

Warmińsko-mazurskie – 4 

Lubuskie – 1 

Wielkopolskie – 6 

Łódzkie – 5 

Mazowieckie – 11 

Lubelskie – 6+1 

Dolnośląskie – 7+1 

Opolskie – 2 

Śląskie – 3+1+5+3 

Małopolskie – 1 

Podkarpackie – 4+1+1 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

Tu we Wrocławiu, za zgodą pacjentów, lekarze próbują teraz lekami zwalczającymi inne 

wirusy. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator I Oddziału Chorób Zakaźnych Wojewódzkiego 

Szpitala Specjalistycznego we Wrocławiu – Za zgodą oczywiście pacjenta, ale leki są 

zarejestrowane, To nie jest testowanie wyciągu z huby, o której nikt nie wie, co tam się znajduje 

i cokolwiek leczy. 

JS – Ci sami lekarze ostrzegają, że próby zdobywania leków antywirusowych i 

samodzielne użycie może być skrajnie niebezpieczne, znacznie groźniejsze niż koronawirus. 

Kupowanie zwykłych leków trochę na wyrost, to fakt, co każdy widzi w aptekach, otwarte 

okienko, to nie jest ograniczenie sprzedaży, tylko ograniczenie zgromadzeń. 

Mikołaj Konstanty, doktor, prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej – Mogą uchronić i 

zmniejszyć ryzyko zakażenia nie tylko wśród pacjentów, ale także wśród obsługujących, 

pracujących farmaceutów. 

JS – Takie sceny [dezynfekcja autobusu] też nie powinny przerażać, wręcz przeciwnie. Bo 

nie tylko w Sosnowcu ktoś wziął się za odkażanie. Mniej ludzi w galeriach handlowych, to też 



działanie prozdrowotne. To brzmi strasznie, ale samo ograniczenie pomaga w walce z epidemią, 

jeśli chodzi o samo ograniczanie, to trzeba zamknąć Tatrzański Park Narodowy. 

Szymon Ziobrowski, dyrektor Tatrzańskiego Parku Narodowego – Musieliśmy podjąć tak 

drastyczne kroki, żeby wysłać do społeczeństwa apel: ograniczcie swoją aktywność. 

JS – To ważne zapewnienie rządu: 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju – Nie planujemy zamykać miast, nie planujemy 

zamykać sklepów, sklepów spożywczych na pewno nie zostaną zamknięte. 

JS – To ostrzeżenie lekarza: 

Robert Flisak, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Epidemiologów i Lekarzy Chorób 

Zakaźnych – W mojej klinice sprzętu jest na trzy dni. Myślałem, że będziemy mieli scenariusz 

dojczlandzki, czyli ten bardziej optymistyczny, z niewielką śmiertelnością, z kontrolowanym w 

miarę przebiegu epidemii. My w tej chwili zmierzamy w kierunku modelu italskiego. 

JS – Które powtarzają także samorządowcy: 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania – Szpital ma sprzętu ochronnego dla lekarzy i 

personelu medycznego na dwa dni. 

JS – W Dojczlandzie dużo testów przełożyło się na walkę z epidemią raczej za pomocą 

działań medycznych, a nie dramatycznych działań administracyjnych, choć i one są czasami 

konieczne. Takie reakcje władzy na ostrzeżenie poważnych lekarzy specjalistów nie są 

konieczne. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia – Mój apel do takich osób chociażby jak 

pan profesor, żeby nie straszyć ludzi. 

JS – Władze znalazły czas na to: filmowanie, zmontowanie, dodanie muzyki i 

opublikowanie filmu z posiedzenia rządowego zespołu zarządzania kryzysowego… Już bez 

muzyki czysto informacyjnie warto sprawdzać, czy sprawy w sądzie się odbędą, bo są często 

odwoływane, tak jak często są odwoływane loty z Polski i do Polski. Warto sprawdzać rozkład 

jazdy pociągów międzynarodowych. A takie kontrole na wszystkich granicach to nie jest 

niedogodność, to konieczność. MSZ radzi zrezygnować w ogóle z zagranicznych podróży. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Kursy walut szaleją, raty rosną, a kalendarz jest nieubłagany. Miliony Polaków co 

miesiąc muszą spłacać kredyty hipoteczne. Czy mogą liczyć na pomoc i przychylność banków? 

Krzysztof Skórzyński – Skład, w którym zapadały te ustalenia jest ważny, najważniejszy, 

bo trudno deklaracje, które tu padły nazwać zwykłą obietnicą wyborczą, skoro padły w gronie 

najważniejszych ludzi finansów w Polsce 

(Andrzej Duda, prezydent. Adam Glapiński, prezes Narodowego Banku Polskiego. Jacek 

Jastrzębski, przewodniczący Komisji Nadzoru Finansowego. Tadeusz Kościński, minister 

finansów) 

Na tym zdjęciu nie ma przedstawiciela Związku Banków Polskich, ale on też brał udział w 

spotkaniu. Konkrety będą gotowe zaraz po weekendzie, ale jest bardziej niż prawdopodobne, że 

już niedługo łatwiej będzie niż do tej pory będzie można sobie wziąć tak zwane wakacje 

kredytowe na 3 miesiące, a nie wykluczone, że nawet na pół roku, jeśli w Sejmie zmieni się 

prawo i dużo prościej niż do tej pory, bo nie trzeba będzie dźwigać do banku tony dokumentów i 

podpisywać stosów kolejnych. Ale sprawa ważna: nie zawsze i nie wszyscy będą mogli 

odpocząć od rat, tylko ci, którzy popadli w kłopoty, bo na przykład firma, w której pracują, 

zwyczajnie nie może funkcjonować, oni nie zarabiają i nie stać ich na ratę kredytu albo nie 

zarabiają, bo czasowo zamknięto ich miejsca pracy. 

[Oby tak było, jak opisał Skórzyński, bo to okaże się dopiero, jak Sejm podejmie 

nowelizację ustawy]. 

Robert Biedroń, kandydat na prezydenta, eurodeputowany Wiosny – Bo nie chodzi tylko o 

koronawisuca, ale skutki związane z koronawirusem, a one ekonomicznie dla wielu polskich 

rodzin mogą być dramatyczne. 

Małgorzata Kidawa-Błońska – Bo to rząd odpowiada za to, jakie działania będą podjęte w 

naszym kraju. 

[Tak wygląda dogorywanie kampanii wyborczej]. 

 



GK – Zostań w domu. 

 

GK – 5 lat spędzi w więzieniu Piotr eM, były proboszcz parafii w Ruszowie na Dolnym 

Śląsku. W głośnym procesie, był oskarżony o molestowanie dwóch nieletnich dziewczynek 

[dziewczynka zawsze jest nieletnia] z niewielkim upośledzeniem umysłowym. Sprawa wyszła 

na jaw w maju ubiegłego roku… 

 

GK – Jedna osoba zginęła, kilka jest rannych, a prawie siedemdziesiąt tysięcy rodzin nie 

miało prądu. Nad północą Polski przeszły bardzo silne wichury, łamały drzewa, niszczyły 

samochody. Strażacy interweniowali kilka tysięcy razy… 

 

GK – Strach przed koronawirusem sięgnął nawet Himalajów, nawet wstęp na Mont 

Ewerest i 8-tysięczniki jest zamknięty. W Italii kolejny tydzień są zamknięte bary i restauracje, a 

kolejne kraje wprowadzają kolejne zakazy, zamykają szkoły, instytucje i granice… 

Marcin Wrona, Waszyngton – W mieście Eurogel w stanie Nowy Jork żołnierze gwardii 

narodowej dezynfekują budynki publiczne i przygotowują racje żywnościowe dla osób objętych 

kwarantanną. 80-tysięczne miasto otacza półtorakilometrowa strefa sanitarna. Najbardziej 

pesymistyczny scenariusz zakłada, że w Ameryce zakażonych będzie do 214 milionów ludzi. 

Donald Trump, prezydent Stanów Zjednoczonych – To się skończy, chcemy, żeby to się 

skończyło jak najmniejszą liczbą przypadków śmiertelnych. 

MW – Wczoraj Nowojorska Giełda przeżyła najgorszy dzień do 1987 roku. Indeks Down 

Jons stracił 10% wartości. Dziś o północy czasu lokalnego, czyli o 5-ej rano w Polsce, wchodzi 

w życie zakaz wpuszczania do Stanów Zjednoczonych osób, które w ciągu ostatnich dwóch 

tygodni były w jednym  z 26 krajów grupy Szengen, czyli również w Polsce. 

[Koronawirus w Stanach Zjednoczonych: 41 zgonów, 1710 zakażonych [jeśli to prawda. 

Bo testy przeprowadzono dla niewielkiej liczby chorych]. 

 

Maciej Woroch, Londyn – Kto źle się czuje i ma temperaturę, powinien zostać w domu 

przez tydzień. To jedyne, o co premier poprosił Brytyjczyków. Powołując się na naukowe 

dowody Boris Johnson powtarza, że jeszcze nie czas na odwoływanie wielkich imprez czy 

zamykanie szkół, bo najgorsze dopiero przed nami. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii – To jest najgorszy kryzys zdrowotny od 

pokolenia. Muszę być z wami szczery. Wiele rodzin straci swoich bliskich przedwcześnie. 

„Many more families are going to lose loved ones” 

MW – Te ponure słowa trafiły na czołówki gazet razem z pytaniami o to, czy reakcja 

rządu jest wystarczająca. Kilka godzin temu usłyszeliśmy, że majowe wybory lokalne i 

burmistrza Londynu będą opóźnione o rak, a królowa odwołała kilka wizyt. Doradcy premiera 

przyznają, że zakażonych już może być 10 tysięcy mieszkańców wysp. Ale jak mówią, 

najostrzejsze środki z koronawirusem chcą zaoszczędzić na czas, gdy tych ciężkich zachorowań 

zacznie przybywać lawinowo. 

[Koronawirus w Wielkiej Brytanii: 11 zgonów, 798 zakażonych]. 

 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Belgia wprowadza terapię szokową: od dziś w całym kraju 

zamknięte są restauracje i kawiarnie. Od poniedziałku zamknięte będą też szkoły. 

[Koronawirus w Belgii: 3 zgony, 550 zakażonych]. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – Spowalniamy nasze życie 

publiczne, dzięki temu zapewniamy czas i przestrzeń dla odpowiednich służb, by mogły sobie 

poradzić z wirusem, 

MS – Szefowa Komisji Europejskiej ogłosiła dziś pakiet działań, które mają złagodzić 

skutki epidemii w krajach Unii. Współpraca z przemysłem medycznym ma przyspieszyć 

produkcję potrzebnego sprzętu i leków. Komisja zapowiada przymykanie oka na pomoc państw 

dla firm, którym z powodu pandemii grozi upadłość. Elastycznie będą też traktowane unijne 

fundusze, zamiast zwracać do budżetu niewykorzystane środki, Polska może przeznaczyć je na 

walkę z koronawirusem, a to ponad 4,5 miliarda złotych. 

 



Andrzej Zaucha, Moskwa – W Rosji na razie nie ma mowy o zamykaniu szkól czy 

wprowadzaniu ogólnonarodowej kwarantanny. Dzisiaj zakazano tu wjazdu podróżnych z Italii z 

wyjątkiem wracających stamtąd Rosjan. Władze zapewniają, że sytuacja jest pod kontrolą, a 

pracownicy komunikacji miejskiej dostali polecenie, by kilkakrotnie w ciągu dnia dezynfekować 

pojazdy. Obok Władimira Putina stale jest lekarz, ale rosyjski prezydent nie zmienił rytmu 

swojej pracy. Na dwa tygodnie stracił swoją przepustkę deputowany Dumy, który niedawno 

wrócił z Paryża, ale zamiast przejść dobrowolnie kwarantannę, trzy dni temu wybrał się do 

Parlamentu, gdy występował ta rosyjski prezydent. 

[Koronawirus w Rosji: 45 zakażonych]. 

 

GK – Do tej pory były apele opozycji i samorządowców, dziś Naczelna Rada Lekarska 

chce znaczącego zwiększenia liczby testów. To pomogłoby w szybszym diagnozowaniu i 

izolowaniu pacjentów. Ministerstwo zdrowia wciąż zasłania się wytycznymi WHO. 

Marek Nowicki – Z każdym dniem polskie laboratoria wykonują coraz więcej testów na 

obecność kornawirusa, a to jednak kropla w morzu potrzeb. [Chyba przesada: kropla w morzu?] 

Naczelna Rada Lekarska apeluje, aby testy te szeroko udostępnić. Tylko to może, według Rady, 

zahamować epidemię. [Samymi testami nie leczymy wirusa – muszą być przygotowane inne 

środki organizacyjne i medyczne]. 

Krzysztof Madej, doktor, wiceprezes Naczelnej Rady Lekarskiej – Jedynie test pozwala 

odróżnić to większe zagrożenie, jakie niesie ze sobą nowy wirus, od tego tradycyjnego, 

bagatelizowanego często zagrożenia, jakie wynika z sezonowości infekcji grypowych. 

Ta weryfikacja przy pomocy testów przeciwko temu wirusowi powinna dotyczyć 

fachowego personelu medycznego. Na tej właśnie zasadzie, że lekarz zakażony wypada ze 

stanu. 

MN – Ministerstwo zdrowia szeroko wykonywać testów nie chce, powołując się przy tym 

na zalecenie Światowej Organizacji Zdrowia. Według WHO badania przeprowadzać wyłącznie 

u osób podejrzanych o zakażenie i w kwarantannie. Resort [ministerstwo, bo resort to cała 

struktura służby zdrowia] uspokaja, jeżeli zajdzie taka potrzeba, laboratoria będą wykonywać 

nawet 3 tysiące testów dziennie. [Ale może już ten czas nadszedł]. Jest jednak faktem, że w 

porównaniu z sąsiadami Polska wygląda blado. O ile u nas wykonuje się 76 testów na milion 

mieszkańców. [Ale to już 3040 testów dziennie, a Polska podobno może wykonywać tych 

testów aż 3000 dziennie – ktoś tu kłamie]. (Litwa 100, podobnie Czechy i Słowacja). W Belgii 

to ponad 300 na milion mieszkańców, a w Italii ponad tysiąc. Według lekarzy testom powinni 

być poddawani także oni. 

MN – Dziś prezes Naczelnej Rady Lekarskiej, Krzysztof Madej proponuje [przy tym 

skorzystać; jest szybszy test. W tej chwili na rynku są dostępne dwa: jeden stosowany przez 

polski rząd (RT-PCR) i rekomendowany przez WHO identyfikuje genom koronawirusa. Jest 

dokładny, ale i czasochłonny. Jego wykonywanie trwa 8 godzin. Drugi jest szybszy, ale mniej 

dokładny, bo wykrywa tylko przeciwciała tworzone w organizmie pacjenta. [Rządowi wcale nie 

zależy na oficjalnym znacznym zwiększeniu rzeczywiście chorych, bo to stawia rząd w trudnej 

sytuacji]. 

Krzysztof Chomiczewski, profesor, krajowy konsultant do spraw obronności w dziedzinie 

epidemii – One pomogą w wykryciu osób, które już są zakażone, powiedzmy od kilkunastu dni, 

znajdują się w środowisku, dadzą się wyłapać. Natomiast u osób, które zostały świeżo zakażone 

i występują u nich te objawy ostre objawy kliniczne, wtedy jeszcze przeciwciała nie zdążyły się 

wytworzyć. 

MN – A więc na razie Polska pozostanie przy małej ilości testów. Epidemie zwalczamy u 

na snie testami, ale ograniczając kontakty społeczne. Marek Nowicki, Fakty. 

[W gospodarce – przemysł, administracja itp. ie da się ograniczyć kontaktów, a to 

większość populacji]. 

 

GK – co odwołano ze sportu… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – wydanie specjalne 



Konferencja prasowa prezesa rady ministrów, Mateusza Morawieckiego, ministra zdrowia 

Łukasza Szumowskiego oraz ministra spraw wewnętrznych i administracji, Mariusza 

Kamińskiego. Bardzo proszę o zabranie głosu pana premiera, Morawieckiego: 

Szanowni państwo, dyrektor generalny Światowej Organizacji Zdrowia ogłosił stan 

pandemii globalnej. Jest to pierwszy raz od 11 lat, taki komunikat, który w jednoznaczny sposób 

pokazuje, jak groźna jest sytuacja. Warto przypomnieć, że nasi bezpośredni bliscy sąsiedzi, jak 

Dojcze, mają już ponad 3 tysiące przypadków, zarejestrowanych przypadków koronawirusa. 

Hiszpanie daleko więcej, ponad 4 tysiące. Francja blisko 3 tysiące. A w Italii 17 600 

przypadków. Widać wyraźnie, że tam następuje wykładniczy wzrost liczby osób, które 

zachorowały na koronawirusa i naszym podstawowym zadaniem, ja tak to postrzegam, jest 

powstrzymanie takiego szybkiego przyrostu [wystarczy wykonywać jeszcze mniej testów], 

takiego tempa przyrostu, jakie zarejestrowali nasi sąsiedzi. To jest ważne dla zdrowia naszych 

obywateli, to jest ważne po to, ażeby nasza służba zdrowia mogła w najlepszy możliwy sposób 

sobie radzić z tą epidemią. 

Nasze służby, służby samorządowe, administracji centralnej, w szczególności główny 

inspektor sanitarny i cała instytucja są gotowe do działania. Chciałem im bardzo za to 

podziękować. Ale w szczególności chciałem bardzo mocno podziękować wszystkim naszym 

pielęgniarkom, lekarzom, wszystkim pracownikom służby zdrowia, którzy nie szczędzą 

środków, nie szczędzą sił swoich własnych i robią wszystko, żeby we właściwy sposób 

opiekować się Polakami. Bardzo serdecznie za to dziękuję. 

[Za wcześnie na podziękowania – przecież mamy tylko pięćdziesięciu, a może już 

siedemdziesięciu chorych]. 

Szanowni państwo, w obliczu światowej epidemii czy właściwie ogłoszonej pandemii 

najważniejsze słowa to: bezpieczeństwo i odpowiedzialność. Jesteśmy zobowiązani do 

dochowania i wykonania wszystkich możliwych kroków, żeby bezpieczeństwo Polaków, 

bezpieczeństwo zdrowotne i bezpieczeństwo pod wszelkimi możliwymi względami było 

utrzymane. Do tego potrzebna jest odpowiedzialność. Odpowiedzialne działanie, które może 

doprowadzić do tego, że zminimalizujemy skutki tej pandemii, skutki, które widzimy, że mogą 

być bardzo groźne. Widać to bardzo wyraźnie na przykładzie Italii, ostatnio również na 

przykładzie Hiszpanii. Dlatego zdecydowaliśmy się na wprowadzenie stanu zagrożenia 

epidemiologicznego. To zgodnie z ustawą jest stan, który pozwala nakładać dodatkowe 

ograniczenia, które są niezbędne, żeby powstrzymać rozprzestrzenianie się wirusa. 

Podejmujemy bardzo konkretne działania i tak, po pierwsze: z myślą o bezpieczeństwie 

Polaków, będziemy przeprowadzali pełne kontrole na wszystkich polskich granicach. 

Podejmujemy zatem decyzję o tymczasowym przywróceniu granic – można tak powiedzieć, 

oczywiście granice z Ukrainą, Białorusią i częścią Federacji Rosyjskiej były cały czas, jednak te 

wszystkie granice, które były wewnętrznymi granicami Unii Europejskiej, zostają niejako 

odtworzone. Najpierw na 10 dni, z możliwością przedłużenia o 20 dni, a później o kolejny jeden 

miesiąc. Polscy obywatele po przekroczeniu granicy zostaną skierowani na 14-dniową 

kwarantannę. Państwo polskie nie pozostawi ich samych. Natomiast w obecnej sytuacji nie 

możemy sobie pozwolić na otwarcie granic dla cudzoziemców. 

Tymczasowe przywrócenie kontroli granicznej: 

• Zakaz wjazdu do kraju dla cudzoziemców 

• Kwarantanna domowa dla wjeżdżających na terytorium RP 

• Granica otwarta dla przepływu towarów 

• Zawieszenie międzynarodowych połączeń osobowych lotniczych i 

kolejowych 

Organizacja obowiązuje od niedzieli – 15 listopada 2020 
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Szanowni państwo, większość przypadków, które następnie są rozsadnikami koronawirusa 

w Polsce, to przypadki, można powiedzieć, w ścisłym tego słowa znaczeniu zaimportowane, czy 

to z Hiszpanii, czy z Norwegii, oczywiście z Italii, ale nie tylko z Italii, z Dojczlandu – naszego 

bliskiego zachodniego sąsiada – i widzimy, staramy się ograniczać w miejscu pojawienia się 

koronawirusa, jego dalsze rozprzestrzenianie, ale gdzieś w kolejnym powiecie, w kolejnym 

województwie pojawia się ktoś, kto akurat wrócił z Dojczlandu, został poddany kwarantannie, 

kto wrócił z Francji czy z Norwegii albo z Italii czy ze Stanów Zjednoczonych ostatnio i jest 

jednocześnie nosicielem wirusa. Dlatego nie chcemy, żeby koronawirus napływał do nas znowu 

dużymi falami. Chcemy prawdopodobieństwo przyciągania kolejnych koronawirusów do Polski 

zasadniczo ograniczyć. Granice pozostają otwarte dla przepływu towarów – to podkreślam z 

całą mocą. 

Nie ma żadnych podstaw ani obaw, żeby zabrakło nam żywności, Polska jest zresztą 

wielkim producentem żywności, jednym z największych z europejskich producentów żywności. 

I mamy bardzo duże nadwyżki. Widać wyraźnie, że zupełnie niepotrzebna, jak zresztą wczoraj 

powiedziałem, była ta panika, krótkotrwała na szczęście, dotycząca sklepów i wykupywania 

towarów w krótkim czasie. Wstrzymane zostaną międzynarodowe połączenia lotnicze 

pasażerskie, ale także połączenia kolejowe, zostaną wstrzymane od niedzieli, od godziny 0:00 z 

soboty na niedziele. Zamykamy tym samym drzwi przed pandemią. Zamykamy również 

niebezpieczeństwo i chronimy w ten sposób polskich obywateli. Dlatego ze względu na Polaków 

utrzymamy też czartery. Są ludzie, którzy kończą właśnie urlopy, są gdzieś na feriach i kończy 

im się pobyt w hotelu, w związku z tym muszą wrócić do kraju. Każdy z nich będzie w związku 

z tym poddany osobnym procedurom: karty pobytu, tam, gdzie trzeba, kwarantanna, a jeżeli 

pojawi się u naszego obywatela koronawirus, to oczywiście izolacja i oddział zakaźny. 

Natomiast wewnątrzkrajowy ruch samolotowy, ruch lotniczy, ruch kolejowy zostaje utrzymany, 

pozostaje bez zmian, oczywiście również samochodowy. Samochodowy ruch dla Polaków 

wracających do Polski będzie możliwy, ale będą bardzo rygorystyczne procedury graniczne po 

to, żeby do minimum absolutnego ograniczyć możliwość pojawienia się osoby chorej na 

koronawirusa – COVID-19 w Polsce. A jeżeli taka osoba się pojawi, to żeby ona była jak 

najszybciej zidentyfikowana i poddana odpowiednim procedurom medycznym. 

To, szanowni państwo, to nie jest decyzja ani spontaniczna, ani emocjonalna. Jest to 

decyzja przemyślana i decyzja strategiczna. Tę decyzję Polska podejmuje, podobnie jak 

Republika Czeska i Republika Słowacka, jako jeden z pierwszych krajów w Europie. [Wcześniej 

zrobiła to Austria, Węgry, Czechy i Słowacja]. Za nami podążą, według wszelkiego 

prawdopodobieństwa, inni. Tak jak byliśmy pierwsi przy ograniczaniu wielkich imprez 

masowych, potem byliśmy pierwsi przy zamykaniu szkół. Byliśmy też pierwsi przy 

wprowadzaniu kontroli granicznych, sanitarnych kontroli granicznych i w ślad za nami podążyły 

inne państwa Unii Europejskiej, które ewidentnie są spóźnione. My chcemy uczyć się na ich 

błędach, być mądrzy przed szkodą, a nie po szkodzie. 

Po drugie, tak jak wielokrotnie mówiłem, wszystkie sklepy pozostają otwarte. Banki, 

punkty usługowe, bankomaty, nie zabraknie środków, nie zabraknie gotówki. Jestem po 

rozmowach z odpowiednimi władzami, w tym przypadku Banku Centralnego i Komisji Nadzoru 

Finansowego i ministerstwem finansów. Dziękuję właścicielom sklepów, dziękuję dostawcom, 

ekspedientom, ekspedientką, pracownikom, którzy w tym wzmożonym czasie ruchu handlowego 

zapewnili to, że wszyscy mogli się zaopatrzyć w to, co chcieli, zasadniczo. Jednocześnie, żeby 

zapewnić Polakom maksimum bezpieczeństwa, zdecydowaliśmy się na wprowadzenie 

dodatkowych środków bezpieczeństwa. Dlatego, po drugie. Od soboty, czyli od północy tej, 

nadchodzącej za kilka godzin, z piątku na sobotę ograniczyć działalność galerii handlowych, w 

których pozostaną otwarte wszystkie sklepy spożywcze, wszystkie pralnie, apteki, a także 

drogerie, tam, gdzie można kupić środki higieny osobistej – to są ważne artykuły w przypadku 

epidemii, która nam bardzo wyraźnie jednoznacznie grozi. 

Sklepy pozostają otwarte: 

• Sklepy pozostają otwarte 

• Ograniczamy częściowo działalność gastronomiczną – restauracje, bary, 

kawiarnie będą mogły prowadzić swoje usługi tylko w formie „na wynos” 

bądź „na dowóz” 



• Ograniczamy zgromadzenia do 50 osób (publiczne, państwowe i religijne) 

Ograniczenia obowiązują od soboty – 14 marca 2020 

Zdecydowaliśmy także o tymczasowym zawieszeniu działania innych sklepów w galeriach 

po to, by nie generować dodatkowego ruchu, nie generować tłumu – to wszystko nam mówią 

eksperci i Polska wykonuje te procedury jako jeden z pierwszych krajów w Europie. 

Szanowni państwo, którym krajom udało się, tak się wydaje, ograniczyć przyrost osób, 

które zaczynają chorować na koronawirusa? To Chiny, Tajwan czy Japonia. Jednak procedury, 

które tam zostały wdrożone, nie są do końca możliwe do zastosowania w Polsce czy w 

demokratycznych krajach. W związku z tym my musimy tak dalece ograniczyć i uszczelnić 

nasze granice, tak dalece ograniczyć ruch, żeby zmniejszyć prawdopodobieństwo proliferacji 

koronawirusa. Podkreślam, że poza galeriami handlowymi ograniczenia nie obowiązują. 

Absolutnie wszystkie sklepy, wszystkie placówki finansowe, punktów usługowych funkcjonują 

normalnie. Natomiast każda z Polek i każdy z Polaków będzie miał możliwość dokonania 

zakupów, otwarte będą placówki bankowe wszystkie tu po rozmowach z kierownictwem Banku 

Centralnego i KNF całkowicie bezpieczny jest sektor finansowy i sektor bankowy. 

Podkreślę też, że bardzo ważne jest ograniczanie ruchu w restauracjach, kawiarniach, 

barach, klubach, pubach. Dlatego po trzecie, podjęliśmy decyzje o zawieszeniu działalności 

wszystkich restauracji, wszystkich klubów, pubów, barów, kasyn, innych miejsc rozrywki, 

ponieważ tam gromadzą się ludzie. Wszyscy specjaliści chorób zakaźnych, epidemiolodzy 

przestrzegają nas przed tym, żeby nie dopuszczać do tego, aby ludzie mogli się w takich 

skupiskach gromadzić. Jednak chcę podkreślić, że wszystkie restauracje, kawiarnie czy tego 

typu placówki usługowe, które funkcjonują i które mają możliwość, mogą dalej świadczyć 

usługi na wynos, na tak zwane usługi na dowóz. Dowożenie generuje daleko, daleko mniejsze 

ryzyko, oczywiście zawsze ono występuje, ale minimalne w porównaniu do tego, kiedy się w 

restauracji czy w pubie gromadzi kilkadziesiąt, a czasami jeszcze więcej osób. 

Kolejnym czwartym rozwiązaniem jest przyjęcie dodatkowych środków bezpieczeństwa, 

polegających na ograniczeniu zbiorowych zgromadzeń do liczby 50 osób. W ten sposób 

przechodzimy na kolejny, wyższy stopień, szczebel ochrony społeczeństwa. To ograniczenie ma 

charakter powszechny, dotyczy tych wszystkich miejsc, w których ludzie mogliby się gromadzić 

i w ten sposób jednocześnie stwarzać dla siebie nawzajem niebezpieczeństwo, zagrożenie, które, 

wiemy to po fali zgonów w Italii, w Hiszpanii, jak groźne jest dla naszych seniorów. Musimy 

być solidarni, zwłaszcza z osobami słabszymi, zwłaszcza z osobami starszymi. Proszę 

wszystkich o zachowanie staranności, o zachowanie tych procedur bezpieczeństwa. Wszystkie te 

ograniczenia, te restrykcje dotyczą zarówno instytucji publicznych, samorządowych, zarówno 

marszów, demonstracji, uroczystości religijnych, wszelkich innych, które wiążą się z 

działalnością państwa, samorządów lub osób prywatnych. Do wysokości 50 osób mogą się 

odbywać, powyżej wprowadzamy dzisiaj ograniczenie. Również papież Franciszek poprowadził 

modlitwę „Anioł Pański” transmitowaną na telebimie. Msze święte w Polsce będą 

transmitowane również w telewizji, w internecie – ja o tych wszystkich ograniczeniach 

rozmawiałem z wieloma osobami oczywiście i ze związkami wyznaniowymi, samorządowcami, 

pytaliśmy o zdanie, burmistrzami, starostami, prezydentami, marszałkami, ale także ze 

zrzeszeniami: pracodawców, związków zawodowych, organizacji pozarządowych, odbyłem 

osobiście i odbyli moi współpracownicy, dziesiątki, setki spotkań. Zdaję sobie sprawę, że tego 

typu ograniczenia zmieniają życie milionów Polaków. Ale są one potrzebne, aby zabezpieczyć 

nas przed bardzo niebezpiecznymi i nieznanymi do tej pory pandemii kornawirusa. 

Szanowni państwo, pewnie wielu z państwa słyszało ostatnio wypowiedź premiera 

Wielkiej Brytanii, Borisa Johnsona. Albo wypowiedź sprzed paru dni kanclerz Merkel. To są 

wypowiedzi niezwykle alarmujące, wypowiedzi, które wskazują na to że pandemia może być z 

nami na dłużej, ale może jednocześnie zebrać bardzo niedobre żniwo. Ja myślę, że do takich 

bardzo dramatycznych scenariuszy nie dojdzie. Ale wolimy dmuchać na zimne. Wolimy, żeby 

ograniczać wszelkie ryzyka w maksymalny możliwy sposób, jak tylko to jest dopuszczalne 

dzisiaj w Polsce i dlatego przed innymi wdrażamy tego typu ograniczenia. Robimy to po to, 

żeby przede wszystkim zachować maksimum prewencji, by raczej wcześniej ograniczać 

możliwe ogniska koronawirusa niż po fakcie. Wiele z tych rozwiązań zgłaszały do nas 

organizacje lekarskie, specjaliści i samorządowcy. To są trudne decyzje, ale te trudne decyzje 



pozwolą nam, mam nadzieję, uniknąć jeszcze trudniejszych czasów. Naszym głównym celem 

jest zatem zapobieganie. Są eksperci mówią, że niektóre państwa zachodnie spóźniły się z 

działaniami nawet o jeden do trzech tygodni. Niestety, spodziewamy się w najbliższych dniach 

przyrostu osób, które zachorują na koronawirusa. Za chwilę pewnie powie o tym pan minister 

zdrowia. Każda choroba to sytuacja anormalna. Jednak system ochrony zdrowia musi być w 

stanie zapewnić maksymalne, maksymalnie sprawne środki do leczenia. I po to między innymi 

staramy się ograniczyć dopływ nowych osób zza granicy, które będą rozsadnikiem kornawirusa 

w Polsce. 

Wchodzimy w nową fazę walki z epidemią Kovid-19, ale nie tylko. Musimy również 

wydać, rzucić rękawicę, wydać walkę, wydać bezwzględną wojnę epidemii fejtniusów i 

dezinformacji. Ona może przyspieszyć rozwój właściwej epidemii. Nie chcemy tego. 

Szanowni państwo, każdy kto wysyła nieodpowiedzialne fejtniusy, błędne informacje, 

nieprawdziwe, niesprawdzone, są one na naszych profilach społecznościowych i na stronach 

gov.pl. Bardzo proszę o ostrożność, bo jeden nieprawdziwy komunikat może naprawdę 

doprowadzić do wielu nieprzyjemnych zdarzeń. Może doprowadzić do tragedii innych ludzi. 

Dlatego odpowiedzialność za zdrowie publiczne zaczyna się również od decyzji opublikowania 

jakiegoś niewinnego zdjęcia. Niewinne zdjęcie, które wprowadza w błąd, może doprowadzić do 

paniki, kula śniegowa, którą trudno będzie zatrzymać. 

Z całą mocą chciałbym podkreślić, że mamy w Polsce dla służby zdrowia wystarczającą 

liczbę środków ochronnych. Mamy ponad 10 tysięcy respiratorów. Ważne jest jednak, żeby 

tempo przyrostu osób, które chorują na koronawirusa, nie osiągało tak zawrotnych przyrostów, 

tak zawrotnych wskaźników jak w Italii czy ostatnio w Hiszpanii. Codziennie do magazynów 

rządowych w agencji rezerw materiałowych kierowane są zamówienia. Zamówienia ze szpitali. 

One są realizowane. W dzisiejszej sytuacji, to państwo musi dysponować zasobami, aby móc je 

kierować w miarę potrzeb tam, gdzie one są najbardziej niezbędne. Tak staramy się sterować 

wszystkimi naszymi zasobami. Staramy się również odtwarzać produkcję tam, gdzie tylko 

można. Już w krótce ogromne ilości płynu dezynfekującego będą dystrybuowane po całej 

Polsce. Już dzisiaj rozpoczęła się dystrybucja. Jednocześnie wciąż zwiększamy nasze 

możliwości testowania między innymi poprzez większą sieć laboratoriów. Policja codziennie 

także kontroluje osoby, które znajdują się w kwarantannie. 99% osób, dosłownie 99% osób 

zachowuje się bardzo odpowiedzialnie. Bardzo dziękuję wszystkim państwu, ponieważ dzisiaj 

musimy starać się izolować, odizolować jednych od drugich. To od dawna wiadomo, że jest 

jedyna skuteczna metoda leczenia pandemii, leczenia groźnych wirusów, które rozprzestrzeniają 

się w tak łatwy sposób, tak szybko, z człowieka na człowieka. Podejmiemy również wiele 

innych działań, które będą konse, o których będziemy konsekwentnie informować. Przesuwamy 

terminy różnych obowiązków administracyjnych: składania deklaracji podatkowych, różnych 

płatności, na przykład podatek od nieruchomości czy podatek od użytkowania wieczystego tak, 

żeby nie trzeba było wychodzić z domu, do końca marca, żeby można było to zrobić najlepiej 

zdalnie. Apeluję do wszystkich pracodawców o wyrozumiałość, żeby wszystkim pracownikom, 

tam, gdzie można, umożliwić pracę zdalną. Chcemy jak najwięcej procesów wykorzystać w 

formie cyfrowej, bo to umożliwi pozostanie ludziom w domu, a to jest najlepsze lekarstwo na 

koronawirusa. 

Te rozwiązania, to racjonalny kompromis, uciążliwy, ale racjonalny kompromis, 

kompromis między bezpieczeństwem obywateli, a wygodą życia. Uczymy się na przykrych 

doświadczeniach innych państw, tych, które funkcjonują w zupełnie innej rzeczywistości, jak 

Chiny przede wszystkim. Nie możemy, takich procedur, jak pewnie część z państwa zapewne 

widziała na filmikach, skutki wdrażać, bo one są czasami anty-wolnościowe, anty-

demokratyczne – tego nie możemy zrobić. Ale wszystko w granicach prawa chcemy zrobić, co 

w naszej mocy, żeby ograniczyć rozprzestrzenianie koronawirusa. 

Wszystkich, a w szczególności dzieci i młodzież proszę w najbliższych dniach, w 

najbliższych tygodniach, spędźcie ten czas w domu. Dzieci i młodzież są nosicielami wirusa, 

który rozprzestrzenia się najszybciej. Bardzo często dzieci i młodzież przechodzą tę chorobę w 

sposób bezobjawowy. To dla nich oczywiście dobrze, dla tych, którzy zostaną niestety zarażeni, 

ale dla tych, którzy nie zostaną w domu, pójdą do dziadków, pójdą do swoich przyjaciół, pójdą 

do pubów, pójdą na prywatkę i pozarażają wszystkich innych, wiadomo, że doprowadzają w ten 



sposób do szerzenia się pandemii, do szerzenia się skutków bardzo groźnej chorobie, której, tak 

naprawdę konsekwencji jeszcze nie rozpoznajemy. 

Apeluję do pracowników o to, aby w miejscu pracy zachowywali ścisłe zasady higieny, 

jest to niezwykle ważne. Po prostu mycie rąk, to, które czasami jest wykpiwane, zupełnie 

niepotrzebnie. Dezynfekcja. To są podstawowe metody niezwykle ważne. 

Wreszcie chciałbym podziękować raz jeszcze wszystkim tym, którzy walczą z 

koronawirusem w pierwszym szeregu: pielęgniarkom, lekarzom, specjalistom, laborantom, 

laborantkom, wszystkim pracownikom inspekcji sanitarnej, robicie cudowną pracę. Wszyscy 

Polacy to doceniają. Przed nami, drodzy państwo, szanowni rodacy, czas społecznej próby. 

Przed nami czas solidarności międzypokoleniowej, Jestem pewien, że zdamy ten egzamin 

doskonale. A naszym największym atutem będzie spokój, który doprowadzi do tego, że Polska, 

wierzą w to, przejdzie przez tą epidemię w sposób bezpieczniejszy niż większość krajów 

europejskich. Musimy w tym celu zagwarantować te dodatkowe środki, te dodatkowe 

ograniczenia, które teraz ogłaszamy. Bardzo proszę wszystkich o stosowanie się do naszych 

zaleceń. Dziękuję. 

 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3618 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zmarł drugi pacjent zakażony koronawirusem. Liczba zakażonych w Polsce wzrosła do 

93, ale jest też 13 wyleczonych. [Omówienie zakazów]. 

Liczba chorych zbliża się już do stu. 

Na najbliższy tydzień ministerstwo zdrowia przewiduje znaczny wzrost zachorowań. 

Oprócz rejsów międzynarodowych LOT zawiesza także połączenia krajowe [a miały być 

czynne]. Przez najbliższe 10 dni polskie niebo będzie niemal puste. 

Polska dostaje miliardy euro, Unia uruchamia tak zwany koronafundusz. 

Polska otrzyma 32 miliardy złotych koronafunduszu. Na początek 5 miliardów złotych i te 

pieniądze są już w Polsce. 

Radosław Sikorski, były minister spraw zagranicznych, eurodeputowany PO – Unia 

umożliwia wspólne zakupy materiałów medycznych, koordynuje działalność minister zdrowia 

państw członkowskich oraz przeznacza gigantyczne środki: 140 milionów euro na szukanie 

szczepionki. 

W Stanach Zjednoczonych ogłoszono stan wyjątkowy, by uruchomić dodatkowe miliardy 

dolarów [50 mld USD] na walkę z epidemią. 

W Polsce ogłoszone zamierzenia uniemożliwiają praktycznie kampanię prezydencką, 

wszystkim poza prezydentem. Ale nie dają formalnych podstaw, by wybory przełożyć… 

Donald Tusk 

Epidemia wymaga solidarności i jedności. Kampania to konkurencja, wzajemna 

krytyka, wręcz walka. Epidemia WYKLUCZA kampanię. Wniosek jest jeden: trzeba 

przełożyć wybory. Za zgodą wszystkich. 

Wszyscy konkurenci Andrzeja Dudy są zadania, że wybory powinny być przełożone. 

Tysiące osób w Polsce nagle nie mogą wykonywać swojej pracy, stracili dochody, pytają: 

za co mają żyć? 

To studenci, uczniowie, wielu obcokrajowców – byli na umowach śmieciowych – 

szacuje się, że na umowach o dzieło, umowa zlecenie jest 1,3 miliona. Źródło: 

Główny Urząd Statystyczny 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Stan zagrożenia epidemicznego. 

Rząd we współpracy z Polskimi Liniami Lotniczymi LOT zorganizuje specjalny transport 

dla Polaków przebywających za granicą… 

Rośnie bilans zakażenia koronawirusem. W Polsce to już 103 osoby. Jest trzecia ofiara 

śmiertelna… 



Tedros Adhanom, dyrektor generalny Światowej Organizacji Zdrowia – Europa stała się 

epicentrum pandemii, z większą liczbą zgłoszonych przypadków i zgonów niż reszta świata 

łącznie z wyjątkiem Chin. 

Italia 17 660 

Hiszpania 6 023 

Dojczland 4 174 

Francja 3 667 

Szwajcaria 1 359 

Wielka Brytania 1 143 

Norwegia 996 

W Italii w ciągu ostatniej doby zachorowało ponad 2 tysiące osób. Epidemia rozszerza się 

lawinowo: w Dojczlandzie, Francji, Wielkiej Brytanii i Hiszpanii, której władze dopiero dzisiaj 

wprowadziły stan wyjątkowy… 

Chiny 80 976 

Italia 17 660 

Iran 12 729 

Korea Południowa 8 086 

Hiszpania 6 023 

Dojczland 4 174 

Francja 3 667 

USA 2 424 

Panika, która udzieliła się Australijczykom byłą bezcelowa. Mimo znikających nagle 

produktów z półek pożywienia nie zabrakło. [Kolejka z wózkami sklepowymi licząca kilkaset 

metrów, ale stoją spokojnie, to żadna panika]. 

Walkę z koronawirusem wygrało już ponad 72 tysiące ludzi, zmarło ponad 5 600. Jan 

Korab, Wiadomości. 

DH – Ponad 1448 ofiar śmiertelnych, to najnowsze dane jakie płyną z Italii. Łącznie 

zachorowało już tam ponad 21 tysięcy osób, tylko niecałe 10% z nich wyzdrowiało. 

Magdalena Wolińska-Riedi – Dziś kolejny dramatyczny rekord 2800 zachorowań w ciągu 

jednego dnia… 

„Na izbie przyjęć i na oddziałach mamy sytuacje jak na wojnie. Racjonuje się testy 

na wirusa nawet dla nas – lekarzy. Lada chwila wszystkiego tu zacznie brakować.” 

Źródło: La Stampa 

MWR – W szpitalu zakaźnym w [?] nie ma już ani jednego worka krwi, brak też 

respiratorów. Z odsieczą przyszli Chińczycy, przywieźli 30 tom materiału sanitarnego… 

DH – Brukselscy urzędnicy przeznaczą 37 miliardów euro, które mają pomóc unijnej 

gospodarce, będą też gwarancje pożyczek dla firm, które ucierpiały w wyniku epidemii… 

„Dlaczego Europa natychmiast nie wdrożyła w życie planu produkcji podstawowych 

rzeczy, takich jak maski i rękawiczki, oraz urządzeń, które w Chinach okazały się 

skuteczną bronią?” 

„Unia okazuje się odległa od problemów obywateli – unika podjęcia interwencji. 

Zabrakło i solidarności, i koordynacji. Smutna lekcja, której nie zapomnimy. Kiedy 

minie zaraza, nic nie będzie tak jak wcześniej. Unia musi się dogłębnie 

zreformować, począwszy od pochylenia się nad potrzebami ludzi”. 

la Repubblica 

DH – Straty w gastronomii, handlu, turystyce i branży rozrywkowej to nieuniknione 

konsekwencje nowych obostrzeń wprowadzanych po to, by walczyć z koronawirusem. W tej 

trudnej sytuacji przedsiębiorcy i pracownicy będą mogli jednak liczyć na pomoc państwa. [Ale 

czy również zatrudnieni na umowach śmieciowych?] 

Rząd zapowiedział też odroczenie składek ZUS i podatków. [Ale odroczenie znaczyłoby 

na rok]. 

$ 

 

♣ 



2020-03-15 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3618 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

119 potwierdzonych zakażeń, 3 osoby zmarły. 

Setki chorych, jeden po drugim ewakuowanych ze szpitali do innych placówek, tu 

udostępnią miejsca zakażonym koronawirusem. 

Koronawirusowe szpitale w Polsce: Łomża, Racibórz, Szczecin, Kędzierzyn-Koźle, 

Starachowice, Wejherowo, Gdańsk, Ostróda, Grudziądz, Gorzów Wielkopolski, Poznań, 

Poznań, Warszawa, Zgierz, Puławy, Wrocław, Częstochowa, Kraków, Łańcut. 

Krzysztof Simon, profesor, dolnośląski konsultant wojewódzki w dziedzinie chorób 

zakaźnych, wypowiedź z piątku – Trochę jesteśmy przerażeni ostatnim rozporządzeniem 

ministra zdrowia, by hospitalizować u nas pacjentów bezobjawowych. To praktycznie rozłoży 

kompletnie służby zdrowia. 

Łukasz Szumowski – Rozporządzenie ministra zdrowia z 14 marca 2020 roku: 

„…po dokonaniu oceny stanu klinicznego tej osoby kieruje ją do leczenia w ramch 

izolacji odbywanej w warunkach domowych.” 

Polaków, którzy będą chcieli wrócić do domów [z zagranicy?], a mówimy tylko 

najbliższych dniach, może być ponad 100 tysięcy, wszyscy trafią na kwarantannę i 

bezpieczeństwa ma pilnować policja, straż miejska i wojsko. I tu: jeśli ktoś ma warunki, dwa 

tygodnie może spędzić w domu. Dla tych, którzy takiej możliwości nie mają albo po prostu nie 

chcą narażać bliskich, rząd przygotował miejsce między innymi w takich akademikach. 

To bardzo ważna wiadomość dla tych wszystkich, którzy jutro planowali pójść do lekarza, 

taki plakat: 

STOP Czas zagrożenia epidemicznego NIE WCHODŹ ZADZWOŃ 

Pojawi się na drzwiach przychodni w całym kraju. 

Jacek Krajewski, prezes Federacji „Porozumienie Zielonogórskie” – Nie jest to zamknięcie 

całkowite dla pacjentów, tylko po uzgodnieniu telefonicznym pacjent zostanie umówiony na 

odpowiednią godzinę, tak żeby uniknąć kontaktu z innymi pacjentami. 

Zakażonych koronawirusem jest dziś w Polsce ponad 100 osób. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK – O północy została przywrócona pełna kontrola na przejściach granicznych. Wiele 

przejść jest zamkniętych. Wpuszczani do kraju są Polacy. Większość cudzoziemców nie 

wjedzie. 

Kto może wjechać do Polski 

Źródło: MSWiA 

• Obywatele Polski 

• Obcokrajowcy będący małżonkami lub dziećmi obywateli Polski 

• Cudzoziemcy z Kartą Polaka 

• Dyplomaci i ich rodziny 

• Cudzoziemcy mający prawo stałego lub czasowego pobytu 

• Cudzoziemcy z pozwoleniem na ptacę 

Wjeżdżający muszą podać swoje dane i adres, by można było sprawdzić, czy poddają się 

kwarantannie? Z kwarantanny zwolnieni są kierowcy na przykład ciężarówek, zarówno Polacy 

jak i cudzoziemcy. 

Jarosław Markowski, major, zastępca komendanta Placówki Straży Granicznej w 

Szczecinie – Kierowcy TIR-ów, pojazdów w transporcie drogowym, kierowcy busów i 

autobusów są zwolnieni z kwarantanny. 

 

Kontrole są przeprowadzane w 28 punktach, reszta przejść jest zamknięta. Kontrole na 

granicach mają obowiązywać do 24 marca, niewykluczone jest, że potrwają dłużej. Renata 

Kijowska, Fakty. 

PM – Lotniska są już zamknięte dla lotów rejsowych. Polscy turyści wracają czarterami… 

PM – Polscy lekarze z koronawirusem zaczęli stosować lek używany wcześniej do 

leczenia z malarii i romatoidalnego leczenia stawów. Sprawdził się w Chinach w leczeniu 

wspomagającym. Próbujemy w Polsce. Na razie to eksperyment. Lek jest produkowany w kraju. 



Pomysł jest nowy, za to lek stary. Może złagodzić przebieg choroby. To lek na malarię. 

Krzysztof Simon, profesor – Uzyskaliśmy natychmiast taką zgodę leczenia tych 

pacjentów. 

We wrocławskim szpitalu specjalistycznym profesor Simon do leczenia pacjentów z 

koronawirusem, którzy mają objawy zakażenia i zostali gruntownie przebadani, włączył między 

innymi lek zawierający fosforan chlorofiny, substancję dotąd używaną w leczeniu malarii i 

reumatoidalnego zapalenia stawów RZF. Miesiąc temu Chińczycy ogłosili, że próbowali podać 

chlorofinę stu pacjentom w 10 szpitalach. 

Zhang Xinmin, Narodowe Centrum Rozwoju Biotechnologii, Ministerstwo Nauki i 

Technologii Chin – Testy in vitro pokazały, że ma dobre działanie wyhamowujące namnażanie 

się nowego koronawirusa. Wyniki kliniczne: znosi efekty zapalenia płuc, wywołanego przez 

koronawirusa. 

Opierając się na tych wynikach Urząd Rejestracji Produktów Leczniczych uznał, że 

produkowany w Polsce lek zawierający chlorofinę, może być stosowany do leczenia 

wspomagającego przy zakażeniach koronawirusem. 

W przypadku takiej pandemii, w sytuacji braku alternatywnego leczenia, a 

jednocześnie przy znanym pozytywnym profilu bezpieczeństwa produktu 

leczniczego Urząd w porozumieniu i we współpracy z ministerstwem zdrowia podjął 

przedmiotową decyzję mając na względzie bezpieczeństwo społeczeństwa. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

PM – Pogotowie zakupowe. Solidarność międzypokoleniowa. Młodzi pomagają 

starszym… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Na całym świecie ponad 153 tysiące osób zakażonych. W Polsce odnotowano 123 

przypadki. 

Mamy także trzynastu ozdrowieńców. Trzy osoby zmarły. 

W szpitalach pod obserwacją jest ponad 760 osób, ponad 7,5 tysiąca jest objętych 

kwarantanna. 

Wierni w całej Polsce modlili się dziś także we własnych domach. Do korzystania z 

dyspensy na niedzielne msze zachęcali biskupi… 

We Francji od północy zamknięte zostały między innymi dyskoteki i restauracje… 

We Francji wybory samorządowe… 

Lokalne wybory odbyły się też między innymi w Bawarii… 

Połączenia lotnicze z Hiszpanią odwołali Grecy, którzy zamknęli tez granice z Macedonią 

Północną i Albanią. 

Granice z Italią, Francją i Szwajcarią zamyka od jutra Dojczland. 

Nieczynne będą szkoły w Holandii. 

W Czechach rząd planuje wprowadzić narodową kwarantannę. Narodowa kwarantanna 

oznacza całkowity zakaż opuszczania swojego domu. Mieszkańcy Czech będą mogli wychodzić 

na zewnątrz tylko wtedy, jeżeli będą w drodze do pracy, bądź też z tej pracy będą wracać. 

Wyjęte z kwarantanny to także droga do sklepu. 

Brytyjski rząd zapowiada czteromiesięcznej izolacji seniorów powyżej 70-go roku życia. 

Ponadto firmy samochodowe, zbrojeniowe zostaną przebranżowione w ten sposób, aby teraz 

rozpoczęły produkcję wentylatorów. Ponadto ma być kupiona większa liczba respiratorów. 

Część hoteli zostanie przemieniona na szpitale dla pacjentów z koronawirusem. 

Zmarła pierwsza osoba na Węgrzech. Na świecie wirus zabił już ponad 6 tysięcy ludzi. 77 

tysiącom udało się wrócić do zdrowia. Mateusz Nowak. Wiadomości. 

MA – Prawie 370 ofiar śmiertelnych koronawirusa w Italii tylko w ciągu ostatnich 24 

godzin. W tej chwili jest tam ponad 20 tysięcy, a od początku epidemii zachorowało prawie 25 

tysięcy. Te liczby wciąż rosną. 

W USA ponad 3 tysiące zakażonych jest koronawirusem. 



MA – Państwowe spółki zapowiadają milionowe wsparcie walki z koronawirusem: 6 

milionów złotych przeznaczy na ten cel fundacja Orlen. 3 miliony złotych przekaże szpitalom 

grupa Azoty… 

$ 

 

♣ 
2020-03-16 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3618 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Już 156 zakażonych osób, za tydzień może ich być około tysiąca – przewiduje minister 

zdrowia i wzywa do unikania kontaktu z innymi ludźmi na tyle, na ile będzie to możliwe. Im 

wolniej epidemia będzie się rozwijać, tym większa szansa na to, że lekarze nadążą z leczeniem. 

Tysiące Polaków wracają do kraju, na granicach tworzą się wielogodzinne kolejki. 

Pasażerowie pociągów Intercity rezygnują sami… 

Od dziś mamy 19 laboratoriów, które mogą wykonać 3 tysiące testów na dobę, a pobierać 

próbki mogą też zespoły siedemdziesięciu karetek, które w całym kraju pojadą do pacjentów, by 

ci nie zapychali izb przyjęć. Kontakt bezpośredni lub pobyt za granicą nie są już bezpośrednim 

kryterium… 

Punkty usługowe na posterunku [szewc] 

Ministerstwo oświaty uruchomiło zdalne lekcje, a nauczyciele pomysłowość… 

PM – 19 szpitali w całym kraju od dziś stało się szpitalami jednoimiennymi, będą 

przyjmować tylko pacjentów z koronawirusem. Na razie szpitale nie są w pełni gotowe, ale 

ministerstwo zdrowia obiecuje: czego jeszcze nie ma, to zaraz będzie. Ale spory wywołuje też 

lokalizacja… 

Każdy szpital jednoimienny ma otrzymywać 460 złotych za każdego przyjętego pacjenta. 

Doposażenia domagają się nie tylko szpitale, również personel pracujący z pacjentami w terenie. 

Polacy biorą sprawy w swoje ręce: salony kosmetyczne i fryzjerskie dzielą się ze szpitalami, 

czym mogą. W Krakowie do szycia i rozwożenia masek uzbierało się w sumie 2 tysiące osób w 

jeden weekend, bo jest co szyć… Marzanna Zielińska, Fakty. 

PM – Nawet 100 tysięcy Polaków może w najbliższym czasie zostać poddanych 

kwarantannie. Są wśród nich wszyscy, którzy wrócą z zagranicy… 

PM – Pierwszym skutkiem koronawirusa może być zapaść całych branż. Rząd 

przygotowuje pomoc i korektę budżetu. Miliardy euro daje Komisja Europejska… 

Opozycja podpowiada rządowi: zawiesić spłatę ZUS, odroczyć spłatę watu. 

EUR/PLN 4,41725; 0,99% 

USD/PLN 3,97205; 1,34% 

CHF/PLN 4,19109; 1,29% 

Witold Orłowski. Profesor, ekonomista – Pieniądze, które należało szykować na takie 

okoliczności, zostały przehulane na kupowanie głosów wyborczych. 

Pomoc Unii Europejskiej dla Polski: 7,4 miliarda euro 

Nic nie wiadomo, żeby rząd wystąpił do Unii o uruchomienie tych pieniędzy. 

Marek Prawda, szef przedstawicielstwa Komisji Europejskiej w Polsce – Rząd musi się 

zwrócić do Komisji o wydanie tych pieniędzy, powiedzieć na co, Unia natychmiast powie, że się 

na to zgadza. Oczywiście musi to być związane ze zwalczaniem skutków tego, co się dzieje. 

Mówi się o małych i średnich przedsiębiorstwach, które są szczególnie narażone na skutki 

wirusa. Oczywiście wiemy, że będzie problem ze zwalnianiem ludzi. 

Związek Banków Polskich oferuje klientom odroczenie spłat o 3 miesiące. 

[Zamknięcie szkół tylko na 2 tygodnie, odroczenie spłat o 3 miesiące – niemożliwe, aby 

tak szybko pandemia przeminęła]. 

PM – 368 osób zmarło w Italii w ciągu jednej doby, a w ciągu kolejnej 349. To 

wstrząsające liczby… Komisja Europejska ogłosiła ograniczenie wstępu do Europy przez 

miesiąc. 

[A co się dzieje na granicy Grecko-Tureckiej?] 

Italia – hotele zamieniane są na szpitale, niektóre kościoły na kostnice… 



W Hiszpanii już wiadomo, że narodowa kwarantanna potrwa dłużej niż 2 tygodnie. Na 

ulicach pojawiło się wojsko… 

Swoje granice zamyka Dojcze, wkrótce także Francuzi. 

W Białym Domu odbyły się dziś narady z gubernatorami wszystkich amerykańskich 

stanów. W Nowym Jorku zamknięto szkoły, bary, restauracje i kina. 

Dojczlandzcy eksperci szacują, że już w czerwcu będą mogli zacząć testować swoje 

szczepionki na ludziach. Jeżeli się sprawdzi, w ekspresowym tempie zostaną poddane 

regulacjom i trafią do masowej produkcji. Monika Krajewska, Fakty. 

PM – Brytyjczycy mają ograniczać kontakt ze sobą… 

Maciej Woroch, Londyn – Drastyczne, jak sam mówił o wyraźnym już przejęciem w 

głosie. Po kilku dniach ostrej krytyki musiał powiedzieć Brytyjczykom, żeby unikali spotkań, 

wychodzenia do pubów i restauracji, nie chodzili na mecze i by nie podróżowali, jeśli nie jest to 

absolutnie konieczne. Seniorzy powyżej siedemdziesiątki, kobiety w ciąży i chorzy od 

weekendu, jeśli nie wcześniej, będą musieli zamknąć się w domach i nie wychodzić z nich przez 

3 miesiące. Zmieniły się też wskazania dla osób z symptomami zakażenia. 

Boris Johnson – Bez drastycznych kroków, skutki zakażeń mogą się podwajać każdego 

dnia, dlatego musimy poprosić, by każdy, kto kaszle lub ma gorączkę lub ma w domu kogoś, kto 

przejawia takie objawy, pozostał w izolacji przez 14 dni. W takim przypadku, jeśli to możliwe, 

powstrzymajcie się od wychodzenia nawet po zakupy i zachowajcie bezpieczny dystans od 

innych ludzi. 

MW – Z tajnych rządowych dokumentów, które wyciekły w nocy, wynika, że służbie 

zdrowia już nakazano przygotować się na trwającą nawet rok walkę z koronawirusem, przez 

którego ma zachorować ośmiu na dziesięciu Brytyjczyków, a blisko 8 milionów trafi do szpitali. 

Większość potrzebować będzie wsparcia respiratorów, a tych na wyspach jest tylko 5 tysięcy. 

Do tej pory potwierdzono tu 1543 przypadki zakażenia, ofiar śmiertelnych jest 53, wyzdrowiało 

19 pacjentów. 

[Jakim cudem w Polsce jest tak mało? Czyżby propaganda?] 

PM – Jest mnóstwo zawodów zwiększonego ryzyka. Ci ludzie nie mogą uniknąć kontaktu 

z nami, jeśli mają nam służyć pomocą i jeśli funkcjonować ma państwo. 

…poczucie bezpieczeństwa i wspólnoty jest teraz wyjątkowo ważne… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Szumowski – Każdy szpital dostanie tysiąc sztuk kombinezonów, tysiąc maseczek i 

odpowiednią liczbę wiruso-gogli. 

Odpowiedzialność za seniorów. 

Już 156 przypadków koronawirusa w Polsce. Dziś odnotowanych 31 nowych zakażeń, a 

może być znacznie więcej – informuje minister zdrowia… 

3 osoby zmarły. 

734 liczba hospitalizowanych 

10 050 liczba osób objętych kwarantanną 

30 129 liczba osób objętych nadzorem epidemiologicznym 

Andrzej Adamczyk, minister infrastruktury – [do samorządów] Rozważcie zawieszenie 

opłat parkingowych za parkowanie w strefach miejskich. 

Do domu wrócili już [samolotami czarterowymi] Polacy z Londynu, Lizbony czy Malty. 

Pasażerowie muszą pamiętać o 14-dniowej kwarantannie. 

DH – U ministra środowiska, Michała Wosia, stwierdzono koronawirusa. 

Wypłaty 500+ są niezagrożone. 

Produkcja Fiata w Tychach wstrzymana z powodu koronawirusa. 

Dojczland: DAX -5,3%; Wielka Brytania: FTSE -4%; USA: S&P500 -8,9%; 

Francja: CAC -5,75% 

EUR = 4,44 zł; CHF = 4,20 zł. 

DH – Italia zmaga się z coraz większym kryzysem. 

Komisja Europejska zaproponowała na 30 dni zamknięci granic Unii. 

Ponad 23 tysiące osób zarażone zostało koronawirusem w Italii. 

[Italia] Tragiczny bilans zmarłych wzrósł do 2 158 osób. 



Opieką objęto kombatantów Armii Krajowej. 

…tymczasem Koalicja Obywatelska straszy i sieje panikę, mowa tu o żądaniu szerokiej 

dostępności testów na obecność koronawirusa… 

 

$ 

 

Dzień dobry, Marian 

 W imieniu Ruchu Obywatele RP chciałbym przekazać nasz list otwarty w związku z 

ogłoszeniem stanu zagrożenia epidemicznego w Polsce. 

 Do władzy, opozycji i współobywateli 

W obliczu pandemii i nadchodzącej nieuniknienie również w Polsce fali zachorowań 

sprawą kluczową staje się zaufanie obywateli do władz i służb państwa. Źle jest nie 

tylko z systemem ochrony zdrowia — obecnej władzy nie wierzy połowa Polaków. Są 

ku temu dobre powody. Piszemy jednak niniejsze nie po to, by na władzę narzekać, ale 

po to, by przynajmniej na czas śmiertelnego zagrożenia zapewnić warunki 

elementarnego ładu — niezwykle trudnego do utrzymania w normalnej kondycji kraju, 

a niemal niemożliwego w obecnym politycznym kryzysie. 

Stan zagrożenia epidemicznego ogłoszono w Polsce w sposób budzący znów te 

same, bardzo poważne zastrzeżenia co do zgodności tej regulacji z prawem, a w 

szczególności z Konstytucją RP. Troska o konstytucyjną praworządność schodzi w 

sytuacjach kryzysowych na plan dalszy i nie zajmuje uwagi przerażonych sytuacją 

obywateli. Jednak wiarygodność władz nabiera szczególnego znaczenia, kiedy trzeba 

się poddać rygorom kwarantanny i akceptować szereg innych, niezwykle dolegliwych 

ograniczeń. 

W szczególności zastosowane przez PiS rozwiązanie nie zapewnia żadnych 

gwarancji obywatelom poszkodowanym w wyniku działań służb państwa — a zgodne 

z konstytucją ustawodawstwo o stanie wyjątkowym lub stanie klęski żywiołowej takie 

gwarancje tworzy. Chodzi na przykład o ludzi tracących możliwość zarobkowania w 

wyniku kwarantanny, zamknięcia miejsc pracy, utrudnień w poruszaniu się, czy 

gromadzeniu się w miejscach publicznych. 

Prowizoryczna i niekonstytucyjna regulacja o epidemii nie rodzi też żadnych 

konsekwencji co do ustroju, budzi natomiast podejrzenia co do rzeczywistych 

intencji rządzących. W stanach nadzwyczajnych, o których mówi Konstytucja RP, 

zakazane są wybory, zmiana prawa i ustroju państwa. 

Tego wszystkiego stanowczo się domagamy. Żądamy wobec tego: 

🔴 Natychmiastowego ogłoszenia na całym terytorium Rzeczypospolitej stanu 

klęski żywiołowej, poddanego wszystkim rygorom konstytucyjnym. 

🔴 Natychmiastowego ogłoszenia przedłużenia kadencji obecnie urzędującego 

prezydenta i przesunięcia terminu wyborów. Moratorium powinno objąć również 



 

regulacje i decyzje dotyczące ustroju naczelnych organów państwa. Przedłużyć trzeba 

więc także kadencję Pierwszego Prezesa Sądu Najwyższego i zakazać dalszych zmian 

ustrojowych w sądownictwie i innych instytucjach państwa. 

🔴 Potwierdzenia konstytucyjnych gwarancji praw obywateli do roszczeń wobec 

państwa z tytułu strat poniesionych w wyniku ograniczenia praw w sytuacji zagrożenia. 

 

 

Wzywamy parlamentarzystów i wszystkie siły polityczne do działań na rzecz 

realizacji tych trzech postulatów, które są minimalnym warunkiem rozejmu w 

politycznej wojnie, zawartego na czas kryzysu. 

To sprawa najwyższej wagi. Możemy mieć w Polsce do czynienia z dramatycznymi 

sytuacjami, w których np. lekarze ze wsparciem służb państwa będą zmuszeni 

decydować, komu udzielać pomocy wymagającej brakującego sprzętu, a komu nie. 

Ludzie działający w takich warunkach muszą dostać pełne wsparcie. Muszą być 

obdarzeni całkowitym zaufaniem — musimy wiedzieć z absolutną pewnością, że dla 

dobra wspólnego robią, co robić muszą. 

Niech zatem nikomu nie przychodzi do głowy wykorzystywanie kryzysu dla 

politycznych korzyści. Dobrze znamy rozmiar niekompetencji obecnej władzy i ciężar 

jej przewin oraz zaniechań. Nie zmienimy jednak tej władzy z dnia na dzień. Musimy 

stworzyć warunki do maksymalnie sprawnego działania instytucji i służb państwa. 

Oczekujemy, że decyzje zgodne z prawem i Konstytucją RP otrzymają po spełnieniu 

wymienionych tu warunków pełne i solidarne wsparcie wszystkich sił politycznych, 

wszystkich parlamentarzystów, a także wszystkich kandydatów w wyborach 

prezydenckich. 

Żądamy rozejmu w polskiej wojnie na czas kryzysu. 

Obywatele RP, 16 marca 2020 

 

 

♣ 
2020-03-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3911 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Ponad 220 zakażonych. 5 osób nie żyje. To bilans koronawirusa w Polsce. Miinister 

zdrowia wie, że będzie jeszcze gorzej, a lekarz ze Światowej Organizacji Zdrowia wie, co robić, 

żeby nie było: testy, testy, testy – krzyczy na cały świat i podkreśla: to jedyny sposób, żeby 

wirusa dopaść. Czy mamy testy i środki, żeby tego dokonać: 

Dariusz Prosiecki – To już nie pojedyncze przypadki, każdego dnia kilkadziesiąt osób 

zakażonych koronawirusem trafia do polskich szpitali. To najnowsze dane resortu zdrowia. 

Aktualnie 221 osób w Polsce zakażonych wirusem 

Liczba zakażeń – 221 osób: 

Zachodniopomorskie = 7. Pomorskie = 8. Warmińsko-Mazurskie = 7. 



Podlaskie = 0. Lybuskie = 2. Wielkopolskie = 13. Kujawsko-Pomorskie = 8. 

Mazowieckie = 38. Łódzkie = 34. Świętokrzyskie = 3. Lubelskie = 22. 

Dolnośląskie = 33. Opolskie = 7. Śląskie = 23. Małopolskie = 5. 

Podkarpackie = 11. 

Tedros Adhanom Ghebreyesus, szef Światowej Organizacji Zdrowia – Nie możemy 

powstrzymać tej pandemii, jeśli nie wiemy, kto jest zakażony. Mamy prostą wiadomość do 

wszystkich krajów: testy, testy, testy. Wzywamy każdy kraj i każdego człowieka do robienia 

wszystkiego, co mogą, by powstrzymać rozprzestrzenianie się wirusa. 

DP – W Polsce w ciągu ostatniej doby wykonano 1 200 testów na obecność wirusa. 

[Dlaczego nie 3 tysiące?] Urzędnicy tłumaczą, że to dziesięciokrotnie więcej niż jeszcze tydzień 

temu. [Tydzień temu podawano, że w Polsce wykonuje się 76 testów na milion mieszkańców, co 

już wówczas stanowiło 3 040 testów na dobę – łżą, łżą. Łżą]. 

Ministerstwo -Testów nie będziemy wykonywać każdemu. [Ale przynajmniej tym z 

objawami]. 

DP – Testy będą wykonywane [dlaczego nie są wykonywane?] wszystkim osobom, u 

których występują objawy wirusa i tym, którzy mieli bezpośredni kontakt z osobą zakażoną. 

[Skąd można wiedzieć, skoro osobie zakażonej jeszcze nie przeprowadzono testu?] 

DP – Ale, jak twierdzą eksperci, testów wciąż robimy za mało, biorąc pod uwagę 

lawinowy wzrost liczby zachorowań. 

Paweł Grzesiowski, doktor, Szkoła Zdrowia Publicznego, Centrum Medyczne Kształcenia 

Podyplomowego – Testy powinniśmy wykonywać na dużo większą skalę niż obecnie. Przede 

wszystkim w taki sposób, żeby dostępność wyniku była jak najszybciej. To jest szybka decyzja 

na izolację albo na zwolnienie do domu osoby, która nie ma zakażenia. Dlatego, że one zarażają. 

Utrzymanie izolacji domowej tak, żeby nikogo nie zakazić, jest bardzo trudne. Te osoby już w 

tej chwili powinny trafiać do opustoszałych budynków sanatoryjnych. 

DP – Tyle że szpitale skarżą się, że niekiedy nie ma szans na szybkie wykonanie testów, 

bo w niektórych placówkach wciąż brakuje środków ochronnych dla personelu, który ma mieć 

kontakt z osobą podejrzaną o zakażenie. Tak jest między innymi tu w Krakowie: 

Jerzy Friediger, doktor, dyrektor Szpitala Specjalistycznego im. Stefana Żeromskiego w 

Krakowie – Brakuje nam kombinezonów ochronnych. Te, które dostaliśmy, są kombinezonami 

wojskowymi przeciwchemicznymi. 

DP – Resort [nie resort, bo szpitale to też ten sam resort, ministerstwo] zapewnia, że sprzęt 

dostarczany jest najszybciej, jak to możliwe. Ale między innymi na to też zwraca uwagę 

Światowa Organizacja Zdrowia. Eksperci twierdzą, że niektóre państwa wciąż nie wprowadziły 

wszystkich środków, by walczyć z wirusem. A brak sprzętu w szpitalach opóźnia wykrycie osób 

zakażonych. Zarówno WHO, jak i eksperci apelują, by wszyscy, u których wykryto wirusa, 

nawet ci, którzy czują się dobrze, byli izolowani. I nie chodzi o kwarantannę domową… Dariusz 

Prosiecki, Fakty. 

AW – Koronawirus w rządzie. Minister środowiska ma wynik pozytywny, więc inni 

ministrowie mają testy, ale wirusa nie mają. Prezydent odwołuje radę gabinetową, ale problemu 

odwołać się nie da. Przedsiębiorcy wołają o pomoc, bo nie mają z czego żyć. [Jednak 

przedsiębiorcy i przedsiębiorstwa powinny mieć tworzone rezerwy na trudne momenty]. 

Maciej Knapik – …Badanych jest kilkadziesiąt osób, w tym ochrona i kierowcy. Ale… 

kancelaria prezydenta wstrzymała dzisiaj obsługę interesantów. Opozycja mówi o braku 

przygotowania, a rada ministrów powinna zawczasu podzielić się na kilka małych grup 

roboczych niemających ze sobą kontaktu. To abecadło w firmach czy w samorządach… Rada 

Bezpieczeństwa została odwołana…  

NBP: 

Wartość banknotów w zapasie NBP umożliwia w całości realizację zamówień 

banków. 

Rada podjęła decyzję o obniżeniu stopy referencyjnej NBP o 0,5 pkt proc. (…) 

(…) zawieszenie płatności podatków oraz składek ZUS i PPK (…) 

Firmy, które znajdą się w trudnej sytuacji i tak nie zapłacą podatków, a bez tego 

rozwiązania grozić im będzie upadłość. 

Źródło: nbp.pl 



AW – Koronawirus też w KRS. Zbigniew Łupina jest zarażony koronawirusem, a 

ponieważ wziął udział w ostatnim posiedzeniu Rady, które miało miejsce w ubiegłym tygodniu, 

członkom KRS zalecono kwarantannę… 

Jesteśmy na wojnie – mówi prezydent Francji i wszystkich Francuzów zamyka w domach. 

Nie ma żartów, kiedy liczby tak gwałtownie rosną, a wirus tak łatwo atakuje. W Hiszpanii 

sytuacja zaczyna być dramatyczna, w Italii dramatyczna jest jeszcze bardziej. W Stanach 

Zjednoczonych oprócz wirusa straszy recesja. 

Anna Kowalska – …Dziś rano Francuzi zaczęli masowo wyjeżdżać na wieś, by tam 

przeczekać epidemię. 

Macron zapowiedział gigantyczne wsparcie gospodarki: 45 miliardów euro 

natychmiastowej pomocy, po której przyjdą kolejne transze: 300 miliardów euro zostanie 

przeznaczone na pożyczki dla małych firm. Do tego zwolnienie z: podatków, zwolnienie z 

obowiązku płacenia składek na ubezpieczenie społeczne, czynszu, rachunków za gaz i prąd. 

Macron – Drodzy rodacy, Francja przeżywa bardzo trudne chwile. Nikt nie wie, jak długo 

to potrwa. Nikt nie wie, co przyniosą kolejne dni. 

Na razie w całej Europie rosną liczby zachorowań i zgonów. W Hiszpanii ostatniej doby 

zmarło prawie 200 osób (194). Łącznie w Hiszpanii 499 zgonów, 11 409 zakażeń. 

Najgorzej jest wciąż w Italii. W niektórych regionach zanotowano kilkanaście razy więcej 

zgonów niż w tym samym czasie przed rokiem. 

Italia: 2 503 zgony, 31 506 zakażonych. 

Lekarze muszą dokonywać dramatycznych wyborów: 

„Wiemy, że osoby w bardzo zaawansowanym wieku mogą nie odnieść korzyści z 

metod intensywnej terapii, a zatem jest tendencja, by intubować raczej tych, którzy 

mają większą oczekiwaną długość życia przed sobą” 

Giovanni Rezza 

Dyrektor departamentu chorób zakaźnych w italskim Instytucie Zdrowia 

W Stanach Zjednoczonych chorych także szybko przybywa. Rząd nie nakazał do tej pory 

zamknięcia barów i restauracji, ale prezydent Trump apeluje o pozostanie w domach. Po raz 

pierwszy przyznał też, że Stany Zjednoczone być może zmierzają ku recesji… 

Stany Zjednoczone: 97 zgonów; 5 696 zakażonych 

Maciej Woroch – Na giełdzie DOW JONES Industrial stracił 13% na wartości. 

Amerykanie jako pierwsi na świecie rozpoczęli testy na ludziach szczepionki na chorobę 

wywoływaną przez koronawirusa. Jej twórcy wyrażają optymizm i podkreślają, że prace 

potrwają co najmniej rok. Cezary Grochot, Fakty. 

AW – Plan lekcji od ministra edukacji. 

Paraliż na granicy i 15 godzin w kolejce. Ciężko jest wrócić do domu i autem, i 

samolotem. A do tego piloci pytają: Dlaczego pasażerowie trafiają na kwarantannę, a my nie? 

Unia Europejska zamyka swoje granice, Szengen na razie nie będzie działać. 

Do Polski może chcieć wrócić jeszcze 20 tysięcy Polaków. 

AW – Euro 2021. UEFA przekłada o rok mistrzostwa Europy… 

Pacjent „0” wyleczony. 

[Myślę, że wyleczeni powinni stanąć na pierwszej linii frontu w walce, bo oni już są 

uodpornione i nie powinny drugi raz się zarazić – ale to myśli dyletanta]. 

 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

[Tylko nowe i istotne informacje]. 

Z dnia nadzień testów będzie więcej. Polska przystąpi do unijnego przetargu na zakup 

odczynników do testów diagnostycznych i respiratorów. W kraju trwa produkcja płynów do 

dezynfekcji… 

221 przypadków zakażenia koronawirusem. 

W Polsce wzrosła liczba laboratoriów do 19, które mogą przeprowadzać testy na obecność 

koronawirusa… 

ZAKAŻENI: 



Italia = 27 980. Hiszpania = 11 309. Dojczland = 8 604. Francja = 6 664. 

Szwajcaria = 2 700. Wielka Brytania = 1 960. Holandia = 1 708. 

Norwegia = 1 443. Austria = 1 332. Belgia = 1 243. Szwecja = 1 190. 

Dania 1 024. 

Na wyspach zakażonych koronawirusem może być nawet 250 tysięcy – zaalarmowali 

tamtejsi naukowcy. 

EL – Kredytobiorcy dostają ulgę na czas epidemii: Rada Polityki Pieniężnej po raz 

pierwszy od 5 lat obniżyła stopy procentowe, co oznacza zmniejszenie rat [O 1%?] Narodowy 

Bank Polski uwolnił też gotówkę, którą banki będą mogły pożyczać przedsiębiorcom na 

przetrwanie epidemii. 

Wig20 wzrósł o 6,5% [w stosunku do jak dużego poprzedniego spadku? Chyba spadek był 

o 50 punktów procentowych, jak pokazuje wykres: z 1430 do 1380]. 

Euro = 4,47 złotych. Frank Szwajcarski CHF = 4,23 złotych. USD = 4,08 złotych/ 

EL – Dla niektórych polityków pokusa jest zbyt wysoka, by w wyniku tego kryzysu 

zaatakować rząd. 

„Łatwiejszy i szybszy dostęp do testów dla ludzi władzy niż dla chorych i lekarzy to 

oblany test z przyzwoitości i demokracji.” 

Donald Tusk 

Przewodniczący Polskiej [przecież Europejskiej] Partii Ludowej 

Źródło: twitter 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „Do Rzeczy” – Absurdalny komentarz Tuska. Trol 

internetowy. Straszny dziadunio, który nie bardzo ma do powiedzenia Polakom czego innego 

poza jakąś polityką. 

Posiłek dla lekarza. 

$ 

 

♣ 
2020-03-18 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4886 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Pakiet bezpieczeństwa na trudne czasy. Rząd rzuca koło ratunkowe i to 212 miliardów 

złotych. Państwo ma zapłacić pracownikom część pensji, a firmom pomóc nie upaść. 

Maciej Knapik – Jeśli chodzi o uspokajanie czy autopromocję ekipa rządząca znakomicie 

zdaje egzamin. 

Mateusz Morawiecki, premier – My zbudowaliśmy już dzisiaj duży, dużą tarczę. 

Adam Glapiński, prezes Narodowego Banku Polskiego – Damy sobie radę. Państwo jest 

bardzo dobrze do tego przygotowane. 

MK – Ale eksperci weryfikują słowa o świetnej sytuacji finansów państwa. 

Orłowski [chyba] – Zapomnijmy o żartach, że mieliśmy zrównoważony budżet. 

MK – Po latach koniunktury hojnej, ale kosztownej polityki PiS-u epidemia powie nam: 

sprawdzam. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista – Mogliśmy zgromadzić rezerwy na trudniejsze 

czasy. Nie zgromadziliśmy. Dzisiaj pozostaje nam tylko zadłużanie się. 

MK – Setki przedsiębiorstw tracą zyski. Branża turystyczna, gdy mamy wszyscy zostać w 

domu, po prostu nie działa. W okresie przestoju koszty takie jak podatki czy ZUS muszą po 

prostu zniknąć. Konieczne są też linie kredytowe – słyszymy. 

Grzegorz Bosowski, prezes fly.pl – Jeśli nie otrzymamy wsparcia, pomocy, no, to za 

chwilę pojawią się pierwsze bankructwa i to w skali masowej. 

MK – Właściciel galerii handlowych opustoszałych mówi: jedni poczekają, inni nie. 

Rafał Sonik, przedsiębiorca – Ktoś musi dostać, ktoś inny musi dostać pomoc szybciej, bo 

od tego zależy, czy przetrwa biologicznie wręcz. 

MK – Biologicznie zagrożona jest gastronomia czy branża kosmetyczna. 

Michał Łenczyński, Akademia Sztuk Piękności [najwyraźniej, żeby nie mylić z Akademią 

Sztuk Pięknych] – Odwołanych wizyt na chwilę obecną jest ponad 90%. 



MK – Premier obiecuje, że dosłownie wpompuje w nasz kraj gigantyczne pieniądze. 

Programy pomocowe w związku z koronawirusem: 

Hiszpania 200 miliardów euro 

Wielka Brytania 330 miliardów euro 

Italia 25 miliardów euro 

Francja 345 miliardów euro (w tym gwarancje kredytowe 300 miliardów) 

Dojczland 550 miliardów euro 

USA bilion dolarów 

Mateusz Morawiecki – Szacunkowa wartość całego pakietu, to około 212 miliardów 

złotych. 

MK – Pół budżetu różnego państwa, to jest bardzo dużo pieniędzy. 

Prezes Polskiego Funduszu Rozwoju wyjaśnia: to nie tak, że rząd rozda ponad 200 

miliardów. Pieniędzy jest mniej niż jedna trzecia (66 miliardów złotych) 

Paweł Borys, prezes Polskiego Funduszu Rozwoju – 66 miliardów to są wydatki 

bezpośrednio z budżetu państwa, pozostała kwota są to gwarancje, które małe, średnie firmy 

głównie mogą uzyskać w Banku Gospodarstwa Krajowego na to, aby uzyskać kredyty. 

MK – A więc to gwarancje kredytowe. O tym mówił też prezes NBP. Jedno jest ważne: 

Grzegorz Bosowski, prezes fly.pl – Aby ta pomoc była realna tu i teraz, my jej 

potrzebujemy właśnie w tej chwili. 

MK – Pakiet, to: 

5 filarów dla polskiej gospodarki: 

1. Obrona pracowników 

2. Gwarancje kredytowe 

3. Bezpieczeństwo systemu finansowego 

4. Wsparcie służby zdrowia 

5. Inwestycje publiczne 

MK – Wśród konkretów: 

- prolongata rat kredytowych 

- walka z lichwą 

- gwarancje kredytowe dla firm 

- leasing operacyjny 

- mikropożyczki do 5 tysięcy złotych 

- służba zdrowia – 7,5 miliarda złotych 

- inwestycje publiczne – 30 miliardów złotych 

Paweł Borys – Cały pakiet antykryzysowy będzie gotowy, dostępny w perspektywie 

zapewne dwóch tygodni. 

MK – Do 40% średniego krajowego wynagrodzenia, jak wyjaśnia premier, to około 2 

tysięcy złotych brutto, to dopłata do każdego zagrożonego miejsca pracy. Ma na tym skorzystać 

2 miliony osób, koszt dla budżetu 9 miliardów. 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju – Bez względu na to, czy jest to umowa zlecenie, 

czy jest to umowa o dzieło. 

MK – Opozycja postuluje: nie odroczenie, ale rezygnacja ze składek ZUS i podatków. 

Opozycja proponuje też 1300 złotych dla tych, którzy nie mogą w ogóle teraz pracować. 

Wprowadzenie elastycznego czasu pracy i zrównanie płac pracowniczych pracujących na 

śmieciówkach i kolejna propozycja: 

Robert Biedroń – Tanie kredyty dla małych i średnich przedsiębiorstw powinny być 

oprocentowane na poziomie zera procent. 

MK – By cokolwiek ruszyło z miejsca, musi odbyć się posiedzenie Sejmu w przyszłym 

tygodniu – 460 osób w jednej Sali plus obsługa. Maciej Knapik, Fakty. 

AW – Uwaga. Materiały do badań koronawirusa nie będą przyjmowane – taki komunikat 

pojawił się w największym i najważniejszym teraz w Polsce laboratorium i oznacza kłopoty. 

Jeden z badających testy, sam miał test i ma wynik dodatni. Wszyscy mają więc kwarantannę. 

Skoro laboratorium nie działa, czy działa jakiś plan awaryjny? 

Wojciech Bojanowski – Bez ich poświęcenia skuteczna walka z koronawirusem nie byłaby 

możliwa. Przez ostatni miesiąc pracowali dzień i noc. [Nad tymi stoma próbkami?] Choć na 



chwilę nie zabrakło im serca i chęci do walki z wirusem, przez najbliższe tygodnie będą musieli 

przerwać pracę. 

Grzegorz Juszczyk, doktor, dyrektor Państwowego Zakładu Higieny – To jest wpisane 

tych zadań na pierwszej linii frontu. Potwierdzenie zakażenia u naszego pracownika. 

Wykonywaliśmy tych badań, tak jak wspomniałem, 60, a 120 w ciągu doby. Nie widzę jakiegoś 

zagrożenia dla całego profilu diagnostycznego. 

WB – Jeszcze dziś w nocy diagności pracowali pełną parą… Narodowy Instytut Zdrowia 

PZH jako pierwszy w Polsce, na początku jedyny ośrodek badał próbki na wirusa… To tu na 

powtórne badanie trafiały próbki 21 laboratoriów, jeśli nie było stuprocentowej pewności… Nie 

zawiodły kombinezony, procedury ani sprzęt. Zarażona kobieta nie pracowała bezpośrednio w 

laboratorium, ale miała kontakt z wieloma osobami. Dwutygodniową kwarantannę przejdzie co 

najmniej 15 pracowników zakładu. Obowiązki przejmie inna placówka na terenie Mazowsza. 

Wojciech Bojanowski, Fakty. 

AW – Koronawirus jest już w całej Polsce, w każdym województwie są zakażeni i chorzy. 

Minister zdrowia patrzy na dane i alarmuje: Do końca przyszłego tygodnia będą tysiące 

zakażonych. Teraz jest 287. 5 zmarło. Na granicy stoją prawie 30 godzin w kolejce. 

Jan Błaszkowski – Szpital w Białymstoku przyjął pierwszego zakażonego, tym samym 

choroba dotarła już na Podlasie. Dziś kolejny pacjent. 

Liczba zakażeń w Polsce 287 osób. 

O pomoc proszą te placówki, które w czasie zarazy mają normalnie leczyć i operować 

pozostałych pacjentów. Zakaz odwiedzin wymusił na tych szpitalach nieznane wcześniej 

zakupy… Warunki normalne nie są. Tu też potrzeba fartuchów, masek, rękawic, gogli, czepków 

czy okularów. Będzie interwencja prezydenta u prezydenta Chin, bo to Chiny tych środków 

produkują najwięcej. [To nie interwencja, a gorąca prośba]. 

Daleko od normalności jest na polsko-dojczlandzkim przejściu granicznym w 

Jędrzychowicach. W najgorszym momencie na wjazd do Polski czekało się 40 godzin. [No, ale 

jeżeli daje się do wypełnienia formularz wjazdowy dopiero przy kontroli, a nie roznosi się te 

formularze wcześniej wzdłuż kolejki czekających]. Ludzie roznosili jedzenie i picie… Jan 

Błaszkowski, Fakty. 

AW – 13 innych zakażonych osób nie ma już objawów, zdrowieją, choć nie można 

powiedzieć, że wyzdrowieli… 

 

AW – Ceny jak z kosmosu. [warzywa [i inne] 

 

AW – 10 maja pierwsza tura wyborów, druga tura dwa tygodnie później. Wprowadzić w 

Polsce stan nadzwyczajny – art. 228 Konstytucji… Wybory prezydenckie to 27 tysięcy komisji 

wyborczych, będzie w nich pracowało 300 tysięcy osób… Problem osób poddanych 

kwarantannie. 

Wojciech Hermeliński, były prezes Państwowej Komisji Wyborczej – Byłoby to faktyczne 

pozbawienie praw wyborczych… 

Władysław Frasyniuk – Próba dotrzymania terminu to jest obraza dla demokracji i 

kampania w tych wyborach jest brakiem szacunku dla demokracji i brakiem szacunku dla 

obywateli/ 

 

Koronawirus w Europie: 

3 347 zgonów 

74 142 zakażonych 

Zamknięte granice już nie wystarczają. Po Italii, Hiszpanii, Czechach, Austrii, także 

Belgia decyduje się na całkowitą kwarantannę dla wszystkich obywateli. Wychodzenie z domu 

zostało ograniczone do nagłych wypadków, pracy, wizyt lekarskich czy robienie zakupów… 

kilka godzin temu świat przekroczył kolejną barierę: zanotowano 8 270 zgonów, 204 669 

zakażonych… 

Monitoring cen będą prowadzić: specjalna jednostka w urzędzie ochrony konkurencji i 

konsumentów oraz państwowa inspekcja handlowa. [A co do tej pory robiły?] 

 



Emil Karewicz nie żyje. Był słynnym Brunerem w „Stawce większej niż życie”, Jagiełłą w 

Krzyżakach czy porucznikiem Mądrym w Kanale. Miał 97 lat. Urodził się w Wilnie, w czasie 

drugiej wojny światowej przeszedł szlak wojska Polskiego do Berlina… 

Emil Karewicz 1923 - 2020 

 

AW – Puste ulice, puste miasta. Zostań w domu to nie puste hasło, ale dobrze, że działa. 

[Puste miasta, puste ulice – to w Polsce] Ale za takimi widokami miast raczej nie 

zatęsknimy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Tarcza antykryzysowa – 212 miliardów złotych… 

Andrzej Stefaniak, analityk walutowy – [Za Tuska] mieliśmy do czynienia z bardzo 

wyraźną nędzą intelektualną poprzedniej ekipy, która po prostu nie była w stanie intelektualnie 

podołać temu. 

287 stwierdzonych przypadków koronawirusa… 

W ciągu ostatniej doby wykonano 1600 testów koronawirusa, w sumie 9515… 

Przede wszystkim chrońmy służbę zdrowia – to apel prezydenta. 

 zarażeni ofiary wyleczeni 

Italia 31 506 2 503 2 489 

Hiszpania 13 910 623 915 

Dojczland 11 302 27 73 

Francja 7 661 148 10 

Szwajcaria 3 028 28 13 

Wielka Brytania 2 642 71 55 

Holandia 2 056 58 2 

Austria 1 646 4 8 

Norwegia 1 550 6 1 

Belgia 1 486 14 26 

Szwecja 1 212 8 1 

Dania 1 091 4 1 

 

Lotos przeznaczy 5 milionów złotych na walkę z koronawirusem. 

PZU ufunduje sprzęt medyczny – ponad 6 milionów złotych na pomoc szpitalom. 

Fundacja Tauron przeznaczy pokaźną kwotę 1,5 miliona złotych. 

PGE – 5 milionów złotych na wsparcie szpitali. 

PGNiG przeznaczy na szpitale 4 miliony złotych. 

Polski holding hotelowy uruchomił dostawy posiłków, dla lekarzy, pielęgniarek i 

diagnostów warszawskich szpitali. Katering dla 200 osób. 

W drugiej turze wyborów Andrzej Duda wygrałby z każdym z kontrkandydatów… 

Odwołał spotkania wyborcze, realizuje tylko zadania związane z głową państwa… 

Dziś można odnieść wrażenie, że Andrzej Duda prowadzi kampanię na 

koronawirusie – mówi kandydat Lewicy… 

Wirus z nieba dla Andrzeja Dudy. 

Państwo dołoży wszelkich starań, by wybory odbyły się terminowo – poinformowała za 

pośrednictwem PAP marszałek sejmu, Elżbieta Witek. 

 

 

$ 

 

♣ 
2020-03-19 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4806 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 



Liczby, które mają przemówić do wyobraźni. 325 osób ma koronawirusa, 5 zmarło. Liczba 

chorych tylko dziś to 38, z tego 12 osób to pracownicy jednego szpitala. W Nowym Mieście nad 

Pilicą mają teraz problem, bo w szpitalu nie ma kto pracować. 

Jan Błaszkowski – Liczba chorych w Polsce rośnie, nie tylko z dnia na dzień pojawiają się 

nowi zakażeni, ale regułą staje się, że każdego dnia przybywa ich więcej niż zachorowało dnia 

poprzedniego. Dziś nowych przypadków 38, w sumie 325, a będzie jeszcze więcej… 

[Z Nowego Miasta nad Pilicą] Rozważają przywiezienie nawet do szpitali warszawskich. 

Do pobliskiego Grójca nie można, bo chora pielęgniarka zdążyła zarazić jeszcze 4 pielęgniarki z 

tamtejszej placówki, a to oznacza, że w całym powiecie jest kryzys… 

Zaufanie, w którym w swojej dewizie szczyci się szpital w Knurowie, zostało poważnie 

nadszarpnięte, gdy okazało się, że jedna z lekarek zamiast na kwarantannę poszła na dyżur. 

Szpital zażądał od lekarki wyjaśnień, prokuratura też… 

W jednym z największych szpitali przy Banacha w Warszawie wstrzymano przyjęcia, bo u 

jednego z pracowników wykryto koronawirusa. Trzeba było zdezynfekować część szpitala i 

ustalić, z kim kontaktował się zarażony. 

- W kontakcie bezpośrednim jest to grupa kilkudziesięciu osób, te osoby będą podlegały 

przymusowej kwarantannie. 

W całej Polsce przebadano już 11 196 testów. Na kwarantannie przebywa 28 440 osób. 

Rządowy zespół zarządzania kryzysowego zapowiada, że osoby izolowane, to nie są zapomniani 

obywatele… 

Fakty ustaliły, że aplikacja pozwoli służbom na zlokalizowanie właścicieli telefonu. Jan 

Błaszkowski, Fakty. 

AW – 212 miliardów złotych na trudny czas. Premier daje pakiet i jasne wytyczne dla 

pracowników i firm [ale musi zatwierdzić Sejm]. 

Maciej Knapik – Opozycja o pakiecie kryzysowym twardo i krytycznie… 

Przedsiębiorcy mówią: duża część tych pakietów to nic nowego. 

Wojciech Warski, ekonomista, członek „Team Europe” – Większość tych rozwiązań 

związanych z przedsiębiorstwami i pracownikami to jest kompozycja jeden do jednego pakietu 

antykryzysowego z 2009 roku. 

MK – Dziesięć lat temu rządziło PO i PSL, ale skala i charakter problemu były inne. 

Wtedy mówiono o oszczędzaniu, dzisiaj prezydent mówi: Mamy mnóstwo pieniędzy. Tyle, że to 

tylko chwyt propagandowy – słyszymy… 

MK – Dotarliśmy do dokumentu rządowego: 

Gospodarcza i społeczna tarcza antykryzysowa 

Dla 

Bezpieczeństwa 

Przedsiębiorstw i pracowników 

W związku z pandemią wirusa SARS-CoV-2 

Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 

Warszawa, 18 marca 2020 r. 

1. Bezpieczeństwo Pracowników – Wartość: 30 mld zł, w tym 23,8 mld zł wydatki i 

6,2 mld zł środki płynnościowe 

1.1. Dofinansowanie zatrudnienia przez państwo 

1.2. … 

1.3. Wydłużony dodatkowy zasiłek opiekuńczy 

1.4. „Wakacje kredytowe” 

Dla tych z umowami o pracę ma pójść około 17,3 miliarda złotych, dla tych na 

śmieciówkach 4,7 miliarda złotych. 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju – W tej chwili wyliczyliśmy je na dwa miesiące, ale 

jesteśmy gotowi do tego, będziemy analizować sytuację. Mam nadzieję, że ta sytuacja nauczy 

nas, że warto się zabezpieczać. 

MK – Wydatki na: 

II. Finansowanie Przedsiębiorstw – Wartość: 73,2 mld zł, w tym co najmniej 4,9 

mld zł wydatki i 68,3 mld zł środki płynnościowe 



II.1. Finansowanie instytucji rozwoju Grupy PFR – gwarancje, kredyty, kapitał, 

ubezpieczenia i dopłaty 

II.4. Odroczenie lub rozłożenie na raty składek ZUS bez opłat 

II.5. Brak kar za opóźnienia w przetargach publicznych 

- To są gwarancje, które państwo nic nie kosztują. Banki zarobią trochę na obrocie tej 

gotówki, przedsiębiorcy dostaną tańsze kredyty, ale po co im te kredyty, jak w międzyczasie 

padną przedsiębiorstwa. 

III. Ochrona Zdrowia – Wartość: 7,5 mld zł wydatki 

IV. Wzmocnienie Systemu Finansowego – Wartość: 70,3 mld zł środki 

płynnościowe 

V. Program Inwestycji Publicznych – 30 mld zł wydatki 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy – żeby odroczyć płatności czynszu i rozłożyć na 

raty w czasie. 

Maciej Knapik, Fakty. 

[Gdzie jest Kaczyński za swoimi mądrościami? Zapadł się pod ziemię? Powinien sobie 

strzelić w łeb. Kaczyński od co najmniej dziesięciu lat myślał nad wydaniem na konsumpcję 

wszelkich rezerw finansowych Polski. I to mu się teraz udało]. 

AW – A jeżeli chodzi o liczby, które mają przemówić do wyobraźni, to są te najnowsze 

dosłownie sprzed chwili: 355 to liczba zakażeń, a liczba chorych tylko dziś wykrytych to 70 

osób. To najnowsze dane… Frank Szwajcarski ponad 4,30 euro, euro prawie 4,60. Waluty stały 

się cenne… 

AW – Relaks na granicy ryzyka… 

W Wuhan nie ma dziś ani jednego zakażenia od początku grudnia… 

Transporty grozy: wojskowe ciężarówki wywożące ciała zmarłych. Ofiar jest tak wiele, że 

krematoria na północy Italii nie nadążają ze spopielaniem zwłok. Ciała przewożone są do innych 

miast. Rodziny nie mają prawa uczestniczyć w pogrzebach… 

Italia – 3 405 zgonów. Chiny – 3 245 zgonów. 

Zarażonych jest już 2 629 pracowników służby zdrowia. 

„Nie ukrywamy niczego przed obywatelami, a kto robi to w innych krajach, gorzko 

tego pożałuje”. 

Giuseppe Conte 

Premier Italii 

W Dojczlandzie nikt prawdy ukrywać nie zamierza. Kanclerz, Angela Merkel, jako 

pierwsza przyznała, że zakażeniu prawdopodobnie ulegnie 60-70% populacji. Że będzie wiele 

ofiar. A wczoraj po raz pierwszy, od kiedy 15 lat temu objęła urząd kanclerski, wystąpiła ze 

specjalnym orędziem do narodu: 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu 

To jest poważne. Potraktujcie to bardzo poważnie. Od czasu drugiej wojny 

światowej nie było wezwania dla naszego kraju, podczas którego nasza wspólna 

solidarność byłaby tak ważna… 

Możecie być pewni, że zaopatrzenie w żywność cały czas jest zabezpieczone. Jeśli 

półki zostaną ogołocone z towarów w ciągu jednego dnia, następnego dnia zostaną 

uzupełnione. 

Prezydent Trump, by wesprzeć władze stanowe, wysyła okręty szpitalne. 

Andrew Cuomo, gubernator stanu Nowy Jork – Jest tam około tysiąca łóżek, są sale 

operacyjne i zapas leków. 

W Europie powstają wielkie polowe szpitale. Irlandia wzywa na pomoc emerytowanych 

lekarzy i pielęgniarki. Szwajcaria wprowadza racjonowanie leków. Czechy zabraniają 

wychodzenia z domu bez masek. 

Filip VI, król Hiszpanii – Nie traćcie wiary. Ten kryzys jest przejściowy. Ten wirus nie 

wygra z nami. To my wygramy i wrócimy do normalności. 

Chiny pokazują, że epidemię można pokonać. W Wuhan po raz pierwszy nie zanotowano 

dziś ani jednego nowego przypadku zakażenia. Władze powoli łagodzą rygory kwarantanny i 

przygotowują się do otwarcia miasta. Cezary Grochot, Fakty. 



AW – Nie okłamujcie nas – błagają lekarze i ratownicy – nie ukrywajcie, że możecie być 

chorzy. Pacjenci nie zawsze mówią wszystko, ale teraz to jest to, jak igranie z życiem. To kilka 

punktów, które trzeba powtarzać bez końca i warto wykuć je na pamięć: 

Marzanna Zielińska – Błąd za błędem i to po obu stronach. Według pacjentów nie 

wszędzie personel szpitali i przychodni dmucha na zimne. A grzech główny pacjentów to 

zatajanie prawdy. 

Osoby, które nie mają niepokojących objawów, powinny zostać w domu i wychodzić tylko 

wynieść śmieci, na zakupy czy krótki spacer. Ale unikasz ludzi. Pamiętaj o myciu/odkażaniu 

rąk. Dystans to dziś bardzo ważna rzecz. 

Osoby, które mają objawy przeziębienia lub grypy, kaszel, ból gardła, gorączka, katar, ból 

głowy, ból mięśni, łzawienie oczu – siedzisz w domu i nigdzie nie wychodzisz! Nie idziesz do 

przychodni ani na SOR [szpitalny oddział ratunkowy] – leczenie domowe jak przy przeziębieniu 

lub telefon do lekarza POZ. 

Gdy do objawów charakterystycznych dla przeziębienia lub grypy dodatkowo pojawia się 

duszności, ból w klatce piersiowej, bardzo duże osłabienie – nie idź do lekarza ani nie jedź na 

izbę przyjęć zwykłego szpitala! Zadzwoń do Sanepidu na numer 606 399 989 lub wezwij 

pogotowie (podając prawdziwe objawy) albo jedź (własnym transportem) do najbliższego 

szpitala zakaźnego. 

Marzanna Zielińska, Fakty. 

AW – Zbiórka ogólnonarodowa zbiórka na walkę z wirusem – zebrano już dziś 

9 089 333,72 zł. 

Dzięki internetowej zbiórce ma zostać kupione: 

700 000 maseczek 

50 000 kombinezonów 

50 000 przyłbic 

500 000 jednorazowych rękawiczek 

Jarosław Kostkowski, Fakty. 

AW – Dokładnie rok temu chińscy naukowcy napisali o stanie zapalnym w Chinach i 

koronawirusie, który może eksplodować. Rok to sporo czasu, żeby spróbować zapobiec. Teraz 

trwa wyścig z czasem, że by spróbować przeżyć. Szczepionka może będzie jeszcze w tym 

roku… 

Zakażeni: 227 743. Zmarli: 9 318. Wyleczeni: 84 532. 

Kraje informują o ponownym zakażeniu kornawirusem – tak ma być w Chinach czy 

Japonii. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Mobilizacja w walce z wirusem. 

212 miliardów złotych… 

Już 355 przypadków koronawirusa. Liczba wykonanych testów przekroczyła 11 tysięcy. 

Już jutro mają być gotowe przepisy umożliwiające uruchomienie zapowiedzianej prze rząd 

tarczy antykryzysowej… 

Polacy doceniają działania rządu w walce z epidemią koronawirusa…Pozytywnie ocenia 

działania rządu ocenia aż 71% badanych… 

Mariusz Kamiński – 160 dotychczasowych przejść granicznych zostało zamkniętych… 

DH – Na świecie: 229 390 zakażonych, 85 557 osób udało się wyleczyć. Liczba zgonów: 

9 325. Korona wirus występuje w 160 krajach świata. 

Italia – blisko 40 tysięcy… 

Andrzej Duda zebrał 2 miliony popisów poparcia… 

Edyta Hołdyńska, publicystka, „sieci”, wpolityce.pl – Tak jak na wojnie wódz powinien 

jeździć na front, tak tutaj widzimy prezydenta Andrzeja Dudę, który po prostu sprawdza, co się 

dzieje i to dobrze. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „do rzeczy” – Bez poparcia w cyfrach, bez poparcia 

w źródłach, bez poparcia w zasobach finansowych [to o Kidawie-Błońskie] 

Jan Vincent-Rostowski, minister finansów w rządzie PO-PSL – Pieniędzy po prostu nie 

ma. I nie będzie. 



Tusk w 2010 roku – Ja wam wójta nie wybierałem. 

Bronisław Komorowski, były prezydent RP – Woda ma to do siebie, że się gromadzi i 

stanowi zagrożenie, a potem spływa do Bałtyku, do głównych rzek Polski. 

Ewa Kopacz, ówczesna minister zdrowia – Spokojnie, pracujcie spokojnie. Cieszcie się 

wiosną. 

Arkadiusz Jabłoński, profesor, socjolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski – To już jest takie 

histeryczne przypominanie o sobie. 

Najnowszy sondaż prezydencki – Duda wygrywa z wszystkimi i z każdym z osobna. 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „sieci” – Samorządowcy, głównie z Platformy 

obywatelskiej, z jednej strony prezentują się jako ludzie sukcesu, dobrzy gospodarze, którzy 

sobie radzą, a gdy tylko pojawia się jakiś kryzys czy to strajk szkolny, czy to pandemia 

koronawirusa, to natychmiast mówią: rządzie pomóż, nie radzimy sobie. No, jeśli są tak świetni, 

to powinni sobie radzić zwłaszcza podczas kryzysu, to jest test władzy. 

Jakub Krzyżak, Wiadomości. 

DH – Aż 47,6% poparcie dla PiS… 

Mateusz Morawiecki, premier – Widzimy doskonale, że musimy sobie radzić z 

okolicznościami. Których nigdzie jeszcze miesiąc temu nikt się nie spodziewał. Dwa miesiące 

temu nikt o tym nie wiedział. Żadne państwo nie ubezpiecza się przecież na okoliczność 

uderzenia, nie wiem, meteorytu w Ziemię. I koronawirus był tego rodzaju meteorytem, czymś 

bardzo niespodziewanym, czarnym łabędziem, jak to się niekiedy mówi, więc to, że znajdujemy 

ścieżki do realizacji. 

DH – Dziś w „Alarmie” o plotkach, mogą być groźniejsze niż wirus… 

$ 
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Tvn24bis – Fakty – Fakty nie zostały nagrane. Nadano konferencję prasową premiera i 

ministra zdrowia. 

Fakty po południu – Joanna Klińska 

Zmarła szósta osoba zakażona koronawirusem… Ministerstwo zdrowia potwierdza 23 

nowe przypadki zachorowań. Łącznie w Polsce jest 378 osób zakażonych koronawirusem. W 

kwarantannie jest blisko 30 tysięcy Polaków. Zostańmy w domu. Nie gromadźmy się. 

Zmniejszajmy ryzyko zakażenia. 

Prezydium Sejmu decyduje, jak bezpiecznie zorganizować najbliższe posiedzenie izby, 

które ma odbyć się w przyszłą środę i czwartek. Pojawia się pomysł, by spotkanie zorganizować 

na Stadionie Narodowym. 

Ponad 85 tysięcy zakażeń w czterech europejskich krajach najbardziej dotkniętych 

epidemią koronawirusa: to Italia, Hiszpania, Dojczland i Francja. W Italii ponad 40 tysięcy 

infekcji. Liczba śmiertelnych przypadków w tym kraju wzrosła do prawie trzech i pół tysiąca, 

jest większa niż w Chinach… 

Wojciech Andrusiewicz, rzecznik prasowy ministerstwa zdrowia – Tutaj bezpośrednią 

przyczyną, jak informują lekarze, jednak była sepsa… Nie zmarł z powodu zatrzymania 

oddechu, ale wstał i najprawdopodobniej zemdlał w drodze ze swojego łóżka do innej sali. Czyli 

najprawdopodobniej był to zawał. 

[…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Dziś wprowadzony został w kraju stan epidemii, szkoły i uczelnie zamknięte będą 

Wielkanocy. Za złamanie kwarantanny może grozić kara nawet 30 tysięcy złotych. 

Pacjent zero pokonał koronawirusa… 

Tarcza antykryzysowa pomoże polskiej gospodarce… 

Dramatyczna sytuacja w Italii… 



Tylko ubiegłej doby sprawdzono ponad 1800 próbek [podobno można wykonać 3 tysiące]. 

W Polsce stwierdzono już 411 przypadków koronawirusa… 

Mateusz Morawiecki – Żeby zapobiegać kolejnym rozprzestrzenianiom, ograniczać to, 

wdrażać odpowiednie zasady, także w obszarze kwarantanny, wprowadzamy dziś stan epidemii. 

Stan epidemii pozwoli między innymi uregulować sprawy zwolnień dla osób 

przebywających na kwarantannie. Dodatkowe uprawnienia pozwolą ministrowi zdrowia jeszcze 

szybciej i sprawniej w razie potrzeby koordynować działanie służb medycznych i szpitali. 

Obowiązuje także zasada zero tolerancji dla osób, które łamią zalecenia służb sanitarnych. [Jeśli 

mają być bezwzględnie stosowane, to nie mogą to być zalecenia, ale bezwzględne nakazy] … 

Liczba zakażeń wzrosła do 411. Dziś wykryto ponad 50 nowych zakażeń… 

Szczyt zachorowań dopiero przed nami… 

W geście solidarności z silnie dotkniętą koronawirusem Italią, na fasadzie pałacu 

prezydenckiego została wyświetlona specjalna iluminacja. W szpitalach zakaźnych 

przygotowano ponad 10 tysięcy łóżek. Środki ochrony osobistej mają już wszystkie kluczowe 

ośrodki do walki [dlaczego tylko kluczowe?] Według słów ministra, nowa pula też trafiła do 

diagnostów oraz ratowników medycznych. Z kolei w Zabrzu ma rozpocząć się produkcja 

supernowoczesnych respiratorów. Ministerstwo zdrowia apeluje, by stosować się do zaleceń 

służb sanitarnych: dbać o higienę i przede wszystkim przestrzegać zasad kwarantanny. W razie 

potrzeby seniorzy mogą zadzwonić po pomoc na infolinię MSZ pod numer 800 190 590. Maciej 

Sawicki, Wiadomości. 

DH – tarcza – 212 miliardów… 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, „kwadrans polityczny” TVP – 

Mamy dzisiaj zabezpieczenia na to, żeby te pieniądze wydać bez jakiejś katastrofy dla finansów, 

dla uszczerbku ministerstwa finansów. Ja przypomnę, że ten rok, to jest rok, w którym po raz 

pierwszy mamy [mieliśmy] zrównoważenie budżetowe. 

DH – Globalna recesja wywołana pandemią koronawirusa jest prawie pewna – alarmuje 

sekretarz generalny ONZ i może przybrać rekordową dużą skalę. Scenariusz poprzedniego 

wielkiego kryzysu jest realny, ale według pesymistów istnieje ryzyko największego krachu 

nawet od dziewięćdziesiątych lat… 

Świat – 255 905 zakażonych 

Chiny – 81 250 zakażonych; 3 253 ofiar; 71 266 wyleczonych 

Italia – 41 045 zakażonych; 3 405 ofiar 

Hiszpania – 19 890 zakażonych 

Iran – 19 644 zakażonych 

Stany Zjednoczone – 14 321 zakażonych 

Francja – 10 891 zakażonych 

DH – Polityczne rozgrywki podczas pandemii i bogata oferta telewizji polskiej podczas 

kwarantanny. 

$ 

 

 

♣ 
2020-03-21 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5499 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Mamy największy dobowy przyrost zakażonych koronawirusem w Polsce od początku 

epidemii.  

Liczba zakażeń koronawirusem w Polsce: 

492 zakażonych; 5 zgonów 

Tydzień temu rząd wprowadził w Polsce stan epidemiczny, wczoraj stan epidemii. Jest 

duża różnica. Warto wiedzieć jaka, bo dotyczy naszych praw i obowiązków. 

Krzysztof Skórzyński – Nie ma dziś silniejszej broni w walce z koronawirusem od tej: 



Na obszarze Rzeczpospolitej Polskiej ogłoszono stan epidemii. Prosimy rozejść się 

do domu. Wyjścia ogranicz tylko do sytuacji niezbędnych. Unikaj bezpośredniego 

kontaktu z innymi osobami. Bądź odpowiedzialny. Chronisz siebie, chronisz innych. 

KS – Takie komunikaty puszczane z radiowozów, choć wywołują ciarki na plecach, to są 

dziś koniecznym działaniem – ku przestrodze. 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia – Powtarzam to już ponad tysiąc razy. Zostańmy 

w domu. Nie wychodźmy. 

KS – Stan epidemii nie oznacza, że miasta za chwilę zostaną otoczone kordonem 

sanitarnym, a wjazd do nich będzie tak wyglądał, jak dziś wygląda wjazd do Polski. 

„Stan epidemii, czyli co?” 

Stan zagrożenia epidemicznego – sytuacja prawna wprowadzona na danym obszarze 

w związku z ryzykiem wystąpienia epidemii, w celu podjęcia określonych w ustawie 

działań zapobiegawczych. 

Stan epidemii – sytuacja prawna wprowadzona na danym obszarze w związku z 

wystąpieniem epidemii w celu podjęcia określonych w ustawie działań, 

przeciwepidemicznych i zapobiegawczych dla zminimalizowania skutków epidemii. 

KS – W praktyce oznacza to, że na przykład lekarze mogą być wysłani na drugi koniec 

Polski, gdy tam są bardziej potrzebni niż w swojej miejscowości. Pozostają wszystkie 

dotychczasowe nakazy (zamknięte centra handlowe; kontrole graniczne; zamknięte szkoły). Ale 

od teraz – na razie to tylko teoria – rząd i różne służby mają prawo czasowo przejąć prywatną 

nieruchomość, jeśli na przykład musi tam powstać szpital polowy albo nakazać udostępnienie 

choćby busa, jeśli jest potrzebny do transportu chorych. 

Wojciech Szczeklik, profesor, anestezjolog, immunolog – Jest to sygnał na taki już 

naprawdę jednoznaczny, że teraz to już jest blisko nas, że to się zbliża i że musimy się 

przygotowywać. 

KS – Rzeczywistość ma jednak i takie oblicza. Krajobraz polskich ulic nie powinien 

wyglądać tak, jak często wyglądał i wygląda (po chodniku idą dwie osoby, obok jedzie 

rowerzysta – wszyscy w odległości mniejszej niż dwa metry od siebie) w ostatnich dniach. To 

Warszawska Starówka. Na takim spacerze nie ma mowy, żeby zachować minimalną bezpieczną 

odległość, a przy epidemii nigdy nie wiadomo, czy nie mija nas właśnie osoba chora. Każde 

skupiska ludzi są dziś rajem dla koronawirusa… 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – My będziemy mieli w najbliższych dniach tysiąc, 

dwa tysiące chorych. 

KS – W czarnym scenariuszu wszystkie zakazy i nakazy, dotyczące choćby restauracji, 

potrwają dłużej. Plan pomocy dla firm na razie jest tylko na papierze, ale dziś prezydent po tym 

spotkaniu zapowiedział, że będzie zmieniany w ten sposób: 

Andrzej Duda, prezydent – Zwolnieni z płacenia składek na ZUS będą wszyscy 

samozatrudnieni i mikro-przedsiębiorcy, jeżeli ich przychody spadły o więcej niż 50% w 

stosunku do lutego 2020 roku. 

KS – W tej sprawie wszystko zależy od woli politycznej, w tej od rozsądku ludzi 

wierzących, bo przed niedzielą głosem prymasa Kościół ponownie zaapelował, aby: 

Arch. gnieźnieńska 

@Prymas Polski prosi i apeluje #zostanwdomu 

„Weźmy udział w Mszy św. Przez środki społecznego przekazu. Bądźmy razem na 

modlitwie w ten właśnie sposób. Niech to będzie wyraz naszej miłości i troski o 

siostry i braci”>>> prymaspolski.pl 

Bo to wyraz odpowiedzialności za siebie i wszystkich wokół. Krzysztof Skórzyński, 

Fakty. 

GK – Polacy mają siedzieć w domach i unikać kontaktów. Rząd pozamykał szkoły, kina, 

restauracje i obiekty publiczne. Ale wybory prezydenckie 10 maja mają się odbyć. [A 

miesięcznica?] Prezes PiS nie widzi żadnych przesłanek, by zmienić termin. Widzi za to 

najbardziej poszkodowanego w kampanii kandydata: Andrzeja Dudę. 

Jakub Sobieniowski – Tak to widzi minister zdrowia i lekarz. To dzisiaj Wrocław: 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Będziemy mieli w najbliższych dniach tysiąc, dwa 

tysiące chorych. W ciągu kilkunastu dni, to może być dziesięć tysięcy. 



JS – Za stwierdzeniem lekarza i ministra zdrowia w rządzie PiS, który mówi, że będzie 

gorzej, będą tysiące chorych i nie wiadomo, kiedy to się skończy, idzie ta opinia: 

„…w maju będziemy żyli w warunkach pandemii. Tylko wariat albo zbrodniarz 

mógłby proponować ludziom pójście do lokali wyborczych…” 

Donald Tusk 

Były premier 

Przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej 

Źródło: „Gazeta Wyborcza” 

JS – Premier nie ma zamiaru przekładać wyborów na późniejszy termin: 

Mateusz Morawiecki – Wybory według planów i według ogłoszenia do tej pory już 

znanego wszystkim doskonale, mają się odbyć 10 maja. 

JS – To była jedna konferencja i premier o wyborach, i minister zdrowia o obawach 

związanych z epidemią: 

Szumowski – Dzięki temu, że nie wychodzimy na ulice, możemy uratować komuś życie. 

Możemy spowodować, że będzie respirator dla osoby starszej. 

JS – To pogląd lekarza i ministra zdrowia w rządzie PiS-u, a to wizja prezesa PiS-u: 

Jarosław Kaczyński, KP PiS – Nie można się spotykać w wielotysięcznych tłumach, bo to 

rzeczywiście byłoby nie do przyjęcia. 

JS – Każde zgromadzenie jest niebezpieczne i niepotrzebne – zdaniem lekarzy i ministra 

zdrowia, zdaniem Jarosława Kaczyńskiego to nie może przeszkodzić w uroczystościach 

smoleńskich i w wyborach: 

PJK – Jakieś obchody urządzić z całą pewnością można i też czas po temu, żeby 

przeprowadzić wybory. 

JS – PiS, rząd, prezydent i Jarosław Kaczyński nie chcą odwoływać wyborów ze 

względów konstytucyjnych, w momencie, gdy nawet minister zdrowia przestrzega przed 

zagrożeniem życia i zdrowia tysięcy ludzi. 

Marek Belka, były premier, eurodeputowany SLD – Wybory są trudne do wyobrażenia, są, 

bym powiedział, no, czymś w rodzaju zdrady narodowej. Z jednej strony zamykamy wszystko, 

co się rusza, a z drugiej strony każemy kilkudziesięciu milionom Polakom wyjść, prawda, i stać 

w kolejkach do lokali wyborczych. No, to jedno z drugim się nie łączy. Oczywiście przyczyna 

jest, no, tak obrzydliwa, że nawet proszę mnie nie pytać o szczegóły. 

[Kamysza pominiemy, bo jeszcze nie przeprosił za winy wyborcze]. 

JS – Jak wszyscy kandydaci do prowadzenia kampanii w internecie, daleko od wyborców, 

nawet na konferencji daleko od dziennikarzy, w tym samym czasie, gdy urzędujący prezydent 

wygłasza orędzia, jak wczoraj: 

Andrzej Duda – Umocnimy łączące nas więzi. 

JS – Organizuje wizyty w zakładach państwowych i wszystko może tłumaczyć 

obowiązkami i walką z koronawirusem. 

PJK – Najwięcej stracił w tej chwili prezydent. Miałby za sobą z całą pewnością dziesiątki 

spotkań. 

JS – Czy w czasach kornawirusa tak wypełnione wyborcze lokale będą, czy powinny być. 

A do tego są jeszcze tysiące ludzi w domowej kwarantannie i ich prawa. 

PJK – Tych, którzy przebywają w kwarantannie i do których skąd inąd można dotrzeć z 

urną wyborczą. 

JS -Specjaliści mają wątpliwości: 

Wojciech Szczeklik, profesor, anestezjolog, immunolog – Przeprowadzenie tak dużej, jaką 

są wybory i masowego wyjścia ludzi z domów, absolutnie sobie tego nie wyobrażam. 

JS – PJK ma wątpliwości co do lekarzy specjalistów, którzy mają wątpliwości: 

PJK – Sądzę, że mamy tu do czynienia z takimi specjalistami, którzy są bardzo 

zaangażowani politycznie. [Najbardziej zaangażowany politycznie jest PiS, który prze do 

wyborów]. 

JS – To lokale wyborcze w gminie Jarosław na Podkarpaciu przygotowane na wybory 

wójta, jutro, czyli dzień po tym jak prezes PiS-u mówił o ogólnopolskich wyborach w czasie 

epidemii i braku przeszkód w głosowaniu. [Maseczki dla komisji. Płyny i rękawiczki dla 

komisji]. Jakub Sobieniowski, Fakty. 



GK – Krew wszędzie potrzebna od zaraz. Każda pomoc jest dobrowolna, każda ma 

znaczenie i jest na wagę zdrowia i życia. Coraz więcej jest firm czy osób prywatnych 

oferujących wsparcie. Liczba zer przy wpłacanej kwocie ma mniejsze znaczenie. Choć pomoc 

liczona w milionach. 

Renata Kijowska – Motocykliści i krakowskie krawcowe w akcji: szyją i dostarczają 

maseczki. Uchodźczynie z Czeczenii chętnie pomagają. Szwaczki z Bolesławca zamiast 

szlafroków szyją kombinezony ochronne. Naukowcy z Poznania dla pogotowia produkują płyn 

do dezynfekcji. Uskładano już 13 292 039,39 złotych. Milion euro na walkę z wirusem 

postanowili przekazać Anna i Robert Lewandowscy. Dominika Kulczyk wsparła fundację 

„lekarze lekarzom” – kwota to aż 20 milionów złotych. Renata Kijowska, Fakty. 

GK – Kwarantanna to obowiązek dla potencjalnie zakażonych i nowe zadanie dla 

policjantów. Każdego dnia muszą sprawdzić tysiące osób… 

Kwarantanna – 109 235 

Naruszenie kwarantanny: czwartek – 305; piątek – 328… 

Nie jesteście niepokonani – to apel szefa Światowej Organizacji Zdrowia do ludzi 

młodych. Tych, którzy od tygodni słyszą, że narażeni na zakażenie są głównie seniorzy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Liczba chorych zbliża się do pięciuset. Na szczęście nie rośnie tak gwałtownie jak w Italii, 

Dojczlandzie czy w Hiszpanii. 

Większa pomoc dla przedsiębiorców. Prezydent, Andrzej Duda, koryguje pakiet 

antykryzysowy. 

PAD – Przez trzy miesiące będzie można nie zapłacić składek na ZUS i nie będzie trzeba 

tych składek potem płacić. 

Młodzi, zostańcie w domach – wzywa Światowa Organizacja Zdrowia. 

Wirtualne edukacyjne przedszkole, czyli edukacyjna oferta dla najmłodszych. 

492 przypadki w Polsce. Rząd ogłosił stan epidemii. Potrwa on co najmniej do 12 

kwietnia. Możliwość utworzenia „strefy zero” i stref buforowych. Grzywna 30 tysięcy złotych 

za złamanie kwarantanny domowej. Możemy wykonywać nawet 4 tysiące testów na dobę. 

Chiny – zarażeni: 81 008; ofiary: 3 255; wyleczeni: 71 740 

Italia – zarażeni: 47 021; ofiary: 4 032; wyleczeni: 5 129 

Hiszpania – zarażeni: 25 374; ofiary: 1 378; wyleczeni: 2 125 

USA – zarażeni: 22 132; ofiary: 282; wyleczeni: 147 

Dojczland – zarażeni: 21 828; ofiary: 75; wyleczeni: 209 

Francja – zarażeni: 12 612; ofiary: 450; wyleczeni: 1 587 

Korea Południowa – zarażeni: 8 799; ofiary: 102; wyleczeni: 1 587 

Szwajcaria – zarażeni: 6 371; ofiary: 72; wyleczeni: 15 

Wielka Brytania – zarażeni: 4 094; ofiary: 180; wyleczeni: 65 

Holandia – zarażeni: 3 631; ofiary: 136; wyleczeni: 2 

Polska – zarażeni: 492; ofiary: 5; wyleczeni: 1 

PiS nie wyklucza przeniesienia wyborów, ale będzie to możliwe tylko, gdy stan epidemii 

zostanie przedłużony na maj. [A jeżeli potrwa do końca kwietnia, to będzie ośmiodniowa 

kampania wyborcza?] 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego – Im bardziej będą niekorzystne dla 

nich sondaże, tym większe będą naciski. 

Niedzielne msze święte w TVP (7-ma, 11-ta, 13-ta) i Polskim Radiu (9-ta i 19-ta) 

TVP – Kultura: 7:40 – liturgia prawosławna z Białegostoku 

TVP3 – 13:00 – nabożeństwo kościoła ewangelicko-luterańskiego z Warszawy 

$ 
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2020-03-22 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5917 

Tvn24bis – Fakty –  



 

 

 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Dziś w Polsce odnotowano 90 przypadków nowych zakażeń. 

Kolejne dwie śmiertelne ofiary koronawirusa w Polsce. 

Łącznie potwierdzono 627 przypadków, 7 osób zmarło. 

Zmarła też 37-latka, która do szpitala w Poznaniu trafiła w czwartek. Jak się okazuje, 

przedszkolanka najpierw, bo tydzień temu, trafiła do szpitala w Wolicy pod Kaliszem z 

zapaleniem płuc. Nie powiedziała wtedy lekarzom, że miała kontakt z kuzynem, który jest 

kierowcą TIR-a i jeździ do Italii. [Czyli każdy kierowca TIR-a wozi do Polski nie tylko towary, 

ale i zarazki koronawirusa, ale oni nie są sprawdzani na granicy i nie podlegają kwarantannie po 

powrocie, tylko znów wracają na Zachód po kolejny transport. Ile osób po drodze zarażają?] 

MA – Italia – Już prawie 5 500 ofiar śmiertelnych. Tylko dziś 650, w tym kolejnych 

dwóch lekarzy. Aktualnie zakażonych jest tam 47 tysięcy, a od początku epidemii stwierdzono 

60 tysięcy zakażeń. 

USA – ponad 30 tysięcy zakażeń, a tylko w ciągu ostatniej doby liczba ta zwiększyła się o 

8 tysięcy. 

Wielka Brytania – W ciągu ostatniej doby zmarło 48 osób. 

[Powtórzenie wydarzeń poczynając od podwyższenia wieku emerytalnego za Tuska, do 

dzisiejszej Kidawy-Błońskiej]. 
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2020-03-23 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5459 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zmarł ósmy zakażony koronawirusem. 

Koronawirus w Polsce: 692 (+59) zakażonych; 8 (+1) zgon 

Zachodniopomorskie = 14 

Pomorskie = 17 

Warmińsko-Mazurskie = 22 

Podlaskie = 6 

Lubuskie = 16 

Wielkopolskie = 36 

Kujawsko-Pomorskie = 20 

Mazowieckie = 147 

Dolnośląskie = 97 

Łódzkie = 111 

Opolskie = 19 

Śląskie = 74 

Świętokrzyskie = 8 

Małopolskie = 31 

Podkarpackie = 30 

PM – Szef kancelarii premiera, Michał Dworczyk przyznaje, że w Polsce są bardzo 

poważne problemy, jeśli chodzi o sprzęt ochronny, bo jego zdaniem, nikt, nie tylko w Polsce nie 

docenił skali zagrożenia. Narasta też inny problem: zamykanych oddziałów szpitalnych. 

Marzanna Zielińska – Wczoraj aż 318 osób wyszło z domu mimo obowiązkowej 

kwarantanny. 



Artur Majchrzak, aspirant, komenda wojewódzka w Kielcach – Tłumaczenia były różne. 

Jedną z nich było na przykład to, że musiał się udać do bankomatu, ponieważ nie miał gotówki 

w domu. [A jakie władza proponuje rozwiązanie, jeżeli będący w kwarantannie nie ma 

pieniędzy, żeby dać komuś i poprosić o kupno pożywienia? Czy policja mu pożyczy lub będzie 

mu dostarczać pożywienie na koszt policjanta?] 

MZ – Brak pełnej informacji przy wzywaniu pogotowia lub brak środków do ochrony 

osobistej czy też nieświadomość, że mogło się mieć kontakt z zakażonym, każdego dnia zbiera 

żniwo. W szpitalu w Gdańsku kwarantanną objętych jest 41 pracowników medycznych. Trzeba 

było zamknąć oddział pediatrii i część pediatryczną na Szpitalnym Oddziale Ratunkowym po 

tym, jak objawy koronawirusa pojawiły się u jednej z lekarek, która dwa tygodnie temu wróciła 

z wakacji, w Polsce. 

Z powodu kwarantanny 18 lekarzy i pielęgniarek został zamknięty szpital w Grójcu. W 

szpitalu we Wrocławiu stwierdzono koronawirusa u pielęgniarki pracującej na onkologii, 

kwarantanną objęto 30 osób. W Oleśnicy zamknięto oddział położniczo-ginekologiczny: na 

kwarantannie 60 osób, w tym dyrektor do spraw medycznych. W Łodzi zamknięto z powodu 

koronawirusa oddział kardiologiczny w szpitalu wojewódzkim. W całym regionie wypadło z 

systemu 165 ratowników, pielęgniarek i lekarzy. W Zgorzelcu izolowano 32 pracowników 

szpitala po tym, jak ich kolega wrócił chory z Indii. Oddział chirurgiczny został przekształcony 

w oddział obserwacyjny, co oznacza wstrzymanie planowych operacji i to może być problem 

większy niż pandemia. 

Paweł Gonerko, doktor, pediatra – Leczenie wszystkich chorób też powinno trwać. 

Powiedzmy tydzień, dwa tygodnie takiego zawieszenia to może jeszcze nie jest taki wielki 

problem, ale zakładając, że ta epidemia będzie trwała dłużej, trzeba o tym myśleć. 

MZ – Pracownicy służby zdrowia zaczynają czuć się na froncie sami, nie uzyskują 

większego wsparcia od rządu, nie tylko w szpitalach. Apele o doposażenie w sprzęt, środki 

ochrony osobistej. Słychać w całym kraju, również w przychodniach i ambulatoriach. 

Łukasz Tyszler, dyrektor szpitala Zdroje w Szczecinie – Nie jesteśmy oczywiście 

przygotowani na walkę dwu, trzymiesięczną z koronawirusem. 

MZ – W czasie pandemii pracownicy medyczni to najcenniejszy skarb. Pomagają zwykli 

ludzie. W Zielonej Górze jeden z przedsiębiorców produkuje dla lokalnych szpitali przyłbice na 

drukarkach 3D. 

Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy zamówiła dla szpitali 50 tysięcy indywidualnych 

pakietów ochronnych. Marzanna Zielińska, Fakty. 

PM – Rośnie, proszę państwa, liczba wykonywanych [nie zrozumiałem skrótu]. Jest coraz 

więcej laboratoriów, zgłaszają się kolejne instytucje i osoby prywatne. Pomaga też fundacja 

TVN „nie jesteś sam”. Bo choć ministerstwo zdrowia przekonuje, że w Polsce robiło się mniej 

testów, bo mniej wynikały z potrzeby, lekarze zakaźnicy chcą, by testy były robione sprawnie i 

szybko. 

Katarzyna Górniak – Kierownik pracowni genomiki Polskiej Akademii Nauk od kilku dni 

przedstawia się inaczej: wirusowa grupa wsparcia to naukowcy PAN-u, którzy przestawili swoje 

laboratorium na wykrywanie koronawirusa. 

Marek Figlerowicz, profesor doktor habilitowany, dyrektor Instytutu Chemii 

Bioorganicznej PAN – W odróżnieniu od Sanepidu, gdzie tam jest jeden, dwa takie aparaty do 

oznaczania tego typu analiz, u nas jest ich siedem, osiem. 

KG – A przy aparatach kilkudziesięciu ochotników. 

Luiza Handschuh, doktor, kierownik pracowni genomiki Instytutu Chemii Bioorganicznej 

PAN – Nawet w nocy są skłonni wszyscy pozostali. Mogę. Przyjdę. Nie ma sprawy. Możesz na 

mnie liczyć. 

KG = W tydzień przebadali tysiąc próbek. Wykryli koronawirusa. Pomagać chcą kolejne 

laboratoria PAN. Nie brak rąk do pracy, bo nie brak i głosów, że testów robi się w Polsce wciąż 

za mało. Według ministerstwa zdrowia proste porównania, że na milion… [To już nie pora na 

zaklinanie rzeczywistości przez cwaniaków z ministerstw]. 

Marcin Jędrychowski, dyrektor Szpitala Uniwersyteckiego w Krakowie – Częste badanie 

personelu dałoby szansę uspokoić ten personel. 



KG – W Polsce w 32 laboratoriach wykonuje się teraz 3 tysiące testów [dziennie]. Z 

kolejnych miejsc słychać: 

Krystian Jażdżewski, profesor doktor habilitowany, współzałożyciel Warsaw Genomics – 

Testujmy. Testujmy. Testujmy. Apel do wszystkich osób walczących z epidemią: przysyłajcie 

próbki osób, zagrożonych, podejrzewanych o infekcje. Wszystkie przebadamy. Pracujemy non 

stop. 

KG – Testować chcą nie tylko laboratoria PAN, ale również i te prywatne. Jedno 

laboratorium jest w stanie przebadać tysiąc próbek dziennie. Szereg takich sponsorów zaczyna 

to robić za darmo. Na zlecenie Sanepidu i szpitali teraz także z dodatkowym milionem złotych 

od fundacji TVN „nie jesteś sam” 

Dzięki temu szpitale i inne placówki medyczne będą mogły bezpłatnie wykonać w 

laboratorium firmy Warsaw Genomics aż 2500 badań realizowanych w bardzo 

krótkim czasie – w ciągu 4-12 godzin od momentu dostarczenia próbki do uzyskania 

wyników. 

KG – Czas jest szczególnie ważny, a to małe urządzenie jest w stanie wykonać test na 

koronawirusa dokładnie w 67 minut. [Ale wykrywanie genów wirusa nie zadowala innych]. 12 

takich urządzeń zakupionych za pieniądze ministerstwa nauki trafi do szpitali uniwersyteckich 

do badania i pacjentów, i personelu medycznego. Katarzyna Górniak. Fakty. 

PM – Koronawirus jest w stanie przerwać w lodówce, im wyższa wilgotność, tym lepsze 

warunki. 

 

Tvn24bis – Kropka nad i – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Donald Tusk [fragment] 

[…] 

KKZ – To mówi liberał, człowiek, który stworzył partię liberalna i zawsze był liberałem. 

DT – Więcej państwa z tego względu, że ludzie będą potrzebowali bezpieczeństwa. I nie 

ma silniejszego uczucia niż lęk, że coś nam zagraża, naszemu zdrowiu i naszych bliskich oraz 

wszystkich w koło. Trudno się dziwić, że każdy się patrzy na to, ile państwo jest w stanie 

skutecznie zadziałać. A drugie, to ochrona zdrowia czy tak jak w przypadku tej konkretnej 

epidemii masowe testowanie. Jeśli chcemy [nie znam słowa] walczyć z epidemią, to musimy 

mieć państwo, któremu – A – można ufać, które w sposób prawny, a czasem nawet bezwzględny 

będzie dyktowało reguły gry, także dla obywateli, ale też polega na transparentności, na 

prawdzie. To, co powiedział premier Conte, premier Italii – Ale jedną rzecz robimy na sto 

procent, mówimy ludziom prawdę. Państwo, które okłamuje swoich obywateli, będzie bardzo 

gorzko tego żałowało. Wydaje mi się, że kwestia sprawności, kwestia zaufania i relacji opartych 

na zaufaniu, a nie tylko na przymusie. Dziś patrząc na Europę, widzę trzy strategie, znaczy dwie 

strategie i jedną niepokojącą metodę. Jedna, którą zastosowano w Londynie, potem się z niej 

wycofano, w Szwecji, w Holandii – polegała na tym, ludzie uodparniali się poprzez zarażanie. Z 

tego trzeba było dość szybko się wycofać. Modele matematyczne nie przewidziały na początku, 

że to może wiązać się z tysiącami ofiar śmiertelnych. Ta druga strategia, która polega na mocnej, 

konsekwentnej izolacji – obie strategie wymagają pełnej wiedzy ze strony państwa i ze strony 

służb medycznych, a to wymaga testowania. Dlatego to testowanie, to nie jest tylko marudzenie 

ze strony opozycji czy obywateli, ale to jest przykazanie, bo bez testowania nie ma mowy o 

wdrażaniu jakiejkolwiek strategii. Jest ta trzecia zasada, która mnie najbardziej niepokoi. Ja ją 

obserwuję w Warszawie i ona polega na tym, że jest maksimum nakazów, maksimum kontroli i 

propagandy, mimo że jest zła sytuacja w szpitalach, jeśli chodzi o leczenie w konkretnych 

przypadkach… jesteśmy na szarym końcu w Europie, jeśli chodzi o ilość testów i w związku z 

tym nie mamy realnej możliwości wprowadzenia naszej strategii. Nie sądzę, żeby zamysłem 

polskiego rządu było nietestowanie… Opanowanie będzie trwało długie miesiące, do końca roku 

z zakluczonym parlamentem… Może czekają nas lata współżycia z tym wirusem. Nawet jeżeli 

opanujemy pandemię, to przecież problem się nie skończy za kilka tygodni i kilka miesięcy. Ta 

relacja między państwem a obywatelem musi być nacechowana zaufaniem. Bo inaczej będzie 

polegała na coraz większym nakazie, cenzurze, coraz większej niepewności i wzajemnej 

niechęci. 

KKZ – Chciałabym jeszcze wrócić do Unii Europejskiej jako wspólnoty. Słychać z 

różnych stron, że Unia sobie w tym okresie nie poradziła, że dalej sobie nie radzi.Że teraz 



państwa narodowe muszą sobie radzić z tym problemami kompletnie osamotnione. Zamykane są 

granice, wyrywane są maseczki, jest konkurencja – Czy to jest ta wspólnota właśnie? Bo to nie 

wygląda jak wspólnota. 

DT – Nie możemy tak łatwo ulegać tym tezom, które są intensywnie podpowiadane 

zarówno przez rosyjską i chińską propagandę. Mamy w tej chwili do czynienia z taką globalną 

konkurencją, także prezydent Tramp się do tego dołączył – Kto sobie lepiej radzi? Kto jest 

winien. Władze chińskie opowiedziały się za tym, że wirus przyszedł ze Stanów Zjednoczonych. 

W Europie cały czas jest podsycana ta niechęć do Unii Europejskiej, która sobie nie dała rady. 

Po pierwsze, to państwa narodowe zdecydowały lata, lata temu, że nie chcą, aby Unia 

zajmowała się sprawami zdrowotnymi. Więc ja, jako instytucja, siłą rzeczy mam ograniczone 

możliwości. Po drugie, tam, gdzie mamy możliwości, Unia zareagowała natychmiast i to na 

gigantyczną skalę – mówię tu o przygotowaniu pomocy finansowej. I kiedy porównamy to, co 

się dzieje w Europie, na samym kontynencie i w instytucjach Unii Europejskiej do tego, jak 

reagowali Brytyjczycy, po wyjściu z Unii, Ameryka Trampa, państwo silne, z bardzo silną 

władzą wykonawczą – i dzisiej takie silne państwo niechętnie o tym mówi. Muszę powiedzieć, 

że myśmy się nie przygotowali. To prezydent Putin może powiedzieć, cokolwiek mu do głowy 

przyjdzie, że myśmy się nie przygotowali. I rzeczywiście będziemy słyszeli z Moskwy nieraz 

zapewnienia oficjalnej propagandy, że wszystko jest rewelacyjnie, ale prawda jest inna. Dzisiej 

dwa najbardziej zagrożone państwa, jeśli chodzi o pandemię, to są Stany Zjednoczone, 

obserwujemy tempo wzrostu. 

[Chwilowa przerwa w transmisji, bo to jest jednak Skype, a nie normalna rozmowa – 

mówi KKZ]. 

KKZ- Premier Hiszpanii zaapelował do Unii Europejskiej, że potrzebny jest teraz nowy 

„plan Marshalla”. Pan mówił w wywiadzie dla Gazety Wyborczej: Więcej Unii. Jak mamy teraz 

budować na nowo tę Europę po pandemii? 

DT – Najpierw bym chciał, żeby ci wszyscy, którzy krytykują tak zaciekle Unię 

Europejską przy każdej okazji, także przy okazji tej pandemii wreszcie powiedzieli sobie, 

uczciwie patrząc ludziom w oczy: Czy chcą Unii Lepiej zorganizowanej? Czy chcą, aby Unia 

Europejska zaczęła błyskawicznie reagować, podejmować decyzje, także w tak krytycznych 

sytuacjach jak pandemia czy wojna, czy zagrożenie imigracyjne? Czy będą na co dzień 

blokować Unię we wszystkich działaniach i w tym jednoczeniu się coraz większym, po to aby ją 

krytykować, kiedy sami nie dają rady? Na to pytanie musimy sobie sami odpowiedzieć. Ja nie 

mam wątpliwości, że pandemia to jest kolejna sytuacja, która pokazuje, że samodzielnie każde 

państwo z osobna nie damy sobie rady. Z takimi globalnymi wyzwaniami, jak pandemie, 

ocieplenie klimatu, kryzys migracyjny czy, nie daj Bóg, konflikty zbrojne o charakterze 

globalnym. Jedyną odpowiedzią powinno być mądre, rozsądne, pełne wzajemnej empatii i 

solidarności jednoczenie w Europie w coraz większym stopniu. 

KKZ – Ale przyzna pan, że Italianie byli pełni goryczy, zwłaszcza na początku, kiedy ten 

przyrost zachorowań był ogromny. 

DT – Tak. I ta gorycz jest zupełnie zrozumiała, bo ludzie [nie zrozumiałem]. Rzeczywiście 

ale też warto pamiętać o tym, że tak jak powiedziałem, to państwa członkowskie wzięły na 

siebie, z pełną taką determinacją, politykę zdrowotną i kiedy Komisja Europejska zaapelowała 

po Italii, aby państwa członkowskie pomogły Italii, przez pierwsze dni nikt nie zareagował. 

Prawdopodobnie rządy europejskie obawiały się o to, że same nie są wystarczająco 

przygotowane do tej pandemii, ale to nie jest powód, żeby brak przygotowania poszczególnych 

państw, jakby ubierać w taką antyeuropejską retorykę i propagandę, bo musimy być świadomi, 

że dzisiaj na szczycie toczy się też walka o nowe przywództwo. I to nie jest tylko problem 

konkurencji między Pekinem a Waszyngtonem czy, sądzę, o chore ambicje Rosji. To jest 

problem, jak będzie wyglądał świat, jak będzie wyglądało nowoczesne państwo. Czy państwo 

będzie ingerowało, dzięki technicznym możliwościom, w życie każdego z nas? Bo trzeba bronić 

człowieka przed na przykład epidemią i czy państwo, biorąc te narzędzia do ręki, nie będzie 

chciało kontrolować wszystkie nasze zachowania? 

KKZ – Tak to jest, tak naprawdę się pojawi. 

DT – Oczywiście. Bo mamy przykład Budapeszt i po części, to są przykłady tego, że 

władza, która nie zawsze o swoich obywateli czy w przypadku pandemii bardzo szybko zadbała 



o to, żeby użyć maksimum narzędzi do kontroli obywateli. Będziemy – to jest właśnie pytanie, 

które stawia się przed Europą i przed polskim rządem – Czy będziemy budowali więcej empatii, 

solidarności i zaufania w relacji państwo – obywatel – i państwa członkowskie Unii Europejskiej 

– bo jeśli nam się to uda, jeśli otworzymy serca, nie tylko umysły, to wtedy nie będzie potrzebny 

permanentny przymus i kontrola obywateli. Jeśli się zamkniemy, jeśli będziemy używali tej 

nacjonalistycznej retoryki, antyeuropejskiej, jeśli będziemy szukali przed wszystkim sposobu 

kontrolowania obywateli, no, to zamienimy nasze życie w takie codzienne piekło. Będzie 

pozornie bezpiecznie, ale będziemy pod pełną kontrolą ludzi, pod których kontrolą chyba nie 

chcemy być. 

[o słuszności majowych wyborów – więc tu przerwę. Jeszcze padło, że Tusk kończy 

kwarantannę]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Prezydent, Andrzej Duda, chce, aby tarcza antykryzysowa ochroniła także rolników. Jedną 

z propozycji jest zwolnienie ze składek KRUZ. 

Opozycja chce odłożenia wyborów. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „do rzeczy” – Polityczna retoryka Platformy 

Obywatelskiej jest niebezpieczna. Ona ma tworzyć panikę. I tak naprawdę sieje fundamentalne 

naszego państwa. 

Kilkadziesiąt nowych przypadków zarażenia koronawirusem i kolejna ofiara śmiertelna. 

Testy należy wykonać dopiero po tygodniu. 

Koronawirus w Polsce: 

20 127 wykonanych testów 

692 osoby zarażone 

8 ofiar śmiertelnych 

EL – Nie kończą się błagania hiszpańskich rodzin, lekarzy i ofiar koronawirusa o 

zamknięcie Madrytu… W Czechach jest pierwsza ofiara śmiertelna. 

W Madrycie zakażonych jest blisko 4 tysiące lekarzy i pielęgniarek. 

Hiszpania – zakażeni: 33 089; ofiary: 2 206; wyleczeni: 3 355 

Italia – zakażeni: 59 138; ofiary: ? wyleczeni: 7 024 

USA – zakażeni: 40 841; ofiary: 483; wyleczeni: 187 

Dojczland – zakażeni: 28 784; ofiary: 116; wyleczeni: 422 

Angela Merkel – Przebywać w miejscach publicznych można samemu lub z osobami z 

tego samego gospodarstwa domowego lub z jedną osobą obcą. 

Angela Merkel sama jest poddana kwarantannie. 

Jacques Schuber, dziennikarz Welt.de – Podczas gdy Komisja Europejska nie potrafi 

ocenić powagi sytuacji kryzysowej, państwo pokazuje swoją siłę. (…) Widać powrót 

państwa narodowego, któremu ufają ludzie. 

 

„Teraz zrobiliśmy kolejny krok naprzód, zamykając wszystkie działania 

produkcyjne, które nie są absolutnie konieczne do zagwarantowania niezbędnych 

towarów i usług… 

Giuseppe Conte, premier Italii, źródło: La Stampa 

EL – Spółki skarbu państwa dotychczas przekazały na walkę z koronawirusem ponad 70 

milionów złotych – poinformował minister aktywów państwowych, Jacek Sasin. 

Wybory prezydenckie mogą się odbyć w terminie – mówi Jarosław Kaczyński. 

To cyniczna gra opozycji, bo właśnie za rządów PO-PSL likwidowano laboratoria 

sanepidu. Tylko na Mazowszu w 2013 roku zamknięto kilka z nich. Jednocześnie prywatyzowali 

państwowe koncerny farmaceutyczne. Przykładem warszawska Polfa sprzedana w 2012 roku. 

Dziś politykę budżetowych oszczędności prowadzonej kosztem bezpieczeństwa Polaków 

kontynuują samorządy zdominowane przez polityków Koalicji Obywatelskiej. Dobrym 

przykładem jest Warszawa, gdzie miejskie władze odmówiły zwieszenia poborów opłat za 

parkowanie prywatnych samochodów, a jednocześnie zdecydowały o znaczącym ograniczeniu 

połączeń komunikacji miejskiej. Efekt? Tłok w autobusach, metrze i tramwajach. 

Podobnie jest w Poznaniu i Gdańsku, gdzie też rządzą politycy opozycji. 



Dziś walka z epidemią koronawirusa koordynowana jest centralnie przez rząd. Szybkie i 

zdecydowane działania bez szansy na ograniczenie skali epidemii w Polsce. Marcin Szypszak, 

Wiadomości. 

EL – Kwarantanną objętych jest ponad 120 tysięcy osób. 
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Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Większość prezydium Sejmu zdecydowała, że Sejm w tej sytuacji będzie pracował 

zdalnie. Nie pozwala na to regulamin, ale zostanie zmieniony także zdalnie wbrew 

regulaminowi. Koalicja Obywatelska się tym niepokoi. PiS mówi, że to tylko na czas pandemii. 

Co innego wybory. Premier powtarza po prezesie, że wybory mogą się odbyć. Czyli przekaz jest 

taki: dzisiaj mamy zostać w domu, ale jutro iść na wybory. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Sejm jest i pozostanie pusty. PiS się z partią ludowców 

zdecydował, że od piątkowego posiedzenia na czas epidemii posłowi będą obradować i 

głosować zdalnie. Na Sali mają być tylko przedstawiciele klubów. 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu, KP PiS, na konferencji prasowej – Mamy nienormalną 

sytuację. Naprawdę nie wiemy, czy po wyjściu stąd nie okaże się, że coś wydarzy. 

KKZ – Regulamin Sejmu nie przewiduje możliwości zdalnego głosowania [nie przewiduje 

też pandemii]. Posłowie zmienią go zdalnie przy sprzeciwie Platformy Obywatelskiej i 

Konfederacji. 

Małgorzata Kidawa-Błońska – To, że sytuacja jest nadzwyczajna, nie może 

usprawiedliwić nas, że będziemy robili prawo, które jest niezgodne z Konstytucją: 

Ustawa o wykonywaniu mandatu posła i senatora: 

Art. 13. 

1. Posła i senatora obowiązuje obecność oraz czynny udział w posiedzeniach Sejmu 

lub Senatu oraz Zgromadzenia Narodowego, a także ich organów, do których do 

których zostali wybrani. 

[Więc Sejm się zbiera w pełnym składzie, kilku posłów jest zakażonych i teraz wszyscy 

posłowie podlegają kwarantannie, a część zarażonych jest zamknięta w szpitalu. Nie mamy 

Sejmu. Co na to Konstytucja? Ano nic, nie przewidziała pandemii. 

Nie podoba mi się działanie opozycji, która czeka, żeby PiS coś ogłosił i wtedy opozycja 

się sprzeciwia. To jest cała polityka opozycji, postawa bierna. Oczekiwałbym, że opozycja ma 

własny, przemyślany plan działanie, nie program, i realizuje ten plan, a władza musi oponować, 

musi mówić, dlaczego jest przeciwna żądaniom opozycji. 

Opozycja mogłaby na przykład zażądać uchwalenia w tej ustawie zobowiązania się 

władzy, że władza nie zmieni Konstytucji, nie zmieni ustroju państwa, nie wyjdzie z Unii 

Europejskiej, niezwłocznie wprowadzi euro, bo złoty bardzo traci na wartości – wiele jest spraw 

do załatwienia]. 

[…] 

PM – Igrzyska olimpijskie przeniesione na drugi rok. Japonia nie chciała się zgodzić, ale 

musiała – za duże ryzyko. Już 400 tysięcy osób zakaziło się na świecie, zmarło ponad 

17 tysięcy. 

[…] 

Marcin Wrona, Waszyngton – Więcej zakażeń niż w Ameryce jest tylko w Italii i w 

Chinach, a to dopiero początek. Donald Tramp mówi jednak, że lekarstwo może być gorsze niż 

problem i zastanawia się nad tym, jak w bezpieczny sposób uruchomić gospodarkę. Na razie co 

trzeci Amerykanin jest objęty nakazem pozostania w domu. 



Brytyjczycy też wprowadzają ograniczenia, których jeszcze tydzień temu nie mogli sobie 

wyobrazić. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii – Macie nie spotykać się z przyjaciółmi. Jeśli 

poproszą was o spotkanie, macie odpowiedzieć: Nie. Macie nie spotykać się z waszymi 

rodzinami, które nie mieszkają z wami pod jednym dachem. 

W Hiszpanii pogrzeby wstrzymano do odwołania. 

Zwłoki są przewożone na to hiszpańskie lodowisko. 

Koronawirus w Hiszpanii: 

Około 40 000 przypadków 

Ponad 6 000 nowych przypadków. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Unia znosi limity i zawiesza dyscyplinę budżetową. Teraz 

każde państwo może wydać na pobudzenie gospodarki tyle, ile potrzeba. Pakiety pomocowe 

musi zaakceptować Parlament Europejski, ale by europosłowie nie pojawiali się w Brukseli, 

mają swój głos przesłać mailem. 

[…] 

PM – Trwają prace nad szczepionką, nowymi lekami i wykorzystaniem starych do 

leczenia koronawirusa. Także w Polsce próbuje się nowych kuracji w oparciu o leki na co 

innego i wyniki są obiecujące… 

PM – Od jutra znowu nauka w szkole, ale online… 

Wśród zamkniętych instytucji są ogrody zoologiczne… ogród w Borysewie znany jest na 

całym świecie, między innymi dlatego, że przebywa tu aż 15% populacji białych tygrysów i 

białych lwów. [A pieniądze się kończą]. 

To były Fakty… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Od jutra będziemy mogli załatwiać sprawy tylko niezbędne życia codziennego. 

Zakaz wychodzenia z domu z wyjątkiem pracy i niezbędnych zakupów. 

Koronawirus zainfekował światową gospodarkę. 

Surowe kary za złamanie zasad kwarantanny. 

Ograniczenia od 25 marca: 

• Zakaz przemieszczania się w grupie powyżej 2 osób (nie dotyczy rodzin) 

• Ograniczenie liczby pasażerów w komunikacji miejskiej (do połowy miejsc 

siedzących 

• Całkowity zakaz zgromadzeń (nie dotyczy zakładów pracy) 

• Maksymalnie 5 wiernych podczas uroczystości religijnych 

Za łamanie tych reguł grozi grzywna do 5 tysięcy złotych. 

 

Dni od pierwszego przypadku koronawirusa do wprowadzenia ograniczeń: 

działanie Italia Francja Hiszpania Dojczland Polska 

Zamknięcie szkół 35 52 44 50 8 

Ograniczenie imprez masow. 39 44 44 48 6 

Zakaz wychodzenia z domów 39 53 44 55 21 

Zamknięcie granic - 53 46 48 11 

 

W szpitalach pełna mobilizacja. Z wirusem na co dzień walczy dziś także kilka tysięcy 

żołnierzy, wspierając między innymi ochronę granic. Pomagają też kolejne firmy państwowe: 

Tauron wspiera edukację domową. Orlen obniżył ceny paliw. PZU przekazało służbom 

medycznym 200 samochodów. A PGE oraz grupa Enea wspierają szpitale milionami złotych. 

Jutro w samo południe w całej Polsce zabiją dzwony, które są wezwaniem do modlitwy… 

EL – Mamy 40 nowych przypadków zakażenia koronawirusem w Polsce. W sumie 

zakażone są już 884 osoby. Liczba zainfekowanych na świecie: 407 670. Epidemią objętych jest 

196 krajów [A gdzie nie ma jeszcze epidemii?] Zmarło 18 250 osób. Liczba wyleczonych: 

104 673 pacjentów. 

W Italii do 70 tysięcy dochodzi liczba osób zakażonych od początku epidemii. Ostatniej 

doby zmarły 743 osoby. 



• Italia – zakażeni: 63 927; ofiary: 6 077; wyleczeni: 7 432 

• Hiszpania – zakażeni: 39 676; ofiary: 2 800; wyleczeni: 3 794 

• Dojczland – zakażeni: 31 370; ofiary: 133; wyleczeni: 749 

• Wielka Brytania – zakażeni: 6 795; ofiary: 338; wyleczeni: 135 

• Francja – zakażeni: 19 856; ofiary: 869; wyleczeni: 2 200 

• USA – zakażeni: 48 778; ofiary: 588; wyleczeni: 295 

 

Serwis informacyjny – wydanie specjalne 

Witek, marszałek sejmu, konferencja prasowa, fragment 

…Ponieważ nie wiemy, ile ten stan będzie trwał i jak się będzie rozwijało, więc na czas 

trwania tego stanu epidemii bądź innego stanu, który byłby ogłoszony, chcieliśmy stworzyć 

takie przepisy, które by nie będą budziły żadnej wątpliwości, żebyśmy mogli pracować zdalnie, 

bo wszyscy posłowie chcą pracować, wiedzą, że muszą tworzyć prawo, bo na to czekają inni. 

Chciałabym powiedzieć, że te przepisy regulaminu są tworzone także po to, żeby tym stanie 

opisanym czy przy tych stanach opisanych w tym regulaminie, mogły się odbywać posiedzenia 

Sejmu, na których będziemy rozpatrywali także inne ustawy, które wpływają, bądź wpłynęły do 

Sejmu, także projekty obywatelskie, które są w Sejmie, które muszą być procedowane zgodnie z 

regulaminem i powinniśmy je wszystkie zakończyć, rozpatrywanie tych projektów do końca 

kwietnia albo z początkiem maja, to jest naprawdę bardzo niedługi okres. Z tego, co 

przypominam, zostało nam sześć albo siedem, razem jedenaście spotkań w tej kadencji Sejmu i 

w tym regulaminie są także zmiany dotyczące tego, że można przeprowadzić zdalnie 

posiedzenie komisji i posiedzenie podkomisji i to podkreślam, w czasie rzeczywistym. Czyli 

wiadomo, że głos i obrad się trochę później rozchodzą, więc to bierzemy pod uwagę. Jeżeli 

chodzi o głosowanie, to też będzie się ono odbywało trochę inaczej niż na sali plenarnej, bo ja 

dosyć szybko czytam i szybko te głosowania się odbywają, tutaj będziemy musieli poczekać 

około czterech minut na zakończenie głosowania, na telebimie byłyby wtedy też wyświetlony 

czas tak, że posłowie, kilkakrotnym moim zapytaniu, czy każdy oddał głos, wiedzieliby, ile mają 

jeszcze czasu na oddanie tego głosu, ale szczegóły tego regulaminu, no, nie będę państwu teraz 

omawiała, ale one po pierwsze, zapewniają każdemu w tej sytuacji, każdemu, nawet tym, którzy 

są pod kwarantanną, ale także tym posłom, którzy z różnych powodów są w tej grupie 

wysokiego ryzyka, którzy są po przeszczepach, mają choroby autoimmulogiczne i różne fakty, 

które dotykają każdego innego obywatela, żeby także oni, nie przyjeżdżając do Sejmu, mieli 

prawo wziąć udział w obradach… 

[Tu przerwę, zbyt drobiazgowe omówienie. Już widać, że technicznie to jest bardzo 

niedoskonałe i trzeba dużo dobrej woli, aby wynik posiedzenia był jednoznaczny i 

niepodważalny. Również będzie bardzo utrudniony i dyskusyjny zapis protokołu z obrad[. 

$ 

 

♣ 
2020-03-25 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6044 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Liczba zakażonych koronawirusem w Polsce przekroczyła tysiąc. Są kolejne przypoadki 

śmierci. 

Polska – 1 031 (+130) zakażonych; 14 (+4) zgonów. 

Od teraz testowani mają być wszyscy medycy z objawami, kryterium kontaktu z 

potwierdzonym przypadkiem koronawirusa nie jest już potrzebne. 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Ilość testów drastycznie wzrosła. W tej chwili 

mamy chyba 600 na milion mieszkańców. 

Ostatniej doby zmarły 4 osoby… Po 3 tygodniach pandemii liczba chorych przekroczyła 

tysiąc. 



Mariusz Kamiński, minister MSWiA, koordynator służb specjalnych – Do 13 kwietnia 

pozostają zamknięte [granice]. Tylko do piątku osoby pracujące po drugiej stronie granicy mogą 

swobodnie tę granicę przekraczać. 

Towary mogą dalej swobodnie przekraczać polską granicę, ale to nowość – już nie Polacy, 

którzy pracują po drugiej stronie granicy, mają 2 dni na to, by zdecydować, czy zostaną, aby 

pracować za granicą? Czy wrócą do Polski na kwarantannę? Na granicy słychać, że ten zakaz 

nie dla wszystkich Polaków pracujących w Dojczlandzie będzie dotkliwy. 

- Nasz pracodawca nam oferował tam wynająć hotel, ale po prostu i tak nam za to zapłacą 

(rząd dojczlandzki), tak że idziemy do domu. 

Polacy pracujący w Polsce takiego spokoju mogą pozazdrościć. Katarzyna Górniak. Fakty. 

Dariusz Łapiński – Puste ulice, puste chodniki. Wprowadzenie nowych przepisów o 

ograniczeniu możliwości zgromadzeń do absolutnego minimum i apele o niewychodzenie z 

domu bez żadnej potrzeby najwyraźniej przyniosły spodziewane efekty… 

PM – Zakażenie, to jeszcze nie wyrok. Tylko w ciągu ostatniej doby 6 osób opuściło 

polskie szpitale – są wyleczeni… Nie ma pewności, czy osoba wyleczona nie może zachorować 

ponownie… 

Objawy: suchy kaszel, duszności, ucisk w klatce piersiowej, wysoka temperatura, bóle 

mięśni, osłabienie i zmęczenie. I po raz pierwszy w Polsce: utrata węchu i smaku. 

PM – Święta w izolacji. 

PM – Zanim Sejm zajmie się tarczą antykryzysową, jutro zbierze się tylko po to, by 

zmienić regulamin. PiS proponuje, by kolejne głosowania odbyły się już zdalnie. Koalicja 

Obywatelska chce, aby od razu zająć się też pomocą dla poszkodowanych przez pandemię, a 

jeśli zmieniać regulamin, to tylko na czas klęski żywiołowej, której rząd nie ogłasza. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Sejm ma gigantyczne zadanie do wykonania – uchwalenie 

pakietu antykryzysowego. PiS chciał pracować zdalnie, ale sprzeciwiła się Platforma i 

Konfederacja. [Czyli PSL dołączył do PiS]. Więc PiS wystąpił z potężnym oskarżeniem: 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu, KP PiS – Dla swoich interesów partyjnych i w 

obliczu katastrofy wyborczej Platforma jest gotowa narazić życie i zdrowie 460 posłów i 

kilkuset osób obsługi Sejmu. 

RT – Interesik partyjny pana Budki i pani Kidawy-Błońskiej przeważył. 

KKZ – Platforma podejrzewa, że PiS nie chce zwoływać Sejmu, bo brakuje mu 

większości, wielu posłów jest na kwarantannie. Ma też inne dwa argumenty: 

Borys Budka, KP KO PO – Miliony Polaków dzisiaj pracują. Nie widzę powodu, dlaczego 

nagle mielibyśmy parlament zamieniać w firmę konsaltingową, my nie jesteśmy osobami, które 

wybrane zostały tylko na dobre czasy. 

KKZ – Lewica razem z ludowcami wsparła PiS i sprzeciwiła się przyjazdowi na Wiejską, 

argumentując to troską o posłów i pracowników Sejmu. Drugi argument Platformy jest prawny: 

MKB – Szybko, zgodnie z Konstytucją, zgodnie z prawem wprowadzić te ustawy, żeby 

potem nikt nie miał powodów, żeby je zakwestionować. 

KKZ – Regulaminu Sejmu nie da się zmienić zdalnie, a tylko po zmianie regulaminu Sejm 

może podjąć zdalne prace. Gdyby jednak do zmiany doszło zdalnie, sprawa legalności 

podejmowanych decyzji byłaby niepewna. 

Mimo koronawirusa i epidemii zebrał się dziś parlament Chorwacji. Przy zachowaniu 

nadzwyczajnych środków ostrożności Dojczlandzki parlament obradował nad pakietem ustaw 

antykryzysowych. Jutro Parlament ma się zająć wyłącznie zmianami w regulaminie. Pakiet 

antykryzysowy dla polskich przedsiębiorców i pracowników zdalnie, dopiero w piątek. 

Jutrzejsze posiedzenie też będzie jednak wyglądać inaczej. 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek sejmu, KP Koalicja Polska, PSL – Może to być nawet 12 

sal, rozsiądziemy się w tych salach proporcjonalnie do ilości osób w danym klubie. 

KKZ – I pojawia się pytanie: Czy Sejm jest gotowy na procedowanie zdalnie, bo na 

przykład esemesowy loging do głosowania otrzymał wczoraj Rafał Trzaskowski/ 

[A ilu jeszcze dostało login i będą głosować, nie będąc posłami? I nie był to błąd?] 

Sejm mógłby pracować zdalnie, gdyby władza wprowadziła stan nadzwyczajny. Nie robi 

tego, bo musiałaby przesunąć wybory prezydenckie, a na razie nie ma na to zgody Jarosława 

Kaczyńskiego. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 



Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju, na konferencji prasowej – Chcemy wyhamować 

wirusa, nie chcemy hamować naszej gospodarki. [Większe firmy] mogą skorzystać z 

postojowego, a zatem obniżyć wymiar czasu pracy do połowy etatu i połowę tego [połowę tej 

połowy?] wynagrodzenia sfinansować z funduszu świadczeń gwarantowanych. 

PM – To pierwszy dzień internetowej szkoły. Zajęcia online nie wszędzie się udają, 

internet się zawiesza, nie wszyscy mają dostęp, w rodzinach, zwłaszcza wielodzietnych nie 

każde dziecko można posadzić przed komputerem… 

Rodzice też pracują zdalnie i komputer jest zajęty… 

PM – Wśród zakażonych jest następca tronu brytyjskiego, książę Karol… 

Marcin Wrona, Waszyngton – Zakłada się, że w Nowym Jorku zakażona jest przynajmniej 

jedna osoba na tysiąc mieszkańców, a liczba zakażeń podwaja się co trzy dni. Stan natychmiast 

potrzebuje 30 tysięcy respiratorów. Od władz federalnych dostaje 4 tysiące. Według gubernatora 

Endriu potrzebnych będzie 140 tysięcy szpitalnych łóżek, czyli trzy razy więcej niż jest teraz. 

Najgorsze nadejdzie za dwa trzy tygodnie. 

W Rosji też zachodzą duże zmiany. Władimir Putin po takiej gospodarskiej wizycie w 

jednym ze szpitali zakaźnych, w specjalnym telewizyjnym orędziu do narodu powiedział, że 

całkowite zatrzymanie wirusa, ze względu na rozmiary kraju, jest niemożliwe. Dał Rosjanom 

tydzień wolnego i zdecydował o przesunięciu głosowania w sprawie zmian w konstytucji. 

Monika Krajewska, Fakty. 

PM – …Wirus wpłynie na organizowanie Świąt Wielkanocnych. Odwoływanie jest 

bierzmowania i pierwszej komunii… 

…Warto się w domu gimnastykować. To najzdrowsza rozrywka… 

Artur Barciś, aktor –  

Gdy po miastach krąży wirus. 

Nie zachowuj się jak świrus. 

Tylko zmuś się do wysiłku: 

Siedź na tyłku. 

…fizjoterapeuci przygotowali specjalny zestaw dla seniorów, którym za chwilę zacznie 

brakować spacerów: 

Zbigniew Wroński, Krajowa Izba Fizjoterapeutów – Wstań dziesięć razy z krzesła, przejdź 

się po pokoju szybkim krokiem, stań przy stole w kuchni, przez dwie minuty w szybkim tempie 

podnoś nogi. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Pełna mobilizacja w walce z epidemią koronawirusa. 

Kolejne miliardy złotych na wsparcie dla polskich pracowników i przedsiębiorstw. [Nie 

kolejne, tylko te same 212 miliardów jeszcze nie uchwalone]. 

TVP dba o bezpieczeństwo artystów i umownie [dalej nie zrozumiałem]. 

[Co będzie kupione]. 

Polskie granice zostaną zamknięte do 13 kwietnia, to wynik nowego rozporządzenia, które 

weszło w życie… 

Zbierają pieniądze na komputery dla najuboższych dzieci… 

Stanisław Gądecki, arcybiskup, przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski – 

Mierzeniem tego głosu wiernych, który kieruje się ku Bogu z prośbą o pomoc. [Dzwony w 

południe]. Właśnie w tej epidemii pośród tych nieszczęść, które nas spotkały. 

Targowiska w Poznaniu od soboty mają być zamknięte ze względu na koronawirusa. 

Handlujący też nie będą mieli z czego się utrzymać. [Prezydent z PO]. 

Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa i rozwoju wsi – Targowiska muszą istnieć. 

Nie o to chodzi, żeby tymi towarami nie handlować, ale ta część spożywcza związana z 

rolnikami, żeby mogła funkcjonować. 

[…] 

MA – W walkę z koronawirusem zaangażowanych jest ponad 5 tysięcy żołnierzy i 

pracowników wojska. Blisko jedna trzecia z nich wspiera funkcjonariuszy innych służb na 

granicach. Wojska obrony terytorialnej w ramach operacji „odporna wiosna” pomagają również 



osobom starszym. Razem z policją żołnierze uczestniczą też w kontrolach osób objętych 

przymusową kwarantanną… 

MA – Do 75 tysięcy dochodzi liczba zakażonych w Italii. Tempo zachorowań nadal jest 

bardzo niepokojące. Wciąż też nie maleje liczba przypadków śmiertelnych. Tylko zmarło tam 

ponad 680 osób… 

W Wielkiej Brytanii wykryto ponad 8 tysięcy przypadków… 422 okazały się śmiertelne… 

W Hiszpanii tylko w ciągu ostatniej doby zmarło tu 738 osób. Zakażonych 50 tysięcy 

ludzi. Półwysep Iberyjski razem modli się dziś w Fatimie… 

Wojciech Załuska, profesor, dziekan wydziału lekarskiego, Uniwersytet Medyczny w 

Lublinie – Ta dyscyplina, którą założyliśmy, którą wypełniamy pod kierownictwem kuratorki 

zdrowia i pana ministra, Łukasza Szumowskiego, jest absolutnie najważniejszą, najważniejszym 

elementem do walki z tą pandemią. 

Coraz gorzej jest we Francji z powodu koronawirusa. Zmarło tu już ponad 1100 osób. 

Ponad 10 tysięcy pacjentów zostało hospitalizowanych. 2500 z nich jest w stanie ciężkim. 

Potrzeba respiratorów. 

Stany Zjednoczone. Ponad 55 tysięcy stwierdzonych zachorowań. 714 pacjentów zmarło. 

Połowa zachorowań wystąpiło w stanie Nowy Jork. Szpitale zbliżają się do granicy 

wytrzymałości. A USA może stać się kolejnym epicentrum pandemii. Do akcji przygotowany 

jest nawet ogromny statek szpitalny marynarki wojennej. 

Na świecie mamy już blisko 450 tysięcy zakażeń. Od początku epidemii zmarło już blisko 

20 tysięcy chorych. 

…Dla polityków Koalicji Obywatelskiej regulamin jest ważniejszy niż bezpieczeństwo 

nawet dziesiątek tysięcy ludzi… 

Michał Karnowski, publicysta, „sieci” – Opozycja ewidentnie postanowiła, że nawet na tej 

pandemii, nawet na, być może, cierpieniu wielu Polaków, ale spróbuje teraz, właśnie teraz 

wrócić do władzy. 

MA – TVP oferuje artystom bezpieczne studio, w którym mogą udzielić wywiadu, ale też 

zagrać koncert transmitowany specjalnie dla państwa… 
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♣ 
2020-03-26 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5779 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

1 163 (+112) zakażonych; 14 (0) zgonów. 

Prawdziwa bitwa dopiero przed nami. System ochrony zdrowia zaczyna się dławić. 

Ratownicy medyczni mówią: Przy takiej liczbie zgłoszeń jak dziś, za trzy tygodnie nie będzie 

systemu ratownictwa. Wszystkie ręce na pokład. My zostajemy w domach. 

Marzanna Zielińska – Kryzysowa sytuacja w szpitalu we Wrocławiu. (Dolnośląskie 

Centrum Chorób Płuc we Wrocławiu) Dwa tygodnie temu przebywał tu pacjent, u którego 

wykryto koronawirusa dopiero po tym, jak wyszedł do domu. Zakażenie stwierdzono u 22 osób, 

w tym 16 pielęgniarek i salowych. Stu pracowników szpitala nadal czeka na wyniki testów. 

Szpital w Kaliszu od rana przypominał otoczoną przez policję twierdzę. Koronowirusa 

stwierdzono u pacjenta z oddziału wewnętrznego i u pacjenta chirurgii. Po sprawdzeniu 

ostatecznie kwarantanną objęto tylko te dwa oddziały i rodziny pacjentów. W sumie około 120 

osób. Im więcej zakażonych pacjentów i lekarzy, tym więcej wyłączonych z systemu szpitali i 

oddziałów, ratowników, lekarzy i pielęgniarek. W Skarżysku Kamiennej zamknięto trzy 

oddziały z powodu koronawirusa u jednej z pielęgniarek – utrzymywało z nią kontakt 65 



pracowników szpitala. To, że system działa bez planu, widać na przykładzie jednego ze szpitali 

w Krakowie. Do pomocy zakaźnikom delegowano rezydentów i lekarzy dermatologów, 

reumatologów i chirurgów, co kadrowo osłabiło inne oddziały. Pomoc nocną i świąteczną 

przekazano pediatrom, choć teraz bardziej potrzebni są na oddziale zakaźnym, bo do szpitala 

trafia coraz więcej zakażonych koronawirusem dzieci. 

[Kiedy nadejdzie czas, że lekarzy zastąpią terytorialsi? Poza tym jednoznacznie widać, że 

ograniczenie testów do zakażonych, a nie masowe ich wykonywanie, powoduje w konsekwencji 

wyłączanie z systemu całych jednostek szpitalnych. Testy w tej sytuacji powinny przestać być 

wykonywane centralnie, a zostać przybliżone do poszczególnych szpitali, czyli pora, by były 

wykonywane i badane w wielu punktach w kraju]. 

Jerzy Friediger, doktor, dyrektor Szpitala Specjalistycznego im. Stefana Żeromskiego w 

Krakowie – Jeżeli będzie sytuacja taka, że szpitale staną się niewydolne, no, to automatycznie 

przestaniemy wszyscy być wydilni. 

MZ – Problem też w tym, że lekarze i pielęgniarki pracują w kilku miejscach [bo jedna 

pensja nie starcza na życie] i mogą przenosić wirusa między szpitalami czy przychodniami… 

Szef kancelarii rady ministrów cieszy się z pierwszego transportu ze sprzętem medycznym 

z Chin. Minister zdrowia z przygotowania 10 tysięcy łóżek w szpitalach jednoimiennych. A 

zakaźnicy alarmują, że przy tych łóżkach nie będzie miał kto stanąć. 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, konsultant wojewódzki w dziedzinie chorób zakaźnych 

– Ten system już się w tej chwili zaczyna dławić. Na razie na poziomie tej epidemii, która 

dotychczas była jakoś funkcjonował, ale jeżeli się ona zwiększy, to rzeczywiście będzie nam 

trudno. 

MZ – Trudno już jest w ratownictwie medycznym. Liczba wyjazdów do wezwań przed 

epidemią to kilkaset dziennie. Teraz kilka tysięcy. Nadzieja w tym, że 80% pacjentów 

przechodzi Kovit-19 łagodnie. Dziś ze szpitali wyszły kolejne zdrowe osoby: 5 osób z Łodzi, 

małżeństwo z Raciborza i dwoje pacjentów z Łańcuta. Marzanna Zielińska, Fakty. 

JP – Sejm pod specjalnym nadzorem, w maseczkach, gumowych rękawiczkach, dokładnie 

mierzoną temperaturą posłowie zjechali, by zmienić regulamin i głosować zdalnie. Opozycja 

przekonuje: przegłosujmy więcej, nie tylko zmianę regulaminu, ale zmianę zasad życia, by za 

miesiąc nikt z Polaków nie został bez złotówki na koncie. 

[A może Sejm powinien uchwalić nadzwyczajne prawa prezydenta bądź premiera do 

wydawania dekretów z mocą ustawy pod nieobecność Sejmu? Ale do tego potrzeba ogłosić co 

najmniej stan klęski żywiołowej, a dla Kaczyńskiego najważniejsze jest mieć nadal swojego 

prezydenta i musi Polska wyglądać normalnie, by przeprowadzić wybory]. 

Maciej Knapik – Maski, rękawiczki, mierzenie temperatury – Sejm w czasach epidemii. 

Kolejka posłów do wejścia. Posłowie porozsadzani w 11 salach, po 50 w jednej. W sali 

plenarnej kilkudziesięciu posłów. Rozpoczęcie z 13-minutowym opóźnieniem. Platforma chce 

przyspieszać. 

Małgorzata Kidawa-Błońska w Sejmie – Te ustawy są gotowe, możemy je zrobić tu i 

teraz. Nie przeszkadzajcie nam. Wiedzieliście o wielu rzeczach, byliście bezczynni, nie 

mówiliście nam prawdy. Teraz trzeba działać naprawdę bardzo szybko. 

MK – Platforma domaga się natychmiastowego uchwalenia ustaw antykryzysowych. 

Marszałek Witek odkłada sprawę na jutro, choć w Sejmie są już cztery rządowe ustawy. Odpada 

też wniosek o wyrażenie wdzięczności pracownikom służby zdrowia. 

[…] 

Żyjemy w państwie prawa, a nie pisowskiego widzimisię – padają argumenty. 

Krzysztof Bosak, kandydat na prezydenta, Konfederacja – Jeżeli miałaby to być praca 

zdalna, to muszą być zapewnione odpowiednie rozwiązania, 

MK – To, że Sejm może obradować „z wykorzystaniem środków komunikacji 

elektronicznej” na odległość, nie znaczy, że potrafi to robić. Dzisiaj głosy liczono ręcznie w 

poszczególnych salach wyznaczeni posłowie. Wczoraj login i hasło zostało wysłane do 

prezydenta Warszawy, który posłem nie jest. 

Barbara Nowacka, KP KO Inicjatywa Polska, w Sejmie – Wysłaliście nam wczoraj w 

jednym mejlu otwartym tekstem hasło i login. Każdy może się włamać. 



MK – W obradach zdalnych każdy poseł mógłby wypowiadać się tylko raz w debacie na 

dany temat, a czas wystąpienia byłby ograniczony. Ograniczone byłyby też konsultacje 

społeczne. Władza będzie nadużywać specjalnych przepisów – alarmowała opozycja i zgłosiła 

kilkanaście poprawek. 

Anna Maria Żukowska, KKP Lewicy, SLD, w Sejmie – Nie mamy pełnego zaufania do 

Prawa i Sprawiedliwości. 

MK – Jak podała marszałek Witek, do Sejmu nie przyjechało prawie stu posłów. 

Niektórzy są w kwarantannie, inni zrezygnowali z racji wieku czy zagrożenia. Większość 

poprawek opozycji przez Sejm została odrzucona. Maciej Knapik, Fakty. 

JP – Wszyscy z nadzieją patrzą na Italię, ale liczba nowych przypadków jeszcze nie spada. 

Jeszcze jest przed Hiszpanią. Węgry spodziewają się szczytu zachorowań na przełomie czerwca 

i lipca. Ale w tym ciemnym tunelu jest trochę, proszę państwa, trochę światła. Europa zaczyna 

sobie realnie pomagać. 

Cezary Grochot – Dojcze pomagają Francuzom – ciężko chorzy pacjenci z Francji 

zakażeni koronawirusem transportowani są do przygranicznych regionów w Dojczlandzie. 

Dojczlandzka służba zdrowia najlepiej w Europie radzi sobie z pandemią. Jak podkreślają 

eksperci – między innymi dlatego, że wykonuje się tam rekordowo dużo testów – 500 tysięcy 

testów tygodniowo. Szacuje się, że Dojcze mają 28 tysięcy łóżek wyposażonych w respiratory, a 

wkrótce ich liczba ma się podwoić. To dlatego mogą sobie pozwolić na przyjmowanie części 

chorych z Francji, a także z Italii. Pomoc Francuzom zaoferowała również Szwajcaria. „To jest 

prawdziwa Europa, prawdziwa solidarność” – mówił prezydent Macron, dziękując sąsiadom za 

pomoc. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji – Widzę w naszym raju oznaki podziału, 

wątpliwości, próby rozbicia kraju, a musimy mieć teraz tylko jedną obsesję, jedną w walce z 

wirusem. 

Anna Kowalska, Paryż – Francuscy lekarze mówią, że apele o jedność nie wystarczą, gdy 

brakuje maseczek, fartuchów i środków do dezynfekcji. Jeden z nich sfotografował się nago, aby 

zwrócić uwagę na tragiczną sytuację. 

Dr Alain Colombie, francuski lekarz [nago] – „Jesteśmy mięsem armatnim” – napisał w 

internecie. 

AK – Władze są też coraz ostrzej krytykowane za przeprowadzenie wyborów 

samorządowych, bo do lekarzy zgłasza się coraz więcej zakażonych członków komisji. Jeden z 

deputowanych powiedział wręcz, że doszło do masakry wśród wolontariuszy. 

CG – Dramatyczną prośbę o pomoc wystosowała Hiszpania – prosi NATO o 

natychmiastowe dostawy sprzętu medycznego do ofiar, [ofiarom już nie jest potrzebny żaden 

sprzęt] 

(Hiszpania: 4 089 zgonów. Chiny: 3 287 zgonów) 

Pablo Casado, przewodniczący Hiszpańskiej Partii Ludowej – Ostatniej doby zmarło 738 

osób, dwa razy więcej niż mieści się w tej izbie. To, co się dzieje, jest przerażające. To są 

tysiące ludzkich tragedii, dramatów całych rodzin, które nawet nie mogą pożegnać swoich 

bliskich. [A ile ponadto umiera?] 

Marcin Wrona, Waszyngton – Przed nowojorskimi szpitalami ustawiają się ciężarówki 

chłodnie, które staną się tymczasowymi kostnicami. Liczba ofiar śmiertelnych przekroczyła już 

barierę tysiąca. Departament Stanu apeluje do amerykańskich ambasad, by prosiły kraje na 

całym świecie o darowanie bądź sprzedaż sprzętu medycznego, od płynów dezynfekujących i 

masek po respiratory. 

Wszystko wskazuje natomiast na to, że stabilizuje się sytuacja w Italii. Liczba nowych 

zachorowań przestała gwałtownie rosnąć. Udało się wyleczyć 101-letniego mężczyznę. Cezary 

Grochot, Fakty. 

JP – Francja już wie, jaką cenę płaci za wybory w czasie epidemii, chorują członkowie 

niemal wszystkich komisji wyborczych. Mer jednego z miast wygrał wybory, teraz walczy o 

życie. Ma koronawirusa i ostrzega: To było czyste szaleństwo. Czy Polska pójdzie w tę samą 

stronę? Czy przełoży wybory prezydenckie? Bo czas walki o życie nie jest czasem walki o 

władzę… [Zobaczymy, co będzie, nie będziemy zgadywać]. 



JP – Próbne matury i próbny egzamin ósmoklasisty dobrowolne, przez internet i nie na 

ocenę – ogłosiła centralna komisja egzaminacyjna. Decyzję, czy przystąpić do takich 

dobrowolnych egzaminów, będą podejmowali dyrektorzy szkół. 

Marcin Smolik, dyrektor centralnej komisji egzaminacyjnej – Od 30 marca do 1 kwietnia 

na naszej stronie będziemy publikować arkusze próbnego egzaminu ósmoklasisty, a od 2 

kwietnia do 8 kwietnia arkusze próbnego egzaminu maturalnego. Uczniowie taki arkusz mogą 

zapisać na dysku komputera. Chodzi o to, aby uczeń zapisywał odpowiedzi w takiej formie, jaki 

ustali z nauczycielem, który pracę będzie sprawdzał. Czy to będzie w zwykłym pliku w edytorze 

tekstu? Czy na zwykłej kartce papieru i to potem zostanie sfotografowane i przesłane mejlem/ 

Próbny egzamin służyć ma uczniowi do zorientowania się, jakie umiejętności już opanował. Nie 

chodzi o to, aby wystawić uczniowi ocenę. 

[…] 

JP – Jak prześcignąć koronawirusa? Jak z nim wygrać? Często mówimy, że liczymy na 

cud, ale tak naprawdę liczymy na naukę. 

Jacek Tacik – Ci, którzy trafiają na oddział intensywnej terapii i ci, którzy patrzą na 

umierających, liczą na cud. A cud może się wydarzyć tylko w takim miejscu: 

Robert Kramer, dyrektor Emergent Biosolutions – Mamy dwa programy, które już 

wdrożyliśmy: Badamy ludzkie osocze, patrzymy, jak zachowuje się plazma poszczególnych 

zwierząt. 

JT – To pierwszy etap wyścigu o szczepionkę przeciwko koronawirusowi. Drugi, to 

wielomiesięczne badania kliniczne, czyli testy na ochotnikach. I tu do gry chce wejść firma z 

Polski. Rozmowy z amerykańskimi ośrodkami badawczymi, jak mówi z nami prezes, są 

zaawansowane. 

Marek Konieczny, doktor, prezes KO-Med Centra Kliniczne – My walczymy o to, żeby te 

badania były w Polsce, żeby dostęp dla tych dla tej grupy kilkunastu, a być może i nawet więcej. 

JT – Badania kliniczne mogą być rozczarowujące, a testowana szczepionka groźna dla 

zdrowia. Innej drogi jednak nie ma. 

Skoro nie ma szczepionki, odpowiedzią na pandemię koronawirusa tu i teraz powinny być 

powszechne testy, ale tych też nie ma. 

Liczba przeprowadzonych w Polsce testów na milion mieszkańców, to niewiele ponad pół 

tysiąca (506). Islandia = 28 614. Norwegia = 11 343. Dojczland = 2 012. 

O tym, że testy to na razie jedyna nasza broń, przypomina Światowa Organizacja Zdrowia. 

[testy, testy, testy] 

Dojczlandzki naukowiec, [nie zrozumiałem], o którym informują media na całym świecie, 

rozpoczął produkcję testów już w styczniu. Inni dopiero teraz idą jego śladem. Polska firma 

wprowadza na rynek testy i jak tłumaczy jej prezes, szykuje się na kolejny etap walki z 

pandemią. 

Janusz Płocica, dyrektor Cormay – Następne etapy, to nie będzie tylko wykrywanie, kto 

jest chory, ale to będzie też wykrywanie, kto był chory, bo część osób może przejść 

zainfekowanie i chorobę w sposób niezauważony. 

Stąd oczekiwanie na szczepionkę. Dla Faktów Jacek Tacik. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Justyna Pochanke i Marcin Król, profesor, Drelów 

JP – Z koronawirusem jest tak ciężko, bo trudno przewidzieć jakąkolwiek przyszłość, 

nawet tę najbliższą… 

MK – Pod wszystkimi względami ten świat zmieni. Porządkując, nie wiemy, jak będzie 

przebiegało rozprzestrzenianie się pandemii i nie wiemy, załóżmy, że jesienią to się zmniejszy. 

No bo nic innego nie możemy zrobić. 

[Święte słowa, więc nie zgadujmy. Dziękuję]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Niezrozumiała i ryzykowna decyzja Platformy i Konfederacji, które nie zgodziły się na 

głosowania online. Efektem były obrady Sejmu. 

W walce z koronawirusem pomagają spółki skarbu państwa. Są też nowe przepisy. 



Kolejnych ponad sto przypadków koronawirusa w Polsce. Łącznie liczba zakażonych 

zbliża się do 1200. Do walki z epidemią będą kierowane kolejne środki. Do Warszawy 

przyleciały samoloty ze środkami medycznymi, [z Chin?] które trafią do szpitali zakaźnych. I 

wciąż apel do państwa, do nas wszystkich, jeśli to możliwe, proszę zostać w domu. 

Jak spędzić czas w domu? Sposób na nudę… 

…żeby się pani pokazała do okna, o widzę panią – to kwarantanna… 

Damian Diaz, Adrian Borecki – Obroty tej firmy kwiaciarsko-ogrodniczej spadły o 80%. 

Kwiaty nie są produktem pierwszej potrzeby… Walka z koronawirusem odbiła się też na 

branżach: gastronomicznej, turystycznej, transportowej i sporej części handlu. Przedsiębiorcy 

boją się, że w tej sytuacji zabraknie im gotówki na składki ZUS, podatki i na rozliczenia z 

kontrahentami. W takiej sytuacji państwo przez 3 miesiące pokryje składki ZUS mikro-firmom 

do 9 pracowników, a także samozatrudnionym, których przychody nie przekraczałyby 

trzykrotności średniej krajowej. Ten okres będzie liczył się do przyszłej emerytury. 

Zwolnienie, a nie tylko odroczenie składek, to zmiana, która została wprowadzona w 

projekcie przepisów dzięki interwencji prezydenta. Tarcza antykryzysowa wprowadza także 

dwie formy dopłat do pensji. Dofinansowanie w wysokości 40% przeciętnego wynagrodzenia 

przysługuje w przypadku, gdy czas pracy spadnie o 20%. W przypadku przestojów państwo 

dopłaci 50% minimalnego wynagrodzenia plus składki. Na świadczenie postojowe mogą też 

liczyć przedsiębiorcy i samozatrudnieni. Pracodawcy mogą liczyć też na wydłużenie terminów 

płatności podatków, a także korzystniejsze rozliczenia strat. Poza tym tarcza antykryzysowa 

uruchamia fundusze płynnościowe, gwarancje bankowe i przedłuża kredyty obrotowe. Najemcy 

lokali w zamkniętych galeriach handlowych mają być zwolnieni z 90% czynszu. Nie będzie też 

kar za opóźnienia w realizacji przetargów. Konsumenci w czasie epidemii mają być chronieni 

przed nadmiernym wzrostem cen niektórych produktów i ich [nie zrozumiałem]. Rząd zakłada, 

że tarcza antykryzysowa może być przedłużana na skutek wydłużania się epidemii. Damian 

Diaz, Wiadomości. 

Marcin Tulicki, Anna Olszak – Sejm powinien szybko uchwalić przepisy pakietu 

antykryzysowego, na który czekają Polacy, ale posłowie Koalicji Obywatelskiej robili, co mogli, 

żeby opóźnić prace nad ratunkowymi regulacjami. 

Małgorzata Kidawa-Błońska w Sejmie – Na podstawie regulaminu Sejmu zgłaszam 

wniosek formalny o przerwanie posiedzenia. 

MT – Ten postulat kandydatka Koalicji Obywatelskiej na prezydenta złożyła tuż po 

rozpoczęciu obrad. I od razu przystąpiła do politycznego ataku na polski rząd. 

MKB – Oskarżam was, tak, wiedzieliście, manipulowaliście, wprowadziliście chaos i po 

prostu jesteście tchórzami. 

Łukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia, w Sejmie – Albo państwo nie słuchacie 

mediów albo państwo wprowadzacie w błąd wszystkich Polaków. Nic nie próbujemy zatajać, 

nic nie próbujemy oszukiwać. Wydaje mi się, że takie uwagi w sytuacji, jaka jest dzisiaj w 

Polsce są po prostu trochę nie na miejscu. 

MT – Mimo zagrożeniu epidemią koronawirusa politycy Koalicji Obywatelskiej i 

Konfederacji wymusili zorganizowanie stacjonarnego posiedzenia Sejmu. W budynkach 

parlamentu musiało się zgromadzić kilkaset osób – posłów i sejmowych urzędników. Można 

było tego uniknąć, gdyby posłowie pracowali zdalnie. 

Marszałek Witek – Nie było pańskiej zgody na to, żeby w takim trybie procedować, nie 

było zgody Konfederacji. Dlatego spotykamy się dzisiaj, żeby dla nich właśnie na skutek 

pańskiego stanowiska. 

MT – Te słowa marszałek sejmu, Elżbieta Witek, wypowiedziała do szefa Platformy 

Obywatelskiej, Borysa Budki. Opozycja uparła się, żeby narazić zdrowie wielu Polaków 

pomimo apeli o rozsądek. [Tak jak Kaczyński uparł się, żeby narazić zdrowie kilkunastu 

milionów Polaków i przeprowadzić wybory w maju]. 

Pomimo zagrożenia epidemią politycy Koalicji Obywatelskiej nie potrafili skupić się na 

pracy, 

Wite, marszałek sejmu – Jesteście państwo jedynymi posłami na tej Sali, którzy oszukują, 

którzy przeszkadzają. Mam nadzieję, że Polacy, którzy oglądają państwa teraz, widzą to 



dokładnie. Jeszcze raz apeluję. Panie pośle, proszę nie dyskutować ze mną. Apeluję, niewiele 

nas na sali, każdy ma prawo zabrać głos. Proszę nie przeszkadzać. 

MT – Stronnicy opozycji, nie licząc się z dramatem polskich pracowników i 

przedsiębiorców, którzy czekają na ratunek, wzywali nawet do zerwania Sejmu: 

„Apeluję do całej opozycji o zerwanie quorum w Sejmie do czasu wprowadzenia 

stanu wyjątkowego i przesunięcia wyborów na Prezydenta RP”. 

Roman Giertych 

Źródło: twitter.com/giertychroman 

MT – Opozycja z pozoru zagrożenia epidemią domaga się przełożenia majowych 

wyborów prezydenckich. Jednocześnie nie widzi nic złego w zmuszaniu do pracy w budynku 

parlamentu kilkuset osób. [Wybory to kilkanaście milionów obywateli]. Polskie władze za 

wszelką cenę starają się ograniczyć rozwój epidemii. Jednocześnie opozycyjni kandydaci na 

prezydenta wykorzystali sejmową debatę do prowadzenia kampanii wyborczej. Niemal wszyscy 

wielokrotnie zabierali dziś głos, opóźniając obrady. [Andrzej Duda jest kilkakrotnie 

eksponowany pozytywnie codziennie przez TVP. A o kontrkandydatach TVP mówi tylko 

negatywnie. W debacie sejmowej mogli wreszcie zaistnieć, ale i tak TVP nie nadało ich 

wypowiedzi]. Ten dzień politycy opozycji postanowili wykorzystać nie tylko na pracę. Jedni 

zadowoleni robili sobie zdjęcia, pozując w ochronnych maseczkach i rękawiczkach, których, jak 

widać, wielu nie umiało korzystać. Inni atakowali: 

Witold Zembaczyński, Koalicja Obywatelska, w Sejmie – Dzień dobry. Dobry to jest Sejm 

i my pracujemy. Pytanie, gdzie jest mały tchórz z Żoliborza? 

MT – Ta wyjątkowo niekulturalna uwaga skierowana była pod adresem prezesa Prawa i 

Sprawiedliwości, który, wbrew chamskiej sugestii posła Zembaczyńskiego, pracował [siedział] 

dziś w sali plenarnej Sejmu, bez gogli ochronnych, maseczki i rękawiczek [ale inni posłowie 

byli w odległości kilkunastu metrów od Kaczyńskiego]. Z jednej strony próby obrażania, z 

drugiej ucieczki przed odpowiedzią na pytanie o stosunek liderów opozycji do zagrożenia 

koronawirusem. 

Małgorzata Gosiewska, wicemarszałek sejmu, PiS – Powiedziała [Małgorzata Kidawa-

Błońska], że dla niej istotniejsza jest Konstytucja ponad życie ludzkie. 

MKB – To było, rozmawiałam z panią Gosiewską przyjemnie po zakończeniu prezydium, 

ale cytat pani Gosiewskiej, to nie są moje słowa – nie do końca tak powiedziałam. 

MT – Kandydatka na prezydenta nie wyjaśniła jednak, jakie słowa padły, A to, że 

powiedziała, że Konstytucja jest ponad ludzkie życie, potwierdza nie tylko Małgorzata 

Gosiewska, także Piotr Zgorzelski z PSL. Ludowcy postanowili sytuację wykorzystać na jednym 

ze swoich internetowych kont, cytując Kidawę-Błońską „Konstytucja ważniejsza od ludzkiego 

życia”. Nerwowe ruchy i ataki teoretycznie pewnie wytłumaczyć można lecącymi na łeb, na 

szyję sondażami. Choć trudno w praktyce próbować je tłumaczyć, gdy walka z politycznym 

przeciwnikiem staje się ważniejsza niż walka ze śmiertelnie niebezpiecznym wirusem. Marcin 

Tulicki, Wiadomości. 

$ 
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16 (0) ofiar śmiertelnych, ponad tysiąc trzystu (1340 [+119]) zakażonych. Podajemy ten 

bilans koronawirusa w Polsce, każdego dnia licząc na to, że zacznie spadać. Ale zdaniem 

lekarzy do piku nam jeszcze daleko. Mamy dopiero kilkanaście dni walki, niektórym nerwy 

zaczynają puszczać. W szpitalach to jest zrozumiałe, ale zdarza się też w tramwajach. 

Jarosław Kostkowski – Awantura w tramwaju. Nerwy puściły w drodze do pracy. Rano w 

Warszawie utknęło kilkadziesiąt tramwajów, bo w wagonach było za dużo ludzi. Mimo pójścia 

po motorniczych, pasażerowie nie chcieli wysiąść. Trzeba było wezwać policję. W stolicy było 

kilka takich interwencji. Od środy w autobusach i tramwajach trzeba się policzyć. Może w nich 

przebywać w nich tyle osób, ile wynosi połowa miejsc siedzących. W Krakowie heroiczna 



postawa lekarzy ze Szpitala Uniwersyteckiego objęci kwarantanną pełnią dyżur, bo 

najważniejsze jest ich dobro ponad stu pacjentów. 

Marcin Jędrychowski, dyrektor Szpitala Uniwersyteckiego w Krakowie – Tą kwarantanną 

zostali objęci wszyscy: i pacjenci, i personel. Wszystkich traktujemy na równi. 

JK – To już Wrocław. Dolnośląskie Centrum Chorób Płuc mogło się dziś stać 

największym ogniskiem choroby w kraju. Wczoraj testy przeprowadzono tu u stu osób – 

pacjentów i personelu szpitala. 

Michał Nowakowski, urząd marszałkowski województwa dolnośląskiego – Z pośród tej 

dużej liczby osób, niestety trzy wyniki są dodatnie. 

JK – [Szpital „Leśny”] Wcześniej potwierdzono tu zachorowanie 22 osób. Źródłem 

zakażenia był jeden pacjent. Zachorowań w Polsce coraz więcej, ale to wciąż nie szczyt. 

Anna Boroń-Kaczmarska, profesor, specjalistka chorób zakaźnych – Nie będzie 

wykazywał sezonowości. Ryzyko zakażenia koronawirusem ciągle istnieje i to ryzyko jest dosyć 

duże. 

JK – Najwięcej chorych jest na Mazowszu (291), w łódzkim (168) i na Dolnym Śląsku 

(189). Najmniej na Podlasiu (17). 

Od dziś obowiązują kolejne ograniczenia: 14-dniowa kwarantanna dla osób pracujących za 

granicą. 

- Zostało nam dane dwa dni na to, żeby sobie zorganizować w pracy pokój. 

JK – Z kolei na wschodniej granicy kolejki Ukraińców i tysiące ludzi w jednym miejscu. 

To Korczowa – wszyscy chcą zdążyć przed zamknięciem granic swego kraju o północy. W 

domach siedzą i tak jak w wielkich miastach ograniczają wszelki kontakt mieszkańcy wsi. Ale 

nie wszyscy poddają się nakazanej kwarantannie i zakazowi gromadzenia się w grupach. 

Jarosław Kostkowski, Fakty. 

JP – To największe wyzwanie ostatnich dziesięcioleci – mówi premier – bo wirus infekuje 

gospodarkę równie szybko jak ludzi. W Sejmie dyskusja nad specjalnym pakietem ustaw 

pomocowych. Skoro prezes Narodowego Banku [Polskiego] mówi, że gotówki mamy 

nieprzebrane ilości, ile i jak szybko dostaną Polacy? I czy dostaną te pieniądze szybciej niż 

kolejne rachunki? 

Maciej Knapik – Sejmowa rzeczywistość dzisiaj to jak dwa światy: 

Mateusz Morawiecki, premier – Nasza odpowiedź na tym etapie jest najwłaściwsza. 

Posłowie, którzy próbowali połączyć się ze szwankującym rano systemem głosowani 

usłyszeli: „Przepraszamy, wybrany numer jest zajęty, prosimy spróbować później”. 

Konfederacja 

Na dziś na godzinę 10:00 zaplanowane były testy internetowego systemu do 

głosowania posłów. Na razie wszyscy nasi posłowie otrzymali smsem od 

@KancelariaSejmu nieprawidłowe kody i system odmawia im zalogowania się z ich 

sejmowych iPadów. 

10:12 AM – Mar 27,2020 

Cezary Tomczyk, KP KO, PO – Połączenie z serwerem zerwane. Proszę przeładować 

stronę i jutro zobaczymy. 

MK – I premier, który chwali się skutecznością. 

MM w Sejmie – Rząd Rzeczypospolitej Polskiej działa tak szybko, jak to możliwe. 

MK – W takich warunkach Sejm rozpoczął obrady nad ustawami antykryzysowymi, z 

których główna ma ponad 170 stron. Dotyczy dziesiątek zagadnień: zwolnień z płacenia ZUS, 

odraczania opłat czy podatków, przez kredyty i zapewnienie płynności finansowej, 

dofinansowanie wynagrodzeń, aż po kwestie związane z umowami najmów czy uelastycznienia 

czasu pracy. Koszt nie ponad dwieście, jak przekonuje rząd, bo znaczna część to tylko 

gwarancje kredytowe. Ale kilkadziesiąt miliardów złotych, skąd? 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista – Te [nie zrozumiałem], które mieliśmy w 

finansach publicznych, rząd wydał w ciągu ostatnich czterech lat. Rząd nie ma pieniędzy. Rząd 

musi wszystkie pieniądze pożyczać. 

MK – Automatyczne przedłużenie pozwoleń na pracę, specjalne rozwiązania dla branży 

transportowej czy turystycznej, na przykład termin zwrotu pieniędzy za odwołane wycieczki, to 



aż pół roku. Tak, by odciążyć biura podróży. Pomocy państwa wymaga też branża handlowa. 

Ale wszystko musi być proste – to główny apel: 

Marek Goliszewski, Business Centre Club – Trzeba uprościć wszystkie formalizmy, trzeba 

uprościć wszystkie decyzje. 

MK – Skomplikowany wniosek o odroczenie płatności ZUS już został wykpiony w 

internecie. 

Borys Budka w Sejmie – Nie wprowadzajcie zapisów biurokratycznych, bo pan, panie 

premierze, dziś jest premierem rządu Rzeczpospolitej, a nie prezesem banku. 

MK – Po południu system do głosowania w Sejmie zaczął działać. O poprawkach Sejm 

zdecyduje wieczorem. Przy okazji skróconej debaty premier uderzył w Unię Europejską: 

PMM – Unia Europejska nie dała jeszcze żadnego eurocenta. 

MK – Tyle, że w ustawie czytamy, że nowy fundusz działania przeciw Covid-19 ma być 

finansowany właśnie także z pieniędzy europejskich 

2) Środki, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o 

finansach publicznych, które za zgodą Komisji Europejskiej mogą zostać 

przeznaczone na wsparcie realizacji zadań związanych z przeciwdziałaniem Covid-

19; 

3) Wpłaty z budżetu państwa, w tym budżetu środków europejskich; 

MK – To nie zmienia faktu, że to pieniądze unijne, a fundusz ma charakter ratunkowy. 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju w Sejmie – Środki z tego funduszu będą mogły być 

dystrybułowane do innych funduszy, do funduszu świadczeń gwarantowanych, funduszu pracy. 

MK – Parlament Europejski już wczoraj przeznaczył prawie 7,5 miliarda euro pomocy dla 

Polski. Parlament polski ciągle obraduje. Maciej Knapik, Fakty. 

JP – Posłowie słusznie obawiają się wirusa, stąd nadzwyczajne posiedzenie Sejmu, 

wyborcy, zdaniem prezesa PiS, nie mają się czego bać. Wirus wyborom nie grozi. „Nikt nam nie 

wmówi, że białe jest białe, czarne jest czarne, rzeczywistość, w której żyjemy, jest 

nadzwyczajna – o tym absurdzie: 

Jacek Tacik – To nadzwyczajne obrady Sejmu w nadzwyczajnych czasach. 

Wicemarszałek w Sejmie – Parlamenty przyjmują nadzwyczajne środki ostrożności. 

PMM – to, co dzieje się na naszych oczach, jest największym wyzwaniem ostatnich 

dziesięcioleci. 

[Nie lubię takich kompozycji dziennikarskich: zdanie premiera, zdanie redaktora i tak w 

kółko]. 

Art. 65Z. Kto umyślnie, nie stosując się do wydawanych przez funkcjonariusza 

policji lub straży granicznej, na podstawie prawa, poleceń określonego zachowania 

się, uniemożliwia lub istotnie utrudnia wykonanie czynności służbowych, podlega 

karze aresztu, ograniczenia wolności albo grzywny.” 

JT – To nowy zapis, który znajdzie się w kodeksie wykroczeń. 

Marek Chmaj, profesor, konstytucjonalista – Mogą nam wydać każde polecenie, nawet 

takie, które narusza godność bądź prawa człowieka. Na przykład może nam obnażyć się w 

miejscu publicznym. 

JT – Przepisy przygotował resort ministra Ziobry i to on w ramach pakietu 

antykryzysowego wyłączył z odpowiedzialności karnej urzędników państwowych za – tu cytat: 

„Naruszenie dyscypliny finansów publicznych”. 

Ratownik – …Chcesz coś zjeść – nie możesz. Chcesz się podrapać po nosie – nie 

możesz… [bo w skafandrze ochronnym] 

JP – Stany zjednoczone biją dramatyczny rekord. Mają najwięcej przypadków 

koronawirusa na świecie, więcej niż w Chinach i przyrasta szybciej niż w Italii. Jest ponad 80 

tysięcy zakażonych. Lekarze spodziewają się 80 tysięcy ofiar śmiertelnych… 

Tylko w ubiegłym tygodniu w USA pracę straciło 3 miliony 300 tysięcy Amerykanów. 

JP – Boris Johnson od dziś jest pacjentem. Po pierwszych łagodnych objawach 

błyskawicznie zrobiono mu test. Brytyjski premier niestety ma koronawirusa. 

Dziś w Wielkiej Brytanii z powodu koronawirusa umiera ponad sto (181) dziennie. 

Italia – w ciągu doby 919 zgonów/ 

Francja – 1 696 zgonów, 29 155 zakażonych. 



Hiszpania ma za sobą najgorszy dzień: w ciągu doby 769 zgonów i 7 81 zakażonych 

Brazylia – 77 zgonów; 2 988 zakażonych. Spodziewają się tysięcy nowych przypadków. 

Cezary Grochot, Fakty. 

JP – Magiczna maszynka, tajemnicze pikanie, cudowne uzdrawianie, fałszywe testy na 

koronawirusa, fałszywi ratownicy, fałszywa zbiórka na szczepionki. Ten wirus jest prawdziwy, 

niestety żerujący na nim oszuści też… 

[W sieci rozpędziła się epidemia zakupów, a co z kurierami? Jak są chronieni?] 

Świat bije wielkie brawa dla pracowników ochrony zdrowia. 

Darmowy przejazd taksówką dla pracowników szpitali w drodze do pracy. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska: 

Tarcza; papież modli się; w Sejmie; kolejne obostrzenia;  

Przypadki koronawirusa w Polsce: 

1340 zarażonych, 16 ofiar 

Zachodniopomorskie = 34 (1 śmiertelny) 

Pomorskie =32  

Warmińsko-mazurskie = 44 

Podlaskie = 17 

Lubuskie = 31 

Wielkopolskie = 81 (2 śmiertelne) 

Kujawsko-pomorskie = 33 

Mazowieckie = 291 (3 śmiertelne) 

Dolnośląskie = 189 (4 śmiertelne) 

Łódzkie =168 

Świętokrzyskie = 18 (1 śmiertelny) 

Opolskie = 27 

Śląskie = 141 (2 śmiertelne) 

Małopolskie = 93 

Podkarpackie = 58 (1 śmiertelny) 

Przymusowa kwarantanna; zwolnieni kierowcy TIR-ów; w USA najwięcej zakażonych;  

Hiszpania – zakażeni: 64 059; ofiary: 4 934; wyleczeni: 9 357 

Dojczland – zakażeni: 49 344; ofiary: 304; wyleczeni: 5 673 

USA – zakażeni: 94 425; ofiary: 1 429; wyleczeni: 2 447 

Francja – zakażeni: 29 155; ofiary: 1 696; wyleczeni: 4 948 

Wielka Brytania – zakażeni: 14 543; ofiary: 759; wyleczeni: 135 

Prezydent modli się przed kamerami na Jasnej Górze. 

Szkoły przez internet. Szycie masek. Jadłodajnia Caritas. Pomoc Kościołowi w potrzebie.  

Próba wywołania politycznej awantury przez polityków Koalicji Obywatelskiej Konfederacji. 

Obecne śluby, to znaczy wesela. 

Gwiazdy codziennie będą koncertować ze swoich domów. 
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Jak pakiet pomocy dla Polaków zmienił się w pakiet pomocy dla PiS-u. Bez względu na 

życie i zdrowie i Konstytucję w nocy PiS zmienił kodeks wyborczy. Wszystko po to, by mimo 

szalejącego wirusa wybory prezydenckie odbyły się, jak gdyby, nigdy, nic. O igraniu z naszym 

losem: 

Maciej Knapik –  



Sławomir Nitras, KP KO, PO, w Sejmie – Czy można zmienić Kodeks Wyborczy, nie 

wymawiając z mównicy słowa „kodeks wyborczy”? 

SN – To jest moje pytanie… Można? To się nazywa, panie Kaczyński, bez żadnego trybu. 

MK – Środek nocy, Sejm głosuje pakiet antykryzysowy i nagle pojawiają się przepisy nie 

antykryzysowe, za to mocno wyborcze. 

Robert Kropiwnicki 

PiS w nocy wprowadza głosowanie korespondencyjne, które wcześniej wyrzucił. 

Wprowadzają poprawkę klubową w 2 czytaniu, wbrew regulaminowi Sejmu. Na siłę 

chcą robić wybory w maju 

MK – Wśród poprawek pojawia się kwestia głosowania korespondencyjnego. Jak się 

komuś nie podoba, ma siedzieć cicho. 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu, KP PiS – Stwierdzam, że narusza pan powagę Sejmu 

MK – Bez trybu i bez dyskusji. Chodzi o wybory 10 maja prezydenckie. 

Małgorzata Kidawa-Błońska – Wybory w maju nie powinny się odbyć. Ktoś, kto uważa, 

że jest to możliwe, jest po prostu szaleńcem. 

MK – Dlaczego PiS dąży do wyborów na siłę w czasie epidemii? Dlaczego zmienia prawo 

wyborcze, na kilka tygodni przed wyborami? Czemu robi to z zaskoczenia? – Pytają i nie godzą 

się na to pozostali kandydaci. Prezydent Duda też nie powinien – słyszymy. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – W tym momencie będzie prezydentem 

kwarantanny. Do końca życia historia będzie mu wypowiadać, że ryzykował pójście do władzy 

po trupach. 

[…] 

Głosowanie korespondencyjne będących w obowiązkowej kwarantannie oraz osoby 

powyżej 60 lat. 

MK – Prawnicy wymieniają tu całą litanię zasad, które zostały złamane na czele z 

orzeczeniem Trybunału Konstytucyjnego, że: 

(…) należy stwierdzić, że zmian prawa wyborczego nie można dokonywać później 

niż na pół roku przed wyborami. Nie jest dopuszczalna zwłaszcza sytuacja, w której 

doszłoby w wyniku zmiany prawa także do zmiany już wyznaczonych czynności 

urzędowych związanych z wyborami, takich jak termin przeprowadzenia wyborów 

oraz sposób, w jaki wyborcy mogą realizować prawo wyborcze. 

 

Andrzej Duda 

Odbyłem dobrą rozmowę z Panem Marszałkiem Tomaszem Grodzkim. 

Zaapelowałem do pana marszałka o jak najszybsze procedowanie w Senacie tzw. 

tarczy antykryzysowej. Obaj zgodziliśmy się, że ustawa powinna trafić do mojego 

podpisu przed 1 kwietnia. To ważne. Liczy się każdy dzień. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – …przełożone są igrzyska olimpijskie, przełożone są 

wybory w innych krajach. Przeprowadzenie pierwszej tury wyborów we Francji skończyło się 

zarażeniem komisji wyborczej. 

MK – Jeszcze dwa lata temu PiS było przeciwne w ogóle głosowaniu 

korespondencyjnemu. Teraz cały pakiet z zapisami wyborczymi przegłosowano dopiero nad 

ranem. Opozycja zapowiada odrzucenie poprawek wyborczych w Senacie. Maciej Knapik, 

Fakty. 

JP – Mamy prawie półtora tysiąca chorych, kolejną ofiarę śmiertelną i sytuację, w której 

wirus jednego dnia w jednym budynku atakuje 60 osób.  

Polska – 1 481 (+92) zakażonych. 17 (+1) zgonów. 

JP – Przepracowani lekarze i tracący pracę Polacy czekają na szczyt pandemii, nie na 

wybory. Niemal każdy łapie się za głowę, wybory za kilka tygodni. To farsa? Cynizm? To 

narażanie ludzkiego życia. Zwycięstwo któregokolwiek z kandydatów nie jest warte ani jednego 

nowego przypadku wirusa. 

Marzanna Zielińska – Koronawirusa stwierdzono u 52 pensjonariuszy i 8 pracowników 

domu pomocy społecznej w Niedabylu koło Radomia. Zdrowych przeniesiono do świetlicy i 

kuchni. [Ile godzin trwało badanie testów? Postali też już mogli się zarazić i już nie było 

zdrowych]. 



MZ – Do 35 wzrosła liczba zakażonych w Dolnośląskim Centrum Chorób Płuc we 

Wrocławiu. W Kaliszu z powodu koronawirusa zamknięto trzeci oddział. [To już było wczoraj]. 

Coraz mniej rąk do pracy, brakuje sprzętu i sił. Dramat narasta z godziny na godzinę. Tym 

bardziej przerażają lekarzy wybory w maju. Lekarze powtarzają, że koronawirus dopiero się w 

Polsce rozpędza, a jedynym sposobem na uniknięcie zakażenia jest unikanie zgromadzeń i 

pozostawanie w domu. Lekarze oczekują decyzji, które ułatwią im pracę, nie takich, które mogą 

spowodować lawinowy wzrost liczby pacjentów… Marzanna Zielińska, Fakty. 

JP – Gęsty mrok ogarnął nasze miasta i ulice – mówi papież… 

Cezary Grochot -  

W ciągu doby: Hiszpania – 832 zgony. Italia – 889 zgonów. 

Żaden europejski kraj nie może powiedzieć, że jest bliski pokonania epidemii. Ale 

wszystko wskazuje na to, że najgorzej będzie w Stanach Zjednoczonych, tam liczba nowych 

przypadków uległa podwojeniu: 1 873 zgony. 112 314 zakażonych. 

Aleksander Salerno, doktor, lekarz z New Jersey – W normalnych warunkach 

kombinezony, maski i rękawiczki wyrzucamy po każdym kontakcie z pacjentem. Teraz muszą 

nam wystarczyć nie na godziny, ale na całe dni. 

CG – Prezydent Tramp obiecuje pomoc. Wczoraj podpisał wart 2 biliony dolarów pakiet 

stymulacyjny [gospodarkę]. Ale lekarze mówią, że walkę z wirusem rozpoczęto w Ameryce zbyt 

późno… 

W Afryce dotkniętej pandemią wybuchają (Mombasa, Kenia) pierwsze zamieszki. Cezary 

Grochot, Fakty. 

JP -  

[…] 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista – Pytanie: Czy sama składka ZUS wystarczy? Czy 

należy również anulować płatności podatkowych różnego typu? Przecież prawda jest taka, że 

jeśli firma nie ma dochodów, to nie ma z czego płacić i składek ZUS, i nie ma z czego płacić 

podatków. 

[Od szeregu dni słyszę w koło, co to będzie, jak uchwałą tarczę. Niech wreszcie uchwalą, 

potem zobaczymy]. 

JP – Ta sobota, to wielkie wyzwanie by nie spacerować w tłumie i nie jeździć na rowerach 

grupowo… 

JP – Tesla [w USA] będzie produkować respiratory. General Motors też dostaje taki 

rozkaz. Respirator jest teraz jak najszybszy model w motoryzacji… [Kto w Polsce produkuje 

respiratory?] W Polsce też wielka mobilizacja. Amatorzy i profesjonaliści łączą swoje siły i 

drukarki 3D. Sprzed nieodpłatnie trafia do szpitali [osłona twarzy]. Lokalni biznesmeni 

dostarczyli do Mławy śmigłowcem kilkadziesiąt tysięcy maseczek [a respiratory?] 

By używać tego sprzętu potrzebna jest medyczna wiedza. Ale do produkcji wystarczy 

drukarka 3D. Krakowscy inżynierowie właśnie złożyli respirator, który może ratować życie, gdy 

brakuje profesjonalnego sprzętu. Jego projekt umieścili w internecie. 

Szymon Chrupczalski, współtwórca projektu, Urbicum – …Może robić kilkadziesiąt, 

może kilkaset dziennie. Jego egzemplarz kosztuje około 280 złotych [wyprodukowanie]. 

[Czyli w sumie niewiele w Polsce]. 

JP – U nas to wszystko… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Sejm przyjął pakiet ustaw tworzących pakiet tarczę antykryzysową. Prośba do Senatu, by 

nie opóźniał wprowadzenia tej tarczy w życie. 

Dramatyczny apel o pozostanie w domach w czasie epidemii. 

Już dziś pierwszy koncert z serii muzyka na dobry wieczór. 

92 nowe potwierdzone przypadki zakażenia koronawirusem w Polsce i kolejna ofiara 

śmiertelna. Łącznie chorych jest 1 481 osób. Na szczęście tempo narastania jest znacznie 

mniejsze niż w krajach Europy zachodniej. 

Przypadki koronawirusa w Polsce [narastająco]: 

Zakażonych: było wczoraj: 1340; jest 1 481. Ofiar śmiertelnych: było: 16; jest 17. 

Zachodniopomorskie: było wczoraj: 34 i 1 śmiertelny; jest 47 (1 śmiertelny) 



Pomorskie: było wczoraj: 32; jest 35 

Warmińsko-Mazurskie: było wczoraj: 44; jest 46 

Podlaskie: było wczoraj: 17; jest 26 

Lubuskie: było wczoraj: 31; jest 32 

Wielkopolskie: było wczoraj: 81 (2 śmiertelne); jest 95 (2 śmiertelne) 

Kujawsko-Pomorskie: było wczoraj: 33; jest 37 

Mazowieckie: było wczoraj: 291 (3 śmiertelne); jest 318 (3 śmiertelne) 

Łódzkie: było wczoraj: 168; jest 182 

Świętokrzyskie: było wczoraj: 18 (1 śmiertelny); jest 27 (1 śmiertelny) 

Lubelskie: było wczoraj: 31; jest 85 (+3) 

Dolnośląskie: było wczoraj: 189 (4 śmiertelne); jest 199 (4 śmiertelne) 

Opolskie: było wczoraj: 27; jest 30 

Śląskie: było wczoraj: 141 (2 śmiertelne); jest 151 (2 śmiertelne) 

Małopolskie: było wczoraj: 93; jest 109 

Podkarpackie: było wczoraj: 58 (1 śmiertelny); jest 62 (1 śmiertelny) 

[Ponieważ pogubiłem się zupełnie, to zacząłem podawać narastająco]. 

Minister zdrowia oraz główny inspektorat sanitarny rekomendują odroczenie szczepień 

ochronnych… 

Taksówkarze także czekają na tarczę antykryzysową… 

MA – Szybko, sprawnie i solidarnie – tak miało wyglądać posiedzenie Sejmu w sprawie 

tarczy antykryzysowej. Tyle teoria. Bo w praktyce okazało się, że obrady trwały do rana. 

Opozycja zgłosiła prawie 260 poprawek do ustaw. Teraz tarcza trafi do Senatu. O jak najszybsze 

posiedzenie izby wyższej apeluje zarówno prezydent, jak i premier. Ale Senat zbierze się 

najwcześniej w poniedziałek po południu… 

[Jak Tusk sobie nie radził]. 

Dramatyczna sytuacja w Italii. 

Zakażonych koronawirusem na świecie jest już ponad 650 tysięcy ludzi. Udało się 

wyleczyć prawie 240 tysięcy… 

Policja uruchomiła patrole konne… 

Dotykając przycisk w windzie, klamkę, bankomat, poręcze, sklep, doykaj pieczywo przez 

rękawiczkę. Nie zapomnij o późniejszym umyciu rąk. 

$ 

 

♣ 
2020-03-29 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5246 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jeśli ktokolwiek liczył, że liczba zakażonych koronawirusem przestanie w Polsce szybko 

rosnąć, to niestety nic na to nie wskazuje. Według ministerstwa zdrowia: 

Polska – 1 771 (+133) zakażonych. 20 (+2) zgonów 

Minister zdrowia apeluje do personelu medycznego o pracę tylko w jednej placówce – to 

zwiększa szanse, że nie zostaną zakażeni i nie rozniosą wirusa. 

Krzysztof Skórzyński – Nie ma mowy o uspokajaniu, skoro dzienne raporty są już 

trzycyfrowe. Wczoraj [sobota 249 osób] przekroczono liczbę 200 nowych zakażonych, a dziś 

zmarła dwudziesta osoba zakażona koronawirusem. [Ja oszaleję! Przecież miało być 133. Acha. 

249 to sobota, a dziś niedziela 133] … 

- A co robić w domu? Ile można w domu siedzieć? 

KS – Czy tak można, jak ci państwo? Jeśli nie trzeba, lepiej zostać w domu. Jeśli spacer 

kusi, to należy pamiętać o odległościach i o tym, by spacerować z domownikami. Ulice, parki, 

skwery, place powinny dziś wyglądać tak, jak [na prawym zdjęciu]. Krajobraz opustoszałego 

krajobrazu jest dziś modelowy… W Italii co dziesiąty chory, to lekarz, pielęgniarka, pracownik 

personelu medycznego. W Polsce lekarzy brakuje na co dzień…  



(…) proszę w miarę możliwości o ograniczenie swojej aktywności zawodowej do 

jednego podmiotu leczniczego. [Nie wystarczałoby napisać: do jednego 

zatrudnienia? Nie. Musi być „podmiot leczniczy”]. 

(…) Zalecenia i prośby, które do Państwa kieruję, mają przede wszystkim chronić 

właśnie personel medyczny przed możliwym zakażeniem (…). 

Łukasz Jankowski, prezes Okręgowej Rady Lekarskiej w Warszawie – Nie pomogą apele, 

nie pomogą słowa, jeżeli nie zapewni się dziś wystarczającej ilości środków ochrony 

indywidualnej. Na oddziałach dochodzi do sytuacji, gdzie lekarze zrzucają się na sprzęt ochrony 

indywidualnej. 

[Nie mam już nerwów zapisywać, co ma być]. 

[Samoloty z Chin od paru dni pokazywane te same…] 

GK – Małgorzata Kidawa-Błońska całkowicie zawiesza swoją kampanię i wzywa do 

bojkotu wyborów prezydenckich, tych planowanych na 10 maja. Swojej kandydatury jednak nie 

wycofuje. Wybory mają się odbyć, bo tak chcą PiS i prezydent. A samorządowcy mają je 

przygotować. 

Jakub Sobieniowski – W ciągu ośmiu dni trzeba utworzyć obwody głosowania w 

szpitalach. Brzmi to jak straszny żart, gdy się widzi [zdjęcie karetek z chorymi przed szpitalem]. 

Ale prezydent o majowych wyborach prezydenckich myśli i mówi tak: 

Andrzej Duda, prezydent – Jeżeli warunki będą takie, że wyborów nie będzie dało się 

przeprowadzić w normalny sposób, no to nie będzie się ich dało przeprowadzić w normalny 

sposób i tutaj trzeba po prostu do tego podejść spokojnie. Nikt nie wie, co będzie za półtora 

miesiąca. 

JS – Jest półtora tygodnia do zgłaszania odważnych, którzy zasiądą w komisjach 

wyborczych i za to nie odpowiada prezydent, premier czy prezes PiS, tylko samorządowcy. 

Jacek Sutryk, prezydent Wrocławia – Już mi 37 lokali i punktów komisji obwodowych 

odmówiło. To mamy ludziom wykręcać ręce, łamać kręgosłupy, bo wybory są najważniejsze? Ja 

tutaj staję przed wami, po prostu chrzanię o tym, jak bardzo ważne, żeby zostać w domu, a inny: 

Nie. W ogóle po co? Chodźcie do wyborów. 

[Co Francuzi] 

Marek Karczewski, profesor, kierownik Oddziału Chirurgii Ogólnej i Transplantacyjnej, 

Szpital Kliniczny im. Heliodora Święcickiego Uniwersytetu Medycznego w Poznaniu – Jako 

lekarz na pewno skieruję pozew wobec decydentów o bezpośrednie narażenie na utratę zdrowia i 

życia ludzkiego, choć główny decydent i tak pozostanie ze względów formalnych bezkarny. 

JS – To prezes PiS-u, ale według prawa zwykły poseł – twierdził tydzień temu, że wybory 

mogą się odbyć w maju, co premier potwierdził, a prezydent przekonuje, że już jest lepiej. 

Andrzej Duda, prezydent – Mam nadzieję, że to wolne tempo wzrostu liczby zachorowań, 

że ono się utrzyma i że ono będzie spadało i że tych zachorowań będzie coraz mniej, bo 

procentowo to się zmniejsza. 

JS – Procentowo jest lepiej, bo przyrost z jednego przypadku do dwóch jest większy niż z 

1700 do 2000. A to tysiące przerażają, a nie procenty. Dlatego ta kandydatka zawiesza 

kampanię. 

Marcin Horała, wiceminister infrastruktury, KP PiS – Tak decyzjami o zamknięciu szkół i 

kwarantannie to były przyrosty o dwadzieścia parę, trzydzieści parę procent dziennie. Wczoraj 

przyrosło 16 %, przedwczoraj o 13%. 

[…] 

Krzysztof Penderecki nie żyje. Miał 86 lat. 

GK – Są szpitale, gdzie nie na już zaplanowanych zabiegów i nie ma żadnego planowania, 

bo zamykane są całe oddziały i w każdej chwili może to stać się z kolejnymi: neurologii, chorób 

płuc. Wystarczy podejrzenie lub zakażenie pielęgniarki lub lekarza… 

Marek Nowicki – Szpital w Skarżysku Kamiennej – tu musiało już wkroczyć wojsko. Od 

dziś z powodu koronawirusa nie działa chirurgia. Już wcześniej zamknięto: neurologia, oddział 

udarowy i rehabilitacja neurologiczna… 

Kraków – tu koronawirus dotknął dwa szpitale: Uniwersytecki i [Szpital Miejski] 

Żeromskiego. W tym pierwszym nie przyjmuje pacjentów: reumatologia, gastrologia, nefrologia 



i angiologia. W tym drugim jest zakażonych ponad sto osób. Dyrekcja zamknęła: neurologia, 

choroby wewnętrzne, oddział położniczy, oddział noworodkowy. 

W Opocznie nie pracują: chirurgia, oddział ortopedyczno-urazowy i wewnętrzny. Nie bije 

też serce szpitala – blok operacyjny. 

[Szpital Powiatowy] w Zawierciu koronawirus wymknął się z oddziału obserwacyjno -

zakaźnego… oddział jest zamknięty. 

Nie udało się też zapanować nad koronawirusem w Dolnośląskim Centrum Chorób Płuc 

we Wrocławiu. 

W Limanowej z powodu jednej pacjentki trzeba było zamknąć oddział wewnętrzny. 

[Ale jest szereg powtórzeń z wczoraj]. 

Sparaliżowane szpitale: Białogard, Gdańsk, Grodzisk Mazowiecki, Nowy Dwór 

Mazowiecki, Grójec, Zielona Góra, Kalisz, Łódź. Opoczno, Nowe Miasto nad Pilicą, Skarżysko-

Kamienna, Wrocław, Oława, Katowice, Zawiercie, Wolica, Kraków, Brzesko, Limanowa. 

GK – Budynek jest otoczony przez policję: nikt nie wyjdzie, nikt nie wejdzie do Domu 

Pomocy Społecznej w Niezabylu w mazowieckiem. W środku jest 81 osób. 60 zakazonych 

koronawirusem… 

USA – 2 117 ofiar. 123 329 zakażonych. 

Nowy Jork – 59 513 zakażonych. 965 ofiar. 

Italia – 10 779 ofiar. 97 689 zakażonych. 

Hiszpania – 6 528 ofiar. 78 797 zakażonych. 

 

Krzysztof Penderecki 

1933 - 2020 

 

… 13 marca minister zdrowia w rozporządzeniu o stanie zagrożenia epidemicznego 

zakazał otwierania miejsc tak zwanego wynajmu krótko terminowego. Gdy tydzień później 

minister zaostrzył przepisy i wprowadził stan epidemii, to jednocześnie z listy biznesów 

zakazanych takie kwatery zniknęły… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Tempo koronawirusa w Polsce mniejsze niż w Europie zachodniej, ale zagrożenie wciąż 

jest duże. Zatem nie wychodźmy z domu, jeśli nie jest to konieczne. 

Nie żyje Krzysztof Penderecki, światowej sławy kompozytor i dyrygent… 

Sumie w Polsce stwierdzono blisko 1800 przypadków. I choć tempo jest mniejsze niż w 

krajach Europy zachodniej, to apel o pozostanie w domu jest nadal aktualny… 

Przypadki koronawirusa w Polsce [narastająco]: 

Zakażonych: było wczoraj: 1 481; jest 1 771. Ofiar śmiertelnych: było: 17; 

jest 20. 

Zachodniopomorskie: było wczoraj: 47 i 1 śmiertelny; jest 56 (1 śmiertelny) 

Pomorskie: było wczoraj: 35; jest 41 

Warmińsko-Mazurskie: było wczoraj: 46; jest 56 

Podlaskie: było wczoraj: 26; jest 27 

Lubuskie: było wczoraj: 32; jest 33 

Wielkopolskie: było wczoraj: 95 (2 śmiertelne); jest 101 (2 śmiertelne) 

Kujawsko-Pomorskie: było wczoraj: 37; jest 47 

Mazowieckie: było wczoraj: 318 (3 śmiertelne); jest 421 (3 śmiertelne) 

Łódzkie: było wczoraj: 182; jest 190 

Świętokrzyskie: było wczoraj: 27 (1 śmiertelny); jest 33 (1 śmiertelny) 

Lubelskie: było wczoraj: 85; jest 101 (+3) 

Dolnośląskie: było wczoraj: 199 (4 śmiertelne); jest 214 (4 śmiertelne) 

Opolskie: było wczoraj: 30; jest 43 

Śląskie: było wczoraj: 151 (2 śmiertelne); jest 187 (4 śmiertelne) 

Małopolskie: było wczoraj: 109; jest 145 

Podkarpackie: było wczoraj: 62 (1 śmiertelny); jest 76 (1 śmiertelny) 

 



Jak ograniczyć ryzyko zarażenia koronawirusem: 

1. Częste mycie i dezynfekcja rąk 

2. Mycie i dezynfekcja powierzchni dotykowych 

3. Dezynfekcja telefonu i niekorzystanie podczas posiłków [?] 

4. Unikanie uścisków dłoni 

5. Niedotykanie oczu, nosa i ust 

6. Płacenie kartami płatniczymi zamiast gotówką 

7. Zachowanie bezpiecznej odległości od rozmówcy 

8. Stosowanie zasad ochrony kichania i kaszlu 

9. Korzystajmy ze sprawdzonych źródeł wiedzy o koronawirusie 

10. Odpowiednie nawadnianie i odżywianie organizmu 

Jarosław Pinkas, profesor, główny inspektor sanitarny – Produkty, które są mało-

przetworzone, powinniśmy zjadać dużą ilość warzyw i owoców, najlepiej 5 razy dziennie. 

Powinniśmy także wypijać odpowiednią ilość płynów. Chleb jest bezpieczny. Wirus przenosi się 

drogą kropelkową, nie pokarmową. Jeżeli mamy jakiekolwiek wątpliwości, to możemy na 180 

stopni na dwie minuty włożyć pieczywo do piekarnika. 

[…] 

Analitycy PiS oceniają, że Polska będzie bardziej odporna na szok wywołany 

koronawirusem niż inne podobne gospodarki. Ich zdaniem nasz kraj uniknie w tym roku recesji, 

a PKB urośnie o prawie 2%. W przyszłym roku ma nastąpić odbicie gospodarcze. 

[…] 

 

 

 

$ 

 

♣ 
2020-03-30 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5246 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Będą kolejne obostrzenia, zakazy i nakazy w całej Polsce. Jutro premier przedstawi 

szczegóły, bo koronawirus nie został powstrzymany i długo nie zostanie. Ministerstwo zdrowia 

podaje: 

Polska – 28 marca: 1 481 zakażonych. 17 zgonów 

Polska – 29 marca: 1 771 zakażonych. 20 zgonów 

Polska – 30 marca: 1 984 zakażonych. 26 zgonów 

[Pokazuję narastająco, bo są podawane zaniżone wzrosty]. 

Od jutra miliony maseczek i rękawiczek, tysiące kombinezonów i gogli trafią nie tylko do 

szpitali zakaźnych, ale także innych, które będą w potrzebie, czyli do wszystkich. 

Renata Kijowska – Zamknięte, także profilaktycznie przed dziećmi, które w Krakowie w 

Szpitalu Żeromskiego chciałyby przyjść na świat. Oprócz ginekologicznego i położniczego 

zamknięty jest także wewnętrzny i neurologia – u 8 pielęgniarek potwierdzono zakażenie 

koronawirusem. 

Jest coraz większe ryzyko spotkania osoby zakażonej – przyznaje dziś minister zdrowia. 

Sprzęt ochrony osobistej ma trafiać więc już nie tylko do szpitali zakaźnych, ale także do 

wszystkich szpitali, a także aptek i do ratowników medycznych. 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Dzisiaj podjęta została decyzja o dystrybucji 

ponad 5 milionów 200 tysięcy maseczek o blisko 19 tysiącach masek efek-P2 i wyższych o 

prawie 32 tysiącach kombinezonów. W oddziałach zakaźnych i szpitalach jednoimiennych 

mamy koło 10 tysięcy łóżek oraz około 1200 respiratorów, z tego zajętych w tej chwili jest 1300 

łóżek oraz 50 respiratorów. 

RK – Minister zdrowia uspokaja także, że jeśli chodzi o ogólnopolskie wyposażenie 

szpitali w łóżka i respiratory mamy zapas. [1200 respiratorów to niewiele, miało być 10 tysięcy 

– to nie uspokaja]. 



RK – Tam, gdzie sprzętu i sił brakuje, wyruszyli dziś polscy lekarze. Rusza 15 osób, to 

medycy, którzy brali udział w ratowaniu ofiar trzęsienia ziemi, pracowali w obozach dla 

uchodźców. 

GK – Od kilku godzin Senat pracuje nad tarczą antykryzysową. Ma z niego wyjść solidna 

tama antykryzysowa – to deklaracja opozycji, która ma w Senacie większość. Chce wprowadzić 

poprawki korzystne dla firm i dla pracowników, a wyrzucić wprowadzone nocą bez konsultacji 

zmiany kodeksu wyborczego. 

Krzysztof Skórzyński – To siedząca obok premiera minister w rozmowie z Faktami 

pierwsza przestałą czarować rzeczywistość: 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju – Jeśli ten stan będzie trwał dłużej niż zamrożona 

gospodarka – miesiąc do dwóch miesięcy, to nie jesteśmy w stanie powiedzieć, że zachowano 

dodatni wzrost gospodarczy. Ale, tak jak powiedziałam, jeśli potrwa dłużej, wchodzimy w etap 

recesji. 

KS – Te słowa padły kilka minut przed startem obrad Senatu… 

Mateusz Morawiecki, premier – Rozpoczyna się bowiem kryzys o charakterze globalnym, 

który przeora całą gospodarkę światową, europejską i polską. 

KS – Senat, gdzie PiS jest w mniejszości, nie zwlekał [jakże nie zwlekał, skoro według 

TVP powinien zacząć obrady w piątek w nocy]. Senat próbuje trochę poprawić ustawę PiS-u. 

…Senat chce dorzucić żywej gotówki. I tak: rząd proponuje dopłaty do pensji 

pracowników do 40% jej wysokości przez 3 miesiące, jeśli obroty firmy spadły od końca 

stycznia minimum 15%. Opozycja chce, by państwo dopłacało aż 75% pensji. W ustawie PiS-u 

jest możliwość rocznej karencji na leasing na maszyny. Opozycja chce do tego dorzucić 50 

tysięcy złotych na koszty stałe: czynsz, opłaty licznikowe itp. Zostaje zwolnienie z ZUS na 3 

miesiące i zawieszenie płacenia ZUS dla reszty. Ale opozycja chce dodać refundację 

samorządom niższych wpływów z podatków, a usunąć korespondencyjne głosowanie, przepis, 

który z gospodarką nie ma nic wspólnego, a dotyczy wyborów prezydenckich. 

Mateusz Morawiecki, premier – Mierzymy się z zagrożeniami bezprecedensowymi, 

dlatego utrzymujemy jednocześnie swojego rodzaju elastyczność reakcji. Kolejne prognozy 

gospodarki dojczlandzkiej mówią o tym, że będzie ona prawdopodobnie w recesji na poziomie 

od -5% do -10%. 

Donald Tusk – Nie mówimy o tym, czy będzie minus dziesięć czy minus dwadzieścia. Dla 

mnie, to jest największy kryzys gospodarczy w wymiarze globalnym. 

KS – Tu i teraz do szpitali ma trafić 7,5 miliarda złotych. Senatorowie chcą, by część z 

tych pieniędzy poszła na testy dla pracowników służby zdrowia, by mogli je wykonywać raz w 

tygodniu. Krzysztof Skórzyński, Fakty. [Trochę pana powycinałem, a połączyłem w jedne 

wypowiedzi pojedyncze zdania premiera i ministrów]. 

GK – Respiratory od Kościoła. 

Nie będzie możliwości, by wybory prezydenckie odbyły się 10 maja – to pierwszy tak 

stanowczy głos z rządu byłego ministra zdrowia, a dziś posła Maksymowicza. Oficjalnie obóz 

rządzący zdania nie zmienia, a minister zdrowia każe czekać ze swoją rekomendacją kilkanaście 

dni. 

Jakub Sobieniowski –  

Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu, KP PiS – Ci samorządowcy, którzy teraz tak 

buńczucznie zapowiadają, że nie wezmą złamią prawo i uniemożliwią wybory, niech się liczą z 

tym, że stracą swoje stanowiska. 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu – Nie chciałbym używać przekleństw. To jest 

niegodziwość i chamstwo. 

Marek Wojtkowski, prezydent Wrocławia – Mając alternatywę niedopełnienia 

obowiązków jako prezydenta miasta albo bezpieczeństwo mieszkańców, wybieram to drugie. 

JS – O tym, że w takim czasie wyborów nie będzie, jest przekonany Donald Tusk. Ale za 

zagrożenie uważa nawet przeciągające się dyskusje na ten temat. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – To nie obywatele powinni deklarować dziś 

rezygnację ze swoich konstytucyjnych praw. To władza powinna dziś rezygnację ze swojego 

szaleństwa. Dziś jest czas na to, żeby razem działać, a nie żeby osobno się poddawać. 



Małgorzata Kidawa-Błońska, kandydatka na prezydenta, wypowiedź z wczoraj – 

Bojkotujmy te wybory. Polacy zastańcie w domu. Wasze życie jest najważniejsze. 

Władysław Kosinak-Kamysz, kandydat na prezydenta, KP KP PSL – Nie można mówić o 

zawieszaniu czy niezawieszaniu kampanii. Jej po prostu niema. 

Krzysztof Bosak, kandydat na prezydenta, Konfederacja – Jest taki próg, powyżej którego 

ta presja po prostu traci sens polityczny, bo naraża obóz rządzący na kompromitację. Moim 

zdaniem taka świadomość w obozie rządzącym jest. Natomiast jest też jednocześni też w tej 

chwili chęć odwlekania tej decyzji. 

Robert Bidroń, kandydat na prezydenta, eurodeputowany Wiosny – Patrzeć Kaczyńskiemu 

każdego dnia prosto w oczy i mówić, że to, co robi, organizując wybory 10 maja, to największe 

draństwo, jakie można zrobić Polkom i Polakom, jakie można zrobić swojej ojczyźnie. 

…Jakub Sobieniowski, Fakty. 

GK – Za kilka dni zacznie działać szpital zbudowany w słynnym nowojorskim Central 

Parku… 

[…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polscy pracodawcy i pracownicy czekają na ratunek, a tarcza antykryzysowa utknęła w 

Senacie. Opozycja opóźnia prace nad tarczą antykryzysową. 

Liczba zarażonych koronawirusem w Polsce zbliża się do dwóch tysięcy. 

W całym kraju już 46 laboratoriów wykonuje badania na obecność koronawirusa. Do tej 

pory przeprowadzono 46,5 tysiąca testów. 

…robią bezdotykowe paczki żywnościowe… to Caritas. 

[Co będzie]. 

Mateusz Morawiecki, premier – Jeden miesiąc odpuszczenia tak zwanego całkowitego 

odpuszczenia składek ZUS-owskich to jest dwadzieścia pięć, dwadzieścia sześć miliardów 

złotych. Jeden miesiąc. 

Andrzej Duda, prezydent – Dzisiaj to już nie jest kwestia tutaj, prawda, budżetu i tak dalej, 

finansów publicznych, tylko to jest kwestia tego typu: Czy przetrwamy? Czy nie przetrwamy. 

To jest kwestia tego, ile polskich przedsiębiorstw przetrwa. Ile z nich nie przetrwa? I na ile my 

jesteśmy w stanie ochronić. Te rozwiązania, które teraz są przyjmowane, być może będą 

wymagały uzupełnień. Mam nadzieję, że tutaj będziemy pod tym względem na tyle elastyczni, 

zdyscyplinowani, żeby te rozwiązania dobre dla przedsiębiorców i dobre dla ochrony miejsc 

pracy, kolejnej, jeżeli będzie trzeba, jak najszybciej wprowadzać. 

Wiosek do ZUS ma nie przekraczać dwóch stron. 

EL – Polityczne przepychanki zamiast szybkich działań. Kolejne poprawki zamiast 

głosowania – opozycja w Senacie debatuje nad tarczą antykryzysową. Oznacza to opóźnienie 

pomocy, na którą czekają miliony Polaków. 

Andrzej Duda, prezydent – Musimy przede wszystkim ratować ludzi, ratować miejsca 

pracy, ratować poziom życia Polaków, ratować poziom naszej przedsiębiorczości, ratować, 

krótko mówiąc, naszą energię, naszą gospodarkę. 

Tymczasem opozycja piętrzy trudności i nie chce szybko i bez poprawek poprzeć pakietu 

pomocowego wartego ponad 200 miliardów złotych. Koalicja Obywatelska sprawę być albo nie 

być milionów Polaków wykorzystuje politycznie. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Niedoskonałą tarczę antykryzysową chcemy 

zamienić na lepszą, solidną, prawdziwą tamę, która zatrzyma rozlewanie się pandemii. Groźba 

utraty pracy, groźba pogorszenia statusu finansowego rodzin. 

Politycy Platformy Obywatelskiej pozorują pracę. Zamiast głosować, debatują. Opozycji 

nie stać na ponadpartyjne porozumienie, o które prosił minister zdrowia. 

[…] 

Wicemarszałek senatu z PSL chce narzucać innym swoją filozofię walki z koronawirusem, 

a sam nie wie, jak powinien się zachować. Na rej konferencji po zdjęciu maseczki ochronnej 

kilkanaście razy dotknął swojej twarzy dłonią w rękawiczkach, które mają chronić skórę przed 

wirusami. Niewykluczone, że w tej próbie narzucenia filozofii pomagają opozycji niektóre 

komercyjne media. To promowane w ostatnim czasie wystąpienie chirurga, który krytykuje 



polski rząd. Okazało się, że to zdeklarowany sympatyk opozycji, czego nie kryje na swoim 

profilu społecznościowym… Maciej Sawicki, Wiadomości. 

[…] 

[O Małgorzacie Kidawie-Błońskiej – oczywiście jak najgorzej]. 

[Jak jest źle na świecie]. 

[Jak jest dziś w Polsce, nie dowiedziałem się]. 

 

♣ 
2020-03-31 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5395 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

[…] 

Krzysztof Skórzyński – Odrzucenie przez Sejm wszystkich zmian, które proponował 

Senat. 

Wszystkie te przepisy, którymi opozycja chciała dorzucić gotówki pracownikom i firmom, 

zostały odrzucone w jednym głosowaniu. Nie ma zatem sensu opowiadać o każdej z nich z 

osobna, bo PiS na żadną się nie zgodził. 

W skrócie, ten pakiet, który według rządu wart będzie 212 miliardów złotych, to przede 

wszystkim odroczenia płacenia składek ZUS, a dla mikro-firm niepobieranie składek przez trzy 

miesiące. Są różne kredytowe gwarancje dla firm, a czasem po prostu preferencyjne kredyty. 

Żywej gotówki będzie może 60 miliardów złotych: na dopłaty do pensji, zasiłki, pożyczki dla 

tych, którzy jednoosobowe prowadzą działalności w wysokości 5 tysięcy złotych. Duży zastrzyk 

gotówki ma dostać służba zdrowia (7,5 miliarda złotych). 

[Ale nie padło słowo, co z głosowaniem korespondencyjnym…] 

GK – Będzie stan wyjątkowy i nie będzie obrad parlamentu – na Węgrzech cała władza 

trafiła w ręce premiera, Viktora Orbana. Będzie rządził wydając dekrety, w każdej sprawie bez 

żadnej kontroli i bezterminowo. Uzasadnieniem jest walka z koronawirusem. 

Anna Czerwińska – Za Orbanem głosowało 137 posłów, przeciw 53. Wstrzymane wybory 

i referenda. Zawieszanie stosowania niektórych ustaw. Odstępowanie od zapisów ustaw. 

Podejmowanie innych nadzwyczajnych kroków w celu zagwarantowania życia i zdrowia 

obywateli, bezpieczeństwa prawnego i stabilizacji gospodarki narodowej. 

Opozycja alarmuje, że to zmierzanie ku dyktaturze. 

Koronairus na Węgrzech: 16 ofiar, 492 zakażonych. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Komisja Europejska oceni, czy nadzwyczajne przepisy we 

wszystkich krajach Unii nie naruszają praw człowieka. A unijny komisarz sprawiedliwości 

szczególnie podkreśla wątpliwości co do Węgier. Inni idą krok dalej: liberałowie w Parlamencie 

biją na alarm, a były italski premier Renti wzywa do wykluczenia Węgier z Unii. 

AC _ A portal Bloomberg Opinion pisze tak: Od Orbana do Kaczyńskiego, niedoszli 

autokraci kochają pandemię. Obaj wykorzystują pandemię Covid-19 jako kiepski pretekst do 

ustanowienia dyktatury, we wszystkim oprócz nazwy. Anna Czerwińska, Fakty. 

GK – Jeśli u was jest trochę lepiej, to przyjeżdżajcie i pomóżcie – to apel władz Nowego 

Jorku do lekarzy z innych części kraju. W Stanach Zjednoczonych z powodu koronawirusa 

zmarło już ponad 3 tysiące osób, a szczyt zachorowań dopiero za dwa, trzy tygodnie. [To chyba 

wróżki ustaliły] … 

Można nie mieć żadnych objawów, a można mieć mało-zauważalne i dolegliwe. O 

przechorowaniu koronawirusa można dowiedzieć się po fakcie albo nigdy. Co nie znaczy, że 

nasz organizm nie ucierpi. Zbadali to już lekarze i mają konkretne dowody… 

GK – Każdy wyjazd jest podróżą w nieznane, każdy kontakt z pacjentem jest ryzykiem. 

Bo ratownikom medycznym brakuje środków ochronnych, a tym, którzy ich wzywają, zdarza się 

po prostu kłamać. Dlatego coraz mniej ratowników ratuje, a coraz więcej jest w kwarantannie… 

GK – Tu nie chodzi o duże kwoty i o to, by komuś dać coś za darmo… W kwiaciarni, 

która z dnia na dzień straciła klientów… Jest tych sklepów tysiące… 



Wtorkowe Fakty kończymy zaproszeniami do TVN na program „Uwaga koronawirus”, a 

w nim rozmowa z psychologiem o hejcie i piętnowaniu osób zakażonych lub podejrzanych o 

zakażenie. 
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Od jutra nowe obostrzenia. Solidarnie, odpowiedzialnie i wspólnie walczymy z 

kornawirusem. 

S, minister zdrowia – Jeżeli ograniczymy kontakty między ludźmi, mamy szansę 

spowolnić ten wzrost i ochronić się przed wirusem. 

EL – Głosowanie korespondencyjne, to kompromis w sprawie wyborów prezydenckich… 

2 215 osób zakażonych koronawirusem w Polsce i 32 ofiary śmiertelne. 

Polska – 28 marca: 1 481 zakażonych. 17 zgonów 

Polska – 29 marca: 1 771 zakażonych. 20 zgonów 

Polska – 30 marca: 1 984 zakażonych. 26 zgonów 

Polska – 31 marca: 2 215 zakażonych. 32 zgonów 

Karol Jałtuszewski, Tomasz Skiba – Kolejny etap walki z epidemią i kolejne obostrzenia: 

Od jutra przez co najmniej 14 dni 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Najbliższe dwa tygodnie spędźmy w maksymalnej 

izolacji, a mamy szansę uratować życie innych. 

KJ – Przemieszczając się, musimy zachować odległość 2 metrów (nie dotyczy osób 

niesamodzielnych w tym dzieci do 13 roku życia) od innych ludzi, także członków rodziny. 

Osoby niepełnoletnie nie mogą wychodzić z domu bez opieki dorosłego. Zakazane jest 

korzystanie z parków, plaż, bulwarów i promenad, a także wypożyczalni rowerów miejskich. 

Możliwe są jedynie krótkie spacery – wyjaśnia minister zdrowia: 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Chodzi o to, żebyśmy mogli po prostu wyjść z 

psem albo wyjść i przewietrzyć się, krótko i wrócić do domu. 

KJ – Od jutra zamknięte będą też zakłady fryzjerskie, salony kosmetyczne oraz salony 

tatuażu. Wprowadzony zostaje także limit osób: w sklepie maksymalnie 3 osoby na punkt 

kasowy; na poczcie maksymalnie 2 osoby na okienko kasowe; na targowisku i bazarze 

maksymalnie 3 osoby kupujące w obrębie stoiska. W godzinach od 10:00 do 12:00 sklepy i 

punkty usługowe mogą przyjmować jedynie osoby powyżej 65 roku życia. 

Zamknięcie marketów budowlanych w weekendy. 

Obowiązek noszenia rękawiczek ochronnych w sklepach. 

Ograniczenie działalności hoteli/ 

Odłożenie zabiegów rehabilitacyjnych z wyjątkiem niezbędnych dla zdrowia. 

Rozszerzenie kwarantanny od 1 kwietnia: całkowita izolacja także członków rodziny lub 

kwarantanna dla członków rodziny/współlokatorów. 

Pracodawcy mają zapewnić zachowanie minimum 1,5 metra pomiędzy stanowiskami 

pracy, a także dostępność rękawiczek (obowiązek używania rękawiczek) oraz zabezpieczenia 

płynów dezynfekujących w zakładach pracy. 

EL – Tarcza antykryzysowa warta 212 miliardów złotych uchwalona. Poprawki Senatu 

zostały odrzucone… 

EL – Sąd Okręgowy w Gdańsku zwolnił z aresztu bez żadnych środków zapobiegawczych 

członków mafii lekowej, którzy zbili fortunę na wywożeniu leków z Polski… 

Koronawirus na świecie: zainfekowanych 809 608 osób. Liczba krajów objętych epidemią: 

179. Liczba zgonów: 39 545. Wyleczono: 172 869 osób. Wirusolodzy boją się, że liczba ofiar 

może drastycznie wzrosnąć, jeśli epidemia dotrze do biedniejszych państw Afryki i Ameryki 

Południowej. 

Jan Korab, Maria Ruman – Ekwador – Ciała zarażonych leżą na ulicy… 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE 

 

data zakażeni zmarli wyleczeni 

2020-03-01    

2020-03-02    

2020-03-03    

2020-03-04 1   

2020-03-05 1   

2020-03-06 5   

2020-03-07 6   

2020-03-08 8   

2020-03-09 17   

2020-03-10 21   

2020-03-11 31   

2020-03-12 52 1  

2020-03-13 68 1  

2020-03-14 93 2 13 

2020-03-15 123 3 13 

2020-03-16 156 3 13 

2020-03-17 221 5 13 

2020-03-18 287 5 ? 

2020-03-19 355 5  

2020-03-20 411 6  

2020-03-21 492 6  

2020-03-22 627 7  

2020-03-23 692 8  

2020-03-24 884 8  

2020-03-25 1 031 14  

2020-03-26 1 163 14  

2020-03-27 1 340 16  

2020-03-28 1 481 17  

2020-03-29 1 771 20  

2020-03-30 1 984 26  

2020-03-31 2 215 32  
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